
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 10711 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 2ο Γενικό Λύκειο Αργυρούπολης, το 6ο Γυµνά-
σιο Πετρούπολης, το 18ο Δηµοτικό Σχολείο Πάτρας,
φοιτήτριες και φοιτητές του Οργανισµού Νεολαίας Euphoria
Youth Lab, στο πλαίσιο του προγράµµατος Erasmus, µαθη-
τές από το Δηµοτικό Σχολείο Κοσκινού Ρόδου, το Δηµοτικό
Σχολείο Λυγιάς Λευκάδας, το Μουσικό Σχολείο Ξάνθης και
από το 2ο Γυµνάσιο Ηγουµενίτσας, σελ. 10431, 10435,
10440, 10447, 10452, 10460, 10472, 10483 

3. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 10479 
4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 10415, 10418, 10419,

10420, 10421, 10423, 10427, 10430, 10431, 10432, 10434,
10435, 10438, 10439, 10440, 10441, 10444, 10446, 10447,
10449, 10450, 10451, 10452, 10453, 10455, 10460, 10465,
10468, 10469, 10471, 10472, 10476, 10477, 10478, 10479,
10484, 10487, 10488, 10490, 10491, 10492, 10493, 10494,
10495, 10497, 10499, 10501, 10502, 10504, 10505, 10509,
10511, 10514, 10547, 10698, 10711 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της  Πα-

ρασκευή 16 Φεβρουαρίου 2024, σελ. 10423 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί της αρχής, των

άρθρων, των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Επικρατείας: «Ισότητα στον πολιτικό
γάµο, τροποποίηση του Αστικού Κώδικα και άλλες διατά-
ξεις», σελ. 10415-10505, 10698-10708 

2. Αιτήσεις διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας: 
i. επί της αρχής του σχεδίου νόµου από τον Πρόεδρο της

Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµα-
χία και από Βουλευτές του κόµµατός του, σελ. 10505-10508 

ii. επί της αρχής, επί των άρθρων 1 έως και 14 και επί του
ακροτελεύτιου άρθρου του σχεδίου νόµου από τον Πρόεδρο
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας και από τους Βουλευτές του κόµµατός του, σελ.
10509-10510 

iii. επί της αρχής, επί των άρθρων 1 έως και 14 και επί του
ακροτελεύτιου άρθρου του σχεδίου νόµου από τους Προ-
έδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων των Σπαρτιατών και
της Νίκης, τους Βουλευτές των κοµµάτων τους καθώς και
από τον Ανεξάρτητο Βουλευτή κ. Κωνσταντίνο Φλώρο, σελ.
10511-10513 

3. Ονοµαστική ηλεκτρονική ψηφοφορία επί της αρχής, επί
των άρθρων 1 έως και 14 και επί του ακροτελεύτιου άρθρου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Επικρατείας, σελ. 10514-
10697 

4. Επιστολικές ψήφοι επί της ονοµαστικής ψηφοφορίας,
σελ. 10514-10546 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β . , σελ. 10484 - 10499
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 10452 - 10467
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 10415 - 10436

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο  . ,
σελ. 10436 - 10452

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 10467 - 10484
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 10499 - 10711

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί προσωπικού θέµατος:
ΔΟΥΔΩΝΗΣ Π. , σελ. 10479

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 10487, 10488, 10490,10491, 

10492, 10493, 10494,10495, 
10497, 10499

ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 10420
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 10452, 10453, 10455,10460, 

10465
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 10415, 10418, 10419,10420, 

10421, 10423, 10427,10430, 
10431, 10432, 10434, 10435

ΔΟΥΔΩΝΗΣ Π. , σελ. 10479
ΘΡΑΣΚΙΑ Ο. , σελ. 10450
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 10430, 10432
ΚΥΡΙΑΚΗΣ Σ. , σελ. 10493
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 10438, 10439, 10440,10441, 
10444, 10446, 10447,10450, 
10451

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 10447, 10449, 10484

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 10468, 10469, 10471,10472, 
10476, 10477, 10478,10479, 
10484

ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 10478, 10488
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 10501, 10502, 10504,10505, 

10509, 10511, 10514,10547, 
10698, 10711

ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 10455
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 10491
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 10502
ΣΚΕΡΤΣΟΣ Χ., σελ. 10431, 10432
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 10431, 10438, 10439
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 10451
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 10438, 10440
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 10451

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Επικρατείας:
ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ Ε. σελ. 10455
ΑΚΡΙΤΑ  Έ. , σελ. 10502
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 10472, 10476
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 10421
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Γ. , σελ. 10499
ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 10500
ΒΑΛΤΟΓΙΑΝΝΗΣ Δ. , σελ. 10463
ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ Δ., σελ. 10439, 10440
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 10432, 10433, 10434,10435, 

10487, 10488
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 10419
ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 10493
ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ Γ., σελ. 10486, 10488
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ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 10469
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 10422, 10423
ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ Β. , σελ. 10416
ΔΑΓΚΑ Π. , σελ. 10501, 10502
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 10499
ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ Ι. , σελ. 10465
ΔΟΥΔΩΝΗΣ Π. , σελ. 10477, 10478
ΖΑΧΑΡΑΚΗ Σ., σελ. 10479
ΖΕΡΒΕΑΣ Α. , σελ. 10461
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 10483
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ., σελ. 10456
ΘΡΑΣΚΙΑ Ο. , σελ. 10451, 10456
ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ Α. , σελ. 10494, 10495
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 10450
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 10469, 10471
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 10427, 10430, 10432
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 10422
ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ Ε. , σελ. 10420
ΚΥΡΙΑΚΗΣ Σ. , σελ. 10492, 10493
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 10449, 10484
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 10464
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 10441, 10449, 10478,10490, 

10491
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 10417
ΜΕΤΑΞΑΣ Κ. , σελ. 10418
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ., σελ. 10442, 10444, 10447, 10448
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ., σελ. 10466
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 10468
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ  Θ. , σελ. 10434, 10467
ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 10496
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 10424
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 10452, 10455
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 10462, 10490
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ  Β. , σελ. 10495
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ Α. , 

σελ. 10471
ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ Κ., σελ. 10425
ΣΑΜΑΡΑΣ Α. , σελ. 10480
ΣΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 10438, 10439, 10500, 10501
ΣΚΕΡΤΣΟΣ Χ., σελ. 10431,10434, 10474, 10476, 

10479, 10497,10504, 10505
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 10426, 10427
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 10476
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 10435, 10438, 10439
ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ Μ. , σελ. 10503
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 10488
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 10463
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 10446, 10455
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 10445, 10446, 10447, 10448
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 10415
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 10457
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 10438, 10439, 10440,10478, 

10490, 10491
ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ Π. , σελ. 10502
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 10491
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 10460

Δ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΟΥΠΕΛΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 10438
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 10440
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 10505



Αθήνα, σήµερα στις 15 Φεβρουαρίου 2024, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.04’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευ-
τηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργού Επικρα-
τείας: «Ισότητα στον πολιτικό γάµο, τροποποίηση του Αστικού
Κώδικα και άλλες διατάξεις». 

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Ελληνικής Λύσης κ. Στυλιανός
Φωτόπουλος για επτά λεπτά. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Καληµέρα.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

τον καιρό πριν την άλωση της Κωνσταντινούπολης από τους
οθωµανούς οι πρόγονοί µας ασχολούνταν µε το φύλο των αγγέ-
λων. Το 2024, την ώρα που η πατρίδα βάλλεται από παντού, η
Κυβέρνηση αποφασίζει να διχάσει τους Έλληνες και τους βάζει
να ασχολούνται µε το αν µπορούν άτοµα του ίδιου φύλου να παν-
τρεύονται και να υιοθετούν παιδιά. 

Να το αφήσουµε και να περάσει χωρίς να ασχοληθούµε, θα
έλεγε κάποιος; Φυσικά και όχι. Το γεγονός ότι δεν θα έπρεπε να
έρθει προς ψήφιση κάτι τόσο άσχετο µε τα ιδανικά µας, τόσο
ασύµβατο µε την ίδια την κοινωνία, δεν µας απαλλάσσει από το
καθήκον να ασχοληθούµε και να αντιταχθούµε σθεναρά σε αυτή
την woke παράνοια. 

Σύµφωνα µε τον Πρωθυπουργό, τον κ. Μητσοτάκη θα πρέπει
να γίνουµε Ευρώπη και όχι µόνο σύµφωνα µε τον κ. Μητσοτάκη,
αλλά και µε τις δηµοσιογραφικές πένες οι οποίες στηρίζουν αυτό
το νοµοσχέδιο µε πολύ πάθος. Τριάντα έξι χώρες, λέει, έχουν νο-
µοθετήσει αντίστοιχα νοµοσχέδια, τριάντα έξι από τις εκατό ενε-
νήντα τρεις. Αυτή είναι µια λεπτοµέρεια την οποία δεν ανα-
φέρετε.

Γιατί δεν γινόµαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Ευρώπη
στους µισθούς, στις τιµές στο ράφι, στην παιδεία; Σε ένα σχο-
λείο, στο οποίο πήγαινα και εγώ και στο οποίο πήγαινε και ο γιος
µου, δίπλα από το γραφείο µου, δολοφονήθηκε ένα παιδί από
µια σφαίρα. Ας τακτοποιήσουµε αυτά και µετά πάµε στα υπό-
λοιπα. Ας γίνουµε στην υγεία, όπου τα ράντζα στα νοσοκοµεία
είναι στους διαδρόµους -σε λίγο θα τα βγάλετε και στις αυλές-
στη δικαιοσύνη, στον αθλητισµό, στα τρένα στα οποία ανεβαί-
νουν τα παιδιά µας και δεν ξέρουν αν θα γυρίσουν στο σπίτι, στα

ζητήµατα του κράτους δικαίου. Το χαστούκι το οποίο µας έριξε
η Ευρωπαϊκή Ένωση τις προηγούµενες µέρες στο Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο ακούστηκε µέχρι την Αυστραλία. 

Θα σας πω και κάτι άλλο. Νοµοθετήσατε και φτιάξατε, δηµι-
ουργήσατε ένα Υπουργείο υποτίθεται για να λύσουµε το δηµο-
γραφικό. Ξέρετε, λόγω δουλειάς έκανα µια άσκηση προχθές το
βράδυ. Έφτιαξα µια µισθοδοσία σε δύο εργαζόµενους, δύο ερ-
γαζόµενους µε οκτάωρο, δύο εργαζόµενους µε πλήρη απασχό-
ληση. Ο ένας είναι ανύπαντρος χωρίς παιδί και ο άλλος είναι
παντρεµένος µε παιδί. 

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πόση είναι η διαφορά
στο πληρωτέο αυτών των δύο ανθρώπων; Είναι 4,96 ευρώ! Με
λιγότερα από 5 ευρώ αυτός ο οποίος έχει παιδί, θα πρέπει να µε-
γαλώσει το παιδί του και να πληρώσει γάλα, το οποίο είναι έως
και 213% πιο ακριβό σε σχέση µε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Παραβιάζει αυτή τη στιγµή η Ελλάδα κάποια ευρωπαϊκή ή κά-
ποια διεθνή νοµοθεσία; Σε καµµία περίπτωση. Η διαφορετικό-
τητα του φύλου αποτελεί βασική προϋπόθεση τελέσεως γάµου.
Προκύπτει µε σαφήνεια τόσο από το άρθρο 112 της Ευρωπαϊκής
Σύµβασης Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, όσο και από το άρθρο
23 παράγραφος 2 του Διεθνούς Συµφώνου για τα Ατοµικά Δι-
καιώµατα και Πολιτικά Δικαιώµατα του ΕΕ, όπως κυρώθηκε από
την ελληνική Βουλή το 1997. 

Η ισότητα απέναντι στο νόµο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έχει ήδη επιτευχθεί µε το σύµφωνο συµβίωσης. Το ίδιο το Δικα-
στήριο των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου δεν θεωρεί ότι η µη θε-
σµοθέτηση γάµου µεταξύ οµοφύλων αποτελεί παραβίαση
ανθρώπινου δικαιώµατος. Αυτό όµως για το οποίο σας κατηγο-
ρούµε και αυτό το οποίο επείγει είναι η υιοθεσία από οµόφυλα
ζευγάρια και η εµπορευµατοποίηση της γυναικείας µήτρας µέσω
των παρένθετων γυναικών. 

Πρόκειται ξεκάθαρα -το τονίζω, ξεκάθαρα- για εµπόριο µή-
τρας. Δεν έχουµε καµµία δουλειά ως Ελλάδα, δεν έχουµε καµία
δουλειά να βάλουµε την πατρίδα µας στο χάρτη αυτού του ηθικά
προβληµατικού, για να το θέσω κοµψά, ιατρικού τουρισµού. Δεν
είναι τυχαίο πως η πλειονότητα αυτών των παρένθετων µητέρων
είναι νεαρές γυναίκες από φτωχές χώρες, όπως είναι η Γεωργία
και η Βουλγαρία. 

Άκουσα πολλούς συναδέλφους να µας ζητάνε να κοιτάξουµε
την πραγµατικότητα στα µάτια, να δούµε, λέει, την πραγµατικό-
τητα. Δεν την βλέπετε; Εσείς που βλέπετε την πραγµατικότητα,
βλέπετε τουρισµό σε αυτή την ιστορία; Βλέπετε αγαθά συµφέ-
ροντα, αγαθές προθέσεις σε αυτή την ιστορία µε τις παρένθετες
µητέρες; Μάλλον βλέπουµε ή ζούµε σε άλλη κοινωνία. Είπαµε
όµως, ο καθένας µε τις προτεραιότητές του.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
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Ως χριστιανός ορθόδοξος θα µπορούσα να πω απλά την
άποψη της πίστης µου, να κρυφτώ πίσω από αυτή και να ψηφο-
θηρήσω στο χριστεπώνυµο πλήθος, όπως έκαναν πολλοί συνά-
δελφοι από όλα τα κόµµατα και κυρίως από το κόµµα της
Συµπολίτευσης προεκλογικά, όταν είχαν πιάσει στασίδι σε όλες
τις εκκλησίες, ενώ τώρα ψηφίζουν αντίθετα στο δόγµα και στην
πίστη. Και έτσι πολύ απλά να είχε τελειώσει το θέµα για µένα, όχι
αφοριστικά όπως θα έλεγε κάποιος κακοπροαίρετος, αφού η ορ-
θόδοξη προσέγγιση δίνει λύση και σε αυτό το ζήτηµα, γιατί η ορ-
θόδοξη πίστη έχει µέσα της την αγάπη και τη συγχώρεση. 

Δεν είναι όµως αυτός ο θεσµικός µας ρόλος, κυρίες και κύριοι.
Δεν είναι αυτός ο λόγος για τον οποίο στεκόµαστε όλοι εµείς εδώ
και µιλάµε από αυτό το Βήµα. Οφείλω και οφείλουµε να νοµοθε-
τούµε για όλους τους Έλληνες πολίτες, χριστιανούς και µη. Κρι-
τήριό µας θα πρέπει να είναι κάθε φορά το καλό του έθνους, το
καλό της κοινωνίας, το Σύνταγµα και ο νόµος, το καλό των πλέον
ανυπεράσπιστων πολιτών µας, των µικρών παιδιών. 

Είναι αυτό το νοµοσχέδιο σύµφωνα µε το πνεύµα του συνταγ-
µατικού νοµοθέτη; Τα άρθρα 1 έως 5 του παρόντος νοµοσχεδίου
αντίκεινται στη συνταγµατική διάταξη του άρθρου 21. Δεν θα σας
διαβάσω το Σύνταγµα, το έχουµε πει κατά καιρούς. Το Σύνταγµα
όµως, το δικό µας Σύνταγµα κατ’ εξαίρεση -και µάλιστα από
άλλες διατάξεις- αιτιολογεί το σκοπό της προστασίας της οικο-
γένειας. Είναι θεµέλιο της συντήρησης και της προαγωγής του
έθνους, κάνοντας έτσι σαφή αναφορά στο δηµογραφικό ζήτηµα,
το οποίο είναι το νούµερο ένα πρόβληµα του έθνους. Αν δεν γεν-
νιούνται παιδιά, δεν θα συντηρηθεί το έθνος και σταδιακά θα
πάψει να υπάρχει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας. 
Αποτελεί νοµικό παράδοξο. Η ελληνική πολιτεία, η οποία µε

τον ν.4800/2021 προώθησε ενεργά την συνεπιµέλεια και την
ισόρροπη ψυχοκοινωνική ανάπτυξη του παιδιού, µε πατέρα και
µητέρα, ακόµα και σε περίπτωση διάλυσης της οικογένειας, σή-
µερα να προωθεί ένα νοµοθέτηµα που θα επέτρεπε την ολο-
σχερή ακύρωση είτε της πατρικής είτε της µητρικής παρουσίας
για το παιδί. 

Ακούσαµε διάφορα επιχειρήµατα από την Κυβέρνηση, όπως
ότι θα πρέπει να εξασφαλίσουµε τα δικαιώµατα των παιδιών,
ώστε αν πεθάνει ο αναγνωρισµένος γονέας, το παιδί να µην πάει
σε ίδρυµα, αν πεθάνει ο µη αναγνωρισµένος γονέας, το παιδί δεν
έχει δικαίωµα σε κληρονοµιά, δεν µπορεί να το πάει σε νοσοκο-
µείο. Προσχηµατικές δικαιολογίες. Όλα τα παραπάνω καλύπτον-
ται ήδη από το δικαιικό µας σύστηµα. 

Ακούσαµε επίσης πως τα παιδιά Ελλήνων, τα οποία έχουν γεν-
νηθεί στο εξωτερικό εντός οµόφυλων οικογενειών δεν µπορούν
να αποκτήσουν την ελληνική ιθαγένεια. Σαφώς και δεν αφορά τα
µεµονωµένα άτοµα, αλλά προκύπτει από την απαίτηση των οµό-
φυλων ζευγαριών να επιβάλουν την άποψή τους και τα θέλω τους
τόσο στην ελληνική κοινωνία όσο και στην ελληνική έννοµη τάξη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οµοφυλοφιλία είναι ένα υπαρ-
κτό φαινόµενο από την αρχαιότητα, αλλά το να παραβιάζουµε τη
φύση και την κοινωνία υποδυόµενοι ρόλους για να εξυπηρετή-
σουµε τα εγώ µας, αποτελεί ύβρη. Ήδη από την εποχή του χηµι-
κού ευνουχισµού του Άλαν Τούρινγκ µέχρι σήµερα και την τάση
πλήρους εξοµοίωσης οµοφυλοφιλίας και ετεροφυλοφιλίας δεν
έχουν περάσει παρά εβδοµήντα χρόνια. 

Η κοινωνία στη Δύση υγιώς αντέδρασε, επαναλαµβάνω, στην
καταπίεση την οποία είχαν υποστεί οι οµοφυλόφιλοι συνάνθρω-
ποί µας, δηµιουργώντας ένα πλέγµα κοινωνικής ανεκτικότητας.
Από την ανεκτικότητα όµως αυτή, την οποία µέχρι σήµερα κανέ-
νας δεν αµφισβητεί, µέχρι τη νοµοθετική απονοµή πλήρους θε-
σµικής υπόστασης στην οµοφυλόφιλη σχέση υπάρχει µεγάλη
απόσταση, για την κάλυψη της οποίας δεν αρκεί η επιχειρηµα-
τολογία υπέρ των οµοφυλόφιλων συµπολιτών µας.

Οι συλλογικές ανάγκες, ήτοι το συµφέρον και η ασφάλεια των
παιδιών και η κατά το Σύνταγµα συντήρηση και προαγωγή του
έθνους συνηγορούν προς την αντίθετη κατεύθυνση, όπως και η
επιταγή της αρχής της ισότητας για άνιση µεταχείριση ουσιωδώς
ανόµοιων πραγµατικών καταστάσεων. 

Κλείνοντας, θα πω πως είτε κάποιος είναι στρέιτ είτε είναι γκέι
οφείλει να σταθεί απέναντι στο παρόν νοµοσχέδιο. Ο τρόπος που
καταπατούν τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη θέληση του
λαού, καταστρατηγούν το Σύνταγµα, µπορεί κάποιους να τους
βολέψει ή να ικανοποιήσει κάποια θέλω τους. Στο µέλλον όµως
θα το κάνουν και για πράγµατα τα οποία θα θέσουν σε κίνδυνο
τις ζωές τους µε τον ίδιο ακριβώς τρόπο. 

Η Δύση έχει αποφασίσει να αυτοκτονήσει και διαπράττει µία
ύβρη εις βάρος του εαυτού της. Δεν χρειάζεται να την ακολου-
θήσουµε. Η παράνοια της woke ατζέντας, της κατάργησης των
φύλων, της κατάργησης της βιολογίας δεν θα µας βγει σε καλό.
Η ύβρις πληρώνεται και το κακό είναι πως σε αυτή την περίπτωση
δεν θα το πληρώσουµε εµείς, αλλά οι επόµενες γενιές, τα παιδιά
µας και αυτό είναι ακόµα πιο ανήθικο. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Καλείται τώρα στο
Βήµα από την Ελληνική Λύση ο κ. Γραµµένος Βασίλειος. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε πραγµατικά τα ύστερα

του κόσµου. Κυβέρνηση και Πρωθυπουργός υιοθετούν και εφαρ-
µόζουν την ατζέντα των δικαιωµατιστών, των ΛΟΑΤΚΙ+, την woke
ατζέντα της παγκοσµιοποίησης, η οποία θα οδηγήσει µε µαθη-
µατική ακρίβεια στην πλήρη αποσύνθεση της ελληνικής κοινω-
νίας και θα αποτελέσει τι; Την αρχή του τέλους της ελληνικής
οικογένειας, όπως εµείς τη µάθαµε, και σύµφωνα µε τα πρότυπα
της οποίας µεγαλώσαµε. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε καταλάβει ότι µε το παρόν νο-
µοσχέδιο ανοίγετε την «κερκόπορτα» στην εµπορευµατοποίηση
του γυναικείου σώµατος µέσω της χρήσης παρένθετης µητέρας;
Γιατί το νοµοσχέδιο δεν εµποδίζει, µεταξύ άλλων, οποιονδήποτε
εύπορο να αγοράσει ένα µωρό, ένα παιδί. Άρα, µιλάµε για ένα
σύγχρονο δουλεµπόριο. 

Κύριοι, στάλθηκε µια επιστολή από τις Ελληνίδες φεµινίστριες.
Σας διαβάζω εν τάχει τι έγραψαν, ένα απόσπασµα: «Θέτετε σε κίν-
δυνο, κύριε Σκέρτσο..» -λένε οι Ελληνίδες φεµινίστριες- «…τα δι-
καιώµατα των γυναικών, επαναφέροντας µε µοντέρνο τεχνολογικά
τρόπο το ζήτηµα του ελέγχου των αναπαραγωγικών τους δυνά-
µεων που οδηγεί στην εµπορευµατοποίηση του γυναικείου σώµα-
τος». Τα λένε οι φεµινίστριες, δεν τα λέµε εµείς, κύριε Υπουργέ. 

Η αντικατάσταση του όρου «γυναίκα» µε όρους όπως «άτοµα
µε µήτρα» ή «ανθρώπους µε µήτρα» αποτελεί µια ακραία µορφή
έµφυλης βίας και ευθεία επίθεση προς τη βιολογική και κοινωνική
υπόσταση της γυναίκας. Παράλληλα, µε αυτό που κάνετε µετα-
τρέπετε το παιδί σε τι; Σε αξεσουάρ πλουσίων. Παραβιάζετε έτσι
το απόλυτο, αυθύπαρκτο και υπερχρονικό δικαίωµα του παιδιού.
Ποιο είναι αυτό; Μα, φυσικά να πει την υπέροχη λέξη «µητέρα,
µαµά, µάνα». 

Εµείς, λοιπόν, στην Ελληνική Λύση µε θάρρος λέµε ότι πρό-
κειται για ένα νοµοσχέδιο βαθύτατα αντικοινωνικό, αντιχριστια-
νικό και κυρίως αντισυνταγµατικό, κύριε Υπουργέ. Το έθνος µας
είναι ορθόδοξο, είτε το θέλουν κάποιοι εδώ µέσα είτε όχι. Το Σύν-
ταγµά µας έχει ψηφιστεί στο όνοµα της Αγίας, Οµοούσιου και
Αδιαιρέτου Τριάδος. Ανήκουµε ξεκάθαρα στην Ανατολική Ορθό-
δοξη του Χριστού Εκκλησία και όχι σε δυτικά δόγµατα. Αυτοί,
λοιπόν, είναι οι λόγοι που νοµοθέτης θα πρέπει, πρώτον, να σέ-
βεται, να υπακούει και να µην θίγει τους ιερούς κανόνες της εκ-
κλησίας µας. 

Γιατί διχάζετε την κοινωνία, κύριε Υπουργέ; Γιατί το κάνετε
αυτό; Πείτε µας, εξηγήστε µας. Σας δόθηκε η ευκαιρία και θα
σας ξαναδοθεί να µιλήσετε. Πείτε στον ελληνικό λαό γιατί το κά-
νετε αυτό. Ποια συµφέροντα εξυπηρετείτε. Για ποιον λόγο να
υιοθετήσετε αυτά που κάνει η Ευρώπη; Γιατί; Ποιος είναι ο
λόγος; Επειδή το θέλει ο κ. Πατέλης; Εσείς, κύριε Σκέρτσο; Ο κ.
Μητσοτάκης; Για ποιον λόγο τον κάνετε αυτό; 

Έχετε χάσει κάθε µέτρο, έννοια και κάθε αξία που πρεσβεύει
η ελληνική κοινωνία. Με πρόσχηµα τα ανθρώπινα δήθεν δικαιώ-
µατα, εγκαθιδρύετε έναν νέο µεσαίωνα, µε όλα τα χαρακτηρι-
στικά της πιο µαύρης περιόδου της ανθρώπινης ιστορίας, και
έρχεστε σήµερα µε ένα απύθµενο θράσος να εργαλειοποιήσετε
τις αθώες παιδικές ψυχές στο όνοµα της αγάπης -αυτό ακούµε
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τις δύο τελευταίες µέρες εδώ µέσα, για την αγάπη µιλάµε-, για
να εξυπηρετήσετε τι; Τα συµφέροντα και τις επιθυµίες συλλογι-
κοτήτων και δικαιωµατιστών, κύριε Υπουργέ; Και αυτό το βαφτί-
ζετε «πρόοδο»; 

Όχι, κύριε Υπουργέ, δεν είναι πρόοδος. Πρόοδος η µετατροπή
της γυναίκας σε αντικείµενο αναπαραγωγής και του παιδιού σε
αξεσουάρ; Μα, είναι δυνατόν; Διαγράφετε τον πολιτισµό στον
τόπο που γεννήθηκε; Ντροπή, κύριε Υπουργέ! 

Και όλη αυτή η συζήτηση, όλη αυτή η παραφιλολογία, ο διχα-
σµός, γίνεται για να ικανοποιήσετε εκατό είκοσι πέντε ζευγάρια
που υπάρχουν στη χώρα µας, πράγµα το οποίο το αποκάλυψε
Βουλευτής σας. Δεν το λέµε εµείς. Θα µπορούσε εύκολα αυτό
να έχει επιλυθεί µέσα από το σύµφωνο συµβίωσης µε µια απλή
τροπολογία. Και να έχει λήξει εδώ το θέµα και να µην έχει γίνει
όλος αυτός ο ντόρος, να µην έχετε διχάσει την κοινωνία και να
µην συνεχίζετε να το κάνετε. 

Ένα πολίτευµα, λοιπόν, το οποίο προτάσσει τις επιθυµίες των
λίγων και των ισχυρών έναντι των αδύναµων δεν είναι δηµοκρα-
τία, δεν είναι πρόοδος, αλλά είναι ξεκάθαρα σκοταδισµός. Σκο-
ταδισµός που οδηγεί µε µαθηµατική ακρίβεια και βεβαιότητα σε
τι; Στον διχασµό!

Ακούστε τώρα τι έγινε στην Ιταλία εν τάχει, από άρθρο της
«ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ»: Το Εφετείο του Μιλάνου έκρινε ότι µόνο ο βιο-
λογικός γονέας δικαιούται να εγγράψει το παιδί του στα µητρώα
γεννήσεων του δήµου, ανατρέποντας έτσι την προηγούµενη από-
φαση που είχε αναγνωρίσει τον περασµένο Ιούνιο σε τρία οµό-
φυλα ζευγάρια γυναικών το ισότιµο δικαίωµα στην εγγραφή του
παιδιού στα οικεία µητρώα. 

Το Εφετείο του Μιλάνου το έκανε, όχι εµείς. Τι έχουµε εδώ;
Διχάζετε ακόµα και τη δικαιοσύνη. Υπάρχουν δύο αντιφατικές
αποφάσεις. Διχάζετε την κοινωνία και σε λίγο καιρό και την επι-
στηµονική κοινότητα. 

Το νοµοσχέδιο λοιπόν αυτό, κύριοι, τυγχάνει αντισυνταγµα-
τικό. Οδηγεί στην κατάργηση της πατρότητας, της µητρότητας,
µετατρέπει τη µητρότητα σε ουδέτερη γονεϊκότητα και εξαφανί-
ζει τον ιερό ρόλο των δύο φύλων µέσα στην οικογένεια. Ανατρέ-
πει τη σύσταση και τη δοµή της παραδοσιακής µορφής της
οικογένειας, συντελεί στη συστηµατική αποδόµηση των αρχών,
των αξιών και των ιδανικών του λαού µας. Και εµείς δεν θα το
επιτρέψουµε. Είµαστε απέναντι σε αυτό το νοµοσχέδιο 

Καλούµε, λοιπόν, όλους τους Έλληνες Βουλευτές, αυτούς που
θα έρθουν µετά και αυτούς που πρέπει να σταθούν στο ύψος
τους και να το καταψηφίσουν. Τώρα θα φανεί ποιοι είναι συνερ-
γοί στο εθνικό έγκληµα. Θα πέσουν οι «µάσκες». 

Και κάτι τελευταίο και κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Σε αυτό τον κόσµο όλους µας µας έχει φέρει µία και µοναδική

µάνα, η µάνα µας, η µητέρα µας, η µαµά µας. Η απόκτηση και
ανατροφή ενός παιδιού δεν προϋποθέτει απλά την αγάπη, όπως
ακούω να επαναλαµβάνεται εδώ µέσα, αλλά την αγάπη άνευ
όρων και όχι την αγάπη άνευ ορίων, κύριε Υπουργέ. Σταµατήστε,
λοιπόν, να απαξιώνετε την αξία και την ιερή προσφορά της Ελ-
ληνίδας µάνας και ψηφίστε αυτό που πραγµατικά, κύριε
Υπουργέ, σας επιτάσσει η συνείδησή σας και τίποτα άλλο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Μαρκογιαννάκης Αλέξανδρος.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χωρίς καµµία αµφιβολία, το

θέµα για συζήτηση και ψήφιση που συζητάµε αυτές τις δύο
µέρες στην Ολοµέλεια έχει απασχολήσει πολύ τον δηµόσιο διά-
λογο. Το τελευταίο διάστηµα ακούστηκαν πολλές απόψεις, απο-
ρίες, προβληµατισµοί, ιδέες. Διατυπώθηκαν προτάσεις που
κάλυψαν το φάσµα της συζήτησης, από πολίτες, από οργανωµέ-
νους φορείς, κοινωνικούς και πνευµατικούς θεσµούς. 

Πλην ορισµένων, περιορισµένων ευτυχώς, ακραίων φωνών, το
ευρύ πλαίσιο διαλόγου που δηµιουργήθηκε ήταν µια θετική εµ-
πειρία για την κοινωνία και τη δηµοκρατία µας. Μία ευκαιρία συ-
ζήτησης, όπως ταιριάζει σε µία κοινωνία όπως η δική µας. 

Παράλληλα, όλο αυτό ήταν χρήσιµο για όλους εµάς, και τους
εκπροσώπους των πολιτών και νοµοθέτες της πολιτείας. Μας
βοήθησε να αφουγκραστούµε τις αγωνίες των πολιτών, να ακού-
σουµε τους προβληµατισµούς τους, αλλά και να ξεκαθαρίσουµε
δικές µας απορίες ή αµφιβολίες. Είναι προφανές ότι για πολλούς
και πολλές από εµάς η σηµερινή απόφαση δεν ήταν ούτε κάτι
απλό, ούτε κάτι εύκολο. 

Όπως σε πληθώρα σηµαντικών νοµοθετηµάτων, έπρεπε να ζυ-
γίσουµε πολλά, να σκεφτούµε µε προσοχή προτού καταλήξουµε.
Τουλάχιστον, έτσι νιώθω σε ό,τι µε αφορά. Και αυτό έπραξα µε
επιµέλεια, πριν ανέβω σήµερα σε αυτό το Βήµα και απευθυνθώ
στην Ολοµέλεια µας. Ξεκίνησα τις σκέψεις µου από τα θεµελιώδη
ζητήµατα που πάντοτε µε απασχολούν ως φιλελεύθερο πολίτη
και έχουν διαµορφώσει την πολιτική µου συνείδηση και πρακτική. 

Το πρώτο είναι εάν και κατά πόσο το συγκεκριµένο σχέδιο
νόµου εισάγει ένα πλαίσιο περιορισµών και απαγορεύσεων ή, αν
αντίθετα, διευρύνει την ελευθερία των πολιτών. Η απάντηση είναι
ξεκάθαρα το δεύτερο. 

Υπερψηφίζοντας το σχέδιο νόµου για την ισότητα στον γάµο
δεν επιβάλλουµε τίποτα σε κανέναν και σε καµµία. Δεν επιβάλ-
λουµε σε κανέναν και σε καµµία να αλλάξει τον τρόπο ζωής που
είχε ως τώρα ή να κάνει οτιδήποτε δεν θα ήθελε να κάνει. Παρα-
µένει ελεύθερος και ελεύθερη να συνεχίσει αυτό ακριβώς που
ήδη κάνει ή επιθυµεί να κάνει. Δεν απαγορεύουµε εποµένως τί-
ποτα. Αντιθέτως, διευρύνουµε τα όρια της ελευθερίας ορισµένων
συµπολιτών µας. Τους παρέχουµε το δικαίωµα για κάτι που ως
τώρα δεν µπορούσαν να έχουν, χωρίς καµµία απολύτως επί-
πτωση σε άλλους συµπολίτες τους. Υπό αυτή την έννοια, το νο-
µοθέτηµα είναι εποµένως κατ’ εξοχήν φιλελεύθερο. 

Πάµε τώρα στο δεύτερο κριτήριο, την ισότητα των πολιτών
απέναντι στο νόµο. Δηµοκρατική πολιτεία, είναι η πολιτεία εκείνη
η οποία διασφαλίζει ότι όλοι οι πολίτες της είναι ίσοι απέναντι
στο νόµο. Το πετυχαίνει λοιπόν αυτό το νοµοσχέδιο; Σαφώς το
πετυχαίνει. Επεκτείνει την πρόβλεψη του πολιτικού γάµου σε
όλους τους πολίτες, ανεξαρτήτως σεξουαλικού προσανατολι-
σµού σε απόλυτη αρµονία µε το ευρωπαϊκό πλαίσιο για τον σε-
βασµό των δικαιωµάτων κάθε ανθρώπου και την εξάλειψη
οποιασδήποτε µειωτικής διάκρισης. Ο πολιτικός γάµος ανήκει
στη σφαίρα του κοσµικού νόµου. Είναι εποµένως υποχρέωση της
πολιτείας µας να διασφαλίσει την ισονοµία όλων, όπως και πράτ-
τει µε τις κρινόµενες διατάξεις. 

Με αυτά τα δύο εποµένως, έχουν πληρωθεί για µένα και τα
δύο κρίσιµα ζητήµατα που θέτω κάθε φορά επί της αρχής, όλα
εκείνα δηλαδή που ορίζουν την φιλελεύθερη και δηµοκρατική πο-
λιτεία, την οποία έχω ταχθεί να υπηρετώ. 

Αφού, λοιπόν, αυτά έχουν καλυφθεί, ο συλλογισµός µου περ-
νάει και στην επεξεργασία και κρίση δύο ακόµα στοιχείων, τη διε-
θνή εµπειρία και την αξιολόγηση των ωφεληµάτων που
προκύπτουν από την υπερψήφιση του παρόντος. Για το πρώτο
µια γρήγορη περιήγηση στο χάρτη των δυτικών δηµοκρατιών
αρκεί. Είκοσι χώρες στην Ευρώπη, δεκαπέντε στον υπόλοιπο
κόσµο έχουν ήδη νοµοθετήσει σχετικά, σχεδόν όλη η αµερικα-
νική και ευρωπαϊκή ήπειρος µε ελάχιστες εξαιρέσεις. 

Εµείς λοιπόν µε ποιους είµαστε; Είµαστε µε τη δύση, είναι η
απάντηση και η δύση δεν εξαντλείται σε µια πολιτική και στρα-
τιωτική συµµαχία. Είναι κάτι πολύ µεγαλύτερο και πιο ουσιώδες,
µια κοινότητα αρχών και αξιών. Και αυτές οι αρχές είναι κατ’ εξο-
χήν ελληνικές. Η πηγή τους είναι ο δικός µας αρχαίος πολιτισµός
που ανέδειξε το σεβασµό στην ελεύθερη ανάπτυξη της προσω-
πικότητας των πολιτών. 

Έρχοµαι τώρα και στο τελευταίο θέµα που µας έχει απασχο-
λήσει, αυτό της τεκνοθεσίας. Εδώ η σκέψη µας πρέπει να είναι
πρώτα και πάνω απ’ όλα µε τα παιδιά, µε τις νοµικά αόρατες οι-
κογένειες που ήδη υπάρχουν γύρω µας και στερούνται τα δικαιώ-
µατα που έχουν όλα τα άλλα παιδιά, όπως τα δικά µου. Το
νοµοσχέδιο δεν λύνει ως διά µαγείας τα πάντα. Είναι όµως το πιο
αποφασιστικό βήµα κι έχει ξεχωριστό ενδιαφέρον ότι σε καµµία
περίπτωση η δική µας πολιτεία και το νοµοσχέδιο που έχουµε
µπροστά µας, δεν επεκτείνει τις ρυθµίσεις για την παρένθετη µη-
τρότητα. Τα πάντα παραµένουν ως έχουν σε αυστηρό πλαίσιο
ρύθµισης. Εγκρίνοντας λοιπόν το παρόν νοµοσχέδιο, επιβεβαι-
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ώνουµε τη θέση της Ελλάδας ανάµεσα στις προηγµένες θεσµικά
και νοµικά χώρες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µπροστά µας ένα σχέ-
διο νόµου που συζητήθηκε εκτενώς στη δηµόσια σφαίρα, ακρι-
βώς γιατί είµαστε µια φιλελεύθερη και δηµοκρατική κοινωνία. Οι
ρυθµίσεις που φέρνει, είναι και αυτές αντίστοιχες και ανάλογες.
Προάγουν την ισονοµία, διευρύνουν τα δικαιώµατα και κυρίως,
δεν επιβάλουν σε οποιονδήποτε να κάνει κάτι που δεν θέλει. 

Ως φιλελεύθερος δηµοκράτης και ως Έλληνας δυτικός πολί-
της επιλέγω να δώσω τη στήριξή µου σε αυτή τη νοµοθετική
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε
κύριε συνάδελφε και για την συνέπεια στον χρόνο. 

Το λόγο τώρα έχει από το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας,
ο κ. Κωνσταντίνος - Βασίλειος Μεταξάς.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. Κυρίες και κύριοι, το νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης,
πέραν όλων των άλλων, άνοιξε τη συζήτηση και για θεµελιακές
αρχές και έννοιες που ακουµπάνε τον πυρήνα της αστικής δηµο-
κρατίας. 

Βασική επωδός της Κυβέρνησης, που περιλαµβάνεται και στον
τίτλο του νοµοσχεδίου και αναπτύχθηκε νοµικά, φιλοσοφικά σε
αρκετές τοποθετήσεις, ηθικολογικά σε κάποιες άλλες, είναι το
ζήτηµα της ισότητας. Μαζί µε την προσπάθεια να παρουσιαστούν
οι διακηρύξεις περί ισότητας µε τα πόδια πάνω και το κεφάλι
κάτω, σε ένα δήθεν κοινωνικό κενό, να κρυφτεί όσο µπορεί. Διότι
η αλήθεια είναι ότι εδώ δεν χρειάζεται να ανατρέξουµε σε κεί-
µενα και ρήσεις, η καθηµερινή ζωή της εργατικής τάξης, των βιο-
παλαιστών αγροτών, επαγγελµατιών, των παιδιών τους, το
καταδεικνύει ότι στο πλαίσιο της σύγχρονης ταξικής κοινωνίας
η περιβόητη ίση µεταχείριση µόνο τυπική είναι, ότι κάθε διακή-
ρυξη ισότητας, όσο τη σκαλίζουµε, τελικά βγάζει στην επιφάνεια
ένα βασικό βάθρο του σηµερινού εκµεταλλευτικού συστήµατος,
το καπιταλιστικό κέρδος. 

Γι’ αυτό και όταν γίνεται επίκληση της, ας το πούµε έτσι, πρέ-
πει να κρατάµε µικρό καλάθι και τέλος πάντων είναι και κριτήριο
και ποιοι επικαλούνται την ισότητα, ζήτηµα που και αυτό πρέπει
να προβληµατίσει. 

Ας έρθουµε όµως στο νοµοσχέδιο, όπως τόνισε και η ειδική
αγορήτρια του ΚΚΕ, Βιβή Δάγκα στις επιτροπές, που οδηγεί η
διακήρυξη για ισότητα στην κοινή γονική µέριµνα, από τη στιγµή
που αντικειµενικά ένα οµόφυλο ζευγάρι δεν µπορεί να έχει από
κοινού συµβολή στη διαµόρφωση της νέας ζωής; Το νοµοσχέδιο,
το δικό σας νοµοσχέδιο, απαντάει µε το µόνο τρόπο που µπορεί
να το κάνει, αντικειµενικά, µε τον µόνο τρόπο που µπορεί να
απαντήσει, µε τη γενίκευση και τροφοδότηση της παραπέρα εµ-
πορευµατοποίησης της ιατρικώς υποβοηθούµενης αναπαραγω-
γής για την απόκτηση παιδιού. 

Έτσι το νοµοσχέδιο, όχι µόνο δεν µπορεί να αποσπαστεί από
το άρθρο 11, αλλά καθορίζεται από αυτό το άρθρο, ανοίγοντας
τον δρόµο για αλλαγές στο νοµοθετικό πλαίσιο της ιατρικώς
υποβοηθούµενης αναπαραγωγής και στην Ελλάδα. Εξάλλου, οι
τροπολογίες που κατατέθηκαν από τα υπόλοιπα κόµµατα αυτό
το αποδεικνύουν. 

Αυτό ονοµάζεται πρόοδος, η εµπορική παρένθετη µητρότητα.
Πρόοδος γίνεται η νοµιµοποίηση αυτής της ακραίας µορφής εµ-
πορευµατοποίησης του γυναικείου σώµατος και εκµετάλλευσης
των πιο ευάλωτων γυναικών και µε την επίκληση της ισότητας
και µετατρέπεται σε νόµο και γίνεται νόµιµη η λειτουργία των
ιδιωτικών µεγαθηρίων σε αυτόν τον τοµέα για να εµπορεύονται
την ανάγκη ζευγαριών και µεµονωµένων ανθρώπων να αποκτή-
σουν παιδί. 

Στο όνοµα της ισότητας το νοµοσχέδιο νοµιµοποιεί και τις
ιδιωτικές υιοθεσίες παιδιών ευάλωτων οικογενειών προσφύγων
και κυρίως τροφοδοτεί παραπέρα το απαράδεκτο πλαίσιο των
διακρατικών υιοθεσιών από τρίτες χώρες που λιµοκτονούν. Τε-
λικά στο όνοµα της ισότητας, στην κοινή απόκτηση παιδιών από
οµόφυλα ζευγάρια, εµπορευµατοποιείται και η γονική σχέση. 

Η επίκληση όµως της ισότητας είναι παραπλανητική και για
έναν ακόµα λόγο. Σε ποια βάση θεσµοθετήθηκε εξαρχής η γο-
νική µέριµνα; Μα πάνω στην αντικειµενική αλληλοσυµπληρού-
µενη σχέση γυναίκας - άντρα στην αναπαραγωγή του είδους, µια
σχέση που φυσικά έχει βιοκοινωνικό χαρακτήρα. Από αυτή την
αντικειµενική βάση όµως πηγάζει και η ρύθµιση της κοινής γονι-
κής τους ευθύνης µέσω του γάµου. Προφανώς και αυτή η ευ-
θύνη και η ρύθµιση έχουν ιστορικό χαρακτήρα, ανάλογα µε το
επίπεδο εξέλιξης της ανθρώπινης κοινωνίας. Άλλο είναι το κοι-
νωνικό περιεχόµενο που είχε η µητρότητα, η πατρότητα το 18ο

αιώνα και φυσικά άλλο σήµερα. Και δεν έχουµε αυταπάτες. Ξέ-
ρουµε ότι τα πρότυπα, το µητρικό και το πατρικό διαµορφώνον-
ται στο πλαίσιο, στο έδαφος και του σηµερινού συστήµατος της
υψίστου, στην αρένα µιας εκµεταλλευτικής κοινωνίας µε τις αξίες
που αυτή πρεσβεύει του ανταγωνισµού και ούτω καθ’ εξής που
εξάλλου εσείς το υπερασπίζεστε. 

Εδώ όµως θεσµοθετείται µια γονεϊκότητα ουδέτερη ως προς
το φύλο και ό,τι και να ισχυρίζεται η Κυβέρνηση αδυνατίζουν η
πατρότητα, η µητρότητα και αντικαθίστανται από µια θολή γονι-
µότητα. Κι εδώ µπαίνει και το συµπληρωµατικό, στην αστική ισό-
τητα, ζήτηµα που επίσης αναπτύχθηκε µε αφορµή το
νοµοσχέδιο, το θέµα των ατοµικών δικαιωµάτων, του ατοµικού
δικαιωµατισµού ως αντιπαράθεση του ατοµικού µε το κοινωνικό
που στηρίζεται βέβαια και προωθείται από βασικούς αντιδραστι-
κούς µηχανισµούς, όχι µόνο στη χώρα µας, αλλά και διεθνώς, το
ΝΑΤΟ, οι Ηνωµένες Πολιτείες, η Ευρωπαϊκή Ένωση. Τα είπε χθες
και ο Βουλευτής του ΚΚΕ, κ. Νίκος Καραθανασόπουλος. 

Και στηρίζονται αυτές οι λογικές, γιατί αυτή η αντίληψη, που
ξεκινάει βέβαια από την αστική θεώρηση της ελευθερίας που
αποτυπώνεται στη γνωστή ρήση του Καντ ότι «η ελευθερία του
ενός σταµατά εκεί που αρχίζει η ελευθερία του άλλου», ταιριάζει
απόλυτα στη σύγχρονη καπιταλιστική οικονοµία, την οικονοµία
της αγοράς, στην οποία οι κοινωνικές σχέσεις δεν µπορούν παρά
να αποτελούν εικόνα και οµοίωση της, δηλαδή σχέσεις σε µια
κοινωνία που θεωρείται άθροισµα ξεχωριστών ατόµων, τα οποία
διατηρούν τάχα το δικό τους ζωτικό χώρο που δεν πρέπει να πα-
ραβιάζεται κι όπου τα άλλα άτοµα είναι τελικά ανταγωνιστές της
δικής τους ελευθερίας, των δικών τους ατοµικών δικαιωµάτων,
ενώ οι σχέσεις στην καλύτερη περίπτωση αναπτύσσονται ανά-
µεσα στα ξεχωριστά άτοµα ως κάποια συναλλαγή - ανταλλαγή. 

Και πάνω σε αυτή τη λογική βασίζεται και όλη η συζήτηση περί
αυτοπροσδιορισµού, όχι ως ελευθερία επιλογής που βασίζεται
σε γνώση της κοινωνικής πραγµατικότητας, άρα και των αντικει-
µενικών ορίων που θέτει η ίδια η καπιταλιστική εκµεταλλευτική
κοινωνία, αλλά ως µια αποκοπή του ατοµικού από το κοινωνικό,
ακόµη και του ατοµικού από την αντικειµενική πραγµατικότητα,
ανασύροντας από το ντουλάπι της ιστορίας ιδεολογήµατα, όπως
για παράδειγµα η αντικειµενική πραγµατικότητα, η αντικειµενική
αλήθεια δεν υπάρχει, ανεξάρτητα από τις ατοµικές επιθυµίες µας
και τα αισθήµατά µας, βέβαια σε µια µεταµοντέρνα εκδοχή
αυτών των αντιλήψεων. 

Και φυσικά, µια τέτοια αντίληψη όχι µόνο δεν αποτελεί κανένα
κίνδυνο για τη σύγχρονη αστική βαρβαρότητα των πολέµων, των
κρίσεων, της αντιµετώπισης της ανθρώπινης ζωής ως κόστος,
αλλά το αντίθετο. Γι’ αυτό και συντηρείται, γι’ αυτό και ενισχύεται
αυτή αντίληψη -ξαναλέω- δεν είναι τυχαίο ότι έχει γίνει σηµαία
των Ηνωµένων Πολιτειών, του ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Η κοινωνία των ιδιωτών, των αποξενωµένων ατοµικοτήτων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Η κοινωνία των ιδιωτών, των αποξενωµένων ατοµικοτήτων, του

ακαθάριστου αθροίσµατος ατοµικών επιθυµιών και ιδιαιτεροτή-
των, όπου κάθε αναφορά στα ταξικά συµφέροντα, στην ταξική
πάλη ξορκίζεται ως κάτι αναχρονιστικό. Το ατοµικό δικαίωµα εκ-
µετάλλευσης ανθρώπου από άνθρωπο παρουσιάζεται ως φυσικό
φαινόµενο. Και φυσικά πάνω σε αυτή τη συνολική πολιτική, ιδε-
ολογική και κοινωνική αντίληψη στέκεται ο νόµος, το νοµικό σύ-
στηµα που βρίσκεται στα χέρια φυσικά της τάξης που έχει την
εξουσία και θα δώσει χώρο κι ο νόµος και θα συµβάλλει και στο
λεγόµενο ατοµικό αυτοπροσδιορισµό. 
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Έτσι για παράδειγµα µε µια νοµική πράξη σαν κι αυτή που κα-
τέθεσε η Νέα Αριστερά και ο ΣΥΡΙΖΑ ως τροπολογία, η παρέν-
θετη µητέρα γίνεται παρένθετο άτοµο, η παρένθετη µητρότητα
γίνεται παρένθετη κύηση. Όµως αυτός ο προσδιορισµός, όπως
και να βαφτίζεται, δεν αλλάζει σε καµµία περίπτωση την αντικει-
µενική πραγµατικότητα. 

Δηλαδή το γεγονός ότι µια γυναίκα θα κυοφορήσει για εννιά
µήνες ένα παιδί µέσα της, θα υποστεί όλες τις φυσιολογικές και
βιολογικές αλλαγές στο κορµί της κατά τη διάρκεια της κύησης
και µετά από αυτή για ένα διάστηµα, τις ψυχικές αλλαγές κατά
τη διάρκεια της εννιάµηνης κύησης και µετά για ένα διάστηµα -
απροσδιόριστο και πόσο, αυτό είπαν οι ψυχολόγοι και οι επιστή-
µονες- δεν αλλάζει το γεγονός ότι είναι αυτή η γυναίκα η
βιολογική µητέρα του παιδιού. Μετατρέπεται σε παρένθετο
άτοµο που νοικιάζει τη µήτρα της, γιατί αυτό υπαγορεύουν οι
αξίες της καπιταλιστικής οικονοµίας και κοινωνίας. Και όλα αυτά
µε το µανδύα της προόδου, της ισότητας, του ατοµικού δικαιώ-
µατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε κύριε
συνάδελφε. 

Το λόγο τώρα έχει από τη Νίκη, ο κ. Βρεττός Νικόλαος. 
Ακολουθεί ο κ. Κτιστάκης, και η κ. Αντωνίου. 
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, «δεν υπάρχει τίποτα

πιο άνισο από την ίση µεταχείριση των ανίσων» Αριστοτέλης. 
«Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν τρέφω αυταπάτες για µια

κοινωνία χωρίς ανισότητες. Κάτι τέτοιο είναι αντίθετο στην αν-
θρώπινη φύση. Όσοι το επιχείρησαν καταστρατήγησαν τελικά
την ίδια τη δηµοκρατία και τα ατοµικά δικαιώµατα» Κυριάκος Μη-
τσοτάκης, ΔΕΘ 2017. 

Άραγε πότε έλεγε αλήθεια ο Πρωθυπουργός; Τότε ή τώρα ή
τελικά η αλήθεια για τον Πρωθυπουργό είναι ένα λάστιχο που ξε-
χειλώνει ανάλογα µε τις πολιτικές σκοπιµότητες; Και δυστυχώς,
αυτό δεν είναι πρωτοφανές. Μας έχει δείξει η επιτελική διακυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας πως αυτή η πρακτική έχει κατα-
στεί απαρέγκλιτη και αγαπηµένη συνήθειά της. Όµως εδώ δεν
πρόκειται απλά για µια πολιτικάντικη καιροσκοπική της επιλογή,
αλλά για µια βόµβα στα θεµέλια της κοινωνικής ισορροπίας και
στις συνταγµατικές επιταγές, συνταγµατικές επιταγές που σύµ-
φωνα µε το άρθρο 21 του Συντάγµατος παραβιάζονται. Διότι µε
αυτή τη νοµοθέτηση η οικογένεια ως θεµέλιο της συντήρησης
και προαγωγής του έθνους, καθώς και ο γάµος, η µητρότητα και
η παιδική ηλικία δεν τελούν υπό την προστασία του κράτους. Και
τα ερωτήµατα που τίθενται είναι αµείλικτα. 

Πρώτον, υπάρχουν ξένα κέντρα που επιβάλλουν την woke
κουλτούρα του δικαιωµατισµού και της υποβάθµισης και αποϊ-
εροποίησης όλων των παραδοσιακών αξιών και αδιαµφισβήτη-
των θεσµών; 

Δεύτερον, είναι άραγε η ανικανότητα της Κυβέρνησης να αν-
τιµετωπίσει τη λαίλαπα της ακρίβειας, των πλειστηριασµών, των
ιδιωτικών περιουσιών, της ραγδαίας αύξησης της νεανικής βίας
και της συνεχούς αύξησης του δηµοσίου χρέους που θέλετε να
εξαφανίσετε προεκλογικά; 

Ή τρίτον, καταφεύγετε σε αυτό το εθνικά και κοινωνικά αυτο-
καταστροφικό νοµοσχέδιο και για τους δύο παραπάνω λόγους;
Το µόνο σίγουρο είναι ότι αγνοείτε εντελώς τον ελληνικό λαό, τις
διαχρονικές παραδόσεις του γένους και τη φυσική συνέχεια της
δηµιουργίας. Βεβαίως, εσείς η µόνη «φυσικότητα» που υπηρετείτε
είναι η ΛΟΑΤΚΙ+, ατζέντα των πολυεθνικών οµίλων και τραπεζικών
ιδρυµάτων που προωθούν και χρηµατοδοτούν γενναιόδωρα και
απρόσκοπτα αυτή την εκτροπή της φυσικής τάξης. Κι όλα αυτά
τα νεωτεριστικά καταστροφικά τερτίπια των ισχυρών οικονοµικών,
πολιτικών, καλλιτεχνικών και δηµοσιογραφικών κατεστηµένων,
στοχεύουν στη στέρηση και καταπάτηση των δικαιωµάτων των
γεννηµένων και αγέννητων παιδιών, παιδιών που ως πολιτεία
έχουµε ιερό χρέος να προστατεύσουµε και να προασπίσουµε το
δικαίωµά τους να γεννηθούν και να µεγαλώσουν σε µια οικογένεια
πλήρους συναισθηµατικής ολοκλήρωσης που µπορεί να προσφέ-
ρει µόνο η κανονική οικογένεια. 

Όµως, εσείς, παραφράζοντας οποιαδήποτε έννοια κανονικό-
τητας, οντολογίας βιολογίας και φυσιολογίας, έρχεστε να επιβά-

λετε µια ευκαιριακή αντιπαλότητα, καταπατώντας το ανυπέρ-
βλητο δικαίωµα της γονεϊκότητας, µε πρόσχηµα µάλιστα µιας δι-
καιωµατικής επίφασης, προτεραιοποίησης των πολλαπλών
σεξουαλικών προτιµήσεων, µέσα σε ένα µόρφωµα υποτιθέµενου
γάµου. 

Εµείς στη Νίκη θέτουµε ως κύρια προτεραιότητα το συµφέρον
των παιδιών της πατρίδας µας. Και καλούµε όλους τους Βουλευ-
τές από όλες τις πολιτικές οµάδες, µε πνεύµα σύνεσης, σωφρο-
σύνης, υπευθυνότητας, αληθείας και αγάπης, να ορθώσουµε
τείχος προστασίας στην αθωότητα και την υγιή ανάπτυξη κάθε Ελ-
ληνόπουλου πριν και µετά της συζητήσεως του ανεπαίσθητου
αυτού νοµοσχεδίου. Διότι η Κυβέρνηση ήδη συστηµατικά, ύπουλα,
αλλά και απροκάλυπτα µέσω των παιδαγωγικών προγραµµάτων,
από το νηπιαγωγείο προωθεί την κατάργηση των όρων πατέρας
και µητέρα. Διότι τελικά αυτός είναι ο άµεσος και εµφανής σχε-
διασµός, ο οποίος πρόσφατα παρουσιάστηκε εδώ στην Αίθουσα
της Βουλής από την Υπουργό Πολιτισµού κ. Μενδώνη, καθώς δή-
λωσε σε επίκαιρη ερώτηση του Προέδρου µας, στεντόρεια τη
φωνή ότι το Υπουργείο Πολιτισµού δεν ασκεί λογοκρισία στην
τέχνη. «Η λογοκρισία καταλύει τη δηµιουργία, θέτοντας ζητήµατα
περιεχοµένου και ουσίας του. Η λογοκρισία αποτελεί ίδιον αυταρ-
χικών καθεστώτων.». 

Όµως τι είδους καθεστώς αποτελεί η Κυβέρνησή σας, όταν
πριν λίγο καιρό σε παιδικό πρόγραµµα κινουµένων σχεδίων, τη
«Bluey» στην ΕΡΤ προβλήθηκε στο επεισόδιο «Πρόβληµα στο σα-
λόνι» η εξής σκηνή: Κουταβάκια παιδιά βάφουν τα νύχια των χε-
ριών και των ποδιών των µπαµπάδων τους και ύστερα τους
βάζουν µακιγιάζ µε τη µαµά να σχολιάζει κοροϊδευτικά, προσοχή
στο eyeliner. Πλήρης εξευτελισµός του πατέρα. Αυτό είναι βέ-
βαια το καλό σενάριο. 

Στο ίδιο παιδικό, στο επεισόδιο «Αλογάκια» προβάλλεται ο
γάµος δύο αρσενικών σκύλων µπαµπάδων και το κουτάβι ανα-
φωνεί «επιτέλους ο θείος παντρεύτηκε τον µπαµπά», δηλαδή
πέρα από την προώθηση των οµοφυλόφιλων προτύπων, προβάλ-
λεται και η αιµοµιξία. 

Βάσει της παραπάνω όµως θέσης της Υπουργού, καµµία λο-
γοκρισία στην τέχνη, αφού η επιθυµία γίνεται δικαίωµα. «…». Πώς
µπορεί να προβάλλεται αυτός ο διάλογος, όπως και άλλοι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
σας παρακαλώ, απευθύνεστε στην Κυβέρνηση. Η προηγούµενη
έκφραση του οµιλητή, παρακαλώ να διαγραφεί από τα Πρακτικά. 

Συνεχίστε παρακαλώ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Καµµία δεν διαγράφεται από δική µου

θέληση.
Πώς µπορεί να προβάλλεται αυτός ο διάλογος, αυτή η σκηνή

στο κρατικό κανάλι; Τι θα γραφτεί στο υποσυνείδητο του νηπίου;
Γιατί εκβιάζετε το κατά φύσιν µε εικόνες του παρά φύσιν; Άρα,
βάση της ατζέντας της κ. Μενδώνη, θα πρέπει να καταργηθεί
έτσι κι αλλιώς το στηµένο και παράνοµο κυβερνητικό ΕΣΡ, καθώς
λογοκρίνει την τέχνη κι άρα δεν έχει λόγο ύπαρξης. 

Όµως σε αυτό το πνεύµα αποδόµησης των ιερών και των
οσίων του γένους που προωθεί το παρόν νοµοσχέδιο, αν υπάρχει
ίχνος έντιµης στάσης των κυρίων Βουλευτών που προωθούν τις
απαιτήσεις της ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας, θα έπρεπε άµεσα να πάρουν
τα σκοινιά και τα παλαµάρια και να πάνε να γκρεµοτσακίζουν το
άγαλµα της Ελληνίδας µάνας που κοσµεί την είσοδο της Βουλής
των Ελλήνων.

Ένα άγαλµα που το 2003 η Βουλή µε απόφασή της ως πράξη
υψηλού συµβολισµού τοποθέτησε στο ανατολικό µέρος του µε-
γάρου µέσα σε πανηγυρικό κλίµα µε Πρόεδρο της Βουλής τότε
τον Απόστολο Κακλαµάνη παρουσία του Προέδρου της Δηµο-
κρατίας Κωστή Στεφανόπουλου, δηλώνοντα πως η Βουλή των
Ελλήνων εκπληρώνει το συµβολικό της χρέος απέναντι στην πιο
ιερή µορφή της ανθρώπινης ύπαρξης, τη µάνα. Στην Ελληνίδα
µάνα, στην κάθε µάνα σε όλη τη γη, τη µάνα, αλλά και τον πα-
τέρα, που εσείς στερείτε ανάλγητα και απάνθρωπα από τα παι-
διά. Παιδιά που επιθυµούν να παραγγείλουν ευγονικά τα
οµοφυλόφιλα ζευγάρια.

Κλείνοντας, λοιπόν, στη σηµερινή εποχή του άκριτου δικαιω-
µατισµού χτίζετε το σύγχρονο πύργο της Βαβέλ, που οδηγεί δι-
χαστικά σε εθνικό µαρασµό, διαλύοντας οικογένειες, συµπολίτες
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και κόµµατα παράλληλα µε την εµφανή γενική κατάρρευση της
κοινωνίας σε όλους τους τοµείς. Ο µετάνθρωπος φυλακίζεται µε
γοργούς ρυθµούς στο κλουβί των ιδεών του, ενός εγωιστικού δι-
καιωµατισµού, που µε µαθηµατική ακρίβεια οδηγεί στη διάλυση
του κοινωνικού ιστού και στην κατάργηση των ατοµικών ελευθε-
ριών. 

Εµείς καταψηφίζουµε από αγάπη και απέραντο χρέος στα δι-
καιώµατα των παιδιών να έχουν έναν πατέρα και µία µητέρα. Το
βίτσιο των γονέων ένα, δυο ακόµα και τρία ή τέσσερα δεν µπορεί
να βαπτιστεί δικαίωµα. Οι µόνοι ανυπεράσπιστοι στο παρόν νο-
µοσχέδιο είναι τα παιδιά που αποτελούν έκφραση της θυσιαστι-
κής αγάπης, µιας αγάπης θυσία στο δικό µας θέλω, του δικού
µας εαυτού και όχι θυµατοποίησης των παιδιών µας των σηµερι-
νών και των µελλοντικών γενεών.

Ολοκληρώνοντας, επιτρέψτε µου, αγαπητές και αγαπητοί…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώσατε,

κύριε συνάδελφε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ναι, ολοκληρώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μιλήσατε εννέα

λεπτά. Ολοκληρώσατε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Θα είχα τελειώσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας παρακαλώ,

κύριε συνάδελφε. Σας αφαιρώ τον λόγο, κύριε συνάδελφε. Κα-
τεβείτε από το Βήµα. Συµπληρώθηκαν εννέα λεπτά. Παρακαλώ,
δεν επιτρέπω σε κανέναν.

Τον λόγο έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Ελευθέριος Κτιστά-
κης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Η αγένειά σας είναι χαρακτηριστική.
Είναι ντροπή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σταµατήστε να
απευθύνεστε στο Προεδρείο, κύριε συνάδελφε. Μιλήσατε εννέα
λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Όπως και άλλοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Κτιστάκη.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν ξεκίνησε η

δηµόσια συζήτηση για αυτό το θέµα οι περισσότεροι, αν όχι όλοι,
από εµάς είχαµε υπ’ όψιν µας µόνο τη µία πλευρά, µόνο τα επιχει-
ρήµατα της µιας πλευράς, να το πω έτσι. Γιατί οι περισσότεροι
από εµάς, αν όχι όλοι, έχουµε µεγαλώσει, έχουµε ανατραφεί σε
ένα δεδοµένο περιβάλλον σχετικά συντηρητικό, χριστιανικό, µε
συγκεκριµένες αρχές, λίγο πολύ όλοι τις ακολουθούµε. Έπρεπε
συνεπώς να αναζητήσω και τα επιχειρήµατα της άλλης πλευράς.
Δεν κρύβω ότι όταν ξεκίνησα να αναζητώ ήθελα να καταψηφίσω
γιατί είχα σοβαρούς προβληµατισµούς, εν µέρει τους έχω µέχρι
σήµερα, ιδιαίτερα όσον αφορά την υιοθεσία. Οπότε άρχισα να
ψάχνω τα επιχειρήµατα της άλλης πλευράς σιγά-σιγά, έγινε και
ξεκάθαρο από την Κυβέρνηση ότι θα έρθει το νοµοσχέδιο, οπότε
έπρεπε να είµαστε ενηµερωµένοι. 

Είδα ότι µπορεί η Ελλάδα, γιατί το άκουσα και σε κάποιους
οµιλητές, µπορεί η χώρα µας να µην έχει καταδικαστεί από το
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου στο
Στρασβούργο για το θέµα της υιοθεσίας πλην όµως έχει καταδι-
καστεί η Αυστρία το 2013. Υπάρχει συγκεκριµένη απόφαση µε
την οποία το δικαστήριο έκρινε ότι είναι ανεπίτρεπτη διάκριση,
ανεπίτρεπτη µεταχείριση η αναγνώριση του δικαιώµατος της υιο-
θεσίας σε ετερόφυλα ζευγάρια που έχουν προβεί σε σύµφωνο
συµβίωσης, αλλά όχι στα οµόφυλα. Συνεπώς, ως προς το θέµα
αυτό η χώρα µας είναι εν δυνάµει υπόλογη. Επαναλαµβάνω, µπο-
ρεί να µην έχει καταδικαστεί, αλλά είναι εν δυνάµει υπόλογη.
Οποιαδήποτε στιγµή µπορεί να καταδικαστεί. Άρα κάποτε
έπρεπε να συµµορφωθεί µε αυτό. 

Εκτός όµως από τα νοµικά επιχειρήµατα στην πορεία είδαµε -
έµαθα- ότι υπάρχει και µία πραγµατική κατάσταση. Ποια είναι
αυτή η πραγµατική κατάσταση; Η πραγµατική κατάσταση είναι
ότι υπάρχουν σήµερα παιδιά τα οποία ζουν σε ένα οµιχλώδες κα-
θεστώς. Αυτό µπορεί να ακούγεται φιλολογικό, αλλά επιτρέψτε
µου µια σύντοµη ιστορία. Αρχές Ιανουαρίου µε επισκέπτεται
επαγγελµατικά στο γραφείο που έχω ως δικηγόρος µια µητέρα
σαράντα χρονών περίπου, η οποία µε ρωτάει αν θα το ψηφίσω.

Της λέω «ναι, σκέφτοµαι, τείνω να το ψηφίσω». Μου λέει «καλά
θα κάνετε». Εκπλήσσοµαι εγώ. Μου λέει «εκπλήσσεστε, αλλά θα
σας πω τι έχει συµβεί». Ένας φίλος της από τη δουλειά από
παλιά, οµοφυλόφιλος, είχε πάει στο εξωτερικό, είχε παντρευτεί
και είχε υιοθετήσει ένα παιδί. Έρχεται για διακοπές στην Ελλάδα.
Νοσηλεύεται το παιδί στο νοσοκοµείο. Αυτός έχει COVID και δεν
µπορεί να µπει στο νοσοκοµείο και δεν επιτρέπεται στον σύν-
τροφό του να µπει µέσα στο δωµάτιο. Και έχουµε ένα παιδί επτά-
οκτώ χρονών, νοσηλευόµενο σε µια χώρα που δεν τη γνωρίζει,
µόνο του. Της λέω «αυτό είναι τραγικό». Μου λέει «τραγικό δεν
είναι αυτό. Το τραγικό είναι ότι επιτρέψανε σε µένα να είµαι µέσα
στο δωµάτιο, επειδή είµαι Ελληνίδα µητέρα, και δεν επιτρέψαν
σε αυτόν µε τον οποίο ζούσε το παιδί όλο αυτό το διάστηµα. Επι-
τρέψαν σε εµένα, που το ήξερα το παιδί του τρεις µέρες που είχε
έρθει για τις διακοπές και δεν επέτρεψαν στον σύντροφο». Άρα
αυτό που ακούµε φιλολογικά, ότι υπάρχουν κάποια παιδιά που
ζουν σε ένα τέτοιο οµιχλώδες καθεστώς, είναι µια πραγµατικό-
τητα, συµβαίνει δίπλα µας. Προφανώς δεν έχουµε ασχοληθεί
ποτέ ή δεν έχει τύχει να το µάθουµε, αλλά συµβαίνει. Αν συνέβη
σε µένα στη Θήβα, αν έµαθα µια τέτοια ιστορία πραγµατική, φαν-
ταστείτε τι γίνεται στην υπόλοιπη Ελλάδα. 

Έχω ακούσει διάφορα επιχειρήµατα για το θέµα της παρένθε-
της µητρότητας. Να υπενθυµίσω ότι σήµερα στη χώρα µας ισχύει
µόνο για συγκεκριµένο λόγο, που έχει να κάνει αυστηρά και απο-
κλειστικά µε ιατρικό πρόβληµα της γυναίκας. Καµµία άλλη περί-
πτωση δεν υφίσταται σήµερα στη χώρα µας, για να µπορεί
κάποιος να αποκτήσει παιδί µέσω παρένθετης µητρότητας.
Άκουσα επιχειρήµατα γιατί δεν το κάνουµε και άκουσα και επι-
χειρήµατα ότι ταυτόχρονα ανοίγουµε την πίσω πόρτα, µια κερ-
κόπορτα, όπως άκουσα. 

Κατ’ αρχάς να επικαλεστώ άλλη µια απόφαση του Ευρωπαϊκού
Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώπου του 2021 κατά της Ιρ-
λανδίας ότι δεν επιβάλλεται τέτοια νοµοθέτηση δεδοµένου ότι
πρόκειται για προσδοκία και όχι για δικαίωµα. Είναι προσδοκία
στην οικογενειακή ζωή και δεν είναι δικαίωµα. Άρα δεν ανοίγουµε
καµµία πόρτα, καµµία κερκόπορτα δεν ανοίγουµε, δεδοµένου ότι
δεν θα µας επιβληθεί ούτε καν από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου. 

Από την άλλη άκουσα και επιχειρήµατα, πάλι αντικρουόµενα
µεταξύ τους, για ποιον λόγο θα αναγνωρίσουµε µε το υπό κρίση
νοµοσχέδιο τα παιδιά που έχουν αποκτηθεί µε αυτό τον τρόπο
στο εξωτερικό και έρχονται στην Ελλάδα. Μα, αυτό είναι το επι-
χείρηµα για το οµιχλώδες τοπίο που ανέφερα προηγουµένως, το
οµιχλώδες καθεστώς. Αν δεν το κάναµε, θα υπήρχε αντίφαση στο
νοµοθέτηµα. Ο σκοπός του νοµοσχεδίου που είναι σήµερα ενώ-
πιόν µας είναι ακριβώς αυτός, παιδιά που αναγνωρίζονται στο
εξωτερικό ως τέκνα οµόφυλων ζευγαριών να αναγνωρίζονται και
στην Ελλάδα. Ποιος ο λόγος, ποιος ο σκοπός να ανατρέξουµε
στο πώς έχουν αποκτηθεί; Το θέµα είναι εάν προσπαθούµε να
προστατέψουµε τα παιδιά και να τους δώσουµε το ίδιο καθεστώς
στην Ελλάδα µε το καθεστώς που έχουν στο εξωτερικό. 

Επιπλέον αυτό, και τελειώνω µε τη νοµολογία του Ευρωπαϊκού
Δικαστηρίου, υπάρχει και µια απόφαση του 2022 κατά της Ελβε-
τίας την οποία καταδίκασε για την άρνηση του ληξιαρχείου να
προβεί στην εγγραφή του παιδιού στα οικεία βιβλία γιατί προ-
σβάλλει το δικαίωµα του τέκνου στη νοµική του αναγνώριση. Άρα
και το θέµα αυτό της παρένθετης µητρότητας νοµίζω καλώς έρ-
χεται όπως έρχεται και δεν υπήρχε λόγος να κάνουµε κάτι πα-
ραπάνω, είναι ούτως ή άλλως µια αµφιλεγόµενη ρύθµιση, και δεν
θα µας επιβληθεί και στο µέλλον και δεν θα φοβόµαστε κάτι τέ-
τοιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την ιδιότητα του Βουλευτή,
που έχουµε όλοι µας εδώ µέσα, οφείλουµε να παραµερίζουµε
τους προσωπικούς προβληµατισµούς και τις προσωπικές από-
ψεις, αν θέλετε, σε αυτές εκείνες τις περιπτώσεις που επιβάλλε-
ται από το καθήκον που έχουµε να νοµοθετούµε, να ρυθµίζουµε
µια πραγµατική κατάσταση, να µην κάνουµε τα στραβά µάτια,
επειδή κάνει τζιζ, για να το πω λαϊκά, και να µη βάζουµε τη σκόνη
κάτω από το χαλί. Επιβάλλεται να νοµοθετούµε, επιβάλλεται να
ρυθµίζουµε προβλήµατα, γι’ αυτό είµαστε εδώ. 

Ευχαριστώ πολύ. 

10420 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

από τη Νέα Δηµοκρατία η κ. Μαρία Αντωνίου.
Έχετε τον λόγο, κυρία συνάδελφε.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το 2012, που

οι συντοπίτες µου µε επέλεξαν ως Βουλευτή Καστοριάς να τους
εκπροσωπώ στη Βουλή των Ελλήνων, µέχρι και σήµερα κάθε
φορά που ετοιµάζω την εκάστοτε εισήγησή µου επί των νοµοσχε-
δίων που κατατίθενται στην Ολοµέλεια νιώθω το βάρος της ευθύ-
νης γιατί καλούµαι να υπερθεµατίσω ή να απορρίψω ένα σχέδιο
που, αν γίνει νόµος, θα αφορά την καθηµερινότητα των συµπολι-
τών µου και στο µέλλον των παιδιών και της χώρας µου. Το βάρος
αυτό είναι ακόµα µεγαλύτερο σήµερα, γιατί το νοµοσχέδιο που
συζητάµε αγγίζει τον πυρήνα, το βαθύ εννοιολογικό περιεχόµενο
κάθε δηµοκρατικής κοινωνίας που διέπεται από τις αρχές της ισό-
τητας και της ισονοµίας των πολιτών της. Επίσης το βάρος της ευ-
θύνης είναι µεγαλύτερο γιατί εκπορεύεται και από την ιδιότητά
µου ως Προέδρου της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Ισότητας, Νε-
ολαίας και Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, ιδιότητα µε την οποία µε
τιµήσατε εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Σε µια σύγχρονη χώρα, όπως η Ελλάδα, µε γερά θεµέλια στο
παρελθόν, ως χώρα που γέννησε τη δηµοκρατία, και µε σταθερό
προσανατολισµό στο ευρωπαϊκό µέλλον οφείλουµε να διασφα-
λίζουµε στο ακέραιο την ισότητα όλων των πολιτών, υπερασπι-
ζόµενοι τα ανθρώπινα δικαιώµατα και τις οικουµενικές αξίες του
αλληλοσεβασµού και της δικαιοσύνης. Γι’ αυτό ακριβώς η προ-
άσπιση των δικαιωµάτων του ανθρώπου, που είναι το δικό µας
καθήκον, αγαπητοί Βουλευτές, µετουσιώνεται στη βασική στο-
χοθεσία του εν λόγω νοµοσχεδίου. Το καθήκον µας να διασφα-
λίσουµε ότι κάθε πολίτης, κάθε άνθρωπος ανεξαρτήτως φύλου
ή σεξουαλικού προσανατολισµού έχει το δικαίωµα στην αξιοπρέ-
πεια, την ισότητα και την προστασία από τη βία και από τις δια-
κρίσεις. 

Αυτό το θεµελιώδες δικαίωµα έρχεται να προασπίσει το νοµο-
σχέδιο και να θεσµοθετήσει µια αναγκαία ρύθµιση που, είτε συµ-
φωνούµε είτε διαφωνούµε, αυτή είναι η πεµπτουσία της
δηµοκρατίας, αντανακλά µια κοινωνική πραγµατικότητα. Μια κοι-
νωνική πραγµατικότητα που δεν µπορούµε να αγνοούµε καθώς
είναι απόλυτα συνυφασµένη µε την προάσπιση των δικαιωµάτων
των παιδιών, των παιδιών που πρέπει να απολαµβάνουν τα ίδια
δικαιώµατα είτε µεγαλώνουν σε οµόφυλες είτε σε ετερόφυλες
οικογένειες.

Με το παρόν λοιπόν νοµοσχέδιο, που είναι λιτό, περιεκτικό και
µε συγκεκριµένη στόχευση, επεκτείνει τη δυνατότητα σύναψης
γάµου και σε πρόσωπα του ιδίου φύλου γεγονός που θα εξασφα-
λίσει τη νοµική προστασία των παιδιών τους. Και όταν λέµε γάµο
αναφερόµαστε στον πολιτικό γάµο ως µέρος του αστικού κώδικα
χωρίς οι παρεµβάσεις να επεκτείνονται στον θρησκευτικό το τε-
λετουργικό του οποίου καθορίζεται από το θρήσκευµα ή το
δόγµα του κάθε ανθρώπου. Και το υπογραµµίζω αυτό. Δεν αγγί-
ζουµε την ουσία του περιεχόµενου, τη νοηµατοδότηση και τη µυ-
στηριακή µορφή του θρησκευτικού γάµου, όπως ορίζεται από το
δόγµα της ορθόδοξης πίστης µας. Με αυτή την έννοια δεν απεµ-
πολούµε τα ιερά και τα όσια της πατρίδας µας, τις παραδόσεις
µας, τις διαχρονικές αξίες πάνω στις οποίες έχει θεµελιωθεί η
ελληνική κοινωνία. 

Προέρχοµαι κι εγώ από µια οικογένεια µε πατέρα δάσκαλο και
ψάλτη που µας γαλούχησε µε αυτές τις αρχές και τις αξίες, τα
ύψιστα ιδανικά της πατρίδας και της Ορθοδοξίας. Μας δίδαξε
να τηρούµε τις παραδόσεις που κράτησαν ζωντανό το έθνος µας
στο διάβα των αιώνων και τις διατηρούµε ως κόρη οφθαλµού.
Μας δίδαξε όµως και το ύψιστο ιδανικό της δηµοκρατίας, που
εδράζεται στον σεβασµό των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Η δηµο-
κρατία, η πατρίδα και η Ορθοδοξία ως έννοιες και περιεχόµενο
µπορούν µόνο να συµπορεύονται και όχι να αντιµάχονται. Σε
αυτό το ιδεολογικό περίγραµµα κινείται η απόφασή µου να ψη-
φίσω το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. Γιατί αντανακλά το ουσιώδες
περιεχόµενο της δηµοκρατίας, η οποία δεν περιχαρακώνεται σε
στεγανά, αλλά αντιθέτως διαθέτει την ικανότητα της ευελιξίας,
προκειµένου να γίνει πιο ευρύχωρη και να προστατεύει τα δι-

καιώµατα όλων των πολιτών χωρίς, ωστόσο, να καταστρατηγεί
όρια και ελευθερίες. Όταν αυτοί οι πολίτες είναι τα παιδιά, τότε
είναι επιτακτική ανάγκη να προστατεύσουµε τα συµφέροντά
τους. 

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, θεσπίζοντας την πρόσβαση στον
θεσµό του πολιτικού γάµου για όλους τους Έλληνες πολίτες
χωρίς διακρίσεις και ανεξαρτήτως σεξουαλικού προσανατολι-
σµού, ρυθµίζει ζητήµατα οικογενειακού δικαίου σε οικογένειες
οµόφυλων ζευγαριών µε µοναδικό στόχο την προστασία των δι-
καιωµάτων των παιδιών αυτών των οικογενειών. Αυτή η προστα-
σία δεν αποτελεί απλώς µια έκθεση ιδεών, αλλά βασίζεται σε
επιστηµονικά ευρήµατα βάσει των οποίων τα παιδιά οµόφυλων
οικογενειών αναπτύσσονται µε υγιείς και τυπικούς για την ηλικία
τους τρόπους. Δεν συνάδει µε τα ερευνητικά δεδοµένα η θεωρία
ότι σεξουαλικός προσανατολισµός των γονέων επηρεάζει ζητή-
µατα ανάπτυξης, ταυτότητας φύλου ή σεξουαλικού προσανατο-
λισµού των παιδιών. Είναι πάγια αρχή µας ως Κυβέρνηση πριν
προχωρήσουµε σε οποιαδήποτε νοµοθέτηµα να ακούµε προσε-
κτικά και να λαµβάνουµε σοβαρά υπ’ όψιν τις τεκµηριωµένες θέ-
σεις των ειδικών επιστηµόνων καθώς και των πολιτών που
επηρεάζονται από αυτό. 

Με δεκαπέντε µόλις άρθρα και χωρίς εκτεταµένες παρεµβά-
σεις στον αστικό κώδικα και λοιπή νοµοθεσία το νοµοσχέδιο κα-
τοχυρώνει τα δικαιώµατα πολλών παιδιών στη χώρα µας που εν
έτει 2024 εξακολουθούν να ζουν σε µια αόρατη πλευρά, σε ένα
νοµικό κενό, που αναπόφευκτα οδηγεί σε κατάφωρες διακρίσεις.
Αυτό που επιδιώκει το νοµοσχέδιο είναι η ισότιµη αντιµετώπιση
όλων των οικογενειών και όχι η κατηγοριοποίησή τους σε ανώ-
τερες και κατώτερες. Γιατί η οικογένεια είναι µία και το µοναδικό
δοµικό της θεµέλιο είναι η αγάπη για τα παιδιά που οδηγεί στη
φροντίδα τους. Ούτε οι διατάξεις για τη νοµοθεσία τροποποιούν-
ται, το επαναλαµβάνω γιατί ακούστηκε πολύ. 

Επίσης το νοµοσχέδιο δεν τροποποιεί καθόλου το πλαίσιο της
ιατρικώς υποβοηθούµενης αναπαραγωγής στη χώρα µας, που
λειτουργεί ούτως ή άλλως από το 2002. Το νοµοσχέδιο σκόπιµα
δεν επεµβαίνει οριζόντια σε µεγάλο αριθµό διατάξεων του Αστι-
κού Κώδικα ή του Εργατικού ή κοινωνικοασφαλιστικού Δικαίου.
Δεν αντικαθιστά νοµικούς όρους όπως η µητρότητα, η µητέρα,
ο πατέρας ούτε εισάγει νέους, όπως ακούσαµε γονέας 1, γονέας
2, παρά µόνο προχωρά σε αναγκαίες παρεµβάσεις όπου αυτό
είναι απαραίτητο, ώστε να µην υπάρξει νοµικό κενό.

Σε ένα κράτος δικαίου, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισ-
σες, µε προοδευτικό προσανατολισµό, όπως είναι η Ελλάδα, δεν
µπορούµε να παραβλέψουµε ότι τριάντα έξι κράτη στον κόσµο
έχουν θεσµοθετήσει την ισότητα στον γάµο. Ας είναι η χώρα µας
η τριακοστή έβδοµη. Είναι λοιπόν πάνω σε αυτές τις αρχές της
ισότητας και της ισονοµίας των πολιτών που έχει δοµηθεί η στο-
χευµένη πολιτική του Κυριάκου Μητσοτάκη και της Νέας Δηµο-
κρατίας. Μια πολιτική που έχει σταθερό προσανατολισµό στο
µέλλον, έχοντας όµως σταθερά θεµέλια σε ένα διαχρονικό
αξιακό σύστηµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να ψηφίσουµε το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο γιατί αφορά τα παιδιά µας. Διότι τα παιδιά
είναι το µέλλον της χώρας µας και αυτό το µέλλον εµείς οφεί-
λουµε να το προασπίσουµε και να το διαφυλάξουµε. Είµαστε
υπόλογοι και υπεύθυνοι ως ενήλικες και ως πολιτικοί όταν έστω
ένα παιδί δεν νιώθει ίσο µε τα άλλα. Για εµάς προτεραιότητα είναι
η εδραίωση µιας νέας νοοτροπίας στη βάση της ισότητας, της
ενδυνάµωσης, της αξιοκρατίας και των ίσων ευκαιριών. Γιατί
είναι στο χέρι µας να δηµιουργήσουµε µια ισότιµη και συµπερι-
ληπτική ελληνική κοινωνία. Η αληθινή ισότητα εκφράζεται µέσα
από ευκαιρίες και τη συµπερίληψη σε ό,τι είναι δυνατόν και όχι
σε ό,τι είναι αδύνατον. Όπως λένε και οι στίχοι του Λευτέρη Πα-
παδόπουλου: «Υπερασπίσου το παιδί, γιατί αν γλιτώσει το παιδί,
υπάρχει ελπίδα». 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Καλώντας τους συ-
ναδέλφους που είναι εγγεγραµµένοι στον κατάλογο να προσέλ-
θουν στην Ολοµέλεια, καλώ στο Βήµα τον κ. Νεοκλή Κρητικό για
την οµιλία του. 
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ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρωτίστως να

επισηµάνω την ωφέλιµη διαδικασία που ακολουθήθηκε για την
επεξεργασία του παρόντος νοµοσχεδίου από τις αρµόδιες επι-
τροπές και τις κοινές συνεδριάσεις τους, όπου εκτός από την
επιχειρηµατολογία των συναδέλφων ακούσαµε πλήθος επιστη-
µονικών φορέων. Αυτό είναι το πλεονέκτηµα της Κυβέρνησής
µας, ακούει τους καθ’ ύλην αρµόδιους στη διαµόρφωση των πο-
λιτικών και εν προκειµένω εισηγήσεις συνταγµατολόγων, για-
τρών, δασκάλων, ψυχολόγων, οι οποίοι έχουν εντρυφήσει στα
θέµατα που θίγει το νοµοσχέδιο. 

Το οποίο τι έρχεται να ρυθµίσει; Μια κοινωνική πραγµατικό-
τητα η οποία είναι σε µεγάλο βαθµό αρρύθµιστη και αυτή η έλ-
λειψη ρύθµισης δηµιουργεί αδικίες, ανισότητες, αδιέξοδα. Οι
διατάξεις του µας εναρµονίζουν µε τη νοµική πραγµατικότητα η
οποία υφίσταται εδώ και δεκαετίες στην υπόλοιπη Ευρώπη.

Με την τεκνοθεσία δίνουµε τη δυνατότητα στα παιδιά που ήδη
µεγαλώνουν σε οµόφυλες οικογένειες να αποκτήσουν τα ίδια δι-
καιώµατα µε τα άλλα παιδιά και επιλύουµε, βέβαια, και τα νοµικά
προβλήµατα που υπάρχουν από τη µη αναγνώριση.

Γιατί τώρα τεκνοθεσία; Διότι δεν µπορεί να διευθετηθεί το ζή-
τηµα µε επέκταση του συµφώνου συµβίωσης, γιατί θα ήταν ένα
ενισχυµένο σύστηµα συµφώνου συµβίωσης για οµόφυλους. Κάτι
τέτοιο θα συνεπαγόταν ανισότητα που αντιβαίνει στην Ευρω-
παϊκή Σύµβαση Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. 

Θα εστιάσω λίγο σε επιµέρους άρθρα. 
Με το άρθρο 3 ορίζεται ότι ο γάµος συνάπτεται µεταξύ δύο

προσώπων διαφορετικού ή ίδιου φύλου. Για πρώτη φορά, λοι-
πόν, αναγνωρίζεται στην ελληνική έννοµη τάξη η ισότητα στο
γάµο και δεν επέρχεται καµµία αλλαγή στους νοµικούς όρους
των δύο φύλων: άντρας και γυναίκα, µητέρα και πατέρας, γονείς. 

Με το άρθρο 4 διορθώνουµε µια αναχρονιστική διάταξη, αντί-
θετη στην αρχή της ισότητας των φύλων. Σε περίπτωση, λοιπόν,
παράλειψης της δήλωσης επωνύµου των τέκνων από τους γο-
νείς, τα τέκνα δεν θα αποκτούν εκείνο του πατέρα αλλά ένα σύν-
θετο επώνυµο αποτελούµενο από τα επώνυµα των γονέων τους
σε αλφαβητική σειρά. 

Επ' ουδενί, κυρίες και κύριοι, όµως, καταργείται η έννοια του
πατέρα και της µητέρας. Αντίθετα, διορθώνουµε µια αδικία που
επηρεάζει και το γάµο οµόφυλων ζευγαριών. Έτσι, στις περιπτώ-
σεις που δεν δηλώνεται εκ των προτέρων το επώνυµο των παι-
διών εκείνα θα αποκτούν και το επώνυµο της µητέρας και όχι
µόνο του πατέρα. 

Στο άρθρο 5 γίνεται µια ακόµη διόρθωση των παρωχηµένων
διατυπώσεων του νόµου του 1976 για τις ληξιαρχικές πράξεις.
Εδώ δεν επιχειρείται να εισαχθεί κανένας όρος γονέας 1 ή γο-
νέας 2 ούτε φανερά ούτε κρυφά. Στο άρθρο αυτό χρησιµοποιεί-
ται η διατύπωση γονείς, γιατί ο νόµος που ισχύει εδώ και
σαράντα οκτώ χρόνια σε πλήθος άρθρων του αναφέρεται σε γο-
νείς και όχι σε πατέρα - µητέρα.

Κάποιες άλλες επιπλέον επισηµάνσεις. Πολλή συζήτηση έγινε
για τα θέµατα της ιατρικώς υποβοηθούµενης αναπαραγωγής και
της παρένθετης κυοφορίας. Το νοµοσχέδιο δεν αγγίζει το ισχύον
από το 2002 πλαίσιο. 

Ως προς τις ενστάσεις στο νοµοσχέδιο και κατά πόσο το νοµο-
σχέδιο υπερασπίζεται τα δικαιώµατα των παιδιών, ήταν οµόφωνη
θέση των επιστηµονικών φορέων: Δεν έχει παρατηρηθεί έως σή-
µερα καµµία στατιστική απόκλιση µεταξύ παιδιών που µεγαλώ-
νουν σε ετερόφυλες οικογένειες και παιδιών που µεγαλώνουν σε
οµόφυλες ως προς τον σεξουαλικό τους προσανατολισµό, ως
προς την ακαδηµαϊκή, κοινωνική και ψυχική τους ανάπτυξη. Και
φυσικά, νοµίζω ότι όλοι εµπιστευόµαστε την επιστηµονική κοινό-
τητα, για να προχωρήσουµε σε αυτή την παρέµβαση που θεωρεί
ότι είναι ασφαλέστερο τα παιδιά να µεγαλώνουν µε δύο αναγνω-
ρισµένους γονείς αντί για έναν, για να µην είναι µετέωρο ένα παιδί,
αν χαθεί ο ένας από τους δύο γονείς, ή να µην είναι αόρατος ο µη
βιολογικός γονιός. Να µπορεί να τον προστατέψει, αν χρειαστεί.

Γενικότερες αντιρρήσεις που εγείρει το νοµοσχέδιο. Πρώτα,
αυτό που ακούω συχνά από συµπολίτες µου: «η Κυβέρνηση µας
αιφνιδίασε». Μα, η Κυβέρνηση δεν αιφνιδίασε κανέναν. Εδώ και
τρία χρόνια ο Πρωθυπουργός ανέθεσε σε µια υψηλού επιστηµο-

νικού κύρους επιτροπή υπό τον κ. Σισιλιάνο να εκπονήσει µια
ολοκληρωµένη στρατηγική. Η δηµοκρατία είναι συνώνυµη των
διαφορετικών απόψεων και του σεβασµού στην αντίθετη γνώµη
και είναι αναµενόµενο να υπάρχουν στελέχη του πολιτικού κό-
σµου που διαφωνούν, όπως διαφωνεί και ένα κοµµάτι της κοινω-
νίας. 

Και κάτι ακόµα. Δεν διαχωρίζουµε τους πολίτες που πιστεύουν
σε αυτό το νοµοσχέδιο και τους πολίτες που διαφωνούν µε αυτό
σε προοδευτικούς και συντηρητικούς. Και δεν επιδιώκουµε να
δηµιουργήσουµε ένα νέο διχασµό, για ένα ζήτηµα που αφορά
στη δικαιοσύνη. 

Πάµε στην κάθετη διαφωνία της Εκκλησίας. Σεβόµαστε από-
λυτα το αναφαίρετο δικαίωµά της να τοποθετείται για τις θεολο-
γικές της απόψεις. Τιµούµε και αναγνωρίζουµε τον κοινωνικό και
πνευµατικό ρόλο της. Η συντεταγµένη πολιτεία, όµως, έχει το
δικό της διευρυµένο ρόλο, αλλά και την υποχρέωση να προασπί-
ζει τις συνταγµατικές επιταγές, να αξιολογεί και αναλόγως να
ρυθµίζει νοµοθετικά ως ένα ευρωπαϊκό κράτος δικαίου. Ουδείς
θίγει την ηθική αντίληψη του άλλου, αλλά από την άλλη ουδείς
µπορεί να επιβάλει τη δική του ηθική αντίληψη, ειδικά όταν εκ-
φράζεται µε κακοποιητικό λόγο. Καταδικάζουµε, λοιπόν, όσα
άσχηµα ακούστηκαν ειδικά τους προηγούµενους µήνες στο δη-
µόσιο διάλογο για ανθρώπους, για παιδιά, τα οποία στιγµατίζουν
ανθρώπινες ψυχές. 

Όµως, η συζήτηση για τα παιδιά δεν θα πρέπει να µείνει εδώ
και να τελειώσει σήµερα. Η µεγαλύτερη µας ευθύνη, η µεγαλύ-
τερη µας αγωνία και µέριµνα πρέπει να είναι για τα παιδιά. Δράτ-
τοµαι της ευκαιρίας να ξαναθέσω από το Βήµα της Βουλής το
πιεστικό ζήτηµα του δηµογραφικού. Όπως σήµερα µεριµνούµε
για µία µικρή µερίδα της ελληνικής κοινωνίας, έτσι και µε διπλά-
σια ένταση πρέπει να µεριµνήσουµε για την άνθιση της ελληνικής
οικογένειας, για την ενίσχυση των πολύτεκνων οικογενειών, τη
δηµιουργία ριζοσπαστικών κινήτρων για τη γέννηση του τρίτου
παιδιού στις οικογένειες, κάτι το οποίο θα αποτελέσει το κλειδί
για την αντιστροφή του δηµογραφικού ζητήµατος. 

Είµαστε µία παράταξη η οποία στηρίζει παραδοσιακά το θεσµό
της οικογένειας. Το κάναµε µε τη θέσπιση επιδοµάτων, µε τη γέν-
νηση των παιδιών και πολλών άλλων παρεµβάσεων από το 2019
µέχρι σήµερα. Πρέπει, όµως, να αντιµετωπίσουµε ριζοσπαστικά
το ζήτηµα µε κίνητρα τα οποία θα ξεµπλοκάρουν πολλούς νέους
ανθρώπους. Είναι υποχρέωσή µας απέναντι σε αυτούς που δια-
δεχτήκαµε και σε αυτούς που ακολουθούν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δηµοκρατία δηµιουργήθηκε,
για να τείνει το χέρι της ασφάλειας, της ελευθερίας σε όλους
τους πολίτες. Το νοµοσχέδιο ενισχύει τα ατοµικά ανθρώπινα δι-
καιώµατα, δεν τα στερεί από κανέναν άλλον, αλλά δεν τα περιο-
ρίζει και δεν θίγει το θεσµό της οικογένειας. Σας καλώ να το
υπερψηφίσετε.

Οι κοινωνίες, κυρίες και κύριοι, προχωρούν. Η ζωή αλλάζει.
Εµείς οι ίδιοι αλλάζουµε. Αναθεωρούµε, επανεξετάζουµε. Και
αυτό που είναι δύσκολο έως πολύ δύσκολο ως προς την απο-
δοχή του µπορεί στο εγγύς µέλλον ή σε βάθος χρόνου να έχει
εγκολπωθεί από την κοινωνία. Αρκεί η τελευταία να συνδιαλέγε-
ται πάντα πολιτισµένα, να επιχειρηµατολογεί, να διαφωνεί, να συ-
ναινεί.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το λόγο έχει από το

ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής η κ. Κωνσταντίνα Γιαννακοπούλου. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, θα είµαι σαφής από την αρχή. Σήµερα στην
Ολοµέλεια συζητάµε ένα ιδιαίτερα σοβαρό θέµα, ένα ανθρώπινο
και κοινωνικά ευαίσθητο θέµα. Ο γάµος των οµόφυλων ζευγα-
ριών είναι µια αλλαγή στην οποία πρέπει να προχωρήσει και η
χώρα µας, είναι ένα θέµα ισότητας ανθρώπων, είναι ένα θέµα
ισοτιµίας, ανθρωπίνων δικαιωµάτων και δικαιοσύνης. Άρα, εν
τέλει είναι θέµα δηµοκρατίας. Και κανείς, µα κανείς δεν µπορεί
στο όνοµα ιδεοληψιών, δεν µπορεί στο όνοµα άρνησης της πραγ-
µατικότητας και της αναγκαιότητας να αντιµετωπιστούν προβλή-
µατα τα οποία έχουν συνάνθρωποί µας και τα παιδιά τους, να
υψώνει λάβαρα άρνησης και δηµιουργίας ψεύτικων κινδύνων για
το θεσµό της οικογένειας. 
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Κανείς δε κινδυνεύει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Καµµία
ουσία του θεσµού της οικογένειας δεν τίθεται εν αµφιβόλω. Κά-
ποιοι δε ας µην αξιοποιούν το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε,
για να ξεσπάνε σε απαράδεκτα οµοφοβικά παραληρήµατα, στα
οποία θα κατέφευγαν και χωριστές ρυθµίσεις τις οποίες καλού-
µαστε και πάµε τώρα να ψηφίσουµε. Ας µην καταφεύγουν σε
φτηνό λαϊκισµό και σε µαθήµατα πατριωτισµού και της θρη-
σκείας απέναντι σε όσους θα πάµε να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο.
Πατριωτισµός και θρησκευτική πίστη πάνε µαζί, χέρι-χέρι µε το
σεβασµό προς κάθε άνθρωπο, µε την αγάπη προς κάθε άντρα,
προς κάθε γυναίκα ανεξάρτητα από πολιτικές, ιδεολογικές, θρη-
σκευτικές ή σεξουαλικές διαφορετικές επιλογές. Δεν µπορεί να
συνδέονται µε το διχασµό. Δεν µπορεί να συνδέονται µε την άρ-
νηση της ισότητας.

Και είµαι περήφανη που θα ψηφίσω αυτό το νοµοσχέδιο. Είµαι
περήφανη που ανήκω στο ΠΑΣΟΚ, το οποίο έχει ξεκάθαρη θέση
υπέρ αυτού του νοµοσχεδίου. Δεν το κρύβω και δεν το κρύ-
βουµε.

Και δεν µπορώ ως πολίτης και ως Βουλευτής και ως άτοµο µε
βαθιά πίστη προς το θεό και την ορθόδοξη πίστη ότι µου προκά-
λεσε έκπληξη αλλά και απογοήτευση -οφείλω να οµολογήσω- το
χθεσινό αίτηµα του Αρχιεπισκόπου, τον οποίο σέβοµαι απεριό-
ριστα. Γιατί, για να πούµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους, συνι-
στά αυτό το οποίο έγινε χθες µια ευθεία, µια καθαρά πολιτική
παρέµβαση, η οποία βρίσκεται εκτός του εκκλησιαστικού και
πνευµατικού ρόλου του και η οποία αποτελεί ευθεία παρέµβαση
προς τη νοµοθετική εξουσία και το έργο της. Και θλίβοµαι όταν
ζητείται να γίνουν γνωστά τα ονόµατα όσων θα ψηφίσουν σαν να
επιδιώκεται δήθεν ένας διαχωρισµός «καλών» και «κακών παι-
διών», σαν να µην είµαστε όλοι παιδιά της Εκκλησίας. 

Τα του «Καίσαρος τω Καίσαρι» και τα του «Θεού τω Θεώ». Και
η µεγάλη πλειοψηφία αυτής της Βουλής θέλω να πιστέψω ότι δεν
επηρεάζεται και αυτό θα το δείξει, γιατί η Ελλάδα είναι µία ώριµη
δηµοκρατία και στις δηµοκρατίες νοµοθετούν τα κοινοβούλια.
Για τα ανθρώπινα δικαιώµατα δε ούτε τα δηµοψηφίσµατα δίνουν
λύσεις, αλλά οι κοινοβουλευτικές πλειοψηφίες οι οποίες σέβον-
ται τον άνθρωπο, οι οποίες σέβονται την ισότητα όλων και σέ-
βονται την ανθρώπινη αξιοπρέπεια. 

Το ΠΑΣΟΚ, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσέρχεται
µε ξεκάθαρη θέση διαµορφωµένη µέσα από συλλογικές διαδικα-
σίες στον ύψιστο βαθµό. Προσέρχεται µε απόφαση συνεδρίου
στο οποίο συµµετείχαν χιλιάδες µέλη και στελέχη του και από-
φαση την οποία έχει πάρει πολύ καιρό πριν, όπως αρµόζει σε ένα
κίνηµα µεταρρύθµισης, ανθρωπισµού, ισότητας και αλλαγών. 

Και δυστυχώς, ναι, η χώρα µας είναι ουραγός όσον αφορά την
ισότητα των φύλων, όσον αφορά την αναγνώριση της ισότητας
των φύλων και των οµόφυλων ζευγαριών. Και αυτό µας δείχνει
ότι έχουµε ακόµα πολύ δρόµο µπροστά µας για να πλησιάσουµε
έστω τον µέσο όρο του αυτονοήτου. Και µε το υπό συζήτηση νο-
µοσχέδιο, ναι, βεβαίως, κάνουµε ένα βήµα, όχι άλµα, όµως κά-
νουµε ένα σηµαντικό βήµα πάνω σ’ αυτό, πάνω στο σίγουρα
δύσκολο και µακρύ µονοπάτι της διαρκούς προσπάθειας για ισό-
τητα.

Η χώρα µας αναγνώρισε το Δεκέµβρη του 2015 τη δυνατότητα
σύναψης συµβίωσης µεταξύ οµόφυλων. Ήταν ένα βήµα. Όµως
δεν υπήρχε τότε η τόλµη για να ολοκληρωθεί αυτό το βήµα, προ-
φανώς για λόγους εσωκυβερνητικών ισορροπιών που υπήρχαν,
αν και υπήρχαν τα κόµµατα και η δυνατότητα και οι δυνάµεις που
θα µπορούσαν να δηµιουργήσουν πλειοψηφία στη Βουλή υπέρ
µιας ολοκληρωµένης λύσης. 

Και γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ και δεν
ανέχοµαι να ακούω κάποιους να κουνάνε το δάχτυλο στο
ΠΑΣΟΚ, όταν θυµόµαστε πολύ καλά ότι αν δεν ήταν το ΠΑΣΟΚ
τότε, δεν θα µπορούσε να είχε ψηφιστεί ούτε το σύµφωνο συµ-
βίωσης ούτε η αναγνώριση ταυτότητας φύλου. Και θυµόµαστε
όλοι πολύ καλά ποια ήταν η στάση του κ. Μητσοτάκη που έλεγε
ότι «δεν θα κάνω εγώ τα ρεπό του κ. Καµµένου», όπως θυµόµα-
στε και το πώς κλυδωνιζόταν ο ΣΥΡΙΖΑ από τις διαφωνίες του
ακροδεξιού του εταίρου. Και είναι κρίµα µια χώρα µε τις µεταρ-
ρυθµίσεις του οικογενειακού δικαίου του ’83 και του 2002 µε τη
σφραγίδα του ΠΑΣΟΚ, χάρη στην προοδευτική διάθεση και το

προοδευτικό όραµα του ΠΑΣΟΚ, σήµερα να παραµένει και να
είναι ένας θεσµικός ουραγός. 

Ξέρετε, σε όλο αυτό το διάλογο ακούστηκαν και εκφράστηκαν
διαφορετικές απόψεις, µέχρι ενός σηµείου υγιείς προβληµατι-
σµοί και διαφωνίες και βεβαίως σεβόµαστε, ακούµε, κατανο-
ούµε…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
… τις διαφορετικές απόψεις, τις ενστάσεις. Είναι κάτι πολύ λο-

γικό. Όµως, συγγνώµη. Αυτό το οποίο εγώ προσωπικά δεν
µπορώ να ανεχθώ είναι για όσους διαισθάνοµαι ότι χρησιµοποι-
ούν το θέµα για να αποκοµίσουν πρόσκαιρα µικροκοµµατικά ή
µικροπολιτικά οφέλη ή που µιλάνε υπό την πίεση διάφορων κύ-
κλων. 

Παρ’ όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ πως η
κοινωνία θα δεχτεί την αλλαγή, θα κατανοήσει κατά την εφαρ-
µογή του νόµου ότι τελικά ήταν ένα βήµα που πρέπει να γίνει.
Άλλωστε, αντίστοιχες πρωτοβουλίες του παρελθόντος και η συ-
ζήτηση γύρω από αυτές έχουν να µας διδάξουν ένα πράγµα. Για
να θυµηθούµε το εξής. Αλήθεια, το 1983 µήπως ήταν έτοιµη η
κοινωνία για τη θέσπιση του πολιτικού γάµου, για την ισότητα
των φύλων, µε την ριζική αναθεώρηση του οικογενειακού δι-
καίου; Όχι. Ήταν έτοιµη για την αποποινικοποίηση της µοιχείας,
ώστε να σταµατήσουν οι µεσαιωνικές εικόνες σύλληψης ανθρώ-
πων µε τα σεντόνια; Όχι. Και να αναφερθώ και σε κάτι ακόµα πιο
απλό; Ποιος δεν θυµάται τα συλλαλητήρια και τα τρία εκατοµ-
µύρια υπογραφές, ανάµεσα τους τότε και του τότε προέδρου
της Νέας Δηµοκρατίας και βασικών στελεχών της, για να µη βγει
το θρήσκευµα από τις ταυτότητες; 

Παρ’ όλα αυτά, σήµερα µιλάµε για κάτι το αυτονόητο. Και γυρ-
νώντας πίσω λέµε ότι, ναι, ορθώς θεσπίστηκαν και δεν µπορούµε
τελικά να καταλάβουµε για ποιους λόγους υπήρχαν τότε αντι-
δράσεις. Το ίδιο δεν έγινε και για το εκλογικό δικαίωµα για τις
γυναίκες στο ’50;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ολοκλη-

ρώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Πριν δηµιουργήθηκε

θέµα γιατί κάποιοι πέρασαν τα εννέα λεπτά. Δεν νοµίζω ότι πρέ-
πει να επαναληφθεί. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Βεβαίως.
Ας αναγνωρίσουµε, λοιπόν, µια πραγµατικότητα. Ας αναγνω-

ρίσουµε το δικαίωµα του καθενός, ανεξαρτήτως σεξουαλικού
προσανατολισµού, να διαµορφώσει αυτόνοµα τη ζωή του, να επι-
λέξει ανεπηρέαστα τον ή τη σύντροφό του, να αποφασίσει ελεύ-
θερα αν, πότε, µε ποιον, ποια θα παντρευτεί και θα διαµορφώσει
την κοινή οικογενειακή του ζωή. 

Το νοµοσχέδιο θα ψηφιστεί και σε αυτό θα έχουµε συµβάλει
όλοι και θα είναι ένα ηχηρό µήνυµα προς την κοινωνία, αλλά και
προς όλους τους πολίτες, ένα µήνυµα που θα αφοµοιώσει και θα
δεχτεί, γιατί η Ελλάδα πάντα κοίταζε και θα κοιτάζει µπροστά.
Γιατί αυτό είναι το χρέος του πολιτικού συστήµατος, να δείχνει
δέκα βήµατα µπροστά, για να πάει η κοινωνία ένα, γιατί η κοινω-
νία πάντα ενωνόταν µέσα στο χρόνο πάνω σε αρχές, αξίες και
έτσι έκανε βήµατα προς τα εµπρός…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κλείνω, κύριε
Πρόεδρε. 

Και γιατί amor vincit omnia, η αγάπη νικάει τα πάντα.
Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα το δελ-
τίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευή 16 Φεβρουαρίου 2024,
το οποίο έχει ως εξής:

ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)
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1. Η µε αριθµό 692/7-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Συνολικό ποσό εξόφλησης
αποζηµιώσεων αγροτών και κτηνοτρόφων από «Ντάνιελ» και
«Ηλίας» και ακριβές χρονοδιάγραµµα καταβολής τους».

2. Η µε αριθµό 686/6-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Άµεσες ενέργειες της
Κυβέρνησης για την επίλυση του προβλήµατος εκµίσθωσης ακι-
νήτων κάτω των εκατό στρεµµάτων».

3. Η µε αριθµό 712/12-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Να δοθεί
άµεσα άδεια, µε εξασφαλισµένα όλα τα δικαιώµατα, στην ανα-
πληρώτρια εκπαιδευτικό µε δίδυµη επαπειλούµενη κύηση, η
οποία υπηρετεί στη Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Ν.
Ηρακλείου Κρήτης».

4. Η µε αριθµό 684/5-2-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Ιωαννίνων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Με-
ρόπης Τζούφη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, µε θέµα: «Να µην υποβαθµιστούν τα σχολεία του
Δήµου Πωγωνίου».

5. Η µε αριθµό 699/9-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Πιερίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Κοµνηνού Δελ-
βερούδη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού, µε θέµα: «Η ενσωµάτωση της τεχνητής νοηµοσύνης (ΤΝ)
στην εκπαίδευση».

ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 703/9-2-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Κοζάνης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Καλλιόπης Βέττα προς τον Υπουργό Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, µε θέµα: «Άµεση λύση στο πρόβληµα µε τα
φορτηγά δηµοσίας χρήσης (Δ.Χ.) των Σερβίων».

2. Η µε αριθµό 701/9-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χίου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής»
κ. Σταύρου Μιχαηλίδη προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνι-
κής Ασφάλισης, µε θέµα: «Εργατικές Κατοικίες Χριστού Βαρβα-
σίου Χίου υπό κατάρρευση».

3. Η µε αριθµό 698/8-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» και Βουλευτή
Μεσσηνίας κ. Αλέξανδρου Χαρίτση προς τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών, µε θέµα: «Φιλιατρινό φράγµα. Τέσσερα χρόνια
κυβερνητικής αδράνειας».

4. Η µε αριθµό 714/12-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αργολίδος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής» κ. Ανδρέα Πουλά προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων µε θέµα: «Χωρίς νερό οι αγρότες της
Αργολίδας λόγω διακοπής της ηλεκτροδότησης του κεντρικού
αντλιοστασίου του Αναβάλου από τον ΔΕΔΔΗΕ».

Τον λόγο τώρα έχει από την Ελληνική Λύση ο κ. Κωνσταντίνος
Μπούµπας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριοι του Υπουργείου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε,
κάθε τι που προβληµατίζει την κοινωνία είναι µια µετάλλαξη και
αυτή τη στιγµή είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο θέλει να µεταλλά-
ξει τον κοινωνικό ιστό, την κοινωνική ισορροπία. Και πρέπει να
αφουγκραστούµε την κοινωνία, διότι αυτή µας δίνει τα µηνύµατα.
Ξέρετε, αυτός ο εκµοντερνισµός µιας νοοτροπίας στη Γηραιά,
στην ενωµένη Ευρώπη, δεν είναι και ό,τι καλύτερο όταν δεν
αφουγκραστούµε αυτά τα κοινωνικά µηνύµατα.

Θα µας επιτρέψετε στην Ελληνική Λύση να έχουµε τις δικές
µας θρησκευτικές πεποιθήσεις, να έχουµε αυτές τις ιδεολογικές
αρχές. Και θα το υπερασπιστούµε και ως χριστιανοί ορθόδοξοι
και όσο αυτό κάποιους ερεθίζει. Αλλά όπως προστατεύονται τα
δικαιώµατα θρησκευτικών πεποιθήσεων στους σιίτες, τους σου-

νίτες, τους βουδιστές, έτσι λοιπόν θα µας επιτρέψετε και εµείς
να έχουµε αυτά τα ήθη µέσα µας και αυτή τη χριστιανική πίστη.

Η µητρότητα, όπως ξέρετε, και µόνο η λέξη µήτρα είναι κάτι
το γνήσιο. Εγώ θέλω να βάλω ένα ερώτηµα, χωρίς να είµαι επι-
στήµονας βέβαια στα ιατρικά, αλλά υπάρχουν επιστηµονικές µε-
λέτες για τους οµόφυλους, οι οποίοι καλά κάνουν, ο καθένας έχει
δικαίωµα στην προσωπική του ζωή να επιλέξει, είναι µια οντό-
τητα. Δεν θα εφαρµόσουµε µια πολιτικής κλειδαρότρυπας, αλλά
έτερον εκάτερον. Άλλο το θέµα αυτό για τις προσωπικές προτι-
µήσεις και επιλογές του ατόµου, που θα τις σεβαστούµε, αυτή η
διαφορετικότητα, και άλλο όµως όταν πρόκειται να επισηµοποι-
ηθεί συµβίωση ανθρώπων του ιδίου φύλου και µε υιοθεσία. Η εµ-
πορευµατοποίηση, ξέρετε, καλά κρατεί σε πάρα πολλά σηµεία
της υγείας. 

Πριν πάω σε αυτό, λοιπόν, θέτω ένα ερώτηµα. Δεν ξέρω αν
µπορεί κάποιος να δώσει απάντηση. Οι επιστηµονικές µελέτες -
γιατί είστε και οι γιατροί- σε ό,τι αφορά την τάση να είναι κάποιος
οµόφυλος -θεµιτό- διίστανται αν είναι εκ γενετής ή αν γίνεται
µέσα στο κοινωνικό γίγνεσθαι. Για παράδειγµα κάποιες επιστη-
µονικές µελέτες µιλούν ότι υπάρχει αµυγδαλή, η οποία είναι αυτή
που ρεγουλάρει το συναίσθηµα του εγκεφάλου. 

Δεν θα µπω σε επιστηµονικούς όρους, αλλά γεννάται το ερώ-
τηµα. Όπως υπάρχουν ετερόφυλα ζευγάρια που περιµένουν να
υιοθετήσουν ένα παιδί και η γραφειοκρατία καλά κρατεί για πάρα
πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα και περνούν και από κόσκινο, να
δούµε τι οικογένεια είναι αυτή που θα είναι η ανάδοχος, και καλά
κάνει το κράτος, αλλά υπάρχουν οι γραφειοκρατικές αγκυλώσεις
που µπορεί να περιµένει χρόνια, ο κόσµος λέει µια σοφή ρήση
προσέξτε λίγο «Να σου βγει καλό παιδί». Γιατί το λέει αυτό; Διότι
το παιδί που θα υιοθετηθεί φέρνει πάνω του έναν άλλον γενετικό
κώδικα, ένα άλλο DNA, από ένα άλλο γενεαλογικό δέντρο. Και
ρωτάει κάποιος, αν το παιδί αυτό που θα υιοθετηθεί από ένα οµό-
φυλο ζευγάρι, είναι ενός διαφορετικού γενετικού κώδικα και δεν
έχει αυτή την προδιάθεση να είναι οµόφυλος, αυτό το παιδί πώς
θα αντιδράσει άραγε; Το έχει σκεφτεί κανείς; Απέναντι σε αυτή
την διαφορετικότητα, όταν δεν θα έχει στο DNA του αυτή την
αµυγδαλή που λένε στους οµόφυλους είτε ανδρών είτε γυναι-
κών, ξέρει κανείς πώς θα αντιδράσει; Μπορεί κάποιος να µας πει
αν αυτό το παιδί δεν βγει µε κάποια ψυχοσωµατικά προβλήµατα; 

Τώρα θα µου πείτε ισχύει σε πόσα κράτη, δεν µου λέει κάτι
αυτό. Αυτό θα γίνει µε την ενηλικίωση του παιδιού. Τίθεται ξέρετε
και αυτό το ερώτηµα, αν υπάρχει αυτή η τάση σε αυτό το παιδί
που θα υιοθετηθεί. Γι’ αυτό ο σοφός λαός λέει, το παιδί που θα
υιοθετήσει και ένα ετερόφυλο ζευγάρι, αρκεί να σου βγει καλό.
Αυτό εννοεί, στον χαρακτήρα.

Εδώ, κύριοι, τώρα, λέτε ότι πρέπει να προστατευθούν τα δι-
καιώµατα µειονοτήτων, σαφώς, αλλά το να πάµε σε ένα σκέλος
επισηµοποίησης συµβίωσης ανθρώπων µε υιοθεσία παιδιού, τί-
θενται ερωτήµατα, και η κοινωνία αυτή τη στιγµή βοά. 

Υπάρχει ξέρετε, θυµάστε, αυτό µε τις παρένθετες µητέρες,
αυτή µε την τεκνοποίηση και την εµπορευµατοποίηση των πάν-
των κατά παραγγελία υιοθεσία. Εδώ υπήρχε βιοµηχανία της και-
σαρικής και δεν θα υπάρχει προβληµατισµός απέναντι σε µία
υιοθεσία και πώς αυτή µπορεί να εµπορευµατοποιηθεί; 

Ακούστε, η κοινωνία αυτή τη στιγµή περνάει δύσκολη φάση
και την -θα λέγαµε- πιέζουµε και µε έναν εκµοντερνισµό όπως
επιδερµικά το θέλουµε και απέναντι στον κόσµο, στον οποίο αυτή
τη στιγµή οι συνθήκες εργασίας έξω αν δείτε δεν είναι και οι κα-
λύτερες. 

Υπάρχουν πολυεθνικές εταιρείες όπου οι εργαζόµενοι εργά-
ζονται κάτω από δύσκολες συνθήκες. Με ένα µεροκάµατο των
400, 500 και 600 ευρώ προσπαθεί ο κόσµος να ανταπεξέλθει και
απέναντι σε µία ψηφιακή κάρτα όµως που εργοδότης απολύει
για ασήµαντο λόγο. Ξέρετε ο νέος πλέον είναι απογοητευµένος
και τα νέα ζευγάρια αντί να τα βοηθήσουµε γενικότερα, γιατί
αυτό µε κάποια χαµηλότοκα δάνεια για πρώτη κατοικία είναι παυ-
σίπονα, και σήµερα, λοιπόν, αν θέλουµε να έχουµε µια κοινωνία
για να προστατέψουµε είτε το ζευγάρι είτε την µονογονεϊκή οι-
κογένεια, η οποία βάλλεται, γιατί µία µάνα σήµερα που είναι µόνη
ένας πατέρας µονογονεϊκή, υποφέρει πραγµατικά χωρίς να
υπάρχουν τα κίνητρα, τα εχέγγυα και η διευκόλυνση.
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Να µη θυµίσω ότι υπήρχε τράπεζα, η οποία δεν προσλάµβανε
γυναίκες για να µην τεκνοποιήσουν και υπάρχουν και σήµερα πιέ-
σεις στην αγορά από εργοδότες απέναντι σε νέα κορίτσια που
δεν τα προσλαµβάνουν για να µη τεκνοποιήσουν. Αντιλαµβάνε-
στε; 

Αυτά λοιπόν µε ένα αυστηρό νοµοθετικό πλαίσιο πρέπει να επι-
λυθούν και να προστατέψουµε γενικότερα την ελληνική οικογέ-
νεια και δη τα νέα ζευγάρια, τα οποία δεν αποφασίζουν να
παντρευτούν. Αυτό µας έχει απασχολήσει σήµερα όπου τα στα-
τιστικά δείχνουν ότι νέοι τριάντα, τριάντα πέντε ετών είναι µε
τους γονείς τους ή µε τους παππούδες και δεν αναλαµβάνουν
ευθύνες; 

Ξέρετε ότι έχουµε αλλοιώσει το αρσενικό και θηλυκό φύλο και
δη το αρσενικό στις µέρες µας, όπου τα παιδιά, τα αγόρια φο-
βούνται να παντρευτούν για να µην αναλάβουν ευθύνες, δεν
φλερτάρουν, δεν υπάρχει ερωτική διάθεση; Πάµε να αλλάξουµε
σήµερα τη νεολαία και φέρνουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο δεί-
χνει µια περίεργη µετάλλαξη προτύπου πέρα από τα χριστιανικά
ήθη πέρα από τις θρησκευτικές πεποιθήσεις; 

Γι’ αυτό κύριοι, προσέξτε, µην ταλαιπωρούµε την κοινωνία µε
νοµοσχέδια εκµοντερνισµού προκειµένου να µεταλλάξουµε, να
αλλοιώσουµε απέναντι στα χριστιανικά ήθη, απέναντι στα χρηστά
ήθη, ο καθένας πιστεύει εκεί που θέλει, απέναντι σε µια κοινωνία,
η οποία ταλαιπωρείται και απέναντι στη νεολαία, η οποία δεν θα
µας το συγχωρήσει γιατί δεν της δίνουµε ένα καταφύγιο σε ό τι
αφορά τον επαγγελµατικό προσανατολισµό και δεν βοηθούµε τα
νέα ζευγάρια να παντρευτούν. Έχει αλλοιωθεί σήµερα το ζευ-
γάρι στους νέους, δεν υπάρχει εκ του σύνεγγυς επαφή, δεν
υπάρχει ερωτική διάθεση, δεν υπάρχει το λεγόµενο φλερτ, να
σας το πω. Αυτό βιώνει η νεολαία σήµερα, είναι αποµονωµένη
στη µοναξιά του πλήθους, είναι το µεγαλύτερο σύνδροµο που
έχουν περάσει τα παιδιά µε αποτέλεσµα τα παιδιά τα νέα να µη
θέλουν να παντρευτούν και εµείς µιλάµε σήµερα για οµόφυλα
ζευγάρια, γιατί λέει το κάνανε στην Ευρώπη. Ε, και; Η Ιταλία γιατί
δεν το έχει κάνει; Ε, και; Δηλαδή θα µας κατηγορήσουν ότι είµα-
στε µια οπισθοδροµική χώρα; Δεν είναι έτσι.

Βοηθήστε τους νέους να ορθοποδήσουν. Βοηθήστε τα αγόρια
και τα κορίτσια να έχουν µια σιγουριά. Δεν αναλαµβάνουν ευθύνες
και αυτό θα µας κοστίσει για τις επόµενες γενεές. Προσέξτε και
µπείτε βαθιά στα κοινωνικά ζητήµατα, στους κοινωνικούς κραδα-
σµούς, στις κοινωνικές αντιξοότητες, διότι η νεολαία σήµερα υπο-
φέρει και έχει στρέψει την πλάτη στους πολιτικούς ακριβώς γι’
αυτό το λόγο. Πρέπει να µπούµε ουσιαστικά σε προβλήµατα της
κοινωνίας, πάνω από όλα να τα αφουγκραστούµε διότι ο πολιτικός
πρώτα πρέπει να κλάψει και µετά να γελάσει. Αναλογιστείτε το κα-
θένας τις ευθύνες του σήµερα εξατοµικευµένα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
ο Υπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κ Πιερρα-
κάκης. 

Παρακαλώ κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ πολύ κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να διαρ-

θρώσω τα επιχειρήµατα υπέρ του νοµοσχεδίου σε έξι σηµεία. 
Το πρώτο σηµείο είναι ότι σε µια κοινοβουλευτική δηµοκρατία

του δυτικού κόσµου δεν έχει πολλές φορές κανείς την ευκαιρία
να νοµοθετήσει υπέρ της άρσης των διακρίσεων και της επέκτα-
σης των δικαιωµάτων. Και νοµίζω ότι αν υπάρχει κάτι στο οποίο
όλοι να µπορούµε να συµφωνήσουµε είναι ότι η συνεδρίαση
αυτή έχει εκ των πραγµάτων έναν ιστορικό χαρακτήρα. 

Η άρση των διακρίσεων και επέκταση των δικαιωµάτων είναι
σε δύο γραµµές, η ιστορία της Δύσης, στην οποία ανήκουµε, και
το αποτέλεσµα είναι µέσω όλης αυτής της διαχρονικής επέκτα-
σης δικαιωµάτων πως µε όλα τα ελαττώµατα και όλα τα προβλή-
µατα που µπορεί να τις χαρακτηρίζουν, οι κοινωνίες και οι
δηµοκρατίες, στις οποίες ζούµε σήµερα, είναι πολύ καλύτερες
από εκείνες του παρελθόντος, γιατί πολύ απλά οι πολίτες απο-
λαµβάνουν πολύ περισσότερα δικαιώµατα πολύ περισσότερες
ελευθερίες. 

Στο δεύτερο σηµείο θα µου επιτρέψετε να κάνω µια προσω-
πική αναφορά από τα φοιτητικά µου χρόνια. Αν υπάρχει µία ηθική
φιλοσοφία, την οποία θυµάµαι χαρακτηριστικά από τα βιβλία της
φιλοσοφίας, είναι εκείνη του Τζον Ρολς όπου µιλάει για το λεγό-
µενο πέπλο της αβεβαιότητας, δηλαδή ότι κάθε ηθικό θέµα θα
πρέπει να το αξιολογείς σαν να µην είσαι εσύ και να βλέπεις τον
εαυτό σου στη θέση του οποιουδήποτε άλλου, να είναι αβέβαιο
το πώς το πώς θα γεννιόσουν και σε τι θα εξελισσόσουν και να
βλέπεις και να κρίνεις στην εξέλιξη της πολιτικής, της κοινωνίας,
της ηθικής δικαιοσύνης µε βάση εκείνο το σενάριο και πάνω σε
αυτό να µπορείς ουσιαστικά, να αξιολογήσεις την οποιαδήποτε
πολιτική και την οποιαδήποτε απόφαση. 

Αν πάρει κανείς σ’ αυτόν τον ηθικό κανόνα, το οποίο ουσια-
στικά, για να το πει κανείς απλά, είναι το να βάζεις τον εαυτό σου
στη θέση του άλλου, η ενσυναίσθηση ως ηθική αξία, η αξία του
παρόντος νοµοσχεδίου και το ηθικό του πρόσηµο καθίσταται αυ-
ταπόδεικτο. 

Τρίτο σηµείο, όπως έχει ήδη ειπωθεί στη συνεδρίαση. Μόνοι
άνδρες και µόνες γυναίκες υιοθετούν και µεγαλώνουν παιδιά από
το 1946 και µετά στη χώρα µας, όπως επιτρέπεται τον Αστικό
Κώδικα. Κάποιοι από αυτούς τους ανθρώπους µπορεί να ζήσουν
στη συνέχεια µε ανθρώπους διαφορετικού φύλου, επικυρώνουν
τη σχέση τους, κατοχυρώνουν τα παιδιά τους µε ένα γάµο, κά-
ποιοι άλλοι µπορεί να ζουν και να µεγαλώνουν τα παιδιά τους µε
άτοµα του ίδιου φύλου, όµως ελλείψει της δυνατότητας του πο-
λιτικού γάµου, δεν έχουν οι ίδιοι και τα παιδιά τους πρόσβαση
σε κρίσιµα δικαιώµατα. Η θεσµοθέτηση του πολιτικού γάµου
οµόφυλων ζευγαριών έρχεται να προσφέρει στα παιδιά αυτά
αστικά δικαιώµατα και την ίδια νοµική προστασία, µε την οποία
µεγαλώνουν τα παιδιά ετερόφυλων ζευγαριών. 

Δεν µπορούµε να δείξουµε αδιαφορία απέναντι σε αυτά τα
παιδιά. Λέµε, παραδείγµατος χάριν, ότι δήθεν δεν πειράζει να
έχουν λιγότερα δικαιώµατα από άλλους επειδή όπως υποστηρί-
ζεται από κάποιους είναι λίγα; Το επιχείρηµα αυτό περί του µι-
κρού αριθµού ενδεχοµένως θα έπρεπε να ενισχύει τη θέση ότι η
διευθέτηση των δικαιωµάτων αυτών θα έπρεπε να είναι µια εύ-
κολη υπόθεση. 

Η ουσία του θέµατος, ο πυρήνας του προβλήµατος που επι-
λύουµε, είναι ότι δεν θέλουµε τα παιδιά που µεγαλώνουν σε οµό-
φυλες οικογένειες και στερούνται της νοµικής υποχρέωσης ως
προς τον ένα γονέα, να συνεχίσουν να είναι εκτεθειµένα σε κιν-
δύνους. Αν χαθεί ο αναγνωρισµένος γονιός, τα παιδιά να κατα-
λήγουν σε ίδρυµα. Αν χαθεί το άλλο πρόσωπο, να µην έχουν
δικαίωµα στην περιουσία του. Να µην έχει δικαίωµα το άλλο πρό-
σωπο να προσφέρει στο παιδί πάνω σε εκπαιδευτικά ή ιατρικά
θέµατα. Αυτά είναι σοβαρά ενδεχόµενα που δεν πρέπει να συνε-
χίσουν να υπάρχουν ως δυνητικοί κίνδυνοι.

Τέταρτη παρατήρηση. Κάποιοι εκφράζουν την ανησυχία τους
για τον σχολικό εκφοβισµό και το µπούλινγκ, ότι δήθεν θα εντα-
θεί. Αλλά το µπούλινγκ στα σχολεία σε βάρος αυτών των παιδιών
θα λειανθεί, αν πάψει η κοινωνία µας να τα αντιµετωπίζει ως δια-
φορετικά. Η θεσµική αναγνώριση της ισότητας δικαιωµάτων των
παιδιών συνιστά αντίδοτο και η εξάλειψη των διακρίσεων στα
σχολεία είναι προφανώς προτεραιότητά µας στο Υπουργείο Παι-
δείας. Ο εκφοβισµός εκδηλώνεται και εξαπλώνεται εκεί που νο-
µιµοποιείται η ύπαρξη των προκαταλήψεων. Ο ισχυρότερος
ρυθµιστικός θεσµός δεν είναι άλλος από το κράτος και η διαφο-
ρετική θεσµική συγκρότηση µπορεί να συµβάλει σε µια ακόµη
καλύτερη κοινωνία.

Πέµπτο σηµείο. Οι σχέσεις πολιτείας και εκκλησίας, οι ρόλοι
είναι διακριτοί, αλλά οφείλουν να χαρακτηρίζονται και χαρακτη-
ρίζονται διαχρονικά από τον όρο «συναλληλία». Αυτό σηµαίνει
ότι έχουν θεσµικά αποτυπωµένους ρόλους στο Σύνταγµα, αλλά
πρέπει να υπάρχει συναλληλία µεταξύ τους, για να µπορούν να
ασκήσουν αυτούς τους ρόλους σε πληρότητα. Και έτσι, παρά το
γεγονός ότι ενίοτε υπάρχουν διαφορετικές απόψεις και προσεγ-
γίσεις, θα ήθελα και προσωπικά να τονίσω ότι εκτιµούµε και σε-
βόµαστε την εκκλησία και για το γεγονός ότι έχει αποδείξει πως
οι διαφωνίες σε ηθικό ενίοτε επίπεδο, µε ανθρώπους και οµάδες
δεν ισοδυναµεί µε αποκλεισµό των ανθρώπων και των οµάδων
από τις τάξεις της. Δεν αποκλείει οποιονδήποτε δεν συµβαδίζει
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µε πλευρές του χριστιανικού ηθικού κώδικα από την είσοδο στην
εκκλησία. Δεν τους στερεί δικαίωµα στην ελπίδα της θρησκείας.
Η διττή και βαθιά σοφή στάση αυτή συµβάλλει στην κοινωνική
ειρήνη, στην κοινωνική συνοχή, στην κοινωνική πρόοδο.

Έκτο και τελευταίο σηµείο. Κυρίες και κύριοι, κάποιοι από
εµάς µπήκαν στην πολιτική αποφασισµένοι ότι θα κληθούµε να
πάρουµε δύσκολες αποφάσεις, ο καθένας µε βάση την αυτοτο-
ποθέτησή του, το είναι του και τις βαθιά εδραιωµένες πεποιθή-
σεις του. Είναι εκ των πραγµάτων µία από αυτές τις στιγµές.

Η Κυβέρνηση δεν διστάζει να φέρει προς ψήφιση ένα νοµο-
σχέδιο που κρίνει ότι αποκαθιστά µια αδικία, ένα νοµοσχέδιο
µέσω του οποίου δίνουµε το χέρι σε συµπολίτες µας, αντί να
τους κουνάµε το δάκτυλο και κυρίως, αγκαλιάζουµε τον κάθε πο-
λίτη, αγκαλιάζουµε το κάθε παιδί. Η ασφάλεια, η σταθερότητα
και η ευτυχία του κάθε παιδιού είναι υποχρέωσή µας και ακριβώς
γι’ αυτόν τον λόγο, σας καλώ να υπερψηφίσετε το παρόν σχέδιο
νόµου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Σπυριδάκη Αικατερίνη από το ΠΑΣΟΚ
- Κίνηµα Αλλαγής.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο
η Κυβέρνηση προσπαθεί να φανεί προοδευτική και πρωτοπόρα.
Όµως, κάτι τέτοιο δεν ισχύει, διότι η επιλογή της είναι συνειδητή.
Η αλήθεια είναι διαφορετική για δύο λόγους:

Πρώτον, πρόκειται για µία επικοινωνιακή προσπάθεια να πα-
ρουσιαστεί ως υπέρµαχος των δικαιωµάτων των πολιτών, πι-
στεύοντας ότι έτσι θα ξεπλυθεί από το πρόσφατο ψήφισµα του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για το κράτος δικαίου στην Ελλάδα.

Δεύτερον, από το 2022 η Ευρωπαϊκή Ένωση µέσω αρµόδιας
επιτροπής έχει υποβάλλει πρόταση έκδοσης κανονισµού για το
ευρωπαϊκό πιστοποιητικό γονεϊκότητας που θα ψηφιστεί εντός
του 2024 είτε η χώρα µας νοµοθετήσει σχετικά είτε όχι. Σύµφωνα
µε αυτόν τον κανονισµό, η γονεϊκή ιδιότητα που έχει καθιερωθεί
σε ένα κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ανεξάρτητα από
το εάν είναι ετερόφυλο ή οµόφυλο το ζευγάρι, θα µπορεί να ανα-
γνωρίζεται σε οποιοδήποτε άλλο κράτος-µέλος. Εποµένως, αν
σε ένα κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης ένα οµόφυλο ζευ-
γάρι έχει παιδί και το κράτος αναγνωρίζει τη γονεϊκότητα, ερχό-
µενοι στη χώρα µας θα είµαστε υποχρεωµένοι να
αναγνωρίσουµε και τους δύο γονείς ως γονείς του παιδιού και
το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αικατερίνη (Κατερίνα) Σπυ-
ριδάκη καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση και ψή-
φιση του νοµοσχεδίου δεν είναι οντολογικής φύσεως, δεν συζη-
τάµε για την ύπαρξη ή µη οικογενειών οµόφυλων ζευγαριών,
διότι αυτό το έχει ρυθµίσει ήδη η ίδια η ζωή. Ούτως ή άλλως, η
συνένωση των ανθρώπων αυτών υπάρχει και θα συνεχίσει να
υπάρχει και δεν περίµενε εµάς. Συζητάµε για το εάν θα αποφα-
σίσουµε ότι τις βλέπουµε ή όχι. Εµείς απλά καλούµαστε να νο-
µοθετήσουµε για τη διευκόλυνση της ζωής αυτών των ανθρώπων
και την εξασφάλιση του βέλτιστου συµφέροντος του παιδιού.
Μπορούµε φυσικά να κάνουµε ότι δεν υπάρχουν, να ζούµε σε
µια πλάνη, αλλά δυστυχώς η πραγµατικότητα είναι διαφορετική,
διότι όχι µόνο υπάρχουν οµόφυλα ζευγάρια, αλλά έχουν και παι-
διά και θα συνεχίσουν να κάνουν οικογένειες, άσχετα µε το ση-
µερινό νοµοσχέδιο. Και για τα παιδιά αυτά που είναι σήµερα
ανάµεσά µας, αλλά και γι’ αυτά που θα έλθουν στο µέλλον, οφεί-
λουµε σήµερα να νοµοθετήσουµε.

Με το νοµοσχέδιο αυτό δίνονται δικαιώµατα γονεϊκότητας σε
οµόφυλα ζευγάρια. Τί σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι παρέχουµε ου-
σιαστικά κίνητρα για τα οµόφυλα ζευγάρια να δοµούν οικογέ-
νειες; Φυσικά και όχι. Όχι, διότι οι προϋποθέσεις δηµιουργίας
ενός θετικού και ευνοϊκού περιβάλλοντος για τη δηµιουργία οι-

κογένειας σχετίζονται µε κοινωνικοοικονοµικές συνθήκες, όπως
η εργασιακή, οικονοµική και κοινωνική ασφάλεια, αξιοπρεπής
διαβίωση, ενίσχυση κοινωνικού κράτους και κράτος πρόνοιας,
ισχυρό ΕΣΥ, ανταγωνιστικό εκπαιδευτικό σύστηµα, ανάσχεση
του κύµατος της ακρίβειας και αντιµετώπιση της στεγαστικής
κρίσης. Συνθήκες όµοιες τόσο για τα οµόφυλα όσο και για τα
ετερόφυλα ζευγάρια.

Η ελληνική κοινωνία δεν κινδυνεύει από αυτό το νοµοσχέδιο.
Απειλείται µόνο από συντηρητικές και κοινωνικά άδικες πολιτικές,
όπως είναι οι πολιτικές της σηµερινής Κυβέρνησης, ενώ οι φο-
βίες περί της κατάλυσης του παραδοσιακού µοντέλου της οικο-
γένειας ή αλλοίωση της κοινωνίας µας από την αναγνώριση
δικαιωµάτων σε µία µειονότητα ανθρώπων, δεν ευσταθούν. Είναι
συνταγµατική µας υποχρέωση να νοµοθετούµε και υπέρ της µει-
οψηφίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που πραγµατικά κάνει το
νοµοσχέδιο, εκτός από τα δικαιώµατα του γονέα, είναι ότι δηµι-
ουργεί και υποχρεώσεις προστασίας και µέριµνας έναντι του παι-
διού. Πλέον ο δεύτερος γονέας δεν θα είναι αόρατος και
άγνωστος. Έχει πλέον υποχρεώσεις σαφείς και ρητές από τον
νόµο. Αυτή η υποχρέωσή του συνιστά και το ίδιο το δικαίωµα του
παιδιού. Ένα, λοιπόν, δικό µας όχι, θα είναι πρωτίστως µία άρ-
νηση στη θεµελίωση αυτής της υποχρέωσης και δευτερευόντως
η αγνόηση της υπάρχουσας πραγµατικότητας. Παιδιά οµόφυλων
ζευγαριών υπάρχουν και θα συνεχίσουν να υπάρχουν. Το ζήτηµα
είναι αν θα υπάρχει ή όχι επαρκές προστατευτικό πλαίσιο για
εκείνα. Αυτό πρέπει να είναι το µέληµά µας.

Πάµε να δούµε τι ισχύει σήµερα και πριν το προς ψήφιση νο-
µοσχέδιο. Δυο γυναίκες σήµερα µπορούν να αποκτήσουν παιδί
είτε µέσω υιοθεσίας είτε πηγαίνοντας σε µια τράπεζα σπέρµα-
τος. Για την τελευταία επιλογή θα πρέπει να θίξουµε επιτέλους
το θέµα της πλήρους απουσίας ελεγκτικών και ρυθµιστικών µη-
χανισµών και να δράσουµε άµεσα. Είναι αναγκαίο ο νοµοθέτης
να προβλέψει ένα ρυθµιστικό πλαίσιο προστασίας, τόσο για τις
γυναίκες που απευθύνονται στην τράπεζα σπέρµατος όσο και για
την ίδια την κοινωνία. Για τους άνδρες υπάρχει µόνο η επιλογή
της υιοθεσίας, αφού η επιλογή της παρένθετης µητέρας δεν
προβλέπεται ούτε στο νοµοσχέδιο. 

Πάµε τώρα στην επόµενη µέρα. Αυτό που κάνει το νοµοσχέδιο
είναι ότι καλύπτει το κενό σε περίπτωση που αποβιώσει ο βιολο-
γικός ή θετός γονέας, να µπορεί ο δεύτερος γονέας να αναλάβει
την ανατροφή και την ανάπτυξη του παιδιού και όχι το παιδί να
αντιµετωπίζει την απειλή ενός ιδρύµατος. Επίσης, διασφαλίζει τα
κληρονοµικά δικαιώµατα του παιδιού έναντι και των δύο γονέων.

Σήµερα ο γονέας χωρίς βιολογική συγγένεια µε το παιδί, δεν
έχει καν δικαίωµα να πάρει το παιδί από το σχολείο, δεν µπορεί
να το συνοδεύσει στο νοσοκοµείο, δεν µπορεί να ταξιδέψει µαζί
του, δεν έχει δικαίωµα να υπογράψει ως κηδεµόνας. Για το κρά-
τος, ο άνθρωπος που για το παιδί είναι µπαµπάς ή µαµά, είναι
ένας ξένος, γιατί εµείς φοβόµαστε να τον ή να την δούµε, φοβό-
µαστε να τον ή να την αναγνωρίσουµε.

Έχουν ακουστεί πολλά σε αυτή την Αίθουσα, αλλά και έξω από
αυτή. Για µένα είναι δύο τα σκέλη. Το ένα είναι τι φέρνει το νο-
µοσχέδιο και το δεύτερο είναι τι φόβοι ανακυκλώνονται αναφο-
ρικά µε αυτό το νοµοσχέδιο. Με κάθε σεβασµό, οφείλουµε να
ακούσουµε τους φόβους και να δηµιουργήσουµε το ασφαλές
ρυθµιστικό πλαίσιο, όπως ως προς το κοµµάτι της παρένθετης
µητέρας, των δοτών ωαρίων, της τράπεζας σπέρµατος, των κρι-
τηρίων υιοθεσίας και πολλών άλλων που δεν άπτονται του νοµο-
σχεδίου, αλλά τα οποία οφείλουµε να τα δούµε σοβαρά, άσχετα
µε την υπερψήφισή του ή όχι. Είτε υπερψηφιστεί το νοµοσχέδιο
είτε καταψηφιστεί, τα ζητήµατα αυτά δεν λύνονται ούτε βελτιώ-
νονται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση λόγω της γνωστής
προχειρότητάς της και καθαρά µικροπολιτικούς σκοπούς, στη
λογική του διαίρει και βασίλευε και του κοινωνικού αυτοµατι-
σµού, προτίµησε να επιδείξει νοµοθετική πρωτοτυπία και να µε-
ταβιβάσει την κοµµατική κρίση των συντηρητικών δυνάµεων στον
προοδευτικό χώρο. Προτίµησε να διεγείρει στερεότυπα, προκα-
ταλήψεις, θρησκοληψίες, στεγανά τοπικών κοινωνιών, φόβο,
θυµό, αγωνία και πόλωση.
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Η όλη κυβερνητική διαχείριση δηµιούργησε ένα κοινωνικό
στίγµα. Πώς µπορούν σήµερα να επιβιώσουν τα παιδιά που αντι-
µετωπίζουν µπούλινγκ και ρατσισµό είτε γιατί φοράνε γυαλιά είτε
γιατί είναι ψηλά είτε γιατί είναι κοντά είτε γιατί έχουν παραπάνω
κιλά. Μήπως πρέπει να απαλλαγούν από την ίδια τη διαφορετι-
κότητά τους για να µην στοχοποιούνται; Φυσικά και όχι. Εµείς
πρέπει να τους δώσουµε τα εφόδια που χρειάζονται, την παιδεία,
την πρόνοια και στην περίπτωση που συζητάµε σήµερα την ανα-
γνώριση, ώστε να νιώσουν ασφάλεια, να υψώσουν ανάστηµα και
να υπερασπιστούν τον εαυτό τους.

Δυστυχώς, οι κυβερνητικοί χειρισµοί στοχοποίησαν αυτά τα
παιδιά. Πριν από δύο µήνες περίπου, ο Πρωθυπουργός ανακοί-
νωσε στο πλαίσιο αιφνιδιασµού σ’ αυτή εδώ την Αίθουσα ότι θα
φέρει ένα τόσο ευαίσθητο αξιακά, πολιτικά και ηθικά νοµοσχέδιο,
το οποίο συζητάµε τώρα δύο ηµέρες και µετά κενό. Αντί να το
φέρει σε ουσιαστική διαβούλευση, επέλεξε να το θέσει σε τηλε-
οπτική διαβούλευση, χωρίς καµµία ενσυναίσθηση. Πόσο οξύ-
µωρο! Κοινωνική πολιτική χωρίς ενσυναίσθηση. Απουσία
ενσυναίσθησης απέναντι στα παιδιά αυτά και στις οικογένειές
τους που πριν από δύο µήνες οι οικογένειες αυτές ζούσαν µια
φυσιολογική ζωή. Μια κανονικότητα µε τα όποια νοµοθετικά ελ-
λείµµατα, αναφορικά µε τη γονεϊκότητα και το δικαίωµα και ξαφ-
νικά στοχοποιούνται.

Η Κυβέρνηση δεν τα σεβάστηκε, αντίθετα διόγκωσε την οµο-
φοβία, την κοινωνική και πολιτική, τα ανάγκασε να ακούν καθη-
µερινά τις οικογένειες τους και γι’ αυτό τα ίδια µια ρητορική που
να ταυτίζει την ύπαρξή τους µε κίνδυνο για την κοινωνία µας.
Φτάσαµε σε σηµείο να ασχολούµαστε µόνο µε αυτό το νοµοσχέ-
διο. Δεν καθορίζει έναν άνθρωπο κατάλληλο ή όχι για γονιό ο σε-
ξουαλικός προσανατολισµός του. Τα ίδια κριτήρια που κάνουν
κατάλληλο έναν γονέα ετεροφυλόφιλο κάνουν κατάλληλο και
έναν γονέα οµοφυλόφιλο. Τα ίδια κριτήρια που καθιστούν ακα-
τάλληλο έναν γονέα ετεροφυλόφιλο, καθιστούν ακατάλληλο και
έναν γονέα οµοφυλόφιλο, απλά στην περίπτωση που έχουµε δύο
γονείς οµοφυλόφιλους, εκείνοι αποφασίζουν να γίνουν γονείς
έπειτα από σκέψη πληθώρα αγάπης και διαµόρφωσης κατάλλη-
λων συνθηκών, όπως ακριβώς συµβαίνει και µε τα υπεύθυνα ετε-
ρόφυλα ζευγάρια. 

Οι περισσότεροι, µάλιστα, που εγώ γνωρίζω έχουν την υπευ-
θυνότητα να επιλέξουν πνευµατικό γονέα για το παιδί τους αντί-
θετου φύλου, για να έχει όλα τα πρότυπα. Δεν είναι, λοιπόν, οι
ετεροφυλόφιλοι άνθρωποι καταλληλότεροι να γίνουν γονείς ούτε
είναι όλοι οι οµοφυλόφιλοι άνθρωποι κατάλληλοι. Η µαγική λέξη,
η λέξη κλειδί είναι η «υπευθυνότητα» και όχι ο σεξουαλικός προ-
σανατολισµός. 

Ένα παιδί δεν κινδυνεύει, λοιπόν, από τους οµόφυλους γονείς
του. Ένα παιδί κινδυνεύει από την έλλειψη παιδείας, την έλλειψη
ασφαλών σχολείων, επαρκούς και αξιοπρεπούς υγειονοµικής πε-
ρίθαλψης, την αύξηση της εγκληµατικότητας και της ενδοσχολι-
κής βίας. Οι συντηρητικές κοινωνικά άδικες κυβερνήσεις
καταδικάζουν γενιές. Η αναγνώριση δικαιωµάτων στα παιδιά
αυτά, δεν καταδικάζουν κανέναν αντίθετα προστατεύουν τις επό-
µενες γενιές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι νόµοι οφείλουν να δείχνουν
το δρόµο µπροστά, να διορθώνουν αδικίες και να δηµιουργούν
πλέγµα ασφάλειας για το µέλλον. Πριν σαράντα χρόνια και µε
πολλούς τριγµούς η κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ ψήφισε το νόµο περί ισό-
τητας των φύλων και ακόµα και σήµερα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώστε,
κυρία συνάδελφε.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε. 

…έχουµε πολύ δρόµο µπροστά µας για την πλήρη και ουσια-
στική ισότητα, για να µπορούµε να πούµε ότι εξαλείφθηκε ο ρα-
τσισµός. Έτσι και σήµερα, αυτή τη στιγµή, αναγνωρίζουµε
δικαιώµατα στα παιδιά των οµόφυλων ζευγαριών και θέτουµε τις
βάσεις, για να µπορούν τα παιδιά αυτά σε τριάντα και σαράντα
χρόνια ελεύθερα και προστατευµένα, να ζουν την κανονικότητά
τους και να αντιµετωπίζονται µε πλήρη και ουσιαστική ισότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώστε,
κυρία συνάδελφε.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ζητώ συγνώµη και
σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Κουτσούµπας Δηµήτριος.

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, έχω την εντύπωση ότι µέσα σε αυτή την Αί-
θουσα, κατά τη συζήτηση από χθες αυτού του νοµοσχεδίου,
υπάρχει µια έντονη αµηχανία, υπάρχει µια µεγάλη δυσκολία. Σε
µεγάλο βαθµό έχει την εξήγησή του. Και δεν αναφέροµαι φυσικά
σε λογικούς, φυσιολογικούς προβληµατισµούς, διαφορετικές
επιµέρους προσεγγίσεις που υπάρχουν φυσικά ή δηµιουργούν-
ται σε ανθρώπους που ειλικρινά ενδιαφέρονται να επιλυθούν όσο
καλύτερα γίνεται υπαρκτά προβλήµατα µέσα στην κοινωνία µας. 

Δεν µπορώ παρά να επισηµάνω προς την Κυβέρνηση, ότι για
ένα τόσο µεγάλο θέµα δεν υπήρξε ο κατάλληλος χρόνος για ανά-
πτυξη πραγµατικής, επιστηµονικής, ουσιαστικής, αναλυτικής συ-
ζήτησης και προβληµατισµού. Και εξηγούµαι γιατί τα λέω αυτά.
Αρχικά υπάρχει η γνωστή στάση της Κυβέρνησης απέναντι σε
τµήµα Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας και προφανώς απέ-
ναντι σε τµήµα ψηφοφόρων της, επειδή έρχεται σε αντίφαση µε
απόψεις από τις οποίες είχε ψαρέψει εκλογικά στο παρελθόν. Γι’
αυτό προσπαθεί να πείσει ότι το νοµοσχέδιο δεν φέρνει ουσια-
στικά τίποτα καινούργιο, απλά ρυθµίζει κάτι το οποίο υπάρχει
ήδη µέσα στην κοινωνία. Θα επανέλθω σε αυτό στη συνέχεια. 

Έχετε, όµως, δυσκολία, αµηχανία και τα κόµµατα του επονο-
µαζόµενου προοδευτικού χώρου να εξηγήσετε στους ψηφοφό-
ρους σας, στον κόσµο που µας ακούει καθαρά -πιθανά και στους
ίδιους τους εαυτούς σας, δεν το αποκλείω- το εξής ζήτηµα: Πώς
είναι δυνατόν ένα τέτοιο νοµοσχέδιο που εσείς έχετε ανάγει σε
ορόσηµο και µια από τις διαχωριστικές γραµµές της προοδευτι-
κότητας και της συντήρησης, να το φέρνει µια Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, µε την οποία λέτε ότι σας χωρίζει και άβυσ-
σος. 

Θα µπορούσαµε κι εµείς από τη δική µας τη σκοπιά να θέ-
σουµε το ερώτηµα ως εξής: Είναι δυνατόν να είναι τόσο προ-
οδευτικό, όσο λέτε όλοι σας, τόσο υπέρ των λαϊκών δικαιωµάτων,
ένα νοµοσχέδιο µιας Κυβέρνησης η οποία ταυτόχρονα τώρα που
µιλάµε, εξαπολύει µια τόσο σφοδρή επίθεση στο δικαίωµα στη
δηµόσια και δωρεάν τριτοβάθµια εκπαίδευση, ιδρύοντας ιδιωτικά
πανεπιστήµια - επιχειρήσεις, µε τους φοιτητές και τους εκπαι-
δευτικούς να βρίσκονται πάλι σήµερα στους δρόµους; Στο δι-
καίωµα στη δηµόσια και δωρεάν υγεία, εγκαινιάζοντας επί
πληρωµή χειρουργεία στα δηµόσια νοσοκοµεία; Στο δικαίωµα
των αγροτών στην επιβίωση και όλου του υπόλοιπου λαού, φυ-
σικά, στη διατροφή µε φθηνά και ποιοτικά προϊόντα; 

Μια Κυβέρνηση που έχει καταργήσει µέχρι και το δικαίωµα στο
οκτάωρο µε τους νόµους Χατζηδάκη και Γεωργιάδη; Θα αναρω-
τηθεί κανείς ίσως, τι έπαθε η Νέα Δηµοκρατία, κρίση ταυτότητας;
Τη µια µέρα νοµοθετούν υπέρ των λαϊκών δικαιωµάτων και την
επόµενη υπέρ τους; Έχουµε ακούσει αρκετά στην προσπάθεια
αυτές τις δύο µέρες, τουλάχιστον, αλλά και πριν να το εξηγήσει
αυτό, µια άποψη που ταυτίζεται ουσιαστικά µε αυτό που λέει η
Νέα Δηµοκρατία, είναι απλά ότι έρχεται να νοµοθετήσει σε κάτι
που έχει ήδη λυθεί κοινωνικά και έτσι δεν έχει άλλη επιλογή από
το να το κάνει. 

Δεν είναι, όµως, πιστεύουµε τόσο απλά τα πράγµατα. Το νοµο-
σχέδιο δεν έρχεται να ρυθµίσει νοµικά τη συµβίωση δύο ενήλικων
ανθρώπων που έχουν οµόφυλο σεξουαλικό προσανατολισµό. Εκεί
φυσικά, θα µπορούσε να πει κανείς ότι είναι ατοµικό τους δικαίωµα
και δεν πέφτει λόγος και σε κανέναν. Εδώ, όµως, µιλάµε για τη
σχέση των ενηλίκων µε τα παιδιά και από τη στιγµή που µιλάµε για
τα παιδιά, µιλάµε εξ ορισµού για ζήτηµα που αφορά την κοινωνία,
ζήτηµα που υπερβαίνει την ατοµική επιθυµία των ενηλίκων. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας τοποθετείται εδώ µε κύριο
κριτήριο το συµφέρον των παιδιών. Το νοµοσχέδιο δεν είναι ούτε
ουδέτερο ούτε ασήµαντο. Δεν έρχεται απλώς να επιλύσει ζητή-
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µατα, που αφορούν τη σχέση των παιδιών που ήδη υπάρχουν µε
το σύντροφο ή τη σύντροφο του βιολογικού ή θετού γονέα, προ-
βλήµατα που άλλωστε σε µεγάλο βαθµό µπορούν να λυθούν µε
το υπάρχον νοµικό πλαίσιο και θα µπορούσαµε γι’ αυτό να δώ-
σουµε και να δούµε και βελτιώσεις. Αντίθετα φέρνει όπως έχουµε
εξηγήσει, ουσιαστικές αλλαγές στην τεκνοποίηση, την τεκνοθε-
σία, στην κατεύθυνση ακόµα πιο γενικευµένης εµπορευµατοποί-
ησης, αλλά και στη νοµική κατοχύρωση της γονικής µέριµνας.
Αλλαγές που µάλιστα δεν θα επηρεάσουν µόνο τους άµεσα εν-
διαφερόµενους. Εποµένως αυτή η άποψη δεν ισχύει. 

Μια άλλη άποψη είναι ότι η Κυβέρνηση φέρνει το νοµοσχέδιο,
γιατί πιέστηκε από ορισµένες διεκδικήσεις και υποχώρησε αναγ-
καστικά. Αναρωτιόµαστε αν αυτές οι διεκδικήσεις ήταν πιο δυ-
ναµικές από τους αγώνες για παράδειγµα των αγροτών ή των
φοιτητών, τα αιτήµατα των οποίων η Κυβέρνηση αρνείται µέχρι
σήµερα να τα ικανοποιήσει, αν και εµείς πιστεύουµε ότι τελικά
θα ηττηθεί. Αφήστε που στο ζήτηµα της τεκνοθεσίας από οµό-
φυλα ζευγάρια, η Κυβέρνηση έρχεται σε σύγκρουση και µε την
πλειοψηφία της κοινής γνώµης, µε τη γνώµη της πλειοψηφίας
όπως καταγράφεται σε όλες ανεξαίρετα τις µετρήσεις. Φαίνεται,
λοιπόν, πως δεν πιέστηκε να το προχωρήσει, τουλάχιστον από
τον ελληνικό λαό. Δεν ξέρουµε αν πιέστηκε βέβαια από αλλού,
αλλά είναι δική της απόφαση να το κάνει. 

Μια τρίτη άποψη λέει ότι είναι ένας υπερώριµος αστικός εκ-
συγχρονισµός στο οικογενειακό δίκαιο. Αλήθεια; Για πείτε µας,
ο διαχωρισµός του κράτους από την Εκκλησία που σε άλλες
χώρες έχει γίνει από την εποχή ακόµα των αστικών επαναστά-
σεων, δεν είναι ώριµος; Γιατί δεν τον πραγµατοποιεί και αυτόν η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας; Και για να έχουµε και το
καλό ερώτηµα, γιατί τον να απορρίψατε όλοι σας -και Νέα Δη-
µοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ, η σηµερινή Νέα Αριστερά που
τότε ήσασταν Υπουργοί και στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ- όταν το πρό-
τεινε το ΚΚΕ κατά την τελευταία συνταγµατική Αναθεώρηση; 

Τέλος, ακούσαµε από το ΠΑΣΟΚ ότι πρόκειται για τη γνωστή
από τους επιχειρηµατικούς οµίλους τακτική του pink washing,
ότι δηλαδή η Κυβέρνηση προσπαθεί µε αυτό το νοµοσχέδιο να
ξεπλύνει τα υπόλοιπα έργα της, υιοθετώντας µια ατζέντα που
της προσδίδει µια προοδευτική αύρα. 

Εδώ δεν θα διαφωνήσουµε βέβαια. Μόνο που συνένοχοι σε
αυτό το pink washing του κ. Μητσοτάκη είστε όλοι σας, αφού
εδώ και σχεδόν δύο µήνες λιβανίζετε αυτό το νοµοσχέδιο και κατ’
επέκταση την Κυβέρνηση και τον Πρωθυπουργό, που το φέρνει,
τους φτιάχνετε συστηµατικά το προφίλ του υπερασπιστή των δι-
καιωµάτων. Άδικα κουράζεστε. 

Κυρίες και κύριοι, είναι αλήθεια ότι άτοµα µε οµοφυλόφιλο σε-
ξουαλικό προσανατολισµό, επίσης τρανς, ίντερσεξ, έχουν βιώσει
στο οικογενειακό, σχολικό, εργασιακό, γενικότερα κοινωνικό πε-
ριβάλλον τους απαράδεκτη συµπεριφορά ταπείνωσης, αποµό-
νωσης, βίας, που φθάνουν ακόµα και σε εγκληµατικές πράξεις ή
ωθούν έναν νέο άνθρωπο σε αδιέξοδα, στον αυτοτραυµατισµό
ακόµα ή στην αυτοκτονία. 

Όχι µόνο έχουµε καταδικάσει τέτοιες συµπεριφορές και πρά-
ξεις, αλλά πήραµε και συγκεκριµένες πρωτοβουλίες. Έχουµε κα-
ταθέσει συγκεκριµένες προτάσεις εδώ, µέσα στη Βουλή, όπως
η αυστηροποίηση των ποινών για τους δράστες σεξιστικών οµο-
φοβικών επιθέσεων. Επίσης αντίστοιχες προτάσεις για την προ-
στασία κάθε ανθρώπου από απαράδεκτες διακρίσεις, µε κριτήριο
τον σεξουαλικό προσανατολισµό ή την ταυτότητα φύλου. Κατα-
θέσαµε επίσης και στο πλαίσιο της συνταγµατικής Αναθεώρη-
σης. Συνεχίζουµε να διεκδικούµε την υλοποίησή τους. 

Όµως δεν µένουµε µόνο εκεί. Η πραγµατική ασπίδα προστα-
σίας για κάθε άνθρωπο που υφίσταται την πολύµορφη βία και τις
διακρίσεις χτίζεται καθηµερινά και σε όλες τις εκδηλώσεις της
κοινωνικής ζωής. Γι’ αυτό το ΚΚΕ και η ΚΝΕ παίρνουµε πρωτο-
βουλίες σε κάθε χώρο δουλειάς, σε κάθε σχολή, σχολειό, γειτο-
νιά, στους φοιτητικούς συλλόγους, στα εργατικά σωµατεία,
καταγγέλλοντας συνεχώς τέτοια απαράδεκτα περιστατικά. Συµ-
µετέχουν σε δράσεις καταδίκης τους, όπως τις κινητοποιήσεις
στη δίκη των δραστών της δολοφονικής επίθεσης κατά του Ζακ
Κωστόπουλου. 

Αναγνωρίζουµε την ανάγκη να καλλιεργηθεί ο σεβασµός, η αλ-

ληλεγγύη, η συλλογικότητα ανεξάρτητα από φύλο, θρησκεία,
εθνική ή εθνοτική καταγωγή, σεξουαλικό προσανατολισµό, άλλα
προσωπικά γνωρίσµατα. Γι’ αυτό προτείνουµε να υπάρξουν αν-
τίστοιχα προγράµµατα σε σχολεία, σε σχολές, άλλους χώρους
νεολαίας, κρατικές κοινωνικές υπηρεσίες, στελεχωµένες µε το
αναγκαίο µόνιµο επιστηµονικό προσωπικό. 

Ταυτόχρονα το ΚΚΕ δίνει όλες του τις δυνάµεις, ώστε κανένας
να µην αποκλείεται από τα σύγχρονα κοινωνικά δικαιώµατα στη
µόρφωση, στην υγεία, τη σταθερή δουλειά, προστατευµένη από
συλλογικές συµβάσεις εργασίας, µε πλήρη εργασιακά και ασφα-
λιστικά δικαιώµατα, µε γενική µείωση του εργάσιµου χρόνου για
να υπάρχει δηµιουργικός, ελεύθερος χρόνος. Αυτή είναι η βάση
για να ανθίσουν και όλα τα ατοµικά δικαιώµατα. 

Αυτά τα ζητήµατα γίνονται αντικείµενο διεκδίκησης από τις δυ-
νάµεις του ΚΚΕ µέσα και έξω από τη Βουλή, κυρίως µέσα στους
εργατικούς λαϊκούς αγώνες. Αυτός ο αγώνας είναι ο πραγµατι-
κός κυµατοθραύστης κάθε απαράδεκτης συµπεριφοράς και βίας
σε ατοµικό επίπεδο κόντρα στις σάπιες αξίες του ατοµικισµού,
του ανταγωνισµού, του εγωιστικού τρόπου ζωής, της ατοµικής
αλαζονείας που καλλιεργεί αυτό το σάπιο σύστηµα, της εκµετάλ-
λευσης, της καταπίεσης, των κοινωνικών διακρίσεων. 

Το εχθρικό κράτος του κεφαλαίου αποθεώνοντας την ατοµι-
κότητα, τον ατοµισµό, την ατοµική ευθύνη, αφήνει απροστάτευτη
τη νεολαία, το λαό, εύκολη λεία εκµετάλλευσης για να εξυπηρε-
τήσει µόνο την κερδοφορία διαφόρων µονοπωλιακών οµίλων.
Αυτή η βαρβαρότητα, βέβαια, οδήγησε και στο προδιαγεγραµ-
µένο έγκληµα στα Τέµπη. 

Για όσα µας πονούν και µας συγκλονίζουν υπάρχουν βαθύτερες
αιτίες. Είναι αποτελέσµατα νόµων, ευρωπαϊκών οδηγιών που υιο-
θέτησαν και ψήφισαν όσοι κυβέρνησαν και κυβερνούν τη χώρα,
λογαριάζοντας τις σύγχρονες κοινωνικές ανάγκες ως κόστος, που
πρέπει να περιορίζεται γιατί µειώνει την ανταγωνιστικότητα του
εγχώριου και ευρωενωσιακού κεφαλαίου, την κερδοφορία του και
τις λεγόµενες αντοχές της καπιταλιστικής οικονοµίας. Σε αυτό το
µατωµένο δρόµο δεν µπορεί να ανθίσει κανένα ατοµικό δικαίωµα
στις διαπροσωπικές σχέσεις, στη συµβίωση. 

Όσο για τα περί οµοφοβίας του ΚΚΕ είναι χαρακτηριστικό ότι
καλλιεργούνται από πολιτικές δυνάµεις βαθιά συστηµικές και εχ-
θρικές απέναντί µας, ορισµένες µάλιστα εµφανίζονται και µε αρι-
στερό προσωπείο, κάνοντας συστηµατικά διαστρέβλωση των
θέσεών µας. Έτσι πολλοί νέοι και νέες και ειδικότερα ΛΟΑΤΚΙ
άτοµα δεν αναγνωρίζουν από πρώτο χέρι, δεν γνωρίζουν καν από
πρώτο χέρι ποιες είναι οι πραγµατικές θέσεις και οι πρωτοβου-
λίες µας. 

Για παράδειγµα το ΚΚΕ υποστηρίζει ότι κάθε άνθρωπος, άν-
δρας ή γυναίκα και ανεξάρτητα από σεξουαλικό προσανατολι-
σµό ή και την ταυτότητα φύλου, πρέπει να έχει όλες τις
προϋποθέσεις εργασίας, ατοµικής ασφάλισης. Δεν συνδέουµε
αυτή τη δυνατότητα και τη νοµική κατοχύρωσή της µε το θεσµό
του γάµου ή ακόµα και µε το σύµφωνο συµβίωσης, όπως κάνει
µερίδα, για παράδειγµα της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ, του
ΣΥΡΙΖΑ, της Νέας Αριστεράς. 

Υπάρχει πάρα πολύ µεγάλη υποκρισία στο σύµφωνο συµβίω-
σης, αλλά και στις άλλες µορφές γάµου και στο θρησκευτικό και
στον πολιτικό γάµο, τόσο για τα ετερόφυλα όσο και για τα οµό-
φυλα ζευγάρια, που ουσιαστικά µε τη σηµερινή τους µορφή ανα-
παράγουν δεσµεύσεις, καταναγκασµούς, που καµµία σχέση δεν
έχουν µε την ελεύθερη συµβίωση και τις σχέσεις των ανθρώπων. 

Σχετικά µε τη συµβίωση ενός οµόφυλου ζευγαριού το ΚΚΕ
υποστηρίζει οποιαδήποτε πρόταση εξασφαλίζει την ισότιµη,
πραγµατικά ελεύθερη συµβίωση και όχι µια ή άλλη µορφή γάµου
ως οικονοµική σχέση ή ως θεσµό που διαµορφώνει κοινή γονική
µέριµνα. Είναι δικαίωµα κάθε ανθρώπου να είναι ελεύθερος, να
επιλέγει σύντροφο απαλλαγµένος από κάθε οικονοµικό και κοι-
νωνικό καταναγκασµό και για όσο διαρκεί αυτή η επιλογή. 

Η θέση του ΚΚΕ είναι στην αντίπερα όχθη από την λογική των
αστικών κοµµάτων, άλλων πολιτικών δυνάµεων που επιδιώκουν
να ενισχύσουν την οικονοµική κοινωνική εξάρτηση ενός ανθρώ-
που από έναν άλλον, στο πλαίσιο ενός θεσµού όπως του γάµου.
Το ΚΚΕ δεν συµβιβάζεται µε το να υποκαθιστά ένα νοµικό συµ-
βόλαιο ή µια υπογραφή δηµάρχου την έλλειψη καθολικών κοινω-
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νικών δικαιωµάτων, όπως την κοινωνική ασφάλιση, στην προστα-
σία και φροντίδα ηλικιωµένων, ατόµων µε ειδικές ανάγκες, ανα-
πηρίες κ.λπ.. 

Αυτό δεν αναιρεί ότι υπάρχουν συναισθήµατα µεταξύ δύο αν-
θρώπων που επιθυµούν να παντρευτούν, όµως αντικειµενικά
αυτή η επιλογή δεν γίνεται ελεύθερα, µε µοναδικό κριτήριο τον
αµοιβαίο έρωτα, την αγάπη, τον σεβασµό και αυτό το λέµε ανε-
ξάρτητα από τον σεξουαλικό προσανατολισµό τους. 

Ο αστικός γάµος πιστεύουµε είναι ένας ξεπερασµένος θεσµός,
όπως επιβεβαιώνει και η τάση µείωσης των θεσµοθετηµένων ήδη
µορφών συµβίωσης, όπως είναι οι πολιτικοί, θρησκευτικοί γάµοι,
τα σύµφωνα συµβίωσης που µειώθηκαν στην Ελλάδα κατά 31,85%
την περίοδο 2009 - 2020, όπως και η τάση βεβαίως αύξησης των
διαζυγίων. 

Και είναι σαθρά τα επιχειρήµατα που λένε -επιτρέψτε µου να
πω- γιατί να είναι παντρεµένος ο ένας ή η άλλη, µε γάµο στο δη-
µαρχείο ή στην εκκλησία και τα οµόφυλα όχι, παρά µόνο µε σύµ-
φωνο συµβίωσης. Όταν νοµοθετείτε κάτι και ανάλογα την
ιστορική περίοδο που γίνεται και ισχύει αυτό, ο καθένας και η κα-
θεµία µπορεί να επιλέγει τον τρόπο συµβίωσής του κι ούτε πρό-
κειται να τον εµποδίσει βέβαια κανένας και καµµία. 

Το ζήτηµα όµως που τοποθετούµαστε µε υπευθυνότητα δεν
είναι αυτό, τι θα γίνει δηλαδή µετά την ψήφιση ενός νόµου και
πώς θα το διαχειριστεί ο καθένας και η καθεµία. Εδώ βάζουµε
κάτω τις επιστηµονικές και πολιτικές απόψεις, τη θέση µε βάση
τα συµφέροντα των παιδιών και των ανθρώπων αυτής της κοινω-
νίας. Και ο καθένας τοποθετείται υπεύθυνα απέναντι σε όλα αυτά
και στο σύνολο των ζητηµάτων που υπάρχουν, παίρνοντας σο-
βαρά υπ’ όψιν όλες τις παραµέτρους και όχι τον µικρόκοσµό του. 

Αν ήθελαν να δώσουν διέξοδο στις αγωνίες των νέων, θα υιο-
θετούσαν τις προτάσεις του ΚΚΕ, ώστε να ρυθµίζονται µια σειρά
ζητήµατα της συµβίωσης οµόφυλων ανδρών, γυναικών, όπως τα
κληρονοµικά, η ενηµέρωση σε σχέση µε ιατρικά ζητήµατα και
άλλα -δεν θα τα πω αναλυτικά- και µε απλές συµβολαιογραφικές
πράξεις. 

Επίσης, αν ήθελαν, θα υιοθετούσαν τις προτάσεις µας για επί-
δοµα στέγασης, για µείωση επιτοκίων σε στεγαστικά δάνεια για
κάθε νέο άνθρωπο που προσπαθεί να φύγει από το πατρικό του
σπίτι, ανεξάρτητα αν είναι σε γάµο, συµβίωση ή όχι. 

Η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι θεσµοθετεί το δικαίωµα των οµό-
φυλων ζευγαριών στην κοινή τεκνοθεσία, αποκρύπτοντας το αν-
τιδραστικό πλαίσιο που έχουν διαµορφώσει όλες οι κυβερνήσεις
στα ζητήµατα παιδικής προστασίας µε την ιδιωτικοποίηση των
υιοθεσιών και την εµπορευµατοποίηση της αναδοχής. 

Η θέση του ΚΚΕ είναι ότι η στήριξη των απροστάτευτων παι-
διών πρέπει να αποτελεί αποκλειστική ευθύνη του κράτους µε
την ανάπτυξη και στελέχωση των απαραίτητων υποδοµών και
υπηρεσιών, χωρίς να µετριέται η παιδική, η εφηβική ζωή ως κό-
στος. 

Επίσης, είναι απαραίτητη η επιστηµονική κοινωνική ευθύνη για
την καταλληλόλητα της αναδοχής και της τεχνογνωσίας από διε-
πιστηµονικά στελεχωµένη κρατική δοµή και όχι αυτό να γίνεται
µε στενά οικονοµικά κριτήρια. 

Είναι αναγκαία η ταυτόχρονη ύπαρξη σύγχρονων δηµόσιων
δοµών παιδικής προστασίας µέχρι την ένταξη του παιδιού σε ποι-
οτικό και ασφαλές οικογενειακό περιβάλλον. Η διεπιστηµονική
στήριξη των απροστάτευτων παιδιών είναι προϋπόθεση ώστε να
µπορέσουν να επουλώσουν τις τραυµατικές τους εµπειρίες. Δεν
µπορεί να αφήνεται στην τύχη της ατοµικής επιλογής, της συνεί-
δησης, της στάσης των ανάδοχων ή των θετών γονέων. 

Ξέρετε όλοι σας ότι έχουν δει πάρα πολλά τα µάτια µας, ακόµα
και από τους φυσικούς γονείς. Όπως καταλαβαίνετε, η άποψή
µας δεν έχει να κάνει καθόλου µε οµοφοβία ή τρανσφοβία. 

Η στήριξη των απροστάτευτα των παιδιών είναι πολύ ευαίσθη-
τος τοµέας και δεν µπορεί να αφήνεται στα χέρια των κάθε είδους
ιδιωτών, των ΜΚΟ, διαφόρων ιδρυµάτων δήθεν φιλάνθρωπων, µε
τα γνωστά βέβαια σε όλους µας τραγικά αποτελέσµατα που έχουν
δει το φως της δηµοσιότητας. 

Μιλάτε, κύριοι και κυρίες της Κυβέρνησης, µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ
και το ΠΑΣΟΚ, για ίση µεταχείριση, όταν στερείτε κάθε κοινωνική
στήριξη προστασίας σε τρανς, ίντερσεξ άτοµα. 

Ακόµη, αυτή την περίοδο επιβεβαιώνεται η κριτική που άσκησε
το ΚΚΕ στον νόµο για τη νοµική αναγνώριση της αλλαγής ταυ-
τότητας φύλου στα νοµικά έγγραφα ενός ατόµου. 

Ποια ήταν η τοποθέτηση του ΚΚΕ; Το ΚΚΕ υποστήριξε, λοιπόν,
το δικαίωµα ενός ατόµου στην αλλαγή του αναγραφόµενου
φύλου του στα νοµικά του έγγραφα, στην περίπτωση που βιώνει
έντονη εσωτερική σύγκρουση ανάµεσα στα βιολογικά χαρακτη-
ριστικά του φύλου του και στο φύλο που νιώθει ότι ανήκει, υπό
την προϋπόθεση της επιστηµονικής κοινωνικής στήριξής του από
δωρεάν παρεχόµενες κρατικές υπηρεσίες. Μόνο έτσι µπορεί να
αντιµετωπίσει αυτή την ασυµβατότητα προς τη µια ή την άλλη
κατεύθυνση χωρίς να είναι απαραίτητη η ιατρική επέµβαση. 

Ποια ήταν η στάση της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ τότε; Αρνή-
θηκε την ολόπλευρη στήριξη των τρανς ανθρώπων από το κρά-
τος στο όνοµα µάλιστα της ατοµικής ελευθερίας τους. Πάνω σ’
αυτή την αντιδραστική λογική, τα τρανς άτοµα στερούνται δω-
ρεάν συµβουλευτικής στήριξης από εξειδικευµένες δοµές. Ταυ-
τόχρονα, έδωσε άλλοθι στη σηµερινή Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας για να κόψει την ασφαλιστική κάλυψη εξειδικευµέ-
νων ορµονοθεραπειών σε τρανς άτοµα. 

Με την ίδια λογική, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας απέρ-
ριψε τις προτάσεις του ΚΚΕ για τα ίντερσεξ άτοµα. Υποστηρί-
ξαµε την ανάγκη για εξειδικευµένες δηµόσιες και δωρεάν
υπηρεσίες και υποδοµές, µε αντίστοιχη επιστηµονική κοινωνική
έρευνα στην Ελλάδα. Καταθέσαµε συγκεκριµένες προτάσεις για
διεπιστηµονική συνεργασία παιδιάτρων, ενδοκρινολόγων, ουρο-
λόγων, χειρουργών, γενικών παθολόγων, παιδοψυχίατρων, ψυ-
χολόγων, κοινωνικών λειτουργών µε αντίστοιχη ειδίκευση. Έτσι
µπορεί να στηριχθεί µε ουσιαστικό τρόπο κάθε ίντερσεξ παιδί,
αλλά και η οικογένειά του.

Η λογική του ΚΚΕ έρχεται σε σύγκρουση µε την πολιτική όλων
των αστικών κυβερνήσεων που λογαριάζουν ως κόστος για το
κράτος τις απαραίτητες δηµόσιες και δωρεάν δοµές και υπηρε-
σίες. Αντίθετα, και σε αυτόν τον ευαίσθητο τοµέα το κράτος ανοί-
γει διάπλατα τον δρόµο της εµπορευµατοποίησης της υγείας,
για να γίνουν µπίζνες για τα διάφορα αντίστοιχα ιδιωτικά µεγα-
θήρια στον τοµέα της υγείας µε την αγωνία και τις ανάγκες των
νέων ανθρώπων, των παιδιών. 

Πολλή κουβέντα γίνεται για την ονοµαζόµενη «ΛΟΑΤΚΙ κοινό-
τητα» και άλλα σχετικά. Το ΚΚΕ δεν αποµονώνει τους ανθρώπους
σε ξεχωριστές κοινότητες. Παλεύει για όλες εκείνες τις προϋπο-
θέσεις που µπορούν πραγµατικά να χτίσουν δίχτυ προστασίας
οµοφυλόφιλων, ίντερσεξ, τρανς ατόµων. Όµως, δεν συµφω-
νούµε µε µια ορισµένη κατεύθυνση, που αναπαράγεται ακόµα
και µέσω της εκπαίδευσης, της τέχνης, των µέσων µαζικής ενη-
µέρωσης, των µέσων κοινωνικής δικτύωσης, η οποία επιχειρεί,
στο όνοµα της υπεράσπισης των ατοµικών δικαιωµάτων, να προ-
ωθήσει ανορθολογικές θεωρίες άρνησης του βιολογικού φύλου,
να διαµορφώσει τελικά νέες µορφές αποξένωσης των ατόµων
λόγω του σεξουαλικού τους προσανατολισµού ή άλλων προσω-
πικών τους γνωρισµάτων. 

Το ΚΚΕ καταδικάζει όλη την υποκρισία που κρύβεται πίσω από
τις θέσεις των κοµµάτων που επιδιώκουν να προσδώσουν προ-
οδευτικό µανδύα σε αυτές τις θεωρίες και αποσιωπούν τις οικο-
νοµικές - πολιτικές συνθήκες που απαιτούνται για να πραγµα-
τοποιηθεί οποιαδήποτε πραγµατικά ελεύθερη ατοµική επιλογή,
πολύ περισσότερο όταν φέρνει σε αντιπαράθεση τα ατοµικά µε
τα κοινωνικά δικαιώµατα. 

Γι’ αυτό προωθούν τον άκρατο υποκειµενισµό στον προσδιο-
ρισµό της κοινωνικής θέσης του ατόµου, τον αυτοπροσδιορισµό,
αποµονωµένα από οποιαδήποτε αντικειµενική κοινωνική ταξική
αναφορά. 

Βέβαια, η βιτρίνα της προοδευτικότητας τέτοιων πολιτικών
πρακτικών ραγίζει σε µια σειρά κράτη, όπως στη Μάλτα, την Αρ-
γεντινή, στα οποία έχει κατοχυρωθεί ο λεγόµενος «αυτοπροσ-
διορισµός του φύλου», αλλά ισχύουν για παράδειγµα αυστηροί
περιορισµοί στη δυνατότητα µιας γυναίκας να προχωρήσει σε
άµβλωση. 

Πραγµατική πρόοδος είναι η πλήρης απελευθέρωση της συµ-
βίωσης από κάθε κοινωνικό, οικονοµικό καταναγκασµό και όχι η
επέκτασή της και σε οµόφυλα ζευγάρια. 
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Γι’ αυτό υποστηρίζουµε τη νοµική κατοχύρωση των υποχρεώ-
σεων των γονιών προς τα παιδιά, ανεξάρτητα από την έκβαση
της µεταξύ τους σχέσης. Βέβαια, σε συνδυασµό µε διευρυµένες
δωρεάν και αναβαθµισµένες κρατικές κοινωνικές υπηρεσίες για
την προστασία των παιδιών, εποµένως και για την κοινωνική στή-
ριξη της µητρότητας, πατρότητας. 

Ταυτόχρονα, ως κόµµα παρακολουθούµε τις εξελίξεις στις
σχέσεις συµβίωσης που δεν στηρίζονται στα παλιά πρότυπα του
οικογενειακού θεσµού. Μια πλευρά τους είναι και το γεγονός ότι
διαµορφώνονται σχέσεις του παιδιού µε ανθρώπους που δεν
ασκούν τη γονική µέριµνα. Για παράδειγµα, υπάρχουν οι µονο-
γονεϊκές οικογένειες, τα διαζευγµένα ζευγάρια µε παιδιά, που
στη συνέχεια κάνουν και δεύτερο γάµο οι γονείς, τα µεµονωµένα
άτοµα µε θετά ή ανάδοχα παιδιά, τα οµόφυλα ζευγάρια, που ένα
από τα δύο µέρη µπορεί να είναι φυσικός ή θετός γονέας.

Αυτά τα ζητήµατα δεν τα επιλύει το νοµοσχέδιο της Νέας Δη-
µοκρατίας ούτε ανοίγει πραγµατικό δρόµο επίλυσής τους. Αντί-
θετα, τα µπερδεύει ακόµα περισσότερο και τα συνδέει άµεσα και
καθοριστικά µε την εµπορευµατοποίηση της ίδιας της γονεϊκής
σχέσης σε βάρος των δικαιωµάτων του παιδιού. 

Επίσης, προβάλλεται έντονα το αίτηµα για θεσµοθέτηση γο-
νεϊκής σχέσης µεταξύ του παιδιού του ενός οµόφυλου γονέα και
του συντρόφου του που έχουν σύµφωνο συµβίωσης και το µε-
γαλώνουν µαζί. Επισηµαίνεται µάλιστα ότι ο άλλος σύντροφος
είναι σαν να µην υπάρχει απέναντι στη διοίκηση και αν αποβιώσει
εκείνος που είναι γονέας, το παιδί µπορεί να καταλήξει σε κάποιο
µακρινό συγγενή ή σε κάποιο ίδρυµα και να µην εξακολουθήσει
να το µεγαλώνει ο άλλος µε τον οποίο ως τότε ζούσε µαζί. Όµως
η απουσία γονεϊκής σχέσης µε τον ένα γονέα στα παιδιά δεν απο-
τελεί ειδική περίπτωση για τα οµόφυλα ζευγάρια. Το ίδιο ισχύει
και για τα ετερόφυλα. 

Ας πάρουµε ένα παράδειγµα. Ένας πατέρας, παραδείγµατος
χάριν, διαζευγµένος, έχει την επιµέλεια του παιδιού του και µια
µητέρα διαζευγµένη έχει επίσης την επιµέλεια του παιδιού της.
Κι αν αυτοί οι δύο γονείς τελέσουν γάµο, το παιδί του καθενός
δεν θα έχει κανένα νοµικό δεσµό µε τον άλλο σύζυγο ούτε τα
δύο παιδιά θα έχουν νοµικό δεσµό µεταξύ τους. 

Όµως για τέτοιες σχέσεις, δεν έχει τεθεί ζήτηµα θέσπισης γο-
νεϊκής σχέσης µε τον ή την σύζυγο που αποκτούν στη συνέχεια.
Ως προς την ανησυχία για το τι θα συµβεί αν αποβιώσει ο σύν-
τροφος που είναι γονέας, υπάρχουν λύσεις, από το υπάρχον δί-
καιο, µέσω της επιτροπείας ανηλίκου και ο επίτροπος που
ορίζεται ασκεί ό,τι περιέχεται στη γονική µέριµνα ή έστω αν δεν
λύνονται έτσι κάπως τα ζητήµατα, ας αναζητηθούν άλλες νοµο-
θετικές ρυθµίσεις. 

Κυρίες και κύριοι, η ξεκάθαρη τοποθέτηση του κόµµατος για
καταψήφιση του νόµου της Νέας Δηµοκρατίας δεν έχει σχέση
µε τον σεξουαλικό προσανατολισµό του καθενός και της καθε-
µιάς. Δεν έχει να κάνει επίσης µε τη στάση µας απέναντι στην
οµοφυλοφιλία ή την αµφιφυλοφιλία ως εκφράσεις της σεξουα-
λικότητας του ατόµου. Επαναλαµβάνω, ότι το ΚΚΕ έχει κάνει ήδη
προτάσεις που µπορούµε να τις επαναφέρουµε για να καταργη-
θεί οποιαδήποτε µορφή αποµόνωσης, καταδικάζοντας κάθε
µορφή ρατσισµού απέναντι σε συνανθρώπους µας µε άλλο σε-
ξουαλικό προσανατολισµό. 

Η καταψήφιση παλιότερα από το ΚΚΕ του συµφώνου συµβίω-
σης για οµόφυλα ζευγάρια, δεν αφορούσε τη ρύθµιση των µε-
ταξύ τους σχέσεων µέσω αυτού, αλλά αφορούσε το γεγονός,
όπως είχαµε ξεκάθαρα πει, ότι θεωρούσαµε ότι δεν έπρεπε αυτό
να αποτελέσει τον προθάλαµο για τον πολιτικό γάµο που έρχεται
σήµερα. Και αυτό γιατί; Όχι πάλι γιατί έχουµε αντίρρηση για τη
ρύθµιση των µεταξύ τους σχέσεων από ένα τοπικό δήµαρχο η
αντιδήµαρχο που κάνουν τους πολιτικούς γάµους στα δηµαρ-
χεία, σε σχέση µε ένα συµβολαιογράφο που υπογράφει το σύµ-
φωνο συµβίωσης. 

Η µοναδική µας αντίρρηση είναι ότι ο πολιτικός γάµος οµόφυ-
λων ζευγαριών, αυτοµάτως παράγει από κοινού γονική µέριµνα,
συνεπώς καταργεί την ενότητα µητρότητας - πατρότητας στην
πράξη. Όσο κι αν χτυπιέται ο κ. Μητσοτάκης ότι δεν θα υιοθετη-
θεί ο γονέας 1, 2 και βάλε κι ότι κάτι τέτοιο δεν θα συµβεί ποτέ,
αυτό θα γίνεται αυτόµατα, όπως και όλα όσα ακολουθούν και

έχει αποφασίσει η Ευρωπαϊκή Ένωση µε τη σύµφωνη γνώµη των
αστικών κοµµάτων εδώ, όπως το πιστοποιητικό γονιµότητας που
φτάνει έως και τους δέκα γονείς. Γενικευµένη χρησιµοποίηση
επίσης, της παρένθετης µητρότητας και τόσα άλλα. 

Η πεµπτουσία της τοποθέτησης του κόµµατος, είναι τα δικαιώ-
µατα των παιδιών, η προστασία των ίδιων των παιδιών. Θεω-
ρούµε ότι η γονεϊκότητα δεν είναι γενικά και αφηρηµένα ατοµικό
δικαίωµα καθενός και καθεµιάς ή του όποιου ζευγαριού οµόφυ-
λου ή ετερόφυλου, αλλά κυρίως υποχρέωση απέναντι στο παιδί. 

Όταν λέµε, λοιπόν, ότι βάση της θέσης του ΚΚΕ είναι τα δι-
καιώµατα του παιδιού, εννοούµε ακριβώς ότι το παιδί έχει κοινω-
νική ανάγκη τη σχέση µητέρας - πατέρα. Αυτό το δικαίωµα έχει
αντικειµενική βάση, αφού προκύπτει από την συµπληρωµατική
λειτουργία άνδρα - γυναίκας στη διαδικασία της τεκνοποίησης.
Συνεπώς, οι νόµοι που θεσπίζονται, πρέπει να υποβοηθούν αυτό
το δικαίωµα και όχι να το ανατρέπουν. Η κατοχύρωση διπλής γο-
νεϊκότητας στα άτοµα ιδίου φύλου οδηγεί σε αποκλεισµό της πα-
τρότητας ή της µητρότητας. Ανοίγει πιστεύουµε έναν επικίνδυνο
δρόµο, αφού ήδη συνοδεύεται από ανορθολογικές αντιεπιστη-
µονικές απόψεις για ρευστότητα φύλου, για κοινωνική κατα-
σκευή του φύλου κι άλλα σχετικά. 

Από τη στιγµή που αντικειµενικά ένα οµόφυλο ζευγάρι δεν
µπορεί να έχει από κοινού συµβολή στη δηµιουργία της νέας
ζωής, το νοµοσχέδιο τροφοδοτεί παραπέρα την εµπορευµατο-
ποίηση της τεκνοποίησης, είτε είναι ρητή στο νόµο είτε αρχικά
µε παραθυράκια είτε γίνει στην Ελλάδα είτε γίνει σε άλλη χώρα
και έρθει απλά ως αναγνώρισή της µετά στην Ελλάδα, τροφοδο-
τεί την εµπορική παρένθετη µητρότητα για οµόφυλα ζευγάρια
ανδρών και το πολύ επικερδές εµπόριο εξωσωµατικής γονιµο-
ποίησης από τράπεζα σπέρµατος για οµόφυλα ζευγάρια γυναι-
κών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, πα-
ράκληση µπορούµε λίγο να περιοριστούµε στον χρόνο;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Δώστε µου λίγο χρόνο ακόµη. Άλλοι πολιτικοί αρχηγοί, έτσι κι
αλλιώς, όπως είδα, έχουν µιλήσει κάνα δυο φορές ήδη και χθες
και σήµερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, συνεχί-
στε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Οπωσδήποτε δεν µπορεί να διαφεύγει της προσοχής ότι όλα
αυτά γενικεύτηκαν στη µητρόπολη του καπιταλισµού στις Ηνω-
µένες Πολιτείες, ως νέος βιοµηχανικός κλάδος τεχνικών, φαρ-
µάκων κι ως θεωρίες, αλλά και µε τη βιοµηχανία της διάδοσης
τους και της διαφήµισής τους. 

Το ίδιο αφορά και στην τεκνοθεσία, υιοθεσία ως κοινή γονεϊ-
κότητα, µε δεδοµένο ότι οι αιτήσεις για υιοθεσία από ζευγάρια ή
µεµονωµένα άτοµα είναι πολλαπλάσιες των παιδιών που είναι
προς υιοθεσία σε δοµές παιδικής προστασίας. Ανοίγει ουσια-
στικά έτσι ο δρόµος της εµπορίας των παιδιών, είτε παιδιών προ-
σφύγων είτε από χώρες που λιµοκτονούν, που δεν υπάρχουν και
δεν εφαρµόζονται µέτρα αντισύλληψης και γενικότερα η ανθρώ-
πινη ζωή, ειδικότερα η βρεφική και η παιδική, είναι ευτελισµένη. 

Συνεπώς ο πιο σοβαρός λόγος άρνησής µας στην επέκταση
του πολιτικού γάµου σε οµόφυλα ζευγάρια, ως πηγή κατοχύρω-
σης κοινής γονικής µέριµνας, είναι η µεγάλη εµπορευµατοποί-
ηση της τεκνοποίησης και της υιοθεσίας. Φυσικά κι εµείς
θεωρούµε ότι το δικαίωµα ενός ενηλίκου να συζήσει µε όποιον,
όποια θέλει, εφόσον και οι δυο συναινούν σε αυτό, είναι αναφαί-
ρετο δικαίωµα του ατόµου και δεν επιτρέπεται η κοινωνία, το
κράτος να βάζει όρους, περιορισµούς, όπως φύλου, καταγωγής
κ.λπ.. 

Προφανώς, είναι και δικαίωµα της γυναίκας να τεκνοποιήσει
κι εκτός γάµου αν το επιθυµεί, µε δεδοµένο ότι αυτό αφορά την
ίδια και το σώµα της και εφόσον φυσικά υπάρχει σύντροφος ως
δότης σπέρµατος, ο οποίος συναινεί, όχι φυσικά ως εµπορική
πράξη. Η τεκνοθεσία όµως δεν είναι ατοµικό δικαίωµα της ίδιας
µορφής. Σαφώς και µπορεί να υπάρχει η επιθυµία τού οµόφυλου
ζευγαριού να προχωρήσει σε τεκνοθεσία, αλλά δεν είναι δυνατόν
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να στοιχειοθετηθεί δικαίωµα από κοινού, γιατί υπάρχει και η αν-
τίθετη πλευρά, το υπό υιοθεσία παιδί µε τα δικά του δικαιώµατα.

Θεωρώ ότι έχουν δίκιο οι νοµικοί που µε αρκετή επιστηµοσύνη
και µελέτη ισχυρίζονται ότι σε αυτή την περίπτωση πλέον, µιλάµε
για δηµιουργία νέου ειδικού δικαιώµατος εκεί που δεν υπάρχει
και µάλιστα σε βάρος του υπαρκτού δικαιώµατος του παιδιού.
Αλλά και για τα ετερόφυλα ζευγάρια στα οποία αναγνωρίζεται η
υιοθεσία, πάλι θεωρούµε ότι υπερισχύουν τα δικαιώµατα του παι-
διού κι όχι τα δικαιώµατα από του ετερόφυλου ζεύγους. 

Από τη στιγµή που ένα παιδί χάνει τους γονείς του ή τη στή-
ριξή τους, η πιο πρόσφορη λύση είναι να ενταχθεί σε µια οικογέ-
νεια αντίστοιχη µε αυτή που προήλθε. Είναι υποχρέωση της
πολιτείας να σεβαστεί το δικαίωµα αυτού του παιδιού και να το
στηρίξει και µε µέτρα που στις συνθήκες του καπιταλισµού βέ-
βαια δεν παίρνονται φυσικά λόγω κόστους. 

Όσον αφορά σε ζητήµατα µεταξύ γονεϊκής ευθύνης και καθη-
µερινής φροντίδας που δεν απαιτούν πλήρη γονική µέριµνα,
υπάρχουν νοµικές ρυθµίσεις επιµέλειας κ.λπ., για τα παιδιά οµό-
φυλων ζευγαριών χωρίς να θεσµοθετούν ουσιαστικά τον απο-
κλεισµό είτε της µητρότητας είτε της πατρότητας. 

Έχει σηµασία να εντοπίσουµε τα εξής: Παρακολουθώντας τον
διάλογο που γίνεται, εµφανίζεται ότι από τη στιγµή που οι φυσι-
κοί περιορισµοί µπορούν να ανατραπούν από τις επιστηµονικές
τεχνολογικές κατακτήσεις της ανθρωπότητας όλα τα άλλα, επο-
µένως και η συµπληρωµατική σχέση πατρότητας - µητρότητας,
είναι ζητήµατα αποκλειστικά κοινωνικών ρυθµίσεων. Δηλαδή ότι
ο άνθρωπος µπορεί να χρησιµοποιήσει όπως θέλει την τεχνολο-
γία, την επιστήµη, µόνο και µόνο επειδή µπορεί αυτό να το κάνει,
και από εκεί και πέρα γαία πυρί µιχθήτω. 

Επίσης παρουσιάζεται η άποψη ότι οι διευθετήσεις και ρυθµί-
σεις που ισχύουν σε άλλες χώρες είναι εξ ορισµού ορθές και δεν
χρήζουν αµφισβήτησης ή διερεύνησης ή ακόµα χειρότερα πα-
ρουσιάζονται µάλιστα και ως τεκµήρια προοδευτικότητας, λέει,
πολύ περισσότερο όταν προέρχονται από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, που πρέπει και εµείς εδώ να τους µιµηθούµε και να τους
ακολουθήσουµε πιστά. Είναι γνωστό και έχουµε τοποθετηθεί
πάρα πολλές φορές, άπειρες φορές, για τον αντιλαϊκό χαρα-
κτήρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των οδηγιών της, των κατευ-
θύνσεών της, των άλλων ρυθµίσεων, σε βάρος των λαών, οι
οποίες µας πάνε από το κακό στο χειρότερο. 

Κυρίες και κύριοι, ολοκληρώνοντας την τοποθέτησή µου, επι-
γραµµατικά έχω να τονίσω τα εξής: Ο τρόπος που η Κυβέρνηση
φέρνει για θέσπιση τον πολιτικό γάµο οµόφυλων ζευγαριών δεί-
χνει ξεκάθαρα ότι τα συσχετίζει έντονα µε τη δυνατότητα εκ µέ-
ρους τους απόκτησης και κοινής γονικής ευθύνης παιδιών. Εάν
αποσυνδεθεί από το ζήτηµα των παιδιών, οι σχέσεις του ζευγα-
ριού καλύπτονται πλήρως από το σύµφωνο συµβίωσης, αφού µε
το ν.4356/2015 έχουν τα ίδια δικαιώµατα και υποχρεώσεις µε
εκείνα που έχουν οι σύζυγοι µε βάση τον Αστικό Κώδικα. Με το
ισχύον δίκαιο δεν αναγνωρίζεται από κοινού γονική µέριµνα σε
ζευγάρια οµοφύλων, αν και στην πράξη ως ατοµική επιλογή
φροντίζουν παιδιά. Ξεκαθαρίζουµε άλλη µια φορά ότι άλλο η
συµβίωση και η φροντίδα παιδιών και άλλο η κοινή γονική µέρι-
µνα. Μέχρι σήµερα δεν έχουµε επαρκείς επιστηµονικές µελέτες
για το πώς βιώνουν ή αν υπάρχουν συνέπειες από µια τέτοια συµ-
βίωση. Άλλωστε αυτό µετέφερε και στην επιτροπή της Βουλής η
Παιδοψυχιατρική Εταιρεία. 

Να ξεκαθαρίσουµε ότι εµείς δεν θέτουµε θέµα ηθικής υπόστα-
σης των γονέων ανάλογα µε τον σεξουαλικό τους προσανατολι-
σµό. Έως σήµερα άλλωστε όλα τα παιδιά που έχουν υποστεί
κακοποιητική ή άλλου είδους κακή συµπεριφορά την έχουν υπο-
στεί από γονείς ετερόφυλους. Ούτε το ζητούµενο είναι µήπως
τα παιδιά των οµόφυλων ζευγαριών γίνουν και αυτά οµοφυλόφι-
λοι. Ούτε επαρκεί η σύγκριση µε παιδιά µονογονεϊκών οικογε-
νειών. Μια σοβαρή ιδιαιτερότητα όµως των παιδιών οµόφυλων
ζευγαριών, που δεν αµφισβητεί κανένας και καµµία, είναι όχι
τόσο ότι στερούνται, όπως λέµε, το γονεϊκό πρότυπο του ενός
φύλου, αλλά κυρίως ότι βιώνουν διπλά το γονεϊκό πρότυπο του
άλλου φύλου. 

Με αυτή την έννοια και για όλους αυτούς τους λόγους που
έχουµε εξηγήσει αναλυτικά και µε τις τοποθετήσεις των Βουλευ-

τών µας, επί της αρχής και στα περισσότερα κρίσιµα και θεµε-
λιακά άρθρα θα πούµε «όχι» στο νοµοσχέδιο αυτό της Νέας Δη-
µοκρατίας. Θα ψηφίσουµε κατά επί της αρχής, σε κάποια άρθρα
θα ψηφίσουµε βεβαίως κατά, όσα αφορούν τον πυρήνα του νο-
µοσχεδίου που σας ανέλυσα, σε κάποια άλλα υπέρ ή «παρών»,
που προωθούν κάποιους εκσυγχρονισµούς και αφορούν σε όλα
τα ζευγάρια, και ετερόφυλα και οµόφυλα. Επίσης κάνω γνωστό
στο Σώµα ότι θα καταθέσουµε πρόταση ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας και επί της αρχής και κατά άρθρο στο παρόν νοµοσχέδιο. 

Σε κάθε περίπτωση πάντως το ΚΚΕ δεν δίνει στην Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας το άλλοθι µιας επίπλαστης προοδευτικό-
τητας που της δίνουν οι υπόλοιπες συνιστώσες της αµαρτωλής
σοσιαλδηµοκρατίας και των ακολούθων της µέσα σε αυτή την
Αίθουσα. Και αν κάποιοι ή κάποιες εδώ µέσα καµώνονται πως δεν
έχουν καταλάβει τι λέµε, τι προτείνουµε ή τι στόχο και όραµα
έχουµε για το αύριο και την κοινωνία την οποία παλεύουµε, θα
τους παραθέσουµε -να µου επιτρέψετε- τα λόγια του Ένγκελς.
Έγραψε λοιπόν πριν πάρα πολλά χρόνια ο Ένγκελς: «Αυτό που
µπορούµε, λοιπόν, σήµερα να υποθέσουµε για τη ρύθµιση των
σεξουαλικών σχέσεων ύστερα από το επικείµενο σάρωµα της κε-
φαλαιοκρατικής παραγωγής έχει κυρίως αρνητικό χαρακτήρα.
Περιορίζεται συνήθως σε ό,τι πρόκειται να λείψει. Τι θα προστε-
θεί όµως; Αυτό θα κριθεί όταν ανδρωθεί µια νέα γενιά, µια γενιά
από άνδρες που ποτέ στη ζωή τους δεν θα έχουν βρεθεί στην
ανάγκη να αγοράσουν µε λεφτά ή άλλα κοινωνικά µέσα το δό-
σιµο µιας γυναίκας και µια γενιά από γυναίκες που ποτέ δεν θα
έχουν βρεθεί στην ανάγκη να δοθούν σε έναν άνδρα για κανέναν
άλλον λόγο εκτός από την αληθινή αγάπη ούτε να αρνηθούν το
δόσιµο στον αγαπηµένο τους από τον φόβο µπρος σε οικονοµι-
κές συνέπειες. Όταν θα υπάρχουν αυτοί οι άνθρωποι θα γρά-
φουν στα παλιά τους τα παπούτσια αυτά που πιστεύουµε σήµερα
ότι πρέπει να κάνουν. Θα φτιάξουν τη δική τους ζωή και τη δική
τους αντίστοιχη κοινή γνώµη για τις πράξεις του καθενός και της
καθεµιάς» και τελεία και παύλα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής
πενήντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 2ο Γενικό Λύκειο Αργυρούπολης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Βελόπουλε, ο
Υπουργός πάντα έχει το δικαίωµα να κάνει έναν σχολιασµό, για
τρία λεπτά.

Μετά τον λόγο έχει ο κ. Βελόπουλος και αµέσως µετά ο κ. Στίγ-
κας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε
Πρόεδρε, δεν θα µιλήσω εγώ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Στίγκα, θα
πάµε σύµφωνα µε την κοινοβουλευτική δύναµη. Αµέσως µετά
τον κ. Βελόπουλο είστε εσείς. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Εγώ
µιλάω µία φορά. Κάποιοι µιλάνε δύο και τρεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα δοθεί η δυνατό-
τητα να πείτε ό,τι θέλετε. Σήµερα ειδικά θα δοθεί η δυνατότητα
στον καθένα να ακουστεί όπως θέλει.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή είναι ιστορική αυτή η ψηφοφορία και δυστυχώς λυπά-

µαι πάρα πολύ που το ΚΚΕ στέκεται απέναντι σε αυτή τη σηµαν-
τική µεταρρύθµιση για την κατοχύρωση των δικαιωµάτων, θα
ήθελα να κάνω δύο σχόλια. 

Ο κ. Κουτσούµπας αφιέρωσε σαράντα τρία λεπτά για να δι-
καιολογήσει τα αδικαιολόγητα. Ένα κόµµα το οποίο λέει ότι είναι

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10431



κοντά στον άνθρωπο, κοντά στα δικαιώµατα του ανθρώπου, αλλά
τελικά µάχεται για µία πάλη ιδεών που δεν αφορά τα πραγµατικά
ανθρώπινα προβλήµατα του σήµερα, αποφάσισε να µείνει εκτός
αυτής της σηµαντικής θεσµικής κατάκτησης. Είδαµε σήµερα µία
σκέψη η οποία είναι ολοκληρωτική, απολιθωµένη και µονολιθική.
Αυτό είναι το πρόβληµα του ΚΚΕ, δυστυχώς. 

Θα ήθελα εφόσον υπάρχει ιστορική εµπειρία να υπάρξει µια
αυτοκριτική και ένας αναστοχασµός ως προς τις δυστοπίες που
έχουν παραχθεί από κοµµουνιστικά καθεστώτα έναντι των οµο-
φυλόφιλων συνανθρώπων µας. Θα ήθελα να ακούσω µία κατα-
δίκη των στρατοπέδων συγκέντρωσης στην Κούβα πριν έρθει το
ΚΚΕ να µας πει ότι «ναι µεν, αλλά», συµφωνεί, αλλά καταψηφίζει.
Ή θα ήθελα, εφόσον υπάρχει µια συνέπεια ως προς τα ζητήµατα
της ιατρικώς υποβοηθούµενης αναπαραγωγής, να καταψηφίσει
αυτό το άρθρο, αλλά να υπερψηφίσει όλα τα υπόλοιπα. Κάθε
άλλη δικαιολογία είναι αυτό, είναι δικαιολογία και τίποτα άλλο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Το ότι αναγκάζεται ο κ. Σκέρτσος να απαντήσει στην σαραντα-
πεντάλεπτη, όπως είπε, οµιλία µου, η οποία ήταν τεκµηριωµένη,
δείχνει ότι θέλει να απαντήσει όχι στο ΚΚΕ ή να του ζητήσει πάλι
να διευκρινίσει, αλλά θέλει να απολογηθεί στους Βουλευτές του
κόµµατός του, θέλει να απολογηθεί στο εκλογικό σώµα της Νέας
Δηµοκρατίας, που δεν έχουν καµµία οµοφοβία, καµµία τρανσφο-
βία, όπως δεν έχει και το ΚΚΕ, και µιλάνε µε συγκεκριµένα επι-
χειρήµατα. 

Το ζήτηµα της προστασίας των παιδιών είναι κυρίαρχο θέµα
και αυτό το αγνόησε η Νέα Δηµοκρατία και από την άποψη του
χρόνου που έδωσε για συνολική επιστηµονική αναλυτική συζή-
τηση όχι µόνο ανάµεσα στους Βουλευτές, αλλά και από επιστη-
µονικούς φορείς που ήθελαν να πουν τα επιχειρήµατά τους και
να δώσουν την ουσία των θέσεών τους. Αυτό δείχνει αυτό το µε-
γάλο πρόβληµα που αντιµετωπίζει η Νέα Δηµοκρατία.

Να χαίρεστε αυτόν τον προοδευτισµό. Αυτό είναι συντήρηση
κακίστου είδους, αυτό είναι οπορτουνισµός, είναι τυχοδιωκτι-
σµός. Αυτό έχω να πω και τα υπόλοιπα θα τα πούµε στη δευτε-
ρολογία µας, αφού προκύπτουν τέτοια ζητήµατα. Θα ακούσουµε
και τους υπόλοιπους και τις παρεµβάσεις των υπολοίπων Βου-
λευτών. 

Είναι ξεκάθαρη η θέση του ΚΚΕ. Επί της αρχής το νοµοσχέδιο
αυτό πρέπει να καταψηφιστεί από το Σώµα της Βουλής. Τελεία
και παύλα. Τι δεν καταλάβατε από αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε να απαντήσετε τώρα ή στην οµιλία σας;

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Μετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης
κ. Βελόπουλος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Αν κανείς παρατηρήσει τη χθεσινή και τη σηµερινή κουβέντα,
είµαι βέβαιος, κύριε Υπουργέ, ότι θα νιώσει µια ιδιαίτερη πικρία
για την έλλειψη στρατηγικής και πυξίδας αυτής της Κυβέρνησης.
Το 2023 είχαµε εβδοµήντα τρεις χιλιάδες γεννήσεις µόνο στην
Ελλάδα. Ακούστε το νούµερο! Εβδοµήντα τρεις χιλιάδες γεννή-
σεις µόνο στην Ελλάδα. Οι λιγότερες, κύριε Υπουργέ, που κατα-
γράφηκαν τα τελευταία ενενήντα ένα χρόνια. Και σήµερα στο
ελληνικό Κοινοβούλιο, αντί να συζητάµε για το δηµογραφικό,
ασχολούµαστε για πεντακόσια οµοφυλόφιλα ζευγάρια, για το αν
πρέπει να υιοθετούν ή όχι.  Άρα, έχουµε κάνει ένα λάθος. Κοιτάτε
το έλασσον και όχι το µείζον. Ή κοιτάτε αυτό που προσωπικά θα
θέλατε να κάνετε εσείς ή κάποιοι άλλοι ή κάποιοι εξωτερικοί πα-
ράγοντες και όχι προς το συµφέρον του ελληνικού λαού να οδη-
γήσετε µια νοµοθετική ρύθµιση για το δηµογραφικό. 

Τι θέλετε, δηλαδή; Να καταλάβω κι εγώ. Να φτιάξουµε ένα
µουσείο σε είκοσι, τριάντα, πενήντα χρόνια, όπως έχουµε για
τους Χετταίους και τους Σουµέριους, που λέµε «κάποτε υπήρχαν
αυτοί»; Έτσι θα φτάσει το ελληνικό έθνος. Θα λέµε ότι κάποτε
υπήρχαν αυτοί. Μουσείο για τους Χετταίους, µουσείο για τους
Χεττίτες, µουσείο για τους Σουµερίους, για τους Έλληνες. Αυτό
θα κάνουµε στο τέλος. 

Από το 2019 σας λέω για το δηµογραφικό, κύριε Υπουργέ, και
φωνάζω και συζητάµε και λέµε και λέµε και δεν υπάρχει βούληση
από τη Νέα Δηµοκρατία. Μάλλον θα το πω αλλιώς. Υπάρχει η
βούληση µιας κακής επίλυσης του ζητήµατος µε τη λαθροµετα-
νάστευση, δηλαδή µε αυτό που λέµε «µπόλιασµα» που κάνει η
Νέα Δηµοκρατία καθηµερινά. Αυξήθηκαν κατά 150% οι ροές των
παρανόµως εισερχοµένων στη χώρα. 

Πάµε τώρα και στη νέα κουλτούρα. Έχετε µια -δεν θα πω
απέχθεια- αντίθεση µε την Εκκλησία σε όσα λέει, όχι µόνο κατά
τον λόγο αλλά και κατά το έργο. Διότι η Εκκλησία έχει δόγµατα.
Το δόγµα της Εκκλησίας είναι συγκεκριµένο και υπάρχει µια προ-
σπάθεια από τη Νέα Δηµοκρατία αλλά και από άλλα κόµµατα να
δηµιουργηθεί µια νέα θρησκεία, η woke θρησκεία, µια νέα θρη-
σκεία η οποία έχει συγκεκριµένα πράγµατα. Γιατί; Η woke
ατζέντα είναι µια κοσµική έκφραση η οποία πολεµά τον πυρήνα
του δόγµατος της Ορθοδοξίας. 

Λέτε διαρκώς ότι το κράτος νοµοθετεί και ότι η Εκκλησία πρέ-
πει να ασχολείται µε τα δικά της ζητήµατα. Το ακούω, αν και µου
θυµίζει λίγο σοβιέτ. Αλλά εδώ εισβάλατε µε τον Κυβερνητικό Εκ-
πρόσωπό σας στα χωράφια της Εκκλησίας. Ο ίδιος ο κ. Μαρινά-
κης όρισε τι είναι αµαρτία. Όταν βγαίνει ο εκπρόσωπος της
Κυβέρνησης και ορίζει τι είναι αµαρτία για την Εκκλησία, τότε
κάτι δεν πάει καλά. Ακούω πολιτικούς, δηµοσιογράφους και λένε
είναι αµαρτία αυτό που κάνει η Εκκλησία. 

Υπάρχουν δεσµοί αιώνων µεταξύ Ορθοδοξίας και Κράτους.
Και δεν λέω για κτήµατα, λεφτά, τι συµφωνία έγινε κατά το πα-
ρελθόν. Όχι. Αλλά υπάρχει βιωµατική σχέση Ελλήνων και Ορθο-
δοξίας και αυτή διαρρηγνύετε στον πυρήνα του δόγµατός της.
Αυτή είναι η αλήθεια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έρχεστε, λοιπόν, να επιβάλετε ένα νέο είδος θρησκείας, τη

woke κουλτούρα, η οποία στην πραγµατικότητα είναι µια νέα
θρησκεία. Έχει τις δοµές της: κοινωνία πολιτών. Έχει τα δόγ-
µατα: Το φύλο είναι φάσµα, έτσι λένε. Έχει τις τελετές: τα gay
pride. Έχει τους ιεροεξεταστές: counsel culture. Όταν διαφωνείς
µε κάποιους από αυτούς, ορµάνε τα πιράνχας να σε φάνε, βγαί-
νουν σαν τρολ και σε βρίζουν, γιατί διαφωνείς µαζί τους. Και το
κυριότερο, επιβάλλετε µε αυτόν τον τρόπο άκοµψα και διχάζετε
και πάλι το λαό. Η Νέα Δηµοκρατία επί πέντε έτη διχάζει. Δίχασε
µε τον υποχρεωτικό εµβολιασµό, δίχασε µε τα lock down, διχάζει
τώρα. Αυτά δεν είναι για µια κυβέρνηση θετικά πρόσηµα. 

Πάµε, λοιπόν, και στο εξής. Ακούω τον κ. Σκέρτσο µε συµπά-
θεια να λέει συνεχώς για τη Δύση. Ξέρετε, όταν µιλάτε για τη
Δύση, δεν καταλαβαίνω την εξιδανίκευσή της. Δηλαδή, το κάνετε
ότι είναι κάτι πολύ σηµαντικό η Δύση. Δεν θέλω να πω τα κακώς
κείµενα της Δύσεως, όχι. Και εµείς είµαστε µε τη Δύση. Είµαστε
µε τον ελληνορωµαϊκό πολιτισµό, µε τον χριστιανισµό, µε αυτά
που δώσαµε στη Δύση. Γιατί αυτή η Δύση, κύριε Υπουργέ, δεν
είναι Δύση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εάν ψηφιστεί, κύριε Υπουργέ, ο γάµος των οµοφυλοφίλων,

όπως εσείς λέτε, θα γεννηθούν πολλά προβλήµατα, στα οποία
δεν µας απαντήσατε. Δικαιώµατα. Στις ΗΠΑ ισχύουν διαφορετι-
κές τουαλέτες, παρένθετη µητέρα, καθορισµός τρίτου φύλου
στα σχολεία, ποσοστό επί των προσλήψεων στο δηµόσιο και
ιδιωτικό τοµέα, γονέας 1 και γονέας 2. Ανοίξατε το κουτί της Παν-
δώρας, σας λέω. Επειδή επισκεπτόµαστε πολύ την Αµερική, έχει
τρεις και τέσσερις τουαλέτες. Θα υποχρεώσετε τα µαγαζιά να
έχουν και τρίτη και τέταρτη τουαλέτα; Καταλαβαίνετε τι δηµιουρ-
γείτε; Το βλέπετε τώρα στενά, ιδεοληπτικά, ιδεολογικά, αγκυλω-
µένα ότι πρέπει να το επιβάλετε. Το ακούω και αυτό. Αλλά
σκεφτείτε και τις επιπτώσεις. Δεν µιλώ µόνο τις κοινωνικές, θρη-
σκευτικές αλλά και τις οικονοµικές. Πού θα σταµατήσει αυτή η
παράνοια; Μιλάµε για τρέλα κανονική. 
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Πάµε, λοιπόν, και στο εξής απλό για το γάµο των οµοφυλοφί-
λων. Έχουµε διαγωνισµούς στο δηµόσιο. Πρέπει να µπει ποσό-
στωση στη Βουλή και για τα φύλα. Πόσα είναι τα φύλα; Ξέρει
κάποιος; Αφού έχουµε ποσόστωση για τις γυναίκες και τους άν-
τρες. Είναι πράγµατα που ακούγονται λίγο απόκοσµα, αλλά αυτή
τη Δύση που εσείς, κύριε Σκέρτσο, υπηρετείτε, πρέπει να σας
πω ότι έχει και τρελά πράγµατα εκεί µέσα. 

Έχω µπροστά µου τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας που επι-
καλείστε συνεχώς και θέλω να µου πείτε αν συµφωνείτε µε αυτό.
Θα το καταθέσω στα Πρακτικά. Θα σας το δώσω και σε εσάς.
Εδώ είναι. Απόσπασµα, λοιπόν, από τη σεξουαλική αγωγή του
Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας (ΠΟΥ), που αρχίζει από τη γέν-
νηση του παιδιού. Έχουµε και νέα παιδιά. Ηλικία 0 έως 4 ετών.
Τα γράφει εδώ µέσα. Telegraph. H σελίδα του Παγκόσµιου Ορ-
γανισµού Υγείας. Τα παιδιά πρέπει να διδάσκονται, λέει, για την
απόλαυση και ευχαρίστηση, όταν αγγίζουν το σώµα τους, συµ-
περιλαµβανοµένου του αυνανισµού στην πρώιµη ηλικία των 0-4
ετών. Δηλαδή, εντάξει. Δύση, ναι. Μαζί στη Δύση, δίπλα όλοι
µαζί. Είναι λογικά πράγµατα αυτά; 

Μη µου πείτε για επιστήµες πάλι. Η επιστήµη είναι δυναµική,
δεν είναι στατική έννοια. Αύριο µπορεί να αλλάξει αυτό. Ναι, κά-
ποιοι δυσανασχετούν. Είναι αλήθειες όµως. 

Και λέω το εξής. Για µας αυτή η woke ατζέντα, αυτές οι από-
ψεις οδηγούν πραγµατικά στον απανθρωπισµό του ανθρώπου.
Αυτή είναι η αλήθεια. Βγάζει τον άνθρωπο ως φυσικό πρόσωπο
και ιδιότητα εκτός κοινωνίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και θα σας απαντήσω µε τον Ουµπέρτο Έκο. Τι είπε ο Ουµ-

πέρτο Έκο; Ακούστε: «Η πολιτική ορθότητα τείνει να µετατραπεί
σε µιας νέας µορφής φονταµενταλισµό». Δεν είναι κανένας τυ-
χαίος ο Ουµπέρτο Έκο. «Πανευρωπαϊκά, θέµατα που συχνά ενο-
χλούν τυγχάνουν επιτιµητικών χαρακτηρισµών, ειρωνικών
σχολίων και χλευασµού απόψεων. Οι ανησυχίες µεγάλου µέρους
του πληθυσµού αγνοούνται στο πλαίσιο µιας πολιτικής ορθότη-
τας που θεωρεί ότι ως θέσφατο κατέχει την απόλυτη ορθότητα
µιας άποψης που δεν επιδέχεται επανεξέτασης».

Στην πρόσφατη συζήτηση, λοιπόν, θα σας το ξαναπώ ακόµα
µια φορά: Το να βάζεις ταµπέλες σε κάποιον, στους διαφωνούν-
τες -«συντηρητικοί», «οπισθοδροµικοί», «Μεσαίωνας», «Ρωµαϊκή
Περίοδος»- είναι η αδυναµία του αντεπιχειρήµατος. Εµείς σας
µιλάµε για λογική και εσείς µας µιλάτε για παράνοια. Εµείς µι-
λάµε για εξανθρωπισµό και εσείς για απογαλακτισµό από την αν-
θρώπινη ιδιότητα. Δεν είναι το ίδιο πράγµα.

Και θα σας το πω διαφορετικά. Και αναφέροµαι στο ΣΥΡΙΖΑ,
στο ΠΑΣΟΚ και στη Νέα Δηµοκρατία. Όσο φέρεστε έτσι απέναντι
στην κοινωνία, όσο φέρεστε έτσι απέναντι σε όλα αυτά που ενώ-
νουν τα παιδιά αυτά µε την ελληνική κοινωνία, τόσο θα αντιδρά
η ελληνική κοινωνία και τόσο θα αποµακρύνεστε από την ελλη-
νική κοινωνία και τόσο θα χάνετε. Η κατάρρευση είναι κοντά. Κα-
ταρρέετε. Αυτή είναι η αλήθεια και είµαστε το µοναδικό ανάχωµα
που µπορεί να σταµατήσει την κατάρρευση της χώρας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ακούσαµε κι αυτά και θέλω πραγµατικά, κύριε Υπουργέ, εσείς

προσωπικά να µου απαντήσετε. Ανάποδος κόσµος. Δήλωση
Υπουργού σας, του κ. Καιρίδη σήµερα το πρωί. Ακούστε: «Ψηφί-
ζουµε τον γάµο των οµοφυλοφίλων για γεωστρατηγικούς λό-
γους». Δήλωση του Υπουργού, για «γεωστρατηγικούς λόγους»,
διότι έτσι είµαστε, λέει, ανάχωµα στη Ρωσία. Πού τους βρήκατε
αυτούς; Αυτό το είπε το πρωί στο ΣΚΑΪ. 

Άλλη δήλωση, ακούστε. «Ο γάµος οµοφυλοφίλων συσπειρώνει
το έθνος». Εσείς το είπατε, κύριε Σκέρτσο; Συσπειρώνει το
έθνος, εντάξει, είναι µια άποψη, εγώ τη δέχοµαι. Αλλά αυτό το
«γεωστρατηγικά» πώς; Εξηγήστε µου και µένα να καταλάβω τι
εννοεί ο ποιητής, ο κ. Καιρίδης. Άντε, αυτό που λέτε είναι πολύ
προχωρηµένο για µας, αλλά αυτό που είπε;

Άλλη δήλωση. «Όσοι αρνούνται τη δυνατότητα του γάµου στα
οµοφυλόφιλα ζευγάρια αποδυναµώνουν το θεσµό του γάµου».
Μα τι ανάποδος κόσµος είναι αυτός; Τι ανάποδη λογική είναι
αυτή; Είναι σαν να φυτεύεις το δέντρο, τη ρίζα ανάποδα. Δεν θα
φυτρώσει πουθενά.

Ξέρετε ποιο είναι το πρόβληµα; Ότι δεν µπορείτε να τεκµηριώ-

σετε πουθενά αυτό που κάνετε, στη λογική, και λέτε πράγµατα
που δεν ισχύουν. Δεν στέκουν λογικά. Και απορώ µε αυτή την µε-
γάλη παράταξη. Έχετε την κ. Μπακογιάννη, µε τη λογική της,
µπορεί να διαφωνούµε. Αλλά κάποια πράγµατα δεν λέει η κ.
Μπακογιάννη. Δεν λέγονται αυτά. Εκτίθεστε. Δεν το καταλα-
βαίνω. 

Για εµάς ο γάµος είναι η µάνα, ο πατέρας, τα παιδιά, ο στενός
πυρήνας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν λέµε όµως αρλούµπες, ούτε µπουρδολογούµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν το καταλαβαίνω. Ζητώ συγγνώµη. Επιτρέψτε µου.
Και για όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, σας απαντά ο µέγας Γεώρ-

γιος Σεφέρης. Όταν ρωτήθηκε, λοιπόν, αν πιστεύει ότι είµαστε
απόγονοι του Λεωνίδα και του Θεµιστοκλή, χαµογέλασε. Ξέρετε
τι είπε; «Όχι, είµαστε απόγονοι της µάνας που µας µίλησε ελλη-
νικά, προσευχήθηκε ελληνικά, µας νανούρισε µε παραµύθια για
τον Οδυσσέα, τον Ηρακλή, τον Λεωνίδα, τον Παπαφλέσσα και
ένιωθε στην ψυχή της να βουρκώνει τη Μεγάλη Παρασκευή
µπροστά στο ξόδι του Θεανθρώπου», του Ιησού µας δηλαδή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν χρειάζεται να πω, τα είπαν άλλοι πριν από εσάς και µεγά-

λοι άνδρες και γυναίκες. Τα είπαν.
Και αυτό που µε ενοχλεί είναι ότι υπάρχει ένας ιδιότυπος ρα-

τσισµός απέναντι στο διαφορετικό από εσάς. Πολεµάτε για τη
διαφορετικότητα. Εµείς το δεχόµαστε. Είναι η άποψή σας, αλλά
γιατί τη δική µας διαφορετικότητα δεν τη σέβεστε; Γιατί προσπα-
θείτε µε κάθε τρόπο να εκθέσετε λεκτικά µε επιθετικούς προσ-
διορισµούς κάποιον που διαφωνεί µε οποιονδήποτε εδώ µέσα;
Εγώ και το ΚΚΕ κατ’ αρχάς χρειάζεται. Δηλαδή όποιος διαφωνεί
µε εσάς είναι το µαύρο πρόβατο και όποιος συµφωνεί είναι ο
καλός; Αυτή είναι παράλογη λογική. Είναι ο κόσµος της Νέας Δη-
µοκρατίας. Είναι ο ανάποδος κόσµος της πολιτικής δυσάρεστης
πραγµατικότητας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα σας πω και κάτι άλλο. Μιλάτε για ρατσισµό. Έβλεπα δύο

βίντεο σε δύο gay pride. Αν εµείς είχαµε το σύνθηµα αυτό «στο
διάβολο οι γκέι και οι λεσβίες, οι ανώµαλοι, να πεθαίνουν, να µεί-
νουµε οι υγιείς», όλοι θα µας τραβούσατε τα αφτιά και θα είχατε
δίκαιο. Αυτοί αυτό λένε ανάστροφα στις παρελάσεις τους: «Στο
διάβολο η πατρίς, να ζήσουµε εµείς. Στο διάβολο η οικογένεια,
να ζήσουµε εµείς». Δηλαδή αυτό είναι που λέω ο επιµεριστικός
καθορισµός της κριτικής σας, αυτό µε ενοχλεί. Δεν θα το απο-
δοκιµάζατε αυτό. Έγινε στο Ηράκλειο στην πορεία. 

Σας τα λέω γιατί τα βλέπει ο κόσµος. Γι’ αυτό και βλέπετε τα
ποσοστά σας να είναι χαµηλά και ανησυχείτε. Το ξέρω. Ανησυ-
χείτε µε τη συνεχή άνοδο της Ελληνικής Λύσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Να ανησυχείτε µε τα αντίθετα που προσβλέπετε και κάνετε ως

Νέα Δηµοκρατία. Αυτό να σας ανησυχεί. 
Εγώ δεν είµαι επαγγελµατίας πολιτικός. Αύριο το πρωί θα πάω

στις επιχειρήσεις µου, φεύγω από εδώ µέσα. Ήρθα να συνει-
σφέρω όσο µπορώ, θετικά. Αλλά ακούστε κιόλας. Θέλετε να επι-
βληθείτε µόνο. Η επιβολή είναι δικτατορική επιλογή και όχι
δηµοκρατική. Δεν έγινε διάλογος, το είπε ο κ. Κουτσούµπας
προς τιµήν του. Δεν κάναµε διάλογο σοβαρό. Πέρασε fast track.
Γιατί; Ας κάναµε έναν διάλογο τριών µηνών. Είναι σοβαρό θέµα.
Λειτουργείτε, λοιπόν, µε έναν φόβο περίεργο. 

Ακούω σήµερα και χθες, ακούστε: Εκτός Κυβέρνησης στον
ανασχηµατισµό, λέει ο Πρωθυπουργός, όποιος δεν υπερψηφίσει
το νοµοσχέδιο και εξαιρείται ο Βορίδης. Δεν κατάλαβα, γιατί
εξαιρείται ο Βορίδης; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Θα καρατοµηθεί ο Βορίδης δηλαδή; Εδώ είναι το ερώ-
τηµα. Θα καρατοµηθούν οι διαφωνούντες, ναι ή όχι; Διότι και από
εδώ και από εκεί δεν µπορεί να είστε. Και ολίγον έγκυοι και έγ-
κυοι δεν µπορεί να είστε. Ή πάτε συντεταγµένα και ψηφίζετε ή
όσοι διαφωνούν, που είναι µείζονος σηµασίας για τον Πρωθυ-
πουργό, εκτελούνται πολιτικά και βγαίνουν εκτός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
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Έχω να πω κάτι για τον κ. Σαµαρά που θα µιλήσει το απόγευµα
µου είπανε. Ακούστε. Εδώ αυτό που µε ενοχλεί εµένα, κύριε
Σκέρτσο, είναι το εξής. Κάποιοι, λέει, Βουλευτές διαφωνούν. Κά-
ποιοι, λέει, δεν θα ψηφίσουν ή θα απέχουν. Ξέρετε, µία Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας του κ. Μητσοτάκη που ανέχεται την
επαίσχυντη Συµφωνία των Πρεσπών και την ανέχτηκαν όλοι
αυτοί οι Βουλευτές που σήµερα διαφωνούν, που ανέχτηκαν την
ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ, που χώρισαν την εθνική κυριαρχία σε
µειωµένη επήρεια, όλοι αυτοί οι Βουλευτές, που ψήφισαν πλει-
στηριασµούς κατοικίας όλοι αυτοί οι Βουλευτές, που άνοιξαν
κερκόπορτα στα funds όλοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας,
που ψήφισαν υπέρ της νοµιµοποίησης των λαθροµεταναστών
όλοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, που εξακολουθούν να
στηρίζουν την Κυβέρνηση όλοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας και σήµερα έρχονται για τον γάµο των οµοφυλοφίλων να
διαφωνήσουν δήθεν είναι υποκριτές και είναι ψεύτες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εάν διαφωνούν, να σηκωθούν και να παραιτηθούν, όχι να κά-

νουν τους νταήδες µε αποχή. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Αυτό είναι βαλβίδα ασφαλείας. Και δεν έχω άδικο, κυρία Μπα-
κογιάννη. Όποιος έχει τα κότσια, πάει σπίτι του. Δεν κάθεται εδώ
και κάνει τον νταή στον Πρωθυπουργό που έφερε έναν νόµο.
Λέει: «παραιτούµαι, πάω σπίτι µου». Ή Κάνει το εξής: «Ρίχνω την
Κυβέρνηση και πάµε σε εκλογές δηµοκρατικά γιατί ψηφίζω αυτό
που πιστεύω».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν υπάρχει άλλη λύση. Τα υπόλοιπα είναι υποκρισία. 
Ακούστε τώρα. Δεν θα πω για το νοµοσχέδιο πολλά. Θέλω

όµως να πω το εξής. Σήµερα στο πολιτικό προσωπικό της χώρας
-θα κάνω µία αποκάλυψη τώρα- αλλά και στη συνείδηση του ελ-
ληνικού λαού όλοι είναι ίδιοι. Αυτό λένε. Το πετύχατε και αυτό.
«Όλοι είναι ίδιοι εδώ µέσα». Δεν είναι όλοι ίδιοι, αλλά σήµερα δεν
έχουµε Κυβέρνηση. Με το σηµερινό νοµοσχέδιο αποδεικνύεται
ότι δεν έχουµε Κυβέρνηση, έχουµε κυβερνώσα Βουλή. Ξέρετε τι
σηµαίνει κυβερνώσα Βουλή; Ότι εσείς, εσείς και εσείς συγκυβερ-
νάτε στα δύσκολα. Συγκυβερνάτε οι τρεις µαζί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όποτε χρειάζεται ο ένας τον άλλον, δίνει µαξιλάρι. Να υπεν-

θυµίσω Πρέσπες; Να υπενθυµίσω ΔΕΗ; Να υπενθυµίσω funds;
Να υπενθυµίσω τώρα γάµο οµοφυλοφίλων; Είστε τρία κόµµατα
στη συσκευασία του ενός. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Διαπερνάστε οριζόντια από τον σηµιτισµό, κάτι το οποίο ενο-

χλεί και κυρίως -θα το πω ευθέως- απωθεί. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Πάµε, λοιπόν, για να κλείνω εδώ. Εµείς ως Ελληνική Λύση
έχουµε µία αρχή, να λειτουργούµε υπέρ των πολιτών, υπέρ των
µαθητών που µας βλέπουν από εκεί πάνω, υπέρ των Ελλήνων και
όχι των ολιγαρχών. Είναι η ποιοτική µας διαφορά. Δίνουµε µάχες
για τον αγρότη, τον εργαζόµενο, τον δηµόσιο υπάλληλο, τον
εφοπλιστή, αν θέλετε, αλλά µε τη νοµιµότητα. Θα τα παίρνουµε
από αυτούς που κλέβουν και θα τα δίνουµε στους φτωχούς που
δεν έχουν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν υπάρχει άλλη λύση για να αναβιώσει η Ελλάδα και να ανα-

νήψει. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Η Ελληνική Λύση όταν κυβερνήσει -και να είστε βέβαιοι ότι
εκείνη η στιγµή, η µεγάλη στιγµή για την πατρίδα θα έρθει σύν-
τοµα και φαίνεται από τον πανικό τους, των τριών, γιατί όλοι
εναντίον µας είναι, όλοι, περιέργως όλοι- το πρώτο πράγµα που
θα κάνει είναι να καταργήσει αυτόν τον νόµο ο οποίος είναι αντι-
χριστιανικός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεσµευόµαστε στην κατάργησή του. Θα τον καταργήσουµε.

Και πολλούς άλλους ανθελληνικούς, αντικοινωνικούς, αντιλαϊ-
κούς νόµους.

Τώρα απευθύνοµαι στο ΠΑΣΟΚ µε ιδιαίτερη αγάπη. Περιµένω
να σας ακούσω κάποια στιγµή εδώ µέσα να αφήσετε το µανδύα
του σηµιτισµού και να πείτε αυτό που θα σας διαβάσω. Δεν θα

το πει ποτέ ο Ανδρουλάκης, δυστυχώς. Ακούστε. «Η απάντησή
µας προς όλους θα είναι ότι η Ελλάδα είναι σε θέση να συζητή-
σει. Η Ελλάδα µε κανέναν τρόπο να µην παραχωρήσει κυριαρ-
χικά δικαιώµατα. Ούτε ένα βήµα πίσω. Αυτή είναι η θέση της
Κυβέρνησης της Ελλάδος. Η παράνοµη κατοχή της βόρειας Κύ-
πρου συνεχίζεται. Διάλογο µε την Τουρκία µέχρι τότε δεν µπο-
ρούµε να έχουµε, γιατί έτσι προδίδουµε τους αδελφούς µας
Κυπρίους. Δεν είµαστε διατεθειµένοι να το κάνουµε. Μόνο µια
Ελλάδα µε έναν λαό που πιστεύει στο έθνος, στην πατρίδα µπο-
ρεί να τα πραγµατοποιήσει».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μιλήστε, λοιπόν, σήµερα για έθνος και πατρίδα στο ΠΑΣΟΚ.

Ποιος τα έλεγε αυτά; Ο Ανδρέας Παπανδρέου. Δεν έχει καµµία
σχέση αυτό το λατρεµένο, πατριωτικό ΠΑΣΟΚ µε το δικό σας
ΠΑΣΟΚ που συµπλέει µε το Σηµίτη και τη Νέα Δηµοκρατία σε
κάθε επιλογή δυστυχώς. Και σας το λέει ένας άνθρωπος που
έφυγε στα είκοσι τρία του χρόνια από το ΠΑΣΟΚ γιατί έβλεπε τι
γινόταν τότε. Απλά πράγµατα. 

Και πάµε και στη Νέα Δηµοκρατία. Ανάγνωση: «Σε περιµένω
να έρθεις και πάλι, µαζί να φτιάξουµε µια Ελλάδα µεγάλη. Να έρ-
θεις σαν άνοιξη να διώξεις τα χιόνια, να τραγουδούν στα δέντρα
πάλι τ’ αηδόνια. Ο ουρανός θα είναι γαλάζιος και πάλι από το
Βορρά ως το Νότο ακρογιάλι και στην ψυχή µας θα υπάρχει γα-
λήνη γιατί η καρδιά…

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Πες το σωστά!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Εντάξει, εγώ δεν το ξέρω, δικός σας ύµνος είναι, τον
οποίο τον καταπατάτε. Τον ύµνο της Νέας Δηµοκρατίας τον
εξευτελίζετε. Εγώ δεν τον ξέρω γιατί δεν είµαι Νέα Δηµοκρατία.
Εσείς που είστε τον εξευτελίζετε.  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ακούστε, λοιπόν. Ζήτω η Ελλάδα, ζήτω η θρησκεία, ζήτω η Νέα

Δηµοκρατία. Ξαναπείτε το, όταν το βράδυ ψηφίσετε τον επαί-
σχυντο αντιχριστιανικό, αντικοινωνικό, αντιλαϊκό αυτόν νόµο. Ξα-
ναπείτε το, αν µπορείτε, αυτό το πράγµα. Δεν θα το πείτε ποτέ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Για όσους, λοιπόν, σήµερα κάνουν τους αντάρτες, θα το πω

ωµά. Προδώσατε τη Νέα Δηµοκρατία, επί πέντε χρόνια την προ-
δίδατε.

Εµείς λέµε στον ελληνικό λαό κάτι απλό. Αν κάποιος σε προ-
δώσει µία φορά το λάθος είναι δικό του, αν σε προδώσει δυο
φορές το λάθος είναι δικό σου. Αυτοί που κάνουν τους αντάρτες
σήµερα είναι συνένοχοι στο έγκληµα του κ. Μητσοτάκη. Μην
τους πιστεύετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, θα ήθελα να πω

κάτι. Κατά την άποψη της Ελληνικής Λύσης, πρέπει να γυρίσουµε
τον χρόνο πίσω, πολύ πίσω. Νοµίζω ότι πρέπει να πάµε στην Επί-
δαυρο και να κάνουµε ξανά Συντακτική Εθνοσυνέλευση, να ξα-
ναφτιάξουµε το έθνος, την πατρίδα, το κράτος, να
συµπορεύονται µε τα πλατιά λαϊκά στρώµατα, µε την κοινωνία,
µε τους πολίτες, µε τους εργαζόµενους. Το παρόν κράτος δεν
διορθώνεται, κατεδαφίζεται. Γι’ αυτό η Ελληνική Λύση θα το ξα-
ναδηµιουργήσει, θα το ξαναφτιάξει. 

Σας ευχαριστώ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ζητή-
σει ο Υπουργός Επικρατείας για µία παρέµβαση.

Παρακαλώ κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώ από τα ζητήµατα και τις αιτιάσεις περί αντισυνταγµατι-

κότητας που θέτει µετ’ επιτάσεως η Ελληνική Λύση και κάποια
άλλα κόµµατα. Απαντήθηκαν και χθες, ωστόσο, νοµίζω ότι η Ελ-
ληνική Λύση µε βάση και την τελευταία τοποθέτηση του κ. Βελό-
πουλου είναι κατά του ελληνικού Συντάγµατος. Αυτό µας είπε
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ουσιαστικά, ότι θέλει να αλλάξει το Σύνταγµα.
Άρα ας αφήσουν τα περί αντισυνταγµατικότητας, αυτά έχουν

απαντηθεί εκτενώς. Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο εφαρµόζει το
άρθρο 4, το άρθρο 5, το άρθρο 9, το άρθρο 21, και το άρθρο 28.
Όλα αυτά τα άρθρα µαζί µιλούν για ελευθερία, για ισότητα, για
ισονοµία, για ευρωπαϊκή ολοκλήρωση, για προστασία της οικο-
γένειας, για προστασία της οικογενειακής και της προσωπικής
ζωής. Αυτά κάνει µε αυτό το νοµοσχέδιο κατ’ εφαρµογή του ελ-
ληνικού Συντάγµατος, το οποίο εµείς πιστεύουµε. Εσείς πι-
στεύετε µάλλον σε κάτι άλλο, το οποίο θέλει να µας θέσει εκτός
αυτού του χώρου. 

Όλες αυτές οι χώρες οι µπλε, οι τριάντα έξι και τριάντα εννέα
χώρες που αναγνωρίζουν την ισότητα στον γάµο και την προστα-
σία των παιδιών είναι χώρες, οι οποίες ιεραρχούν πολύ ψηλά τις
ελευθερίες και τα δικαιώµατα. Λέτε ότι δεν θέλουµε να ανήκουµε
σε αυτή εδώ την επικράτεια της δηµοκρατίας αλλά θέλετε να µας
ρίξετε κάπου εδώ, προς την Ασία, προς την Αφρική. Αυτό υπό-
σχεστε, αυτό προτείνετε, αυτό λέτε ότι θέλει να γίνει η Ελλάδα.
Εµείς δεν είµαστε εκεί, εµείς ανήκουµε στη Δύση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, για

ένα λεπτό.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Κύριε Σκέρτσο, δεν καταλάβατε τι είπα. Το αντιλαµβά-
νοµαι, έχετε µια δυσκολία. Να σας το εξηγήσω λοιπόν. 

Συντακτική Εθνοσυνέλευση σηµαίνει ότι δεν θα παραβιάζουµε
το Σύνταγµα κάθε µέρα εδώ µέσα και το παραβιάζετε κάθε µέρα
εσείς. 

Δεύτερον, θα πάµε σε Συντακτική Εθνοσυνέλευση να ξανα-
φτιάξουµε το κράτος που κατεδαφίζετε εσείς. Αυτό σας είπα. 

Τρίτον, είπατε για προστασία και γάµο των παιδιών. Έτσι δεν
είπατε; Γι’ αυτό δεν καταλάβατε τι σας είπα. Επειδή θέλουµε να
προστατεύσουµε τα παιδιά γιατί έχουν δικαιώµατα τα παιδιά, γι’
αυτό λέµε όχι σε αυτό το τέρας που φέρατε. Δεν το καταλαβαί-
νετε; Αν δεν το καταλαβαίνετε, να τα ξαναπείτε στον κ. Παπαν-
δρέου και στον Σηµίτη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θε-
ωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι εννέα µαθήτριες και µαθητές
και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 6ο Γυµνάσιο Πετρούπο-
λης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας των Σπαρτιατών, ο κ. Στίγκας.

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Προηγουµένως, πήραµε µια µικρή γεύση από τον εθνικό µας

γελωτοποιό, που κάτι είπε, τέλος πάντων, γιατί δεν έχει ούτε καν
τη στοιχειώδη µόρφωση αλλά ούτε και τη στοιχειώδη ευγένεια
να µπορέσει να συνοµιλήσει µε έναν άνθρωπο.

Κάτι είπε για δουλειές. Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είµαι πολύ περήφανος, γιατί από µικρό παιδί, από δεκατριών
ετών, έχω κάνει πάρα πολλές δουλειές. Αυτό που δεν έχω κάνει
ποτέ στη ζωή µου είναι να είµαι απατεώνας, όπως είναι ο Βελό-
πουλος και είναι απατεώνας µε δικαστικές αµετάκλητες αποφά-
σεις. Είναι ο άνθρωπος που κοροϊδεύει τον κόσµο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ.

Ο καθένας έχει την ευθύνη των λόγων του, αλλά εγώ είµαι
υποχρεωµένος να επιστήσω την προσοχή στον τρόπο, µε τον
οποίον εκφράζεστε για συναδέλφους πάνω από όλα, γιατί όλοι
όσοι µιλούν εδώ, είναι, συνάδελφοι Βουλευτές και θα παρακα-
λέσω γενικότερα να µείνουµε στα του νοµοσχεδίου, το οποίο
είναι και το αντικείµενο αυτής της συζήτησης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ακριβώς,

κύριε Πρόεδρε, θα πάµε επί του νοµοσχεδίου να συζητήσουµε
πιο σοβαρά πράγµατα. 

Σήµερα είναι µια ιστορική µέρα για το Κοινοβούλιο µας. Είναι
ηµέρα ευθύνης για τον καθένα και την καθεµία προσωπικά, ευ-
θύνης απέναντι σε όλους τους Έλληνες και σε όλες τις Ελληνί-
δες. Είναι η ώρα που θα ξεχωρίσουµε ποιοι είναι στο πλευρό της
ελληνικής οικογένειας, της Ορθοδοξίας και της πατρίδας µας.
Σήµερα εποµένως συγκεντρωθήκαµε εδώ για να γίνουµε νοµο-
θέτες του παραλόγου, συζητώντας για έναν νόµο που αποτελεί
ύβρη κατά του υπέρτατου νοµοθέτη του σύµπαντος κόσµου.

Τολµάτε και µιλάτε υποκριτικά για προώθηση της αρχής της
ίσης µεταχείρισης για την καταπολέµηση των διακρίσεων όταν η
ίδια η φύση δεν έχει παραχωρήσει σε όλους τις έµψυχες δυνα-
τότητες. Γνωρίζει δηλαδή ο κοινός νοµοθέτης περισσότερα απ’
όσα η φύση µε τόση σοφία δηµιούργησε; Με αυτή τη διεστραµ-
µένη λογική, λοιπόν, και εφόσον υποτίθεται ότι προέχει πάντοτε
η επιθυµία του ανθρώπου, θα πρέπει να νοµοθετήσουµε και πο-
λιτικό γάµο µεταξύ ανθρώπου και ζώου ή ακόµη µεταξύ ανθρώ-
που και ενός κέρινου ή πλαστικού οµοιώµατος. 

Ποιοι είναι, λοιπόν, οι ευρωπαϊστές που θέλουν στο όνοµα της
δήθεν προστασίας των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, να φέρουν ξε-
νικά είδη, µιλώντας κάτω από το προσωπείο τής δήθεν ισότητας
στο πολιτικό γάµο; Για ισότητα δικαιωµάτων, όµως, µπορεί να
γίνει λόγος µόνο όταν έχουµε πυξίδα µας το θέληµα του δηµι-
ουργού, του ανθρώπου και κατά συνέπεια όταν εµφανιζόµαστε
µε τη φύση µας και τον προορισµό µας.

Δύο άνθρωποι δεν µπορούν να τεκνοποιήσουν, γιατί είναι του
ίδιου φύλου. Δεν είναι λογικό να θέλουν να κάνουν και να γίνουν
ό,τι ακριβώς κάνουν δύο άνθρωποι διαφορετικού φύλου. 

Δυστυχώς, πολύ φοβούµαι, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι έχετε πε-
ριέλθει σε δεινή θέση µετά το ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου της 7ης Φεβρουαρίου που σας καταδικάζει για µία σειρά
πρακτικών καταστρατήγησης, βασικών δηµοκρατικών αρχών του
κράτους δικαίου, της ελευθερίας του Τύπου και των Μέσων Μα-
ζικής Ενηµέρωσης.

Και τώρα µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο προσπαθείτε να εξι-
λεωθείτε απέναντι στις Βρυξέλλες και να πάτε σε µια λογική και
πολιτική παλάντζας, µία σου και µία µου. Σπεύδετε αµέσως να
ανταποκριθείτε στο κάλεσµα των Βρυξελλών όπως εκφράζεται
στο σηµείο 24 του ψηφίσµατος, στο οποίο τονίζετε: Το Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο χαιρετίζει το νοµοσχέδιο που κατατέθηκε στη
Βουλή των Ελλήνων για την ισότητα στο γάµο και ζητεί την τα-
χεία έγκρισή του. Δηλαδή παίρνουµε και εντολές. Απίστευτο κι
όµως αληθινό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Η Κυβέρνηση σπεύδει να υπακούσει στα κελεύσµατα των υπε-
ρεθνικών οργάνων των Βρυξελλών και περιφρονεί την αληθινή
βούληση του ελληνικού λαού, προκαταβάλλοντας την απόφαση
του ελληνικού Κοινοβουλίου και όλων των Βουλευτών. 

Και αν µε το σηµερινό νοµοσχέδιο για το γάµο των οµοφυλο-
φίλων έχει ξεκινήσει συζήτηση πολύ πριν το ψήφισµα στις 7 Φε-
βρουαρίου, προσπαθείτε, κύριε Μητσοτάκη, να καλοπιάσετε τις
Βρυξέλλες. Δεν µπορείτε ωστόσο να αγνοήσετε τα άλλα σηµεία
του ψηφίσµατος που εγκαλούν εσάς και την Κυβέρνησή σας,
κατά τρόπο όχι µόνο προσβλητικό για εθνική κυβέρνηση αλλά
και µε απίστευτες εκφράσεις. Εκφράσεις όπως «το Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο, πρώτον, εκφράζει σοβαρές ανησυχίες για τις πολύ
σοβαρές απειλές κατά της δηµοκρατίας, του κράτους δικαίου
και των θεµελιωδών δικαιωµάτων στην Ελλάδα». 

Δεύτερον, τονίζει ότι απειλείται η πολυφωνία των µέσων ενη-
µέρωσης, καθώς η ιδιοκτησία των µέσων ενηµέρωσης στη χώρα
κατανέµεται, κυρίως, σε πολύ µικρό αριθµό ολιγαρχών. Και της
Κυβέρνησης, θα έλεγα. 

Τρίτον, ζητεί να ακυρωθεί η νοµοθετική τροποποίηση του 2019
που έθετε την ΕΥΠ υπό τον άµεσο έλεγχο του Πρωθυπουργού,
να ξεκινήσει επειγόντως αστυνοµική έρευνα µετά την εικαζόµενη
κατάχρηση κατασκοπευτικού λογισµικού.

Τέταρτον, καλεί την ελληνική Κυβέρνηση να αποσύρει επειγόν-
τως την τροποποίηση 826/145 του ν.2472/1997 µε την οποία κα-
ταργήθηκε η ικανότητα της ΑΔΑΕ να ενηµερώνει τους πολίτες
για την άρση του απορρήτου των επικοινωνιών.

Πέµπτον, καταδικάζει απερίφραστα τον εκφοβισµό και την πα-
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ρενόχληση λειτουργών που ελέγχουν την Κυβέρνηση, όπως η Ει-
σαγγελέας Διαφθοράς, Ελένη Τουλουπάκη και ο Χρήστος Ράµ-
µος επικεφαλής της ΑΔΑΕ.

Έκτον, τονίζει µε µεγάλη ανησυχία ότι η διαφθορά διαβρώνει
τις δηµόσιες υπηρεσίες και τα δηµόσια αγαθά. 

Έβδοµον, θεωρεί κρίσιµη την ταχεία και ολοκληρωµένη διεξα-
γωγή της δικαστικής έρευνας, σχετικά µε την σιδηροδροµική
τραγωδία στα Τέµπη, η οποία θα πρέπει να περιλαµβάνει όλους
τους εµπλεκόµενους, συµπεριλαµβανοµένων των αρµόδιων κυ-
βερνητικών αξιωµατούχων. 

Σε αυτή τη διελκυστίνδα που έχετε εµπλακεί, κύριε Μητσο-
τάκη, ας έχετε κατά νου τα λόγια του µεγάλου Ιωάννη Καποδί-
στρια που έφτασε στο Ναύπλιο στις 6 Ιανουαρίου του 1828. Το
έργο καρποφορεί αν ο διοικητής είναι δίκαιος, αν το κράτος έχει
συνείδηση, ευσπλαχνία και µέτρα σοφίας, κάτι που εσείς αγνο-
είτε. Αυτή την αναγκαία ενότητα του έθνους όλων των Ελλήνων
και των Ελληνίδων, έρχεστε τώρα να τη ναρκοθετήσετε, ψηφί-
ζοντας αυτό το επαίσχυντο και βλάσφηµο νοµοσχέδιο, για το
οποίο είµαι σίγουρος ότι πολλοί από εσάς θα βρεθείτε σε δεινή
θέση, όταν θα συνειδητοποιήσετε σε τι κατάντηµα θα έχετε
φέρει την Ελλάδα. Δεν νοµίζω ότι θα είσθε υπερήφανοι. Ούτε βε-
βαίως πιστεύετε ότι θα σας ραίνουν µε δάφνες για το κατόρθωµά
σας. Θα λογοδοτήσετε, όµως, κύριοι, όπως λογοδότησε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά και το ΠΑΣΟΚ και αυτή τη στιγµή βλέπουµε τα ερείπιά
τους. Θα φτάσετε όλοι µαζί, για να είσαστε περίπου στο 10%.
Θα λογοδοτήσετε, επίσης, στα παιδιά σας, στην κοινωνία, στη
συνείδηση του ελληνικού λαού και θα καταγραφείτε στην ιστορία
ως οι καταπατητές των πανανθρώπινων αξιών. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Αναφορικά τώρα µε το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου, οι Σπαρ-
τιάτες θέλουµε να επισηµάνουµε τρία πράγµατα τα οποία θεω-
ρούµε ότι συνιστούν casus belli για την εθνική πολιτική, υπέρ της
ελληνικής οικογένειας. 

Πρώτον, στο άρθρο 1 περιγράφεται ο σκοπός του νόµου που
αποβλέπει, δήθεν, στη διασφάλιση της αρχής της ισότητας στον
γάµο και στην ενίσχυση της προστασίας από διακρίσεις, στο
πλαίσιο της υλοποίησης της εθνικής στρατηγικής για την ισότητα
βεβαίως των ΛΟΑΤΚΙ. Αµέσως αποκαλύπτετε τον στόχο σας, που
δεν είναι η ενίσχυση και προάσπιση της ελληνικής οικογένειας,
αλλά µιας µικρής µειοψηφίας, για την οποία ήδη υπάρχει πρό-
βλεψη, δηλαδή την υπαγωγή της στο σύµφωνο συµβίωσης του
2015. Και όχι µόνο! Τώρα, µε τη συµβατική διάταξη του άρθρου
13, τους παρέχετε τη δυνατότητα στα πρόσωπα του ιδίου φύλου
που έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης, να τελέσουν εντός
έτους από την έναρξη ισχύος του νόµου γάµο, επιτρέποντας έτσι
-όλως εξαιρετικά- την παραγωγή των εννόµων αποτελεσµάτων
του γάµου αναδροµικά από τον χρόνο σύναψης του συµφώνου.

Δεύτερον, µε το άρθρο 3 τροποποιείται η πρώτη παράγραφος
του άρθρου 1350 του Αστικού Κώδικα και εισάγεται ο κανόνας
ότι ο γάµος συνάπτεται µεταξύ δύο προσώπων διαφορετικού ή
ιδίου φύλου. Εδώ, πλέον, το έγκληµα είναι συνειδητό, τροποποι-
ώντας βασική διάταξη του Αστικού Κώδικα µε όλα τα επακό-
λουθα. 

Τρίτον, µε τις διατάξεις του άρθρου 11 εισάγεται κανόνας ανα-
γνώρισης της γονεϊκής σχέσης που έχει δηµιουργηθεί ακόµη και
µε µη προβλεπόµενα στο ελληνικό δίκαιο τρόπο και αυτό, ανε-
ξαρτήτως του φύλου τού ενός ή των δύο γονέων και της πρό-
βλεψης ή µη του τρόπου δηµιουργίας της άνω σχέσης στην
εσωτερική έννοµη τάξη. Σχέδιο νόµου που δεν είναι δυνατό να
είστε νοµικά υπερήφανοι γι’ αυτό το εξάµβλωµα που δηµιουργή-
σατε. Μέσα από αυτές τις διατάξεις, δυστυχώς, υποκρύπτεται
παραβίαση του εθνικού δικαίου περί της παρένθετης µητέρας
και της εµπορευµατοποίησης των παιδιών και ειδικότερα, προ-
βλέπεται:

Πρώτον, σχέση γονέα ή γονέων και τέκνου που έχει καταχω-
ριστεί σε δηµόσια έγγραφα ή δικαστική απόφαση τρίτης χώρας,
αναγνωρίζεται στην Ελλάδα ανεξαρτήτως του φύλου τού ενός ή
των δύο γονέων και της πρόβλεψης ή µη του τρόπου δηµιουρ-
γίας της άνω σχέσης στο εσωτερικό δίκαιο.

Δεύτερον, δηµόσια αρχή, δικαστήριο ή τρίτος δεν δύναται να

αντιταχθεί στην αναγνώριση της ανωτέρω γονεϊκής σχέσης. Ει-
δικά, στην περίπτωση υιοθεσίας από συζύγους του ιδίου φύλου
ή υιοθεσίας του παιδιού του ενός συζύγου από τον άλλο σύζυγο
του ιδίου φύλου που έχει τελεσθεί στο εξωτερικό κατά το δίκαιο
τού τόπου τέλεσής της, η υιοθεσία αναγνωρίζεται σύµφωνα µε
τις κείµενες διατάξεις. Αλίµονο!

Ακόµη, η ιταλική Γερουσία καταψήφισε κανονισµό της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής για τη διασυνοριακή αναγνώριση γονέων του
ιδίου φύλου. Έτσι, η Ιταλία προσχώρησε στην οµάδα του Βίσεγ-
κραντ που αποτελείται από την Τσεχική Δηµοκρατία, την Ουγγα-
ρία, την Πολωνία, τη Σλοβακία και όλοι µαζί αρνούνται να
µεταφέρουν αυτόν τον κανονισµό. Κοιτάξτε, λοιπόν, για να µα-
θαίνετε. Είναι χαρακτηριστικό ότι η σηµερινή ιταλική Κυβέρνηση
της Τζόρτζια Μελόνι συνόψισε την αντίθεσή της στον ενωσιακό
κανονισµό µε µία απλή φράση: «ένα παιδί αξίζει µόνο το καλύ-
τερο! Μία µητέρα και έναν πατέρα». 

Εµείς εδώ τι κάνουµε, κύριε Μητσοτάκη; Απλά, έχουµε υιοθε-
τήσει τον σχετικό κανονισµό και µε το σηµερινό νοµοσχέδιο βά-
ζουµε µία ταφόπλακα στην γνήσια ελληνική οικογένεια και
ανοίγουµε την Κερκόπορτα της εισαγωγής παιδιών µε τεκνοθε-
σία και παρένθετη µητέρα από το εξωτερικό. Για τους Σπαρτιά-
τες αυτό είναι ανεπίτρεπτο και θα αγωνιστούµε µε όλες µας τις
δυνάµεις αυτός ο επαίσχυντος νόµος να ανατραπεί και να µην
περάσει de facto στην ελληνική εθνική οικογένεια.

Περαιτέρω, για εµάς τους Σπαρτιάτες η παρένθετη µητρό-
τητα, όπου είναι το επόµενο βήµα, συνιστά προσβολή της αξιο-
πρέπειας των γυναικών. Δεν δεχόµαστε την ευρωπαϊκή πρόταση
για να αλλάξει η ελληνική νοµοθεσία και νοµολογία και να προ-
σαρµοστεί στις ξενοκίνητες ΜΚΟ. Ούτε δεχόµαστε την αναγνώ-
ριση των Ελλήνων γονέων του ιδίου φύλου που έχουν καταφύγει
σε παρένθετη µητρότητα στο εξωτερικό. Και αυτό, γιατί σήµερα
υπάρχει ένας αριθµός ευρωπαϊκών οµοφυλόφιλων ζευγαριών
που καταφεύγουν σε παρένθετες εγκυµοσύνες και η αναγνώρισή
τους θα ξεπερνούσε την οποιαδήποτε εθνική απαγόρευση. Αυτό,
εξάλλου, υποστηρίζουν και πάρα πολλοί έγκριτοι ευρωπαίοι νο-
µικοί. 

Αναφορικά ακόµη µε τον ευρωπαϊκό κανονισµό για το ευρω-
παϊκό πιστοποιητικό γονικής σχέσης, το επικίνδυνο είναι ότι ο εν
λόγω κανονισµός ανοίγει τον δρόµο για τη γενικευµένη αναγνώ-
ριση της εµπορικής παρένθετης µητρότητας, µε χρηµατικό αν-
τάλλαγµα και φυσικά, όχι ως αλτρουιστική πράξη. Αυτό, ανα-
πόφευκτα, θα οδηγήσει στην εµπορευµατοποίηση του σώµατος,
δηλαδή, αυτή η ακραία µορφή εκµετάλλευσης, η οποία είναι
συχνά πάρα πολύ τραυµατική για την παρένθετη µητέρα.

Το βασικό σας επιχείρηµα, κύριε Μητσοτάκη, για να ψηφιστεί
το παρόν νοµοσχέδιο είναι ότι προσθέτει δικαιώµατα σε µερι-
κούς και χωρίς, όπως λέτε, να αφαιρεί δικαιώµατα από τους πολ-
λούς και ότι δήθεν νοιάζεσθε για να µην υπάρχουν παιδιά ενός
κατώτερου θεού. Αυτά είναι ψέµατα, ψέµατα, ψέµατα, ασύστολα
ψέµατα! 

Εάν δεν θέλετε, όπως λέτε, να υπάρχουν παιδιά ενός κατώτε-
ρου θεού, δώστε τα, λοιπόν, σε ανάδοχες οικογένειες ετεροφυ-
λόφιλων ζευγαριών, για να έχουν κι αυτά τα παιδιά ένα µπαµπά
και µία µαµά, όπως όλα τα υπόλοιπα. Χιλιάδες άτεκνες αξιοπρε-
πείς οικογένειες, λαχταρούν ένα παιδί και περιµένουν χρόνια
ολόκληρα, περνώντας Γολγοθά µέχρι η γραφειοκρατία να τους
το επιτρέψει. Περνούν από πολλά κριτήρια, όπως ψυχολογικά
τεστ αλλά και το βασικότερο είναι να έχουν µια οικονοµική επι-
φάνεια.  

Εγώ ερωτώ: Οι οµοφυλόφιλοι θα έχουν όλες αυτές τις προ-
ϋποθέσεις και πόσο σύντοµα θα µπορούν να υιοθετήσουν ένα
παιδί; Αν και το να είσαι οµοφυλόφιλος και να υιοθετείς παιδί,
δεν πρέπει να είναι αποδεκτό ούτε από τον Θεό αλλά ούτε και
από τους ανθρώπους. Γιατί πιστεύω ότι τα κριτήρια και οι προ-
ϋποθέσεις στο σύνολό τους θα χαµηλώσουν σιγά-σιγά, θα εξα-
φανιστούν και µάλιστα θα έχουν για κάποιο λόγο -λέω εγώ- και
προτεραιότητα έναντι των ετερόφυλων ζευγαριών. Εδώ θα είµα-
στε και θα το δείτε.  

Ακόµη, ισχυρίζεστε ότι δήθεν το παρόν νοµοσχέδιο δεν µετα-
βάλλει το πλαίσιο της παρένθετης κύησης στην Ελλάδα. Ιδεολο-
γικά δε, κρύπτεστε πίσω από τη φράση του ιδρυτή της
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παράταξής σας του Κωνσταντίνου Καραµανλή, περί του ανήκο-
µεν εις την Δύσιν. Γι’ αυτό ισχυρίζεστε ότι προσαρµόζεστε στην
δυτικότροπη ιδεολογία περί προστασίας των ατοµικών δικαιω-
µάτων των πολιτών.  

Και σε αυτό ψεύδεστε, κύριε Μητσοτάκη. Όχι µόνο δίνετε δι-
καιώµατα που δεν είναι αναγκαία στα οµοφυλόφιλα ζευγάρια,
καθότι ήδη απολαµβάνουν το δικαίωµα σεβασµού της ιδιωτικής
ζωής και όλοι το ασπαζόµαστε αυτό, και όπως κατοχυρώνεται
στο εθνικό µας Σύνταγµα, αλλά και στο άρθρο 8 στην ευρωπαϊκή
σύµβαση για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου και έχει ήδη νοµοθε-
τηθεί µε το σύµφωνο συµβίωσης του 2015.  

Αυτό ξεκάθαρα είναι ένα νοµοθέτηµα τρελών και ανώµαλων,
που σχεδίασαν και εκπληρώνουν το περίφηµο σχέδιο 21 της Αµε-
ρικής, όπου συναντιούνται και αποφασίζουν οι ελίτ της παγκό-
σµιας παιδεραστίας. Και αυτό το άθλιο νοµοσχέδιο είναι
προποµπός αυτής της κατάστασης. Εγώ ήθελα να ρωτήσω: Από
πότε έπιασε ο πόνος τις περισσότερες κυβερνήσεις στον κόσµο
να ενδιαφέρονται για τη δήθεν ισότητα µεταξύ ανδρών γυναικών
και γκέι; Και ακόµα χειρότερα, από πότε τους έπιασε ο πόνος να
αποκτήσουν παιδιά οι γκέι όλης της γης; Για τα παιδιά νοµίζετε
ενδιαφέρονται; Δεν νοµίζω. Εδώ τα παιδιά της Αφρικής και του
λεγόµενου τρίτου κόσµου πεθαίνουν κατά χιλιάδες κάθε µέρα
χωρίς να νοιάζεται κανένας.  

Άρα, αυτό το νοµοσχέδιο εξυπηρετεί ξεκάθαρα την παγκόσµια
παιδεραστία και ακούστε να δείτε γιατί: Με το δικαίωµα να παν-
τρευτούν δύο άντρες ή δύο γυναίκες, ο ένας που θα διαθέτει
πολλά λεφτά θα παντρεύεται προσχηµατικά και θα νοικιάζει, δη-
λαδή, έναν γκέι και αυτοµάτως θα γίνεται κάτοχος και επουδενί
πατέρας ή µητέρα ενός ή περισσότερων παιδιών. Εποµένως όχι
µόνο θα κυκλοφορεί ελεύθερα µε το τρόπαιό του, αλλά και πίσω
από τις κλειστές πόρτες θα κάνει ό, τι θέλει σε ένα ανυπεράσπι-
στο πλάσµα που δεν θα νιώσει ποτέ το χάδι του πατέρα και της
µάνας.  

Αυτό το νοσηρό νοµοσχέδιο εάν περάσει, θα ανοίξουν οι
πύλες της κολάσεως αλλά και της διαστροφής. «Ουθέν γαρ των
φύσει όντων άλλως εθίζεται», δηλαδή, δεν µπορείς να νοµοθε-
τείς ενάντια στη φύση. Αριστοτέλους Ηθικά Νικοµάχεια στίχος
1103α. Το είπε ο Αριστοτέλης πριν δυόµισι χιλιάδες χρόνια. Εγώ
ήθελα να ρωτήσω όλους αυτούς εδώ, µέσα και έξω από αυτή την
Αίθουσα, σε ολόκληρη την Ελλάδα που καίγονται γι’ αυτό το νο-
µοσχέδιο, είναι πιο σοφοί από τον Αριστοτέλη; Γιατί αν λένε ότι
είναι πιο σοφοί από τον Αριστοτέλη ή αγράµµατοι είναι ή γραι-
κύλοι είναι. Να µας το πουν για να ξέρουµε. Δεν γίνεται αλλιώς.  

Εποµένως αυτό το ανοσιούργηµα της παγκόσµιας ελίτ και του
κ. Μητσοτάκη, το παροµοιάζω σαν να είσαι στον ωκεανό και πε-
τάξεις µέσα στη θάλασσα µερικές σταγόνες αίµα. Τότε ξαφνικά
και από το πουθενά, φέρνουν καρχαρίες που διψούν για αίµα και
σάρκα. Έτσι θα πλησιάσουν οι παγκόσµιοι γύπες για πεινασµένα
παιδικά κορµιά. Η παγκόσµια ελίτ µε πλοκάµια παντού, αφού έχει
χορτάσει για τα καλά και δεν έχει, βεβαίως, άλλα ενδιαφέροντα
τότε βγαίνουν στην επιφάνεια τα ποταπά τους ένστικτα και η δυ-
σοσµία από της βρώµικης ψυχής τους. 

Να θυµηθούµε δύο περιπτώσεις: του γνωστού τραγουδιστή
Μάικλ Τζάκσον -και αυτός γνωστός- και του γνωστού εκατοµµυ-
ριούχου Επστάϊν. Ο πρώτος, λόγω της φήµης του, παγίδευε παι-
διά και ο δεύτερος είχε ένα ολόκληρο νησί, που µακριά από τα
αδιάκριτα βλέµµατα, καλούσε τους διάσηµους φίλους του για να
περνάνε καλά.  

Εποµένως µε αυτόν τον νόµο εάν περάσει η οµοφυλοφιλία και
τα παρελκόµενά της, στρώνουν έναν δρόµο χωρίς ηθική, χωρίς
αξιοπρέπεια, χωρίς πίστη, αλλά και χωρίς ανθρώπινες αξίες.
Στρώνουν έναν δρόµο µε αγκάθια και πόνο για πολλά παιδιά γεν-
νηµένα και αγέννητα, που δεν έχουν την τύχη να έρθουν στον
κόσµο και να ζήσουν φυσιολογικά µε έναν πατέρα και µία µάνα,
αλλά µε δίποδες σκιές, που θα αφήσουν πάνω στα παιδικά κορ-
µιά τους, τα ανεξίτηλα ίχνη αρρωστηµένων, που θα παριστάνουν
τους ανθρώπους. Και από την άλλη δηµιουργείτε σηµαντικές πα-
ράπλευρες απώλειες στα δικαιώµατα της ελληνικής εθνικής οι-
κογένειας. Δεν στηρίζετε την ελληνική εθνική οικογένεια µε
σηµαντικά οικονοµικά, κοινωνικά και άλλα µέτρα αναγκαία για
την ανάπτυξη, αλλά και για τη µεγέθυνσή της. 

Αγνοείτε τη δηµογραφική καταστροφή που επέρχεται, αφού
ο γνήσιος ελληνικός πληθυσµός αντί να αυξάνεται µειώνεται. Τα
είδαµε και στον προϋπολογισµό, 64 εκατοµµύρια για την ελλη-
νική οικογένεια, 150 εκατοµµύρια για τους λάθρο. Στο ισοζύγιο
της πολιτικής σας, κύριε Μητσοτάκη, ανάµεσα στις γεννήσεις και
στους θανάτους υπερισχύουν, δυστυχώς, οι θάνατοι και ας υπο-
κρίνεστε συστηµατικά ότι αυτό που σας νοιάζει πάνω απ’ όλα
είναι να µη χάνετε ούτε µία ανθρώπινη ζωή.  

Το δε σηµαντικότερο είναι ότι αγνοείτε παντελώς τις παραινέ-
σεις της Εκκλησίας και πετάτε στον κάλαθο των αχρήστων τις
κραυγές απόγνωσης ότι η ελληνική οικογένεια δεν µπορεί να
αποδεχθεί τον οµοφυλοφιλικό γάµο. Ακόµη και µε την έµµεση ει-
σαγωγή της υιοθεσίας µέσω του κανονισµού της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, τα παιδιά καταδικάζονται να µεγαλώσουν χωρίς µητέρα
και χωρίς πατέρα, όπως τονίζει σε όλους τους τόνους η Εκκλησία
µας. Η χριστιανική παραδοσιακή οικογένεια, αποτελείται από πα-
τέρα, µητέρα και παιδιά και σε αυτή την οικογένεια τα παιδιά ανα-
πτύσσονται γνωρίζοντας τη µητρότητα και την πατρότητα, που
είναι απαραίτητα στοιχεία στη µετέπειτα εξέλιξή τους.  

Οι εµπνευστές του νοµοσχεδίου, τονίζεται στην ανακοίνωση
της Εκκλησίας, προωθούν την κατάργηση της πατρότητας και
της µητρότητας και τη µετατροπή τους σε ουδέτερη γονεϊκό-
τητα, την εξαφάνιση των ρόλων των δύο φύλων µέσα στην οικο-
γένεια και θέτουν πάνω απ’ όλα τα συµφέροντα των µελλοντικών
παιδιών, τις σεξουαλικές επιλογές των οµοφυλόφιλων ενηλίκων. 

Η θέσπιση της υιοθεσίας παιδιών καταδικάζει τα µελλοντικά
παιδιά να µεγαλώνουν χωρίς πατέρα ή µητέρα, σε ένα περιβάλ-
λον σύγχυσης των γονεϊκών ρόλων, αφήνοντας δε ανοικτό πα-
ράθυρο για τη λεγόµενη παρένθετη κύηση, που θα δώσει κίνητρα
για την εκµετάλλευση ευάλωτων γυναικών και αλλοίωση του
ιερού θεσµού της οικογένειας.  

Ψέµατα λέτε επίσης ότι, δήθεν, η χώρα έχει υποχρέωση από
τη διεθνή σύµβαση, την Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιωµάτων του
Ανθρώπου, ώστε να θεσπίσει οµόφυλο γάµο και οµόφυλη γονεϊ-
κότητα. Αυτό είναι ένα µεγάλο ψέµα. Καµµία τέτοια υποχρέωση
δεν υπάρχει, εποµένως ψεύδεστε ασύστολα.

Και µη δηµιουργείτε σύγχυση µε την υποχρέωση της Ελλάδας
ως µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης να µην παρεµποδίσει την
κυκλοφορία και τη διαµονή στο έδαφός της γάµων οµοφυλόφι-
λων ζευγαριών και παιδιών τους που δηµιουργήθηκαν νοµίµως
σε άλλα κράτη. 

Εδώ η νοµολογία του ΕΣΔΑ είναι σαφής. Παρά τις ισχυρές έν-
τονες πιέσεις στην υπόθεση Schalk and Kopf κατά Αυστρίας, το
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων εξέδωσε από-
φαση µε διττή και σαφή σηµασία. Από τη µία πλευρά αναγνώρισε
ότι τα οµοφυλόφιλα ζευγάρια απολαµβάνουν το δικαίωµα σεβα-
σµού της οικογενειακής ζωής που προστατεύεται από το άρθρο
8 της ΕΣΔΑ, από την άλλη όµως έκρινε ότι δεν µπορεί να υπο-
στηριχθεί ότι το άρθρο 8 επιβάλλει κάποια µορφή νοµικής ανα-
γνώρισης των οµοφυλόφιλων σχέσεων από όλα τα
συµβαλλόµενα κράτη, δηλαδή ακόµα και το ΕΣΔΑ αναγνωρίζει
ότι στον τοµέα αυτό κυρίαρχη είναι µία, η εθνική δικαιοδοσία και
τίποτε άλλο. 

Ευτυχώς όµως ακόµη η αντίσταση παραµένει ισχυρή σε πολ-
λές ευρωπαϊκές χώρες, ιδιαίτερα στην Ανατολική Ευρώπη, για
παράδειγµα στην Ιταλία. Με το παρόν νοµοσχέδιο όµως η χώρα
µας περνάει στην άλλη όχθη, δυστυχώς, κύριε Μητσοτάκη. Έτσι
η Ελλάδα από κέντρο Ορθοδοξίας δεν αποκλείεται σύντοµα να
καταντήσει κέντρο οµοφυλοφιλίας. 

Δεν µας εκπλήσσει, αν και µας καταθλίβει η είδηση ότι η Αθήνα
είναι µεταξύ των πόλεων που θα διεκδικήσουν τη διοργάνωση
των γκέι games για το 2030. Αλήθεια ποιος νοσηρός νους συνέ-
ταξε το φάκελο, λες και θα παίρναµε ολυµπιακούς αγώνες; Δεν
βλέπετε ότι αυτό που είναι σήµερα αναγκαίο για το έθνος και την
κοινωνία µας είναι η στήριξη και όχι η αποδυνάµωση της ελληνι-
κής οικογένειας; Δεν βλέπετε τα δηµογραφικά στοιχεία που απει-
κονίζουν µια τραγική για το έθνος µας κατάσταση; Ή µήπως
προωθείτε τόσο λυσσαλέα τα παρά φύσιν δικαιώµατα των οµο-
φυλοφίλων, επειδή θέλετε να πρωτοτυπήσετε στην εφαρµογή
της νεοταξικής ατζέντας για αναχαίτιση του υπερπληθυσµού; 

Μήπως έχετε στο µυαλό σας να θεσπίσετε ως υποχρεωτική
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την οµοφυλοφιλία; Δεν πήρατε µαθήµατα από τα απάνθρωπα
µνηµόνια που εφαρµόσατε και οδηγήσατε µία ισχυρή και ζωτική
νέα γενιά στη µετανάστευση και τον ξενιτεµό; Αγνοείτε τις πα-
ράνοµες ροές λαθροµεταναστών που, αν δεν σταµατήσουν
άµεσα, εξυπηρετούν το σχέδιο ισλαµοποίησης και νόθευσης της
εθνικής µας ταυτότητας; 

Και επειδή, κύριε Μητσοτάκη, αναφερθήκατε στη φράση του
Κωνσταντίνου Καραµανλή περί του «η Ελλάδα ανήκει στη Δύση»,
την οποία είχε πει από αυτό το Βήµα της Βουλής στις 12 Ιουνίου
του 1976, θέλω να σας θυµίσω τι ακριβώς είχε πει ο τότε Πρω-
θυπουργός τρία χρόνια αργότερα, δηλαδή στις 28 Μαΐου του
1979, ηµέρα Δευτέρα το πρωί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Πρόεδρε, έχετε φτάσει στο διπλάσιο το χρόνο σας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών):Τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτάκι.

…στο Ζάππειο Μέγαρο κατά την υπογραφή των τριών συνθη-
κών προσχώρησης της Ελλάδας στην ΕΟΚ, ΕΚΑΧ και ΕΥΡΑΤΟΜ.
Τότε ο Κωνσταντίνος Καραµανλής, προσφωνώντας τους υψη-
λούς προσκεκληµένους του, τόνισε χαρακτηριστικά «η Ελλάς
από σήµερα αποδέχεται οριστικά την ιστορική πρόκληση και την
ευρωπαϊκή της µοίρα διατηρώντας την εθνική της ταυτότητα»,
µία εθνική ταυτότητα που εσείς σήµερα, κύριε Μητσοτάκη, κα-
ταλύετε µε το παρόν επαίσχυντο νοµοσχέδιο. 

Εµείς οι Σπαρτιάτες έχουµε ορκιστεί να αγωνιστούµε, έτσι
ώστε η ένταξή µας στην Ενωµένη Ευρώπη να διατηρεί την εθνική
µας ταυτότητα και να θυµίζει σε όλους τους Έλληνες ότι η Ελ-
λάδα ανήκει πραγµατικά στους Έλληνες. 

Μην ξεχνάτε, κύριε Μητσοτάκη, τα λόγια της Αντιγόνης προς
τον Κρέοντα, όταν αυτή µόνη ενταφιάζει τον νεκρό αδελφό της,
σύµφωνα µε τη θέληση των θεών, παραβαίνοντας όµως τους νό-
µους των ανθρώπων. «Πώς τόλµησες να παραβείς τον νόµο», ρώ-
τησε ο Κρέοντας. Το µήνυµα της Αντιγόνης ήταν ένα, οι νόµοι
των θεών πάνω από τους νόµους των ανθρώπων. 

Κλείνοντας την τοποθέτησή µου αυτή, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, θα υπενθυµίσω την έκκληση που κάνουν οι ιεράρχες της
Εκκλησίας µας στην επιστολή που έστειλαν σε όλες και σε
όλους. Σας καλούµε να λάβετε υπ’ όψιν ότι το παρόν νοµοσχέδιο
ανατρέπει συνολικά και πάγια τους οικογενειακούς δεσµούς της
χώρας, µε τρόπο που υπερβαίνει τις συγκυριακές ανάγκες, υιο-
θετώντας εφεξής µία ισοπεδωτική ιδεολογία περί φύλου. Θύ-
µατα αυτής της νοµοθεσίας δεν θα είναι αφηρηµένες αξίες, η
παράδοση και ο πολιτισµός της χώρας, αλλά τα δικαιώµατα των
µελλοντικών παιδιών και τα θεµέλια λειτουργίας της ελληνικής
κοινωνίας. 

Γι’ αυτό εµείς, οι Σπαρτιάτες, καταψηφίζουµε το παρόν νοµο-
σχέδιο στο σύνολό του και κατ’ άρθρον. Ζητάµε ονοµαστική ψη-
φοφορία για να αναλάβει ο καθένας τις ευθύνες του. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχει ζητή-
σει ο κ. Σαράκης τον λόγο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Ελληνικής Λύσης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε. 
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Όταν η κοινωνία ανατριχιάζει για το υπό

ψήφιση νοµοσχέδιο, που δίνει την ισότητα στον πολιτικό γάµο
για τα οµόφυλα ζευγάρια και τους χορηγεί ειδικό προνόµιο για
την υιοθεσία παιδιών, µετά από µια ιστορική οµιλία για τον πολι-
τικό µας χώρο του Κυριάκου Βελόπουλου, ανεβαίνει στο Βήµα
της Βουλής ο κ. Στίγκας και έρχεται και βυσσοδοµεί, λοιδορεί,
συκοφαντεί τον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης µε ανυπόστατους
και αναπόδεικτους ισχυρισµούς και τον προσβάλλει και θέλει να
αµφισβητήσει την επαγγελµατική και πολιτική του ακεραιότητα. 

Κύριε Στίγκα, δεν δικαιούστε να οµιλείτε γιατί είσαστε ένας
πειρατής ενός κόµµατος που τον αποδοκιµάζουν οι ίδιοι οι Βου-
λευτές του και τον καταµηνύουν ως κοινό συκοφάντη, ο οποίος
εξυπηρετεί δόλια και ύπουλα συµφέροντα του Μεγάρου Μαξί-
µου και του Μητσοτάκη και τον αποδοκιµάζουν οι ίδιοι οι ψηφο-
φόροι του, που τον θεωρούν προδότη, σε όσους τον στήριξαν
και τον έκαναν πολιτικό αρχηγό, όταν δεν το είχε ονειρευτεί ούτε
στα τρελά του όνειρα. 

Ο Κυριάκος Βελόπουλος, κύριε Στίγκα, απαξιώνει να σας
απαντήσει είτε πολιτικά είτε νοµικά. Σας αφήνει στη χλεύη των
Βουλευτών σας και των πρώην ψηφοφόρων σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, πάει πολύ…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: (Δεν ακούστηκε)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): …να µας

κατηγορεί εµάς ο Βελόπουλος, ο οποίος έχει ψηφίσει µνηµόνια…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Άντε πάλι!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): …έχει κα-

ταδικάσει τη χώρα στον όλεθρο και στην καταστροφή. 
Αποδεδειγµένα εδώ δεν µου απαντήσατε. Είναι καταδικασµέ-

νος µε αµετάκλητη απόφαση;
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Όχι και αν το επαναλάβετε…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Το ξανα-

λέω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Σα-

ράκη…
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Είσαι κοινός ψεύτης και συκοφάντης…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Δεν είµαι

προδότης εγώ, είστε εσείς…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μισό

λεπτό! Εσείς µέχρι χθες µαζεύατε υπογραφές µαζί. Ηρεµήστε
λίγο. 

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ένα λεπτό, ηρεµήστε. Εσείς καθίστε κάτω!
Κύριε Σαράκη, θα σας δώσω τον λόγο εγώ για να µιλήσετε.

Δεν θα το ξανακάνετε αυτό. Μιλάει τώρα ο Πρόεδρος των Σπαρ-
τιατών. 

ΣΥΜΕΩΝ ΚΟΥΠΕΛΟΓΛΟΥ: Να ανακαλέσει!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε

Πρόεδρε, δεν πρόκειται να ανακαλέσω τίποτα. Ας ανακαλέσει
πρώτα ο κ. Σαράκης και το βλέπουµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τον είπες απατεώνα. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Είναι απα-

τεώνας. Κοροϊδεύει …
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: (Δεν ακούστηκε)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Θα µε

αφήσετε να µιλήσω; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Χήτα, αφήστε και θα πάρει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός σας Εκ-
πρόσωπος να απαντήσει. Εσείς µου ζητήσατε να πάρει ο κ. Σα-
ράκης τον λόγο και τον δώσαµε. Άρα θα απαντήσει ο κύριος
Πρόεδρος και µετά θα απαντήσετε και εσείς. Εδώ θα είµαστε να
σας ακούσουµε.

Παρακαλώ, κύριε Στίγκα. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Να µας

πει ο κ. Βελόπουλος…
Κατ’ αρχάς να πω κάτι, κύριε Σαράκη. Θα έπρεπε να έχετε µια

πολύ καλύτερη συµπεριφορά, γιατί εσείς δεν µοιάζετε µε το Βε-
λόπουλο. 

Πάµε παρακάτω. Το αν µου κάνει κάποιος µια µήνυση -γνωρί-
ζετε πολύ καλά- ένα εξώδικο, αφήστε να το κρίνει πρώτα η δι-
καιοσύνη γιατί είστε έγκριτος νοµικός και µετά βλέπουµε. Μετά
µπορείτε να µου πείτε ό,τι θέλετε. 

Πρώτα από όλα υπάρχει καταδικαστική αµετάκλητη απόφαση
γι’ αυτό που είπα. Πάµε παρακάτω. Ο κ. Βελόπουλος είναι γνω-
στό ότι πουλάει ό,τι θέλει, επιστολές του Ιησού, µατζούνια, βό-
τανα, δεν ξέρω τι άλλο µπορεί να πουλήσει. Έχει φάει πολλά
προστίµατα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Πρόστιµα, πρόστιµα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Εντάξει,

πρόστιµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ πολύ. Δεν είµαστε εδώ….
Είστε και καθηγητής;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Εµένα

προηγουµένως µε κατηγόρησε. Είπε ειρωνικά για κάποια δου-
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λειά που έκανα. Απατεώνας όµως εγώ ποτέ δεν ήµουνα, κύριε
Σαράκη. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι, όχι µόνο δεν πρόκειται να ζητήσω
συγγνώµη, θα επιµείνω σε αυτές τις απόψεις. Εµείς έχουµε ήθος
και ευπρέπεια. Ρωτήστε τον Βελόπουλο, τον Αρχηγό σας, που
σας έβαλε τώρα να κάνετε αυτή την παρέµβαση, πώς µας βρί-
ζουν ως «τα τρολ» µέσα από το κανάλι του. Το έχω πει εδώ από
τη Βουλή. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Έχει και κανάλι; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Έχει κα-

νάλι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Α, ναι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Χήτα, αφήστε τον κύριο Πρόεδρο να τα πει. Εσείς τώρα απαν-
τάτε στον κύριο Πρόεδρο;

Κύριε Πρόεδρε, συνεχίστε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Μέσα από

το κανάλι του µας βρίζει διαρκώς. «Χτυπάει» τους αντιπάλους
του µε χτυπήµατα «κάτω από τη µέση». Αν θέλει, µπορούµε να
αναµετρηθούµε εδώ πέρα. Αν θέλει, που δεν θέλει. 

Εποµένως, µην πουλάτε εξυπνάδα σε εµάς. Να είστε πιο ευ-
γενής και να έχετε και τρόπους. 

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Σαράκη. 
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Στίγκα, να ξέρετε ότι εµείς αντιπα-

ράθεση έχουµε µε την Κυβέρνηση και µε τους ιδεολογικούς αν-
τιπάλους µας. 

Για την αποκατάσταση της αλήθειας και µόνο, θα σας πω το
εξής. Γνωρίζετε κάποια γεγονότα τα οποία όµως δεν τα αναγνω-
ρίζετε στο σύνολό τους. Για την καταδικαστική απόφαση, σας
διαβεβαιώνω -θα την επίδειξω και θα την προσκοµίσω- ότι υπάρ-
χει αναίρεση από τον Άρειο Πάγο και απαλλαγή τού κ. Βελόπου-
λου. Ο κ. Βελόπουλος είναι έντιµος, ακέραιος και µε τη βούλα
της ελληνικής δικαιοσύνης. Άρα, λοιπόν, να είσαστε βέβαιος ότι
θα αναγκαστείτε να ανακαλέσετε δηµόσια ή θα τον αποζηµιώ-
σετε κατόπιν αποφάσεως της ελληνικής δικαιοσύνης. 

Σε ό,τι αναφέρεστε, θα πρέπει να αντιληφθείτε το εξής. Εµείς
έχουµε έναν στόχο, να υπερασπιζόµαστε τα εθνικά και τα κοινω-
νικά συµφέροντα της πατρίδας µας. Εσείς εξυπηρετείτε και αγω-
νίζεστε για δόλια συµφέροντα του Μεγάρου Μαξίµου και δεν θα
συνεχίσουµε αυτή την αντιπαράθεση. Εµείς αντιπαρατιθέµεθα
µε την Κυβέρνηση και µε τους ιδεολογικούς αντιπάλους µας. Τε-
λεία! Και θα αναγκαστείτε να ζητήσετε συγγνώµη για όλα αυτά
τα ψεύδη που ισχυρίζεστε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε
Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: …(δεν ακούστηκε). 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Χήτα, δεν ευθυνόµαστε εµείς γι’ αυτή τη διένεξη µεταξύ σας.
Αυτή είναι µια διένεξη µεταξύ σας. Ο κύριος Πρόεδρος είναι επι-
κεφαλής κόµµατος. Παρά τις διαφωνίες που έχουµε όλοι µαζί, ο
καθένας -και εγώ πάρα πολλές-, µε βάση τον Κανονισµό της Βου-
λής, θα πρέπει να πάρει τον λόγο και να µιλήσει. Δεν είναι θέµα
ούτε ιδεολογικό ούτε πολιτικό. Γνωρίζετε ότι δεν έχουµε καµµία
σχέση. Μπορεί κάποιοι άλλοι να είναι πιο κοντά µε τον κ. Στίγκα
παρά εµείς.  

Παρακαλώ, κύριε Στίγκα. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Δεν περι-

µένω από τον κ. Χήτα να µας κάνει µαθήµατα, γιατί δεν έχει τη
στοιχειώδη µόρφωση και τη στοιχειώδη αγωγή.

(Χειροκροτήµατα από τον κ. Κωνσταντίνο Χήτα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Χήτα, είναι προσβολή αυτό που κάνετε σε έναν Πρόεδρο Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας. 

Εµείς οι πιο παλιοί τέτοια σόου τα έχουµε ζήσει µε άλλες οµά-
δες, οι οποίες δεν υπάρχουν εδώ και φύγανε. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μπορεί κάποιοι να θέλουν να τους µοιάσουν. Εµείς δεν θα το

επιτρέψουµε ως Προεδρείο. Θέλω να το ξέρετε αυτό, κύριε συ-
νάδελφε. 

Παρακαλώ, κύριε Στίγκα. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ήδη τους

µοιάζουν οι κύριοι από εκεί. 
Εν πάση περιπτώσει, επειδή είπε ο κ. Σαράκης ότι είµαστε δε-

κανίκι της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε Σαράκη, τότε που ψηφίσατε
τον νόµο για το ΕΣΡ και την ΑΔΑΕ, εκεί δείξατε πραγµατικά ποιος
είναι «δεκανίκι» της Νέας Δηµοκρατίας και ποιος δεν είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε τώρα µε τον Υφυπουργό κ. Βαρτζόπουλο και µετά µε τον
κ. Μάντζο και αµέσως µετά, µε την κ. Θρασκιά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε
Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας επι-
στρέψουµε σε πιο ήρεµα νερά. 

Επιτρέψτε µου κατ’ αρχάς δύο επισηµάνσεις. Πρώτον, είναι
απολύτως σαφές ότι το παρόν νοµοσχέδιο εισάγει µία ουσια-
στική καινοτοµία στο Αστικό µας Δίκαιο. Ρυθµίζει για πρώτη
φορά µια νέα νοµική µορφή κοινής συµβίωσης δύο ανθρώπων οι
οποίοι έχουν συνειδητοποιήσει έναν οµοφυλόφιλο σεξουαλικό
προσανατολισµό. 

Καλό είναι να γνωρίζουµε ότι η συνειδητοποίηση αυτή γίνεται
σε πολύ πρώιµη ηλικία, εκτός του βουλητικού πεδίου και, ως εκ
τούτου, για πάρα πολλούς από αυτούς είναι µια πραγµατική
οδύσσεια να µπορέσουν να την εντάξουν και κοινωνικά και υπο-
κειµενικά στην προοπτική τους την υπαρξιακή. 

Ως εκ τούτου, λοιπόν, είναι σηµαντικό το ότι σήµερα δίνεται η
δυνατότητα, εκτός από το να µπορούν, όπως µέχρι τώρα, να δη-
λώσουν ιδιωτικά, ενώπιον ενός συµβολαιογράφου, αυτή τους την
κοινή πρόθεση συµβίωσης, κάτι που ορθώς λέγεται σύµφωνο
συµβίωσης, τώρα µπορούν πλέον να το δηλώσουν δηµοσίως
ενώπιον του δηµάρχου και να λέγεται πλέον πολιτικός γάµος,
όπως η αντιστοίχως ένωση ετερόφυλων, κάτι που προφανώς και
συµβολικώς χρησιµοποιεί την έννοια του παραδοσιακού όρου
τού γάµου, για να δηλώσει ακριβώς τη βαρύτητα και σοβαρότητα
της κοινής πρόθεσης. 

Δεύτερη επισήµανση. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο
παρόν νοµοσχέδιο δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη παρέµβασης
στη φυσική διαδικασία αναπαραγωγής, στη φυσική διαδικασία
τεκνοποιίας. Ισχύει ως εκ τούτου αναλλοίωτος ο ν.3089/2022 µαζί
µε το κανονιστικό του πλαίσιο, πράγµα το οποίο σηµαίνει ότι
έχουµε ακόµη εν ενεργεία έναν εξαιρετικά φιλελεύθερο νόµο, ο
οποίος προβλέπει και τη χρήση ξένου γενετικού υλικού και τη
χρήση της παρενθέτου µητρότητας. Αποτελεί, όµως, κι έναν
πολύ προσεκτικό νόµο, ο οποίος αφήνει αυτά να γίνονται µόνον
εφόσον υπάρχουν συγκεκριµένοι λόγοι υγείας σε ετερόφυλα
ζεύγη και µονήρεις γυναίκες, κάτι που είναι σωστό και πρέπει να
συνεχιστεί έτσι και µόνον έτσι. 

Άρα, λοιπόν, εν κατακλείδι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έχουµε µία νοµοθετική µορφή κοινής συνεύρεσης δύο ανθρώ-
πων τού ίδιου φύλου, η οποία, πρώτον, είναι παντελώς ξένη προς
την τεκνοποιία. Δεύτερον, είναι παντελώς ξένη προς τη θρησκευ-
τική έννοια του γάµου, προς το θρησκευτικό µυστήριο του
γάµου, διότι ακριβώς ρυθµίζει µια σχέση Αστικού Δικαίου εκτός
Εκκλησίας. Και τρίτον, είναι µια σχέση η οποία έχει τα ίδια δι-
καιώµατα και τις ίδιες υποχρεώσεις όπως και κάθε άλλη τέτοια
σχέση πολιτικού γάµου µεταξύ ετεροφύλων, ακριβώς έτσι όπως
πρέπει να γίνεται για να συµβαδίζουµε και µε το Ευρωπαϊκό κοινό
Δίκαιο, αλλά και µε όλη τη νοµοθεσία περί στοιχειωδών ανθρω-
πίνων δικαιωµάτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου και δυο λόγια για
την υιοθεσία. Εν προκειµένω ισχύουν οι εξής σκληρές αλήθειες. 

Πρώτον, στην υιοθεσία δεν αναζητείται η ικανοποίηση του γο-
νεϊκού συναισθήµατος των επίδοξων θετών γονέων. Εκείνο το
οποίο αναζητείται είναι η παροχή ενός ασφαλούς περιβάλλοντος
στα παιδιά. 

Δεύτερον, ευθύς εξαρχής στη συντριπτική πλειοψηφία των
υιοθεσιών είναι γνωστό ότι το παιδί κάποια στιγµή θα πληροφο-
ρηθεί για το ότι απώλεσε τους βιολογικούς του γονείς, είτε κυ-
ριολεκτικά είτε µεταφορικά. Αυτό είτε γίνεται ευθύς εξαρχής
όταν το παιδί υιοθετείται µετά τα έξι έτη, οπότε και γνωρίζει τα
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πρότερα, είτε υιοθετείται µετά, οπότε υιοθετείται πριν από την
εγχάραξη µνηµονικών εγγράφων, οπότε θα το πληροφορηθεί κά-
ποια στιγµή µετά. Σε κάθε περίπτωση, σε κάθε υιοθεσία, είναι
εξαιρετικά απίθανο να υπάρχει σύγχυση του ρόλου µεταξύ βιο-
λογικών και θετών γονέων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι εµείς αναζη-
τούµε πάντοτε στην υιοθεσία ένα ασφαλές περιβάλλον. Καλό
είναι φυσικά αυτό το περιβάλλον να προσοµοιάζει αυτού µιας
παραδοσιακής οικογένειας, αλλά αυτό δεν είναι πάντοτε δυνα-
τόν. Γι’ αυτό και ο νοµοθέτης εδώ και εξήντα χρόνια έχει φρον-
τίσει ώστε οι υιοθεσίες να είναι δυνατές και από µονήρεις
οικογένειες ανδρών ή γυναικών. 

Είναι απολύτως σαφές ότι έρευνες απόλυτα αξιόπιστες, επι-
στηµονικές, έχουν αποδείξει ότι δεν υπάρχει απολύτως καµµία
σχέση µεταξύ της ευεξίας του παιδιού, της υποκειµενικής ή της
αντικειµενικής, και του φύλου των γονέων ή του αριθµού των γο-
νέων.

Τούτο σηµαίνει ότι επίσης ο σεξουαλικός προσδιορισµός των
παιδιών σε καµµία περίπτωση δεν εξαρτάται από το περιβάλλον
ανατροφής τους. Τι σηµαίνουν όλα αυτά εδώ; Σηµαίνουν κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, πάρα πολύ απλά ότι όταν δίνεται -και
ορθώς δίνεται- η δυνατότητα σε ένα ζεύγος οµοφύλων που δη-
λώνει την κοινή τους πρόθεση να συµβιώσει µε πολιτικό γάµο, η
δυνατότητα να υιοθετήσει παιδιά, αυτό σηµαίνει απλώς ότι δίδε-
ται σε παιδιά, τα οποία έχουν ανάγκη, η δυνατότητα ακόµη µιας
ευκαιρίας ενός προστατευτικού περιβάλλοντος. 

Και επειδή, όπως σας είπαµε αυτές τις σκληρές αλήθειες, το
περιβάλλον αυτό εδώ, ακόµη και αυτών των οµοφύλων γονέων
είναι περιβάλλον ασφαλές, είναι περιβάλλον ωφέλιµο, δεν βλά-
πτει. Γι’ αυτό και ορθώς δίδεται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου µια τελική επι-
σήµανση. Κοιτάξτε, εµείς οι εκ φύσεως και εξ ιδεολογίας συντη-
ρητικοί άνθρωποι, έχουµε ως ιδεολογικό πρόθεµα, αξιοκρατικό
πυλώνα, το τρίπτυχο πατρίς, θρησκεία και οικογένεια. Η πατρίς
φυσικά είναι υπεράνω όλων, όπως και η θρησκεία. Φυσικά και
αναγνωρίζουµε εµείς τη µοναδικότητα του θρησκευτικού µυστη-
ρίου, αλλά από την άλλη πλευρά, συγχρόνως εδώ και δεκαετίες
υπάρχει ο θεσµός του πολιτικού γάµου των ετερόφυλων. Άρα εί-
µαστε και συνειδησιακά υποχρεωµένοι, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, να δώσουµε ισοπολιτεία σε όλους, ασχέτως οιονδήποτε
ιδιοτήτων. 

Ως εκ τούτου, ορθώς προβλέπεται αυτό το οποίο προβλέπεται
στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον
αφορά την οικογένεια, είναι γνωστό ότι για µας η παραδοσιακή
οικογένεια που γεννά παιδιά, είναι πραγµατικά το κύτταρο της
κοινωνίας. Αλλά -προσέξτε- δεν είναι αυτό αντικείµενο του σηµε-
ρινού νοµοσχεδίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υφυ-
πουργέ, ολοκληρώστε παρακαλώ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Τελει-
ώνω αµέσως. 

Σήµερα απλώς και σωστά υιοθετούµε ένα πλαίσιο συµβίωσης
το οποίο πραγµατικά εκσυγχρονίζει τη νοµοθεσία µας. Υπάρχουν
άλλοι νόµοι, πολλοί νόµοι στο παρελθόν και θα υπάρξουν ακόµη
περισσότεροι στο µέλλον, που φροντίζουν και θα φροντίζουν την
παραδοσιακή οικογένεια, νόµοι των Κυβερνήσεων Μητσοτάκη.
Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη δηµιούργησε ιδιαίτερο Υπουργείο
ακριβώς, για να βοηθήσει την παραδοσιακή οικογένεια να γεννά
περισσότερα παιδιά. Γι’ αυτό κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς
οι Έλληνες συντηρητικοί, είµαστε εκ φύσεως και εκ ταυτότητος
Νέα Δηµοκρατία µε Αρχηγό τον Κυριάκο Μητσοτάκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
είκοσι µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 18ο Δηµοτικό Σχολείο Πάτρας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Χήτα, έχετε τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να απευ-
θυνθώ σε εσάς, στον Προεδρεύοντα της Βουλής, στον Αντιπρό-
εδρο Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλο. Θα σας ζητήσουµε να
ανακαλέσετε κάτι που είπατε από το Προεδρείο, το οποίο µας
θίγει και µας προσβάλλει και είναι και ψευδές. Να καταστήσω
σαφές στο Σώµα ότι εµείς ουδέποτε συνυπογράψαµε οτιδήποτε
µε οποιονδήποτε, όπως εσείς υπονοήσατε πριν από λίγο. Δεν θα
έπρεπε καν να το κάνετε γιατί διευθύνετε µια συζήτηση και δεν
τοποθετήστε ούτε µεταφέρετε τις πληροφορίες σας. Είναι ψευ-
δέστατο. 

Την περασµένη Τρίτη ανακοινώσαµε την πρόθεσή µας να κα-
ταθέσουµε ονοµαστική ψηφοφορία. Δύο µέρες αργότερα την
Πέµπτη στην Ολοµέλεια ο Πρόεδρός µας κατέθεσε τις δώδεκα
υπογραφές των Βουλευτών µας που µε µεγάλη περηφάνια υπο-
γράψαµε. Απευθύνθηκε σε όλους τους Βουλευτές και σε όλα τα
κόµµατα του ελληνικού Κοινοβουλίου, ώστε όσοι διαφωνούν και
επιθυµούν να συνυπογράψουν το χαρτί αυτό το οποίο δεν έφερε
καν το λογότυπο της Ελληνικής Λύσης. 

Ως εκ τούτου, κύριε Πρόεδρε και στην περίπτωση που µου επι-
καλεστείτε δηµοσιογραφικές πληροφορίες ή δηµοσιεύµατα εφη-
µερίδων, θα θέλαµε -για να είµαστε όλοι εντάξει- να ανακαλέσετε
το ψευδές που αναφέρατε προηγουµένως, ότι εµείς συνυπογρά-
ψαµε ή υπογράψαµε µε οποιονδήποτε το οτιδήποτε. Δεν υπο-
γράψαµε µε κανέναν, δεν συζητήσαµε µε κανέναν. Βάλαµε
δώδεκα περήφανες υπογραφές της Ελληνικής Λύσης και περι-
µέναµε άλλους τρεις Έλληνες πατριώτες, ώστε να τους κάνουµε
δεκαπέντε για να πάµε σε ονοµαστική ψηφοφορία. 

Παρακαλώ πολύ ανακαλέστε.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, δεν έχω να ανακαλέσω κάτι. Λέω ξανά αυτό που σας
είπα, ότι υπήρξε και γράφτηκε σε όλα τα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης. Δεν είπα ότι υπογράψατε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Είναι ψευδές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ακούστε

µε λίγο. Ότι υπήρξε προσπάθεια µεταξύ της Ελληνικής Λύσης,
της Νίκης και του κόµµατος των Σπαρτιατών για να υπάρξουν και
να βρεθούν οι υπογραφές. Αν αυτό εσείς το διαψεύδετε, εγώ δεν
το γνωρίζω. Είναι δικό σας θέµα και καλώς κάνετε και έχετε κάθε
δικαίωµα να το διαψεύδετε. Εγώ αυτό είπα. Αν αυτό σας προ-
σβάλλει δεν κατανοώ γιατί σας προσβάλλει αυτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Γιατί είναι ψευδές. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αν είναι

ψευδές, άρα το διαψεύσατε και δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα.
Άρα δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Να ανακαλέσετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εγώ δεν

µπορώ να ανακαλέσω κάτι που διάβασα στις εφηµερίδες. Αν οι
εφηµερίδες έγραφαν ψέµατα και το λέτε, καλώς το είπατε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Να σας πω τι έχω διαβάσει στις εφη-
µερίδες εγώ για εσάς; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πείτε το.
Ό,τι έχετε διαβάσει, να το πείτε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Να πούµε για τη Σαντορίνη; Να τα
πιστέψουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ό,τι θέ-
λετε. Δεν έχω κανένα πρόβληµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Να πούµε τι έχουµε διαβάσει για τη
Σαντορίνη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εγώ δεν
εκβιάζοµαι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Να το πιστέψουµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν εκβιά-

ζοµαι, κύριε Χήτα. Προσπάθησε και η Χρυσή Αυγή να µε εκβιά-
σει. Δεν εκβιάζοµαι. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Να πιστέψουµε για τη Σαντορίνη;
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ό,τι έχετε
να το πάτε όπου θέλετε και δηµόσια και κρυφά. Όπου θέλετε. Εί-
µαστε στη διάθεσή σας. Δεν εκβιαζόµαστε. Θέλω να το γνωρί-
ζετε και να το πείτε και στον Πρόεδρό σας. 

Κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς αν είναι κάποιος περήφανος για µια επιλογή του

κόµµατός του και χτυπάει και το έδρανο από περηφάνια, δεν κα-
ταλαβαίνω προς τι αυτή η αντίδραση και προς τι και ο εκβιασµός
προς τον Προεδρεύοντα. Αυτό τελείως εισαγωγικά.

Ολοκληρώνεται, κύριε Πρόεδρε, αγαπητές και αγαπητοί συ-
νάδελφοι, σήµερα µια συζήτηση πολλαπλά διδακτική σε πολλά
επίπεδα και πάντως µια συζήτηση εξαιρετικά και βαθιά αναγκαία,
διότι έρχεται µετά από µία µακρά ανορθολογική συζήτηση
µηνών, χωρίς ίχνος ενσυναίσθησης, µια συζήτηση που δίχασε,
που διαίρεσε, διότι ακριβώς στηρίχθηκε στη διαστρέβλωση, στη-
ρίχθηκε σε ψευδείς ειδήσεις, σε µύθους, σε µυθεύµατα, σε στε-
ρεότυπα. 

Κάποιοι κράτησαν και κρατούν το υποδεκάµετρο της προ-
όδου, άλλοι µετρούσαν και µετρούν τη θρησκευτική πίστη, άλλοι
µετρούν τον σεξουαλικό προσανατολισµό και τον ανάγουν σε
ασυµβίβαστο του Βουλευτή. 

Ο λόγος σε αυτή εδώ την Αίθουσα εναντίον του σχεδίου νόµου
υπήρξε πράγµατι πολύχρωµος από αυτόκλητους ιεροκήρυκες
και ευαγγελιστές, από αφίσες σοβιετικής προπαγάνδας, από
fake news και αµφισβήτηση της επιστήµης έως τον συνταγµατικό
ακτιβισµό της άκρας Δεξιάς, εντός και εκτός της Κυβέρνησης,
µε µαέστρο τον «Υπουργό Επικρατείας δύο» και πρώτα βιολιά
πλήθος οµιλητών της Νέας Δηµοκρατίας. Όλα προς την κατεύ-
θυνση του ψαρέµατος στα θολά νερά της αντίδρασης και της
κοινωνικής συντήρησης, µια όντως πολύχρωµη παλέτα αντιδρά-
σεων. 

Και επειδή εδώ ακούσαµε διάφορα, πρέπει να ειπωθούν ορι-
σµένα πράγµατα. Ακούσαµε την εισηγήτρια της Πλειοψηφίας να
µιλά χθες από αυτό το Βήµα για δήθεν προοδευτικά κόµµατα.
Προσέξτε, η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας είναι η Γραµµα-
τέας της Νέας Δηµοκρατίας, του κόµµατος το οποίο καταψήφισε
διαχρονικά κάθε βήµα για την κοινωνική πρόοδο στο παρελθόν.
Ό,τι και να λέτε, λοιπόν, σήµερα αυτά τα έδρανα και αυτοί οι τοί-
χοι σε αυτή την Αίθουσα έχουν ακούσει πολλά και τα έχουν κα-
ταγράψει όλα. 

Όµως και ο Υπουργός κ. Σκέρτσος όταν µας εγκαλεί που ανα-
δεικνύουµε την κυβερνητική διγλωσσία, το κάνει σαν να ξεχνά
ότι το ΠΑΣΟΚ δεν είναι στην Κυβέρνηση και δεν έχει την ευθύνη
για τη συνοχή της Κυβέρνησης. 

Όταν επί τόσες εβδοµάδες, όταν µήνες τώρα, το ζήτηµα είναι
τι θα κάνει το ΠΑΣΟΚ και οι Βουλευτές του, την ώρα που σε αυτό
εδώ το Βήµα έχουν παρελάσει ήδη πολλοί, δυσανάλογα πολλοί
συνάδελφοι της Πλειοψηφίας που καταψηφίζουν το σχέδιο
νόµου, επιχειρηµατολογώντας εναντίον του, χειροκροτούµενοι
µάλιστα από τα πίσω έδρανα της Νέας Δηµοκρατίας. 

Εµείς καλωσορίζουµε την οβιδιακή µετάλλαξη της ηγεσίας της
Νέας Δηµοκρατίας και ενός τµήµατος της Νέας Δηµοκρατίας,
αλλά σας καλούµε να δείξετε λίγη σύνεση, και λίγη προσοχή, και
λίγο σεβασµό παραπάνω όταν απευθύνεστε στο ΠΑΣΟΚ, στην
παράταξη που ήταν πάντα στην πρωτοπορία των κοινωνικών µε-
ταρρυθµίσεων, που κατοχύρωσε τον πολιτικό γάµο, το συναινε-
τικό διαζύγιο, κατήργησε την προίκα, την ποινικοποίηση της
µοιχείας, εγγυήθηκε την ισότητα των φύλων. 

Όχι πολλά χρόνια πίσω, το 1983, ο αστικός κώδικας µιλούσε
για τον άνδρα ως κεφαλή της οικογενείας. Το ΠΑΣΟΚ δηµιούρ-
γησε ένα σύγχρονο φιλελεύθερο πλαίσιο οικογενειακών σχέ-
σεων. Και τότε ήταν η κοινωνία ανέτοιµη. Και τότε υπήρχε µία
συντηρητική πλειοψηφία που εµπόδιζε την πρόοδο, αλλά πάν-
τοτε τα δικαιώµατα ήταν ζήτηµα µειοψηφίας. Το ΠΑΣΟΚ διέκρινε
το πολιτειακό από το θεολογικό. Σεβάστηκε τα δόγµατα χωρίς
να υποχωρεί όµως από τις κοινωνικές του αναφορές και µε το
οικογενειακό δίκαιο, και µε την απαλοιφή του θρησκεύµατος από
τις αστυνοµικές ταυτότητες απέναντι ξανά στη συντήρηση, στα
δηµοψηφίσµατα, στις υπογραφές στις οποίες η Νέα Δηµοκρατία
προσέτρεχε να συµπράξει. Απέναντι σε θεοκρατικές αντιλήψεις

το Κίνηµα πάντα στήριζε και ως κυβέρνηση, αλλά και ως Αντιπο-
λίτευση την πρόοδο, προτείνοντας µεταρρυθµίσεις, όπως το οι-
κογενειακό δικαστήριο, που ακόµα και σήµερα µένει στα χαρτιά. 

Απόν το Υπουργείο Δικαιοσύνης, απόν το νεογέννητο Υπουρ-
γείο Οικογένειας, ένα σχέδιο νόµου που το εισηγείται το βαθύ
επιτελικό κράτος. Μέχρι και ΦΕΚ βγήκε για να βρεθεί ο πρόθυ-
µος Υπουργός που θα το εισηγηθεί. 

Είναι η ίδια η Κυβέρνηση που κάνει ευθέως τη συσχέτιση µε
την επιλογή αυτή. «Κοιτάξτε µε», λέει προς τους ευρωπαίους,
«κοιτάξτε πόσο φιλελεύθερη είµαι». Αλλά δυστυχώς για την Κυ-
βέρνηση δεν υπάρχουν δικαιώµατα α λά καρτ, δεν υπάρχει φιλε-
λεύθερη δηµοκρατία α λά καρτ, κατ’ επιλογήν, ούτε κράτος
δικαίου κατά παραγγελία. Ή πιστεύεις στις ανθρώπινες ελευθε-
ρίες, όλες τις ελευθερίες, ή υποκρίνεσαι. «Μένουµε Ευρώπη» σε
όλα, όχι σε όσα µας συµφέρουν και κρύβουν τα ανοµήµατα και
τα πεπραγµένα της προηγούµενης περιόδου. 

Η συνείδησή µας είναι οι θέσεις µας, οι αρχές µας, η παρακα-
ταθήκη µας και γι’ αυτό όλα αυτά δεν πρόκειται να επηρεάσουν
τη δική µας αξιακή τοποθέτηση. Για µας η αξία είναι να δίνεις
φωνή και δικαιώµατα σε όλους. Είναι η κοινωνική απελευθέρωση.
Ναι, είναι συστατική έννοια για το Κίνηµά µας. Είναι η εξάλειψη
των διακρίσεων, το γκρέµισµα των περιθωρίων, των αποκλει-
σµών, είναι η προστασία του αδύναµου, του µόνου, κάθε τι του
διαφορετικού σε αυτή την κοινωνία. Σε µια κοινωνία που µετά
από χρόνια αποκλεισµών µπορεί ναι, και σήµερα, σε αυτή τη συ-
νεδρίαση, να αποδείξει ότι µπορεί να δείξει αλληλεγγύη σε όλους
χωρίς διακρίσεις.

Όπως το έθετε ο Τζον Ρολς, η δικαιοσύνη είναι η βασική αρετή
των κοινωνικών θεσµών και κάθε κοινωνικό συµβόλαιο για να
είναι δίκαιο πρέπει να διασφαλίζει ακριβώς ότι όλοι οι άνθρωποι
τυγχάνουν ίσης µεταχείρισης. Αυτή είναι η βάση της συζήτησης
στην οποία πρέπει να καταλήξουµε σήµερα όχι οι ηθικές προσ-
λήψεις, οι θεολογικές αντιλήψεις ή πολύ περισσότερο οι προσω-
πικές προτιµήσεις, αλλά η ανάγκη για ίση µεταχείριση, για
κοινωνική δικαιοσύνη. Αυτοί είµαστε. Αυτό επιδιώκουµε. Όχι
µόνο γιατί το λέει το πρόγραµµά µας ή οι αποφάσεις των συνε-
δρίων µας, αλλά γιατί σε αυτό πιστεύουµε. Πιστεύουµε στη δι-
εύρυνση και την προάσπιση των ατοµικών και κοινωνικών
δικαιωµάτων. Όσο πιο λίγοι και αδύναµοι είναι εκείνοι που απο-
ζητούν δικαιοσύνη τόσο πιο µεγάλη υποχρέωση της πολιτείας να
τους την παρέχει. Όσο πιο έξω από τα τείχη νιώθουν οι συνάν-
θρωποί µας, οι συµπολίτες µας, τόσο µεγαλύτερη υποχρέωση
καθεµιάς και καθενός από εµάς εδώ µέσα να πράξουµε και να
ενεργήσουµε. 

Δεν είµαστε, συνάδελφοι, όµιλος προβληµατισµού. Δεν είµα-
στε ενορία. Είµαστε νοµοθετικό σώµα και νοµοθετώ σηµαίνει
παίρνω την ευθύνη, αποφασίζω ότι µπορώ να βελτιώσω τη ζωή
ακόµα περισσότερων συµπολιτών και µπορώ να διαµορφώσω µια
νέα νοοτροπία. Κατανοώ τις αντιδράσεις. Μιλώ µε όλους, τους
ακούω όλους, τους σέβοµαι όλους, αλλά προχωρώ προς τα εµ-
πρός, ανοίγοντας δρόµο και το κάνω µε την ψήφο µου. Αυτό θα
πει νοµοθετώ.

Ο συνάδελφός µας, ο Παύλος Χρηστίδης, ειδικός αγορητής
και όλοι όσοι τον συνέδραµαν από τους τοµείς του κόµµατος και
στην επιστηµονική κοινότητα έκαναν µια σπουδαία δουλειά στην
επιτροπή, αλλά και στην Ολοµέλεια. Επιβεβαίωσαν και επιβεβαι-
ώνουν όλοι οι οµιλητές µας ποιοι είµαστε, σε τι πιστεύουµε, τι
επιδιώκουµε, την κοινωνική πρόοδο και τη βελτίωση της ζωής
όλων. Προσπαθούµε να συµβάλλουµε, ώστε να γίνει κατανοητό
σε αυτή ακριβώς τη συζήτηση σε τι αφορά το σχέδιο νόµου και
κυρίως σε τι δεν αφορά. 

Δεν αφορά πάντως στην παρένθετη κύηση. Και εδώ είναι σκό-
πιµη µια παρένθεση. Ακούσαµε πολλά για την εµπορευµατοποί-
ηση του γυναικείου σώµατος. Απόψεις που κατατείνουν ακόµη
και στην κατάργηση ενός θεσµού που υπάρχει ήδη από το 2002.
Όλες αυτές οι απόψεις αξιολογούνται. Ναι, να δούµε µε τα µάτια
τού σήµερα το ισχύον δίκαιο όποτε κι αν ψηφίστηκε και να το
αναθεωρήσουµε, για να µη διευκολύνει ο νόµος το εµπόριο αν-
θρώπων και τα κυκλώµατα εκµετάλλευσης της γυναίκας ως µη-
χανής αναπαραγωγής, αλλά αυτή είναι µια άλλη συζήτηση που
πρέπει να γίνει. Όπως πρέπει να γίνει, πράγµατι, και µια συζή-
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τηση για την τεκνοθεσία, για την αναδοχή, για τις υποστελεχω-
µένες κοινωνικές υπηρεσίες, τους κοινωνικούς λειτουργούς που
δεν µπορούν να κάνουν τη δουλειά τους, αλλά όχι σήµερα, όχι
µε αφορµή ή πολύ περισσότερο σε αντίθεση µε τα δικαιώµατα
συνανθρώπων µας. 

Διότι αυτή είναι µια επιχειρηµατολογία βαθιά προβληµατική.
Πρώτον, διότι δεν συζητούµε αυτό εδώ σήµερα. Δεν αφορά σε
αυτό το σχέδιο νόµου. Δεύτερον, διότι τα κυκλώµατα, όπως στα
Χανιά, τα αξιοποίησαν και τα αξιοποιούν κατά κανόνα ετερόφυλα
ζευγάρια. Και τρίτον, διότι δεν µπορεί η πολιτεία µας και καµµία
πολιτεία, και πρώτος ο κύριος Πρωθυπουργός και η Κυβέρνησή
του, να επικαλούνται ως κριτήριο ρύθµισης µία παρανοµία. Δεν
µπορείς αντίθετα στη φιλοσοφία του δικαίου να επικαλείσαι µια
παρανοµία για να κάνεις µια δεύτερη. Να το πούµε απλά; Το κύ-
κλωµα το σπας, δεν το επικαλείσαι για να εµποδίσεις την ελευ-
θερία άλλων ανθρώπων, έστω και ενός. Ένα εγκληµατικό δίκτυο
το αντιµετωπίζεις, δεν το αξιοποιείς ως δικαιολογία για να αρνη-
θείς την ισότητα όλων, διότι έτσι αποδέχεσαι τη διπλή παρανο-
µία. 

Η συζήτηση, λοιπόν, αφορά στην κοινωνική πραγµατικότητα,
σε µια πραγµατική κατάσταση που δεν δηµιουργείται σήµερα,
αλλά σήµερα ρυθµίζεται. «Υπάρχουν στη χώρα µας ΛΟΑΤΚΙ+ οι-
κογένειες;», ρωτούν κάποιοι. Φυσικά και ναι. Τι πετυχαίνουµε σή-
µερα; Το νοµικό δεσµό της γονεϊκότητας, να έχουν τα παιδιά
γονείς όχι µόνο βιωµατικά, κοινωνικά, ψυχολογικά, όπως σήµερα,
αλλά και µε νοµική ισχύ και δεσµευτικότητα. Να λύσουµε µια
σειρά από άλυτα υπαρκτά προβλήµατα, όπως γονική µέριµνα,
κληρονοµικό δικαίωµα, διατροφή, να προστατεύσουµε την οικο-
γένεια και σε αυτή τη νέα της µορφή, που ναι, διαφέρει από την
πυρηνική, αλλά είναι το ίδιο σεβαστή, το ίδιο ιερή µε αυτή.

Με αυτή την έννοια το σχέδιο νόµου όχι µόνο δεν προσβάλλει
το άρθρο 21 του Συντάγµατος, αλλά τελικά βρίσκεται ακριβώς
στην καρδιά του. Προστατεύει την οικογένεια που ήδη υπάρχει.
Την κάνει ορατή, ανάγει τους συναισθηµατικούς δεσµούς των
µελών της σε συνταγµατικό αγαθό και την περιφρουρεί ως κοι-
νωνικό δικαίωµα και θεσµό. Αφορά τελικώς στην κυρίαρχη έννοια
τού συµφέροντος του παιδιού, το θεµέλιο τού οικογενειακού δι-
καίου. Ο νόµος υπερασπίζεται το παιδί ακριβώς για να υπάρχει
ελπίδα. 

Ο νόµος θα το κάνει όπως η επιστήµη το ορίζει. Κρίσιµο στοι-
χείο για την ανάπτυξη ενός παιδιού, λέει πάντα η επιστήµη, δεν
είναι η ταυτότητα φύλου των γονέων του, αλλά η ποιότητα της
σχέσης µε τους γονείς. Οι µελέτες τριάντα και πλέον ετών το θέ-
τουν µε σαφήνεια. Δεν είναι η δοµή, αλλά η ποιότητα των δεσµών
που καθορίζει την οµαλή ψυχική και κοινωνική ανάπτυξη. Αν, λοι-
πόν, µας νοιάζουν τα παιδιά, αν όντως µας νοιάζουν πραγµατικά
και δεν τα χρησιµοποιούµε ως µια τρυφερή δικαιολογία για τη
συντηρητική µας αντίδραση, θα κοιτάξουµε πρώτα και κύρια το
καλό τους, θα εξασφαλίσουµε τη φροντίδα τους, τους υγιείς οι-
κογενειακούς δεσµούς αγάπης. Αυτό δεν σηµαίνει, άραγε, οικο-
γένεια; 

Και ας αναρωτηθούµε εµείς εδώ, που τα συζητούµε όλα, είναι
στο συµφέρον του παιδιού η ενδοοικογενειακή βία, η αναπαρα-
γωγή της βίας στο σχολείο, στους συνδέσµους των οπαδών, στη
γειτονιά, ο ρατσισµός; Είναι στο συµφέρον του παιδιού το εγκα-
ταλελειµµένο σχολείο, το δηµόσιο πανεπιστήµιο, που απαξιώνε-
ται, τα παιδιά εκτός κέντρων δηµιουργικής απασχόλησης;

Είναι προς το συµφέρον της οικογένειας η ανεργία, οι αναξιο-
πρεπείς µισθοί, τα ενοίκια σε ύψη ρεκόρ, η έλλειψη προοπτικής
στις ζωές των νέων, η ερήµωση της περιφέρειας, η γήρανση του
πληθυσµού; Είναι προς το συµφέρον της οικογένειας το βρεφικό
γάλα στην τριπλάσια τιµή από την υπόλοιπη Ευρώπη; Είναι προς
το συµφέρον της οικογένειας τα χειρουργεία να σταµατούν στο
Νοσοκοµείο Παίδων από έλλειψη αναισθησιολόγων; Υπηρετούν
όλα αυτά το συµφέρον του παιδιού και το παιδί αυτό κινδυνεύει,
επειδή θα έχει δύο µπαµπάδες και δύο µαµάδες;

Ας αφήσουµε, λοιπόν, τα εύκολα σχήµατα και ας δούµε τα παι-
διά στα µάτια και να τους πούµε: «Ναι, εµείς εδώ θα δουλέ-
ψουµε, για να έχετε ένα σπίτι µε αγάπη, για να µπορείτε και εσείς
στο µέλλον να φτιάξετε το δικό σας σπίτι µε ακόµα περισσότερη
αγάπη.». 

Και ας πολεµήσουµε µε θάρρος το κοινωνικό στίγµα, το µπού-
λινγκ, τον εκφοβισµό, µε δηµόσιες πολιτικές για την παιδεία, ένα
εθνικό σχέδιο για το παιδί. Να σταµατήσουµε να αφήνουµε τους
µεγάλους να µπολιάζουν τα παιδικά µυαλά µε µίσος προς καθετί
το διαφορετικό: το παιδί µε δύο µπαµπάδες, το συµµαθητή από
τη Νιγηρία που δεν παίζει καλό µπάσκετ, το παιδάκι στη γωνία
της τάξης µε τα γυαλιά. Αυτό να πολεµήσουµε, όχι την αγάπη
στα σπίτια του κόσµου.

Καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
η σχέση των πολιτών µε τη δηµοκρατία είναι αµφίδροµη. Δεν
είναι µόνο πως όλοι χρειαζόµαστε τη δηµοκρατία και όσα αυτή
σηµαίνει. Είναι και η δηµοκρατία που µας χρειάζεται όλους. Και
εκείνη µας χρειάζεται όλους µας χωρίς διακρίσεις, διαιρέσεις και
αποκλεισµούς. Πρώτα και κύρια, για να είναι δηµοκρατία. Δηµο-
κρατία που αφορά µόνο στους άνδρες, µόνο στους πλούσιους,
µόνο στους λευκούς, µόνο στους ετεροφυλόφιλους είναι δηµο-
κρατία µόνο κατ’ όνοµα, δηµοκρατία κατά συνθήκη. Δηµοκρατία
που χωρίζει και διακρίνει είναι κάτι άλλο, πάντως δεν είναι δηµο-
κρατία.

Γι’ αυτό µιλάµε τόσο συχνά γι’ αυτή. Γι’ αυτό ορκιζόµαστε στο
όνοµα της. Γι’ αυτό αποζητούµε καθηµερινά περισσότερη, καλύ-
τερη, βαθύτερη δηµοκρατία: για τις αξίες της και τις ελευθερίες
της. Γιατί δηµοκρατία θα πει αποδοχή, συµπερίληψη, συµβίωση.
Δηµοκρατία θα πει δικαιοσύνη. Όλοι διαφορετικοί, όλοι ίσοι. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας και

Πρωθυπουργός κ. Κυριάκος Μητσοτάκης. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είµαστε εδώ σή-
µερα, για να αντιµετωπίσουµε όλοι µαζί µε ευθύνη µια υπαρκτή
κοινωνική πραγµατικότητα, αίροντας µε τόλµη µία σοβαρή για
τη δηµοκρατία µας ανισότητα. Είµαστε εδώ σήµερα, για να προ-
στατεύσουµε τα αυτονόητα δικαιώµατα παιδιών µε την ασπίδα
των γονιών τους και µε µία αναγκαία προσθήκη στο οικογενειακό
δίκαιο να αποδώσουµε επιτέλους δικαιοσύνη και στην καθηµερι-
νότητα συµπολιτών µας του ιδίου φύλου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί η µεταρρύθµιση την οποία νοµοθετούµε σήµερα σχετικά

µε την ίση πρόσβαση στον πολιτικό γάµο κάνει τη ζωή αρκετών
συµπολιτών µας πολύ καλύτερη, χωρίς -το τονίζω αυτό- να στε-
ρεί τίποτα από τη ζωή των πολλών. Είναι κάτι το οποίο προβλέπει
το Σύνταγµά µας, είναι κάτι το οποίο απαιτεί το ίδιο το πολίτευµα
µας, ώστε να καταστούν επιτέλους ορατοί γύρω µας άνθρωποι
έως τώρα αόρατοι και µαζί τους πολλά παιδιά να βρουν επιτέ-
λους τη θέση που τους ταιριάζει δίπλα σε όλα τα άλλα. Αυτά, άλ-
λωστε, βρίσκονται στο κέντρο τού ενδιαφέροντος του νοµο-
σχεδίου, καθώς και οι δύο γονείς των οµόφυλων ζευγαριών δεν
έχουν ακόµα νοµικά τις ίδιες δυνατότητες να προσφέρουν στα
παιδιά τους αυτά που χρειάζονται, να µπορούν να τα παίρνουν
από το σχολείο, να µπορούν να συνταξιδεύουν, να πηγαίνουν στο
γιατρό ή στο νοσοκοµείο όποτε χρειάζεται. Και αν -ο µη γένοιτο-
ο µόνος αναγνωρισµένος γονέας χαθεί, τότε  υποχρεωτικά
εκείνα  οδηγούνται προς έναν άγνωστο µακρινό συγγενή ή
ακόµα χειρότερα σε κάποιο ίδρυµα προς αναδοχή. Όλα αυτά
χωρίς επίσης να µπορούν να κληρονοµήσουν τους ανθρώπους
που τα µεγάλωσαν ούτε βέβαια και να εξασφαλίζονται µε δια-
τροφή και µέριµνα στην περίπτωση που οι γονείς χωρίσουν. 

Αυτό το κενό, λοιπόν, ερχόµαστε και καλύπτουµε, επιτρέπον-
τας ταυτόχρονα σε όλους, αν το επιθυµούν, να σφραγίσουν θε-
σµικά τη σχέση τους µε µια τελετή στο δηµαρχείο, όπως ακριβώς
το κάνουν και τα ετερόφυλα ζευγάρια. Πρόκειται για ένα ζήτηµα
στο οποίο δοκιµάζεται η ευαισθησία των περισσοτέρων απέναντι
στους λιγότερους, όπως ακριβώς το θέλει µία συµπεριληπτική
κοινωνία, όπου ζυγίζεται τελικά η δύναµη της δηµοκρατίας µας
να ενσωµατώνει ισότιµα τον κάθε πολίτη της, αλλά εκεί που κρί-
νεται και η ικανότητα της δικιάς µας δηµοκρατίας να εκσυγχρο-
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νίζει τον βηµατισµό της και να τον συντονίζει µε θεσµούς δοκι-
µασµένους, που ήδη ισχύουν σε τριάντα έξι χώρες της Ευρώπης
και του κόσµου. 

Πλέον είναι γνωστό ότι στο πέρασµα της ιστορίας και η ίδια η
οικογένεια ως κόµβος της διαπροσωπικής αλλά και της συλλο-
γικής ζωής ακολουθεί και αυτή µε τη σειρά τις εποχές. Μπορεί
να προέκυψε η κλασική οικογένεια, όπως τη γνωρίζουµε, πριν
από χιλιάδες χρόνια µε σκοπό την τεκνοποίηση και την καθιέ-
ρωση της πατρότητας ως πυρήνα τότε των φύλων. Οι µορφές,
ωστόσο, της οικογένειας ανέκαθεν άλλαζαν µε βάση τις µεταβο-
λές στην κοινωνία, στην ηθική, στην πολιτισµική πρόοδο. Και φτά-
νουµε έτσι στις µέρες µας. 

Αναρωτήθηκε -και σωστά- ο Υπουργός Επικρατείας στην
πρώτη πρόταση της οµιλίας του: Γιατί παντρευόµαστε; Τι είναι
τελικά ο γάµος; Ο γάµος δεν είναι τίποτα άλλο από το επιστέγα-
σµα της αγάπης δύο ανθρώπων που επιλέγουν να συµπορευτούν
δεσµευόµενοι ενώπιον του εαυτού τους, του κράτους αλλά και
του κοινωνικού συνόλου. Γι’ αυτό και τα νοµικά συστήµατα προ-
σαρµόζονται διεθνώς απαντώντας σε σύγχρονα πρακτικά ζητού-
µενα. Αναφέρω ενδεικτικά: περιουσιακά και κληρονοµικά
δικαιώµατα, ζητήµατα ιθαγένειας, ζητήµατα εγκατάστασης σε
µια άλλη χώρα, ζητήµατα εργασιακά και φορολογικά, όπως και
επιλογές βέβαια πιο συµβολικές, που γίνονται ωστόσο κοινωνικά
προωθητικές, όταν αναγνωρίζουν σχέσεις ειλικρινές και αληθι-
νές. 

Η συγκεκριµένη µεταρρύθµιση, λοιπόν, είναι και χρήσιµη αλλά
και αναγκαία, όσο χρήσιµο και αναγκαίο είναι ακόµα και σήµερα
µετά από εκτεταµένη δηµόσια διαβούλευση να εξηγηθεί ακόµα
µία φορά το περιεχόµενό της, το οποίο ακόµα και τώρα εξακο-
λουθεί δυστυχώς να θολώνει από διακινούµενους µύθους και
υπερβολές. Και δεν αναφέροµαι στην καλοπροαίρετη κριτική, η
οποία ασκείται σε αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία. 

Ξαναλέω, λοιπόν, ότι πρώτον επεκτείνουµε µε το νοµοσχέδιο
αυτό τα δικαιώµατα των παιδιών και σε εκείνα που υπάρχουν,
που ζουν ήδη µε οµόφυλα ζευγάρια. Δεν µεταβάλλουµε καθόλου
το ισχύον πλαίσιο της ιατρικώς υποβοηθούµενης αναπαραγωγής
και ούτε βέβαια καθιερώνουµε γονέα 1 και γονέα 2. 

Δεύτερον, ο νόµος τον οποίον παρουσιάζουµε και προτείνουµε
στην Εθνική Αντιπροσωπεία εξισώνει τους πολίτες απέναντι στον
πολιτικό γάµο. Επαναλαµβάνω: απέναντι στον πολιτικό γάµο.
Διότι ο θρησκευτικός γάµος αποτελεί θρησκευτικό µυστήριο και
αποκλειστική υπόθεση της Εκκλησίας, τις θέσεις της οποίας η
πολιτεία ασφαλώς και σέβεται. 

Με βάση, όµως, πάντα τους διακριτούς ρόλους των δύο θε-
σµών, το κράτος οφείλει να προχωρεί και στις δικές του ενέρ-
γειες, µε πυξίδα την ισότητα απέναντι στο νόµο. Ορκιστήκαµε
στο Σύνταγµα να υπηρετούµε το γενικό καλό του ελληνικού
λαού. Τα του Καίσαρος τω Καίσαρι και τα του Θεού τω Θεώ. Ή
για να το πω λαϊκά, ή παπάς παπάς ή ζευγάς ζευγάς. 

Και σε άλλες περιπτώσεις, άλλωστε, µε την Εκκλησία είχαµε
διαφορετικές οπτικές, για την επιλογή της αποτέφρωσης πιο
πρόσφατα, ακόµα και για την καθιέρωση του ίδιου του πολιτικού
γάµου παλαιότερα. Διαφωνήσαµε. Εξελίξεις, όµως, και τοµές ση-
µαντικές που αποδείχθηκε πως τελικά δεν διατάραξαν την κοι-
νωνική συνοχή. Αποτελούν πλέον αποδεκτά λειτουργικά στις
σχέσεις της καθηµερινότητάς µας και βέβαια δεν διατάραξαν τε-
λικά ούτε τις σχέσεις µας µε την Εκκλησία. Το ίδιο θα συµβεί και
τώρα.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, µπορεί πράγµατι όσα συ-
ζητούµε σήµερα να προκάλεσαν τίτλους δυσανάλογους µε το
αληθινό τους µέγεθος, µε την επικαιρότητα να προβάλλει συχνά
ότι η συζήτηση γύρω από τον γάµο είναι συχνά σε αναντίστοιχη
θέση µε άλλα ζητούµενα. Ανεξάρτητα, όµως, µε αυτό, η συγκυ-
ρία έδωσε την ευκαιρία να ακουστούν πολλές απόψεις, να ακου-
στούν απόψεις ειδικών, αλλά κυρίως να ακουστούν οι απόψεις
που δεν είχαν ακουστεί µέχρι σήµερα και οι ιστορίες κυρίως, όχι
οι απόψεις, τα προσωπικά βιώµατα των ίδιων των οµόφυλων οι-
κογενειών, των παιδιών που µεγαλώνουν σήµερα σε αυτό το πε-
ριβάλλον. Είναι, πιστεύω, απόψεις και γνώµες και εµπειρίες που
παρείχαν σε όλους µας χρήσιµες διευκρινίσεις και οδήγησαν τε-
λικά σε πολλές συγκλίσεις. Και δεν είναι µάλιστα τυχαίο ότι στο

νοµοσχέδιο αυτό τελικά συµφωνεί η πλειονότητα των πολιτών,
όπως τουλάχιστον αυτή εκφράζεται στο εθνικό Κοινοβούλιο. 

Από την άλλη πλευρά, ναι, είναι αλήθεια ότι υπάρχουν επιφυ-
λάξεις οι οποίες διατρέχουν οριζόντια όλα τα κόµµατα. Γι’ αυτό
και έστω και τώρα, καθώς σιγά-σιγά πλησιάζουµε στο τέλος της
συζήτησης, είναι καλό να εξηγηθούν για ακόµα µια φορά προ-
βλέψεις του νοµοσχεδίου και σίγουρα να απαντηθούν και εύλο-
γες ανησυχίες, τις οποίες ωστόσο εύλογες ανησυχίες θέλω να
τις διαχωρίσουµε από τις παράλογες κατηγορίες και κυρίως από
τον λόγο της µισαλλοδοξίας που δυστυχώς ακούστηκε και σε
αυτή την Αίθουσα. 

Μία από αυτές τις εύλογες ανησυχίες ισχυρίζεται ότι οι αλλα-
γές τις οποίες σήµερα συζητούµε θα µπορούσαν να αντιµετωπι-
στούν µέσα από το ισχύον σύµφωνο συµβίωσης. Τότε, όµως,
όπως εξήγησε -πιστεύω- πολύ κατατοπιστικά και ο Υπουργός
Επικρατείας κ. Σκέρτσος, το µόνο το οποίο θα κάναµε  θα ήταν
να δηµιουργήσουµε ουσιαστικά δύο παρεµφερείς θεσµούς µε
νέες ανισότητες, για τους οποίους θα έπρεπε να προβλέπουµε
νέες ειδικές προβλέψεις, προκαλώντας µια σειρά από αλυσιδω-
τές νοµικές αντιφάσεις, µε βάση τη δοµή που ιστορικά έχει λάβει
το οικογενειακό δίκαιο στην Ελλάδα. Και µην το ξεχνάµε, το σύµ-
φωνο, το οποίο εγώ προσωπικά είχα ψηφίσει λίγους µήνες πριν
εκλεγώ Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, αποτελεί µια χαλαρή
σύµβαση η οποία λύνεται µονοµερώς µε µία δήλωση. 

Όµως, και το δεύτερο επιχείρηµα, εκείνο το οποίο διακινείται
γύρω από την τενκοθεσία, έχει και αυτό σαθρά θεµέλια. Πρώτον,
το επαναλαµβάνω, το νοµοσχέδιο δεν αναφέρεται καθόλου στην
ιατρικώς υποβοηθούµενη αναπαραγωγή. Εκεί το καθεστώς µένει
το ίδιο, όπως ακριβώς το ίδιο µένει και το καθεστώς της υιοθεσίας,
µε πολύ αυστηρές προδιαγραφές για το πώς κάποιος θα γίνει τε-
λικά υποψήφιος γονέας. Είναι λάθος, λοιπόν, να κατασκευάζονται
ψεύτικοι στόχοι µόνο και µόνο για να επιτεθούν σε αυτούς κάποιοι
µε τα δικά τους πυρά. Έτσι, θα έλεγα ότι αποδεικνύονται τελείως
άσφαιρες και οι προαποφασισµένες βολές τους. 

Πάντως, αυτό είναι το λιγότερο. Το σηµαντικότερο να γνωρί-
ζουν οι πολίτες ακριβώς τι ψηφίζουµε σήµερα, κάτι στο οποίο
θεωρώ ότι βοηθά ουσιαστικά η σηµερινή κοινοβουλευτική διαδι-
κασία, µία διαδικασία µε την οποία κορυφώνεται ένας ευρύς διά-
λογος, µία µακρά διαδικασία επώασης δηµόσιου διαλόγου
πολλών συζητήσεων. Στη δηµόσια διαβούλευση κατατέθηκαν
πάνω από επτά χιλιάδες σχόλια και παρατηρήσεις. Είναι, όµως,
ένας διάλογος που -επαναλαµβάνω- φιλοξένησε ίσως για πρώτη
φορά τις φωνές των ιδίων των ενδιαφερόµενων, αλλά και τα συµ-
περάσµατα επιστηµόνων που έχουν µελετήσει διεξοδικά τη δια-
χρονική αξία της οικογένειας. Και αυτές οι µελέτες, αν τις
διαβάσει κανείς αναλυτικά, απαντούν πλέον σε κάθε καλοπροαί-
ρετη –επαναλαµβάνω- ένσταση γύρω από τα παιδιά. Και κατα-
νοώ απόλυτα όσους έχουν στο µυαλό τους την παραδοσιακή
έννοια της οικογένειας και µπορεί να ανησυχούν ή µπορεί να
προβληµατίζονται για την πιθανή αρνητική αντιµετώπιση των παι-
διών που µεγαλώνουν σε οµόφυλες οικογένειες στο σχολείο σε
καιρούς που εντείνεται η βία µεταξύ των ανηλίκων, αλλά αυτό
δεν συµβαίνει τώρα; Δεν είναι µια πραγµατικότητα µε τις υπάρ-
χουσες διακρίσεις; Ακριβώς αυτές τις διακρίσεις ερχόµαστε εδώ
πέρα να άρουµε.

Σήµερα πια -και θέλω να το τονίσω αυτό, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γιατί αυτό δεν επιδέχεται καµµίας αµφισβήτησης, µας
το είπαν όλοι ανεξαιρέτως οι επιστηµονικοί φορείς οι οποίοι
ήρθαν στη Βουλή- έχουµε αναµφισβήτητα εµπειρικά δεδοµένα
τα οποία υπερβαίνουν τις υποκειµενικές µας πεποιθήσεις. Ξέ-
ρουµε ότι ευτυχισµένα παιδιά µπορούν να µεγαλώνουν και µε γο-
νείς του ιδίου φύλου…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…καθώς η φύση -και όχι εκείνοι- όρισε τον σεξουαλικό τους

προσανατολισµό, ενώ από την άλλη περιβάλλονται µε την ίδια
αγάπη που τυπικά διαθέτει και η πυρηνική οικογένεια. 

Αυτό, λοιπόν, που αποδεδειγµένα κάνει τη διαφορά είναι η
αγάπη, η ασφάλεια, η στοργή µέσα σε ένα σπιτικό και όχι η
µορφή του. Το µοντέλο δεν είναι ένα. Ναι, έλεγε η µακαρίτισσα
η µητέρα µου και είχε πολύ δίκιο ότι κανείς δεν έπαθε ποτέ τί-
ποτα από πολλή αγάπη. Κανείς! 
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Και θα έλεγα µάλιστα να το σκεφτούµε αυτό, αν αναλογι-
στούµε ότι και σήµερα υπάρχουν οικογένειες που υπάρχει ένας
γονέας, µονογονεϊκές, διαζευγµένες οικογένειες. Θυµάστε πριν
από είκοσι, τριάντα χρόνια όταν µεγαλώναµε εµείς και χώριζαν
οι γονείς ενός παιδιού, την προκατάληψη µε την οποία αντιµετω-
πίζαµε το παιδί αυτό. Και σήµερα δυστυχώς το διαζύγιο είναι µία
πραγµατικότητα. Υπάρχουν οικογένειες που µεγαλώνουν τα παι-
διά µε τους παππούδες και τις γιαγιάδες τους. 

Η λύση, λοιπόν, δεν βρίσκεται στην τυφλή άρνηση καταστά-
σεων και πραγµατικότητας που ήδη υπάρχει, όσο στην άρση των
αρνητικών επιπτώσεων που τη συνοδεύουν. Διαφορετικά, το
µόνο το οποίο θα κάναµε είναι να διαµορφώσουµε µία πραγµα-
τικότητα στην οποία θα υπήρχαν πολίτες διαφορετικών ταχυτή-
των, διαιωνίζοντας ένα στίγµα το οποίο δεν ταιριάζει ούτε στη
δηµοκρατία µας ούτε στον πολιτισµό µας. Γι’ αυτό και οι µεταρ-
ρυθµίσεις στον άδικο διαχωρισµό αντιτάσσουν τελικά πάντα τον
δίκαιο εκσυγχρονισµό. 

Όσο για εκείνους που θεωρούν τη συντηρητική σκέψη ως απο-
κλειστικό τους προνόµιο θα πω ένα πράγµα, να µη συγχέουµε τη
συντήρηση µε την οπισθοδρόµηση. Γιατί η συντήρηση αξιών που
πρέπει να συντηρηθούν αποτελεί τελικά συστατικό στοιχείο της
εξέλιξης, όχι προϊόν µιας κοινωνικής µηχανικής και καθήλωσης.
Είναι η µετατροπή της συντήρησης σε ακίνητο σύνθηµα που µε-
τατρέπει τελικά τη συντήρηση σε δόγµα. Και αυτή η διαφορά
είναι ακριβώς που κάνει τη δικιά µας συντηρητική παράταξη τε-
λικά αληθινά προοδευτική. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να θυµίσω ότι αυτό το νο-

µοσχέδιο έρχεται και κάνει πράξη πολύ συγκεκριµένες δεσµεύ-
σεις, οι οποίες συµπεριλαµβάνονται στο προεκλογικό
πρόγραµµα της Κυβέρνησης. Είναι ένα ακόµα σηµαντικό βήµα
διεύρυνσης των ατοµικών δικαιωµάτων στον δρόµο πολλών εθνι-
κών σχεδίων δράσης για τους ευάλωτους, για τα άτοµα µε ανα-
πηρία, για τις γυναίκες, για τα παιδιά όσο φυσικά και για τους
ΛΟΑΤΚΙ+ συµπολίτες µας. 

Η στρατηγική αυτή εκπονήθηκε το 2021 µε είκοσι πολιτικές να
έχουν ήδη εφαρµοστεί, την ποινικοποίηση των λεγόµενων θεω-
ριών µεταστροφής, την κατάργηση της τόσο αναχρονιστικής -
πρωτόγονης θα έλεγα- απαγόρευσης αιµοδοσίας σε
οµοφυλόφιλους. Η µάχη κατά του µπούλινγκ στο σχολείο, η
οποία είναι συνεχής. Την ένταξη και συµµετοχή διεµφυλικών ατό-
µων στα Κρατικά Προγράµµατα Απασχόλησης. Ναι, ήταν τελικά
η µεγάλη Κεντροδεξιά Νέα Δηµοκρατία που έκανε πράξη αυτές
τις µεταρρυθµίσεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό το κόµµα, το οποίο περπατά σταθερά στον δρόµο του

κράτους δικαίου και της ισονοµίας. Είναι κάτι, το οποίο, ναι, ανα-
γνωρίζεται πλέον και διεθνώς. Επειδή άκουσα κάτι σχόλια, σπεύ-
σατε να εκφράσετε την αγανάκτησή σας και σε διάφορες οµιλίες
για το καθεστώς του κράτους δικαίου στην πατρίδα µας, τι έχετε
να πείτε, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, για το γεγονός
ότι το περιοδικό εκείνο, το οποίο είναι περισσότερο ταυτισµένο
από οποιοδήποτε άλλο ως θεµατοφύλακας του κράτους δικαίου
και της φιλελεύθερης δηµοκρατίας, το «ECONOMIST» κατέταξε
την Ελλάδα στην εικοστή θέση παγκοσµίως ως προς τον δείκτη
δηµοκρατίας, αναβαθµίζοντάς την για πρώτη φορά από το 2010
σε ώριµη δηµοκρατία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτά γιατί δεν τα λέτε στο Ευρωκοινοβούλιο, όπου πάνε οι Ευ-

ρωβουλευτές σας και ασχηµονούν κατά της πατρίδας, όταν πλη-
ρώνονται από τον Έλληνα φορολογούµενο και το µόνο που
ξέρουν να κάνουν είναι να υπερψηφίζουν ψηφίσµατα για να κο-
πούν ευρωπαϊκά χρήµατα. Αυτά δεν τα λέτε όµως.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

Πάρτε τα για τα Πρακτικά, κύριε Φάµελλε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρωθυπουργός κ. Κυριάκος Μητσοτάκης

καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα µας κουνάτε το δάχτυλο και για το κράτος δικαίου.

Πάλι καλά που δεν βλέπω στην Αίθουσα τους µεγάλους πρω-
ταγωνιστές των δικών σας ηµερών. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε Φάµελλε. Παρακαλώ! 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Αλλά δεν χρειάζεται νοµίζω να πούµε περισσότερα για τη στάση
της Αντιπολίτευσης στο θέµα αυτό. Νοµίζω ότι οι περισσότεροι
Έλληνες, παρά τις δυσκολίες που αντιµετωπίζουµε, είναι τελικά
περήφανοι για την πατρίδα τους και χαρούµενοι που κινούµαστε
σε έναν δρόµο προόδου. Γιατί είναι ένα ισχυρό ρεύµα, αυτό το
οποίο υποδέχεται τελικά σήµερα και την ουσία των αλλαγών, τις
οποίες θα νοµοθετήσουµε, αποδεικνύοντας παράλληλα ότι η κοι-
νωνία διαθέτει πολύ µεγαλύτερη ωριµότητα, πολύ µεγαλύτερη
νηφαλιότητα από αρκετά κόµµατα και αρκετούς πολιτικούς. Για
εµάς η κοινωνία άλλωστε, έχει επανειληµµένα εκφράσει τις ανοι-
χτές της αντιλήψεις.

Από το 1946 -επαναλαµβάνω από το 1946- επιτρέπεται σε µόνο
γονέα, σε µόνο πατέρα και προφανώς µόνη µητέρα, µόνη γυ-
ναίκα να υιοθετήσει παιδί. Γνωρίζουµε καλά ότι τα θέµατα αυτά
δεν προσφέρονται για δηµαγωγία και το ίδιο ισχύει και για το ζή-
τηµα το οποίο συζητήθηκε εκτενώς και αναφέροµαι στην παρέν-
θετη κύηση, που θα το ξαναπώ είναι ένα θέµα, το οποίο δεν έχει
καµµία σχέση µε το νοµοσχέδιο. Είναι µια διαδικασία η οποία
αφορά αποκλειστικά γυναίκες µε ιατρικό πρόβληµα και πραγµα-
τοποιείται µόνο µε δικαστική άδεια. 

Θα ήταν καλό, βέβαια, να θυµηθούµε -και αναφέροµαι και
στους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας- ότι η δικιά µας πα-
ράταξη, ναι, υπερψήφισε την υποβοηθούµενη αναπαραγωγή το
2002 µε ένα σύγχρονο πλαίσιο µάλιστα, που προσάρµοσαν δια-
δοχικά κυβερνήσεις και το 2005 και το 2014 και το 2022. 

Στις µέρες µας, λοιπόν, δεν επιτρέπεται να αγνοούνται ούτε οι
αντιφάσεις, οι οποίες έχουν διαµορφωθεί στην αληθινή ζωή,
όπως τα παιδιά. Υπάρχουν σήµερα παιδιά, τα οποία -και αναφέ-
ροµαι στους υπερπατριώτες που έβγαλαν πύρινους λόγους κατά
του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου για τα παιδιά- τα οποία γεννή-
θηκαν στο εξωτερικό από Έλληνες γονείς και δεν εγγράφονται
στα ληξιαρχεία και δεν µπορούν να αποκτήσουν την ελληνική
υπηκοότητα. Τι έχετε να πείτε σε αυτά τα παιδιά για θέµατα τα
οποία µπορεί να είναι µεµονωµένα και ίσως να µην είχαν κεντρί-
σει το ενδιαφέρον του δηµόσιου διαλόγου. Συνολικά όµως µια
συµπεριληπτική πολιτεία πρέπει να τα προβλέπει. 

Όπως είπα, λοιπόν, παρά τις εντυπώσεις, οι οποίες προκλήθη-
καν, η πρωτοβουλία µας είναι απλή και σαφής. Στο όνοµα της
ισότητας των πολιτών παρέχει σε όλους και σε όλες το δικαίωµα
του πολιτικού γάµου µαζί µε τις υποχρεώσεις που απορρέουν
από αυτόν. Ενώ στο όνοµα της προστασίας των παιδιών διαφυ-
λάσσει τα δικά τους δικαιώµατα, ανεξάρτητα από τη µορφή του
οικογενειακού τους πλαισίου. 

Τόσο απλά, αλλά τελικά και τόσο ανθρώπινα, γιατί η δηµοκρα-
τία προϋποθέτει θεσµούς που εξελίσσονται και ανταποκρίνονται
διαρκώς στις ανάγκες της, ενώ και η καθηµερινή λειτουργία της
απαιτεί να παραµένει ακέραιος ο ιστός της.

Θα ήταν πολύ εύκολο να αναλωθούµε σε αυτή την Αίθουσα σε
µια ακόµα αντιπαράθεση. Όµως, τα θέµατα δικαιωµάτων -το είπε
σωστά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ- είναι θέ-
µατα αρχής, δεν πρέπει να τίθενται στην κοµµατική διελκυστίνδα
και το ίδιο αντιπαραγωγικό θα ήταν να καυτηριάσω σκληρά την
αντίπαλη άποψη τόσο για τις στρεβλώσεις, στις οποίες καταφεύ-
γει, όσο και γιατί εκεί συναντώνται τα διαφορετικά άκρα του λαϊ-
κισµού. 

Θέλησα εξαρχής ο συγκεκριµένος διάλογος να µην φορτιστεί
πολιτικά, ώστε οι νέες διατάξεις να υπηρετούν τον τελικό στόχο
µε µέτρο και µε ισορροπία. Όπως είπε και ο Υπουργός στην οµι-
λία του: «ένα βήµα τολµηρό αλλά ένα βήµα όχι παράτολµο». Για
να το πω διαφορετικά, το νοµοσχέδιο αυτό έχει την επιδίωξη να
ενώσει και όχι να διχάσει. Νοµίζω ότι οι πιο πολλοί πολίτες σε
αυτή τη λογική εντάσσονται, µακριά από εντάσεις που καταλή-
γουν γραφικές. Διότι πράγµατι ψαλµοί µε αριστερές γροθιές και
προσευχές µε αντικοινοβουλευτικά συνθήµατα µάλλον δεν ται-
ριάζουν. Τέτοιες εκδηλώσεις κάνουν, δυστυχώς, πολύ παράδοξη
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την παράδοση και ευτυχώς όλο αυτό το διάστηµα η κοινωνία µας
απείχε από τέτοιες ακρότητες. Υπήρξε ωριµότητα στη δηµόσια
συζήτηση και πιστεύω ότι είναι πολύ ενθαρρυντικό για το επίπεδο
της κοινωνικής µας προόδου το γεγονός ότι η µεγάλη πλειοψη-
φία των πολιτών καταδίκασε και καταδικάζει τη µισαλλοδοξία,
γυρνώντας την πλάτη στις υπερβολές που ακούστηκαν. 

Το σηµερινό κλίµα, συνεπώς, είναι τελικά µια κατάκτηση ολό-
κληρης της κοινωνίας, όπως και την Κυβέρνηση άλλωστε την
απασχολούν και αυτοί αλλά και άλλες προτεραιότητες που αφο-
ρούν ενδεχοµένως περισσότερους και περισσότερα, το κόστος
των προϊόντων, τα µέτρα για τους αγρότες, η κατάσταση σε
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, το στεγαστικό, οι αλλαγές στην παιδεία.

Αυτό δεν σηµαίνει, όµως, σε καµµία περίπτωση, ότι δεν πρέπει
να καταργούνται ανισότητες χτισµένες στο παρελθόν, µε τοµές
ισοτιµίας που εκδηλώνονται στο παρόν. 

Και αυτός είναι και ο λόγος που προχωρούµε στη σηµερινή µε-
ταρρύθµιση, χωρίς χρονοτριβή, όχι µόνο ως µία θεσµική συµ-
βολή, ως µία αποδοχή της διαφορετικότητας -που σε µία
δηµοκρατική κοινωνία είναι και στοιχείο ανθεκτικότητας- αλλά
και ως µία κίνηση που ενισχύει, τελικά, την εσωτερική συνοχή
της κοινωνίας µας. Στην Ελλάδα που οραµατιζόµαστε, δεν πρέ-
πει κανείς να αισθάνεται πολίτης δεύτερης κατηγορίας. 

Επιτρέψτε µου να κλείσω µε µία λίγο πιο προσωπική αναφορά.
Έχω δεχθεί αµέτρητα µηνύµατα από την ΛΟΑΤΚΙ plus κοινότητα
και, απευθυνόµενος στα χιλιάδες µέλη της, θέλω να πω ότι ανα-
γνωρίζω απόλυτα τι έχουν περάσει, τι πέρασαν και τι περνούν
στο πέρασµα πολλών γενιών. Κρυµµένοι, όταν η ίδια η φύση τους
αποτελούσε ποινικό αδίκηµα, καταπιεσµένοι από την οικογένεια,
το κοινωνικό περιβάλλον στα χωριά και στις πόλεις τους, πολιορ-
κηµένοι από πικρόχολα σχόλια και στερεότυπα, ήταν -ας µην κο-
ροϊδευόµαστε- τα παιδιά ενός κατώτερου Θεού. 

Στη δεκαετία του ’80 -δεκαετία που εγώ προσωπικά µεγάλωσα,
ενηλικιώθηκα- θυµάµαι καλά, το στίγµα τους έγινε διπλό µε την
κατάρα του HIV, για να γίνει τελικά διπλό και το περιθώριο της
ζωής τους. Για όλους αυτούς, λοιπόν, σήµερα -αλλά και για κάθε
δηµοκράτη πολίτη- η σηµερινή µέρα είναι µέρα χαράς, γιατί από
αύριο ένας ακόµα φραγµός µεταξύ µας καταργείται, για να γίνει
γέφυρα συνύπαρξης σε µια ελεύθερη πολιτεία, µε ελεύθερους
πολίτες. 

Κλείνω, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επικαλούµενος
πρώτα -και σε όσους ανησυχούν από τον δικό µας χώρο για τον
πυρήνα της ιδεολογίας µας, να τους θυµίσω, να µας θυµίσω!- τι
έλεγε η δικιά µας ιδρυτική διακήρυξη, που γράφτηκε πριν από
πενήντα χρόνια: Να θεωρεί πάντα όλους τους πολίτες όχι µόνο
ίσους απέναντι των νόµων, αλλά και µε ίσα δικαιώµατα. Να συν-
τηρεί από την παράδοση -έλεγε η δικιά µας ιδρυτική διακήρυξη-
µόνο όσα ο χρόνος απέδειξε χρήσιµα. Και, τέλος, να προχωρά
µε τολµηρά και ασφαλή βήµατα στις νέες και διαρκώς εξελισσό-
µενες συνθήκες. 

Σε αυτή την κατεύθυνση θεωρώ, κυρίες και κύριοι, ότι µπο-
ρούµε να συναντηθούµε όλες οι δυνάµεις του δηµοκρατικού εκ-
συγχρονισµού και του ευρωπαϊκού προσανατολισµού. Με την
τελική ψήφο µας να δίνει και το µέτρο της φιλελεύθερης δηµο-
κρατίας, εντάσσοντας τον καθένα µας στο µέτωπο του χθες ή
του αύριο και αποδεικνύοντας αν πραγµατικά σε αυτή την Αί-
θουσα θέλουµε να εκπροσωπούµε όλες τις Ελληνίδες και όλους
τους Έλληνες. 

Από την άποψη αυτή η στάση µας -η στάση της καθεµιάς και
του καθενός ξεχωριστά- αποκτά ένα βάρος ιστορικό και γι’ αυτό
σάς καλώ να τη µετατρέψουµε σε ένα µήνυµα αλήθειας και κα-
τανόησης. Στη θέση των µύθων και της παρανόησης, λέγοντας
ναι στη δικαιοσύνη, ναι στην ισοτιµία, όχι στη µισαλλοδοξία, επι-
λέγοντας τον αρµονικό συγκερασµό από τον άγονο διαχωρισµό
και, τελικά, τη δηµιουργική ενότητα από την κάθε είδους τοξικό-
τητα. Σας καλώ αυτό το βήµα να το κάνουµε όλες και όλοι µαζί! 

Σας ευχαριστώ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ο κ. Φάµελλος, για µία παρέµβαση. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε. Σεβόµενος και την κοινοβουλευτική διαδι-
κασία, θα κάνω µια µικρή παρέµβαση εδώ, γιατί άκουσα µε προ-
σοχή τον κύριο Πρωθυπουργό. 

Θέλω να σας πω, κύριε Πρωθυπουργέ, έτσι όπως ολοκληρώ-
σατε την τοποθέτησή σας, ότι η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ έχει αποδείξει ότι είναι έτοιµη να κάνει αυτό το βήµα εδώ
και πολύ καιρό. Εξάλλου, τα νοµοθετήµατα της περιόδου 2015 -
2019 ήταν αυτά που άνοιξαν τον δρόµο. Το ερώτηµα είναι πόσοι
από τους Βουλευτές και τους Υπουργούς της Νέας Δηµοκρατίας
είναι έτοιµοι να κάνουν αυτό το βήµα. Έχουµε πει, όµως, σεβό-
µενοι τον κοινωνικό διάλογο, ότι, παρ’ ότι το νοµοσχέδιο είναι
ατελές -όπως εντόπισε και η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής,
κύριε Πρόεδρε της Βουλής, και όπως εντόπισαν, κύριε Πρόεδρε
της συνεδρίασης, και οι επιστηµονικοί φορείς που ήταν στην
ακρόαση φορέων, θα θέλαµε µια απάντηση για όλα αυτά, δεν
έχετε απαντήσει-, εµείς θα το στηρίξουµε. 

Γιατί το νοµοσχέδιο αυτό πάει την κοινωνία µπροστά, είναι
τµήµα της πρότασής µας που καταθέσαµε στη Βουλή το 2022
και οφείλω να πω, κύριε Πρωθυπουργέ, και πρέπει να το αναγνω-
ρίσετε, ότι χωρίς το σύµφωνο συµβίωσης του ΣΥΡΙΖΑ και χωρίς
τους αγώνες του ΣΥΡΙΖΑ για ορατότητα, αυτό το νοµοσχέδιο δεν
θα ερχόταν ποτέ και οφείλετε και στον ΣΥΡΙΖΑ και στην κοινωνία
και στον προοδευτικό κόσµο να αναγνωρίσετε -εννοώ και στα
υπόλοιπα προοδευτικά κόµµατα- ότι άλλοι άνοιξαν τους δρόµους
τους οποίους εσείς έρχεστε -πιεσµένοι και από την ευρωπαϊκή
πραγµατικότητα- να ακολουθήσετε.

Όµως, κύριε Μητσοτάκη, πήρα τον λόγο για να σας θέσω κά-
ποια ερωτήµατα, τα οποία δεν άκουσα στην τοποθέτησή σας.
Υπάρχουν συγκεκριµένα και παρακαλώ πολύ κρατήστε τα, γιατί
θέλουµε µία απάντηση.

Ερώτηµα πρώτο. Η Νέα Δηµοκρατία έχει την επάρκεια να πε-
ράσει µόνη της αυτό το νοµοσχέδιο; Πρέπει να µας απαντήσετε.
Είναι ένα ερώτηµα το οποίο έχει τεθεί και διά της αίτησης ονο-
µαστικής ψηφοφορίας.

Δεύτερο ερώτηµα, κύριε Πρωθυπουργέ. Επιµένετε στην προ-
τροπή σας προς τους Βουλευτές για αποχή από την ψηφοφορία;
Θα έλεγα, για να σβήσουµε αυτή τη µελανή σελίδα -άκουσα µια
συνέντευξή σας-, ότι θα έπρεπε, τουλάχιστον, να την ανασκευά-
σετε, λέγοντας εδώ εντός Κοινοβουλίου, χωρίς -παρακαλώ πολύ-
οποιαδήποτε υποτίµηση σοβαρότητας της συζήτησης ότι οφεί-
λουν οι Βουλευτές να σέβονται τον όρκο και το Σύνταγµα και να
εκπροσωπούν τους πολίτες σεβόµενοι την ψήφο των πολιτών. 

Θα ήθελα, κύριε Πρωθυπουργέ, να το διορθώσετε αυτό. Νο-
µίζω ότι είναι ατόπηµα που µένει στην πολιτική ιστορία της
χώρας ένας Πρωθυπουργός να λέει στους Βουλευτές να µην έρ-
θουν να ψηφίσουν, ιδιαίτερα για να καλύψει τη διαφωνία τους µε
το νοµοσχέδιο της δικής του Κυβέρνησης. Τη δική σας αδυναµία,
δηλαδή, ζητάτε να την καλύψουν Βουλευτές διά της αποχής από
την ψηφοφορία. Δεν είναι σωστό να πάνε για καφέ, κύριε Πρω-
θυπουργέ. 

Τρίτο ερώτηµα. Πώς αποδεικνύεται η κυβερνητική συνοχή,
όταν υπάρχουν Υπουργοί οι οποίοι δεν  θα ψηφίσουν το νοµο-
σχέδιο αυτό; Γιατί αυτό αφορά όλη την κοινωνία και τη λειτουρ-
γία της κοινωνίας. Γιατί είναι η σταθερότητα της Κυβέρνησης
πίσω από αυτό και το γνωρίζετε. Εδώ για µια µικροδιαρροή στα
κανάλια και οι δικοί σας εκπρόσωποι δεν σταµατάνε να µιλάνε,
για µία τοποθέτηση Βουλευτή και µάλιστα Υπουργού, εν προκει-
µένω του κ. Βορίδη, ότι είναι αντισυνταγµατικό το νοµοσχέδιο,
δεν τρέχει τίποτα; Δεν θα µας απαντήσετε, να κρίνετε την τοπο-
θέτηση του κυρίου Υπουργού Επικρατείας που σας εκπροσωπεί
εδώ; Και µάλιστα, πώς δύναται, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, ένας
Υπουργός να δηλώνει ότι είναι αντισυνταγµατικό ένα νοµοσχέ-
διο, αλλά δεν έρχεται στη Βουλή την ώρα της συζήτησης της έν-
στασης αντισυνταγµατικότητας. Εµείς ήµασταν εδώ και το
υπερασπιστήκαµε, δεν ήσασταν όλοι εδώ. Εµείς ζητήσαµε να
είστε όλοι εδώ, γιατί εµείς υποστηρίζουµε το νοµοσχέδιο, εσείς
δεν έχετε την επάρκεια να το υποστηρίξετε.

Και ρωτώ: Πώς θα ξαναέρθει ο κ. Βορίδης να σας εκπροσω-
πήσει εδώ; Με πόση σοβαρότητα και αξιοπιστία να τον αντιµε-
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τωπίσουµε εµείς; Είναι ένα ερώτηµα. Πώς θα γίνει αυτό, αφού
ξέρουµε ότι καταφέρεται κατά νοµοσχεδίου σας; Δεν θα µπορέ-
σει να µας µιλήσει, κύριε Πρωθυπουργέ, ξανά, δεν θα είναι σο-
βαρός και αξιόπιστος. Σας το λέω ξεκάθαρα.

Βέβαια, εγώ θα ήθελα χρησιµοποιώντας τµήµατα της οµιλίας
του κ. Σκέρτσου -και θα ήθελα, κύριε Σκέρτσο, να διαψεύσετε
όλα όσα έχω πει και να έχετε µια ισχυρή πλειοψηφία εκατόν πε-
νήντα πέντε, εκατόν πενήντα έξι, εκατόν πενήντα επτά, θα το
δούµε εδώ, θέλουµε να το δούµε- να πω ότι κ. Σκέρτσος και η κ.
Συρεγγέλα, που τους άκουσα προσεκτικά, είπαν ότι το νοµοσχέ-
διο -διαβάζω- τηρεί την κατεύθυνση του Συντάγµατος για κατα-
στατική ισότητα.

Το ερώτηµα είναι απλό, κύριε Πρωθυπουργέ. Οι Βουλευτές
και ιδιαίτερα οι Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας που δεν θα το
ψηφίσουν παραβιάζουν την αρχή της καταστατικής ισότητας;
Θέλουµε απάντηση. Είπατε ότι µόνο αυτό εξυπηρετεί το νοµο-
σχέδιο. Άρα όσοι δεν το ψηφίσουν δεν την υπηρετούν.

Δεύτερον, είπατε ότι το νοµοσχέδιο αυτό συµφωνεί µε τις
αρχές και υλοποιεί τις αρχές που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση -
διαβάζω, κυρία Συρεγγέλα, από σας-, η ευρωπαϊκή νοµοθεσία
και η ευρωπαϊκή νοµολογία. Άρα όσοι Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας δεν το ψηφίσουν παραβιάζουν τις ευρωπαϊκές αρχές;
Θέλουµε µια απάντηση. Και όσοι Υπουργοί και Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας δεν το ψηφίσουν αµφισβητούν τη θέση και
τον ρόλο της Ελλάδας ως µέλος της ευρωπαϊκής οικογένειας;
Και το λέω για εσάς, αγαπητοί συνάδελφοι, που δεν θα το ψηφί-
σετε. Συµφωνείτε ή όχι, κύριε Πρωθυπουργέ; 

Πάντως το ερώτηµα είναι πόσοι Υπουργοί και Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας δεν θέλουν την προστασία των παιδιών όπως
ξεκινήσατε, θέλουν να υπάρχουν αόρατα παιδιά και αόρατοι γο-
νείς. Αυτό νοµίζω πρέπει να το έχουµε ως απάντηση. 

Και βέβαια, κύριε Πρωθυπουργέ, για να ολοκληρώσω, υπάρχει
και ένα ερώτηµα στην ελληνική κοινωνία. Πώς ανέχεστε ακροδε-
ξιές και σκοταδιστικές φωνές να εκπέµπονται από Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας κατά αυτού του νοµοσχεδίου και στη δηµόσια
σφαίρα και στο Κοινοβούλιο και µάλιστα κάτι τέτοιο να ακούµε ότι
θα έλθει και από το στόµα του πρώην Πρωθυπουργού; Πώς γίνε-
ται να έρθει ο κ. Σαµαράς να διαφωνήσει σε τόσο µικρό χρονικό
διάστηµα για τρίτη φορά µε επιλογή σας, όπως µε την επίσκεψη
του κ. Ερντογάν ή µε την τροπολογία για τους µετανάστες; 

Και βέβαια, κύριε Πρωθυπουργέ, αναρωτιόµαστε πώς γίνεται
να παραµένουν Βουλευτές µέλη της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Δηµοκρατίας, όταν εσείς λέτε ότι είστε ένα κόµµα του
πολυεπίπεδου εκσυγχρονισµού και οι Βουλευτές αυτοί θα ψηφί-
σουν κατά του ευρωπαϊκού κεκτηµένου, του ευρωπαϊκού κρά-
τους δικαίου και του Συντάγµατος και κατά των δικαιωµάτων
παιδιών και γονέων; Αυτή είναι η επάρκειά σας; Δηλαδή, έτσι
κρατάτε την Κοινοβουλευτική Οµάδα; 

Ξέρετε ένας αδύναµος Πρωθυπουργός δεν κάνει καλό σε µια
χώρα. Αν ένας Πρωθυπουργός δεν µπορεί να διαχειριστεί τα του
οίκου του και οι Βουλευτές ψηφίζουν και οι Υπουργοί κατά το δο-
κούν και διαφωνούν µε νοµοσχέδια, δεν είναι πολύ σοβαρό αυτό
για την επάρκεια.

(Θόρυβος- διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ! Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, ησυχία.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Περισσότερο
θα µε ανησυχούσε το αποτέλεσµα της ψηφοφορίας. Μη βιάζε-
στε, το βράδυ, στο τέλος, εκεί γίνονται όλα αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ! Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Είναι προφανής
η αγωνία. Ξέρετε εγώ χρησιµοποιώ πολύ σοβαρό κοινοβουλευτικό
και ευγενικό λόγο. Δεν το αντέχετε µάλλον, από ό,τι φαίνεται. Σε
κάθε περίπτωση, εγώ θα κλείσω, για να µη σας ταλαιπωρώ. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, επειδή είναι ιδιαίτερα σοβαρό, η κ.
Ακρίτα και η κ. Λινού έχουν καταθέσει δύο πολύ σοβαρές τρο-
πολογίες. Εγώ πήρα τον λόγο από το Βήµα και ζήτησα αυτές τις

δύο τροπολογίες, πρώτον, να στηριχθούν και στηρίζονται από
όλη την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ και, δεύτερον, να
στηριχθούν από εσάς. Γιατί; Υπάρχουν δύο ζητήµατα. Επιλέξαµε
δύο µόνο θέµατα -βλέπω και ο οµιλητής σας στην επιτροπή που
τα υποστήριξε εν µέρει-, που λένε τα εξής: Τεκµήρια γονεϊκότη-
τας για παιδιά που αποκτιούνται εκτός γάµου και δεν έχουν δύο
γονείς -σοβαρότατο θέµα, δεν το λύνετε και το εντόπισε η Επι-
στηµονική Υπηρεσία της Βουλής- και σοβαρά προβλήµατα,
τολµώ τον λόγο «εµπορευµατοποίησης» της παρένθετης κύησης,
Κλινική Χανίων, παύση προέδρου αρχής, τα ξέρετε, επί θητείας
σας γίνανε, µε τροποποιήσεις του θεσµικού πλαισίου που γίνανε
από τη Νέα Δηµοκρατία και το 2021 και το 2014, αν δεν κάνω
λάθος. 

Υπάρχει, λοιπόν, πρόταση από εµάς για αυστηροποίηση και
ορθολογικοποίηση του πλαισίου της παρένθετης κύησης, µε
βάση τους διεθνείς παγκόσµιους φορείς, που ελπίζω δεν αµφι-
σβητούµε. 

Σε αυτά, κύριε Πρωθυπουργέ, θέλουµε απαντήσεις. Γιατί αν
ένας Βουλευτής πει ότι εγώ θεωρώ ότι αυτά ολοκληρώνουν µια
νοµοθέτηση και δεν µου δίνουν τη δυνατότητα απέναντι στην κοι-
νωνία να προβώ σε µια τέτοια µεγάλη µεταρρύθµιση χωρίς
ασφαλιστικές δικλίδες, θα πάρετε, κύριε Σκέρτσο, εσείς την ευ-
θύνη να µην περάσει αυτή η µεταρρύθµιση, γιατί δεν θέλετε να
την κάνετε έστω µερικώς ολοκληρωµένη ή ασφαλή, για τα παιδιά
και τις γυναίκες; Την παίρνετε, κύριε Σκέρτσο, την ευθύνη αυτή,
αν δεν απαντήσετε στην τροπολογία. 

Τέλος, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν δώσατε απαντήσεις στο ψή-
φισµα- καταπέλτη του Ευρωκοινοβουλίου. Φτάσατε σε σηµείο να
συγκρίνετε την απόφαση του Ευρωκοινοβουλίου µε το δηµοσί-
ευµα του «Economist». Δηλαδή, την άλλη φορά που θα πάτε στο
Ευρωκοινοβούλιο να µιλήσετε εκπροσωπώντας την πατρίδα µας,
να τους πείτε ότι εγώ δεν σας λογαριάζω, κύριοι Βουλευτές, ψη-
φισµένοι δηµοκρατικά από όλα τα κράτη της Ευρώπης, γιατί
προτιµώ να δίνω αξία στο δηµοσίευµα του «Economist» και να
γράφω τη γνώµη σας στα παλιά µου τα παπούτσια. Γιατί αυτό εί-
πατε προηγουµένως. 

Αυτό είπατε, κύριε Πρωθυπουργέ, δηλαδή, αντί να δώσετε µία
απάντηση…

(Θόρυβος- διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

Κύριε Πρόεδρε, να ολοκληρώσω, παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Αντί να δώσετε
µια απάντηση στο ψήφισµα-καταπέλτη του Ευρωκοινοβουλίου,
που µας θέτει στη µαύρη λίστα των χωρών της Ευρώπης ως
προς τη δηµοκρατία, που λέει ότι…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Οι Βουλευτές σας τα
λένε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): …και να σας πω
για τους Βουλευτές µας, είµαστε περήφανοι για τους Ευρωβου-
λευτές µας, θα σας πω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ! Παρακαλώ!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε,
επειδή γίνεται ένας διάλογος ενδιαφέρων, εγώ θέλω να πω το
εξής: Λένε οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας είναι οι Ευρω-
βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ που λένε για την παραβίαση του κράτους
δικαίου. Μάλιστα, είναι δύο. Οι άλλοι τριακόσιοι είκοσι οχτώ τι
είναι; Παραπλανηµένοι; Είστε σοβαροί; Είστε σοβαροί;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Όµοιοί σας είναι.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Όµοιοί µας
είναι, µάλιστα. 

Δηλαδή, προσέξτε. Ο ΣΥΡΙΖΑ χαίρεται πάρα πολύ, κύριε Πρό-
εδρε, γιατί µόλις οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας αναγνώ-
ρισαν ότι έχουµε την πλειοψηφία του Ευρωκοινοβουλίου. Είναι
όµοιοί µας οι τριακόσιοι είκοσι οχτώ Βουλευτές, δηλαδή οι Βου-

10446 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



λευτές του Μακρόν, οι Βουλευτές των Σοσιαλιστών, οι Βουλευ-
τές των Πράσινων και όλοι αυτοί είναι πράγµατι ξέρετε, γιατί
είναι δικοί µας; Γιατί είναι στη µεγάλη προοδευτική δηµοκρατική
οικογένεια, που ο κ. Μητσοτάκης µε τις επιλογές του αµφισβητεί
ότι είναι η Ελλάδα. Δεν έχετε το δικαίωµα αυτό, το ξέρετε, να εί-
µαστε στη µαύρη λίστα των χωρών που παραβιάζουν τη δηµο-
κρατία. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Παρακαλώ, µη
γελάτε. Είναι µεγάλη η ευθύνη που έχετε πάρει απέναντι στο Ευ-
ρωκοινοβούλιο. 

Λέω, λοιπόν, κύριε Πρωθυπουργέ, γιατί δεν απαντάτε, όχι στο
ποιοι το ψήφισαν, ξέρουµε ότι είναι η πλειοψηφία του Ευρωκοι-
νοβουλίου, τριακόσιοι τριάντα, µόλις δυο είναι του ΣΥΡΙΖΑ και
χαιρόµαστε γι’ αυτούς. Χαιρόµαστε όχι γιατί ο Κώστας Αρβανί-
της ήταν εισηγητής, αλλά γιατί παρενέβη κιόλας στο ψήφισµα
παράγραφος 27, έτσι ώστε να µην είναι άµεσες οι ποινές στην
Ελλάδα. Το ξέρετε ότι σας προστάτευσαν Ευρωβουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ; 

(Θόρυβος- διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Πρόεδρε!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Δεν θέλετε να
το αποδεχθείτε. Επειδή εµείς ξέρουµε για το τι γίνεται στο Ευ-
ρωκοινοβούλιο, γιατί εσάς δεν σας νοιάζει µάλλον τι γίνεται. Ξέ-
ρουµε ότι ακόµα και η υπό αίρεση εξέταση πιθανών ποινών για
τη χώρα έγινε µε παρέµβαση των Ελλήνων Ευρωβουλευτών του
ΣΥΡΙΖΑ. Αλλά το ότι η χώρα κινδυνεύει µε ποινές δεν φταίνε οι
Ευρωβουλευτές που το αποκάλυψαν. Είναι σαν να µου λέτε, δη-
λαδή, ότι ένας Έλληνας πολίτης βλέπει µία παραβίαση του δι-
καίου και στο δικαστήριο θα πει ψέµατα, για να µην τιµωρηθεί ο
γείτονας που την έκανε. Είναι δυνατόν να λέτε αυτά τα πράγ-
µατα; Είναι δυνατόν να λέτε αυτά τα πράγµατα; Δηλαδή θα λένε
ψέµατα, για να καλύψουν τις δικές σας παραλείψεις και εγκλη-
µατικές επιλογές;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Είναι δυνατόν να καλείτε εις βάρος της αλήθειας και της δη-
µοκρατίας να τοποθετούνται Ευρωβουλευτές; Είµαστε πάρα
πολύ περήφανοι για τους Ευρωβουλευτές και είναι κατάπτυστο
αυτό που είπε ο κ. Σκέρτσος. Κατάπτυστο. 

Το είπα ξεκάθαρα, κύριε Πρωθυπουργέ, και το λέω και µπρο-
στά σας. Ανθέλληνας είναι όποιος κάνει την Ελλάδα µαύρο πρό-
βατο στην Ευρώπη. Ανθέλληνας είναι όποιος παραβιάζει το
κράτος δικαίου στην Ελλάδα. Ανθέλληνας είναι όποιος δεν βοη-
θάει να επιλυθούν εγκλήµατα όπως της Πύλου και των Τεµπών. 

Ξέρετε τι πρόβληµα είναι για τη χώρα µας να ξέρουµε ότι
υπάρχουν υποκλοπές στον Αρχηγό του Στρατού δώδεκα µήνες
και δεν υπάρχει απάντηση σε µια χώρα που θέτει την εθνική
ασφάλεια πάνω απ’ όλα; Πού είναι ο πατριωτισµός σας, κύριε
Πρωθυπουργέ; Πού είναι ο πατριωτισµός; Τι γίνεται µε τις ανε-
ξάρτητες αρχές;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Λέχθηκε ότι
υπάρχουν χιλιάδες επισυνδέσεις που δεν αναφέρθηκαν στην τε-
λευταία χρονιά στην Αρχή για την Διασφάλιση του Απορρήτου
των Επικοινωνιών. Γιατί, κύριε Πρωθυπουργέ, όλα αυτά;

Εγώ, λοιπόν, λέω το εξής: Να µιλήσετε για την ελευθερία του
Τύπου, για τη δολοφονία Καραϊβάζ, να µιλήσετε για τις απειλές
κατά δηµοσιογράφων, να µιλήσετε για όλα αυτά που έχει το ψή-
φισµα του Ευρωκοινοβουλίου, αλλά για την ουσία, όχι γιατί οι
Έλληνες Ευρωβουλευτές είπαν την αλήθεια και γιατί επιτέλους
η αλήθεια ακούστηκε στο Ευρωκοινοβούλιο, αλλά δεν θέλετε να
ακούγεται µέσα στην ελληνική Βουλή. 

Αυτά είναι ερωτήµατα και να σας πω, κύριε Πρωθυπουργέ, για
να κλείσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ! Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώστε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Συγγνώµη, κύριε
Πρόεδρε. 

Απαντήσεις στον πραγµατικό δικαστή όλων µας, που είναι ο
ελληνικός λαός, πότε θα δώσετε; Γιατί κάποιες απαντήσεις στον
κ. Μπακογιάννη πήγαν στις δηµοτικές εκλογές. Το ερώτηµα είναι
ακούτε τις καµπάνες στα µπλόκα, στα πανεπιστήµια, τα ακούτε
όλα αυτά; Τα ακούτε, κύριε Πρωθυπουργέ;

Παρ’ ότι, λοιπόν, το νοµοσχέδιο αυτό είναι τµήµα µιας ανα-
γκαίας µεταρρύθµισης, δεν είναι συγχωροχάρτι για σας, κύριε
Μητσοτάκη. Η ιστορία θα γράψει ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν είχε
την επάρκεια να προχωρήσει µια µεταρρύθµιση και χρειάστηκε
η ψήφος του ΣΥΡΙΖΑ, πιθανόν του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής
και άλλων κοµµάτων από ό,τι ξέρω και η Πλεύση Ελευθερίας έχει
πει ότι θα το ψηφίσει. Γιατί; Πολύ απλά γιατί η Νέα Δηµοκρατία
δεν έχει την επάρκεια να κάνει έστω και µία απλή µεταρρύθµιση. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κύριος

Πρωθυπουργός έχει τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, για µια παρέµβαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μου ζή-

τησε ο κύριος Πρωθυπουργός τον λόγο. Αµέσως µετά τον κύριο
Πρωθυπουργό.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κύριε Φάµελλε, σχεδόν δάκρυσα µε το ενδιαφέρον σας για τη
συνοχή της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας,
αλλά πρέπει να φρεσκάρω λίγο τη µνήµη σας σχετικά µε τον
τρόπο τον οποίον εσείς διαχειριστήκατε τα ζητήµατα τα οποία
συζητούµε σήµερα. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Εσείς είστε Κυ-
βέρνηση τώρα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα
έρθω σε αυτά. 

Αναφερθήκατε στο γεγονός ότι πράγµατι εσείς προτείνατε το
σύµφωνο συµβίωσης, αλλά αποκρύψατε την πραγµατική αλή-
θεια, γιατί δεν προχωρήσατε στη νοµοθέτηση της ισότητας στον
πολιτικό γάµο.

Και η αλήθεια, κύριε Φάµελλε, είναι πολύ απλή. Έχει όνοµα:
Πάνος Καµµένος. Γι’ αυτό δεν τολµήσατε να προχωρήσετε,…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…διότι γνωρίζετε πολύ καλά ότι ήσασταν σε µια ισορροπία

τρόµου µε τον λαϊκιστή εταίρο σας, που δεν σας επέτρεπε τελικά
να προχωρήσετε µια µεταρρύθµιση που στα λόγια την πιστεύατε,
αλλά έπρεπε να έρθει µια κεντροδεξιά φιλελεύθερη παράταξη,
να έχει το θάρρος να την υλοποιήσει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όταν αναφέροµαι σε θάρρος, ναι, κύριε Φάµελλε, εγώ, από

την πρώτη στιγµή που πρότεινα αυτή τη µεταρρύθµιση στο
κόµµα µου, είπα ότι ως Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας δε-
σµεύοµαι από την παράδοση αυτής της παράταξης -και δεν είστε
εσείς σίγουρα αυτός που θα υποδείξετε πώς λειτουργεί η Νέα
Δηµοκρατία- να επιτρέπουµε στους Βουλευτές µας να ψηφίζουν
κατά συνείδηση σε τέτοιου είδους ζητήµατα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό κάναµε πάντα. Δεν περιµέναµε εσάς για να το κάνουµε

τώρα. Και είπα µάλιστα ότι πράγµατι µπορεί να φαίνεται παρά-
δοξο σε κάποιους ένα κεντροδεξιό συντηρητικό κόµµα να έρχε-
ται και να προτείνει µια τέτοια τολµηρή προοδευτική µεταρ-
ρύθµιση. Και αγωνίστηκα να πείσω όσο το δυνατόν περισσότε-
ρους Βουλευτές µου να ψηφίσουν το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
και θα σεβαστώ απόλυτα την ετυµηγορία των Βουλευτών µου και
την τελική απόφαση την οποία θα λάβουν ο καθένας ξεχωριστά,
είτε ψηφίζοντας το νοµοσχέδιο είτε απέχοντας, που είναι µια
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στάση απολύτως αποδεκτή, όπως γνωρίζετε. 
Για να δούµε και πόσοι θα απέχουν από εσάς, κύριε Φάµελλε,

µην έχουµε καµµία άλλη έκπληξη το βράδυ και το ενδιαφέρον,
αντί να στρέφεται στη Νέα Δηµοκρατία, στραφεί σε εσάς και στο
τι θα κάνει ο κ. Πολάκης τελικά, τον οποίο έχετε περίπου απειλή-
σει µε διαγραφή. Εγώ δεν απείλησα κανέναν µε διαγραφή ούτε
έβαλα κοµµατική πειθαρχία. 

Ως ένα δηµοκρατικό κόµµα άφησα τους Βουλευτές µου ελεύ-
θερους. Προσπάθησα να τους πείσω µε µια σειρά από επιχειρή-
µατα. Ήξερα εξαρχής ότι δεν µπορούσα να τους πείσω όλους
και γι’ αυτό και πολύ ανοιχτά και δηµόσια είπα ξεκάθαρα ότι το
νοµοσχέδιο αυτό δεν µπορεί να περάσει µόνο µε τις ψήφους της
Νέας Δηµοκρατίας. Κατά συνέπεια, ζήτηµα συνοχής της κυβερ-
νητικής πλειοψηφίας δεν υφίσταται. Εξάλλου έχετε πάντα στα
χέρια σας τη δυνατότητα, κύριε Φάµελλε, να καταθέσετε πρό-
ταση δυσπιστίας και να διαπιστώσετε πόσο αρραγής τελικά είναι
η ενότητα της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Από εκεί και πέρα, βέβαια, δεν είναι τυχαίο ότι αντιδράσεις στο

νοµοσχέδιο αυτό υπάρχουν σε όλα τα κόµµατα. Για το ΠΑΣΟΚ
δεν µιλήσατε. Για να δούµε πόσοι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ τελικά
δεν θα ψηφίσουν το συγκεκριµένο…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Είστε Κυβέρ-
νηση; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Μισό λεπτό.

Και περιµένω να ακούσω και τον Αρχηγό σας να τοποθετείται,
γιατί µέχρι στιγµής µού έχει κάνει εντύπωση συνολικά στο ζή-
τηµα αυτό η εκκωφαντική του σιωπή. 

Κάποιοι από εµάς είχαµε το θάρρος να βγούµε και να υπερα-
σπιστούµε τις απόψεις µας. Κάποιοι άλλοι κρύβονται, µην τυχόν
και ενοχλήσουν ένα µέρος του παραδοσιακού κοµµατικού σας
ακροατηρίου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όµως η πραγµατικότητα είναι ότι µε τη στήριξη περισσοτέρων

του ενός κόµµατος φαίνεται ότι σήµερα το βράδυ το νοµοσχέδιο
αυτό θα είναι νόµος του κράτους και απέναντι στους πολίτες,
στους συµπολίτες µας οι οποίοι πραγµατικά ενδιαφέρονται και
πολλοί µπορεί να παρατηρούν και να ακούν αυτή τη συζήτηση
µε συγκίνηση, τους αρµόζει κάτι περισσότερο από το να µετα-
τρέψουµε αυτή τη συζήτηση σε µία συνηθισµένη κοµµατική αν-
τιπαράθεση. 

Θα είναι µια µεγάλη επιτυχία της Εθνικής Αντιπροσωπείας
εφόσον το σηµερινό νοµοσχέδιο ψηφιστεί. Και τελικά φυσικά η
ιστορία θα γράψει και θα καταγράψει αυτούς που το ψήφισαν,
αυτούς που απείχαν και αυτούς που το καταψήφισαν. 

Ήθελα µόνο να αναφέρω -και νοµίζω ότι αυτό έχει ένα ενδια-
φέρον-, βλέποντας και µελετώντας άλλες χώρες που προχώρη-
σαν πριν από εµάς σε µια τέτοια νοµοθετική πρωτοβουλία, ότι
ουκ ολίγοι Βουλευτές οι οποίοι καταψήφισαν -αναφέροµαι, πα-
ραδείγµατος χάριν, σε Βουλευτές του Συντηρητικού Κόµµατος
ή Βουλευτές των Χριστιανοδηµοκρατών στη Γερµανία-, ερωτη-
θέντες κάποια χρόνια µετά, αναγνώρισαν ότι έκαναν λάθος τε-
λικά που καταψήφισαν το νοµοσχέδιο. 

Το λέω αυτό µόνο προς καταγραφή και νοµίζω το γνωρίζουν
και οι συνάδελφοι, ότι, πέραν των δηµόσιων τοποθετήσεών µου,
δεν έχω επιχειρήσει να επηρεάσω κανέναν συνάδελφο προς τη
µία ή προς την άλλη κατεύθυνση. 

Θα είναι ένα σηµαντικό βήµα δηµοκρατίας αυτό το οποίο θα
κάνουµε σήµερα ως εθνικό Κοινοβούλιο και νοµίζω ότι για µια
φορά καλό είναι να το χαιρετίσουµε και να δεχθούµε ότι µπο-
ρούµε να διαµορφώνουµε και συναινέσεις και συγκλίσεις, οι
οποίες ξεπερνούν τα στενά κοµµατικά όρια. 

Τώρα δεν θέλω να χαλάσω το κλίµα της συζήτησης, κάνοντας
εκτενείς αναφορές στα θέµατα του κράτους δικαίου. Θα πω µόνο
το εξής, κύριε Φάµελλε. Κοιτάξτε να δείτε, ο τελικός κριτής της
ποιότητας του κράτους δικαίου σε µια ευρωπαϊκή χώρα δεν είναι
ούτε το Ευρωκοινοβούλιο ούτε οι «Reporters United» ούτε ο
«Economist». Είναι η έκθεση κράτους δικαίου της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής, η οποία και επισηµαίνει διαρκή πρόοδο της Ελλάδος

στα θέµατα του κράτους δικαίου. 
Δεν είµαστε µια τέλεια δηµοκρατία. Καµµία ευρωπαϊκή χώρα

δεν είναι. Είναι υποδείξεις τις οποίες τις λαµβάνουµε υπ’ όψιν
πάρα πολύ σοβαρά, φροντίζουµε να τις διορθώσουµε και προ-
σβλέπουµε στην επόµενη ετήσια έκθεση του κράτους δικαίου να
έχουµε προοδεύσει και άλλο σε αυτή την κατεύθυνση. 

Τώρα για την εργαλειοποίηση των θεµάτων αυτών από το Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο εν όψει ευρωεκλογών, δεν νοµίζω ότι χρει-
άζεται να πω πολλά πράγµατα. Η ιστορία όµως θα γράψει, κύριε
Φάµελλε, και θα θυµηθεί τους Έλληνες -το τονίζω- Ευρωβουλευ-
τές οι οποίοι ψήφισαν υπέρ ενός ψηφίσµατος το οποίο ζητά από
την Ευρώπη να κόψει χρηµατοδοτήσεις στην Ελλάδα, το οποίο
εσείς υποκινήσατε, εσείς το συγγράψατε, εσείς το προωθήσατε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εσείς το υπερασπιστήκατε, εσείς το επικαλείστε. Των δικών

σας, µε τα ονόµατα των δύο δικών σας Ευρωβουλευτών θα είναι
ταυτισµένα µε αυτή την προσπάθεια την οποία κάνετε. Ξέρετε,
δεν είναι καινούργια αυτή η προσπάθεια την οποία κάνετε, να πα-
ρουσιάσετε µία Ελλάδα τελείως διαφορετική από αυτή την οποία
βλέπει η πλειοψηφία των Ελλήνων και των Ευρωπαίων. 

Θέλω να θυµίσω ότι αυτή ήταν και η στρατηγική σας πριν από
τις εθνικές εκλογές. Είδαµε τα αποτελέσµατα. Δεν πήγε καλά
αυτό για εσάς. Λοιπόν, επιµένετε στην ίδια στρατηγική. Διασύ-
ρετε τη χώρα σε κάποιους στο εξωτερικό. Δεν νοµίζω ότι τα παίρ-
νουν και πολύ στα σοβαρά οι πιο πολλοί σοβαροί παρατηρητές
αυτά τα οποία λέγονται και αυτά τα οποία γράφονται.

Και βέβαια τώρα, αν αρχίσω να θυµάµαι τη δικιά σας εποχή,
αναρωτιέµαι: Άραγε όλοι αυτοί οι Ευρωβουλευτές -πρωτοστα-
τούσης αυτής της συµπαθούς Ολλανδής κυρίας, η οποία απ’ ό,τι
αντιλαµβάνοµαι τώρα όχι κόµµα δεν έχει, χώρα δεν έχει να πολι-
τευθεί, πάει και πολιτεύεται στο Βέλγιο, δεν βρήκε καν κόµµα
στην Ολλανδία να πολιτευθεί-, όταν πηγαίνατε δηµοσιογράφους
στο αυτόφωρο µε τις χειροπέδες, επί δικών σας ηµερών, πού
ήταν; Όλοι αυτοί οι Ευρωβουλευτές, όταν στήνατε την υπόθεση
«NOVARTIS», πού ακριβώς ήταν; Όλοι αυτοί οι Ευρωβουλευτές,
όταν επιχειρούσατε να χειραγωγήσετε το τηλεοπτικό τοπίο µε
τις τέσσερις τηλεοπτικές άδειες, πού ήταν; Όλοι αυτοί οι Ευρω-
βουλευτές, όταν καταδικάστηκε ο κ. Παππάς 13-0 για παράβαση
καθήκοντος, πού ακριβώς ήταν, κύριε Φάµελλε; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πού ήταν; Δεν τα πήραν χαµπάρι τότε; Οπότε, ας µην κοροϊ-

δευόµαστε σχετικά µε την πολιτική υποκίνηση αυτών των ψηφι-
σµάτων. 

Και επειδή κάνατε µία αναφορά πάλι στον κ. Μπακογιάννη και
στο τι µπορεί να συµβεί, στο τι µπορεί να συµβεί στις δηµοτικές
εκλογές, δεν µπορώ να µην το σχολιάσω αυτό. Εδώ τέως δικός
σας Ευρωβουλευτής βγήκε και είπε δηµόσια ότι ο κ. Κασσελάκης
µπορεί να κερδίσει τις ευρωεκλογές, διότι νόµιζε ότι οι ευρωε-
κλογές διεξάγονται σε δύο γύρους!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ποιος το είπε
αυτό; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Προσγειωθείτε, επιτέλους, στην πραγµατικότητα, σοβαρευτείτε
και ελάτε να κάνουµε εδώ πέρα µια σοβαρή συζήτηση, όπως αρ-
µόζει σε όλους αυτούς οι οποίοι ενδιαφέρονται για το τελικό
αποτέλεσµα της σηµερινής ψηφοφορίας. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», δέκα
φοιτήτριες και φοιτητές και µία συνοδός του Οργανισµού Νεο-
λαίας Euphoria Youth Lab, στο πλαίσιο του προγράµµατος Eras-
mus. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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Τον λόγο έχει για την παρέµβασή της η Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταν-
τοπούλου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ. 

Βέβαια ζήτησα να κάνω την παρέµβασή µου παρόντος του κυ-
ρίου Πρωθυπουργού και αν θέλουν οι συνεργάτες του ας τον ει-
δοποιήσουν, γιατί σε εκείνον ήθελα να απευθυνθώ. Την κυρίως
οµιλία µου θα την κάνω αργότερα. Όπως είπα…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, ησυχία. 
Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ελπίζω, λοιπόν, να τον ειδοποιήσουν οι συνεργάτες του,
γιατί θα ήθελα να του απευθυνθώ. Δεν νοµίζω ότι είναι σωστή
αυτή η πρακτική. Νοµίζω ότι όλοι και όλες οι πολιτικοί Αρχηγοί
έχουµε ίση εδώ θεσµική θέση. Και επειδή έχω κατ’ επανάληψη
επισηµάνει ότι υπάρχει µία άνιση συµπεριφορά και µεταχείριση
και επειδή έχω κατ’ επανάληψη στον κύριο Πρωθυπουργό απευ-
θύνει πρόσκληση, και για να απαντήσει σε επίκαιρες ερωτήσεις
και για να απαντήσει σε πολύ σηµαντικά θέµατα, νοµίζω ότι είναι
µη πρέπον ότι αποχώρησε αυτή την ώρα που παρεµβαίνω ως η
επικεφαλής του µοναδικού κόµµατος το οποίο ολόκληρο -όλη
µας η Κοινοβουλευτική Οµάδα- πρόκειται να ψηφίσει το νοµο-
σχέδιο αυτό. 

Δεν ήταν ακριβές αυτό το οποίο είπε κατ’ επανάληψη, ότι δη-
λαδή όλα τα κόµµατα έχουν προβλήµατα, όλα τα κόµµατα έχουν
διαρροές. Δεν είναι αληθές. Και το είπα και στον κ. Σκέρτσο. 

Η Πλεύση Ελευθερίας, για να το ακούσουν όλοι και να το
ακούσει και ο κ. Μητσοτάκης -ο κ. Σκέρτσος το έχει ακούσει-, η
µικρή µας αυτή Κοινοβουλευτική Οµάδα είναι το µόνο κόµµα που
δεν έχει καµµία αµφιβολία, καµµία διαρροή, κανέναν δισταγµό
να ψηφίσει το νοµοσχέδιο χωρίς αστερίσκους και να δώσει πα-
ράδειγµα ηγεσίας. Αυτό ήθελα να πω στον κύριο Πρωθυπουργό. 

Η ηγεσία είναι το παράδειγµα. Η ηγεσία δεν είναι να παίζεις
µε κοµµατικά ακροατήρια και να επιτρέπεις να διαιωνίζονται οι
διακρίσεις, το µπούλινγκ, η κακοποίηση στην κοινωνία. Η ηγεσία
είναι να πεις ξεκάθαρα «ίσα δικαιώµατα για όλους τους ανθρώ-
πους». Και να µην αφήνεις ούτε να νοµικοποιούνται µε τρόπο -
θα µου επιτρέψετε να σας πω- απαράδεκτο οι διακρίσεις, η
οµοφοβία, η τρανσφοβία, ο ρατσισµός. 

Η ηγεσία είναι να πεις ξεκάθαρα ότι καλώ τους Βουλευτές µου
όλους να υπερψηφίσουν, όχι µε κοµµατική πειθαρχία, αλλά γιατί
αυτό είναι το σωστό. Και δεν αναγνωρίζω ότι είναι θέµα συνείδη-
σης να υπάρχουν κάποιοι που νοµίζουν ότι δεν είµαστε όλοι ίσοι,
που νοµίζουν ότι εκείνοι έχουν το δικαίωµα να υπαγορεύουν σε
κάποιους άλλους τι προσωπική ζωή θα αναπτύξουν, τι οικογενει-
ακή ζωή θα δηµιουργήσουν, τι σχέσεις γονεϊκές θα συνάψουν µε
τα παιδιά τους, πώς θα ζήσουν τη ζωή τους. 

Είναι µία πολύ σηµαντική στιγµή για όλους αυτούς που έχουν
παλέψει, για όλους αυτούς, για όλες αυτές, για ένα κίνηµα που
δηµιουργήθηκε γύρω από αυτή την καταπίεση και µια κοινότητα
ανθρώπων που ήρθε πιο κοντά λόγω αυτών των διακρίσεων. 

Είναι µία πάρα πολύ σηµαντική στιγµή, είναι µια στιγµή χαράς.
Και εµείς έτσι την αντιµετωπίζουµε. Και εγώ γι’ αυτή τη στιγµή
της κατάκτησης δικαιωµάτων έτσι θα µιλήσω στη συνέχεια. Είναι
στιγµή χαράς και κανείς δεν έχει δικαίωµα αυτή τη χαρά να την
αποµειώνει. 

Είναι, όµως, υποχρέωση της Κυβέρνησης, που κάνει τη σωστή
επιλογή να φέρει το νοµοσχέδιο…

Και δίνουµε τα εύσηµα στον εαυτό µας η Πλεύση Ελευθερίας,
γιατί θεωρούµε ότι πιέσαµε µε τρόπο δηµόσιο, µε τρόπο ρητό,
ξεκάθαρο, έντονο, για να κατατεθεί το νοµοσχέδιο, όταν ο κ. Μη-
τσοτάκης έλεγε ότι θα συζητήσουµε, θα συζητήσουµε, θα συζη-
τήσουµε. 

Ξέρετε πόσες φορές τον Νοέµβριο, τον Δεκέµβριο, τον Γε-
νάρη σε αυτή εδώ τη Βουλή είπα ότι καταθέστε το, καταθέστε
το και να συζητήσουµε για την ισότητα, για το ότι είµαστε όλοι
και όλες ίσοι και για το ότι δεν είναι συνειδησιακό θέµα το να αµ-
φισβητούν κάποιοι την ισότητα. 

Ήθελα επίσης να πω στον κύριο Πρωθυπουργό ότι θα έπρεπε
να είναι παρών -εγώ ήµουν- σε εκείνη την ιστορικής σηµασίας
συνεδρίαση ακρόασης φορέων, που ήρθαν οι γονείς παιδιών, τα
οµόφυλα ζευγάρια, εκπαιδευτικοί, άνθρωποι που έχουν δώσει
αγώνα για τη συµπερίληψη, όχι µόνο του εαυτού τους, αλλά και
των παιδιών τους, και έδειξαν µε την ύπαρξή τους, µε την παρου-
σία τους, µε το παράδειγµά τους πόσο καλοί γονείς είναι. Γιατί
υπάρχουν πολλά ετερόφυλα ζευγάρια που δεν κάνουν τόσα
πολλά για τα παιδιά τους. Και πολλοί άλλοι γονείς που τους
ακούσαµε δεν ήρθαν. Μίλησαν διαδικτυακά, γιατί έχουν πάει στο
εξωτερικό, µη µπορώντας να εγγυηθούν στα παιδιά τους σε αυτό
το νοµοθετικό πλαίσιο ίσες ευκαιρίες, µη µπορώντας να έχουν
ως οικογένειες αυτά τα αυτονόητα που όλες οι οικογένειες δι-
καιούνται να έχουν. 

Είναι λοιπόν -θα το ξαναπώ- θέµα ηγεσίας το να πάρει κανείς
ξεκάθαρη θέση και να µην παίζει µε τα κοµµατικά ακροατήρια. 

Εµείς έχουµε έξι Βουλευτές. Δεν επαρκούµε για να ζητήσουµε
µόνοι µας ονοµαστική ψηφοφορία. Και έκανα σχετική πρόταση
σε Βουλευτές της Νέας Αριστεράς και ελπίζω, έστω και αν έχουν
εσωτερικά διαφοροποιήσεις, να βρεθούν εννέα Βουλευτές της
Νέας Αριστεράς, για να υπάρξει ένα αίτηµα ονοµαστικής ψηφο-
φορίας για όλα τα άρθρα και όχι µόνο επί της αρχής από κόµµα
που ψηφίζει το νοµοσχέδιο. Διότι µέχρι στιγµής όλα τα αιτήµατα
ονοµαστικής ψηφοφορίας είναι από τα κόµµατα που δεν ψηφί-
ζουν το νοµοσχέδιο, από το ΚΚΕ, από τη Νίκη, από τους Σπαρ-
τιάτες, από την Ελληνική Λύση, χωρίς επαρκή αριθµό. 

Η Νέα Δηµοκρατία, που το φέρνει, δεν καταθέτει, για τους λό-
γους που είναι ορατοί, αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που λέει ότι το υποστηρίζει, καταθέτει αίτηµα ονοµαστικής
ψηφοφορίας µόνον επί της αρχής.

Θα σας πω και ένα ιστορικό στοιχείο, γιατί δεν τα ξέρει όλα ο
κύριος Πρωθυπουργός και ίσως νοµίζει ότι είναι αλλιώς τα πράγ-
µατα, αλλά κάποιοι που δίνουµε αυτούς τους αγώνες τα ξέρουµε
πώς είναι. 

Σε ένα από τα πρώτα σχέδια νόµου που είχαν κατατεθεί, όταν
ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν αξιωµατική αντιπολίτευση το 2012, το αρχικό σχέ-
διο για τα οµόφυλα ζευγάρια, που τότε αφορούσε στην τελική
του µορφή µόνον το σύµφωνο συµβίωσης, είχε περιλάβει ως
σχέδιο τον γάµο. Ήµουν στους συντάκτες του σχεδίου. Και τότε
είχε κοπεί αυτή η εκδοχή από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Παπαδηµούλη, µετέπειτα Ευρωβουλευτή. 

Αυτό το λέω, γιατί πολλοί παίζουν µε τον πόνο, µε το βίωµα,
µε την αγωνία, µε τα δικαιώµατα των ανθρώπων, αλλά λίγοι είναι
πραγµατικά διατεθειµένοι να τα υπερασπιστούν όλα αυτά µε συ-
νέπεια, µε σταθερότητα, διαχρονικά, αταλάντευτα, µε τη ζωή
τους, µε το παράδειγµά τους, µε την παρουσία τους, µε τη συ-
νέπειά τους. 

Η Πλεύση Ελευθερίας είναι διατεθειµένη να τα υπερασπιστεί
µέχρι κεραίας αυτά τα δικαιώµατα. Αυτό θα κάνουµε και ψηφί-
ζοντας όλοι και όλες το νοµοσχέδιο. Και καλούµε την Κυβέρνηση
να κάνει το ίδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Μάν-

τζος έχει ζητήσει τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό να

κάνω µιάµιση παρατήρηση.
Ακούσαµε τον κύριο Πρωθυπουργό και µόνο ως ειλικρινής αυ-

τοκριτική µπορεί να εκληφθεί η αναφορά του σε συντηρητικούς
Βουλευτές, που πράγµατι θα ήθελαν να έχουν ψηφίσει αντίθετα
σε αυτό που ψήφισαν, υπερψηφίζοντας κρίσιµα σχέδια νόµου.
Πράγµατι αυτό φαντάζοµαι ότι εκφράζει πολλούς από τους Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας ανά τον χρόνο και σε σχέση µε τα
ζητήµατα του οικογενειακού δικαίου που συζητούµε σήµερα, τις
µεγάλες µεταρρυθµίσεις του ΠΑΣΟΚ της δεκαετίας του ’80, του
’90 και του 2000 και την απαλοιφή του θρησκεύµατος από τις πο-
λιτικές ταυτότητες, αλλά και άλλα ζητήµατα και µεγάλες κοινω-
νικές και πολιτικές µεταρρυθµίσεις, όπως το Ανώτατο Συµβούλιο
Επιλογής Προσωπικού, το ΑΣΕΠ. Μόνο, λοιπόν, ως ειλικρινής αυ-
τοκριτική θα πρέπει να εκληφθεί αυτό για ψήφους που δεν έδωσε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10449



η Νέα Δηµοκρατία, όταν το ΠΑΣΟΚ και η δηµοκρατική παράταξη
ήταν στη σωστή πλευρά της ιστορίας.

Και η δεύτερη µισή παρατήρηση: Κύριε Πρόεδρε, εµείς εδώ
γνωρίζαµε ότι ο κύριος Πρωθυπουργός µε έναν τρόπο µαγικό
και µε κάθε δυνατότητα τα ακούει όλα και όλους. Το µόνο που
δεν ακούει είναι οι συνεντεύξεις του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ. Αυτό
δεν έχουµε καταλάβει πώς µπορεί να γίνεται. Θα τον ακούσετε,
λοιπόν, τον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ το απόγευµα στην οµιλία του. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τώρα συ-

νεχίζουµε µε τους συναδέλφους Βουλευτές. Από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας τον λόγο έχει η κ. Κοµνηνάκα και αµέσως
µετά είναι η κ. Θρασκιά.

ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Κύριε Πρόεδρε, δεν προηγού-
µαι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ναι, µε
συγχωρείτε, κυρία Θρασκιά, έγινε ένα λάθος. Σας αναφέραµε,
αλλά έδωσα τον λόγο στην κ. Κοµνηνάκα. Είναι επτά λεπτά, θα
περάσουν.

ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Θα περάσουν µε ενδιαφέρον,
ακούγοντας τη συνάδελφο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κυρία Κοµνηνάκα.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μετά από τη µακρά και για αρκετό διάστηµα µονοθεµατική συ-

ζήτηση που εξελίχθηκε γύρω από το νοµοσχέδιο για την ισότητα
στον γάµο, είναι µάλλον περιττό να εξηγηθεί ότι δεν µιλάµε
απλώς για ρύθµιση των προσωπικών, οικονοµικών, κοινωνικών
σχέσεων των οµόφυλων ζευγαριών, για την κοινωνική αναγνώ-
ριση της συµβίωσής τους, ούτε από την άλλη µιλάµε για κάτι που
θα ήταν ζητούµενο και κοινωνικά αναγκαίο, να καταπολεµηθούν
κοινωνικές διακρίσεις, αποκλεισµοί και προκαταλήψεις που µπο-
ρεί να δυσκολεύουν την επιλογή τους στη συµβίωση, την πρόσ-
ληψη στη δουλειά και τόσα άλλα, όταν µάλιστα όλη αυτή η
συζήτηση τροφοδότησε ακόµα περισσότερο σκοταδιστικές και
άκρως καταδικαστέες οµοφοβικές και ρατσιστικές απόψεις. 

Όµως αυτό που είτε οµολογείται είτε όχι είναι τελικά το αυτα-
πόδεικτο επίδικο του συζητούµενου νοµοσχεδίου. Είναι η ανα-
γνώριση της κοινής γονικής ευθύνης και της κοινής τεκνοθεσίας
ή τεκνοποίησης, που αντικειµενικά συνεπάγεται η αναγνώριση
του γάµου. Κι επειδή διάφορα ακούγονται όλες αυτές τις ηµέρες,
να ξέρετε ότι αυτή η συζήτηση δεν γίνεται σε κοινωνικό κενό. 

Από τη στιγµή που τα οµόφυλα ζευγάρια αντικειµενικά δεν
µπορούν να συµβάλουν από κοινού στην τεκνοποίηση και τη δη-
µιουργία της νέας ζωής και µε δεδοµένο ότι τα παιδιά που βρί-
σκονται σήµερα προς υιοθεσία στις δοµές είναι κάτι παραπάνω
από εκατό, ενώ οι αιτήσεις ζευγαριών ή µεµονωµένων προσώπων
είναι κάποιες χιλιάδες, είναι έξω από την πραγµατικότητα η κρι-
τική που ασκεί το ΚΚΕ, η ανησυχία που εκφράζει ότι µια τέτοια
ρύθµιση αντικειµενικά διευρύνει παραπέρα το πεδίο της εµπο-
ρευµατοποιηµένης ιατρικώς υποβοηθούµενης αναπαραγωγής,
εκείνης της άκρατης εµπορευµατοποίησης του γυναικείου σώ-
µατος και µάλιστα των πιο ευάλωτων και σε ανάγκη γυναικών;
Είναι αυτό της εµπορικής παρένθετης µητρότητας αλλά και των
ιδιωτικών τεκνοθεσιών από χώρες που λιµοκτονούν, που φτάνει
µέχρι το πιο αποκρουστικό φαινόµενο της εµπορίας παιδιών σε
ένα σύστηµα που όλα πουλιούνται και αγοράζονται. 

Επικαλείστε την ανάγκη να προστατευτούν τα αόρατα, όπως
λέτε, παιδιά, που βεβαίως και πρέπει και µπορεί να απλουστευτεί
η ρύθµιση των σχέσεων του παιδιού µε τον ή τη σύντροφο του
φυσικού ή θετού γονιού, όπως προβλέπεται µε ορισµένες ρυθ-
µίσεις στο αστικό δίκαιο. 

Όµως ξεχνάτε και δεν µιλάτε για τις αόρατες γυναίκες που µε-
τατρέπονται σε εργαλεία αναπαραγωγής σε µήτρες που κυοφο-
ρούν, όχι ως πράξη αλτρουισµού, αλλά ως αποτέλεσµα
εξαθλίωσης και οικονοµικού καταναγκασµού. 

Δεν µιλάτε για τα αόρατα εκείνα παιδιά που σκορπάει η φρίκη
του πολέµου, της φτώχειας και της προσφυγιάς, που σκορπάει
η έλλειψη αναγκαίων κοινωνικών υπηρεσιών για τη δωρεάν προ-

στασία του παιδιού, η έλλειψη στήριξης της µητρότητας και της
πατρότητας. Όλοι εκείνοι οι οικονοµικοί και κοινωνικοί καταναγ-
κασµοί που οδηγούν ένα παιδί να στερηθεί τους φυσικούς γονείς
του, εκείνο το σάπιο έδαφος πάνω στο οποίο ξεφυτρώνουν τα
αγκάθια της παραµέλησης και της εγκατάλειψης των παιδιών. 

Μιλάτε τελικά για την υπεράσπιση του ατοµικού δικαιώµατος
στην τεκνοθεσία, αλλά δεν έχετε την ίδια ευαισθησία για το κοι-
νωνικό δικαίωµα στην παιδική προστασία. Κι αυτό είναι φανερό
από το ίδιο το νοµικό πλαίσιο που διέπει σήµερα την τεκνοθεσία
και την αναδοχή, που είναι ήδη έκθετα στην εµπορευµατοποίηση
και αντιµετωπίζονται µε το κριτήριο του κόστους, µε βάση τις νο-
µοθετικές επιλογές που όλοι σας κάνατε από τη θέση των κυβερ-
νήσεων. 

Γι’ αυτό και οι ίδιοι που σήµερα κόπτεστε για τα δικαιώµατα
του παιδιού είστε εσείς που αφήνετε υποστελεχωµένες τις δη-
µόσιες δοµές παιδικής προστασίας, αποσύροντας την κρατική
ευθύνη, αφήνοντας τον ευαίσθητο αυτό τοµέα σε ιδιώτες, ΜΚΟ,
σε εκκλησιαστικά ιδρύµατα, µε τις γνωστές τραγικές συνέπειες
που επιβεβαιώνουν και οι πολύ αποκρουστικές τελευταίες απο-
καλύψεις. 

Μήπως µε τον ίδιο τρόπο δεν µετατρέψατε και σε επάγγελµα
την αναδοχή από µια ύψιστη πράξη αλτρουισµού, αδιαφορώντας
για την ψυχοκοινωνική ανάπτυξη των παιδιών που µπορεί σε αυτή
τη διαδικασία να αλλάζουν πολλούς επαγγελµατίες αναδόχους; 

Όταν, λοιπόν, ο δρόµος για την εµπορευµατοποίηση της τε-
κνοθεσίας και της αναδοχής είναι ήδη διάπλατα ανοιχτός, είναι
αβάσιµοι οι φόβοι ότι η αναγνώριση της κοινής γονικής µέριµνας
των οµόφυλων ζευγαριών στρώνει αντικειµενικά το έδαφος για
την ευρύτερη αγοραπωλησία παιδιών και µε τη βούλα µάλιστα
του νόµου; 

Και αυτό θα γίνει αρχικά µέσω του άρθρου 11, µε την αναγνώ-
ριση γονικής σχέσης που µε οποιονδήποτε τέτοιον τρόπο αποκτή-
θηκε στο εξωτερικό, ακόµα και µε εµπόριο παιδιών προσφύγων
από διάφορες χώρες που λιµοκτονούν ή που η ανθρώπινη και η
παιδική ζωή είναι εντελώς ευτελισµένη. Όταν µάλιστα ήδη στην
Ελλάδα, εκτός από τις δηµόσιες υιοθεσίες, είναι νόµιµες οι ιδιωτι-
κές και οι διακρατικές υιοθεσίες. 

Φυσικά η ταξικότητα διαπερνά κι αυτή τη διαδικασία, αφού βα-
σικό κριτήριο είναι και η οικονοµική και περιουσιακή κατάσταση
των υποψήφιων θετών γονιών. Αυτό είναι, λοιπόν, και το ιδανικό
περιβάλλον για να αβγατίσουν οι ιδιωτικές υιοθεσίες από επί-
σηµα και ανεπίσηµα κυκλώµατα που εκµεταλλεύονται την αγωνία
ανθρώπων να αποκτήσουν ένα παιδί. 

Με το κατάλληλο αντίτιµο παρακάµπτονται οι πολυετείς δια-
δικασίες και µαζί τους και κάθε αναγκαίος κοινωνικός έλεγχος.
Οι υποψήφιοι γονείς έρχονται σε συµφωνία µε τους φυσικούς,
είτε µόνοι τους είτε µέσω τρίτων διαφόρων µεσαζόντων, µε τις
διαδικασίες να µπορούν να ολοκληρωθούν ακόµη και σε κάποιες
εβδοµάδες. 

Κάπως έτσι ξεφυτρώνουν και τα παράνοµα κυκλώµατα, όπως
αυτό που αποκαλύφθηκε λίγα χρόνια πριν στη Θεσσαλονίκη,
όπου πρόσφεραν σε υποψήφιους γονείς παιδιά ηλικίας οχτώ
µηνών µε αντίτιµο 18.000 ευρώ. Είναι, εξάλλου, ήδη αποκαλυ-
πτικό το πλαίσιο των διακρατικών υιοθεσιών που αναγνωρίζει τη
δυνατότητα σε κοινωνικές οργανώσεις να εµπλακούν στη διαδι-
κασία ακόµα και σε ΜΚΟ. 

Τέτοιες υιοθεσίες γίνονται ήδη σε χώρες εµπόλεµες µε φτώ-
χεια, προσφυγιά, µε πολλά παιδιά σε ορφανοτροφεία, όπως στις
χώρες της Αφρικής. Η όλη διαδικασία τελειώνει γρήγορα, αλλά
κοστίζει πολλές χιλιάδες ευρώ. Μέχρι τιµοκατάλογο έχουν βγά-
λει για το πόσο κοστίζει η απόκτηση ενός παιδιού από άλλη
χώρα. 

Είναι, λοιπόν, δυνατόν να συµβιβαστούµε ότι η φροντίδα, η
ζωή ενός παιδιού κοστολογείται κι όλο αυτό µάλιστα στο όνοµα
της προστασίας των ατοµικών δικαιωµάτων; Αυτή είναι, λοιπόν,
η κοινωνική πραγµατικότητα και το έδαφος, όπου η Κυβέρνηση
µε το νοµοσχέδιο για τον γάµο στα οµόφυλα ζευγάρια θεσµοθε-
τεί την επέκταση της εµπορευµατοποίησης της τεκνοθεσίας, δι-
ευρύνοντας την πελατεία για τα επίσηµα και ανεπίσηµα
κυκλώµατα αγοραπωλησίας παιδιών. 

Αυτό είναι το κριτήριο της Κυβέρνησης, όπως και των άλλων
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αστικών κοµµάτων που στηρίζουν το νοµοσχέδιο, εκµεταλλευό-
µενοι την πραγµατική αγωνία ανθρώπων ανεξαρτήτως σεξουα-
λικού προσανατολισµού να δώσουν στοργή σε ένα παιδί που το
έχει ανάγκη. 

Αυτή την πραγµατική στόχευση του νοµοσχεδίου δεν µπορείτε
να την κρύψετε όσο και αν προσπαθείτε, γι’ αυτό και το ΚΚΕ το-
ποθετείται µε κριτήριο αυτές τις κοινωνικές ανάγκες του παιδιού.
Από αυτή τη σκοπιά αντιµετωπίζει τις υποχρεώσεις των γονιών -
φυσικών, ανάδοχων, θετών- απέναντι στις κοινωνικές ανάγκες
των παιδιών, παλεύει ενάντια σε κάθε επιχειρηµατική δράση και
στον τοµέα της παιδικής προστασίας, παλεύει τελικά για την ολό-
πλευρη κρατική προστασία των παιδιών, τη στήριξη της µητρό-
τητας και της πατρότητας, σε µια κοινωνία που δεν θα τα
λογαριάζει ως κόστος, αλλά θα δίνει νέο περιεχόµενο στη συνει-
δητή ατοµική ευθύνη των γονιών απέναντι στο παιδί. Αυτή είναι
και η πραγµατική πρόοδος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα θα πάρει η κ. Θρασκιά και έχει ζητήσει τον λόγο ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη», ο κ. Νατσιός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Συνηθίζαµε παλιότερα, κύριε Πρό-

εδρε, και ευχαριστώ που µου δίνετε τον λόγο, να γίνονται παρεµ-
βάσεις τριών ή πέντε Βουλευτών -και δεν έχω θέµα µε το ποιος
µιλάει αυτή τη στιγµή- και µετά να παίρνουν τον λόγο Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι, Πρόεδροι κ.λπ..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν το εί-
πατε, όµως, στον κ. Φάµελλο πριν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Το είπαµε από πριν, αλλά το επιση-
µαίνω, διότι καταλαβαίνετε τι συµβαίνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κατάλαβα
τι είπατε. Και εγώ το θέλω πάρα πολύ αυτό. Όταν υπάρχουν οι
Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, δυστυχώς ή ευτυχώς,
είτε οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι οι οποίοι τους εκπροσω-
πούν µε βάση τον Κανονισµό µπορούν να κάνουν οποιαδήποτε
παρέµβαση. Θα το καταλάβαινα αν θα µπορούσε αυτό να γίνει
µια συµφωνία µεταξύ των κοµµάτων ή οτιδήποτε. Από τη στιγµή
που ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας ζητά τον λόγο,
θα µπορούσε να γίνει και πριν την κ. Θρασκιά. Ο κ. Νατσιός είπε
αµέσως µετά την κ. Θρασκιά και το αποδεχτήκαµε, για να το κλεί-
σουµε αυτό το θέµα, για να µην υπάρχουν θέµατα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πείτε
µας τουλάχιστον ποιοι είναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Υπάρχει
κατάλογος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Αλλάζει ο κατάλογος
και δεν διορθώνεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν αλλά-
ζει ο κατάλογος, είναι κάτω. 

Ελάτε, κυρία Θρασκιά, έχετε τον λόγο.
ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Αγαπητές και αγαπητοί συνά-

δελφοι, έρχονται κάποιες φορές στη ζωή µας που καλούµαστε
να αναµετρηθούµε µε τον εαυτό µας, µε την ευθύνη µας και τε-
λικά µε την ιστορία. Πιστεύω ότι η σηµερινή µέρα είναι µία από
αυτές. 

Ως νέα Βουλευτής, νιώθω ιδιαίτερη τιµή και ευθύνη που µου
δίνεται η ευκαιρία να συνεισφέρω θετικά στην εξέλιξη της κοι-
νωνίας µας, κάνοντας ένα καθοριστικό βήµα µπροστά. στη δια-
σφάλιση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, στην αναγνώριση του
δικαιώµατος κάθε ατόµου στην προσωπική ευτυχία µέσα από τον
θεσµό του γάµου. 

Το τελευταίο διάστηµα υπάρχει µια έντονη συλλογιστική σχε-
τικά µε τις διαφορετικές µορφές οικογένειας. Πολλοί άνθρωποι
αντιµάχονται µε ορµή οτιδήποτε διαφορετικό από το µοντέλο της
δικής τους οικογένειας ή της οικογένειας µέσα στην οποία έχουν
µεγαλώσει. Πολλοί στέκονται µε σκεπτικισµό απέναντι στις νέες
µορφές οικογένειας και άλλοι χαιρόµαστε που υπάρχουν πλέον
περισσότεροι τρόποι να εκφράσουν και να περιγράψουν το
«µαζί» απ’ ό,τι υπήρχαν στο παρελθόν. 

Στις κοινωνίες των σχολείων είναι ιδιαίτερο ότι συναντά κανείς

όλες τις απόψεις και πολλούς διαφορετικούς τρόπους έκφρασης
αυτών. Τα παιδιά στις περισσότερες περιπτώσεις είναι φορείς
των πεποιθήσεων ή των αντιλήψεων των γονιών τους ή του ευ-
ρύτερου οικογενειακού συστήµατος µέσα στο οποίο αλληλεπι-
δρούν µε τους σηµαντικούς άλλους της ζωής τους. Όταν,
λοιπόν, σε ένα σπίτι εκφράζεται µια άποψη µε τρόπο επιθετικό ή
ακόµα και ακραίο, τα παιδιά κοµίζουν αυτή τη συµπεριφορά σαν
δική τους στις σχέσεις τους µε τους συνοµηλίκους τους. Αν «εκ-
παιδεύσουµε», δηλαδή, ένα παιδί να φοβάται ή να µισεί το δια-
φορετικό, θα υπερασπιστεί αυτή τη στάση µε πάθος στη
συναναστροφή του µε τα άλλα παιδιά. Αν µάθουµε σε ένα παιδί
να αγαπάει και να αποδέχεται τους άλλους όσο διαφορετικοί και
αν είναι από εκείνο ή την οικογένειά του, τότε η παιδική ψυχή του
θα πολλαπλασιάσει αυτή την αγάπη και θα λειτουργήσει σαν
σπόρος καλοσύνης µέσα στον κόσµο µας.

Κατανοώ και ως ειδικός ψυχικής υγείας πόσο δύσκολο είναι
να αποδεχθούµε µια διαφορετική οικογένεια. Πόσες θύελλες ξυ-
πνάει µέσα µας κάτι τέτοιο. Πόσες εσωτερικές συγκρούσεις πυ-
ροδοτεί. Πόσες προσωπικές αγκυλώσεις ξεγυµνώνει. Όµως οι
χαρούµενοι άνθρωποι σχηµατίζουν χαρούµενες και λειτουργικές
κοινωνίες. Με ανθρώπους γενναίους, που επέλεξαν την αλήθεια
από το ψέµα, την αγάπη από το µίσος, την αποδοχή από τη µι-
σαλλοδοξία. Και µόνο αυτός ο κόσµος αξίζει στα παιδιά µας... 

Η πολιτεία οφείλει να προστατεύει µε τον ίδιο τρόπο όλες τις
οικογένειες και η προστασία αυτή δεν πλήττει σε τίποτα την πυ-
ρηνική µορφή της οικογένειας. Γιατί η οικογένεια είναι εκείνο το
συναισθηµατικό πλαίσιο όπου οι άνθρωποι φροντίζουν ο ένας
τον άλλον και νιώθουν αγάπη, αποδοχή και ασφάλεια και µέσα
στο οποίο οι άνθρωποι µπορούν να εξελίσσονται και να αναπτύσ-
σονται σε όλα τα επίπεδα. 

Στην ερώτηση, λοιπόν, σχετικά µε το αν είναι έτοιµη η κοινωνία
για κάτι τέτοιο, οφείλουµε να σταθούµε αρχικά µε συναίσθηση
µπροστά στους ανθρώπους που δυσκολεύονται να αλλάξουν τη
νοοτροπία τους, αλλά και να αντιτάξουµε την ερώτηση της προ-
στασίας των παιδιών από τη βία σε όλες ανεξαρτήτως τις οικο-
γένειες και στην κοινωνία µας γενικότερα. Τα δικαιώµατα των
ΛΟΑΤΚΙ+, τα δικαιώµατα όλων ανεξαιρέτως, είναι ανθρώπινα δι-
καιώµατα. Από εκεί πρέπει να εκκινεί και εκεί να καταλήγει, αυτό
είναι που πρέπει να κατευθύνει τη συζήτησή µας. 

Σήµερα γίνεται ένα πολύ σηµαντικό, αν και καθυστερηµένο,
βήµα. Ήδη κατά την περίοδο της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ
έγινε στη χώρα µας µια σειρά σηµαντικών παρεµβάσεων. Νοµο-
θετήθηκε το σύµφωνο συµβίωσης για οµόφυλα ζευγάρια, η νο-
µική αναγνώριση της ταυτότητας φύλου, το δικαίωµα αναδοχής
τέκνων από οµόφυλα ζευγάρια. Πρόκειται για παρεµβάσεις συµ-
περίληψης, που όχι µόνο έλυσαν προβλήµατα, κατάργησαν δια-
κρίσεις, βελτίωσαν τη ζωή των συµπολιτών µας, αλλά κυρίως
χάραξαν τον δρόµο για µία πιο δίκαιη, καλύτερη κοινωνία για
όλους. 

Μετά από σχεδόν πέντε χρόνια αδράνειας συζητούµε σήµερα
για την ισότητα στον πολιτικό γάµο και για αυτονόητα δικαιώ-
µατα και µάλιστα σε ένα εµφυλιοπολεµικό κλίµα, που µε λυπεί
προσωπικά και ιδιαίτερα, µε τεράστια έξαρση στη ρητορική µί-
σους και στον κακοποιητικό λόγο, λεκτική και ψυχολογική βία µε
τη µορφή πιέσεων και απειλών, που χρησιµοποιούνται ακόµα και
από Βουλευτές µέσα στο ίδιο το Κοινοβούλιο. Η Κυβέρνηση
οφείλει να προτάξει το συµφέρον της κοινωνίας και να τερµατίσει
αυτόν τον διχαστικό λόγο που εκφέρεται και ενισχύεται απειλη-
τικά και για τον οποίο έχει τεράστια ευθύνη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν θέλουµε να µιλάµε για ισό-
τητα, πρέπει να εκλείψουν εντελώς οι συνεχείς αναφορές στα
οµόφυλα ζευγάρια και να κάνουµε λόγο για ζευγάρια ανεξαρτή-
τως φύλου. Αν θέλουµε να µιλάµε για ισότητα, πρέπει να χρησι-
µοποιούµε πιο συµπεριληπτικούς όρους και φυσικά στο πλαίσιο
αυτό είναι αναγκαία η µη χρήση έµφυλων διατυπώσεων οπουδή-
ποτε στη νοµοθεσία. Αυτό δεν είναι λεπτοµέρεια, είναι θέµα ου-
σίας. 

Είναι καθήκον µας η ισότητα στον πολιτικό γάµο, η ρύθµιση
ζητηµάτων που απορρέουν από αυτόν ή ζητηµάτων στο εργα-
σιακό περιβάλλον, αναγνώρισης γάµου, γονεϊκής σχέσης, τεκνο-
θεσίας που τελέστηκαν στο εξωτερικό. Είναι καθήκον µας να
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γίνουν ορατοί οι µέχρι σήµερα αόρατοι από τον νόµο µη βιολο-
γικοί γονείς, να προστατέψουµε τα παιδιά µε ΛΟΑΤΚΙ γονείς και
να προασπίσουµε τα δικαιώµατά τους -να κατοχυρωθούν πολι-
τειακά, νοµικά-, ώστε να δίνεται η δυνατότητα στους µη βιολογι-
κούς γονείς να είναι κοντά στα παιδιά τους όταν τους χρειάζονται
στο σχολείο, στο σπίτι, στο νοσοκοµείο, στην τραγική περίπτωση
που θα φύγει ένας εκ των δύο γονέων. Να έχουν όλα τα παιδιά
ίδια δικαιώµατα.

Βασισµένοι τόσο στις επιστηµονικές τεκµηριώσεις όσο και στις
συγκλονιστικές µαρτυρίες παιδιών που ζουν ή ενηλίκων που
έχουν µεγαλώσει µαζί σε οικογένειες µε ΛΟΑΤΚΙ γονείς, είναι κα-
θήκον µας να αποτρέψουµε τις διακρίσεις που δέχονται αυτά τα
άτοµα και τα παιδιά τους λόγω της σεξουαλικότητας των γονέων.
Και εδώ µπαίνει για µία ακόµη φορά το ζήτηµα της ενσυναίσθη-
σης και της παιδείας, το ζήτηµα στο οποίο συµπυκνώνεται η
ουσία της συζήτησής µας. Γιατί είναι σηµαντικότερο το πώς θα
δηµιουργήσουµε κατάλληλες συνθήκες συµπερίληψης και αυτό
πρέπει να ανοίξει έναν ακόµη εκτενέστερο δηµόσιο διάλογο όχι
µόνο για το αυτονόητο, για τα δικαιώµατα της κοινότητας ΛΟ-
ΑΤΚΙ, αλλά και για τη µετάπλαση τελικά της νοοτροπίας της ελ-
ληνικής κοινωνίας. 

Πώς θα αντιµετωπίσουµε τις προκαταλήψεις που εκφράζονται,
τη ρητορική µίσους ή ακόµη και τη ρατσιστική, οµοφοβική βία
και συµπεριφορά; Τι θα κάνουµε για να µην καταλήξουµε σε µια
νοµοθετική κατοχύρωση απλά στα χαρτιά, αλλά µε καθηµερινές
διακρίσεις στην πράξη; Τι θα κάνουµε για να καταστήσουµε
σαφές ότι τα δικαιώµατα αυτά αφορούν στη δηµοκρατία και την
ισονοµία, αφορούν µεν πάντα στο σύνολο της κοινωνίας, αλλά
δεν θα επηρεάσουν τη ζωή µας ούτε θα βλάψουν τον θεσµό της
οικογένειας; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Η Ελληνική Ψυχολογική Εταιρεία αναφέρει ρητά ότι «ο ισχυρι-
σµός ότι ο σεξουαλικός προσανατολισµός των γονέων επηρεάζει
ζητήµατα ανάπτυξης ταυτότητας φύλου και σεξουαλικού προσα-
νατολισµού των παιδιών δεν συνάδει µε τα ερευνητικά δεδοµένα».
Αντίθετα, οι πιο σηµαντικοί παράγοντες είναι η ποιότητα της σχέ-
σης γονέα - παιδιού, η ποιότητα των σχέσεων µεταξύ των σηµαν-
τικών ενηλίκων στη ζωή του παιδιού ή του εφήβου, οικονοµικοί και
άλλοι πόροι που είναι στη διάθεση του παιδιού ή του εφήβου.

Και πρέπει να πούµε κάτι ακόµα, ότι σηµαντικές άλλες δυσµε-
νείς συνθήκες ή παράγοντες που επηρεάζουν την ψυχολογία του
παιδιού είναι και ο στιγµατισµός οικογενειών και παιδιών µε µη
τυπικά ή νευροτυπικά χαρακτηριστικά. Είναι κρίσιµο να σχεδια-
στούν και αντίστοιχες εκπαιδευτικές και κοινωνικές πολιτικές, για
να προστατεύσουµε αυτά τα παιδιά. 

Και επιτρέψτε µου, τελειώνοντας, µια µικρή αναφορά στο κρί-
σιµο ζήτηµα της παρένθετης κυοφορίας, το οποίο πραγµατικά
πρέπει να δούµε επιτέλους συνολικά, γιατί εγείρει δύσκολα ηθικά
και νοµικά ζητήµατα καθώς και ζητήµατα ανθρωπίνων δικαιωµά-
των. Και επειδή δεν µπορώ να έχω τον χρόνο αυτή τη στιγµή να
πω αναλυτικά για περιπτώσεις που οδηγούνται οι γυναίκες από
ακραία φτώχεια ή σε απόλυτη ανάγκη στην παρένθετη µητρό-
τητα και για τους κινδύνους που υπάρχουν και για τα παιδιά που
γεννιούνται µε αυτόν τον τρόπο αλλά και για τις ίδιες τις µητέρες,
για την ψυχική και βιολογική τους υγεία, θέλω να πω ότι η Αθηνά
Λινού έχει καταθέσει µια σχετική τροπολογία και θεωρώ, κύριε
Υπουργέ, πολύ σηµαντικό να τη δούµε σοβαρά. 

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία στηρίζουµε κάθε βήµα προόδου και άρσης διακρίσεων,
πάνω από µικροκοµµατικές σκοπιµότητες. Θέλω, λοιπόν, να ανά-
ψουµε ένα φως στα σκοτάδια που µπορεί να έχουµε στο µυαλό
µας και να αφήσουµε αυτό το φως ανοιχτό στις ελεύθερες ψυχές
των παιδιών, που είναι σχεδιασµένες µόνο να αγαπούν, χωρίς να
τις λερώνουµε µε το µίσος.

Και µια που µιλάµε για παιδιά, επειδή σήµερα είναι η Παγκό-
σµια Ηµέρα κατά του Καρκίνου της Παιδικής Ηλικίας και επειδή
δεν θέλουµε άλλα παιδιά ήρωες, θέλουµε παιδιά µε δωρεάν πρό-
σβαση στην παιδιατρική σωµατική και ψυχική φροντίδα, µε τους
καλύτερους όρους, σε δοµές και νοσοκοµεία που να σέβονται
την παιδική ηλικία -που είναι το πολυτιµότερο κοινωνικό αγαθό-

και να παρέχουν στα παιδιά και τις οικογένειές τους ό,τι χρει-
άζονται στο σκληρό ταξίδι τους µέχρι την ίαση κάθε παιδιού που
νοσεί. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι δύο µαθήτριες και µαθητές
και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Κο-
σκινού Ρόδου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «Νίκη», ο κ. Νατσιός.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, επειδή είναι νωπή ακόµη η παρουσία του Πρωθυ-
πουργού στο Βήµα, ο οποίος σε µια αποστροφή του λόγου του
τόνισε εµφατικώς ότι δεν πρόκειται να καταργηθούν οι λέξεις
«πατέρας» και «µητέρα» και δεν θα επιβληθούν οι όροι «γονέας
1» και «γονέας 2», χθεσινό δηµοσίευµα της εφηµερίδας «Πρώτο
Θέµα», όπου έχει παραποµπή στην Επιστηµονική Υπηρεσία της
Βουλής, λέει κατά λέξη το εξής: 

«Πρόβληµα υπάρχει µε την ληξιαρχική καταχώριση των παιδιών
των οµόφυλων ζευγαριών, αν δεν τροποποιηθούν οι έµφυλες ανα-
φορές �µητέρα� και �πατέρας�». Και συνεχίζει το δηµοσίευµα: «Σύµ-
φωνα µε Βουλευτές της Πλειοψηφίας που εκφράζουν ισχυρό
προβληµατισµό για τις προωθούµενες ρυθµίσεις, η συγκεκριµένη
αναφορά της Επιστηµονικής Επιτροπής φωτογραφίζει τη µελλον-
τική αναγκαστική απάλειψη των όρων �µητέρα� και �πατέρας� και
την αντικατάστασή τους µε το �γονέας 1� και �γονέας 2� και έπεται
συνέχεια». Άρα ο κύριος Πρωθυπουργός σε αυτό το θέµα απο-
κρύπτει την αλήθεια. Απόκρυψη της αλήθειας σηµαίνει ψέµα.

Ακούσαµε πολλά αυτό το διήµερο από χθες που ξεκίνησε η
συζήτηση, αγαπητοί µου, σε αυτή την Αίθουσα. Είδαµε Βουλευ-
τές της Συµπολίτευσης να κονιορτοποιούν εις τα εξ ων συνετέθη
το σαθρό και σαπρό νοµοσχέδιο, µε έκδηλη την αξιοπρέπεια στο
πρόσωπό τους, µε ψηλά το κεφάλι. Άλλοι πάλι του κυβερνώντος
κόµµατος, µε φανερή την αµηχανία που πρόδιδε συνειδησιακή
σύγκρουση, να ψελλίζουν τα όσα κρανιοκενή αντιπαραθέτουν οι
υπέρµαχοι. Ακούσαµε Βουλευτές της Αριστεράς και της προ-
όδου, που ακούγαµε παλιότερα, να αµιλλώνται στο ποιος είναι ο
πιο -ας µου επιτραπεί ο νεολογισµός- φιλοοµοφυλόφιλος. Εδώ
ισχύει το ρηθέν υπό των Αρχαίων «εν αµίλλαις πονηραίς αθλιώ-
τερος ο νικήσας». 

Ήταν, βέβαια, και η ηµέρα των ερωτευµένων, το γνωστό αγ-
γλοσαξονικό πανηγυράκι, και ο έρωτας προς τις ψήφους δεν
κρύβεται. Τους ίδιους Βουλευτές της Αριστεράς τούς ακούσαµε
να αραδιάζουν, λόγω έλλειψης σοβαρών επιχειρηµάτων, τα χιλι-
οειπωµένα αναµασήµατα που απαλλάσσουν από τον κόπο της
σκέψεως, ότι όσοι αντιδρούµε είµαστε φασίστες, ακροδεξιοί,
σκοταδιστές και άλλα ηχηρά παρόµοια, που λέει κι ο ποιητής. 

Κάποιοι προσέφυγαν και στην Αγία Γραφή, ψάχνοντας εναγω-
νίως σπαράγµατα για την αγάπη βέβαια, για να κατακεραυνώ-
σουν κατά τη γνώµη τους εµάς τους χριστιανούς, ότι είµαστε
υποκριτές και «ουαί υµίν» και να οι Γραµµατείς και να οι Φαρι-
σαίοι. Χαιρόµαστε ειλικρινώς που τους αναγκάσαµε τρόπον τινά
να ανοίξουν το Ευαγγέλιο, ίσως για πρώτη φορά κάποιοι. Πρώτη
φορά ακούστηκαν τόσες παραποµπές από το Ιερό Ευαγγέλιο
µέσα σε αυτή την Αίθουσα και γι’ αυτό χαιρόµαστε. Θα το θεω-
ρήσουµε µια µικρή νίκη της Νίκης. 

Βεβαίως, το «άρσεν και θήλυ εποίησεν αυτούς ο Θεός» που
βρίσκεται στη «Γένεση» το προσπέρασαν στην αρχή της Αγίας
Γραφής, γιατί στη φράση αυτή τελειώνουν όλα. Αν όλοι εδώ
µέσα θυµόµασταν το βάπτισµά µας, όσοι αντιδρούν και είµαστε
δηλαδή χριστιανοί ορθόδοξοι βιωµατικώς, η συζήτηση θα είχε
τελειώσει και θα πηγαίναµε στα σπίτια µας. 
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Όσο δε για τις αιτιάσεις ότι είµαστε φασίστες και σκοταδιστές,
παραπέµπω -και εµείς πρέπει να αµυνθούµε- στο κύκνειο άσµα
του Μίκη Θεοδωράκη, ο οποίος µιλώντας στις 4-2-2019 εδώ στην
Αθήνα σε εκείνα τα ωραία συλλαλητήρια για την προδοσία της
Μακεδονίας είπε κατά λέξη τα εξής: «Είµαι πατριώτης, διεθνι-
στής και αντιµάχοµαι τον φασισµό σε κάθε του µορφή, ιδιαίτερα
στην πιο απατηλή και επικίνδυνη µορφή του, την αριστερό-
στροφη».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι το ελληνικό Κοινο-
βούλιο βιώνει µια από τις χειρότερες στιγµές της ιστορίας του
κοινοβουλευτικού βίου του νέου Ελληνισµού. Η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας εισήγαγε για ψήφιση στην Ολοµέλεια ένα
επαίσχυντο νοµοσχέδιο, τη θέσπιση του ψευτογάµου των οµο-
φυλοφίλων, το οποίο έχει τρεις ολέθριες συνέπειες: πρώτον, τη
νοµιµοποίηση της διαστροφής της ανθρώπινης φυσιολογίας και
οντολογίας, δεύτερον, τη βεβήλωση του ιερού θεσµού του
γάµου και, τρίτον, την παράδοση άνευ όρων παιδιών για υιοθεσία
σε οµοφυλόφιλα ζευγάρια, µε πραγµατικά απρόσµενες και τρα-
γικές συνέπειες για τα αθώα αυτά πλάσµατα. 

Τις τελευταίες εβδοµάδες παρακολουθούµε έκπληκτοι µια
λυσσαλέα προσπάθεια, ώστε η σύζευξη ανδρός και γυναικός να
εξισωθεί µε άγονες µείξεις, που δεν αλληλοσυµπληρώνονται και
δεν γεννάνε ζωή. Η ζωή, αγαπητοί µου, δεν είναι βεστιάριο, ιµα-
τιοθήκη, για να ντύνεται ο καθένας σε ό,τι ρόλο θέλει να παίξει.
Δύο άντρες, όσο και να πασχίζουν, µητρικό φίλτρο δεν έχουν.
Δύο γυναίκες πατρικό πρότυπο δεν προσφέρουν. Και η αγάπη
δεν έχει σχέση µε την ακόρεστη ικανοποίηση των επιθυµιών. «Η
αγάπη ου ζητεί τα εαυτής», λέει ο ουρανοβάµων Παύλος, δηλαδή
«η αληθινή αγάπη δεν ζητεί το συµφέρον της». Την αγάπη για το
παιδί δεν την αποκτάς σαν να ψωνίζεις ένα κατοικίδιο από το pet
shop. Ακόµη και ένα κουτάβι που πρόκειται να δοθεί για υιοθεσία
δεν το παίρνουν από τη µητέρα του πριν απογαλακτιστεί και
εσείς µας λέτε ότι το να ξεριζώσετε εντελώς τον ιερό δεσµό µη-
τέρας και παιδιού είναι προϊόν αγάπης; 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η οικογένεια είναι ο βασικός πυ-
ρήνας της κοινωνικοποίησης του ανθρώπου και οικογένεια είναι
µόνο εκείνη που έχει ανδρόγυνη συγκρότηση. Αυτό πίστευε πάν-
τοτε η ανθρωπότητα. Είναι αστείο να νοµίζουν κάποιοι ότι η ιστο-
ρία αρχίζει από αυτούς. Οικογένεια επίσης µπορεί να χαρα-
κτηριστεί και η µονογονεϊκή οικογένεια, γιατί στον πυρήνα της
είναι ανδρόγυνη, και καµµιά άλλη. Μη διαφθείρετε επιτέλους και
τις λέξεις. Μπορεί άλλου είδους οικογένειες να υπήρχαν και άλ-
λοτε, αλλά η κοινή πανανθρώπινη συνείδηση ποτέ δεν τις ονό-
µασε οικογένειες. Μη µολύνετε αυτή την ιερή λέξη. 

Η οικογένεια περιέχει και την αγάπη και τον έρωτα και τη σε-
ξουαλικότητα, αλλά είναι ταυτόχρονα κάτι πολύ περισσότερο
από αυτά, είναι κάτι πολύ περισσότερο από έναν σεξουαλικό
προσανατολισµό, κάτι αφάνταστα περισσότερο. Η οικογένεια
έχει ένα στοιχείο ιερότητας. Όπου αυτό δεν υπάρχει, η οικογέ-
νεια ευτελίζεται σε ποικίλες σχέσεις. Όταν ένας οµοφυλόφιλος
κηδεµόνας αναλαµβάνει τον ρόλο της µητέρας και ο άλλος τον
ρόλο του πατέρα, δείχνει ότι αυτή η στείρα συνύπαρξη δεν είναι
τίποτε άλλο από µια στρεβλή αποµίµηση του φυσιολογικού ζεύ-
γους. 

Λέτε ότι στο νοµοσχέδιο δεν υπάρχει παρένθετη µητρότητα
και κατάργηση των όρων «µητέρα» και «πατέρας», όπως προ-
είπα, που θα καθιερωθεί σίγουρα. Να επαναλάβουµε κάποια νού-
µερα, για να µάθετε όσοι Βουλευτές δεν ξέρετε σε τι κτηνωδίες
µάς οδηγεί η Κυβέρνηση µε µαθηµατική ακρίβεια. 

Ο παγκόσµιος τζίρος του νοµιµοποιηµένου εµπορίου βρεφών
µέσω παρένθετης µητρότητας εκτιµάται ότι για το 2022 ανήλθε
σε 14 δισεκατοµµύρια δολάρια. Μέχρι το 2032 το ποσό αυτό
προβλέπεται να εκτιναχθεί στα 129 δισεκατοµµύρια δολάρια,
σύµφωνα µε σοβαρές έρευνες. Και πόσο στοιχίζει το να ξεπου-
λήσει το σπλάχνο της η κάθε µητέρα; Αναλόγως την οικονοµία
της χώρας που το επιτρέπει. Υπάρχουν τα οικονοµικά σκλαβο-
πάζαρα και, βέβαια, τα σκλαβοπάζαρα πολυτελείας. 

Για παράδειγµα, στη Γεωργία και την Ουκρανία τα εµπορικά
προγράµµατα παρένθετης µητρότητας κοστίζουν περίπου 40.000
µε 50.000 δολάρια, ενώ στο Μεξικό 60.000 µε 70.000 δολάρια. Στη
χώρα όπου τα πάντα πωλούνται και τα πάντα αγοράζονται, στις

Ηνωµένες Πολιτείες δηλαδή, τα ποσά διπλασιάζονται και φτάνουν
κατά µέσο όρο τις 120.000 δολάρια. Ιλιγγιώδη ποσά, που έχουν
να κάνουν µε µια νοµιµοποιηµένη σωµατεµπορία, ενώ οι δύστυχες
αυτές µητέρες σε πολλές περιπτώσεις παίρνουν το εν τέταρτο
αυτού του ποσού, για να πουλήσουν το ίδιο τους το παιδί, ενώ τα
υπόλοιπα χρήµατα τα καρπώνονται οι γιατροί και οι κλινικές. 

Χθες ο Βουλευτής της Νίκης κ. Οικονοµόπουλος έδειξε και
διαφηµιστικό από την Κύπρο, όπου µπορούσε ο καθένας, ιδίως
τα οµοφυλόφιλα ζευγάρια, να παραγγείλει παιδιά µε προδιαγρα-
φές που ήθελαν και θέλουν. Και, ακόµη χειρότερα, αυτά τα κατά
παραγγελία παιδιά πολύ συχνά επιλέγονται µε προϋποθέσεις ευ-
γονικής. Οι πελάτες πληρώνουν ακριβά για τα «αξεσουάρ» τους
και δεν θέλουν ατέλειες στα κυοφορούµενα έµβρυα. Και εκείνες
οι δύστυχες ψυχούλες που θα θεωρηθούν «ελαττωµατικά προ-
ϊόντα» πολύ συχνά καταλήγουν να γίνονται κλινικά απόβλητα. Και
στο κάτω-κάτω, πού θα βρεθούν τα παιδιά εδώ στην Ελλάδα;
Μήπως γι’ αυτό έγινε και αυτή η ύπουλη επίθεση και η πολεµική
κατά της «Κιβωτού» του πατρός Αντωνίου; 

Εξευτελίζετε τη γυναίκα και ως σύζυγο και ως µητέρα και ως
άνθρωπο. Η φιλόστοργη µήτρα της µάνας µετατρέπεται σε ερ-
γοστάσιο ζωντανών ανταλλακτικών για τη φιλαυτία µιας εγωµα-
νούς µειοψηφίας. Το κατάπτυστο νοµοσχέδιό σας αποτελεί ύβρη
για τον ιερό γάµο, ύβρη για τη µητρότητα, ύβρη για την πατρό-
τητα, ύβρη για το παιδί, ύβρη για τους προγόνους µας, ύβρη για
τη φύση και πάνω απ’ όλα ύβρη και βλασφηµία για τον ίδιο τον
Θεό, που είναι ο κύριος των βιολογικών νόµων και της φυσικής
τάξεως. Χωρίς καµµία υπερβολή θα πω ότι πρόκειται για το πιο
ανόσιο νοµοσχέδιο που έχει κατατεθεί από δηµιουργίας του ελ-
ληνικού κράτους.

Στην Κυβέρνηση ισχυρίζονται -το ακούσαµε- ότι σέβονται τη
στάση της Εκκλησίας, αλλά δεν πείθουν κανέναν, αφού το «ή
παπάς παπάς ή ζευγάς ζευγάς», µία -δεν µπορούµε να καταλά-
βουµε- ακατανόητη παροιµία, επιστράτευσε ο Πρωθυπουργός.
Αφού ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος µάλιστα έφτασε να µας κάνει
µέχρι και κατήχηση ότι η οµοφυλοφιλία δεν είναι αµαρτία. Εφό-
σον ο κ. Παύλος Μαρινάκης έγινε ακόµα και θεολόγος για να
στηρίξει τους γκέι γάµους, περιµένουµε σε λίγο η Κυβέρνηση να
εκδώσει και δικό της «ευαγγέλιο», για να µην ταράζεται ο Πρω-
θυπουργός από τη διδασκαλία του Χριστού και των Πατέρων.
Κατά τα άλλα, όµως, τη σέβεστε την Εκκλησία. 

Εµείς, λοιπόν, να σας πληροφορήσουµε πως ως Έλληνες χρι-
στιανοί ορθόδοξοι δεν µπορούµε να κλείσουµε τα µάτια στο
«τίµα τον πατέρα σου και τη µητέρα σου». Δεν έδωσε εντολή ο
Κύριος «τίµα τον γονέα 1 και τον γονέα 2». Θα πορευθούµε µέχρι
τέλους µε αγάπη προς τον πλησίον µας, αλλά και µε πίστη και
ευλάβεια στο «Σύνταγµα» της Εκκλησίας µας, στο Ιερό Ευαγγέ-
λιο. 

Μερικά όµως ερωτήµατα επί της διαδικασίας. Πρώτον, γιατί
δεν κατήρτησε τον νόµο που αλλάζει το οικογενειακό δίκαιο και
δεν τον εισήγαγε στην Εθνική Αντιπροσωπεία ο αρµόδιος Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης; Δεν είµαι νοµικός, αλλά ξέρουµε ότι τις αλλα-
γές στον Αστικό Κώδικα τις εισηγείται το Υπουργείο Δικαιοσύνης.
Γιατί δεν εµφανίζεται ο κύριος Υπουργός; Κρύβεται; 

Είδα στο διαδίκτυο ένα βίντεο σε µια βιβλιοπαρουσίαση του
βιβλίου «Woke. Η καθολική αποδόµηση. Έθνος - φύλο - φυλή»
στις 16 Μαΐου του 2023. Ο νυν Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Φλωρί-
δης, σχολιάζοντας την παράνοια της κουλτούρας της αφύπνισης
που αποδοµεί τα δύο φύλα, δήλωσε µε έπαρση και αγανάκτηση:
«Έχουµε να κάνουµε µε µια ηλιθιότητα απίστευτης ισχύος και
υπάρχει ένα θέµα ότι οι ηλίθιοι δεν µπορούν να αντιµετωπιστούν
εύκολα». Γιατί δεν αναθέσατε το νοµοσχέδιο στο Υπουργείο Κοι-
νωνικής Συνοχής και Οικογένειας; Τι πιο φυσικό; Μήπως γιατί
κατά το βάθος θεωρείτε την οικογένεια αφύσικη σχέση; 

Δεύτερον, σε ΦΕΚ που δηµοσιεύτηκε την Παρασκευή 19-1-
2024 µε απόφαση του Πρωθυπουργού άλλαξαν οι αρµοδιότητες
του Υπουργού Επικρατείας κ. Σκέρτσου και ανέλαβε υπεύθυνος
εθνικής στρατηγικής για την ισότητα των ΛΟΑΤΚΙ+. Γιατί αυτή η
θετική διάκριση υπέρ µιας συγκεκριµένης οµάδας, µε κριτήριο
τον σεξουαλικό προσανατολισµό; Είναι ο προαναφερόµενος
Υπουργός Υπουργός µε αρµοδιότητα τους οµοφυλόφιλους;
Ιδρύθηκε ατύπως Υπουργείο ΛΟΑΤΚΙ, Υπουργείο οµοφυλοφίλων; 
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Ακούσαµε, διαβάσαµε σε πρωτοσέλιδα εφηµερίδων ότι οδυ-
ρόταν ο κ. Σκέρτσος στο Υπουργικό Συµβούλιο για τα τρία ανίψια
του που είναι οµοφυλόφιλοι και δεν θα είχε πρόσωπο να τα αντι-
κρίσει. Δεν είναι περίεργο να εισηγείται ο νοµοθέτης ρύθµιση
στην οποία έχει έννοµο συµφέρον να επωφεληθεί; 

Αποκλείσατε την Εκκλησία, ειπώθηκε, από τις επιτροπές για
το νοµοσχέδιο, εσείς που ανάβατε κάποτε λαµπάδες ίσαµε το
µπόι σας στην Παναγία της Τήνου -για τον Πρωθυπουργό οµιλώ-
, ενώ κλήθηκε και ο τελευταίος σύλλογος προώθησης της οµο-
φυλοφιλίας να λάβει θέση. Θυµίζω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έχει καλέσει την
Εκκλησία στο σύµφωνο συµβίωσης. 

Μας λέτε οµοφοβικούς. Γιατί στο προεκλογικό σας πρό-
γραµµα δεν χρησιµοποιήσατε τη λέξη «γάµος»; Γιατί δεν το απο-
καλύψατε στους ψηφοφόρους σας; Μας λέτε ότι είναι πρόοδος.
Πρόοδος πώς; Στα εκατόν ενενήντα τρία ή εκατόν ενενήντα τέσ-
σερα, αν θυµάµαι καλά, κράτη του ΟΗΕ µόνο τριάντα έξι ψήφι-
σαν υπέρ του λεγόµενου γάµου, τα εκατόν πενήντα επτά δεν
έχουν ψηφίσει. 

Και να µη µας δείχνουν χάρτες µε τη Δύση. Ανήκοµεν και σε-
ξουαλικώς εις την Δύσιν; Να απαντηθεί αυτό. Ούτε η Ευρώπη
µάς το ζητάει ούτε η Ευρωπαϊκή Σύµβαση των Δικαιωµάτων του
Ανθρώπου. Στη δηµόσια διαβούλευση αναφέρθηκε ο κύριος
Πρωθυπουργός, αλλά δεν το είπε αυτό. Από κάτω υπήρξαν επτά
χιλιάδες σχόλια, εκ των οποίων πάνω από το 70% ήταν αρνητικά
στο υπό συζήτησιν νοµοσχέδιο. Και εξάλλου έχει καταδικαστεί
αυτό και από διάφορα άλλα δόγµατα και από το Άγιον Όρος και
από Αρχιεπισκοπές.

Και τώρα ερχόµαστε να αναδείξουµε τα ωµά ψεύδη του κ.
Σκέρτσου στην είκοσι σελίδων παρουσίαση που συνοδεύει το νο-
µοσχέδιο για τον γάµο των ΛΟΑΤΚΙ ατόµων. 

Η συνοπτική αυτή παρουσίαση περιέχει ορισµένα σηµεία που
δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα, αποπροσανατολίζον-
τας και παραπλανώντας µε ύπουλο τρόπο τα κόµµατα και τους
πολίτες.

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, σας λέει κάτι το όνοµα Γκάρτρελ
Νανέτ; Πρόκειται για µια Αµερικανίδα ψυχίατρο, λεσβία και ακτι-
βίστρια των ΛΟΑΤΚΙ, της οποίας τις µελέτες επικαλείστε στην πα-
ρουσίασή σας. Αναφέρεστε σε έξι µελέτες της, αλλά παραδόξως
ξεχάσατε µια έβδοµη, την οποία θα καταθέσω στα Πρακτικά.

Την «ξεχάσατε» -εντός εισαγωγικών η λέξη- διότι σε αυτή τη
µελέτη η Γκάρτρελ παραθέτει στατιστικά δεδοµένα που καταδει-
κνύουν ότι παιδιά οµόφυλων ζευγαριών είναι περισσότερο ευε-
πηρέαστα στη διαµόρφωση ενός οµοφυλοφιλικού σεξουαλικού
προσανατολισµού σε σχέση µε παιδιά που ανετράφησαν από
ετερόφυλα ζευγάρια. Όταν ρωτήθηκε η προαναφερόµενη ψυχία-
τρος να εξηγήσει γιατί οι γιοι και οι κόρες των οµοφυλόφιλων
ζευγαριών είναι λιγότερο πιθανό να είναι ετεροφυλόφιλα άτοµα
σε σχέση µε τα παιδιά των παραδοσιακών οικογενειών µε πατέρα
και µητέρα, απάντησε ότι αυτό οφείλεται στο οικογενειακό τους
περιβάλλον. 

Γιατί το αποκρύψατε αυτό, κύριε Υπουργέ; Δεν ακολουθείτε
την επιστήµη ή την ακολουθείτε µόνο επιλεκτικά, προκειµένου
να εξυπηρετήσετε τα άνοµα σχέδιά σας; 

Αλλά και άλλα σηµεία της παρουσίας σας είναι εξαιρετικά αµ-
φισβητούµενα από την επιστήµη, καθότι υπάρχουν αντίθετες µε-
λέτες και δηµοσιεύσεις που τα καταρρίπτουν. 

Μιλάτε για ξεκάθαρη συµφωνία στη βιβλιογραφία, ότι τάχα δεν
υπάρχουν ουσιώδεις διαφοροποιήσεις µεταξύ των παιδιών των
ΛΟΑΤΚΙ ζευγαριών σε σχέση µε τα παιδιά µε πατέρα και µητέρα
στη γνωστική ανάπτυξη και τις σχολικές επιδόσεις, στην κοινω-
νική ανάπτυξη και στην ψυχολογική ανάπτυξη. Και όµως αν ανα-
ζητήσετε το άρθρο του ψυχιάτρου δόκτορος Φιτζγκίµπονς -το
καταθέτω κι αυτό στα Πρακτικά- στο οποίο συνοψίζει δεκάδες
επιστηµονικές δηµοσιεύσεις, θα διαπιστώσετε καταφανώς ότι τα
ανωτέρω στοιχεία της παρουσίασής σας ανατρέπονται εµφατικά.
Αλλά και αυτές τις µελέτες και πάλι θάψατε.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πατριωτικού
Κινήµατος - ΝΙΚΗ κ. Δηµήτριος Νατσιός καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

Με την είκοσι σελίδων παρουσίασή σας αποκρύψατε ανεντί-
µως όλα τα επιστηµονικά δεδοµένα, τα οποία αποτελούν κόλαφο
για τις επιδιώξεις σας. Με τέτοιες πρακτικές ασκείτε πολιτική, µε
την αλά καρτ επίκληση της επιστήµης; Δεν ντρέπεστε να παρα-
πληροφορείτε εντέχνως τον λαό και τα κόµµατα; 

Αµφισβητούµε µε τα παραπάνω κάθε µελέτη που µας έχετε
φέρει ως τώρα ως θεµελίωση των θέσεών σας. Αποδεικνύεστε
πλήρως αναξιόπιστοι, βρίσκεστε, αγαπητοί µου, σε φανερή αν-
τίθεση µε τον κόσµο που σας ψήφισε. Όλοι ρωτούν γιατί αυτή η
επιµονή, η εµµονή καλύτερα. 

Αν ισχύει, κύριε Μητσοτάκη, ότι το κάνετε γιατί ορέγεστε, ορε-
γόσασταν, θέση περίοπτη στην Ευρώπη, όπως φηµολογείται, ή
κάπου αλλού, τζάµπα ο κόπος σας, τζάµπα και οι µαλάξεις και η
ταλαιπωρία και τα φροντιστήρια στους Βουλευτές σας µετά τον
διασυρµό σας από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Παριστάνετε
τους προοδευτικούς, όµως αντιγράφετε τους µπολσεβίκους. 

Στην «Καθηµερινή» στις 5-2-2024, άρθρο του καθηγητή Γερά-
σιµου Μοσχονά, καθηγητή Συγκριτικής Πολιτικής Ανάλυσης στο
Πάντειο Πανεπιστήµιο, παραθέτει και ιστορικές πηγές, διαβάζουµε
επιγραµµατικώς τα εξής: Τη δεκαετία του 1920, τα σοβιετικά δι-
καστήρια αποδέχτηκαν γάµους µεταξύ ατόµων του ιδίου φύλου
ως νόµιµους όπως και την έκτρωση. Το 1934 ο πατερούλης Στάλιν
επαναποινικοποίησε την οµοφυλοφιλία και την αναθεµάτισε ως σε-
ξουαλική διαστροφή, γιατί προφανώς αντιλήφθηκε ότι οδηγεί στην
αποσύνθεση της οικογένειας και συνακόλουθα στην κοινωνική διά-
λυση. Είναι όντως µια περίεργη επανάληψη της ιστορίας, επανα-
λαµβάνονται πολιτικές µπολσεβίκων, τις οποίες ο Στάλιν
καταδίκασε ως επικίνδυνες για την κοινωνική συνοχή και µάλιστα
υπερασπίζεται µε σθένος και ου κατ’ επίγνωση ζήλο το νοµοσχέ-
διο. Περίεργα πράγµατα. Μάλλον πρέπει να σας δει κάποιος ιστο-
ρικός.

Εισάγετε το παρόν νοµοσχέδιο µε τακτική Σηµίτη. Τι έλεγε για
τις ταυτότητες ο πρώην Πρωθυπουργός; Ότι το επιβάλλει η Ευ-
ρώπη και µάλιστα είχε επιδοθεί σε άθλια πολεµική κατά της Εκ-
κλησίας, τα ίδια. Και τότε όσοι αντιδρούσαµε, µε επικεφαλής τον
αείµνηστο Αρχιεπίσκοπο Χριστόδουλο, µας λέγατε θλιβερές µει-
οψηφίες, ακραίους, σκοτάδια και λοιπά φληναφήµατα. 

Να συνεχίσω τις ουρανοµήκεις προοδευτικότητές σας; 
Στο πόρισµα της επιτροπής Σισιλιάνου -αυτό ας το ακούσουν

οι γονείς- µε αντικείµενο την εθνική στρατηγική για την ισότητα
των ΛΟΑΤΚΙ, αναφέρονται τα εξής για το πολύ ευαίσθητο θέµα
της εκπαίδευσης: Η σεξουαλική αγωγή να καταστεί προοπτικά
υποχρεωτικό µάθηµα στα σχολεία µε επαρκείς ώρες διδασκα-
λίας. Μάλιστα. Ακόµη, το σχολικό πρόγραµµα θα µπορούσε επί-
σης να συµπεριλάβει την ανάδειξη σηµαντικών λογοτεχνικών
κειµένων ΛΟΑΤΚΙ+ συγγραφέων, ιστορικών µορφών, ΛΟΑΤΚΙ+
προσώπων που προήγαγαν τον πολιτισµό και τις επιστήµες ή τη
συµµετοχή στα κοινά και την πολιτική. Ακόµη και στο µάθηµα της
έκθεσης, διαβάζω: Σκόπιµη θα ήταν η ανάλυση θεµάτων που
προάγουν τη διαφορετικότητα και ειδικότερα την ΛΟΑΤΚΙ ορα-
τότητα.

Πολλή ορατότητα και αορασία έπεσε εδώ µέσα, λες και ο άν-
θρωπος µπορεί να αλλάξει σύνθεση. Θα πρέπει να αναθεωρη-
θούν τα σχολικά εγχειρίδια Γλώσσας, το πιο σοβαρό µάθηµα και
το πιο χρήσιµο µάθηµα από το δηµοτικό, η Κοινωνική και Πολι-
τική Αγωγή, η Βιολογία κ.λπ., ώστε να συµπεριλάβουν ζητήµατα
σεξουαλικού προσανατολισµού, ταυτότητας φύλου, έκφρασης
φύλου και άλλα. 

Ήδη ξεκίνησαν τα φροντιστήρια για δασκάλους. Συνεχώς, ανά
τρίµηνο, ανανεώνεται µία πρόσκληση, µία εγκύκλιος, να εκπαι-
δευτούν οι δάσκαλοι πάνω στη ΛΟΑΤΚΙ ατζέντα. Αυτά να τα
ακούνε, όπως είπα, οι γονείς. Θα αλλάξει η σχολική εκπαίδευση,
τα παιδιά του λαού µας θα εκπαιδεύονται, θα εθίζονται µε ισχυ-
ρές δόσεις της οµοφυλοφιλικής συµπεριληπτικής, το λένε, ατζέν-
τας. Ήταν που ήταν και είναι σκοτάδι και παιδοµάζωµα η παιδεία
µας, η πάλαι ποτέ ελληνική, τώρα ρίχνετε τις τελευταίες φτυα-
ριές.

Τελειώνω εν περιλήψει. Προσβάλλετε τον ορισµό του µυστη-
ρίου του γάµου φέρνοντας την παρένθετη µητρότητα. Μας οδη-
γείτε ολοταχώς στην άφυλη κοινωνία. Προσβάλλετε τον ορισµό
της βάπτισης µε την ονοµατοδοσία. Αλλάξατε τον ορισµό της
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εξοδίου ακολουθίας µε την αποτέφρωση, καύση των νεκρών. Κα-
ταργήσατε τη βλασφηµία στα θεία. 

«Καν ακούσης τινός εν αµφόδω ή εν αγορά µέση βλασφηµούν-
τος τον Θεόν, επιτίµησον, καν πληγάς επιθείναι δέη, µη παραι-
τήση, ράπισον αυτού την όψιν, σύντριψον το στόµα, αγίασον σου
τη χείρα διά της πληγής», λόγια του Αγίου Ιωάννη του Χρυσό-
στοµου, στο έργο του «Προς Ανδριάντας». 

Επίσης µετατρέπετε το πρόσωπο σε αριθµό µε τις νέες ταυ-
τότητες. Μας λέγατε κάποτε ότι θα αφαιρέσετε το θρήσκευµα
ως προσωπικό δεδοµένο και µας φέρνετε τώρα, τον καιρό
ετούτο, ταυτότητες γεµάτες προσωπικά δεδοµένα. 

Συµπέρασµα: Οι νεοδηµοκράτες, οι ψηφοφόροι σας, σας ψή-
φισαν για Νέα Δηµοκρατία και εσείς γίνατε ΣΥΡΙΖΑ. Ο Αρχηγός
της συντηρητικής παράταξης στην πατρίδα µας, πολιτική ουρά
των κυρίων Κασσελάκη και «…».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, κύριε

Πρόεδρε, πρέπει να ανακαλέσετε το τελευταίο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ ανακαλέ-

στε και θα αφαιρεθεί φυσικά και από τα Πρακτικά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Τελειώνω.
Αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, µε δραµατική

έκκληση τελειώνω, στο όνοµα της φυσιολογικότητας, στο όνοµα
του σεβασµού της ανθρώπινης φυσιολογίας και οντολογίας, στο
όνοµα της ανθρώπινης αξιοπρέπειας, στο όνοµα του σεβασµού
του ιερού θεσµού του γάµου και των γνήσιων ελληνορθόδοξων
παραδόσεων και στο όνοµα της προστασίας των ανυπεράσπι-
στων παιδιών, να καταψηφίσετε το επαίσχυντο σχέδιο νόµου,
αποδεικνύοντας ότι σέβεστε τη λαϊκή εντολή του εν πολλοίς ευ-
σεβούς ελληνικού λαού που σας ανέδειξε µε την ψήφο του αντι-
προσώπους του έθνους. Υπακούστε στη συνείδησή σας και όχι
στις φωνές του κ. Σκέρτσου.

Η Νίκη -και κλείνω- µε αίσθηµα ευθύνης και σεβασµού στις
αρχές της Ρωµιοσύνης, µε προσήλωση στον ιερό θεσµό του
γάµου και της παραδοσιακής οικογένειας -το θεοΐδρυτο µέγα µυ-
στήριο, την τελευταία µεγάλη του γένους σχολή, αυτό είναι οι-
κογένεια-, καταψηφίζει το νοµοσχέδιο, έχοντας εµείς στη Νίκη
ήσυχη τη συνείδησή µας ότι πράττουµε το καθήκον µας ως χρι-
στιανοί ορθόδοξοι και ως Έλληνες πολίτες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ζήτησε τον λόγο η
Υπουργός κ. Αγαπηδάκη.

Ορίστε, κυρία Αγαπηδάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Μια θερµή παράκληση: Η οικογένεια του καθενός και η ιδιω-

τική του ζωή πρέπει να είναι σεβαστή και να µην αναφερόµαστε
εδώ λες και κατακρεουργούµε ανθρώπους. 

Και κάτι άλλο. Ειλικρινά, κάνουµε έναν διάλογο στο πλαίσιο
ενός νοµοσχεδίου. Πρέπει, όµως, να σεβόµαστε την προσωπικό-
τητα καθενός και καθεµιάς εδώ, στο Κοινοβούλιο. 

Είστε πολύ σίγουρος, κύριε Νατσιέ, ή ο κ. Βελόπουλος, ότι δεν
έχετε ούτε έναν ψηφοφόρο ο οποίος να είναι στη ΛΟΑΤΚΙ κοινό-
τητα; Είστε βέβαιος ότι δεν έχετε ανθρώπους που σας ψηφίζουν,
που τα παιδιά τους µπορεί να είναι γκέι; Γιατί πρέπει να αισθά-
νονται σήµερα προσβεβληµένοι; Μπορούµε να κάνουµε αυτόν
τον διάλογο, χωρίς να προσβάλλουµε την προσωπικότητα των
ανθρώπων. Μπορείτε να καταθέσετε τη διαφωνία σας µε το νο-
µοσχέδιο, χωρίς να καταφεύγετε σε χαρακτηρισµούς, σε περι-
γραφές, που προσβάλλουν την προσωπικότητα και την
αξιοπρέπεια των ανθρώπων. 

Ευχαριστώ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Κυρία Πρόεδρε, τον λόγο παρα-
καλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ. Να-
τσιός για τρία λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Κατ’ αρχάς, δεν κάναµε, κυρία
Υπουργέ, καµµία επίθεση. Παραθέσαµε στοιχεία και µελέτες -
γιατί αποκρύπτονται οι µελέτες- που αποδεικνύουν ότι γονείς
οµοφυλόφιλοι -µην κουνάτε το κεφάλι, κατέθεσα στα Πρακτικά-
δυστυχώς αποτελούν κακά πρότυπα. Εµείς µιλάµε για τα παιδιά,
αυτό µάς ενδιαφέρει. Και όπως σας είπα -αυτό θέλουµε να µας
απαντήσετε- καταργούνται οι ιερές λέξεις που από αιώνες έφθα-
σαν σε εµάς «µητέρα» και «πατέρας» και αντικαθίστανται…

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): …
(Δεν ακούστηκε).

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Όχι, η Επιστηµονική Επιτροπή της
Βουλής το έχει πει, καθιερώνεται το «γονέας 1» και «γονέας 2».
«Πριν αλέκτορα φωνήσαι», θα το δείτε κι εσείς. Δεν έχουµε τί-
ποτα µε τα πρόσωπα, το εξηγούµαι αυτό.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Χαίροµαι που το λέτε αυτό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Βεβαίως! Έτυχε πολλές φορές
και συναδέλφους µου εκπαιδευτικούς να συναντήσω, πάντα µε
σεβασµό, πάντοτε µε διάθεση αξιοπρέπειας και αγάπης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δέχοµαι ότι ανακαλέ-
σατε τελικά, κύριε Νατσιέ.

Ο κ. Υψηλάντης έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, αγαπητές και

αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα εισαγωγικά να κάνω τις εξής πα-
ρατηρήσεις:

Πρώτον, καθ’ όλο το διάστηµα της διαβούλευσης του νοµοσχε-
δίου για τον πολιτικό γάµο των οµόφυλων ζευγαριών και της δυ-
νατότητας υιοθεσίας από αυτά, γίναµε αποδέκτες πολλών
απόψεων. Ηθικών, θεολογικών, κοινωνικών, νοµικών, επιστηµονι-
κών. Άλλων αιτιολογηµένων και άλλων ακραίων και µη αποδεκτών.

Όλα αυτά µε οδήγησαν να σχηµατίσω θετική τελικά άποψη για
το νοµοσχέδιο, αλλά και την υποχρέωση να µην το κάνω φλύαρα
ή εν κρυπτώ, αλλά τοποθετούµενος στην Ολοµέλεια, κυρίως
προς σεβασµό των ψηφοφόρων µου, είτε συµφωνούν είτε όχι µε
το νοµοσχέδιο. 

Δεύτερον, η προσέγγισή µου για την παραδοσιακή ελληνική οι-
κογένεια, αλλά και η βαθιά µου πίστη στον Θεό, δεν έχουν να κά-
νουν µε τα µεγάλα διακυβεύµατα του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου.
Επιθυµούµε µια κοινωνία µε διακρίσεις ή χωρίς διακρίσεις; Θέ-
λουµε µια Ελλάδα σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος δικαίου, µια ευ-
ρωπαϊκή χώρα που σέβεται το ευρωπαϊκό κεκτηµένο ή κάτι άλλο;

Τρίτον, είναι από τις λίγες φορές που οµονοούν στην υπερψή-
φιση ενός νοµοσχεδίου περισσότερα κόµµατα, όπως είναι επίσης
αληθές ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι η παράταξη που µε την εισα-
γωγή ενός σύγχρονου φιλελεύθερου Συντάγµατος του 1975
άνοιξε τον δρόµο για την υιοθέτηση νόµων που ενισχύουν το κοι-
νωνικό κράτος και τα ατοµικά δικαιώµατα. Και είναι η παράταξη
εκείνη που τόλµησε και έφερε ρηξικέλευθες ρυθµίσεις, όπως το
νοµοσχέδιο αυτό, που έχει να κάνει µε την προστασία ανθρωπί-
νων δικαιωµάτων.

Με το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο και την επέκταση του δικαιώ-
µατος σύναψης πολιτικού γάµου από πρόσωπα του ίδιου φύλου,
επιδιώκεται η εµπέδωση της ισότητας και της άρσης του κοινω-
νικού αποκλεισµού και των διακρίσεων σε βάρος των οµόφυλων
ζευγαριών, εντάσσεται δε στο πλαίσιο της δηµιουργίας µιας κοι-
νωνίας χωρίς διακρίσεις, µιας χώρας που σέβεται τον άνθρωπο
και τις ευρωπαϊκές κατακτήσεις. 

Είναι πολλές οι χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση -αναφέρθηκε
ο αριθµός- που συµφωνούν και µε τον γάµο -και τον έχουν νοµο-
θετηµένο τον πολιτικό γάµο των οµόφυλων ζευγαριών- και µε την
υιοθεσία και τούτο ισχύει και στις Ηνωµένες Πολιτείες αλλά και
στην Αυστραλία. Σήµερα είναι η σειρά της ελληνικής πολιτείας
να προχωρήσει µε αποφασιστικότητα στην άρση των όποιων δια-
κρίσεων υπονοµεύουν την αρχή της ισονοµίας ή περιορίζουν τα
δικαιώµατα πολιτών, λόγω της ταυτότητας φύλου ή του σεξουα-
λικού προσανατολισµού τους. Επιβεβαιώνουµε τη δέσµευσή µας
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ότι ο σεβασµός της ανθρώπινης αξιοπρέπειας και της διαφορε-
τικότητας αποτελούν ηθικό χρέος κάθε κράτους δικαίου. Η στο-
χοπροσήλωση σε µια κοινωνία χωρίς αποκλεισµούς, που
ενθαρρύνει και στηρίζει το οικουµενικό ανθρώπινο δικαίωµα στην
ελεύθερη επιλογή και την αγάπη, είναι όχι µόνο καθήκον, αλλά
και κατάκτηση όλων µας. 

Τα ανθρώπινα δικαιώµατα δεν µπαίνουν στη ζυγαριά. Δεν είναι
µετρήσιµα. Είτε υπάρχουν για όλους τους ανθρώπους είτε δεν
υπάρχουν για κανέναν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι ο πολιτικός
γάµος και η γονεϊκότητα των οµόφυλων ζευγαριών δεν αφορούν
τους πολλούς, αλλά τα δικαιώµατα και τη νοµική θέση ορισµένων
και είναι στοιχείο της δηµοκρατίας µας, ότι εδώ είµαστε για να
νοµοθετούµε αδιακρίτως για όλους τους πολίτες. 

Ο πολιτικός γάµος, σύµφωνα µε τον Αστικό Κώδικα και το
άρθρο 1350 είναι µια συµφωνία ανθρώπων από την οποία απορ-
ρέουν δικαιώµατα και υποχρεώσεις και για τα δύο µέρη, λαµβά-
νοντας υπ’ όψιν τις αρχές της ισότητας. Και για να είµαστε
ξεκάθαροι απέναντι στον ελληνικό λαό, αλλά και την Εκκλησία,
την οποία τιµάµε, τονίζω δύο πράγµατα: 

Πρώτον, ότι οι διατάξεις -ξεκάθαρα- δεν αγγίζουν τον θρη-
σκευτικό γάµο, που εκείνος ο οποίος τον πιστεύει έχει το δι-
καίωµα να προσέρχεται στο συγκεκριµένο µυστήριο. 

Δεύτερον, δεν τροποποιεί καθόλου το λειτουργούν από το
2002 νοµικό καθεστώς της ιατρικώς υποβοηθούµενης αναπαρα-
γωγής στη χώρα µας. 

Το επιχείρηµα δε των διαφωνούντων ότι το νοµοσχέδιο προ-
σκρούει στο άρθρο 21 του Συντάγµατος, το οποίο προστατεύει
την οικογένεια και τον γάµο, δεν ευσταθεί. Το άρθρο 21 του Συν-
τάγµατος εντάσσεται στην κατηγορία των κοινωνικών δικαιωµά-
των, το οποίο σηµαίνει πως κατά κανόνα έχουν έναν
κατευθυντήριο χαρακτήρα και γεννάνε µία ηθική και όχι νοµική
υποχρέωση για τη µέγιστη ικανοποίησή τους. Ο λόγος που το
Σύνταγµα επιλέγει αυτόν τον τρόπο να προστατέψει έναν κοινω-
νικό θεσµό είναι ότι, ακριβώς λόγω της αυξηµένης ισχύος και δε-
σµευτικότητας που έχει, αντιλαµβάνεται τα προβλήµατα που
ενδέχεται να δηµιουργήσει µία άκαµπτη απολυτότητα σε µελλον-
τικές περιόδους, όπου οι αντιλήψεις στην κοινωνία θα είχαν αλ-
λάξει από την εποχή της συνταγµατικής ρύθµισης. Για
παράδειγµα, µια κατά γράµµα ερµηνεία της διάταξης, θα έπρεπε
να µην επιτρέπει το διαζύγιο. 

Θα κλείσω την τοποθέτησή µου µε ένα ερώτηµα: Θα συνεχί-
σουµε να δεχόµαστε πως για µια κατηγορία συνανθρώπων µας θα
υφίσταται καθεστώς αποκλεισµού για βασικά ανθρώπινα δικαιώ-
µατα που διαθέτουν οι υπόλοιποι συµπολίτες τους ή θα προχω-
ρήσουµε µπροστά και συµπεριληπτικά; Θα βάλουµε πάνω απ’ όλα
το συµφέρον των παιδιών; Τι στα αλήθεια θα γίνει αν δεν υπάρ-
χουν οι ρυθµίσεις αυτές µε τις οµόφυλες οικογένειες Ελλήνων ή
Ελληνίδων που συνήψαν πολιτικό γάµο και υιοθέτησαν παιδιά στο
εξωτερικό, αν αποφασίσουν κάποια στιγµή να επιστρέψουν στη
χώρα µας, µε τα δικαιώµατα κυρίως των παιδιών αυτών;

Απαντώ µε το άρθρο 1 της διακήρυξης, της Οικουµενικής Δια-
κήρυξης των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου του ΟΗΕ, το οποίο λέει
κατά λέξη: «Όλοι οι άνθρωποι γεννιούνται ελεύθεροι και ίσοι
στην αξιοπρέπεια και τα δικαιώµατα. Είναι προικισµένοι µε λογική
και συνείδηση και οφείλουν να συµπεριφέρονται µεταξύ τους µε
πνεύµα αδελφοσύνης», αλλά και µε τον τρόπο που κλείνει σχε-
τική για το θέµα ανακοίνωση του Οικουµενικού Πατριαρχείου
Κωνσταντινουπόλεως: «Σηµειούται συγχρόνως ότι τα συνά-
πτοντα τοιαύτας µορφάς συµβιώσεως µέλη της Εκκλησίας πρέ-
πει να αντιµετωπίζονται µετά ποιµαντικής ευθύνης και εν Χριστώ
αγάπης».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο
Υπουργός κ. Χάρης Θεοχάρης. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

«Χωρίς περίσκεψιν, χωρίς λύπην, χωρίς αιδώ µεγάλα κ’ υψηλά
τριγύρω µου έκτισαν τείχη. Και κάθοµαι και απελπίζοµαι τώρα

εδώ. Άλλο δεν σκέπτοµαι: τον νουν µου τρώγει αυτή η τύχη, διότι
πράγµατα πολλά έξω να κάµω είχον. Α όταν έκτιζαν τα τείχη πώς
να µην προσέξω. Αλλά δεν άκουσα ποτέ κρότον κτιστών ή ήχον.
Ανεπαισθήτως µ’ έκλεισαν από τον κόσµον έξω». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια σπάνια στιγµή αυτή
εδώ. Καλούµαστε εδώ σήµερα να γκρεµίσουµε κάποια από τα
τείχη του Καβάφη. Καλούµαστε ακόµη να δώσουµε τη δικιά µας
απάντηση σε αυτό το «ανεπαισθήτως». Συνήθως το ερµηνεύουµε
από την πλευρά του αφηγητή, ανεπαισθήτως δεν κατάλαβε πώς
αποκλείστηκε από τον κόσµο. Μήπως, όµως, πρέπει να το δούµε
και από τη δική µας πλευρά; Να κοιτάξουµε κι εµείς τις δικές µας
ευθύνες; Μήπως ανεπαισθήτως αποκλείουµε τους αποκλεισµέ-
νους; Ανεπαισθήτως µειώνουµε τις µειονότητες; Ανεπαισθήτως
δεν βλέπουµε τους αόρατους; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πράγµατι σπάνια αυτή η
στιγµή, όταν µιλάµε για τόσο ουσιαστικά ζητήµατα, όπως την ισό-
τητα. Το θέµα µας, λοιπόν, σήµερα, στην Ελλάδα του 2024, είναι
η ισότητα όλων των πολιτών, εν προκειµένω σε ό,τι αφορά στο
δικαίωµα όλων να συνάπτουν πολιτικό γάµο, δηλαδή να νοµιµο-
ποιούν την ένωσή τους, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. Θεµελιώδης
αξία και θεµελιώδες δικαίωµα η ισότητα. Στοιχειώδες και αυτο-
νόητο τόσο, που ίσως δεν θα έπρεπε καν να το συζητάµε. 

Παρ’ όλα αυτά είναι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας που
τολµά να ανοίξει αυτόν των µετ’ εµποδίων ως σήµερα δρόµο της
ισότητας. Πιστοί στις προεκλογικές µας δεσµεύσεις προχω-
ρούµε, όπως έχει πει επανειληµµένως και ο Πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης, στην υλοποίηση της εθνικής στρατηγικής
για την ισότητα των ΛΟΑΤΚΙ. Και είναι ακριβώς ο Πρωθυπουργός,
ο οποίος τονίζει κατ’ εξοχήν ότι το νοµοσχέδιο -τον ακούσαµε
πριν από λίγο- για τον γάµο των οµοφύλων αποσκοπεί κατά από-
λυτη προτεραιότητα στην προστασία των παιδιών, την προστα-
σία τους από τις διακρίσεις, από το νοµικό κενό, που αφήνει τα
παιδιά εντελώς µετέωρα, αθέατα, κατά νόµο ανύπαρκτα και µά-
λιστα στις πιο δύσκολες στιγµές που θα µπορούσαν να βιώσουν.
Εννοώ φυσικά την απώλεια του ενός από τους δύο γονείς ενός
οµόφυλου ζευγαριού. Αλλά και σε άλλες πιο ήπιες στιγµές και
πάλι τα δικαιώµατά τους δεν υπάρχουν.

Αντικειµενικά µιλώντας, στη χώρα µας οι οµόφυλες οικογέ-
νειες είναι σχετικά περιορισµένες και αντίστοιχα τα παιδιά των
οικογενειών αυτών µε αυτά τα χαρακτηριστικά είναι λίγα. Αυτό,
όµως, δεν έχει καµµία σηµασία. Αυτό δεν πρέπει να έχει καµµία
σηµασία. Δεν µπορώ καν να διανοηθώ ότι δίπλα στα δικά µου
παιδιά, κάποιοι συνοµήλικοί τους θα υφίστανται φραστική ή σω-
µατική βία, θα περιθωριοποιούνται και θα τραυµατίζονται ψυχικά,
χωρίς να φταίνε σε τίποτα. Μόνο και µόνο επειδή έτυχε οι γονείς
τους να είναι του ιδίου φύλου. Αυτό προσπαθούµε να λύσουµε
σήµερα. 

Μόλις πριν λίγες µέρες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεκά-
δες διαπρεπείς πανεπιστηµιακοί, επαγγελµατίες υγείας και ψυ-
χικής υγιεινής, κοινωνικοί λειτουργοί κ.λπ. απηύθυναν στον
Πρωθυπουργό και σε όλους εµάς τους Βουλευτές µια ανοικτή
επιστολή, στην οποία, όπως είµαι βέβαιος ότι διαβάσατε, επιση-
µαίνονται ορισµένα πολύ ενδιαφέροντα στοιχεία. 

Προσωπικά θα σταθώ στην εξής παρατήρηση, όπως τη διατυ-
πώνουν οι υπογράφοντες την επιστολή και απαντούν βέβαια
πολύ καλά σε αυτά που είπε προηγουµένως ο κ. Νατσιός. «Είναι
αδιανόητο το ότι σε µια παιδοκεντρική κοινωνία όπως η Ελλάδα,
ο νοµικός και κρατικός πολιτισµός επιτρέπουν να υπάρχουν παι-
διά δύο ταχυτήτων. Είναι αδιανόητο σε µια ελεύθερη κοινωνία,
τα µέλη της δεν απολαµβάνουν ισονοµία και προστασία της ιδιω-
τικής και οικογενειακής τους ζωής. Είναι αδιανόητο το ότι σε µια
κοινωνία που επικαλείται τη συµπερίληψη, να υπάρχει ανοµία
σχετικά µε την άσκηση γονικής µέριµνας και επιµέλειας σε οικο-
γένειες µε ΛΟΑΤΚΙ γονείς». Αυτό διορθώνουµε σήµερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο αυτό η Νέα
Δηµοκρατία, η µεγάλη φιλελεύθερη κεντροδεξιά παράταξη της
χώρας, τολµά και µαζί της τολµά όλη η Ελλάδα. Παντρεύει τις
φιλελεύθερες αρχές, την πίστη µας πως δεν είναι δουλειά του
κράτους να θέτει εµπόδια στη ζωή των πολιτών, παρά µόνο για
συγκεκριµένους λόγους δηµοσίου συµφέροντος, πολύ συγκεκρι-
µένους και στενά οριοθετηµένους. Την παντρεύουµε, λοιπόν, µε
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την ενίσχυση ενός συντηρητικού θεσµού, του θεσµού του γάµου,
που σήµερα ενδυναµώνεται και γίνεται ισχυρότερος. Αυτό ση-
µαίνει κεντροδεξιά παράταξη. Αυτό σηµαίνει πολυδύναµος εκ-
συγχρονισµός της χώρας. Αυτό υποσχεθήκαµε στο πρόγραµµά
µας, αυτό σήµερα υλοποιούµε. Και το υλοποιούµε µε ένα νοµο-
σχέδιο που διατηρεί µε σεβασµό τα δύο βιολογικά φύλα, του
άνδρα και της γυναίκας, χωρίς την παραµικρή ασάφεια. 

Με ένα νοµοσχέδιο ισορροπηµένο, σύντοµο, µέσα σε µόλις δε-
καπέντε άρθρα καλύπτονται όλες οι ιδιαιτερότητες, ακόµα και οι
τεκνοθεσίες, το εξωτερικό κ.λπ.. Αλλά πάνω απ’ όλα ένα νοµο-
σχέδιο καίριο, εξαντλητικά µελετηµένο από µια οµάδα εξαίρετων
νοµοµαθών και ειδικών σε ζητήµατα δικαιωµάτων. Ένα νοµοσχέ-
διο µετρηµένο, που αποκαθιστά την τάξη και το δίκαιο σε πλήρη
εναρµόνιση µε την προηγµένη Δύση, στο πλαίσιο του οράµατός
µας για µια Ελλάδα πιο ανεκτική, πιο ελεύθερη, πιο προοδευτική. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια λέξη για το άρθρο του νο-
µοσχεδίου που αφορά και το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών. Με το άρθρο 9 του νοµοσχεδίου, επεκτείνεται η
απαγόρευση των διακρίσεων µε βάση τον σεξουαλικό προσανα-
τολισµό που σήµερα ισχύει µόνο στα εργασιακά ζητήµατα και ει-
σάγεται για πρώτη φορά η προώθηση της αρχής της ίσης
µεταχείρισης και η καταπολέµηση των διακρίσεων λόγω σεξουα-
λικού προσανατολισµού, ταυτότητας, χαρακτηριστικών ή έκφρα-
σης φύλου στους τοµείς της κοινωνικής προστασίας, συµπερι-
λαµβανοµένης της κοινωνικής ασφάλισης και της υγειονοµικής
περίθαλψης. Δεύτερον, των κοινωνικών παροχών και των φορο-
λογικών διευκολύνσεων ή πλεονεκτηµάτων, τρίτον, της εκπαίδευ-
σης και, τέταρτον, της πρόσβασης στη διάθεση και την παροχή
αγαθών και υπηρεσιών που διατίθενται συναλλακτικά στο κοινό,
συµπεριλαµβανοµένης και της στέγης. Η Νέα Δηµοκρατία, λοι-
πόν, είναι συνεπής στον δρόµο της επέκτασης της ισότητας και
στον δρόµο της εξάλειψης των διακρίσεων. Αυτό κάνουµε και θα
συνεχίσουµε να το κάνουµε. 

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Στη συζήτηση σήµερα
συγκρούονται πράγµατι δύο κόσµοι. Δεν είναι οι κόσµοι αυτών
που είναι υπέρ του νοµοσχεδίου και αυτών που είναι κατά του
νοµοσχεδίου. Δεν είναι αυτή η πραγµατική σύγκρουση που βιώ-
νουµε εδώ. Συγκρούονται όσοι ενώνουν τους πολίτες µε αυτούς
που θέλουν να διχάζουν τους πολίτες. 

Και υπάρχουν και στις δύο πλευρές του στρατοπέδου, και σε
όσους το στηρίζουν το νοµοσχέδιο και σε όσους δεν το στηρί-
ζουν, αυτές οι δύο κατηγορίες ανθρώπων. Και είναι αυτοί που
είτε θεωρούν κάποιους από τους πολίτες παρά φύσιν, όπως
ακούσαµε τον κ. Στίγκα να τους αναφέρει, ή κάποιους από τους
πολίτες απολιθωµένους, οι οποίοι δεν θα έπρεπε να κυκλοφο-
ρούν µε αυτά τα µυαλά που κουβαλάνε. Και υπάρχουν αυτοί που
διαφωνούν ήπια, αναγνωρίζοντας την αξιοπρέπεια των άλλων, ή
αυτοί που διαφωνούν µε το νοµοσχέδιο µε ηπιότητα ή αυτοί που
στηρίζουµε το νοµοσχέδιο, χωρίς να δαιµονοποιούµε την αποχή
ή την άλλη άποψη. 

Συνεπώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σηµαντικό αυτές
τις φωνές, τις ενωτικές φωνές, να ενισχύσουµε, όχι µόνο τώρα,
στη συζήτηση στο Κοινοβούλιο, αλλά και µετά, από αύριο, ώστε
η κοινωνία ενωµένη να κοιτάει το µέλλον της µε αισιοδοξία, χωρίς
να αφήνει κανέναν πίσω. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά», ο κ.
Αλέξης Χαρίτσης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέ-

διο που αφορά τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Συζητάµε για ισότητα,
συζητάµε για ισονοµία. Συζητάµε για το δικαίωµα στην ελεύθερη
ανάπτυξη της προσωπικότητας των ανθρώπων, για τα θεµελιώδη
εκείνα δικαιώµατα, δηλαδή, τα οποία, ενώ θα έπρεπε, δεν
ισχύουν για όλα τα άτοµα στην κοινωνία µας. 

Συζητάµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι αποτέλεσµα αγώνων
και διεκδικήσεων, που είναι µια νίκη του κινήµατος ΛΟΑΤΚΙ, των

ανθρώπων που έχουν βιώσει και βιώνουν και σήµερα που µιλάµε
στο πετσί τους διακρίσεις, αποκλεισµούς, που έχουν πληρώσει
πολύ ακριβά, ακόµα και µε το αίµα τους, τι; Το δικαίωµά τους
στην επιλογή. 

Δεν είναι όλοι εδώ, δυστυχώς. Κάποιοι λείπουν. Λείπει η Μα-
ρίνα Γαλανού, που το όνοµά της συνδέθηκε µε τους αγώνες για
τα δικαιώµατα των τρανς ατόµων. Λείπει ο Ζακ Κωστόπουλος,
που η µητέρα του ακόµα και σήµερα εκλιπαρεί για απονοµή επι-
τέλους δικαιοσύνης. Λείπουν οι συµπολίτες µας που δεν πρόλα-
βαν να δουν το αυτονόητο να γίνεται πράξη και έζησαν για
δεκαετίες κάτω από τη βαριά σκιά των διακρίσεων και της κατα-
πίεσης. 

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, λοιπόν, είναι µια νίκη
αυτού του κινήµατος και έτσι πρέπει να καταγραφεί, γιατί ανήκει
στο κίνηµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Για την Κυβέρνηση βεβαίως τα πράγµατα είναι αρκετά διαφο-

ρετικά. Η Κυβέρνηση φέρνει ένα νοµοσχέδιο αναγκασµένη να
προσαρµοστεί στην ευρωπαϊκή πολιτική και τη στρατηγική για
τη ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα, φοβούµενη για νέες καταδίκες από το Δι-
καστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο
για τα Ανθρώπινα Δικαιώµατα. Και το φέρνει ξέροντας από την
αρχή ότι θα το περάσει όχι µε τις δικές της, αλλά µε τις ψήφους
των προοδευτικών κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, όχι όλων δυ-
στυχώς.

Ταυτόχρονα είδαµε το πρωτοφανές, τον ίδιο τον Πρωθυ-
πουργό να προτρέπει σε αποχή τους Βουλευτές του, τους Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας, που διαφωνούν µε το νοµο-
σχέδιο. Και ακούµε από τον ίδιο τον Υπουργό που εισηγείται το
νοµοσχέδιο να µιλάει για ταυτοτικά ζητήµατα, για θέµατα ηθικής
και ότι έχουν και αυτοί, δηλαδή αυτοί που καταψηφίζουν το νο-
µοσχέδιο, τα δίκια τους, να µην τους κρίνουµε. 

Κοιτάξτε, δεν θα δηλώσουµε έκπληκτοι. Το αντίθετο. Όλα
αυτά τα γνωρίζουµε, γιατί ήταν το κόµµα σας ακριβώς, το κόµµα
της Νέας Δηµοκρατίας, που στο πλαίσιο της συνταγµατικής Ανα-
θεώρησης δεν συµφώνησε να προστεθεί ο σεξουαλικός προσα-
νατολισµός, η ταυτότητα φύλου στο άρθρο 5 για την προστασία
της ζωής, της τιµής και της ελευθερίας. 

Ήταν το κόµµα σας που δεν ψήφισε το σύµφωνο συµβίωσης
και το νοµοσχέδιο για την αναδοχή και είναι το κόµµα σας και η
Κυβέρνησή σας που κατάφερε, για πρώτη φορά από τότε που η
χώρα µας εντάχθηκε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, να εκδοθεί κατα-
δικαστικό ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου µε όλα τα ση-
µαντικά ζητήµατα που θέτουν σε κίνδυνο το κράτος δικαίου στη
χώρα µας. 

Και επειδή πριν από λίγο άκουσα και την οµιλία του Πρωθυ-
πουργού, του κ. Μητσοτάκη, όπου µίλησε για κράτος δικαίου, να
µας λέει περίπου «τώρα τι έχετε να πείτε;», θα του πούµε λοιπόν
το εξής: Κύριε Μητσοτάκη, είχαµε διαβάσει πολλές προηγούµε-
νες αναλύσεις το προηγούµενο διάστηµα, τις προηγούµενες
ηµέρες, που έλεγαν πως θα φέρνατε το νοµοσχέδιο -παρά τα
εσωτερικά σας προβλήµατα- για να το προβάλετε ως αντίβαρο
στην εκκωφαντική καταδίκη της Κυβέρνησής σας από την ολο-
µέλεια του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για το κράτος δικαίου. 

Δεν πίστευα ότι θα το επιχειρήσετε, ότι θα το επιχειρήσει αυτό
η Κυβέρνηση τόσο απροσχηµάτιστα, µε τόσο κραυγαλέο τρόπο.
Προσπαθείτε να αποτινάξετε από πάνω σας το άγος της καταδί-
κης, µε την εργαλειοποίηση του ζητήµατος της πολιτικής ισότη-
τας στον γάµο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Το χρησιµοποιείτε περίπου ως πόντους σε ένα point system,

για να µπορείτε να το κραδαίνετε µετά και σε όσους έχουν αγα-
νακτήσει για την ντροπή και την κατάντια του κράτους δικαίου
στη χώρα µας, να λέτε «µα, να, ορίστε, δεν βλέπετε τι κάνουµε;». 

Εµείς όµως θα σας το πούµε καθαρά. Τα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα δεν µπαίνουν στο ζύγι. Τα ανθρώπινα δικαιώµατα έχουν τη
δική τους αυταξία, µακριά και πέρα από µικροκοµµατικούς υπο-
λογισµούς, µακριά και πέρα από επικοινωνιακά τρικ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Το αυτονόητο δικαίωµα στην ισονοµία δεν µπορεί να ξεπλύνει

το γεγονός ότι η Ελλάδα επί της δικής σας διακυβέρνησης έχει
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καταρρεύσει θεσµικά, έχει καταρρεύσει στην ελευθερία του
Τύπου, έχει καταρρεύσει στην ανεξαρτησία της δικαιοσύνης, έχει
καταρρεύσει στη διαφάνεια και στις ελευθερίες, µε κορυφαία πα-
ραδείγµατα βεβαίως τις υποκλοπές και την απόπειρα συγκάλυ-
ψης του εγκλήµατος στα Τέµπη. Στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο -να
µην το ξεχνάµε αυτό- η µόνη που σας υποστήριξε ήταν η ακρο-
δεξιά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση, λοιπόν, φέρνει
τώρα φοβικά ένα νοµοσχέδιο, όχι πλήρες, όχι απόλυτα προστα-
τευτικό της ισότητας όλων των πολιτών απέναντι στον νόµο,
αλλά ελλιπές. Ακόµα όµως και αυτό το ελλιπές νοµοσχέδιο φο-
βάται να το υποστηρίξει. Γιατί; Φοβάται να το υποστηρίξει γιατί
δεν το πιστεύει. 

Γι’ αυτό η εισηγήτριά σας έσπευσε να δώσει τα διαπιστευτήριά
της, να δώσει τα δικά σας διαπιστευτήρια, ότι για τη Νέα Δηµο-
κρατία γονιός σηµαίνει και θα σηµαίνει µόνο πατέρας και µητέρα,
αλλά και να προτάξει τα παιδιά που ήδη ζουν σε οικογένειες οµό-
φυλων ζευγαριών ως τον δικαιολογητικό λόγο αυτής της νοµο-
θετικής πρωτοβουλίας. 

Προφανώς και τα δικαιώµατα των παιδιών πρέπει να είναι η
µόνιµη έγνοια µας, αλλά τα δικαιώµατα των παιδιών, όλων των
παιδιών θεµελιώνονται όταν οι γονείς ή ο γονέας -γιατί υπάρχουν
και χιλιάδες µονογονεϊκές οικογένειες σε αυτή τη χώρα- δεν ζει
κάτω από το στίγµα της διάκρισης και του αποκλεισµού. 

Και αυτό σηµαίνει ένα πράγµα. Οι άνθρωποι πρέπει να µπο-
ρούν να ζουν, να αγαπούν, να παντρεύονται, να έχουν πολιτικά
δικαιώµατα δίχως φόβο, ισότιµα. Οι αντιδραστικές αντιλήψεις
που υπάρχουν και µέσα στη Νέα Δηµοκρατία οδηγούν την Κυ-
βέρνηση σε παιχνίδια µε τις λέξεις. Η ουσία, όµως, είναι µία. Η
κοινωνία θα προχωρήσει και είµαστε περήφανοι και περήφανες
γι’ αυτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτό το νοµοσχέδιο οι συ-
νεδριάσεις που προηγήθηκαν στις επιτροπές, αλλά και χθες και
σήµερα εδώ, στην Ολοµέλεια της Βουλής, θα έλεγα ότι µου θυ-
µίζουν περισσότερο δικαστήριο παρά την Εθνική Αντιπροσωπεία.
Σαν να έχουµε πάρει όλοι τον ρόλο µας, άλλοι ως κατήγοροι και
άλλοι ως µάρτυρες υπεράσπισης, για να κρίνουµε, να κρίνουµε
τον σεξουαλικό προσανατολισµό, να κρίνουµε την ταυτότητα
φύλου και εν γένει να κρίνουµε τις διαφορετικές επιλογές στην
προσωπική ζωή των συµπολιτών µας.

Ακούστηκαν εδώ, στην Εθνική Αντιπροσωπεία, πράγµατα απα-
ράδεκτα και χρησιµοποιήθηκαν επιχειρήµατα εξωφρενικά για τη
φύση και τον δηµιουργό, για τις αποκλίσεις που είναι εµπόδιο
στη σωτηρία της ψυχής, µέχρι και επίκληση στο Σύνταγµα, ότι
δήθεν η ρύθµιση είναι αντισυνταγµατική, καθώς θα αποτελούσε
βόµβα στα θεµέλια της παραδοσιακής οικογένειας και έναυσµα
-ακούστηκε κι αυτό- για τη µελλοντική νοµιµοποίηση της παιδο-
φιλίας.

Επίσης, θα αναφέρω το γεγονός ότι µέλος κόµµατος του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου, αστειευόµενος υποτίθεται, είπε ότι δεν
χρειάζεται να κρεµάσουµε ή να κάψουµε κανέναν, µόνο να τους
αναγνωρίσουµε το δικαίωµα να κάνουν οικογένεια. Αδιανόητα
πράγµατα, τα οποία ακούστηκαν στην Αίθουσα του ελληνικού
Κοινοβουλίου! Σκοταδισµός, µισαλλοδοξία, ρατσισµός! Στα όρια
ή µερικές φορές ξεπερνώντας και τα όρια αδικηµάτων του Ποι-
νικού Κώδικα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Ανεπίτρεπτο να ακούγονται στην Αίθουσα του ελληνικού Κοι-

νοβουλίου χωρίς συνέπειες και δυστυχώς -θα πω εγώ- να µας
θυµίζουν άλλες εποχές, όχι και τόσο µακρινές. 

Σε όλα αυτά βεβαίως η Κυβέρνηση δεν είναι άµοιρη ευθυνών,
γιατί η Κυβέρνηση µπορεί σήµερα να υπερασπίζεται -σωστά- τα
δικαιώµατα των ΛΟΑΤΚΙ ατόµων στον γάµο, ταυτόχρονα όµως
υπερασπίζεται και το δικαίωµα της µισαλλοδοξίας να αλωνίζει
ελεύθερη στα τηλεπαράθυρα, τη δηµόσια σφαίρα, ακόµα και
µέσα στη Βουλή. Γιατί το µόνο επιχείρηµα που ακούσαµε από τα
χείλη του Υπουργού Επικρατείας, που εισηγείται το σηµερινό νο-
µοσχέδιο, του κ. Σκέρτσου, για να υπερασπιστεί το νοµοσχέδιο
της Κυβέρνησής του, είναι αυτό του ευρωπαϊκού κοµφορµισµού. 

Δεν µας είπε, όµως, τίποτα για τα δικαιώµατα. Μας είπε απλά
ότι, αφού έτσι το κάνουν και οι άλλες ευρωπαϊκές χώρες, έτσι

πρέπει να το κάνουµε κι εµείς. Και βεβαίως, όταν χρησιµοποιείς
ανορθολογικά επιχειρήµατα, δίνεις τη δυνατότητα και σε άλλους
να χρησιµοποιούν ανορθολογικά επιχειρήµατα. Η ακροδεξιά, λοι-
πόν, υπερθεµατίζει στον ανορθολογισµό, λέγοντας ότι δεν µας
νοιάζει τι κάνουν αυτοί οι κουτόφραγκοι, εδώ είναι το παλατάκι
του Θεού. 

Και, βεβαίως, µέσα στην απροσµέτρητη ενδοτικότητά του
προς την άκρα Δεξιά, ο Υπουργός Επικρατείας τεχνηέντως πα-
ρουσίασε τη Βουλή ως σαν να αποτελείται διχασµένη από
ακραίες φωνές. Από τη µία είναι κάποιοι θρησκόληπτοι και, από
την άλλη, κάτι ακραίοι αριστεροί, πολέµιοι της µητρότητας. Και
πάλι, δηλαδή, η θεωρία των δύο άκρων και σε αυτό το ζήτηµα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Ας δούµε όµως λίγο, αν µου επιτρέπετε, τα επιχειρήµατα όσων

σήµερα απορρίπτουν το νοµοσχέδιο, χωρίς να προσφεύγουν
στον παράγοντα της θείας παρέµβασης, των εξωγήινων, των Νε-
φελίµ και δεν ξέρω εγώ ποιων άλλων. 

Λέγανε κάποιες και κάποιοι σε αυτή εδώ την Αίθουσα ότι η επι-
στήµη µάς λέει ότι τα παιδιά που µεγαλώνουν σε οικογένειες µε
οµόφυλους γονείς, αναπόφευκτα -αναπόφευκτα!- θα αντιµετω-
πίσουν προβλήµατα σε κάποιο στάδιο της ψυχοκοινωνικής τους
ανάπτυξης. Και έλεγαν πάλι ότι τα παιδιά των οµόφυλων ζευγα-
ριών αναπόφευκτα θα γίνουν κι αυτά οµοφυλόφιλοι, σαν αυτό να
είναι κάποια µορφή αµαρτίας. 

Και στη συνέχεια, κάλεσε η Βουλή τους εκπροσώπους της επι-
στηµονικής κοινότητας, οι οποίοι όλοι µαζί µάς είπαν το προφα-
νές, ότι δεν προκύπτει από πουθενά ότι ο σεξουαλικός προσανα-
τολισµός των γονέων επηρεάζει την ψυχική υγεία και τη µαθη-
σιακή και εν γένει την πορεία ζωής των παιδιών αυτών. Και ότι
αυτό δεν επηρεάζει ούτε τον σεξουαλικό προσανατολισµό των
παιδιών. 

Και µας είπαν όλοι οι επιστηµονικοί φορείς ότι τρεις είναι οι
παράγοντες που επηρεάζουν την ψυχοκοινωνική ανάπτυξη των
παιδιών. 

Πρώτον, είναι η σταθερότητα του οικογενειακού περιβάλλον-
τος και των δεσµών µεταξύ των µελών του. 

Δεύτερον, είναι η κοινωνικοοικονοµική κατάσταση µέσα στην
οποία ένα παιδί ζει και µεγαλώνει. Άρα η φτώχεια, η σχετική απο-
στέρηση από βασικά αγαθά, η έλλειψη βασικών υποστηρικτικών
δοµών έχουν προφανώς δραµατικές επιπτώσεις στην ανάπτυξη
των παιδιών. 

Και, τρίτον, βεβαίως, είναι το κοινωνικό στίγµα, η κοινωνική κα-
τακραυγή δηλαδή, που ξεκινάει από εδώ µέσα, αν θέλουµε να εί-
µαστε ειλικρινείς, από την Αίθουσα της Βουλής, όταν κάποιοι
στιγµατίζουν τις οικογένειες µε οµόφυλα ζευγάρια, λέγοντας ότι
αυτοί οι άνθρωποι είναι απειλή για την εθνική επιβίωση, και κα-
ταλήγει εκεί που ξέρουµε όλοι, στην καθηµερινή λεκτική και φυ-
σική βία και σε όλες τις µορφές εκφοβισµού. 

Σήµερα θα πρέπει να γίνει σαφές ότι η οικογένεια -θα προσέ-
θετα εγώ και η δηµογραφική ανάπτυξη της χώρας µας- δεν απει-
λείται από τη νοµιµοποίηση των οµόφυλων ζευγαριών. Άλλα
πράγµατα την απειλούν. Απειλείται από τη φτώχεια, απειλείται
από την απουσία κράτους πρόνοιας, απειλείται από την κατάρ-
ρευση του δηµόσιου συστήµατος υγείας, απειλείται από την
απουσία ίσων ευκαιριών στην εκπαίδευση, που επιτείνεται και
από την πρόθεση της σηµερινής Κυβέρνησης να ιδιωτικοποιήσει
τα πανεπιστήµια. Απειλείται, δηλαδή, από τον νεοφιλελευθερισµό
και τις νεοφιλελεύθερες ιδέες που στοιχειώνουν τα µυαλά του
κυβερνητικού επιτελείου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Αυτά τα παραπάνω είναι όλα αυτά τα οποία κάνουν το βάρος

της γονεϊκότητας δυσβάστακτο και αποτρέπουν τους νέους αν-
θρώπους από το να πάρουν αυτή την απόφαση ευθύνης και αγά-
πης, να µεγαλώσουν ένα παιδί. 

Απειλείται, λοιπόν, από την ελαστικοποίηση των σχέσεων ερ-
γασίας, που αυτή η Κυβέρνηση την έχει κάνει «σηµαία» της, γιατί
ακριβώς είναι η ελαστικοποίηση της εργασίας που µας κάνει
όλους µας -άντρες, γυναίκες, στρέιτ, γκέι, τρανς, ίντερσεξ- να
µην µπορούµε να επιτελέσουµε τον ρόλο του γονέα, τον ρόλο
της σταθερής παρουσίας στη ζωή ενός παιδιού. 

Είπαν επίσης οι εκπρόσωποι της επιστηµονικής κοινότητας ότι
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η ψυχοκοινωνική ανάπτυξη των νέων παιδιών δεν απειλείται από
το ότι µπορεί κάποιος να έχει δύο µπαµπάδες ή δύο µαµάδες,
απειλείται όµως από το µίσος όσων θα κυνηγάνε αυτούς τους
δύο µπαµπάδες ή αυτές τις δύο µαµάδες. Απειλείται από όσους
θα στιγµατίσουν το παιδί για τη διαφορετικότητα του περιβάλ-
λοντος στο οποίο µεγαλώνει. Στίγµα το οποίο, ειρήσθω εν πα-
ρόδω, µπορεί να αποβεί εξίσου επώδυνο αν αφορά την
καταγωγή ενός παιδιού, αν αφορά την οικονοµική του κατά-
σταση, αν αφορά τις πολιτικές πεποιθήσεις της οικογένειάς του
και ούτω καθεξής. 

Άρα την ψυχοκοινωνική ανάπτυξη του παιδιού µας δεν την
απειλούν οι οµοφυλόφιλοι γονείς, την απειλούν οι ακροδεξιοί κή-
ρυκες του µίσους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Σήµερα θα πρέπει να µιλάµε, θα πρέπει να συζητάµε για την

καταπολέµηση των διακρίσεων, για την καταπολέµηση της οµο-
φοβίας, που φτάνει µέχρι το σχολικό µπούλινγκ και συνδέεται µε
παραβατικές συµπεριφορές ακόµα και ανηλίκων σε βάρος συνο-
µηλίκων τους. Αυτά είναι τα πραγµατικά προβλήµατα. Αυτά θα
έπρεπε να συζητάµε. 

Ας σταµατήσουµε, λοιπόν, επιτέλους να κρυβόµαστε πίσω από
το δάχτυλό µας. Η κοινωνία αλλάζει ούτως η άλλως. Η Ελλάδα
αλλάζει, είτε το θέλουν κάποιοι είτε όχι. Η οικογένεια µετασχη-
µατίζεται και η γονεϊκότητα αποκτά νέες µορφές και νέα περιε-
χόµενα. 

Σήµερα, µε το παρόν σχέδιο νόµου, η πολιτεία προσπαθεί,
έστω και καθυστερηµένα, να ενσωµατώσει στο δικαιικό της σύ-
στηµα προβλέψεις για όψεις της κοινωνικής πραγµατικότητας
που υπάρχουν. Και επειδή το κάνει αυτό η πολιτεία, αποκαθιστά
δηλαδή την ισονοµία, η Νέα Αριστερά υποστηρίζει χωρίς αστε-
ρίσκους το σηµερινό νοµοσχέδιο. Όχι µόνο το υπερψηφίζουµε,
αλλά -το υπογραµµίζω αυτό- το υποστηρίζουµε κιόλας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και το κάνουµε αυτό, παρά τις εµφανείς αδυναµίες του ίδιου

του νοµικού κειµένου και παρά την αλλοπρόσαλλη συµπεριφορά
της ίδιας της Συµπολίτευσης. 

Γιατί µιλάµε για ελλείψεις και για προβλήµατα του σηµερινού
νοµοσχεδίου; Γιατί κάνει ένα σηµαντικό βήµα για την ισότητα
στον γάµο, αλλά συνεχίζει να αποκλείει τους οµόφυλους συζύ-
γους από τη δυνατότητα να δηµιουργήσουν οικογένεια και να
αποκτήσουν παιδιά χρησιµοποιώντας την ιατρικώς υποβοηθού-
µενη αναπαραγωγή και την παρένθετη κυοφορία. Θα πρέπει να
είµαστε ειλικρινείς και σ’ αυτό το ζήτηµα.

Η παρένθετη κυοφορία δεν θεσπίζεται σήµερα για πρώτη
φορά στο δίκαιό µας. Θεσµοθετήθηκε το 2002 και ενσωµατώ-
θηκε στο δίκαιο µε συγκεκριµένες αρχές και ασφαλιστικές δικλί-
δες, προκειµένου να περιοριστούν οι ορατοί πράγµατι κίνδυνοι
σε σχέση µε την εµπορευµατοποίηση της µητρότητας και την εκ-
µετάλλευση του σώµατος γυναικών, ιδιαίτερα µάλιστα των γυ-
ναικών από κοινωνικά ευάλωτες οµάδες, των γυναικών µετα-
ναστριών, αναγνωρίζοντας ότι η παρένθετη κυοφορία επιτρέπε-
ται µόνο ως πράξη αλτρουιστική του ατόµου που κυοφορεί και
απαγορεύοντας οποιοδήποτε οικονοµικό αντάλλαγµα, πλην βε-
βαίως όσων αφορούν δαπάνες κύησης, τοκετού κ.λπ.. 

Ήταν η συγκυβέρνηση του 2014 αυτή που άνοιξε την κερκό-
πορτα της εµπορευµατοποίησης, της µετατροπής δηλαδή της
χώρας µας σε προορισµό για την εκµετάλλευση της παρένθετης
κύησης. Και είναι σήµερα οι ίδιοι οι πολιτικοί φίλοι του τότε Πρω-
θυπουργού που µας υποδεικνύουν αυτή την κερκόπορτα ακρι-
βώς ως αφορµή για την καταψήφιση του νοµοσχεδίου. Αν δεν
είναι αυτό παραλογισµός, τότε τι είναι; 

Εµείς ακούσαµε µε προσοχή και την κριτική και τις απόψεις και
φεµινιστικών οργανώσεων ως προς την παρενθεσία και είµαστε
έτοιµοι να συζητήσουµε και κάθε αναγκαία ασφαλιστική δικλίδα
που θα περιορίζει τους γνωστούς κινδύνους εµπορευµατοποί-
ησης, εκµετάλλευσης και τράφικινγ. Στην κατεύθυνση µάλιστα
αυτή καταθέσαµε και τροπολογία, µε την οποία αυστηροποιούνται
οι προϋποθέσεις για τη χορήγηση δικαστικής άδειας για απόκτηση
τέκνου µέσω παρένθετης κυοφορίας.

Και επιτρέψτε µου να πω ότι έχουµε καταθέσει δύο ακόµα τρο-
πολογίες στο παρόν νοµοσχέδιο: µία που αφορά την αποκατά-

σταση άλλης µιας στρεβλότητας, εισάγοντας τεκµήριο για τα
παιδιά που γεννιούνται µε ιατρικώς υποβοηθούµενη µέθοδο από
ζευγάρι γυναικών ως προς τη συγγένεια, και µία που αφορά τη
δυνατότητα έκδοσης αποσπάσµατος ληξιαρχικής πράξης γέννη-
σης ή πιστοποιητικού γέννησης, εφόσον το αιτηθεί γονέας, µε
τα νέα στοιχεία του γονέα, που έχει προβεί στη διαδικασία νοµι-
κής αναγνώρισης ταυτότητας φύλου. Διότι βεβαίως προκύπτουν
διάφορα προβλήµατα, πολλά προβλήµατα και η πολιτεία οφείλει
να ανταποκριθεί σε αυτό το αίτηµα. 

Παρά όµως τις ελλείψεις και παρά την αντιφατική συµπερι-
φορά της Κυβέρνησης, του κυβερνώντος κόµµατος, για εµάς, τη
Νέα Αριστερά, τα πράγµατα είναι ξεκάθαρα. Και απευθύνοµαι
τώρα στον κ. Μητσοτάκη. Τον ακούσαµε νωρίτερα. Εµείς δεν θα
πούµε ποτέ: «Αναµένουµε µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον το αποτέλε-
σµα της ονοµαστικής ψηφοφορίας, για να δούµε αν υπάρχει τε-
λικά αρραγής κοινοβουλευτική πλειοψηφία και δεδηλωµένη στο
ελληνικό Κοινοβούλιο». Μήπως σας θυµίζουν κάτι αυτά τα λόγια;
Να σας βοηθήσω, λοιπόν, να φρεσκάρω τη µνήµη σας. Είναι από-
σπασµα από την οµιλία του Κυριάκου Μητσοτάκη στην Ολοµέ-
λεια στις 10 Οκτωβρίου του 2017, στη συζήτηση του
νοµοσχεδίου για τη νοµική αναγνώριση της ταυτότητας φύλου.
Αυτά λέγατε τότε και αυτά κάνατε τότε ως αντιπολίτευση και σή-
µερα έρχεστε ως δήθεν προοδευτικοί να περάσετε το νοµοσχέ-
διο µε τις ψήφους της αντιπολίτευσης!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Η τεράστια διαφορά -ηθική, αξιακή, πολιτική- είναι ότι εµείς

δεν είµαστε σαν και εσάς. Εµείς δεν παίζουµε µικροκοµµατικά
και µικροπολιτικά παιχνίδια στις πλάτες των συνανθρώπων µας.
Δεν παίζουµε µε αυτά τα δικαιώµατα, µε τα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα. Γι’ αυτό και σήµερα εµείς ψηφίζουµε υπέρ, όπως έχουµε
εξαρχής δηλώσει. Ψηφίζουµε για την ισότητα των οµόφυλων
ζευγαριών στον πολιτικό γάµο. Ψηφίζουµε για την κατοχύρωση
ίσων δικαιωµάτων των παιδιών που µεγαλώνουν σε οικογένειες
από οµόφυλα ζευγάρια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρούµε ότι η συζήτηση που
έλαβε χώρα στο Κοινοβούλιο, αλλά και ευρύτερα, αυτές τις ηµέ-
ρες, τις τελευταίες εβδοµάδες, δεν αφορούσε τόσο πολύ το ίδιο
το νοµοσχέδιο, τα παιδιά, τα δικαιώµατά τους. Αντίθετα, η συζή-
τηση αυτών των ηµερών ήταν µια συζήτηση που αφορούσε πε-
ρισσότερο εµάς τους ίδιους, τους δικούς µας φόβους, τις δικές
µας εξιδανικεύσεις για τους έµφυλους ρόλους σε έναν κόσµο
που αλλάζει και που κάποιοι αδυνατούν να το κατανοήσουν. 

Η Νέα Αριστερά, λοιπόν, θα ψηφίσει το σηµερινό νοµοσχέδιο,
όχι µόνο επειδή αυτή είναι η στοιχειώδης υποχρέωσή µας απέ-
ναντι στο Διεθνές και το Ευρωπαϊκό Δίκαιο, απέναντι στο ίδιο το
Σύνταγµα της χώρας µας, που προβλέπει µε τρόπο απόλυτο την
ισότητα όλων έναντι του νόµου, ούτε επειδή έτσι κάνουν οι άλλες
ευρωπαϊκές χώρες. Θα το ψηφίσουµε επειδή θέλουµε να στηρί-
ξουµε τα πραγµατικά δικαιώµατα των ίδιων των παιδιών, των
υπαρκτών παιδιών, που υπάρχουν, που ζουν δίπλα µας και επειδή
-ακόµα περισσότερο- θέλουµε να στηρίξουµε τη γονεϊκότητα σε
όλες τις µορφές µε τις οποίες αναπτύσσεται σήµερα στις σύγ-
χρονες κοινωνίες, ως ένα δικαίωµα αλλά και ως µια εθνική -µε
όλη τη σηµασία της λέξης- υποχρέωση. 

Αλλά η Νέα Αριστερά στηρίζει αυτό το νοµοσχέδιο και γιατί πι-
στεύουµε ειλικρινά ότι η υπεράσπισή του σήµερα είναι µια πολύ
κρίσιµη στιγµή στη µάχη που δίνουµε και που έχουµε να δώ-
σουµε ενάντια στις υπερσυντηρητικές και ακροδεξιές φωνές που
δηλητηριάζουν τη δηµόσια σφαίρα και στη χώρα µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Δίνουµε µια µάχη µε όσους πιστεύουν ότι η Ελλάδα και η ελ-

ληνικότητα σταµάτησε κάπου εκεί στον Όµηρο και από τότε είναι
η ίδια και αναλλοίωτη, αλλά όταν βεβαίως φτάνουν στις ραψω-
δίες που ο Όµηρος περιγράφει τη σχέση του Αχιλλέα µε τον Πά-
τροκλο, τις προσπερνάνε, για να σώσουν την ψυχή τους. Δίνουµε
µια µάχη µε την οµοφοβία, µια µάχη µε την τρανσφοβία, µια µάχη
µε την τοξική αρρενωπότητα και τον πατριαρχικό τρόπο οργά-
νωσης της κοινωνίας µας, µια µάχη την οποία το ΛΟΑΤΚΙ κίνηµα
τη δίνει εδώ και χρόνια, σε αντίξοες συνθήκες, για τη διεκδίκηση
της ισονοµίας για όλους. Τους χρωστάµε ένα πολύ µεγάλο ευ-
χαριστώ γι’ αυτή τη µάχη την οποία δίνουν και εµείς θα συνεχί-
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σουµε να δίνουµε αυτή τη µάχη µαζί τους, ενάντια σε όλες τις
µορφές των διακρίσεων, ενάντια σε όλες τις εκδοχές του ρατσι-
σµού, της µισαλλοδοξίας και του σκοταδισµού, για να µπορεί η
ανθρώπινη αγάπη να εκδηλώνεται ελεύθερα και άφοβα, να µπο-
ρεί να ανθίζει και να αναπνέει για όλους, για όλες, για όλα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», δώδεκα µαθήτριες και µαθητές και
δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Λυγιάς Λευ-
κάδας. 

Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Οµολογουµένως ήρθατε σε µία ενδιαφέρουσα συζήτηση, που
αφορά και τα δικαιώµατα του παιδιού αλλά και τα ανθρώπινα δι-
καιώµατα. Τροφή για σκέψη. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Γιώργος Ψυχογιός, Βουλευτής
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, συζητάµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο το οποίο αποτελεί ένα βήµα ως προς τις
προοδευτικές τοµές που έχει ανάγκη η χώρα, αλλά υιοθετεί και
αποφάσεις διεθνών οργανισµών, όπως επίσης και αποφάσεις
που έχουν να κάνουν µε το Διεθνές Δίκαιο. Άρα, λοιπόν, επί της
αρχής είµαστε θετικοί και πράγµατι αποτελεί ένα βήµα. 

Όµως, επισηµάνθηκαν και από τους περισσότερους φορείς
αλλά και από εµάς, την Κοινοβουλευτική µας Οµάδα και την ει-
σηγήτριά µας, ορισµένα ζητήµατα που έθεσε και η Επιστηµονική
Υπηρεσία της Βουλής, η οποία εντοπίζει συγκεκριµένες διακρί-
σεις και αποκλεισµούς στα ίδια τα δικαιώµατα που θέλουµε να
κατοχυρώσουµε µε το νοµοσχέδιο αυτό. Ένα παράδειγµα είναι
αυτό που έχουµε και εµείς προτείνει, να µιλάµε για γάµο για όλα
τα ζευγάρια, ανεξαρτήτως φύλου, και όχι το στενότερο «γάµος
οµόφυλων ζευγαριών», κάτι το οποίο υπάρχει σε δεκαπέντε
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σε είκοσι χώρες στην ευρω-
παϊκή ήπειρο. 

Καταθέσαµε ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο νόµου το 2022 και το
επαναφέραµε τώρα, το οποίο αξιοποιεί τις καλύτερες πρακτικές
και αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της Ευρώπης και είναι τα δικαιώµατα των ατόµων που αυ-
τοπροσδιορίζονται ως ΛΟΑΤΚΙ+ που είναι ξεκάθαρα και
αδιαµφισβήτητα ανθρώπινα δικαιώµατα. Είναι δικαιώµατα που
αφορούν όλους µας. Και αφορούν όλους µας, διότι όταν υπάρ-
χουν περικοπές και παραβιάσεις δικαιωµάτων σε µια οµάδα, τότε
γρήγορα αυτό έρχεται και στην υπόλοιπη κοινωνική πλειοψηφία.
Αυτό πρέπει να κρατήσουµε.

Άρα, λοιπόν, δεν είναι µόνο να βάλουµε ένα ρυθµιστικό πλαί-
σιο, είναι να κάνουµε και βήµατα στην κατεύθυνση της κοινωνι-
κής απελευθέρωσης, στην κατεύθυνση της ανθρώπινης
χειραφέτησης που δεν θα υπάρχουν άνθρωποι αόρατοι, θα είναι
άνθρωποι µε δικαιώµατα και υποχρεώσεις. Άλλωστε, το ίδιο µας
το Σύνταγµα δεν προβλέπει ρητό έρεισµα απαγόρευσης γάµου
οµόφυλων, το δε άρθρο 21, αν συνδυαστεί µε το άρθρο 9, δεν
µας δεσµεύει όπως συµβαίνει σε αντίστοιχα κείµενα άλλων
χωρών. Αλλά και το ίδιο το άρθρο 8 της Ευρωπαϊκής Σύµβασης
Δικαιωµάτων του Ανθρώπου για το δικαίωµα στην ιδιωτική και οι-
κογενειακή ζωή δείχνει πραγµατικά τον δρόµο για την κατοχύ-
ρωση των δικαιωµάτων.

Ο γάµος για το κράτος και για εµάς εδώ ως λειτουργούς της
πολιτείας είναι µία διµερής συµφωνία, µία πράξη του αστικού δι-
καίου, του Αστικού Κώδικα, ο οποίος και αυτός είναι ευρύς και
αφήνει περιθώρια τέτοιων ρυθµίσεων. Αποτελεί ζήτηµα δικαιω-
µάτων και ισονοµίας, ότι όλοι οι άνθρωποι πρέπει να είµαστε ίσοι
απέναντι στον νόµο και αυτό να µην επιδέχεται καµµίας αµφισβή-
τησης. Το να αναγνωριστούν, λοιπόν, γονεϊκά δικαιώµατα σε ήδη
υπάρχουσες οικογένειες ΛΟΑΤΚΙ και άλλες στην Ελλάδα όπου ο
µη βιολογικός γονέας είναι µέχρι σήµερα αόρατος για τον νόµο

και δεν έχει νόµιµη σχέση µε τα παιδιά του θα είναι αποκατά-
σταση µιας αδικίας δεκαετιών. Μία από αυτές παρουσίασε και η
κ. Απέργη από το Σωµατείο Διεµφυλικών σε συνέχεια των παρεµ-
βάσεων -θέλω να την αναφέρω και εγώ- της Μαρίνας Γαλανού
που µιλάει µε ιστορικά, µε πραγµατικά περιστατικά για το τι συµ-
βαίνει σε αυτές τις περιπτώσεις όπου άνθρωποι πήγαν να συλ-
ληφθούν ακριβώς επειδή δεν µπορούσαν να αποδείξουν αυτή τη
σχέση που είχαν µε τα παιδιά.

Και βέβαια, για εµάς η άρση διακρίσεων λόγω φύλου στο οι-
κογενειακό δίκαιο αποτελεί θέµα αρχής. Είναι φυσική συνέχεια
µιας δέσµης προοδευτικών µεταρρυθµίσεων και νοµοσχεδίων
του διαστήµατος ’15-’19 µε την επέκταση του συµφώνου συµ-
βίωσης σε οµόφυλα ζευγάρια, τη νοµική αναγνώριση ταυτότητας
φύλου, το δικαίωµα αναδοχής τέκνων από όλους, την άρση δια-
κρίσεων στην εργασία, τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης η
οποία είχε υπογραφεί το ’11 αλλά κυρώθηκε το ’18, χωρίς να κα-
λύπτονται όλες οι ανάγκες και µε ελλείµµατα, αλλά πάρα πολύ
σηµαντικά βήµατα.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, οι φορείς στη διαδικασία των επι-
τροπών µάς διαφώτισαν και είπαν πολύ σηµαντικά πράγµατα που
πρέπει να απευθυνθούν και στην ελληνική κοινωνία, η οποία κι
εγώ πιστεύω ότι είναι ώριµη γι’ αυτές τις αλλαγές. Η πρώτη που
θα αναφέρω είναι του προέδρου της Οµοσπονδίας Φορέων Ψυ-
χοκοινωνικής Αποκατάστασης «ΑΡΓΩ» που λέει ότι αυτό που
µπορούµε να πούµε από την εµπειρία λειτουργίας δεκάδων µο-
νάδων για παιδιά και εφήβους, αλλά και ενήλικες είναι ότι αν συ-
σχετιστούν οι διακρίσεις που υπάρχουν σήµερα και αυτός ο
θεσµικός αποκλεισµός, είναι σίγουρο ότι οι επιπτώσεις στην ψυ-
χική υγεία θα είναι πολύ άσχηµες. Συνέχισε λέγοντας ότι ένα
παιδί διαµορφώνει την ψυχική του υγεία µέσα από τρεις βασι-
κούς παράγοντες, τη σχέση µε τους γονείς του, τις σχέσεις µε-
ταξύ των γονέων του και την ποιότητα του περιβάλλοντος που
ζει µε όλες τις υποστηρίξεις και το πλαίσιο που µπορεί να έχει
αυτό. «Και εµείς, λέει, ως φορείς ψυχικής υγείας έχουµε να κα-
ταθέσουµε ότι η όποια διάκριση και όποιο στίγµα οδηγεί σε δυ-
σµενείς επιπτώσεις στην ψυχική υγεία». Η πρόεδρος του
Ινστιτούτου Υγείας Παιδιού λέει ότι όλες οι µελέτες µέχρι στιγ-
µής, παρά το γεγονός ότι τα δεδοµένα είναι περιορισµένα στον
αριθµό, δείχνουν ότι δεν είναι το φύλο του γονέα που καθορίζει
την ποιότητα της παρεχόµενης αγάπης και φροντίδας, αλλά η
σταθερότητα της οικογενειακής δοµής και ότι υπάρχουν δεδο-
µένα ότι όταν είναι σε οµόφυλη σχέση εκτός πλαισίου, εκεί επη-
ρεάζεται η ποιότητα, ενώ όταν είναι εντός σαφούς πλαισίου και
γάµου, είναι βελτιωµένη η ποιότητα της ζωής των παιδιών.

Η έννοια της οικογένειας, άλλωστε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, που είναι ισχυρή στην ελληνική κοινωνία, δεν πλήττεται από
ρυθµίσεις που δίνουν αυτονόητη ορατότητα στα παιδιά και τους
γονείς που µέχρι τώρα ήταν αόρατοι, πλήττεται από φαινόµενα
όπως ο αποκλεισµός χιλιάδων παιδιών από τους παιδικούς σταθ-
µούς. Από την τεράστια αύξηση στην τιµή του βρεφικού γάλα-
κτος. Από την ανεξέλεγκτη βία και ένταση µεταξύ ανηλίκων εντός
και εκτός σχολείων. Από τις γυναικοκτονίες που πληθαίνουν συ-
νεχώς. Από την έλλειψη προστασίας και στήριξης σε παιδιά όπως
η δωδεκάχρονη στον Κολωνό. Τα χιλιάδες παιδιά έξω από τα πα-
νεπιστήµια, που από την ελάχιστη βάση εισαγωγής που ισχύει γι’
αυτούς που δίνουν εξετάσεις πάµε στην ελάχιστη βάση πληρω-
µής -και δεν θα το καταφέρετε αυτό- αποκλείοντας χιλιάδες αν-
θρώπους από την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Αποδεικνύεται από
φαινόµενα σαν τη δολοφονία του Ζακ Κωστόπουλου.

Όλα αυτά λοιπόν, τα οποία αποτελούν αποτελέσµατα µιας
δική σας πολιτικής όσον αφορά και την απαξίωση δοµών και υπη-
ρεσιών αλλά και τη στοχοποίηση της ελληνικής κοινωνίας, είναι
που πλήττουν τον θεσµό της οικογένειας και της δυνατότητας,
κυρίως των νέων, να αυτονοµηθούν, να κάνουν οικογένεια, εφό-
σον το επιλέξουν, για να αντιµετωπιστεί συνολικά το δηµογρα-
φικό πρόβληµα.

Και επειδή προσπαθείτε εδώ και καιρό, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι της πλειοψηφίας, να πατήσετε σε δύο βάρκες, ξέρετε
τι λέει ο λαός για αυτή την περίπτωση. Όταν πατάς σε δύο βάρ-
κες πέφτεις στο νερό. Έτσι λέει ο λαός, κυρία Ζαχαράκη.

Ακροβατείτε µεταξύ του κέντρου και της ακροδεξιάς σε ένα
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νοµοσχέδιο το οποίο δεν µπορεί να βγάλει από τη δηµόσια συ-
ζήτηση ούτε από πάνω σας, αυτό το ψήφισµα-κόλαφο του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Πραγµατικά τέσσερις πολιτικές οµάδες,
µεταξύ των οποίων και Βουλευτές του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµ-
µατος, υπερψήφισαν ένα ψήφισµα-ντροπή για τη χώρα. Και αντί
να λέτε ότι θα κάνετε τις απαραίτητες κινήσεις για να το αποκα-
ταστήσετε αυτό, έρχεστε και κατηγορείτε τους Βουλευτές που
ψήφισαν, και ιδίως τους Βουλευτές της Αριστεράς, ενώ ο κ.
Σκέρτσος µιλάει για ανθέλληνες. Θα το πάρει πίσω αυτό ο κ.
Σκέρτσος είτε το θέλει είτε όχι γιατί µαθήµατα πατριωτισµού
στην Αριστερά δεν επιτρέπονται. Δεν επιτρέπονται µαθήµατα πα-
τριωτισµού στην Αριστερά που έχει δώσει αγώνες και έχει χύσει
αίµα απέναντι σε κατακτητές, σε δικτάτορες και οτιδήποτε άλλο.
Να πάρετε µέτρα για να αποκαταστήσετε αυτή την κατάσταση
και αυτή την εικόνα της χώρας γιατί το Διεθνές Δίκαιο και η ενί-
σχυση των προοδευτικών µεταρρυθµίσεων είναι όπλο για τη
χώρα µας στη διεθνή πολιτική σκηνή, απέναντι σε αυτούς που τα
παραβιάζουν και καταλαβαίνετε ποιους εννοώ.

Και βέβαια ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ως κόµµα αρχών
αλλά και ως κυβέρνηση αρχών και αξιών δεν θα παίξει µε ταυτο-
τικά ζητήµατα. Με τέτοια ταυτοτικά ζητήµατα δεν παίζουµε. Και
γι’ αυτόν τον λόγο, επειδή αφορά τα ανθρώπινα δικαιώµατα, δεν
κάναµε βήµα πίσω ούτε ως κυβέρνηση, παρά το γεγονός ότι εσείς
τότε –και το θυµόµαστε πάρα πολύ καλά- κάνατε µικροπολιτικά
παιχνίδια, αλλά το χειρότερο χύνατε δηλητήριο στην ελληνική κοι-
νωνία όταν φέρναµε το σύµφωνο συµβίωσης, όταν ερχόταν η
φαρµακευτική κάνναβη, όταν ερχόντουσαν οι ευάλωτοι πρόσφυ-
γες από τα νησιά για την ενδοχώρα να εγκατασταθούν, οι δήµαρ-
χοι που στηρίζατε, όταν υπήρχε η Συµφωνία των Πρεσπών.

Γι’ αυτό, λοιπόν, είµαστε δύο κόσµοι. Ο κόσµος πρέπει να το
δει. Πρέπει να καταλάβει ότι υπάρχει διαφορά. Πρέπει σε όλα τα
επίπεδα αυτό να το αποδεικνύουµε καθηµερινά διότι το νοµοσχέ-
διο αυτό, το οποίο αναγκάζεστε να φέρετε, αποτελεί στην ουσία
νίκη αυτού του κινήµατος το οποίο επί χρόνια παλεύει µε πολύ
µεγάλες δυσκολίες και των οργανώσεων του πεδίου. Αποτελεί
νίκη και της Ριζοσπαστικής και Ανανεωτικής Αριστεράς και του
προοδευτικού κόσµου που έχει δώσει τόσο µεγάλες µάχες και
ιδεολογικά και πολιτικά. Και αυτό δείχνει το εξής. Ότι και ως αν-
τιπολίτευση, αλλά και ως κυβέρνηση µπορούµε να κάνουµε
πολλά για έναν κόσµο που χωράει πραγµατικά πολλούς χώρους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αλέξανδρος Ζερβέας, Βουλευτής

της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα αρχίσω την οµιλία µου –σκόπευα να αρχίσω διαφορετικά-

ως εξής. Έγινε µία αναφορά πριν για τον έναν από τους υψίστου
ήρωες των Ελλήνων, τον Αχιλλέα, ότι είχε οµοφυλοφιλικές σχέ-
σεις µε τον Πάτροκλο. Προφανώς αυτός που το είπε δεν έχει
ανοίξει να διαβάσει ούτε µια σελίδα από την Ιλιάδα. Αντιθέτως,
µέσα στην Ιλιάδα περιγράφεται το πώς στο στρατόπεδο των
Αχαιών διεξήχθη εµφύλιος για µια γυναίκα. Καλώς ήρθατε στη
νέα εποχή. Καλώς ήλθατε στη νέα τάξη πραγµάτων, εδώ που το
θηλυκό δεν είναι θηλυκό, που το αρσενικό δεν είναι αρσενικό,
που η οικογένεια δεν είναι οικογένεια, που όλες οι αξίες και οι
ιδέες είναι σχετικές, που το κατά φύση είναι παρά φύση και το
παρά φύση είναι κατά φύση. Καλώς ήλθατε στη σκοτεινή εποχή
της νέας τάξης πραγµάτων, τον διακαή πόθο των εχθρών της αν-
θρωπότητας, των ένσαρκων και άσαρκων εχθρών της ανθρωπό-
τητας. Θλιβερή ηµέρα η σηµερινή για το ελληνικό Κοινοβούλιο.
Ένας από τους σηµαντικότερους πυλώνες του ελληνικού έθνους
βάλλεται και βάλλεται ανεπανόρθωτα.

Σήµερα από ό,τι φαίνεται η Βουλή των Ελλήνων θα στερήσει
σε κάποια παιδιά είτε τη µητρική αγκαλιά είτε την πατρική συµ-
βουλή, θα ακρωτηριάσει τον ψυχισµό πολλών παιδιών θυσιάζον-
τάς τα στον βωµό του δικαιωµατισµού. Και αυτή η ψήφιση θα
γίνει παρά τη σθεναρή αντίσταση και την αντίθετη άποψη της
πλειονότητας του ελληνικού λαού.

Και αναρωτιέµαι, αφού έρχεστε σε αντίθεση µε τα θέλω του

ελληνικού λαού, τα θέλω ποιων υπηρετείτε και ποιος τελικά δεν
σέβεται τοις πράγµασι την ίδια την ουσία της δηµοκρατίας που
είναι η θέληση του ελληνικού λαού;

Τι προωθείται, λοιπόν, µε το εν λόγω νοµοσχέδιο; Η εξίσωση
του κατά φύση µε το παρά φύση, η εξίσωση του όντος µε τον µη
ον, η κατάργηση του νόµου του θεού του υπερσυµπαντικού νου
και πάνω από όλα η παραβίαση των δικαιωµάτων των παιδιών,
γιατί περί αυτού πρόκειται.

Η πολιτεία αρνείται µέσω αυτού το αντισυνταγµατικού επαί-
σχυντου νόµου το δικαίωµα σε κάποια παιδιά να έχουν και µη-
τέρα και πατέρα, γιατί είναι παρά φύση οικογένεια δύο ανδρών
ή δύο γυναικών, επειδή η φύση, δηλαδή η δηµιουργική δύναµη
του σύµπαντος αυτού, απορρίπτει τις ενώσεις αυτές. Πώς τις
απορρίπτει; Με το να είναι εξ ορισµού οι σωµατικές αυτές ενώ-
σεις στείρες. Πέρα, λοιπόν, από τις όποιες θρησκευτικές πεποι-
θήσεις, η ίδια η φύση απορρίπτει το παρά φύση. Εποµένως τα
άτοµα αυτά δεν πρέπει να διεκδικούν ένα δικαίωµα που αυτά τα
ίδια µέσω της συµπεριφοράς τους, της ελεύθερης επιλογής τους
επέλεξαν να απορρίψουν.

Η οικογένεια δεν είναι µια κοινωνική κατασκευή, αλλά µια
υπάρχουσα ιδέα στο προ της δηµιουργίας σχέδιο του τριαδικού
θεού. Ως εκ τούτου, δεν υπάρχει δυνατότητα µετασχηµατισµού
της. Στις αηδείς αξίες και αρχές δεν ισχύει το «πάντων χρηµάτων
µέτρον άνθρωπος». Ισχυρίζονται κάποιοι ότι αυτός ο νόµος είναι
η επιτοµή του προοδευτισµού. Κι όµως είναι η επιτοµή της οπι-
σθοδρόµησης. Είναι η επιστροφή στις πιο σκοτεινές σελίδες της
ανθρώπινης ιστορίας. Είναι η επιστροφή στους χρόνους των Σο-
δόµων και των Γοµόρρων. Και γνωρίζετε πολύ καλά ποια ήταν η
κατάληξη αυτών των -όπως θα έλεγαν κάποιοι χρησιµοποιώντας
σύγχρονη νεοταξική φρασεολογία- ανοικτών και συµπεριληπτι-
κών κοινωνιών.

Η φιλελεύθερη παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας για µια εισέτι
φορά αποδεικνύεται εν τοις πράγµασι ότι αποτελεί ένα πολιτικό
καρκίνωµα. Η ηγεσία της, τελώντας υπό την επήρεια του πολιτι-
σµικού µαρξισµού της Σχολής της Φρανκφούρτης, φέρνει προς
ψήφιση τον εν λόγω νόµο που ούτε οι Συριζαίοι τόλµησαν να φέ-
ρουν. Γιατί; Γιατί «ανήκοµεν εις την Δύση». Ε, λοιπόν, όχι. Σε αυτή
τη σάπια, ηθικά και πνευµατικά, Δύση δεν επιθυµούµε να ανή-
κουµε. Οι Έλληνες ανήκουµε στην Ελλάδα και η Ελλάδα ανήκει
στους Έλληνες.

Θα απευθυνθώ σε όσους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
διατηρούν έστω κάποια ψήγµατα αιδούς και θα τους ρωτήσω:
Ποια πολιτική παρακαταθήκη θέλετε να αφήσετε; Σε τι κόσµο
επιθυµείτε να ζήσουν τα παιδιά και τα εγγόνια σας; Βρείτε το πο-
λιτικό θάρρος και καταψηφίστε.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, η αποχή είναι συνε-
νοχή.

Όσο για τη «ροζ Αριστερά» δεν έχω να πω πολλά. Για µια εισέτι
φορά λειτουργεί ως δεκανίκι του φιλελευθερισµού. Κοινή η
µήτρα γαρ.

Θα µιλήσω τέλος για τη στάση της Εκκλησίας. Αγαπητοί ιεράρ-
χες, καλά είναι τα ψηφίσµατα, καλοί οι πύρινοι λόγοι, καλύτερος
όµως ο αφορισµός όλων όσοι ψηφίσουν το εν λόγω τερατούρ-
γηµα ή επιλέξουν την αποχή ως σύγχρονοι Πόντιοι Πιλάτοι.

«Πειθαρχείν δει θεώ µάλλον οι ανθρώποις», λέει ο Απόστολος
Πέτρος. Εσείς φίλτατοι ιεράρχες, πού θα πειθαρχήσετε; Στον θεό
ή στον «καίσαρα-Μητσοτάκη»;

Κυρίες και κύριοι, το ανθρώπινο ον έχει τη δυνατότητα να πα-
ραβιάζει τους συµπαντικούς πνευµατικούς νόµους, δεν έχει όµως
τη δυνατότητα να αποφεύγει τις συνέπειες της παραβίασης
αυτής. Με την υπερψήφιση αυτού του αντισυνταγµατικού, αντι-
χριστιανικού και ανθελληνικού νόµου ο τριαδικός θεός θα άρει την
προστασία του στο εν πολλές αµαρτίες περιπεσών έθνος µας. Η
γενιά µας θα γευτεί τους πικρούς καρπούς της αποστασίας.

Ως Έλληνες χριστιανοί ορθόδοξοι, ως Έλληνες εθνικιστές, ως
Έλληνες οικογενειάρχες καταψηφίσουµε αυτό το αισχρό νοµο-
θέτηµα.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Θεόφιλος Ξανθό-
πουλος.
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Θα ακολουθήσει ο κ. Διονύσιος Βαλτογιάννης και στη συνέχεια
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας ο κ.
Τσιάρας. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κύριες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, είναι µια σηµαντική µέρα για το ελληνικό Κοινοβούλιο και
θεωρώ ότι όλοι εµείς που συµµετέχουµε µε τον ένα ή µε τον άλλο
τρόπο σε αυτή τη διαδικασία, αποκτούµε µία εµπειρία ζωής, γιατί
ουσιαστικά διευρύνουµε τα ατοµικά δικαιώµατα πολιτών που
µέχρι τώρα µένανε στη σκιά.

Είναι ένα νοµοσχέδιο, όµως, το οποίο δηµιουργεί και παρενέρ-
γειες στην κοινοβουλευτική Πλειοψηφία, ακριβώς γιατί παρατη-
ρούνται καινοφανή πράγµατα κατά τη διαδικασία της ψήφισής
του. Κατ’ αρχάς είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο ρυθµίζει τον
Αστικό Κώδικα, το οικογενειακό δίκαιο και ως εκ τούτου το πιο
λογικό θα ήταν το επισπεύδον Υπουργείο να ήταν το Υπουργείο
Δικαιοσύνης. Δεν είναι. Και όχι απλώς δεν είναι, αλλά ο Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης είναι εκκωφαντικά απών, ο δε Υφυπουργός Δι-
καιοσύνης δήλωσε ότι δεν θα το ψηφίσει.

Έχουµε και το εξής φαινόµενο: Εισηγείται ο Υπουργός Επι-
κρατείας ο κ. Σκέρτσος και έχει σηκώσει το βάρος της παρου-
σίασης του νοµοσχεδίου και της πολιτικής αντιπαράθεσης, ενώ
ο έτερος Υπουργός Επικρατείας ο κ. Βορίδης το έχει καταγγείλει
ως αντισυνταγµατικό.

Υπάρχει το πρωτοφανές στη µεταπολιτευτική ιστορία της
χώρας: Η προτροπή του ίδιου του Πρωθυπουργού στους συνα-
δέλφους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, οι οποίοι δεν θέλουν
να ψηφίσουν το νοµοσχέδιο, ότι µπορούν να απόσχουν από την
ψήφισή του. Κάτι τέτοιο δεν έχει συµβεί στα µεταπολιτευτικά
χρονικά και είναι ενδεικτικό το πώς ο κ. Μητσοτάκης προσπαθεί
να συνδυάσει τις δύο ψυχές και τις δύο κατευθύνσεις της Νέας
Δηµοκρατίας.

Και βέβαια σήµερα, όλοι εµείς που είµαστε στην Αίθουσα του
Κοινοβουλίου, ακούσαµε τον Πρωθυπουργό να υπεραµύνεται
του νοµοσχεδίου του και να λέει στους Βουλευτές του για ποιους
λόγους πρέπει να ψηφιστεί, ενώ ξέρουµε ότι το απόγευµα στις
18.00’ θα έρθει ο κ. Σαµαράς µε µια εντελώς αντίθετη επιχειρη-
µατολογία και ο πρώην Πρωθυπουργός θα προσπαθήσει να πεί-
σει τους Βουλευτές του γιατί πρέπει να το καταψηφίσουν. Αυτό
είναι το καινοφανές και αυτό είναι το πολιτικό ρεύµα αυτής της
πρωτοβουλίας του Πρωθυπουργού.

Και γιατί συµβαίνει βέβαια αυτό; Συµβαίνει γιατί ακριβώς αυτή
η σύζευξη, η συναίρεση των δύο τάσεων της Νέας Δηµοκρατίας,
του πολυδύναµου εκσυγχρονισµού κατά τον Πρωθυπουργό και
της συντηρητικής Δεξιάς και ακροδεξιάς συνιστώσας του, δεν
µπορεί να συνεχίσουν να πορεύονται αδιατάρακτα. Αντιµετωπί-
ζουν τα προβλήµατα της αντίφασης και θα δούµε πώς θα εξελιχ-
θεί αυτή η ιστορία.

Στον αντίποδα αυτής της διαδικασίας, έχουµε τη στάση της
προοδευτικής Αντιπολίτευσης –µε την εξαίρεση του ΚΚΕ βε-
βαίως- οι οποίοι στηρίζουµε το νοµοσχέδιο και το στηρίζουµε εν-
συνείδητα, γνωρίζοντας ότι απέχει από αυτό που θα θέλαµε
εµείς. Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ έχουµε καταθέσει δύο φορές ολοκληρω-
µένη πρόταση νόµου για τον γάµο προσώπων ανεξαρτήτως
φύλου, η οποία είναι πιο προωθηµένη σε επιµέρους ζητήµατα. Η
Κυβέρνηση την απέρριψε και φέρνει το δικό της νοµοσχέδιο.

Αλλά επειδή επιλύει προβλήµατα και είναι ένα βήµα προς την
αντιµετώπιση των προβληµάτων που αντιµετωπίζει σειρά συµπο-
λιτών µας, βεβαίως θα το ψηφίσουµε, βεβαίως θα το στηρίξουµε
και βεβαίως θα το ενισχύσουµε, γιατί αν δεν συµβεί τώρα, θα αρ-
γήσει πολύ ο πολιτικός χρόνος που θα το καταστήσει ξανά
ώριµο, ώστε να επανέλθει ως αίτηµα στην κοινωνία και στο Κοι-
νοβούλιο.

Και εµείς ακριβώς µε τα ατοµικά δικαιώµατα των πολιτών και
µε τις αξιακές µας τοποθετήσεις ως ανανεωτική και ριζοσπα-
στική Αριστερά, δεν παίζουµε. Ούτε µικροκοµµατικά παιχνίδια
κάνουµε, ούτε θεωρούµε ότι µία ήττα του κ. Μητσοτάκη, µε την
απόρριψη του νοµοσχεδίου του, θα βοηθήσει την υπόθεση των
συµπολιτών µας στο να θεµελιώσουν τα δικαιώµατα αυτά. Αυτή
είναι η αντιπολίτευση που κάνουµε µε βάση τις αρχές τις αξίες

µας και έτσι ζητάµε να κριθούµε από τους πολίτες.
Είναι µία σηµαντική µέρα και για έναν άλλο λόγο και θα µου

επιτρέψετε µια προσωπική αναφορά. Προέρχοµαι από την ανα-
νεωτική Αριστερά από τα γεννοφάσκια µου, από τη νεολαία του
«Ρήγα Φεραίου», που όταν στα τέλη της δεκαετίας του 1970 ανοί-
γαµε τα ζητήµατα του φύλου και της γυναικείας χειραφέτησης,
ήµασταν δακτυλοδεικτούµενοι. Όταν εµείς στα φεστιβάλ µας κα-
λούσαµε το περιοδικό «ΑΜΦΙ» που ήταν το περιοδικό των οµο-
φυλοφίλων -τότε δεν υπήρχε ακόµη όρος ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα-
ξενίζονταν οι πάντες. Και για πρώτη φορά όταν αντιµετωπίζαµε
ανθρώπους µε άλλη σεξουαλική επιλογή, εµείς, παιδιά από την
επαρχία που δεν το είχαµε στον περίγυρο, ήταν πραγµατικά ένας
άλλος κόσµος, ένας κόσµος διαφορετικός, ένας κόσµος πολύ-
χρωµος, ένας κόσµος ενδιαφέρων. Και µε αυτόν τον κόσµο δια-
νύσαµε όλη αυτή τη διαδροµή και χάρη στις θυσίες, στις
προσπάθειες, στους αγώνες, στις ήττες, στα πισωγυρίσµατα
αυτού του κόσµου, αλλά και στις µάχες του, σήµερα η Εθνική
Αντιπροσωπεία συζητάει ένα νοµοσχέδιο που θεµελιώνει τα δι-
καιώµατα µιας µεγάλης µερίδας ανθρώπων. Και γι’ αυτό, εµείς
που είµαστε η πλειονότητα, τους οφείλουµε ένα ευχαριστώ, γιατί
χάρη σε αυτούς και ο δικός µας κόσµος γίνεται διαφορετικός,
γίνεται συµπεριληπτικός, γίνεται πολύχρωµος.

Είναι η θέση µας αυτή µία θέση απόλυτα συµβατή µε ό,τι
έχουµε κάνει ως Αριστερά και ως ΣΥΡΙΖΑ και στο προηγούµενο
διάστηµα της Αντιπολίτευσης, αλλά και της κυβερνητικής µας
θητείας. Και έχει µεγάλη σηµασία να ακούσει ο κόσµος ότι έχει
πολύ µεγάλη αξία για την καθηµερινότητα του πολίτη να κυβερ-
νάει µια κυβέρνηση µε προοδευτικό πρόσηµο, µε προοδευτική
κατεύθυνση, παρ’ όλους τους συµβιβασµούς, τα πισωγυρίσµατα,
τις ήττες και τα λάθη της.

Εµείς είµαστε αυτοί που θεµελιώσαµε και ψηφίσαµε το σύµ-
φωνο συµβίωσης. Εµείς είµαστε αυτοί που καθιερώσουµε την ανα-
δοχή από τα οµόφυλα ζευγάρια. Εµείς είµαστε αυτοί που δώσαµε
το δικαίωµα της επιλογής ταυτότητας φύλου στον κόσµο. Και βε-
βαίως εµείς είµαστε αυτοί, όντας στην Αντιπολίτευση, που προ-
κρίνουµε το δικαίωµα των πολιτών να έχουν ίσα δικαιώµατα µε
όλους τους υπόλοιπους και ψηφίζουµε σήµερα το νοµοσχέδιο.

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, είναι µία σειρά αγώνων, µαχών και
θεσµικών κατακτήσεων που έχουµε κάνει και είµαστε εδώ για να
το διευρύνουµε ακόµη περισσότερο.

Έχουµε καταθέσει δύο τροπολογίες για τις οποίες ο κύριος
Πρωθυπουργός αρνήθηκε, παρ’ ότι προκλήθηκε εκ νέου από τον
Σωκράτη Φάµελλο, να τοποθετηθεί. Η µία είναι αυτή που έχει κα-
ταθέσει η Έλενα Ακρίτα, που αφορά στη γονεϊκότητα και του
άλλου γονέα, γιατί υπάρχει αντίφαση να υπάρχει το παιδί ανά-
µεσα σε ένα οµόφυλο ζευγάρι µε το οποίο δεν συνδέεται µε καµ-
µία σχέση γονεϊκότητας µε το µη βιολογικό µέλος και αυτό
πρέπει να λυθεί, διότι άλλη λύση είναι τραγέλαφος: Πρέπει να
χωρίσει το ζευγάρι και να το υιοθετήσει το άλλο µέρος για να
επανέλθει η ισορροπία στο ζευγάρι.

Και βεβαίως κατατέθηκε και µια πολύ σηµαντική τροπολογία
της κ. Λινού, που µιλάει για τους περιορισµούς των προϋποθέ-
σεων της ιατρικά υποβοηθούµενης αναπαραγωγής. Θα πρέπει
να πούµε ξανά στον κόσµο, γιατί υπάρχει µια πολύ µεγάλη θο-
λούρα, µία σπέκουλα στην κοινωνία, ότι το δικαίωµα αυτό χορη-
γήθηκε το 2002 και µετά, µε αλόγιστες τροποποιήσεις της
κυβέρνησης Σαµαρά, το δικαίωµα αυτό ξεχειλώθηκε, έτσι ώστε
η χώρα µας ουσιαστικά να είναι θερµοκήπιο αναπαραγωγικού
τουρισµού. Αυτό πρέπει να σταµατήσει, γιατί αυτό το πράγµα
δεν έχει καµµία σχέση ούτε µε τον αλτρουιστικό χαρακτήρα της
πράξης, και βεβαίως δεν έχει σχέση µε αυτό που θέλουµε ως ορ-
γανωµένη κοινωνία να προσφέρουµε στους πολίτες µας, να απο-
κτήσουν ένα παιδί µε τον τρόπο που η επιστήµη τους επιτρέπει.

Ο κύριος Πρωθυπουργός δεν είπε τίποτα. Ο κύριος Υπουργός
έχει το δικαίωµα µέχρι το τέλος να κάνει δεκτές τις τροπολογίες.
Περιµένουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω να είµαι συνεπής µε τον χρόνο µου και θέλω να κλείσω
την τοποθέτησή µου.

Σήµερα είναι µια σηµαντική µέρα για όλη την κοινωνία. Τεκµη-
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ριώνουµε και διευρύνουµε τα δικαιώµατα µιας µερίδας πολιτών
που είναι λίγοι που είναι µειοψηφία. Αλλά, ξέρετε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αυτό δίνει πλούτο στη δηµοκρατία, τα δικαιώ-
µατα της µειοψηφίας.

Έλεγε η Λούξεµπουργκ: Ελευθερία είναι ελευθερία γι’ αυτόν
που σκέφτεται διαφορετικά. Το δικαίωµα είναι για αυτόν που
είναι στη µειοψηφία, που είναι λίγος. Γι’ αυτούς που είναι λιγό-
τεροι από τους κυρίαρχους. Αυτό έχει σηµασία. Και µε τη διαδι-
κασία που κάνουµε σήµερα, δεν κατοχυρώνονται απλώς τα
δικαιώµατα µιας µερίδας συµπολιτών µας, γινόµαστε και εµείς
ως κοινωνία πιο συµπεριληπτική, καλύτερη και ανθρώπινη.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο

κ. Διονύσιος Βαλτογιάννης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των
Σπαρτιατών.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΒΑΛΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ήθελα να πω ένα µεγάλο ευχαριστώ στη µάνα µου και στον

πατέρα µου που δεν µε κάνανε τόσο προοδευτικό.
Βρισκόµαστε εδώ σήµερα για να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο

που ο στόχος του είναι η διχόνοια της χώρας µας. Αυτό το νοµο-
σχέδιο, αποτελεί άλλο ένα θλιβερό γεγονός για την πατρίδα µας.
Είναι θλιβερό, γιατί έρχεται να διαλύσει τον θεσµό της οικογένειας
και να καταργήσει το φυσιολογικό. Φυσιολογικό, σύµφωνα µε τον
ορισµό της λέξης, είναι οτιδήποτε εξελίσσεται µε βάση τη φύση.

Κύριοι, γιατί ξαφνικά τέτοια πίεση και πρέπει µέσα σε δύο
µήνες να ψηφιστεί αυτό το νοµοσχέδιο; Τι πραγµατικά υπάρχει
πίσω από αυτό; Για µία ακόµα φορά καταφέρατε να προκαλέσετε
εµφύλιο πόλεµο. Καταφέρατε να διαχωρίσετε σε βόρειους και
νότιους. Αυτή τη στιγµή, µε την πλύση εγκεφάλου που κάνετε
στον ελληνικό λαό, έχετε πετύχει τον πλήρη αποπροσανατολισµό
από τα κύρια και σηµαντικά θέµατα.

Ναι, τα ανθρώπινα δικαιώµατα είναι ένα από τα σηµαντικότερα
θέµατα, όµως γι’ αυτόν τον λόγο θα έπρεπε να αποφασίσει το
Δικαστήριο των Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων ή ακόµα καλύτερα να
προχωρήσετε σε ένα δηµοψήφισµα και να αποφασίσει ο ελληνι-
κός λαός. Αντί αυτού, εµείς ως Βουλευτές είµαστε εκείνοι που
πρέπει να αποφασίσουµε, αλλά και να ψηφίσουµε. Δώσατε δι-
καίωµα αποχής. Για ποιον λόγο; Μήπως, γιατί όπως µε την αποχή
γίνατε η Κυβέρνηση, µε τον ίδιο ακριβώς τρόπο θέλετε να περά-
σετε το νοµοσχέδιο;

Λοιπόν, για να είµαστε ξεκάθαροι, εµείς καταψηφίζουµε αυτό
το νοµοσχέδιο, αλλά και κάτι άλλο παρόµοιο που θα µας φέρετε.
Δεν υποκύπτουµε στα θέλω της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Δεν υπο-
κύπτουµε σε τίποτα που µας υποχρεώνει να ξεχάσουµε τις πα-
ραδόσεις µας. Αφήσατε να χαθούν τα ήθη και τα έθιµά µας, γιατί
-και καλά- έτσι θα εξελιχθούµε. Όχι κύριοι, την παραδοσιακή οι-
κογένεια δεν την αφήνουµε, αλλά και δεν σας επιτρέπουµε να
την εξαφανίσετε.

Δεν µας ενδιαφέρουν οι σεξουαλικές προτιµήσεις κανενός.
Είναι δικαίωµα του καθενός να κάνει τις επιλογές του. Δεν έχει
δικαίωµα, όµως, κανείς να µας επιβάλλει να δεχτούµε κάτι το
οποίο δεν έχει θέση στη δική µας κοινωνία. Έχετε διαλύσει τη δι-
καιοσύνη, την παιδεία, το σύστηµα υγείας, τους αγρότες και
τώρα έρχεστε να διαλύσετε και την οικογένεια. Γι’ αυτή την κοι-
νωνία µιλάµε; Αντί να λύσετε αυτά τα προβλήµατα, θέλετε να µας
επιβάλλετε µια νέα τάξη πραγµάτων.

Εµείς οι ορθόδοξοι Έλληνες, δεν θέλουµε την σύγχρονη κοι-
νωνία που µας επιβάλλετε. Εµείς υποστηρίζουµε το τρίπτυχο πα-
τρίδα – θρησκεία - οικογένεια. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο κ. Κωνσταντίνος
Τσιάρας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρα-
τίας, είναι ο επόµενος οµιλητής. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι
αυτές τις δύο ηµέρες συζητάµε ένα πολύ ιδιαίτερο νοµοσχέδιο.
Και η ιδιαιτερότητα αυτή, έγκειται κυρίως στο γεγονός της µε-

γάλης ευαισθησίας µε την οποία αντιµετωπίζεται πραγµατικά ένα
ζήτηµα, το οποίο σε ένα µεγάλο βαθµό φέρνει εντελώς διαφο-
ρετικές απόψεις από το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας.

Ωστόσο, δεν θα µπορούσε κανείς να µην επιχειρήσει και να
προσεγγίσει να δει τη µεγάλη εικόνα και να προσπαθήσει µέσα
από τη µεγάλη εικόνα αφ’ ενός µεν να πάρει µια καθαρή θέση,
αφ’ ετέρου δε να επικοινωνήσει µε επιχειρήµατα όλες αυτές τις
απόψεις οι οποίες, τουλάχιστον κατά την δική του γνώµη, είναι
αυτές που τελικά διαµορφώνουν και τη δική του επιλογή.

Είναι δεδοµένο ότι όταν ξεκίνησε η συζήτηση για τα ανθρώ-
πινα δικαιώµατα -και µιλάω για την προηγούµενη κυβερνητική
θητεία της Νέας Δηµοκρατίας- είχαν ουσιαστικά τεθεί στον δη-
µόσιο διάλογο ζητήµατα τα οποία αφορούσαν στον ρατσισµό,
στη µισαλλοδοξία, σε θέµατα τα οποία απέκλειαν συµπολίτες
µας ή δηµιουργούσαν προφανώς αρνητικές συµπεριφορές απέ-
ναντί τους, σε θέµατα κρίσιµα, σε διαφορετικές κοινωνικές πα-
ρουσίες, αλλά βεβαίως και που δηµιουργούσαν ένα γενικότερο
προβληµατισµό για την τότε κυβέρνηση -φαντάζοµαι επί µακρόν
για πολύ καιρό για όλο το πολιτικό σύστηµα- αναζητώντας τον
τρόπο της αντιµετώπισης τέτοιου είδους συµπεριφορών. Γι’ αυτό
και τουλάχιστον εκείνη την περίοδο, προσπαθώντας σε πρώτο
χρόνο να εντοπίσουµε όλα αυτά τα ζητήµατα -και το λέω µε την
ιδιότητα της τότε περιόδου ως Υπουργός Δικαιοσύνης- εκπονή-
σαµε το εθνικό σχέδιο δράσης κατά του ρατσισµού και της µι-
σαλλοδοξίας.

Ήταν η πρώτη φορά που οργανωµένα µια Κυβέρνηση επιχεί-
ρησε να δει και να καταγράψει όλα αυτά τα ζητήµατα και βε-
βαίως µέσα από ένα σαφές κείµενο να περιγράψει. Ζητήµατα
που αφορούσαν στον αρνητικό τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπί-
ζονταν από συµπολίτες µας, γιατί µπορεί να ήταν µιας διαφορε-
τικής σεξουαλικής κατεύθυνσης, διαφορετικού φύλου,
διαφορετικού θρησκεύµατος, είχαν εν πάση περιπτώσει µια δια-
φορά σε σχέση µε τη συντριπτική πλειονότητα της κοινωνίας.

Ήταν η πρώτη φορά, που στην πραγµατικότητα, τέθηκε υπ’
όψιν αφ’ ενός και της ίδιας της κοινωνίας αλλά και της ίδιας της
κοινωνικής πραγµατικότητας, ένα συγκεκριµένο πλαίσιο αντιµε-
τώπισης όλων αυτών των ζητηµάτων. Σήµερα η Κυβέρνηση επι-
χειρεί το επόµενο βήµα, το οποίο σαφώς αφορά στην κατάβαση
αναγνώριση ανθρωπίνων δικαιωµάτων και πρέπει κάποια στιγµή
να βγούµε από αυτό το στερεότυπο της συζήτησης.

Εγώ δεν σας κρύβω ότι δεν είµαι τόσο χαρούµενος από τη συ-
ζήτηση που προηγήθηκε από χθες έως και σήµερα, διότι τουλά-
χιστον τα κόµµατα τα οποία συµφωνούν σε αυτή την επιλογή,
δεν έπρεπε να αναλωθούν σε µια µικροπολιτική, εντός εισαγωγι-
κών, αντιπαράθεση, αλλά θα έπρεπε να προβάλλουν τον βασικό
λόγο για τον οποίο συµφωνούν. Γιατί, ας είµαστε ειλικρινείς µε
τον εαυτό µας, σχεδόν σε όλα τα κόµµατα διατρέχει µια διαφο-
ρετική αντίληψη, αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Ωστόσο, αν θα έπρεπε κάποιος να επιµείνει ή να επιλέξει µια
συγκεκριµένη θέση, θα έπρεπε να την υποστηρίξει µε συγκεκρι-
µένα επιχειρήµατα και -θα έλεγα- µε συγκεκριµένες αιτιάσεις,
παρά µε κραυγές, φωνές ή προσπάθεια µικροκοµµατικής εκµε-
τάλλευσης και µικροκοµµατικής, εντός εισαγωγικών, προσεγγί-
σεις.

Και το λέω αυτό διότι, προφανώς, υπάρχει ο σεβασµός στη
διαφορετική άποψη. Αυτή είναι η πεµπτουσία της δηµοκρατίας,
το να υπάρχει µια διαφορετική άποψη και να καταγράφεται και
στο επίπεδο των επιχειρηµάτων να προσπαθεί κανείς, µε τον δικό
του τρόπο, να πείσει για το ορθό και το δίκιο των δικών του θέ-
σεων. Και βεβαίως υπάρχει -αν θέλετε- και ο σεβασµός, ακόµη
και στη διαφορετική ψήφο. Ωστόσο, το να πρέπει κάθε φορά
αυτό να αναδεικνύεται ως ένας λόγος που υποτίθεται ότι µπορεί
να βλάψει την κυβερνητική πλειοψηφία, προφανώς δεν συνιστά
σοβαρό τρόπο ή σοβαρό λόγο αντιπολιτευτικής θέσης και αντι-
πολιτευτικού λόγου.

Γιατί απλούστατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση
και ο ίδιος Πρωθυπουργός επιχειρούν να κάνουν ένα γενναίο
βήµα, το οποίο αυτή τη στιγµή δεν µε αφορά σε κάποια µικρο-
πολιτική προσέγγιση της Κυβέρνησης, αλλά αφορά σε µια αξιακή
αναφορά, που είναι τα ίδια τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Και βε-
βαίως ας είµαστε ειλικρινείς και το συµφέρον του παιδιού. Διότι,
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ακόµη και αν υπάρχει ένας µικρός αριθµός παιδιών, που πρέπει
αυτή τη στιγµή είτε να αναγνωριστούν είτε να τύχουν της πραγ-
µατικής προστασίας των ανθρώπων που στέκονται δίπλα τους,
θα πρέπει αυτό να τους δώσουµε ως πραγµατικό δικαίωµα και
ως πραγµατική δυνατότητα.

Δεν είναι λόγια του αέρα ο σεβασµός, η αλληλεγγύη και η ανε-
κτικότητα προς τους συνανθρώπους µας και αυτό είναι κάτι το
οποίο πρέπει οι ίδιοι να το κατανοήσουµε και να το κάνουµε
πράξη, ακόµη και για εµάς τους ίδιους. Και βέβαια σήµερα, µε
την υπερψήφιση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου, κανείς δεν θα
χαίρεται για µια νίκη και κανείς από την άλλη πλευρά δεν θα λυ-
πάται για µια ήττα, γιατί ακούστηκαν και τέτοιου είδους απόψεις
απ’ αυτό το Βήµα.

Επαναλαµβάνω, είναι µια πραγµατικότητα την οποία οφεί-
λουµε όλοι να αναγνωρίσουµε και είναι ένα βήµα το οποίο αφορά
στην ανάγκη να το κάνουµε όλοι µαζί. Και επιπλέον, δεν είναι
τώρα εδώ η αρµόδια Υπουργός, θεωρώ ότι αυτό το βήµα θα γίνει
µε µια σειρά µέτρων που θα αφορούν στην προστασία της οικο-
γένειας συνολικά, διότι υπάρχει µια συνολική αντιµετώπιση, αυτή
τη στιγµή, από την πλευρά της Κυβέρνησης, σε θέµατα τα οποία
προφανώς έχουν αναδειχθεί ως κυρίαρχα ζητήµατα και ως κυ-
ρίαρχα προβλήµατα.

Πρόσφατα, ο Πρωθυπουργός απάντησε σε µια επίκαιρη επε-
ρώτηση που αφορούσε στο δηµογραφικό ζήτηµα, που είναι ένα
από τα µεγαλύτερα προβλήµατα που αντιµετωπίζει αυτή τη
στιγµή η ελληνική κοινωνία και γι’ αυτό η Κυβέρνηση, πλέον, προ-
σανατολίζεται στη λήψη µέτρων, που θα ενισχύσουν πραγµατικά
την οικογένεια και θα της δώσουν τη δυνατότητα, το επόµενο
χρονικό διάστηµα, να µπορέσει τουλάχιστον να αντιµετωπίσει τα
προβλήµατα του παρόντος, µε έναν διαφορετικό τρόπο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όποιος πραγµατικά πιστεύει ότι
το µεγαλύτερο πρόβληµα της ελληνικής κοινωνίας είναι το νο-
µοσχέδιο το οποίο θα ψηφίσουµε τώρα, προφανώς αυταπατάται.
Όλοι ξέρουµε ποια είναι τα προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας
και όλοι κινούµαστε σε µια κατεύθυνση, ειδικά η Κυβέρνηση, για
να τα αντιµετωπίσει και να κάνει καλύτερη τη ζωή των Ελλήνων
πολιτών. Και νοµίζω ότι σε αυτή την κατεύθυνση και σε αυτή ου-
σιαστικά την πορεία κινείται η Κυβέρνηση. Αυτό άλλωστε επιβε-
βαιώθηκε και σχετικά πρόσφατα από την εκλογική αναµέτρηση,
αλλά επιβεβαιώνεται καθηµερινά, µιας και η πρωτοβουλία των κι-
νήσεων που αφορούν στην κοινωνία σε όλα τα επίπεδα που αφο-
ρούν στην καθηµερινότητα των πολιτών, στην εξωτερική
πολιτική, στην αναδιοργάνωση και την ψηφιοποίηση του κράτους
ή ακόµη και στα ανθρώπινα δικαιώµατα για τα οποία µιλάµε σή-
µερα, είναι στην πραγµατικότητα πρωτοβουλίες οι οποίες ανή-
κουν σε αυτή την Κυβέρνηση και βεβαίως σε αυτόν τον
Πρωθυπουργό.

Δεν µπορώ να µη σχολιάσω κάποια θέµατα τα οποία έθεσε
χθες κατά την οµιλία του ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, του ΣΥΡΙΖΑ. Εγκάλεσε
ο αξιότιµος Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας τη Νέα Δη-
µοκρατία για έλλειψη κοινοβουλευτικής ευαισθησίας και µάλιστα
κάλεσε τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας να ψηφίσουν στο
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, µιας και το να µη συµµετέχουν οι Βου-
λευτές στην ψήφιση των νοµοσχεδίων συνιστά ενδεχοµένως µη
σωστή κοινοβουλευτική λειτουργία.

Αλήθεια, θυµάστε τι είχε κάνει ο κ. Τσίπρας στην προηγούµενη
κοινοβουλευτική περίοδο; Δεν ήταν ο ίδιος που είχε ζητήσει από
όλη την Κοινοβουλευτική Οµάδα -και αυτό ήταν µια πραγµατικό-
τητα- να µη συµµετέχει σε καµµία απολύτως ψηφοφορία κανενός
νοµοσχεδίου ει µη µόνον ενός που ξέρουµε, που αφορούσε σε
ένα συγκεκριµένο, πάλι ευαίσθητο ζήτηµα; Όταν έρχεται και τα
λέει αυτά σε εµάς ο κ. Φάµελλος, θα πρέπει να γνωρίζει ποια
είναι η πρόσφατη δική του ιστορία και η πρόσφατη ιστορία του
κόµµατός του.

Επιπλέον, η συνεχής, επαναλαµβανόµενη και τακτική αναφορά
στα θέµατα που αφορούν στο κράτος δικαίου, όταν ξέρουµε
ποια είναι η πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -γιατί
επιµένω να λέω ότι η αλήθεια είναι πάντα µία και µόνο µία-, νο-
µίζω ότι δεν κάνει καλό στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Βεβαίως, υπάρχουν θέµατα τα οποία βρίσκονται σε δικαστική

εξέλιξη. Αν κάποιος πραγµατικά δεν δέχεται τον ρόλο της ανε-
ξάρτητης δικαιοσύνης ή δεν γνωρίζει τον τρόπο µε τον οποίο η
δικαιοσύνη λειτουργεί, τον χρόνο που χρειάζεται, τις διαδικασίες
που προβλέπονται, βεβαίως µπορεί µε ευκολία και άνεση να
έρθει και να καταγγείλει από αυτό το Βήµα τη λειτουργία της ελ-
ληνικής δικαιοσύνης. Όταν, όµως, ξέρουµε ποια είναι τα δεδο-
µένα και όταν ξέρουµε ποια είναι τα συγκεκριµένα βήµατα, θα
πρέπει κάποια στιγµή να γίνουµε ελάχιστα σοβαροί µε τον εαυτό
µας.

Δεν θέλω να σας θυµίσω πότε υπήρξαν οι πραγµατικές εγγυή-
σεις προς την Ελλάδα σε σχέση µε νοµοθετικές πρωτοβουλίες
που αφορούσαν στην προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, όταν
η GRECO και ο ΟΟΣΑ είχαν στείλει κατάπτυστες θέσεις που
αφορούσαν στην προσέγγιση του κράτους δικαίου και τις προ-
σπάθειες που κάναµε προκειµένου να ανατρέψουµε και να ανα-
στρέψουµε αυτή την πραγµατικότητα, ούτε βεβαίως µπορεί
κανείς να αγνοήσει το γεγονός ότι δυστυχώς οι Ευρωβουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ είναι αυτοί οι οποίοι µε έναν συγκεκριµένο τρόπο
προσπαθούν να δυσφηµίσουν τη χώρα µας µε κάθε δυνατότητα
και µε κάθε ευκαιρία που τους παρουσιάζεται.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή όπως και να ’χει,
στο τέλος αυτοί που µας κρίνουν είναι οι Έλληνες πολίτες, οι Έλ-
ληνες πολίτες γνωρίζουν πολύ καλά ποια είναι η προσπάθεια και
ποιο είναι το έργο αυτής της Κυβέρνησης. Οι Έλληνες πολίτες
γνωρίζουν, έχουν επικροτήσει και έχουν επιβεβαιώσει αυτή τη
θετική τους στάση πολλές φορές, τη µεγάλη προσπάθεια που
µέσα από αντιξοότητες έκανε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης. Οι Έλληνες
πολίτες είναι αυτοί που στο τέλος της ηµέρας βλέπουν, κατανο-
ούν και κρίνουν µε ποιου την άποψη πρέπει να συνταχθούν και
να συµπορευτούν και ποιον πρέπει να απορρίψουν.

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο -για να επανέλθω και να κλείσω,
κυρία Πρόεδρε- δεν είναι τίποτε άλλο παρά ουσιαστικά η διεκ-
περαίωση µιας αυτονόητης υποχρέωσης της ελληνικής πολιτείας
απέναντι σε συµπολίτες µας για την προστασία των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων, για την υπεράσπιση των συµφερόντων των παιδιών
και βεβαίως για την αποδοχή µιας κοινωνικής πραγµατικότητας
που κάποια στιγµή πρέπει όλοι να κατανοήσουµε, πρέπει όλοι να
προσεγγίσουµε και πρέπει όλοι να δούµε, µε την πραγµατική χρι-
στιανική αγάπη και όχι µε αυτά που κάθε φορά κάποιος µπορεί
να επικαλείται και να λέει απλά και µόνο µετερχόµενος φράσεις
ή εν πάση περιπτώσει γραµµένα, τα οποία πολλές φορές δεν
έχουν καmµία σχέση µε την ίδια την πραγµατικότητα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Λαµπρούλης.

Ορίστε, κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Όπως έχουµε καταθέσει όλο το προηγούµενο διάστηµα κατά

τη συζήτηση του νοµοσχεδίου στην επιτροπή, αλλά και εδώ στην
Ολοµέλεια στη διήµερη συζήτηση αυτού, η αντίθεσή µας στο
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο βασίζεται στο γεγονός ότι κατοχυρώ-
νει τη γονεϊκότητα σε άτοµα του ιδίου φύλου, οδηγώντας στον
αποκλεισµό είτε της µητρότητας είτε της πατρότητας, θεσµοθε-
τώντας τη διπλή γονική µητρότητα ή αντίστοιχα τη διπλή γονική
πατρότητα, αποκόπτοντας στην ουσία την έννοια της γονικής ευ-
θύνης από την αντικειµενική κοινωνική και βιολογική βάση της.

Συγχρόνως, γίνεται ένα ακόµα βήµα σε συνδυασµό µε το ανω-
τέρω, ακόµα ένα βήµα περαιτέρω εµπορευµατοποίησης της δια-
δικασίας απόκτησης παιδιών αφ’ ενός µέσω της τεκνοθεσίας,
ανοίγοντας στην ουσία παραπέρα ο δρόµος για ιδιωτικές υιοθε-
σίες παιδιών και από το εξωτερικό, κάτι που σηµατοδοτεί ουσια-
στικά το εµπόριο παιδιών, αφ’ ετέρου µέσω της τεκνοποίησης,
το αίσχος της εµπορικής παρένθετης µητρότητας. Γίνεται δη-
λαδή ακόµα ένα βήµα εµπορευµατοποίησης και µέσω αυτής της
κατεύθυνσης, µιας ακραίας δηλαδή µορφής εµπορευµατοποί-
ησης του γυναικείου σώµατος και εκµετάλλευσης της γυναίκας,
αλλά και του εµπορίου ωαρίων.
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Στο ζήτηµα, λοιπόν, της τεκνοποίησης η Κυβέρνηση, όπως
έπραξε και στο παρελθόν, τον Ιούλιο του 2022 µε το νοµοσχέδιο
για την ιατρικώς υποβοηθούµενη αναπαραγωγή, επιδιώκει να
υποβοηθήσει ουσιαστικά την ήδη τεράστια κερδοφορία των επι-
χειρηµατικών οµίλων που δραστηριοποιούνται σε αυτόν τον
τοµέα-«φιλέτο», να τους εξασφαλίσει µεγαλύτερη πελατεία
ακόµη και από το εξωτερικό. Με τον ίδιο νόµο -να θυµίσουµε- άρ-
θηκαν και ορισµένες νοµοθετικές ασφαλιστικές δικλίδες που έθε-
ταν έστω κάποια εµπόδια στην ακραία µορφή εκµετάλλευσης και
εµπορευµατοποίησης του γυναικείου σώµατος.

Αποτέλεσµα; «Ταρίφα» 20.000 ευρώ χρηµατικό αντάλλαγµα
στην παρένθετη µητέρα, ενώ οι επίσηµες αµοιβές για τις δότριες
ωαρίων φτάνουν ή µπορεί και να ξεπερνούν τα 5.000 ευρώ. Να
µην µπαίνει περιορισµός στο πόσες φορές µια γυναίκα θα γίνει
παρένθετη µητέρα, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τη σωµατική και
ψυχική υγεία της, ενώ οι µονάδες ιατρικώς υποβοηθούµενης
αναπαραγωγής παίζουν πλέον τον ρόλο του µεσάζοντα ανάµεσα
στο ζευγάρι ή την άγαµη γυναίκα και την παρένθετη µητέρα, ενώ
δεν προϋποθέτει η παρένθετη να έχει προσωπικές οικογενειακές
σχέσεις µε το ζευγάρι ως πράξη αλτρουισµού.

Συνεπώς για ποια αλτρουιστική πράξη µπορεί να γίνεται
λόγος, όταν η νοµοθεσία που προωθήσατε διευκρινίζει πως κα-
νένα ρόλο δεν παίζει το κίνητρο της παρένθετης, αν δηλαδή προ-
τίθεται να κυοφορήσει το παιδί απλώς και µόνο για να λάβει την
αποζηµίωση;

Με την τροποποίηση του ίδιου νόµου δεν υπάρχει η προϋπό-
θεση το ζευγάρι και η παρένθετη µητέρα να κατοικούν στην Ελ-
λάδα. Στην πράξη έχουµε διεύρυνση της αγοράς παρένθετης
µητρότητας µε ζευγάρια από το εξωτερικό, ανοίγοντας ο δρόµος
και για τον αναπαραγωγικό τουρισµό, τροφοδοτώντας περαι-
τέρω τα κέρδη των αντιστοίχων επιχειρηµατικών οµίλων.

Στο έδαφος αυτών των νόµων άνοιξε ο δρόµος για την εκµε-
τάλλευση και µεταναστριών, επιβεβαιώνοντας µε βάση και τα
στοιχεία ότι στο πλαίσιο της καπιταλιστικής αγοράς δεν µπορούν
να µπουν ούτε κανόνες ούτε δικλίδες που ακούσαµε προηγου-
µένως και σε αυτή τη διαδικασία της ιατρικώς υποβοηθούµενης
αναπαραγωγής.

Εξάλλου, οι αποκαλύψεις που έχουν γίνει για το εµπόριο σε
σχέση µε τη διαδικασία της παρένθετης µητρότητας, όπως για
παράδειγµα στην Κρήτη, στα Χανιά ή παλαιότερα στη Θεσσαλο-
νίκη, αναδεικνύουν µια σειρά από παθογένειες που δηµιουργούν
και διογκώνουν η εµπορευµατοποίηση της αναπαραγωγικής δια-
δικασίας και οι ανταγωνισµοί για το κέρδος ανάµεσα στους επι-
χειρηµατικούς οµίλους στην υγεία, δηλαδή την υποταγή του
επιστηµονικού κριτηρίου και της διεπιστηµονικής συνεργασίας
στην εξυπηρέτηση των επιχειρηµατικών συµφερόντων και συγ-
χρόνως την εκµετάλλευση γυναικών που παρέχουν τη λεγόµενη
υπηρεσία κυοφορίας, αφήνοντας στην άκρη τις αρνητικές συνέ-
πειες για την υγεία των γυναικών ή τη ψυχοσυναισθηµατική και
διανοητική ανάπτυξη των παιδιών. Και στη χώρα µας οι γυναίκες
που προσφέρονται να φέρουν στον κόσµο το παιδί ενός άλλου
ζευγαριού βρίσκονται στην πλειονότητα των περιπτώσεων σε κα-
θεστώς ευαλωτότητας, άνεργες, εργαζόµενες µε συµβάσεις
προσωρινές, µε χαµηλούς µισθούς, οικονοµικές µετανάστριες,
γυναίκες Ροµά, ακόµα και φοιτήτριες που εξαναγκάζονται να νοι-
κιάζουν το σώµα τους, τη µήτρα τους και να µετατρέπονται σε
µηχανές αναπαραγωγής παιδιών κατά παραγγελία.

Ακριβώς µέσα από αυτό το αντιδραστικό πλαίσιο προβάλλον-
ται µέχρι και ευγονικές αντιλήψεις, όπως για παράδειγµα η από-
κτηση παιδιών µε συγκεκριµένο φύλο προκειµένου να µετα-
δοθούν από τους ενδιαφερόµενους αυριανούς γονείς στοιχεία
της προσωπικότητάς τους, ανοίγοντας όµως κατ’ αυτόν τον
τρόπο επικίνδυνους δρόµους. Την ίδια ώρα, όµως, η Κυβέρνηση
αλλά και τα άλλα κόµµατα που στηρίζουν το νοµοσχέδιο δεν µας
λέτε πόσο κοστίζει στα ζευγάρια η απόκτηση ενός παιδιού, όταν
όλα τα επιτεύγµατα της επιστήµης και της τεχνολογίας, όπως και
αυτά της ιατρικώς υποβοηθούµενης αναπαραγωγής είναι πανά-
κριβα εµπορεύµατα µε αποτέλεσµα τα ζευγάρια των εργατικών
λαϊκών οικογενειών να µην µπορούν ούτε απ’ έξω να περάσουν
από τις εγκαταστάσεις των επιχειρηµατικών κολοσσών που τα
πουλάνε, αφού από τις πενήντα πέντε, εξήντα µονάδες που

υπάρχουν στη χώρα µας µόνο οι επτά είναι δηµόσιες. Άρα, λοι-
πόν, για ποια ισότητα µιλάτε; Ουσιαστικά αυτό που διασφαλίζετε
είναι το δικαίωµα πλούσιων ζευγαριών να αποκτήσουν παιδιά
όταν τα νέα ζευγάρια που ζουν µε την ανασφάλεια -χαµηλό ει-
σόδηµα, έλλειψη στέγης, ακρίβεια και πάει λέγοντας- δυσκο-
λεύονται να κάνουν οικογένεια ή να καλύψουν στοιχειώδεις
ανάγκες του παιδιού ως αποτέλεσµα της αντιλαϊκής πολιτικής
τόσο της σηµερινής Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, όπως
και των προηγούµενων κυβερνήσεων ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ. Αυτό λέ-
γεται πρόοδος;

Έτσι µόνο ως κακόγουστο αστείο ακούγονται οι αιτιάσεις της
Κυβέρνησης πως οι ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου συµβάλλουν στη
λεγόµενη εµπέδωση της ισότητας και τη δηµιουργία µιας κοινω-
νίας χωρίς διακρίσεις, όταν οι ανισότητες όχι απλά ζουν και βα-
σιλεύουν, αλλά θεριεύουν στη βάση της βάρβαρης ταξικής
πολιτικής που εµπορευµατοποιεί και ιδιωτικοποιεί κάθε λαϊκή
ανάγκη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Αυτή, λοιπόν, η ιατρικώς υποβοηθούµενη αναπαραγωγή που

το νοµοσχέδιο όχι µόνο αφήνει ανέγγιχτη -όπως ανάλγητο πα-
ραµένει εξάλλου το γενικότερο πλαίσιο που δηµιουργεί προβλή-
µατα στα ζευγάρια- αλλά έρχεται να επεκτείνει την εµπο-
ρευµατοποίηση της ζωής και του σώµατος των γυναικών και των
παιδιών στο βωµό του κέρδους. Θεωρούµε ως κόµµα πως η δια-
δικασία της ιατρικώς υποβοηθούµενης αναπαραγωγής πρέπει να
γίνεται στο πλαίσιο των δηµόσιων σύγχρονων νοσοκοµείων σε
ένα ενιαίο, καθολικό, δηµόσιο σύστηµα υγείας µε προσλήψεις
όλου του αναγκαίου µόνιµου προσωπικού όλων των ειδικοτήτων,
µε τον αναγκαίο σύγχρονο εξοπλισµό, µε κάλυψη του κόστους
από το κράτος και κατάργηση κάθε επιχειρηµατικής δράσης
στην υγεία. Τα συγκεκριµένα αποτελούν τις βασικές προϋποθέ-
σεις για να µην αποτελεί η διαδικασία αυτή της ιατρικώς υποβοη-
θούµενης αναπαραγωγής ένα εµπόριο ελπίδας.

Συγχρόνως µε κριτήριο τα συµφέροντα και τις ανάγκες των
παιδιών, των γυναικών και των οικογενειών τους διεκδικούµε
αποκλειστικά δηµόσιες και δωρεάν υπηρεσίες για την ολόπλευρη
στήριξη των παιδιών και της µητρότητας και της πατρότητας,
όπως για παράδειγµα δωρεάν υπηρεσίες οικογενειακού προ-
γραµµατισµού και ψυχολογικής ενίσχυσης, συµβουλευτική γο-
νέων, δηµόσιους και δωρεάν βρεφονηπιακούς σταθµούς, κέντρα
δηµιουργικής απασχόλησης για όλα τα παιδιά, δωρεάν διαγνω-
στικές εξετάσεις και άλλα πολλά. Όµως µια τέτοια στήριξη µε
αντίστοιχο περιεχόµενο προϋποθέτει µια άλλη κοινωνία που στο
επίκεντρο θα έχει τον εργαζόµενο άνθρωπο, τις σύγχρονες ανάγ-
κες του µε βάση τις δυνατότητές του 21ου αιώνα και που µπορεί
να δηµιουργήσει τις οικονοµικές και κοινωνικές προϋποθέσεις
για να είναι πραγµατικά ελεύθερη η επιλογή ενός νέου ζευγαριού
για το πότε και αν θα δηµιουργήσει οικογένεια, πόσα παιδιά θα
κάνει, χωρίς να περιορίζεται από οικονοµικούς ή άλλους κοινω-
νικούς παράγοντες. Η πάλη γι’ αυτές τις σύγχρονες ανάγκες
είναι η πραγµατική ασπίδα προστασίας των ζευγαριών, των παι-
διών, σε συµπόρευση µε το ΚΚΕ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Να σας ενηµερώσω

ότι η σηµερινή συνεδρίαση, κατά συνέπεια και η ονοµαστική ψη-
φοφορία, περιµένουµε να ολοκληρωθεί περίπου στις 10 το
βράδυ.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Δηµητροκάλλης, Βουλευτής της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να συζη-

τήσουµε στη Βουλή για τον γάµο των οµόφυλων ζευγαριών, ένα
θέµα το οποίο η Κυβέρνηση έφερε στο προσκήνιο, αλλά αφήνει
παντελώς αδιάφορη την καθολική πλειονότητα της ελληνικής κοι-
νωνίας. Ένα θέµα που έγινε βασικό ζήτηµα της κυβερνητικής πο-
λιτικής σας και θα σας ακολουθεί για πολλά χρόνια ακόµα.

Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, αποφασίζει αφού έχει λύσει όλα
τα προβλήµατα των Ελλήνων, το πρόβληµα της οικονοµίας των
αγροτών, που είναι και επίκαιρο, της υγείας, της παιδείας το δη-
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µογραφικό -ένα από αυτά που θα έπρεπε να είχε φέρει θα ήταν
πώς θα βελτιώσει την ελληνική οικογένεια και δεν το έχει κάνει-
έφερε ένα νεοταξίτικο νοµοθέτηµα µαζί µε τις ψήφους της Αρι-
στεράς, αφού αρκετοί συνάδελφοι Βουλευτές που εκλέχθηκαν
µε το κόµµα σας είτε θα απέχουν είτε θα καταψηφίσουν.

Αλήθεια τι έγινε µε κείνα τα πολυδιαφηµισµένα κυβερνητικά
µασάζ και µαθήµατα που πραγµατοποιήθηκαν στα γραφεία της
Νέας Δηµοκρατίας; Πόσοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας συ-
νετίστηκαν και ήρθαν στον σωστό δρόµο και θα υπερψηφίσουν
το νοµοθέτηµα αυτό; Το αποτέλεσµα θα το µάθουµε µε την ονο-
µαστική ψηφοφορία την οποία αιτηθήκαµε µαζί µε αρκετούς συ-
ναδέλφους Βουλευτές, ώστε να καταλάβει ο ελληνικός λαός τι
πρεσβεύουν οι Βουλευτές που ψήφισαν, ποιοι θα προσπαθήσουν
να κρυφτούν και ποιοι θα καταψηφίσουν χωρίς, όµως, να παραι-
τηθούν ή να ανεξαρτητοποιηθούν. Να έχετε το θάρρος της γνώ-
µης σας κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και όχι να είστε
και µε τον αστυφύλακα και µε τον χωροφύλακα για να εµπαίζετε
µε αυτόν τον τρόπο τους ψηφοφόρους σας. Δεν µπορεί να βγαί-
νει ο κ. Πλεύρης και να λέει όσα λέει για το νοµοσχέδιο και στο
τέλος να κρύβεται πίσω από την αποχή για να ξεγελάσει τους
ψηφοφόρους του.

Εµείς βγαίνουµε και το λέµε χωρίς να φοβηθούµε το οποιοδή-
ποτε κόστος και ας µας λένε οµοφοβικούς σκοταδιστές, ψεκα-
σµένους και όποιο άλλο κοσµητικό επίθετο µε το οποίο φροντίζει
η Αριστερά να στολίζει τους πολιτικούς της αντιπάλους κάτι που
πλέον έχει αρχίσει και το υιοθετεί και η Νέα Δηµοκρατία. Όταν
δεν έχει επιχειρηµατολογία για να αντικρούσει τον άλλον, φρον-
τίζει να τον στολίζει µε ένα επίθετο. Έχει παραδείγµατος χάριν
καταντήσει η Ελλάδα Φαρ Ουέστ; Φοβάσαι να κοιµηθείς το
βράδυ έξω στον δρόµο µη φας κάποια σφαίρα ή οτιδήποτε άλλο;
Είναι ξεκαθάρισµα λογαριασµών και τελείωσε το θέµα. Έχεις αν-
τίθετη γνώµη; Είσαι φασίστας, είσαι ψεκασµένος και δεν ξέρω τι
άλλο µπορεί να πουν. Το υιοθετείτε κι εσείς στη Νέα Δηµοκρατία,
λοιπόν, αυτό το πράγµα.

Εν πάση περιπτώσει, για να κλείσω αυτό το θέµα, ποτέ δεν
υπήρξα οµοφοβικός. Έχω φίλους και γνωστούς που είναι οµο-
φυλόφιλοι. Ποτέ δεν µε ενόχλησε τι κάνουν στο κρεβάτι τους.
Για εµάς το θέµα δεν είναι οµοφοβικό, είναι αξιακό. Στηρίζουµε
µόνο την παραδοσιακή ελληνική οικογένεια µε µπαµπά και µαµά,
τον διαχρονικό πυλώνα του ελληνικού έθνους και είµαστε υπε-
ρήφανοι γι’ αυτό που πιστεύουµε. Εσείς, κύριοι συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας, αφού νοµιµοποιήσατε δεκάδες χιλιάδες αλ-
λοδαπούς µαζί µε την Αριστερά τώρα ετοιµάζεστε να νοµιµοποι-
ήσετε τον γάµο των οµοφυλοφίλων µε τις ψήφους της Αριστεράς
αγνοώντας το λαϊκό αίσθηµα, τις παραδοσιακές αξίες των Ελλή-
νων και την Εκκλησία που σας δήλωσε µέσω του πλήθους των
µητροπολιτών ανά την επικράτεια ότι αν ψηφίσετε αυτό το
έκτρωµα να µην περάσετε ούτε απέξω από τις ενορίες µιας και
θα έχετε θέσει εαυτόν έξω από την Εκκλησία απορρίπτοντας το
διαχρονικό της δόγµα. 

Επιπλέον, χαρακτηρίζουµε έκτρωµα το συγκεκριµένο σχέδιο
νόµου γιατί πέρα από τον γάµο προβλέπει και την υιοθεσία από
οµοφυλόφιλα ζευγάρια. Μας µιλήσατε για δικαιώµατα εδώ. Εµείς
ένα δικαίωµα αναγνωρίζουµε: αυτό του παιδιού να µεγαλώνει µε
µητέρα και πατέρα. Όλοι εσείς οι δικαιωµατιστές της Αριστεράς
που µας λέγατε ότι το παιδί πρέπει να φτάσει δεκαοκτώ χρονών
για να ερωτηθεί τότε εάν θα θέλει να βαφτιστεί ή όχι, τώρα δεν
σας νοιάζει η γνώµη του, αν θα θέλει να µεγαλώσει µε δύο µπαµ-
πάδες ή µε δύο µαµάδες; Έτσι είστε εσείς στην Αριστερά. Τα δι-
καιώµατα των ανθρώπων τα χρησιµοποιείτε, όπως θέλετε, αλά
καρτ και όπως σας βολεύουν.

Πολύ φοβάµαι ότι σύντοµα θα δούµε κυκλώµατα που εκµεταλ-
λεύονται γυναίκες µετανάστριες, ώστε να κυοφορούν κατά πα-
ραγγελία των ζευγαριών που πάτε να θεσµοθετήσετε σήµερα,
εξευτελίζοντας έτσι την ύπαρξη του ανθρώπου, αφού µετατρέ-
πεται η αναπαραγωγή σε εµπορικό προϊόν, υποβαθµίζοντας έτσι
την αξία της µητρότητας, αλλά και δηµιουργώντας ερωτηµατικά
για τα δικαιώµατα του παιδιού, χωρίς όµως να βλέπω καµµία από
αυτές τις φεµινιστικές οργανώσεις να αντιδρούν. 

Θέλετε να δηµιουργήσετε µια ασταθή ψυχολογικά κοινωνία,
εύκολα κατευθυνόµενη, αντιγράφοντας το αµερικανικό µοντέλο

ζωής. Όµως, εµείς οι Έλληνες έχουµε διαφορετικές αξίες, ήθη
και έθιµα. Δεν θα επιτρέψουµε σε εσάς, τους ολετήρες του
έθνους, να ισοπεδώσετε ό,τι έχει µείνει να θυµίζει η Ελλάδα. Και
να µην ενστερνίζεστε την ανόητη δικαιολογία ότι αφού το κάνουν
και οι υπόλοιπες χώρες πρέπει και εµείς. Διότι µόνο τριάντα έξι
χώρες στον κόσµο έχουν νοµοθετήσει για τέτοιους γάµους, δη-
λαδή µια µειοψηφία.

Όλο αυτό το διάστηµα που το νοµοθέτηµα για τον γάµο των
οµοφύλων βρέθηκε στην επικαιρότητα και σε συζητήσεις που εί-
χαµε µε συµπολίτες µας, κατανοήσαµε πλήρως πως η κυρίαρχη
άποψη της ελληνικής κοινωνίας είναι πως ο κάθε οµοφυλόφιλος
µπορεί να κάνει στο κρεβάτι του ό,τι θέλει. Όταν, όµως, το ζή-
τηµα γίνεται δηµόσιο επιδέχεται κριτικής και η άποψη των Ελλή-
νων για όλα αυτά αποτυπώνεται σε δύο λέξεις, ντροπή και
όνειδος. Δυστυχώς βρισκόµαστε στη φάση της παρακµής την
οποία προωθεί συστηµατικά η Κυβέρνησή σας.

Κλείνοντας, κάνω έκκληση στους Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας και λέω: Αν σας έχει µείνει λίγη τσίπα καταψηφίστε το
παρά φύσιν νοµοσχέδιο και ρίξτε την Κυβέρνηση χθες, να καθα-
ρίσει ο τόπος από αυτούς τους επικίνδυνους τύπους που νοµο-
θετούν ενάντια της πλειοψηφίας, για να έρθει επιτέλους µια
αληθινή, πατριωτική κυβέρνηση, η οποία θα έχει ανάστηµα να
σηκώσει µπροστά στο ξεχαρβάλωµα της ανθρώπινης φύσης που
ονειρεύονται οι υπόλοιποι της Δύσης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενη οµιλήτρια η
κ. Δόµνα Μιχαηλίδου, Υπουργός Εργασίας.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όσοι από εµάς ανατρέξαµε τις
ηµέρες αυτές στην ιστορία του οικογενειακού δικαίου είµαι σί-
γουρη ότι σταθήκαµε σε µεταρρυθµίσεις που σήµερα προβάλ-
λουν ως ορόσηµα υπέρ της ισότητας, υπέρ της ελευθερίας και
των δικαιωµάτων για τις Ελληνίδες και για τους Έλληνες.

Σήµερα, έχοντας το προνόµιο της χρονικής απόστασης, µι-
λάµε για τη θεσµοθέτηση του αυτονόητου. Η καθολικότητα της
ψήφου, η αποποινικοποίηση της οµοφυλοφιλίας, ακόµα και η
αποποινικοποίηση της µοιχείας, η κατάργηση των διακρίσεων
λόγω φύλου, θρησκείας, καταγωγής και σεξουαλικού προσανα-
τολισµού, είναι κανόνες που σήµερα θεωρούµε αυτονόητους και
δίκαιους. Ωστόσο, δεν ήταν πάντα έτσι. Η ιστορία του κοινοβου-
λευτισµού δείχνει ότι πολλές από τις αλλαγές αυτές θεωρήθηκαν
από µερίδα του πολιτικού κόσµου, αλλά και της κοινωνίας, επι-
κίνδυνες για την κοινωνική συνοχή, ακόµη και εκφυλιστικές για
τον θεσµό της ίδιας της οικογένειας και της εθνικής µας ταυτό-
τητας.

Φυσικά, τίποτα τέτοιο δεν συνέβη, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Το πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι οι µεγάλες αλλαγές
της δεκαετίας του 1980. Θα έχει πάντα ενδιαφέρον να συγκρί-
νουµε τις αντιλήψεις του νοµοθέτη πριν και µετά τις µεγάλες
αυτές µεταρρυθµίσεις. Η οικογένεια από ανδροκρατούµενος πυ-
ρήνας που διέπεται από σχέσεις υποταγής, εξελίσσεται σε πυ-
ρήνα συνεργασίας, αγάπης και αµοιβαίας φροντίδας των µελών
της. Ο άνδρας από κεφαλή της οικογένειας, γίνεται ισότιµος σύ-
ζυγος. Η πατρική εξουσία, γίνεται γονική µέριµνα. Οι διακριτοί
ρόλοι καταργούνται. Οι σύζυγοι συµβάλλουν στην οικογένεια, ο
καθένας και η καθεµία ανάλογα µε τις δυνάµεις του.

Σήµερα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας νοµοθετεί την
ισότητα στον πολιτικό γάµο. Ναι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η
Νέα Δηµοκρατία είναι, είµαστε ένα συντηρητικό κόµµα. Τι συν-
τηρούµε; Συντηρούµε τις αξίες µας. Συντηρούµε και προστα-
τεύουµε τις αξίες µας και µία από αυτές, κύρια σε αυτές, είναι η
αξία της οικογένειας. Όµως, για να τη συντηρήσουµε, να την
προστατεύσουµε, πρέπει να κρατήσουµε τα µάτια, το µυαλό µας
και τα αυτιά µας ανοικτά. Προστατεύουµε αυτό που πιστεύουµε,
αναγνωρίζοντας τη σηµερινή πραγµατικότητα, όχι κλείνοντας τα
µάτια µας σε αυτή.

Η δύναµη της συντήρησης δεν βρίσκεται στην ακινησία. Βρί-
σκεται στην ικανότητα προσαρµογής. Οι κοινωνίες µας εξελίσ-
σονται κι ένα από τα επιτεύγµατα του πολιτισµού µας είναι η
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ελευθερία µας να αποφασίζουµε πώς και µε ποιον θα ζήσουµε,
ποιον αγαπούµε, ποιον εν τέλει θα παντρευτούµε. Όλοι το κά-
νουµε αυτό σήµερα. Όλοι εκτός από τους οµόφυλους συµπολί-
τες µας. Αυτή η διάκριση δεν ποιεί τιµή για καµµία φιλελεύθερη
αστική δηµοκρατία, για την οποία στη δική µας την περίπτωση
µάτωσε ο ελληνικός λαός.

Από την υπερψήφιση του νόµου αυτού δεν κινδυνεύει ο θε-
σµός του γάµου και της οικογένειας. Αντίθετα, τα αντανακλα-
στικά µιας συντηρητικής κυβέρνησης υπαγορεύουν την
ανανέωση του θεσµού, την προσαρµογή του και την επέκτασή
του πέρα και πάνω από διάφορες, ενάντια σε διακρίσεις.

Ζήτηµά µας, κυρίες και κύριοι, δεν είναι αν διαφωνούµε, αν
συµφωνούµε λίγο ή αν συµφωνούµε πολύ µε την απόφαση ενός
συνανθρώπου µας να αγαπήσει, να παντρευτεί κάποιον του ιδίου
φύλου. Ζήτηµα µας είναι σαν πολιτεία να του παρέχουµε ίσα δι-
καιώµατα στις επιλογές του. Δεν υπάρχει θεµιτός λόγος να στε-
ρούµε από τα οµόφυλα ζευγάρια το δικαίωµα στις γονικές
άδειες, όταν αποκτήσουν παιδί ή στις ειδικές παροχές µητρότη-
τας, όπως αντίστοιχα προσφάτως νοµοθετήσουµε από το Κοινο-
βούλιο άρθρο για τις ελεύθερες επαγγελµατίες και αυτοαπα-
σχολούµενες, έτσι ώστε να µπορούν να απολαµβάνουν το εννε-
άµηνο όπως οι µισθωτές γυναίκες.

Ούτε υπάρχει θεµιτός λόγος να µην προστατεύονται ισότιµα
από απολύσεις τα οµόφυλα ζευγάρια τα οποία έχουν παιδιά.
Διότι υπάρχουν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Υπάρχουν γύρω
µας οµόφυλα ζευγάρια που ζουν και µεγαλώνουν παιδιά, χωρίς,
όµως, σήµερα να έχουν το δικαίωµα να αναγνωριστούν ως οικο-
γένεια και να απολαµβάνουν παροχές και προνόµια που η πολι-
τεία αναγνωρίζει στις ετερόφυλες οικογένειες.

Σήµερα βρισκόµαστε ενώπιον µιας ιστορικής στιγµής. Συζη-
τάµε ένα νοµοσχέδιο που αγγίζει ζητήµατα ισότητας, δικαιοσύ-
νης και αξιοπρέπειας. Κάποιοι εργάστηκαν µε µεθοδικότητα και
πολλή δουλειά για τη στιγµή αυτή, χάρη στη διορατικότητα του
Υπουργού του Άκη Σκέρτσου και της οµάδας του, της οµάδας
του Μεγάρου Μαξίµου, κύριε Πατέλη. Χάρη στην οραµατική τους
αντίληψη για το µέλλον και τη βαθιά πίστη του ίδιου του Πρωθυ-
πουργού στους θεσµούς του κράτους δικαίου είµαστε έτοιµοι να
κάνουµε ένα σηµαντικό βήµα υπέρ της συµπεριληπτικής και της
δίκαιης κοινωνίας.

Οφείλουµε να αφήσουµε πίσω µας τα στερεότυπα και να αγ-
καλιάσουµε την αλλαγή αυτή και αν θέλουµε να αλλάξουµε και
οι ίδιοι εµείς, πάντα µαθαίνοντας από το παρελθόν µας. Άλλω-
στε, όσοι ποτέ δεν άλλαξαν τις αντιλήψεις τους δεν κατάφεραν
ποτέ να αλλάξουν τίποτα. Είµαι σίγουρη ότι και η σηµερινή ηµέρα
θα προστεθεί ως ένα ακόµα µεταρρυθµιστικό ορόσηµο στην
ιστορία του οικογενειακού δικαίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανείς δεν κερδίζει από την κα-
ταπίεση. Όλοι και όλες κερδίζουµε από την ελευθερία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενη οµιλήτρια η
κ. Ντόρα Μπακογιάννη Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι µια ιστορική

ηµέρα. Για κάποιους από εµάς που είναι τριάντα χρόνια στη
Βουλή αυτή κι έχουν ζήσει την εξέλιξη της κοινωνίας όλα αυτά
τα τελευταία χρόνια είναι ιστορική µέρα, διότι σήµερα µε µεγάλη
πλειοψηφία η Βουλή αυτή εµβαθύνει τη δηµοκρατία µας. Δίνει
ίσα δικαιώµατα σε ανθρώπους οι οποίοι µέχρι τώρα τα στε-
ρούντο. Δίνει προστασία σε παιδιά τα οποία µέχρι τώρα ήταν αό-
ρατα για το ελληνικό κράτος.

Παρακολούθησα µε µεγάλη προσοχή, κι όταν δεν ήµουν σε
αυτή την Αίθουσα από την τηλεόραση, και θα µου επιτρέψετε µε-
ρικές πολιτικές παρατηρήσεις. Πρώτον, είναι τεράστιο κεκτηµένο
ότι σε αυτό το νοµοσχέδιο τα µεγάλα κόµµατα συµφωνούν για
την υπερψήφισή του.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Είναι κεκτηµένο για τη Βουλή των Ελλήνων, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι και δεν χρειάζονται οι περιττές µικρότητες, «όχι,
ήταν δική µας η άποψη», «όχι, ήταν δική σας η άποψη», «όχι,

εµείς το είπαµε πρώτοι», «όχι, εµείς το είπαµε δεύτεροι» Όλα
αυτά είναι περιττά. Η ουσία µετράει και στην ουσία συµφωνούµε.
Συµφωνήσαµε να δώσουµε αυτά τα δικαιώµατα, τα οποία τα αρ-
γήσαµε, αλλά σήµερα τα δίνουµε.

Δεύτερη πολιτική παρατήρηση. Ποτέ δεν σας είδα τόσο αµή-
χανους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΚΚΕ. Δηλαδή πρώτη
φορά είδα τον κ. Κουτσούµπα τραγικά αµήχανο. Τον είδα αµή-
χανο, γιατί είναι δύσκολη η θέση σας. Είναι πολύ δύσκολο να
είσαι Κοµµουνιστικό Κόµµα και να έρχεσαι στη συνέχεια της κα-
ταψήφισης του συµφώνου συµβίωσης, να καταψηφίζεις και τον
γάµο σήµερα, αλλά να θέλεις να πείσεις το πανελλήνιο ότι τελικά
το κάνεις αυτό και είσαι και οπαδός των οµόφυλων ζευγαριών.
Δύσκολος ο ρόλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύ δύσκο-
λος.

Τρίτον, είµαι ευτυχής για το κόµµα µου τη Νέα Δηµοκρατία.
Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το νοµοσχέδιο -θα το
παραδεχτείτε και εσείς, έστω και µε πόνο- το φέρνει η µεγάλη
φιλελεύθερη δηµοκρατική παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας.
Είναι εύκολο για τη Νέα Δηµοκρατία; Όχι, δεν είναι καθόλου εύ-
κολο. Είναι δύσκολο, γιατί εµείς, ναι, είµαστε ένα κεντροδεξιό
κόµµα και ναι, έχουµε ανθρώπους οι οποίοι δεν είναι έτοιµοι να
κάνουν αυτό το βήµα και δεν είναι ντροπή, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ότι δεν είναι έτοιµοι να κάνουν αυτό το βήµα. Και είναι
προς τιµήν του Αρχηγού της Νέας Δηµοκρατίας ότι δεν επέβαλε
κοµµατική πειθαρχία, διότι αν είχε επιβάλει κοµµατική πειθαρχία,
οι Βουλευτές θα κρυβόντουσαν πίσω από την κοµµατική πειθαρ-
χία. Σήµερα ο καθένας έχει την ευθύνη της ψήφου του.

Και επειδή κάποιοι από εµάς εδώ και πολλά χρόνια παλεύουµε
γι’ αυτό το αυτονόητο δικαίωµα, σας λέω ότι και αυτό δεν είναι
καθόλου δεδοµένο. Και εµένα δεν θα µου κάνει καµµία εντύπωση
εάν κάποιοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ δεν ψηφίσουν, αν κάποιοι
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ δεν ψηφίσουν και ούτε θα σας ψέξω
ποτέ γι’ αυτό. Γιατί αυτό το νοµοσχέδιο πράγµατι περνάει έτσι
την κοινωνία. Από εκεί και πέρα, όµως, η µεγάλη πλειοψηφία σή-
µερα στη Βουλή των Ελλήνων αποδέχεται αυτή τη νέα πραγµα-
τικότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ είµαι µία από αυτές, µία
από τις τέσσερις, µία από τις είκοσι επτά και µία σήµερα από την
Πλειοψηφία. Δεν είναι τεράστια υπόθεση αυτό; Θα πρέπει να πα-
νηγυρίζει ο ΣΥΡΙΖΑ επειδή εµείς οι είκοσι επτά κάποτε στηρίξαµε
το σύµφωνο συµβίωσης, όταν ο Καµµένος δεν το ήθελε; Καλά
κάναµε! Μα, καλά κάναµε, διότι δώσαµε τη µάχη γι’ αυτό το
οποίο πιστεύουµε και αυτό το οποίο πιστεύουµε µπορεί να κα-
θυστέρησε, αλλά ήρθε σήµερα και σήµερα είναι εδώ.

Επιτρέψτε µου να πω δυο λέξεις, γιατί για εµένα είναι διπλά
σηµαντικό. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε ξέρετε, πιο παρα-
δοσιακή από εµένα πεθαίνεις. Παιδιά, εγγόνια, ονειρεύοµαι να
δω τις εγγονές µου νύφες, όλα αυτά. Παρά ταύτα όλη µου τη
ζωή είχα φίλους στη ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα. Και η δικιά µου η γενιά -
αν του Κυριάκου η γενιά έζησε το ’80- έζησε εποχές µαύρες.
Έζησε εποχές που φίλοι µας χρειαζόντουσαν τη δική µας προ-
στασία για να βγουν έξω. Έζησε εποχές που στιγµατιζόσουν
στην Κρήτη εάν ήσουν διαφορετικός. Αυτό που κάνουµε, λοιπόν,
σήµερα από τη Βουλή των Ελλήνων δεν είναι µόνο η προστασία
των παιδιών, για την οποία θα µιλήσω αµέσως µετά. Είναι και ένα
µήνυµα προς όλους ότι αν υποφέρει η κοινωνία, υποφέρει από
ρατσιστικές αντιλήψεις, από οµοφοβία, από κακία. Περισσεύει
και περίσσεψε και στη Βουλή -δεν ήθελα να απαντήσω, αλλά πε-
ρίσσεψε και στη Βουλή- ο ρατσιστικός λόγος σήµερα. Κανονικά
θα έπρεπε να κινηθούν οι διαδικασίες του νόµου, τον οποίο
έχουµε ψηφίσει εδώ πέρα µέσα για τον ρατσιστικό λόγο.

Κλείνοντας, θέλω να πω µια κουβέντα για τα παιδιά. Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, σήµερα αυτά τα παιδιά υπάρχουν, το έχετε
ακούσει χιλιάδες φορές. Σας το είπανε από όλα τα κόµµατα.
Αυτά τα παιδιά έχουν ανάγκη από ένα πράγµα, από αγάπη. Αυτή
η λέξη που για πρώτη φορά ακούστηκε αυτό το διήµερο στη
Βουλή των Ελλήνων είναι ίσως η πιο σηµαντική και δεν έχει ση-
µασία ποιος τους τη δίνει, αν είναι άσπρος, µαύρος, κόκκινος ή
κίτρινος. Δεν έχει σηµασία αν είσαι µορφωµένος ή αµόρφωτος,
δεν έχει σηµασία αν είσαι πλούσιος ή φτωχός. Τα παιδιά χρει-
άζονται συναισθηµατική σταθερότητα. Μας το είπαν όλοι οι ειδι-
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κοί, τα καταθέσατε στις διαρκείς επιτροπές, τα ξέρετε όλα. Ε,
αυτό το δικαίωµα η ελληνική πολιτεία τους το στερούσε. Επέ-
τρεπε στον έναν -είτε άντρας είτε γυναίκα- να υιοθετήσει και δεν
επέτρεπε στους δύο. Δεν επέτρεπε, δηλαδή, πριν από αυτό το
νοµοσχέδιο, να πάρουν διπλή στήριξη, διπλή αγάπη, διπλή ασφά-
λεια και όλα τα αστικά τα οποία ακολουθούν.

Αυτός είναι ο λόγος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τον
οποίο σήµερα εγώ είµαι ιδιαιτέρως ευτυχής, ευτυχής για τη δη-
µοκρατία µέσα στο κόµµα µου -είδαµε και πάθαµε να την απο-
κτήσουµε παρεµπιπτόντως-, ευτυχής γιατί οι συνάδελφοι από
όλα τα κόµµατα ψηφίζουν, δυστυχής για τον ρατσιστικό λόγο
που ακούστηκε. Αλλά είµαι σίγουρη ότι η ατµοµηχανή που ξεκί-
νησε σήµερα για τη δηµοκρατία -η οποία, ναι, πράγµατι νοµοθε-
τεί για λίγους, πεντακόσιους, εξακόσιους, δεν ξέρω πόσοι είναι-,
αλλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και η ποιότητα της δηµοκρα-
τίας κρίνεται από την υπεράσπιση των µειονοτήτων. Δεν κρίνεται
µόνο από την εµπέδωση των πλειοψηφικών αξιών. Κρίνεται για
το αν είσαι εδώ και είσαι αποφασισµένος να διορθώσεις την αδι-
κία, έστω και για τον έναν.

Είµαι περήφανη για όλους εσάς που θα ψηφίσετε και περή-
φανη και για αυτούς που δε θα ψηφίσουν, αλλά σε δέκα χρόνια
θα λένε «καλά κάνατε».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας

και του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Γεώργιος Μουλκιώτης από το ΠΑΣΟΚ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω την οµιλία µου,

θα ήθελα να επικεντρωθώ σε κάποιες ιδιαίτερες παρατηρήσεις.
Πρώτη παρατήρηση. Πολύ το επικοινωνιακό αυτής της Κυβέρ-
νησης σε σχέση µε αυτό το νοµοσχέδιο, παρά την ουσία.

Δεύτερη παρατήρηση, δύο µέρες συνεδρίαση, κύριε Πρόεδρε
και µέχρι στιγµής έχουν µιλήσει πέντε Υπουργοί. Δεν έχει ξανα-
γίνει ποτέ αυτό. Για τέτοιο νοµοσχέδιο δεν έχει ξαναγίνει ποτέ
αυτό.

Τέταρτον, απών ο Υπουργός Επικρατείας, ο κ. Βορίδης, παρών
ο εισηγητής ο κ. Σκέρτσος βεβαίως. Ο κ. Βορίδης είπε ότι είναι
αντισυνταγµατικό το νοµοσχέδιο, ο κ. Σκέρτσος το εισηγήθηκε -
ως το εισηγήθηκε-, ο παρών Υφυπουργός Επικρατείας είπε ότι
είναι συνταγµατικό το νοµοσχέδιο. Απών ο Υπουργός Δικαιοσύ-
νης -έχει κάποια θέµατα δικαιοσύνης θαρρώ αυτό το νοµοσχέ-
διο- ούτε τοποθετήθηκε. Παρούσα -ίσως µέχρι τώρα- η
Υπουργός Οικογένειας και Κοινωνικής Συνοχής. Δεν πήρε τον
λόγο να πει κάτι γι’ αυτή την οικογένεια και τι γίνεται, µέχρι τώρα
τουλάχιστον δεν έχει πάρει τον λόγο. Έφυγε η Υπουργός Εργα-
σίας. Αναφέρθηκε σε πρωτοβουλίες που έχει πάρει η Κυβέρ-
νηση. Ξέχασε, όµως -όλως συµπτωµατικά-, να αναφέρει ότι
αυτές οι πρωτοβουλίες σε σχέση µε τις µητέρες ή οποιαδήποτε
δικαιώµατα που παρέχει πλέον η νοµοθεσία, ήταν προτάσεις,
τροπολογίες του ΠΑΣΟΚ, πέρυσι, πρόπερσι και τις απέρριπτε η
Κυβέρνηση. Ευτυχώς που τις δέχτηκε, έστω κι αν δεν το λέει. Θα
της το πούµε εµείς να της το υπενθυµίσουµε.

Θα πω, όµως, και κάτι άλλο πριν συνεχίσω. Ελλιπής η νοµοθέ-
τηση σήµερα, ελλιπής όσον αφορά και δεδοµένα και στοιχεία του
οικογενειακού δικαίου και ίσως πολύ περισσότερο και του κλη-
ρονοµικού δικαίου. Γιατί δεν τα φέρνουµε σήµερα να τελει-
ώσουµε; Τι περιµένει η Κυβέρνηση;

Εµείς προσερχόµαστε στη συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου
µε θετικά ολοκληρωτική άποψη, δεδοµένη για την ισότιµη ένταξη
στην κοινωνική ζωή µιας κατηγορίας συµπολιτών µας, η οποία
διαχρονικά βίωνε τον αποκλεισµό και την περιφρόνηση της πο-
λιτείας. Εάν µελετήσουµε όµως, την πολιτική ιστορία διαπιστώ-
νουµε ότι διαχρονικά το ΠΑΣΟΚ ταυτίζεται µε την προάσπιση των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων και την ισότιµη συµµετοχή και την ανα-
µόρφωση του οικογενειακού δικαίου.

Υπενθυµίζω ότι έναν χρόνο µετά την ανάληψη της εξουσίας
τον Οκτώβριο του 1981, η νεοεκλεγείσα κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
ψηφίζει τον ν.1272/1982 µε τον οποίο κατοχυρώνεται η ισότητα
των δύο φύλων, ενώ µε τον ίδιο νόµο επίσης µετατράπηκε σε ποι-
νικό αδίκηµα η ενδοοικογενειακή βία. Κάποιοι δεν το ψήφισαν.

Το αναφέρω αυτό. Την επόµενη κιόλας χρονιά, το 1983 µε τον
ν.1329 θεσµοθετήθηκε ο πολιτικός γάµος και ενισχύθηκε η ισό-
τητα των φύλων.

Αυτά τα λέω για µία σύντοµη αναδροµή, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, για να συνδέσουµε τις ταυτοτικές και αξιακές θέσεις
µας µε τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες του ΠΑΣΟΚ. Πρωτοβου-
λίες ουσίας και όχι πρωτοβουλίες ευκαιριακές ή «άντε τώρα να
τα κάνουµε». Επί αυτού λοιπόν του νοµοσχεδίου, είναι αυτονόητο
ότι δεν θέλουµε να κρυφτούµε πίσω από µικροπολιτικές σε
βάρος της κοινωνίας και γι’ αυτό είµαστε ξεκάθαρα υπέρ των ιδι-
αιτεροτήτων και των αναγκών της κοινωνίας. Δεν υποκρινόµαστε
ότι δεν βλέπουµε την πραγµατικότητα.

Πλήρης και ισότιµη ένταξη στην κοινωνική ζωή αυτής της κα-
τηγορίας των συµπολιτών µας, η οποία διαχρονικά βίωνε τον
αποκλεισµό και την περιφρόνηση της πολιτείας. Είµαστε υπέρ
της άρσης των αποκλεισµών και την ισότιµη συµµετοχή τους. Και
βεβαίως, καλωσορίζουµε και την Κυβέρνηση στην πραγµατικό-
τητα που για δεκαετίες αρνούνταν να δει κατάµατα και να απο-
δειχθεί σε σχέση µε το οικογενειακό δίκαιο και τα γενικότερα
δεδοµένα, όταν η ίδια καταψήφιζε –επαναλαµβάνω- µεταρρυθ-
µίσεις και σε µία πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
που επιζητά την ισότητα στον πολιτικό γάµο στα οµόφυλα ζευ-
γάρια.

Άλλωστε είναι ρητή η διατύπωση του Συντάγµατος -δεν θέλω
να την αναφέρω-, αναφέρεται όµως σε δεδοµένα και όχι σε εξαι-
ρέσεις, στον απόλυτο σεβασµό στα ανθρώπινα δικαιώµατα, µε-
ταξύ των οποίων και η ισότητα και οποιαδήποτε απαγόρευση
διάκρισης λόγω φύλου ή φυλής ή σεξουαλικού προσανατολι-
σµού. Και δεν είναι κανένας σε θέση ανεξάρτητα τι είναι και τι
αξίωµα έχει να παρεµβαίνει σήµερα, να περιορίσει αυτό το δι-
καίωµα για την απόφαση των δύο ενηλίκων να προχωρήσουν
στην τέλεση ενός πολιτικού γάµου. Και σαφώς στην ελληνική κοι-
νωνία κυριαρχεί η αντίληψη της παραδοσιακής οικογένειας µε
µητέρα, παιδιά γεγονός το οποίο, όµως, δεν αποκλείει την
ύπαρξη µονογονεϊκών οικογενειών, οικογενειών που δεν έχουν
παιδιά, οικογενειών οµόφυλων ζευγαριών µε ή χωρίς παιδιά και
παιδιών που αναζητούν µια οικογένεια. Και ακούµε δυστυχώς,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυθαίρετες εκδοχές ότι το νέο θε-
σµικό πλαίσιο θα αλλάξει τη µορφή της οικογένειας.

Τι συµβαίνει στην πραγµατικότητα τώρα; Απλά καλύπτονται
σήµερα νοµικά υφιστάµενες οικογένειες και φυσικά εκείνες που
θα δηµιουργηθούν για τις οποίες δεν υφίσταται κανένα θεσµικό
πλαίσιο. Και είναι προφανές ότι η συγκεκριµένη θεσµοθέτηση
δεν αποτελεί κίνητρο στην οµοφυλοφιλία κατά το αφελέστατο
αυτό επιχείρηµα που ακούµε. Και φυσικά η οµοφυλοφιλία δεν
συνιστά επιλογή. Είναι εκδοχές, όταν στηρίζονται σε στερεότυπα
και ιδεοληψίες που οδηγούν σε εσφαλµένες αντιλήψεις, ότι είναι
επιλογή. Η επιλογή που έγκειται; Έγκειται στο ότι αν εκφράζει
κανείς τη φύση του αληθινά ή αν περνάει τη ζωή του λέγοντας
ψέµατα και υποκρινόµενος. Και φυσικά, ούτε η θεσµοθέτηση της
ισότητας στον γάµο αποτρέπει κάποιους οµοφυλόφιλους από το
να κάνουν παραδοσιακή οικογένεια -ακούσαµε και αυτό το επι-
χείρηµα- και καλό θα ήταν όλοι αυτοί που ανησυχούν για την ελ-
ληνική οικογένεια να ασχοληθούν µε πιο ουσιώδη ζητήµατα. 

Παρά, λοιπόν, τη σηµαντική στιγµή για την κοινωνία και τη δη-
µοκρατία έχουµε διάφορα άλλα ζητήµατα που ακούµε και βλέ-
πουµε τα οποία δεν είναι και τόσο επαρκή. Τα ζητήµατα δεν είναι
άλλα από την πρωτοφανή βία των ανηλίκων, τις διαρκώς αυξα-
νόµενες γυναικοκτονίες, τον αδιανόητο τρόπο µε τον οποίο σή-
µερα αναπτύσσεται µια κουλτούρα βίας. Αυτά είναι ζητήµατα
που πρέπει να µας ταλανίζουν ως κοινωνία, να µας φοβίζουν για
την διάβρωση της κοινωνίας. Δεν µπορούµε να στεκόµαστε µε
παρωπίδες απέναντι στις ιδιαίτερες ανάγκες αυτών των ανθρώ-
πων, ακόµα και αν εκείνοι αποτελούν µειοψηφία. Καθυστερήσαµε
ως πολιτεία να θεσµοθετήσουµε, αλλά οφείλουµε να αποκατα-
στήσουµε αυτή την αδικία σε βάρος τους. Και είναι µια πρωτο-
βουλία που εντάσσεται στον πυρήνα της ευρωπαϊκής πολιτικής,
σε αντίθεση δυστυχώς µε πεπραγµένα της παρούσας Κυβέρνη-
σης, όπως αναφέρονται στο ψήφισµα του Ευρωκοινοβουλίου,
στο οποίο µου επιτρέπετε να αναφερθώ. Και αναφέροµαι, διότι
παρά τη σηµαντική στιγµή για τη σηµερινή κοινωνία και τη δηµο-
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κρατία σήµερα ακούσαµε εδώ, δεν δίστασε να µας υπενθυµίσει
ο κύριος Πρωθυπουργός την αντίληψή του για τη σχετική αξία
των δηµοκρατικών θεσµών, όταν έφτασε στο σηµείο να συγκρίνει
ένα άρθρο του «ECONOMIST» µε ένα ψήφισµα της πλειοψηφίας
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, καταδικαστικό βεβαίως για την
Ελλάδα ως προς τη διάσταση διαφθοράς των θεσµών στη χώρα.
Σκάνδαλο υποκλοπών, επίθεση στις ανεξάρτητες αρχές, κ.λπ..

Άλλο οι θεσµοί, άλλο ο Τύπος, είναι διαφορετικά πράγµατα και
δυστυχώς τα ακούσαµε και αυτά εδώ σήµερα.

Όµως το επικοινωνιακό σόου πρέπει να σταµατήσει.
Κύριε Υπουργέ, ένα νοµοσχέδιο το οποίο εισηγείστε σήµερα

στον δηµόσιο λόγο είναι ένα συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Εµείς το
στηρίζουµε, το ψηφίζουµε ξεκάθαρα, γιατί είµαστε υπέρ χωρίς
υποδιαστολές, χωρίς προαπαιτούµενα, χωρίς οτιδήποτε άλλο
υπέρ αυτής της αντίληψης, η οποία είναι πάγια θέση µας, είναι
αξιακή θέση και γι’ αυτόν τον λόγο είµαστε σαφέστατα θετικοί.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Ευχαριστούµε τον κ. Μουλκιώτη.
Τον λόγο έχει τώρα η Δ’ Αντιπρόεδρος, η κ. Όλγα Γεροβασίλη

από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθώντας τις τελευταίες µέρες,
και στο δηµόσιο διάλογο, αλλά και στην Αίθουσα εδώ, τη συζή-
τηση, κάνω µία διαπίστωση, νοµίζω κοινή για τους περισσότε-
ρους µάλλον από εµάς, ότι, εκτός από την επιβεβληµένη
νοµοθέτηση της ισότητας στον γάµο, ακόµα πιο αναγκαία είναι
η µάχη που έχουµε να δώσουµε για να περιθωριοποιηθούν αντι-
λήψεις αποκρουστικές και να εκλείψει η ρητορική του µίσους.
Και, παρά το γεγονός ότι σήµερα η Νέα Δηµοκρατία φέρνει αυτό
το νοµοσχέδιο, δεν είναι άµοιρη ευθυνών γι’ αυτό. Νοµίζω ακρι-
βώς το αντίθετο. Διότι έχει βοηθήσει στην κανονικοποίηση της
ακροδεξιάς αντίληψης και ρητορικής.

Και δεν µπορώ να µη σχολιάσω τη στάση του κ. Μητσοτάκη µε
την πρωτοφανή προτροπή του να απέχουν από την ψηφοφορία
όσοι από τη Νέα Δηµοκρατία διαφωνούν. Και βέβαια, υπάρχει
και ένα κωµικοτραγικότερο, που είναι να διαφοροποιούνται οι
Υπουργοί της Κυβέρνησης, να διαφωνεί ο κ. Βορίδης, κορυφαίος
Υπουργός, ο αντ’ αυτού -εννοώ του Πρωθυπουργού- στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο, και όχι µόνο να διαφωνεί, αλλά να θέτει και
θέµα αντισυνταγµατικότητας. Αυτός ο Υπουργός, που θα έπρεπε
να είναι εδώ και να επιχειρηµατολογεί υπέρ του νοµοσχεδίου,
είναι αυτός ο οποίος καταγγέλλει το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα. 

Και λέω τώρα, τι µήνυµα ευθύνης και συµµετοχής στέλνει η
Κυβέρνηση στους πολίτες, όταν προκρίνει την ευθυνοφοβία και
την αποχή; Πώς πείθει την κοινωνία ότι αυτές οι αλλαγές είναι
επιβεβληµένες αλλαγές ενώ δεν µπορεί να πείσει ούτε τους Βου-
λευτές ούτε τους Υπουργούς του; Αποδέχεται η Νέα Δηµοκρατία
και οµολογεί ότι το πολιτικό κόστος είναι πιο σηµαντικό από την
εξάλειψη των διακρίσεων και ιδιαίτερα σε κάποιες εκλογικές πε-
ριφέρειες είτε επειδή υπάρχουν συντηρητικά ακροατήρια είτε
επειδή υπάρχει µια ισχυρή επιρροή παραγόντων της Εκκλησίας
οι Βουλευτές πιέζονται, υποχωρούν στο πολιτικό κόστος και δεν
έρχονται να ψηφίσουν.

Με λίγα λόγια, η Κυβέρνηση φέρνει ένα νοµοσχέδιο και την
ίδια ώρα καταφέρνει µε τους χειρισµούς της να το υπονοµεύσει
η ίδια. Γέρνετε για πολύ καιρό σε δύο βάρκες. Νοµίζω πως όχι,
δεν γίνεται κυρίως να καλύπτεις και την ακροδεξιά συνιστώσα
και την πιο κεντρώα και φιλελεύθερη προσέγγιση. Και τα δύο δεν
γίνονται ταυτόχρονα. Και όσο και αν προσπαθεί ο κ. Μητσοτάκης
να φιλοτεχνήσει µε το παρόν νοµοσχέδιο ένα ευρωπαϊκό, ένα φι-
λελεύθερο προφίλ, υπάρχει το ψήφισµα κόλαφος του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου για το κράτος δικαίου, που αποκάλυψε πριν
µία βδοµάδα το πραγµατικό πρόσωπο. Και δεν είναι οι δύο Ευ-
ρωβουλευτές, όπως ισχυρίζεται ο Πρωθυπουργός, είναι η πλει-
οψηφία του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Αν οι δύο Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ θεωρούνται πλειοψηφία, δεν ξέρω πώς κάνετε αυτή την
αριθµητική.

Εν πάση περιπτώσει, δεν µπορεί κανείς να είναι και να µην είναι

φιλελεύθερος. Ή είναι ή δεν είναι. Και εξαιτίας αυτής της αντί-
φασης προφανώς το νοµοσχέδιο έρχεται και µε καθυστέρηση
και κυρίως χωρίς όλα τα αναγκαία βήµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς στηρίζουµε το νοµοσχέ-
διο. Επισηµαίνουµε παραλείψεις, όπως το γεγονός δηλαδή ότι,
ενώ κάνει βήµατα για την ισότητα στον γάµο και την τεκνοθεσία,
ανεξαρτήτως φύλου, επιµένει να διατηρεί διακρίσεις. Και αναφέ-
ροµαι στο ζήτηµα της παρένθετης κύησης. Κοιτάξτε, εµείς και
εγώ προσωπικά ακούω και τους προβληµατισµούς για το ζήτηµα
της παρένθετης κύησης, όµως συνολικά, ανεξαρτήτως φύλου.
Διότι στο ζήτηµα της παρένθετης κύησης, το οποίο είναι κυρίως
ζήτηµα βιοηθικής, η διεθνής πανεπιστηµιακή κοινότητα δεν έχει
οµοφωνήσει, υπάρχουν διαφορετικές προσεγγίσεις, και είναι ένα
ζήτηµα ανοικτό, όµως, επαναλαµβάνω, όχι για τα οµόφυλα ζευ-
γάρια, αλλά για όλα τα ζευγάρια.

Την ώρα που η νοµοθεσία της χώρας µας προβλέπει την πα-
ρένθετη κύηση, δεν µπορεί αυτή παρά να είναι µε ίση αντιµετώ-
πιση προς όλα τα ζευγάρια, ανεξαρτήτως φύλου, γιατί η ισότητα
ή θα ισχύει για όλους ή δεν θα ισχύει. Ούτε εδώ γίνεται να είναι
και λίγο έτσι και λίγο αλλιώς.

Ωστόσο, το υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο έχει και αδυναµίες και
παραλείψεις για το ζήτηµα της παρένθετης κύησης, επαναλαµ-
βάνω, για όλων των ειδών τα ζευγάρια, ανεξαρτήτως φύλου. Δεν
εξασφαλίζεται ούτε ο αλτρουιστικός χαρακτήρας της παρένθετης,
δεν αντιµετωπίζεται η εµπορευµατοποίηση του γυναικείου σώµα-
τος και της διαδικασίας γενικότερα, δεν εξασφαλίζεται η προστα-
σία των παιδιών από κινδύνους διακίνησης και εκµετάλλευσης. Και
βεβαίως όλοι ξέρουµε, και ακούστηκαν εδώ στην Αίθουσα, παρα-
δείγµατα για την εµπορευµατοποίηση ή για τους κινδύνους.

Γι’ αυτόν τον λόγο η κ. Λινού κι εµείς καταθέσαµε µια τροπο-
λογία που προσπαθεί να αντιµετωπίσει αυτά τα ζητήµατα στο-
χευµένα. Αν η Κυβέρνηση αποδεχόταν αυτή την τροπολογία, το
νοµοσχέδιο αυτό θα ήταν λιγότερο ατελές από ό,τι είναι σήµερα.

Εν πάση περιπτώσει, όµως, έστω κι έτσι, το νοµοσχέδιο είναι
ένα βήµα. Και ο µόνος λόγος που θα γίνει αυτό είναι η στάση της
υπεύθυνης προοδευτικής Αντιπολίτευσης. Έτσι θα γίνει νόµος
του κράτους αυτό και όχι εξαιτίας της Νέας Δηµοκρατίας. Στον
ΣΥΡΙΖΑ, σας θυµίζω, ότι κάναµε σηµαντικά βήµατα στο παρελθόν
µε την επέκταση του συµφώνου συµβίωσης, µε τη νοµική ανα-
γνώριση της ταυτότητας φύλου, την κατοχύρωση δικαιώµατος
της αναδοχής και έχουµε καταθέσει και δύο φορές πρόταση
νόµου για την ισότητα στον πολιτικό γάµο και την τεκνοθεσία,
ανεξαρτήτως φύλου, και τον Απρίλιο του 2022 και πριν από ένα
µήνα. Τότε η Κυβέρνηση το απέρριψε.

Μιας και µιλάµε για τη στάση της Αντιπολίτευσης, εξαιρώ το
Κοµµουνιστικό Κόµµα και το εξαιρώ διότι πραγµατικά δεν περί-
µενα ότι θα υπάρχουν εδώ επιχειρήµατα βγαλµένα από βαθιά
συντήρηση. Αυτό πραγµατικά µε εξέπληξε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κοιτάξτε, η οικογένεια δεν κιν-
δυνεύει από την ισότητα στον γάµο, η οικογένεια κινδυνεύει από
πολλούς παράγοντες που ακούστηκαν εδώ µέσα: Συνθήκες δια-
βίωσης, αύξηση ενδοοικογενειακής βίας, ανασφάλεια, ανισότη-
τες, διεύρυνση ανισοτήτων. Η ελληνική οικογένεια κινδυνεύει
από όλα αυτά, δεν κινδυνεύει από την ισότητα στον γάµο, ανε-
ξαρτήτως φύλου. Αυτά είναι βαθιά ζητήµατα που πρέπει να τα
συζητήσουµε.

Εν πάση περιπτώσει, η δική µας στάση δεν υπαγορεύεται από
µικροκοµµατικές σκοπιµότητες. Υπαγορεύεται από αίσθηµα ευ-
θύνης απέναντι στην κοινωνία και από τη βαθιά µας πεποίθηση
ότι πρέπει να προχωρήσουµε µπροστά, µε τις ιδέες, τις αξίες και
την ιστορία του χώρου µας και βεβαίως µε τους αγώνες µας
µέσα στην κοινωνία για την ισότητα και τα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα.

Εποµένως, µε αυτές τις αρχές προχωράµε µπροστά και στη-
ρίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Κουκουλόπουλος από το ΠΑΣΟΚ.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
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έχοντας το προνόµιο του κορυφαίου θεσµικά Βήµατος που µπο-
ρεί να έχει ένας Έλληνας πολίτης, του Βήµατος στην Ολοµέλεια,
θέλω να ξεκινήσω όπως ξεκίνησα και στην αρµόδια επιτροπή της
Βουλής που εξέταζε το νοµοσχέδιο, της οποίας είµαι µέλος: Δεν
ψηφίζω απλά το νοµοσχέδιο, το στηρίζω γιατί ανήκει σε εκείνη
την κατηγορία των νοµοθετηµάτων που άπτεται ή µάλλον είναι
ευθέως ταυτοτικό ζήτηµα µε βάση τις αρχές και τις αξίες τις
οποίες πιστεύω και υπηρετώ.

Για να το θέσω πιο απλά, είµαι ιδρυτικό µέλος του ΠΑΣΟΚ και
γνωρίζω, γιατί οφείλω να γνωρίζω, το περιεχόµενο της διακήρυ-
ξης της 3ης Σεπτέµβρη. Ο Πρωθυπουργός –και καλά έκανε, εγώ
δεν θα το κριτικάρω, ούτε θα το καταγγείλω, ούτε θα το ειρω-
νευτώ- διάβασε ένα κοµµάτι από τη διακήρυξη της Νέας Δηµο-
κρατίας. Ελάχιστοι το γνωρίζουν ακόµη και µέσα στη Νέα
Δηµοκρατία. Μία διακήρυξη γνωρίζουν οι Έλληνες και µία ηµε-
ροµηνία, την 3η Σεπτέµβρη, το τρίπτυχο και τη διακήρυξή µας.
Δεν το λέω αντιπαραθετικά, αλλά έτσι είναι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Το τρίπτυχο λοιπόν, το οποίο επιστέφεται από τον ήλιο, είναι
γνωστό: Εθνική ανεξαρτησία, λαϊκή κυριαρχία, κοινωνική απελευ-
θέρωση. Η εθνική ανεξαρτησία και η λαϊκή κυριαρχία ως αιτή-
µατα, ως αρχές προϋπήρχαν του ΠΑΣΟΚ. Το ότι ο Ανδρέας
Παπανδρέου έδωσε το δικό του στίγµα και στις δύο έννοιες µε
την πατριωτική πολιτική του ΠΑΣΟΚ στην εθνική ανεξαρτησία και
µε τη λαϊκή συµµετοχή στη λαϊκή κυριαρχία είναι γνωστό και
αδιαµφισβήτητο. Το καινούργιο, όµως, που πραγµατικά έφερε
και το έβαλε στο τρίπτυχο ήταν η κοινωνική απελευθέρωση. Και
αυτή την κοινωνική απελευθέρωση, όπως είπα και στην επιτροπή,
αρχικά κάποιοι από εµάς, νεολαίοι τότε και γεµάτοι ορµή, τη συγ-
χέαµε µε την απελευθέρωση των λαών, επειδή είχε τη λέξη «απε-
λευθέρωση». Δεν πρόκειτo περί αυτού. Σιγά-σιγά αρχίσαµε να
ταυτίζουµε το σύνθηµα, το µήνυµα, την αρχή, την αξία της κοι-
νωνικής απελευθέρωσης µε συλλογικά αιτήµατα, µε εργασιακές
σχέσεις, µε δικαιώµατα εν γένει και σιγά-σιγά µπήκε στον προ-
βληµατισµό µας το ζήτηµα του αυτοπροσδιορισµού του ατόµου,
οι αρχές της φιλελεύθερης δηµοκρατίας και όλοι αυτοί οι προ-
βληµατισµοί και ο εσωτερικός διάλογος µέσα στο ΠΑΣΟΚ, οδή-
γησαν αβίαστα στη µεγάλη θεσµική τοµή του οικογενειακού
δικαίου. Το οικογενειακό δίκαιο, χωρίς καµµία αµφιβολία, ήταν
ό,τι πιο επιδραστικό έκανε για την ελληνική κοινωνία το ΠΑΣΟΚ.
Υπερβαίνει σε επίδραση και επιρροή και τα µεγάλα έργα του και
µία σειρά από τις µεγάλες τοµές που έκανε αυτό το κόµµα στην
ιστορική διαδροµή του. Με µια φράση, το οικογενειακό δίκαιο
ήταν ο µοχλός, ο οποίος οδήγησε µια χώρα των Νοτιοδυτικών
Βαλκανίων να µετατραπεί σε µια χώρα της Νοτιοανατολικής Ευ-
ρώπης.

Επειδή υπήρχαν και τότε αντιδράσεις, όµως, πρέπει να κά-
νουµε και σήµερα έναν ήρεµο απολογισµό, και απευθύνοµαι
στους συναδέλφους οι οποίοι έχουν τις αντιρρήσεις τους. Ποιον
απολογισµό κάνει ο καθένας από εµάς; Εµείς τον δικό µας απο-
λογισµό τον κάνουµε. Έκανα τον δικό µου µόλις προ ολίγου µε
µια απλή φράση, για να µην απεραντολογώ. Κινδύνευσε η Εκκλη-
σία, που τότε αντιδρούσε; Όχι, ούτε οι εκκλησίες άδειασαν ούτε
τίποτα. Το θρησκευτικό συναίσθηµα και όλη αυτή η διαδικασία
έχει τελείως άλλη αφετηρία και υπηρετεί άλλες ανθρώπινες
ανάγκες. Κλονίστηκε ο θεσµός της οικογένειας; Κάθε άλλο.
Μόνο θετικά µπορούµε να αποτιµήσουµε σε αυτό τον απολογι-
σµό και αν υπάρχει αντίλογος θα έπρεπε να τον ακούσουµε σή-
µερα. Γιατί, ουσιαστικά, οι άνθρωποι που σήµερα αντιδρούν σε
αυτό το νοµοσχέδιο, οι ίδιοι ή ο περίγυρός τους, αντιδρούσαν
και τότε για το οικογενειακό δίκαιο και πρέπει να δώσουν µια
απάντηση για το πώς αποτιµούν εκείνοι την αλλαγή. Γιατί, αν
έχουν την άποψη ότι ξεχαρβαλώθηκε η ελληνική κοινωνία, όπως
µας γράφουν στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης κάτω από τις
αναρτήσεις µας διάφοροι, ανωνύµως κατά κύριο λόγο ή µε ψεύ-
τικους λογαριασµούς, τότε αλλάζει το ζήτηµα, αλλάζει και η αν-
τιπαράθεση. Γιατί ξέρουµε να απαντήσουµε, προφανώς, σε
αυτές τις ακραίες απόψεις, που συνήθως καλύπτονται από την
ανωνυµία.

Απολογισµό πρέπει να κάνουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, γιατί κρατήθηκε περίπου δύο
µήνες, κύριε Υπουργέ, ως γνωστόν στον δηµόσιο διάλογο. Δεν
θα κριτικάρουµε αν ήταν πολύ ή λίγο. Υπήρχαν κοινωνικές αντι-
δράσεις. Είναι ένα ζήτηµα δικαιωµάτων και καλά έκανε, θα πω,
και κρατήθηκε τόσο. Προσωπικά δεν έχω κανένα πρόβληµα.

Το ζήτηµα είναι άλλο. Έχουν µπει δύο ζητήµατα και θα κάνω
έναν δικό µου απολογισµό. Το ένα ζήτηµα αφορά τα παιδιά. Ερω-
τήθηκαν, λέει, τα παιδιά για την επιλογή κ.λπ.;

Ερώτηµα πρώτο: Έχει ερωτηθεί κανένα παιδί που µεγαλώνον-
τας αντιλαµβάνεται ότι ζει σε µια οικογένεια που η ενδοοικογε-
νειακή βία ζει και βασιλεύει; Όχι βέβαια. Ερώτηµα δεύτερο,
ακόµη πιο τραγικό, αλλά υπαρκτό δυστυχώς: Ρωτήθηκε ποτέ κα-
νένα παιδί που µεγαλώνει σε µια οικογένεια στην οποία συµβαίνει
το τραγικό γεγονός της γυναικοκτονίας, ότι θα έχανε τη µαµά
του µε έναν τέτοιο εγκληµατικό τραγικό τρόπο, που έχει αφετη-
ρία αντιλήψεις µεσαιωνικές για τη σχέση των δύο φύλων και την
επιβολή δύναµης; Ρωτήθηκε κανένα από αυτά τα παιδιά;

Και µιας και ανέφερα δύο ζητήµατα, απευθύνοµαι σε όλους
τους συναδέλφους που αγωνιούν για την οικογένεια. Ναι, η οι-
κογένεια αναντίρρητα είναι ένα στοιχείο κοινωνικής συνοχής της
κοινωνίας. Δεν διαφωνούµε σε αυτό, κανένας µας, νοµίζω. Προ-
φανώς!

Και µάλιστα στην πανδηµία -να προσθέσω στα επιχειρήµατα-
έδειξε µια τροµακτική δυναµική η ελληνική οικογένεια. Στην
πρώτη φάση που είχαµε τις καλύτερες επιδόσεις σε όλη την Ευ-
ρώπη, ήταν οι ενδοοικογενειακοί δεσµοί µε την προστασία των
ηλικιωµένων, που παρείχαµε όλα τα νεότερα µέλη και τα παιδιά
µας και τα εγγόνια κάποιων και προστάτευσαν τους ηλικιωµέ-
νους. Θυµάστε πώς συµπεριφέρθηκε η κοινωνία; Είχε το δικό της
µεγάλο µερίδιο σε αυτή τη µεγάλη επιτυχία στην πρώτη φάση
της πανδηµίας.

Δεν θα διαφωνήσουµε για την οικογένεια και τον ρόλο της ως
συνεκτικού στοιχείου. Αλλά, εάν πραγµατικά αγωνιούµε και ανη-
συχούµε για την οικογένεια, κι εγώ θεωρώ ότι είναι ειλικρινής η
αγωνία όλων, άσχετα τι ψηφίζουν, τότε ας δούµε τα δύο που
προανέφερα, ενδοοικογενειακή βία και γυναικοκτονίες, αλλά και
το πολύ σοβαρότερο και µεγαλύτερο ζήτηµα απ’ αυτά που είναι
η βία ανηλίκων.

Αυτά είναι τα µεγάλα ζητήµατα, αν πραγµατικά µας ενδιαφέρει
η κοινωνική συνοχή και η έννοια της οικογένειας, όπως όλοι γνω-
ρίζουµε και θα τη θέλαµε να είναι πραγµατικά, ένας αρµός ακλό-
νητος που να βοηθάει την κοινωνία να πηγαίνει µπροστά και όχι
πίσω, να λιγοστεύουν οι πλευρές που ψυχολόγοι και κοινωνιολό-
γοι λένε ότι πολλές φορές η οικογένεια επιβάλλει δεσµά, περιο-
ρισµούς, φραγµούς. Είναι µια επιστηµονική ενδιαφέρουσα, δεν
είναι µακριά από την αλήθεια. Επιβάλλει πολλές φορές δεσµούς
και φραγµούς και περιορισµούς, αλλά να κρατήσουµε το θετικό
της στοιχείο, αυτό που µόλις ανέφερα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το δεύτερο στοιχείο του δηµόσιου διαλόγου δεν αφορά τα
παιδιά. Αφορά µια πλήρη διαστροφή της πραγµατικότητας. Εδώ,
συνάδελφοι, θα αλλάξω λίγο τόνο και ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Υπάρχει ένα ζήτηµα ότι όλος ο δηµόσιος διάλογος, αλλά και
εδώ στη Βουλή, κυριαρχήθηκε από ζητήµατα που δεν έχουν καµ-
µία σχέση µε το νοµοσχέδιο. Καµµία! Όλα τα ζητήµατα που
ακούσαµε για την παρένθετη µητρότητα και την τεκνοθεσία, για
µια σειρά θέµατα, δεν έχουν καµµία σχέση µε το νοµοσχέδιο.
Αναγνωρίζω σε πολλούς πολίτες και σε κάποιους συναδέλφους
ενδεχοµένως, την άγνοια για το ότι τεκνοθεσία, υιοθεσία -όπως
θέλετε πείτε το- είναι ρυθµισµένη µεταπολεµικά στην Ελλάδα και
εδώ και είκοσι δύο, είκοσι τρία χρόνια είναι ρυθµισµένη η υπό-
θεση που λέγεται «ιατρικά υποβοηθούµενη αναπαραγωγή».

Εδώ, λοιπόν, προκύπτει ένα µεγάλο ερώτηµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κουκουλό-

πουλε, σας παρακαλώ.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Με αυτό ολοκληρώνω, κύριε

Πρόεδρε. Με ένα ερώτηµα και µε µια πρόταση.
Γιατί είµαστε τόσο άδικοι και µεταξύ µας, αλλά κυρίως σε συγ-

κεκριµένους συµπολίτες µας; Γιατί φορτώνουµε όλοι τις αντιρ-

10470 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ρήσεις µας; Κι αν τώρα ήρθαµε αντιµέτωποι µε την ιατρικά υπο-
βοηθούµενη αναπαραγωγή και µε την τεκνοθεσία, που ξαναλέω
είναι θεσµοθετηµένες προ πολλού, γιατί φορτώνουµε όλο αυτό
το βάρος στη ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα; Μπορείτε να µου πείτε για
ποιον λόγο; Γιατί είµαστε τόσο άδικοι; Βρήκαµε τον εύκολο
στόχο και χτυπάµε; Μήπως υποκρύπτει µε υπολανθάνοντα
τρόπο, µία υποτίµηση αυτών των ανθρώπων; Μήπως ακολου-
θούν κάποιοι συνάδελφοι εδώ πέρα την οδό του σκοταδισµού
και τον λόγο της µισαλλοδοξίας και έχουν βρει εύκολους στό-
χους στη ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα; Γιατί οι αντιρρήσεις αυτές θα
έπρεπε να είναι γενικές και όχι επί του ευκαιρία αυτού του νοµο-
σχεδίου. 

Έτσι, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, σε όλους τους συναδέλφους
που έχουν υιοθετήσει αυτόν τον λόγο της µισαλλοδοξίας και του
σκοταδισµού, έχω να κάνω µία πρόταση. Γιατί υποτιµούν πραγ-
µατικά όσους έχουν εναλλακτικό σεξουαλικό προσανατολισµό;
Νοµίζουν ότι είναι κατώτερης ποιότητας άνθρωποι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πείτε την πρότασή
σας, κύριε Κουκουλόπουλε. Να κλείσουµε µε την πρόταση.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Έχω να την κάνω, κύριε Πρό-
εδρε, κι σε εσάς. Όλους µαζί εσάς, βέβαια, δεν σας πιάνει, γιατί
δεν πάτε Εκκλησία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αυτά τα αστειάκια,
να λείπουν. Καταθέστε την πρότασή σας που είπατε και κλείστε
εδώ! Μην προκαλείτε!

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Φεύγοντας το βράδυ από την
ψηφοφορία να πάτε στον Άγιο Διονύσιο που είναι κοντά και να
ανάψετε ένα κερί στον Άλαν Τούρινγκ, γιατί χωρίς αυτόν τον άν-
θρωπο που ήταν εναλλακτικού σεξουαλικού προσανατολισµού,
δεν ξέρω αν θα ήµασταν σε αυτή την Αίθουσα, αν είχαν επικρα-
τήσει οι Ναζί στον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενη οµιλήτρια

η κ. Παπακώστα - Παλιούρα Αικατερίνη από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Κύριε

Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, παρακολουθώ µε πολύ µεγάλη προ-
σοχή όλο αυτό το χρονικό διάστηµα τη δηµόσια συζήτηση, η
οποία λαµβάνει χώρα για την αναγνώριση του δικαιώµατος στα
οµόφυλα ζευγάρια στον πολιτικό γάµο, είτε αυτή που διεξάγεται
εντός του Κοινοβουλίου είτε εκτός.

Πολύ µεγάλο ενδιαφέρον προφανώς προκαλούν οι απόψεις
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων της Ελληνικής Λύσης, της Νίκης
και των Σπαρτιατών. Αν, λοιπόν, ξεκινώντας σήµερα την τοποθέ-
τησή µου πρέπει να δηλώσω δηµόσια ότι πιστεύω στον τριαδικό
Θεό που η ορθόδοξη πίστη, µε την οποία γαλουχήθηκα, κηρύτ-
τει, τότε αυτό από µόνο του αποτελεί κατάφωρη διάκριση σε
βάρος µου και παραβίαση των ατοµικών δικαιωµάτων.

Πολύ πιθανόν θα βρεθώ αντιµέτωπη µε όσους θα επιδιώξουν
ενδεχοµένως να αµφισβητήσουν τα θρησκευτικά µου πιστεύω
και τις δικές µου αξίες, απλώς και µόνο επειδή ορµώµενοι από
την ιδιότητά µου ως νοµικού, αποφασίζω να ταχθώ υπέρ µιας
ρύθµισης, µιας τυπικής διόρθωσης επί της ουσίας, των ήδη κε-
κτηµένων δικαιωµάτων µιας µερίδας πολιτών, κεκτηµένων όχι
νέων.

Αυτό εισηγούµαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ενώ-
πιον των µελών του ελληνικού Κοινοβουλίου και ενώπιον του ελ-
ληνικού λαού, ένα τολµηρό, αλλά όχι παράτολµο, νοµοσχέδιο.
Ένα νοµοσχέδιο που έρχεται να µιλήσει µε κάθε ειλικρίνεια στην
Ελληνίδα και στον Έλληνα, στους υπερασπιστές και στους πολέ-
µιούς του. Να εξηγήσει και να διορθώσει, να ενώσει και όχι να δι-
χάσει, να απαντήσει σε όλες αυτές τις φωνές που αποκλίνουν από
το ιδεώδες που η χώρα µας πρεσβεύει στο διηνεκές, τη δηµοκρα-
τία, την ισονοµία, την ισοπολιτεία, την κοινωνική δικαιοσύνη, χωρίς
διακρίσεις, χωρίς διαχωρισµό ατοµικών δικαιωµάτων, µε οδηγό
πάντα, όµως, την ακλόνητη πίστη µας, αλλά και τον σεβασµό στην
Ορθοδοξία, στην Εκκλησία µας.

Το παρόν νοµοσχέδιο για πολλούς από εµάς αποτελεί µια τοµή
κοινωνικής, πολιτικής, ιστορικής, αλλά και δηµοκρατικής υφής
για την Ελλάδα. Μια νοµοθετική ρύθµιση που συµπληρώνει ασά-

φειες του παρελθόντος, διευκρινίζει ζητήµατα ισονοµίας και
θέτει σε νέες βάσεις τις δηµοκρατικές αξίες της χώρας µας. Δεν
δηµιουργεί µια νέα πραγµατικότητα απειλητική για την κοινωνία.
Δεν επιβαρύνει την κοινωνία µε ρυθµίσεις που έπρεπε να υπάρ-
χουν εδώ και χρόνια. Δεν επηρεάζει την κεντρική παραδοσιακή
δοµή της οικογένειας. Δεν αλλάζει ό,τι προβλέπεται µε το σύµ-
φωνο συµβίωσης. Και δεν δηµιουργεί παράλληλο οικογενειακό
δίκαιο. Δεν δηµιουργεί νέες διακρίσεις, αλλά καταρρίπτει στερε-
ότυπες απόψεις επιλύοντας ταυτόχρονα θέµατα που αφορούν
την ισότιµη εφαρµογή του κληρονοµικού δικαίου, της φορολογι-
κής νοµοθεσίας και της κοινωνικής πολιτικής, του οικογενειακού
δικαίου και των δικαιωµάτων που σχετίζονται µε την ανατροφή
των παιδιών των οµόφυλων ζευγαριών.

Το είπα πριν το λέω και τώρα, αγαπητοί συνάδελφοι. Με το
υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, διορθώνουµε τις παραλείψεις και κα-
λύπτουµε τα νοµικά κενά. Όλα τα υπόλοιπα ίσχυαν και ισχύουν
επί δεκαετίες, έγιναν µέρος της καθηµερινότητάς µας και έτυχαν
σε ένα µεγάλο ποσοστό της αποδοχής της κοινωνίας, είτε φα-
νερά είτε σιωπηρά. Κάθε είδους προκατάληψη που επιχειρείται
να αναδειχθεί ξανά επ’ αφορµή της ψήφισης αυτού του νοµο-
σχεδίου, αποτελεί -κατά την προσωπική µου άποψη- µια άδικη
και άσκοπη οπισθοδρόµηση, την οποία ο ελληνικός λαός ούτε
επιθυµεί κατά βάθος, αλλά ούτε και έχει ανάγκη.

Για όλους εµάς, όµως, που νοµοθετούµε για µια συµπεριλη-
πτική κοινωνία, στόχος µας και υποχρέωσή µας είναι να βελτιώ-
νουµε µε τις πολιτικές µας τις ζωές των συνανθρώπων µας, να
διευρύνουµε δικαιώµατα, ελευθερίες και να υπηρετούµε την ισό-
τητα, την δικαιοσύνη, την ίδια τη δηµοκρατία, εν τέλει. Άλλωστε,
µόνο η ισονοµία και η δηµοκρατία διασφαλίζουν ειρηνική συνύ-
παρξη, ευηµερία και ανάπτυξη των κοινωνιών. Διότι, όταν θέ-
λουµε να µιλάµε για ισότητα, για ίσα ατοµικά δικαιώµατα, πρέπει
και να τα στηρίζουµε και να τα υπερασπιζόµαστε µε κάθε τρόπο,
µε κάθε µέσο, µε οποιοδήποτε τίµηµα.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που συζητούµε σήµερα και είναι
στραµµένη η προσοχή του συνόλου της κοινωνίας σε αυτό, θέτει
τα θεµέλια για µια πιο κοινωνική, πιο δίκαιη, πιο συµπεριληπτική
και πιο αξιοπρεπή Ελλάδα, καθώς εισάγει την ισότητα στον πο-
λιτικό γάµο. Το τονίζω αυτό, το τόνισε και ο Πρωθυπουργός, την
ισότητα στον πολιτικό γάµο, όχι στον θρησκευτικό. Δηλαδή, την
πρόσβαση σε αυτόν όλων των πολιτών, χωρίς διακρίσεις και ανε-
ξαρτήτως σεξουαλικού προσανατολισµού, µε ισόρροπες προ-
ϋποθέσεις και προσεκτικά διατυπωµένες διατάξεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η θεσµοθέτηση της ισότητας
στον πολιτικό γάµο, είναι η έµπρακτη στήριξη της ανάληψης ευ-
θύνης της κάθε δηµοκρατικής πολιτείας να προστατεύει τις µει-
ονότητες στην επικράτειά της, αλλά και να παιδαγωγεί, να τίθεται
στην πρωτοπορία για την κοινωνική ισότητα και την απαλοιφή
των διακρίσεων, χωρίς επιλεκτικότητες και ρατσιστικές διαχωρι-
στικές γραµµές.

Ο δρόµος που δικαιώνει τις ρηξικέλευθες πολιτικές µιας πολι-
τείας που κοιτάει µπροστά, είναι αυτός που ακολουθεί και η πα-
ρούσα Κυβέρνηση. Οι νέες γενιές µπορούν να είναι σίγουρες ότι
τους προσφέρεται µια κοινωνία αποδοχής και συµπερίληψης.
Διότι, όποιος αγαπά, δεν φοβάται. Όποιος δεν φοβάται, δεν µισεί.

Η σηµερινή οικογένεια, µε κάθε µορφή της, είναι πέρα απ’ όλα
και πάνω απ’ όλα, ένωση συναισθηµάτων. Αυτή την ένωση στηρί-
ζουµε. Είναι ένωση αγάπης και φροντίδας. Είναι ένωση επιλογής
και όχι υποχρεωτικότητας. Αυτόν τον πυρήνα που διακρίνεται από
αγάπη και επικοινωνία, όπου καθένας ξεπερνάει ενσυνείδητα τον
εαυτό του και προσφέρει απλόχερα στα µέλη την αγάπη και το
συναίσθηµα, αποτελεί το υγιέστερο κύτταρο µιας κοινωνίας που
µπορεί να κοιτάζει µε υπερηφάνεια τον εαυτό της στον καθρέφτη
και να ατενίζει µε θάρρος και σιγουριά το µέλλον της.

Ολοκληρώνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν κινδυνεύουν οι
ηθικές µας αξίες, όταν αποφασίζουµε να υιοθετήσουµε πολιτικές
που πρεσβεύουν τη δικαιοσύνη την αλληλεγγύη και την ισότητα.
Δεν κινδυνεύει ο θεσµός της οικογένειας από τη δηµιουργία οµό-
φυλων οικογενειών που δηµιουργούνται µε έρεισµα την αγάπη
και τη συντροφικότητα, αλλά και τη διάθεση ανατροφής υγιών
προσωπικοτήτων µέσω της ανιδιοτελούς προσφοράς προς αυτά
και τις ανεµπόδιστη φροντίδας τους. Δεν κινδυνεύετε ούτε εσείς
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αν τολµήσετε να πείτε «ναι» σε µια ακόµη νίκη της ελευθερίας
του ανθρώπου που πρεσβεύουµε και διεκδικούµε και σήµερα
µέσω αυτού του νοµοσχεδίου.

Διότι, αγαπητοί συνάδελφοι, ας είµαστε τουλάχιστον ειλικρι-
νείς µεταξύ µας. Στο τέλος αυτής της ηµέρας, η δική µου ζωή, η
δική σας ζωή δεν πρόκειται να αλλάξει κατ’ ελάχιστον προς το
χειρότερο. Η δική τους ζωή, όµως, των οικογενειών τους και των
παιδιών τους, θα αλλάξει άρδην προς το καλύτερο. Εγώ µε τη
δική µου ψήφο, επιθυµώ να αποτελέσω µέρος αυτής της καλύ-
τερης ζωής.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα επτά µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το Μουσικό Σχολείο Ξάνθης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΠΑΣΟΚ  κ. Νίκος Ανδρουλάκης.

Ελάτε, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
για το ΠΑΣΟΚ διαχρονικά τα ζητήµατα των ανθρωπίνων δικαιω-
µάτων και το κράτος δικαίου, είναι ζητήµατα ταυτοτικά, αξιακά.
Άλλωστε, η δική µας παράταξη είναι αυτή που εκσυγχρόνισε το
οικογενειακό δίκαιο καθιερώνοντας τον πολιτικό γάµο, επιτρέ-
ποντας το διαζύγιο, αποποινικοποιώντας τη µοιχεία και κάνοντας
πράξη την ισότητα µεταξύ γυναικών και ανδρών.

Η στάση µας δεν επηρεάζεται από το αν είµαστε στην κυβέρ-
νηση ή στην Αντιπολίτευση, όπως έχετε αποδείξει εσείς. Έχουµε
αποδείξει ότι κινούµαστε αξιακά και σταθερά, µε πράξεις -και σή-
µερα και στο παρελθόν- γιατί πιστεύουµε βαθιά ότι ζητήµατα που
αφορούν την πατρίδα µας ή τα ανθρώπινα δικαιώµατα, δεν µπο-
ρούν να αντιµετωπίζονται από µια κοντόφθαλµη λογική, µια κον-
τόφθαλµη οπτική, µια λογική του πολιτικού κόστους. Κάθε µικρό
βήµα στη συµπερίληψη των ανθρώπων και στην καταπολέµηση
του κοινωνικού στίγµατος και της περιθωριοποίησης, είναι ένα
άλµα προς την ισότητα, την κοινωνική απελευθέρωση και τελικά
την εµπέδωση της ισότιµης συµµετοχής στον κοινωνικό βίο. Με
αυτό τον τρόπο εµείς αντιλαµβανόµαστε την ενίσχυση των δη-
µοκρατικών θεσµών της δηµοκρατίας.

Το σηµερινό σχέδιο νόµου, αφορά ένα ζήτηµα που ήδη έχει
ρυθµιστεί σε πάρα πολλά κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τα
οµόφυλα ζευγάρια πρέπει να έχουν ισότιµη πρόσβαση στον πο-
λιτικό γάµο. Αυτό είναι προς το συµφέρον και των παιδιών. Δη-
λαδή, να υπάρχει η αναγνώριση και η ρύθµιση του καθεστώτος
του οικογενειακού περιβάλλοντος στο οποίο µεγαλώνουν, όταν
διασφαλίζουµε ότι και οι δύο γονείς θα µπορούν να τα φροντί-
σουν και δεν θα υπάρχει περίπτωση να βρεθούν στον αέρα αν
πάθει κάτι ο βιολογικός ή ο αναγνωρισµένος τους γονέας. Ειδικά
για τα παιδιά, είναι οι ανάγκες που προϋπήρχαν αυτού του νο-
µοσχεδίου και τις οποίες πρέπει να αντιµετωπίσουµε µε έναν
τρόπο ρεαλιστικό νοµοθετικά σήµερα. 

Η πρόοδος των κοινωνιών µας, δεν έρχεται γραµµικά. Απαιτεί
να έχουµε ανοιχτές κεραίες, ώστε να λαµβάνουµε τα µηνύµατα
κάθε εποχής και να ακούµε τις αγωνίες των συµπολιτών µας,
όλων των συµπολιτών µας. Απαιτεί να υπάρχει πολιτική ενσυναί-
σθηση για την κατανόηση ακόµη και πολύ σύνθετων ζητηµάτων
που αφορούν τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Χρειάζεται η οργανω-
µένη πολιτεία να συνοµιλεί µε τις αγωνίες των πολιτών, να αντι-
µετωπίζει τα στερεότυπα και προπαντός να έχει επιχειρήµατα
τον χρόνο και τη διάθεση, ώστε να εξηγήσει και να πείσει. Πρό-
οδος χωρίς ορθολογισµό, δεν υπάρχει. Ούτε, όµως, µπορεί να
υπάρξει ορθολογισµός που να µην έχει τη διάθεση να συνοµιλή-

σει µε τα πάθη, µε τις αγωνίες ακόµη και µε τους φόβους µιας
κοινωνίας.

Χρειάζεται, λοιπόν, µια συνεπή στάση που θα προωθεί τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα καθολικά και όχι αλά καρτ, ανοίγοντας τον
διάλογο µε την κοινωνία και χωρίς να υποτιµούµε όσους έχουν
άλλη άποψη ή αµφιβολίες ή δεύτερες σκέψεις, µπορούµε να
απαντήσουµε σε όλα όταν είµαστε στην όχθη της λογικής. Μόνο
έτσι θα ενισχύσουµε ξανά την εµπιστοσύνη των πολιτών στο πο-
λιτικό σύστηµα, τον κοινωνικό δεσµό που, δυστυχώς, µε τη
στάση σας και µε την τακτική σας έχετε υποβαθµίσει. Γι’ αυτόν
το σκοπό, είναι σηµαντικός ο ρόλος της κοινωνίας των πολιτών.
Είναι απαραίτητη η κατάλληλη ενηµέρωση για να κινητοποιηθούν
οι φορείς, για να ανοίξει ο διάλογος στην κοινωνία, για να προ-
ταθούν και να θεσπιστούν πολιτικές λύσεις. Είναι ο µόνος τρόπος
για να µη δηµιουργούνται παρανοήσεις, που πάντα εκµεταλ-
λεύονται οι δήθεν πονηροί. 

Η κατάκτηση της ορατότητας όσων αδικήθηκαν και η θεσµο-
θέτηση ίσων δικαιωµάτων έχει να κάνει µε έναν ευρύτερο πολι-
τικό αγώνα. Πρόκειται για έναν αγώνα ενάντια στην κοινωνική
αποξένωση, ενάντια στις διακρίσεις. Πρόκειται για έναν αγώνα
που στοχεύει στο να µη νιώθει κανείς εκτός του κοινωνικού δε-
σµού, να µη νιώθει κανείς ότι είναι στο περιθώριο.

Η επιπολαιότητα, όµως, µε την οποία έγινε η συζήτηση που
αφορά αυτό το σχέδιο νόµου στη δηµόσια σφαίρα, δεν βοήθησε
προς αυτή την κατεύθυνση. Δεν έγινε µια ειλικρινής περιγραφή
της πραγµατικότητας, ότι και τώρα τα οµόφυλα ζευγάρια που
έχουν κάνει σύµφωνο συµβίωσης µπορούν να γίνουν ανάδοχοι
γονείς, ότι κάποιος οµοφυλόφιλος µπορεί να υιοθετήσει ένα
παιδί, ότι τώρα υπάρχουν οµόφυλες οικογένειες µε παιδιά, που
όµως δεν αναγνωρίζονται νοµικά. Για όλα αυτά η Νέα Δηµοκρα-
τία δεν προχώρησε σε έναν ειλικρινή διάλογο µε την κοινωνία,
δεν εξάντλησε την προσπάθεια και παρέµεινε σταθερή σε υπο-
δείξεις από ψηλά.

Ο Πρωθυπουργός τα κάνει όλα αυτά για έναν και µόνο λόγο:
Θέλει να εµφανίζεται ως µεταρρυθµιστής µιας µεταρρύθµισης,
όµως, που δεν στηρίζει ούτε το ίδιο του το κόµµα. Μας διάβασε
σήµερα από το Βήµα της Βουλής µέρος του καταστατικού της
Νέας Δηµοκρατίας. Ας το διάβαζε στην Κεντρική Επιτροπή της
Νέας Δηµοκρατίας σε πρότερο χρόνο.

Ξέρετε, το κόµµα σας, που σήµερα κάποιοι απ’ αυτό κάνουν
µαθήµατα στον δηµόσιο διάλογο, διαχρονικά δεν τα «πήγαινε»
καλά µε τα δικαιώµατα. Και επειδή άκουσα πρόσφατα τον κ.
Σκέρτσο να ισχυρίζεται ότι χάρη στη Νέα Δηµοκρατία πέρασε το
σύµφωνο συµβίωσης όταν ήρθε επί ΣΥΡΙΖΑ, µάλλον, κύριε Σκέρ-
τσο, δεν µετράτε καλά και πρώτος κανόνας της πολιτικής είναι
να ξέρεις να µετράς. Από τους εβδοµήντα πέντε Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας, µόλις δεκαεννέα είχαν ψηφίσει το σύµφωνο
συµβίωσης και µας κάνετε και µαθήµατα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Εµείς το ψηφίσαµε όλοι οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, όχι δεκαεν-
νέα στους εβδοµήντα πέντε. Ο κ. Μητσοτάκης ψήφισε ως υπο-
ψήφιος Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας το σύµφωνο
συµβίωσης που έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ, όµως στη συνέχεια το κόµµα
του δεν ψήφισε ούτε το σχέδιο νόµου για τη νοµική αναγνώριση
της ταυτότητας φύλου ούτε τις διατάξεις που έδιναν το δικαίωµα
αναδοχής παιδιών σε οµόφυλα ζευγάρια. Τα ξεχνάτε όλα αυτά;
Να σας τα θυµίσουµε.

Δεν θα ανέφερα αυτή την παραδοξότητα της πολιτικής συµ-
περιφοράς του Πρωθυπουργού, αν δεν είχαµε τη µονότονη κυ-
βερνητική προπαγάνδα. Δυστυχώς, όµως, η πολιτική σας στάση
δεν υπήρξε συνεπής. Αυτή η αµφιταλάντευση της Νέας Δηµο-
κρατίας δηµιούργησε προβλήµατα στη δηµόσια συζήτηση, που
τα απόνερά της βιώνουµε σήµερα στον κοινωνικό και πολιτικό
διάλογο, όπως διεξάγεται. Η αµφιταλάντευση του κόµµατός σας
ανάµεσα στην εντύπωση που έχετε για τον εαυτό σας και στην
πραγµατικότητα, πραγµατικά µπορεί να προκαλέσει ίλιγγο.

Ακόµη και σήµερα οι προπαγανδιστικοί σας µηχανισµοί προ-
σπαθούν να κρύψουν ότι ο Υπουργός Επικρατείας, ο αντ’ αυτού
του κ. Μητσοτάκη στη Βουλή, θεωρεί ότι το νοµοσχέδιο αυτό
που συζητάµε σήµερα είναι αντισυνταγµατικό. Έχουµε, δηλαδή,
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το εξής παράδοξο, ο Υπουργός Επικρατείας όχι µόνο να µη στη-
ρίζει ένα νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης της οποίας είναι µέλος,
αλλά φτάσαµε στο σηµείο να το θεωρεί και αντισυνταγµατικό και
παρ’ όλα αυτά -η καρέκλα είναι γλυκιά- µένει ως µέλος της Κυ-
βέρνησης, µιας Κυβέρνησης, όµως, -που κατά τον ίδιο νοµοθε-
τεί- παραβιάζοντας το Σύνταγµα. Είναι Υπουργός Επικρατείας
µιας Κυβέρνησης που κατά τον ίδιο παραβιάζει το Σύνταγµα.
Αφήστε, λοιπόν, τα µαθήµατα, γιατί αυτά είναι ανέκδοτα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας περιέγραψα ακριβώς τους
λόγους για τους οποίους το ΠΑΣΟΚ τάσσεται από θέση αρχής
υπέρ του νοµοσχεδίου. Δεν µπορούµε, όµως, να παραβλέψουµε
ότι τα δικαιώµατα και το κράτος δικαίου συνδέονται άρρηκτα µε
την κοινωνική συνοχή και την αρµονία. Για το ΠΑΣΟΚ η στήριξη
στα ανθρώπινα δικαιώµατα δεν είναι αλά καρτ. Είναι για εµάς ένα
ζήτηµα οικουµενικό, οριζόντιο. Δεν περιορίζεται µόνο σε επιµέ-
ρους ζητήµατα. Είναι καθολική η στήριξή µας στον σεβασµό των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων και είναι αγωνία µας η χώρα µας να
αποκτήσει χαρακτηριστικά που δίνουν δικαιώµατα και αξιοπρέ-
πεια σε κάθε Έλληνα πολίτη.

Γι’ αυτό δεν µπορώ να παραβλέψω ότι η ψήφιση αυτού του
σχεδίου νόµου για την ισότητα στον πολιτικό γάµο συµπίπτει µε
ένα πρωτοφανές ράπισµα της Κυβέρνησης από το ψήφισµα του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου που περιγράφει µε τα πιο µελανά
χρώµατα την υποβάθµιση του κράτους δικαίου στη χώρα µας.
Πώς µπορείτε να κολακεύετε τους εαυτούς σας για το δήθεν
προοδευτικό σας προφίλ, τη στιγµή που το Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο µε ψήφισµά του καταδικάζει τη χώρα µας για µία σειρά
παραβάσεων που συνέβησαν στη θητεία της Νέας Δηµοκρατίας.
Όταν καταπατάτε και ευτελίζετε το κράτος δικαίου; Σε ποιους
κάνετε µαθήµατα φιλελευθερισµού; 

Είναι ντροπιαστικό το ότι για πρώτη φορά µετά την ένταξη της
χώρας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µετά το 1981, η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας του κ. Μητσοτάκη εκθέτει τον ελληνικό λαό
κατ’ αυτόν τον τρόπο, γιατί το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο δεν κα-
ταδίκασε την Ελλάδα. Την παρέα του κ. Μητσοτάκη καταδίκασε
το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και τις πρακτικές της, τις άθλιες πρα-
κτικές, το σκάνδαλο των υποκλοπών και της συγκάλυψης που
ακολούθησε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Ποιοι είναι και πού είναι οι πρωταγωνιστές αυτής της νοσηρής
υπόθεσης; Άλλοι υποδύονται τους αθλητικούς παράγοντες,
άλλοι ακόµη και σήµερα τους εκπροσώπους του Πρωθυπουρ-
γού, αντί να βρίσκονται ενώπιον της δικαιοσύνης. Πού είναι τα
στελέχη του κυβερνώντος κόµµατος;

Εδώ φτάσαµε στο σηµείο -και θέλω να το πω αυτό- ακόµη και
ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, ο Αντιπρόεδρός σας –συγ-
γνώµη- και «ψυχοπαίδι» του κ. Καρατζαφέρη, να συνεχίζει την
ανεκδιήγητη ιστορία ότι φταίµε εµείς που µας παρακολούθησε
παράνοµα ο Δηµητριάδης. Κάνουν τα θύµατα θύτες και οι συν
αυτώ του Μαξίµου.

Όλως τυχαίως βέβαια, η άποψη του κ. Γεωργιάδη, όπως εκ-
φράστηκε, συµπίπτει µε αυτή του κ. Βαξεβάνη και του Προέδρου
του ΣΥΡΙΖΑ, του κ. Κασσελάκη.

Για να τελειώνουµε, λοιπόν, µε τις προβοκάτσιες και τη χυδαι-
ότητα, από τον Σεπτέµβριο του 2022 έχω καταγγείλει µε σαφή-
νεια αυτεπαγγέλτως διωκόµενες πράξεις και έχω ζητήσει από
την ελληνική δικαιοσύνη την ποινική δίωξη για σωρεία κακουρ-
γηµάτων όλης της φυσικής και πολιτικής ηγεσίας της ΕΥΠ, όπως
και των εποπτευόντων αυτής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Εσείς, όµως, οι υπόλοιποι στόχοι, τα υπόλοιπα θύµατα τι κά-
νατε; Τι κάνατε οι υπόλοιποι οι δηµοκράτες, οι υπερασπιστές των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων και του κράτους δικαίου; Τι κάνατε;
Εσείς κάνατε τις κότες, όχι εγώ. Εγώ έκανα στην ελληνική και
στην ευρωπαϊκή δικαιοσύνη ό,τι όφειλα να κάνω όχι ως θύµα,
αλλά ως δηµοκράτης, ως Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Φταίει, λοιπόν, κατά τον κ. Γεωργιάδη το θύµα που η ελληνική

δικαιοσύνη επί δύο χρόνια αδρανεί και οι θύτες καµαρώνουν µαζί
µε εσάς. Φταίω εγώ που επί δύο χρόνια δεν έχει καλέσει η δι-
καιοσύνη τον κ. Δηµητριάδη. Περιέγραψα πλήρως τα εγκλήµατα.
Όφειλαν να τον έχουν καλέσει. Είναι ευθύνη της δικαιοσύνης.
Και µετά αναρωτιέστε «µα, πώς προέκυψε το ψήφισµα του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου». Έχετε το θράσος να ζητάτε από εµάς
εξηγήσεις.

Ξέρετε, η αλαζονεία σας σάς οδηγεί σε αυτογελοιοποίηση και
σε προσβολή του κράτους δικαίου. Πρέπει και έχετε χρέος να
αφήσετε τη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της, να σταµατήσετε
να βάζετε εµπόδια, να κάνετε παιχνίδια. 

Σήµερα έχουµε τον κ. Καρατζαφέρη εδώ, συγγνώµη, τον κ. Βε-
λόπουλο –σας µπερδεύω όλους, είστε µια οικογένεια- να µιλάει
γι’ αυτό το σχέδιο νόµου. Αντιπαρατίθεται µε τη Νέα Δηµοκρατία.
Μια χαρά ήξερε «να κάνει πλάτες» ο κ. Βελόπουλος για να δηµι-
ουργήσουν και να βάλουν εµπόδια στον κ. Ράµµο και στην ΑΔΑΕ
για να αξιολογήσει τα ονόµατα στόχων και υποκλοπών της ΕΥΠ
για να καταλήξουµε σε ασφαλή συµπεράσµατα. Γι’ αυτό, λοιπόν,
ποιοι είναι το αποκούµπι της Νέας Δηµοκρατίας στα δύσκολα και
ποιοι καταπατούν δικαιώµατα και κράτος δικαίου είναι γνωστό.
Είναι η δεξιά και η ακροδεξιά «πολυκατοικία», διότι όλοι µαζί
έχετε αυτές τις πρακτικές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Το ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου δεν επισηµαίνει,
όµως, το ζήτηµα των υποκλοπών. Επισηµαίνει κάτι πολύ µεγαλύ-
τερο κατά την ταπεινή µου άποψη: τη συγκάλυψη στο έγκληµα
των Τεµπών. Απορρίψατε, χωρίς καν να διαβάσετε, το αίτηµα για
προανακριτική επιτροπή για να διερευνηθεί το πόρισµα του ευ-
ρωπαίου εισαγγελέα, όπως είχαµε ζητήσει. Αντιθέτως µε εύκολο
τρόπο αρπάξατε το σωσίβιο που σας έριξε το Κοµµουνιστικό
Κόµµα για µια εξεταστική επιτροπή όπου εργαλειοποιώντας την
πλειοψηφία σας καλύπτετε τους ενόχους. Επίσης, επειδή µιλάµε
για ανθρώπινα δικαιώµατα, παρατηρώ ότι η ολοµέλεια του
Αρείου Πάγου συγκλήθηκε ταχύτατα για να απαντήσει σε ένα
ψήφισµα που ασκεί πολιτική κριτική στα πεπραγµένα της Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας. Φοβερά αντανακλαστικά. Σε
χρόνο dt, σε λίγες ώρες. Μακάρι να είχανε δείξει τα ίδια αντανα-
κλαστικά στις υποθέσεις των υποκλοπών και στην υπόθεση του
εγκλήµατος των Τεµπών. Αν είχαν δείξει τέτοια αντανακλαστικά
πιθανόν να µην υπήρχε κανένα ψήφισµα σήµερα του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου.

Επίσης, ανθρώπινα δικαιώµατα για όλους και καθολικά. Αλλά
µιλάνε ποιοι; Η κ. Μπακογιάννη που πριν από λίγο µας έκανε µα-
θήµατα; Είδαµε το καλοκαίρι τον σεβασµό της στα ανθρώπινα
δικαιώµατα στην Κοµοτηνή απέναντι στην µουσουλµανική µει-
ονότητα της Θράκης. Γι’ αυτό, λοιπόν, αφήστε τα µαθήµατα
αλλού. Θέλω σε αυτό το σηµείο να διευκρινίσω ότι αυτό το ψή-
φισµα δεν είναι ένα προϊόν συνωµοσίας, ούτε καν προϊόν συνερ-
γασίας της Αριστεράς και της Κεντροαριστεράς. Οι φιλελεύθεροι
που συµµετέχει, το κόµµα του Μακρόν, πρότειναν αυτό το ψήφι-
σµα. Είναι µια οριζόντια καταδίκη της Κυβέρνησής σας και του
κ. Μητσοτάκη. Το εισηγήθηκε η πολιτική οµάδα των φιλελευθέ-
ρων και το ψήφισε η Αριστερά, η Κεντροαριστερά, οι πράσινοι,
οι φιλελεύθεροι και Βουλευτές δικοί σας, του Λαϊκού Κόµµατος.
Γιατί υπάρχουν και δικοί σας Βουλευτές που ξέρουν πολύ καλά
και ντρέπονται για τις πρακτικές της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτό,
λοιπόν, δεν είναι προϊόν µηχανισµών και ίντριγκας. Είναι µια ορι-
ζόντια καταδίκη των πολιτικών οµάδων του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου. Μόνο η ακροδεξιά και το Λαϊκό Κόµµα δεν το στήριξε.

Αγαπητοί συνάδελφοι, κάθε προοδευτικός άνθρωπος, κάθε
δηµοκράτης έχει για µένα ένα και µόνο χρέος. Να είναι δίκαιος
σε έναν κόσµο γεµάτο αδικίες και ανισότητες. Να είναι πυξίδα
του σε όλες τις αποφάσεις η αίσθηση να είναι δίκαιος. Να νιώθει
τη δικαιοσύνη µέσα του. Σήµερα, όντως, ναι -γι’ αυτό στηρίζουµε
επί της αρχής- κάνουµε ένα βήµα δικαιοσύνης. Και πρέπει να το
πούµε ξεκάθαρα όλοι µας σήµερα. Κάνουµε ένα βήµα δικαιοσύ-
νης για τους συνανθρώπους µας. Δεν παραβλέπουµε, όµως, ότι
συγχρόνως έχετε οδηγήσει την Ελλάδα σε πολλά βήµατα οπι-
σθοδρόµησης σε ζητήµατα ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Γι’ αυτό,
λοιπόν, το ύφος και το θράσος του κ. Μητσοτάκη δείχνει ακόµη
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κάτι. Ότι η πρωτοβουλία του υποκρύπτει και προσωπική ιδιοτέ-
λεια, γιατί προσπαθεί να καλλωπίσει την εικόνα του που έχει τσα-
λακωθεί όχι από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, αλλά από τις
πρακτικές, που έχει ακολουθήσει ο ίδιος τα τελευταία πέντε χρό-
νια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Εµείς παραµερίζουµε τις προσωπικές στρατηγικές και την ιδιο-
τέλεια γιατί τοποθετούµαστε αξιακά και όχι αλά καρτ. Για εµάς
η ευηµερία, το κράτος δικαίου και ο σεβασµός στα ανθρώπινα
δικαιώµατα πάνε µαζί σε µια σύγχρονη κοινωνία, σ’ ένα προοδευ-
τικό και δίκαιο κόσµο. Γι’ αυτό ήµασταν πάντα υπέρ της ανοικτής
κοινωνίας. Γι’ αυτό υπερψηφίζουµε το παρόν σχέδιο νόµου και
συνεχίζουµε παράλληλα τον αγώνα µας εντός και εκτός Βουλής
για την προστασία του κράτους δικαίου στην πατρίδα µας απέ-
ναντι σε επιζήµιες πρακτικές που ασκεί η Κυβέρνηση. Η καταπο-
λέµηση των διακρίσεων, ο σεβασµός των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων και του κράτους δικαίου είναι µια συνολική κοινω-
νική και πολιτική στάση. Αυτό είναι το DNA της παράταξής µας
και αυτό σήµερα µας δείχνει ένα και µόνο δρόµο: τον δρόµο της
αγωνίας για µια πατρίδα στην οποία ο κάθε πολίτης θα µπορεί
να βλέπει τον συνάνθρωπό του µε αξιοπρέπεια και να υπάρχει
καθολικός σεβασµός των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Αυτό είναι
χρέος µας και αυτό είναι ο καθηµερινός µας αγώνας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον

λόγο στον κ. Σκέρτσο, τον Υπουργό Επικρατείας για να καταθέ-
σει κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Κύριε Πρόεδρε, πριν καταθέσω τις νοµοτεχνικές θα ήθελα να
κάνω µερικά σχόλια στην οµιλία του κ. Ανδρουλάκη.

Κατ’ αρχάς να ευχαριστήσω το ΠΑΣΟΚ και όλα τα κόµµατα τα
οποία θα υπερψηφίσουν σήµερα αυτή τη σηµαντική νοµοθετική
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης. Αποτελεί µια κατάκτηση που βα-
θαίνει τη δηµοκρατία, το κράτος δικαίου, τα δικαιώµατα. Ωστόσο
θα περίµενα να µην επαναληφθεί το λάθος που έχουν κάνει και
κάποιοι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, να κουνούν το δάχτυλο µε αλα-
ζονεία προς Βουλευτές, οι οποίοι διαφωνούν ή θα απέχουν. Νο-
µίζω ότι πρέπει να δείτε λίγο τον καθρέφτη του κόµµατός σας.
Έχετε κι εσείς τέτοιους Βουλευτές απ’ ό,τι µαθαίνουµε. Θα φανεί
στην κάλπη. Άρα είναι καλύτερο να προσεγγίζουµε το ζήτηµα
αυτό µε περισσότερη αυτογνωσία, µε περισσότερη µετριοπάθεια
και επαναλαµβάνω να µην κουνάνε το δάχτυλο τόσο στα υπό-
λοιπα κόµµατα όσο και στην κοινωνία για ένα δύσκολο θέµα το
οποίο είναι φορτισµένο αξιακά και ταυτοτικά. Επαναλαµβάνω ότι
σήµερα είναι µια σηµαντική στιγµή για το ελληνικό Κοινοβούλιο,
διότι υπάρχουν πέντε κόµµατα τα οποία υποστηρίζουν µια νοµο-

θετική πρωτοβουλία. Δεν συµβαίνει συχνά αυτό. Είναι µια στιγµή
γιορτής για το ελληνικό Κοινοβούλιο το ότι απαντάµε σε αιτή-
µατα της ελληνικής κοινωνίας, µιας µειονότητας της ελληνικής
κοινωνίας που επιτέλους δικαιώνεται από το ελληνικό Κοινοβού-
λιο.

Τα ζητήµατα του κράτους δικαίου που τίθενται µετ’ επιτάσεως
από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης εκτιµώ ότι έρχονται και επα-
νέρχονται σαν φύλλο συκής, διότι είναι υποχρεωµένα να υπερ-
ψηφίσουν αυτή την πρωτοβουλία που έρχεται από τη Νέα
Δηµοκρατία. Η σηµερινή έκθεση του «ECONOMIST» που κατα-
τάσσει την Ελλάδα µεταξύ των είκοσι καλύτερων δηµοκρατιών,
ανεβάζοντάς µας πέντε θέσεις -είµαστε ψηλότερα από άλλες
πολύ σηµαντικές ευρωπαϊκές χώρες, οικονοµίες και δηµοκρα-
τίες- δείχνει τα πολιτικά κίνητρα και τις πολιτικές σκοπιµότητες
που επικράτησαν σε αυτό το ψήφισµα στο οποίο αναφέρεστε
στο Ευρωκοινοβούλιο.

Όχι, κύριε Ανδρουλάκη. Όταν αναφέρεστε στους φιλελεύθε-
ρους πρέπει να γνωρίζετε και να λέτε δηµόσια και στη Βουλή και
στην κοινωνία ότι ήταν η κ. Ιν’τ Βελντ και ο κ. Κύρτσος εκ µετα-
γραφής αυτοί οι οποίοι έφεραν το ψήφισµα αυτό στους φιλελεύ-
θερους για να πάρουν και τη δική τους υπογραφή. Ευχαριστώ
πολύ.

Να συνεχίσω µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έρχον-
ται να υλοποιήσουν τις συστάσεις της Επιστηµονικής Υπηρεσίας
της Βουλής. Στο δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου
10 αντικαθιστά τη λέξη «ξένων» µε τη λέξη «αλλοδαπών». Η λέξη
«προηγούµενο» αντικαθίσταται από τη λέξη «προϊσχύσαν». Στο
πρώτο εδάφιο του άρθρου 13 του σχεδίου νόµου µετά από τις
λέξεις «που έχουν συνάψει» προστίθενται οι λέξεις «µεταξύ
τους». Σε συνεννόηση και συνεργασία µε το Υπουργείο Εσωτε-
ρικών ως προς τις εφαρµοστικές διατάξεις που θα ακολουθή-
σουν για την υλοποίηση του νόµου στην παράγραφο 1 του
άρθρου 12 στο πρώτο εδάφιο µετά τις λέξεις «του άρθρου 22»
προστίθενται οι λέξεις «και του άρθρου 31 Α». Η λέξη «γέννησης»
αντικαθίσταται από τη λέξη «της γέννησης και του συµφώνου
συµβίωσης αντίστοιχα». Μετά από τις λέξεις «του ν.344/1976»
διαγράφονται οι λέξεις «και του άρθρου 15 του ν.3463/2006».
Τέλος, προστίθεται δεύτερο εδάφιο ως εξής: «Με όµοια από-
φαση ρυθµίζονται τα θέµατα κτήσης δηµοτικότητας στις περι-
πτώσεις κοινού τέκνου οµοφύλων συζύγων, τέκνου που
γεννήθηκε χωρίς γάµο των οµόφυλων γονέων του, παράλειψης
δήλωσης σχετικά µε τον δήµο καθώς και κάθε άλλο αναγκαίο ζή-
τηµα για την εφαρµογή του άρθρου 15 του κώδικα δήµων και
κοινοτήτων σύµφωνα µε τις προβλέψεις του παρόντος».

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας, κ. Χρήστος - Γε-

ώργιος Σκέρτσος, καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθεί-
σες νοµοτεχνικές βελτιώσεις οι οποίες έχουν ως εξής:

10474 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να κατατεθεί στα
Πρακτικά και να µοιραστεί στους εισηγητές των κοµµάτων.

Κύριε Ανδρουλάκη, ζητήσατε τον λόγο. Τον έχετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, η λέξη «αλαζονεία» και «οίηση»
είναι ταυτισµένη µε τον κ. Μητσοτάκη και την παρέα του Μαξί-
µου. Παρουσιάζει δύο Ευρωβουλευτές µιας τεράστιας πολιτικής
οµάδας, της τρίτης µεγαλύτερης πολιτικής οµάδας του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου, κρύβοντας τους υπόλοιπους εκατοντάδες
Ευρωβουλευτές, δεκάδες Ευρωβουλευτές της ίδιας πολιτικής
οµάδας, εκατοντάδες ευρωβουλευτές των υπολοίπων χωρών και
των άλλων πολιτικών οµάδων που στήριξαν αυτό το ψήφισµα,
από την Αριστερά, την Κεντροαριστερά, τους Φιλελευθέρους,
τους Πράσινους και του ίδιου του Λαϊκού Κόµµατος.

Αυτή, λοιπόν, η οριζόντια αγωνία ότι κάτι δεν πάει καλά µε την
Κυβέρνησή σας στο θέµα των υποκλοπών, στο έγκληµα των Τεµ-
πών, στα θέµατα δικαιοσύνης και διάκρισης εξουσιών, δεν σας
πειράζει; 

Να σας πω, λοιπόν, αν ήµασταν στη θέση σας τι θα πείραζε
εµένα. Όχι αν όλοι αυτοί στήριξαν αυτό το ψήφισµα, που είναι
ράπισµα στην Κυβέρνησή σας, αλλά ποιοι το καταψήφισαν, κύριε
Σκέρτσο, αυτό το ψήφισµα. Μαζί µε τους ευρωβουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας, η ακροδεξιά της Χρυσής Αυγής, οι ευρωβου-
λευτές του Βελόπουλου και η κ. Καϊλή. Αυτή ήταν η συµµαχία η
οποία καταψήφισε το ψήφισµα που στήριξαν τριακόσιοι τριάντα
Ευρωβουλευτές. Για να αποκαλυφθούν όλα και όλοι. 

Δεύτερο σηµείο. Προφανέστατα εµείς είµαστε υπέρ του κα-
θολικού σεβασµού των ανθρωπίνων δικαιωµάτων αλλά αυτό είναι
µια καθηµερινή στάση. Δεν εξαντλείται σε ένα σχέδιο νόµου.
Έχουν µια ιστορία τα κόµµατά µας. Εγώ δεν κουνώ σε κανέναν
το δάχτυλο. Εγώ υπενθυµίζω την ιστορία. Τι έγινε το 1980, τι
έγινε το 1990, τι έγινε το 2000 τι έγινε και τώρα. Την ιστορία υπεν-
θυµίζω. Και η ιστορία αποδεικνύει ένα και µόνο πράγµα. Οι µε-
γάλες µεταρρυθµίσεις για να γίνει η Ελλάδα µια κανονική
ευρωπαϊκή χώρα είναι έργο της δηµοκρατικής παράταξης και
του προοδευτικού κόσµου της χώρας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλετε τον λόγο,
κύριε Υπουργέ; 

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Θα παρακαλέσω τον κ. Ανδρουλάκη και όλα τα κόµµατα όταν θα
δηµοσιευθούν οι εκθέσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την
κατάσταση του κράτους δικαίου στην Ελλάδα τον Ιούνιο, η έκ-
θεση του ΟΟΣΑ για τα θέµατα διαφθοράς και οικονοµικού εγ-
κλήµατος επίσης τον Ιούνιο, να κάνουµε µια συζήτηση για την
βελτίωση που θα καταγράψει, µε βάση τα µηνύµατα τα οποία
λαµβάνουµε ήδη από τις επιτροπές αυτές, η χώρα µας σε όλες
τις συστάσεις που δέχεται. 

Μας ενδιαφέρει γνήσια να βελτιώσουµε την κατάσταση και την
ποιότητα του κράτους δικαίου στη χώρα µας και µας ενδιαφέρει
επίσης να γίνεται ένας εποικοδοµητικός διάλογος ουσίας όχι πε-
τροπόλεµος και όχι µε ατεκµηρίωτες επιθέσεις και ισχυρισµούς. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο,
κύριε Πρόεδρε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Θα κάνουµε όποια συζήτηση θέλετε. Εµείς εί-
µαστε ανοιχτοί στον διάλογο και τη συζήτηση. Όµως, έχουµε
όλοι µας µία αγωνία να δούµε επιτέλους στη δικαιοσύνη τους
πρωταγωνιστές του σκανδάλου των υποκλοπών που συγκαλύ-
πτετε και αυτούς που ευθύνονται που δεν υπήρξε τηλεδιοίκηση
για να σωθούν πενήντα επτά συνάνθρωποί µας. Αυτή είναι η δική
µας αγωνία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε και κα-
λούµε στο Βήµα τον κ. Γεώργιο Σταµάτη από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φέτος η χώρα µας γιορτάζει πε-
νήντα χρόνια δηµοκρατίας και ταυτόχρονα η χώρα µας φέτος
γιορτάζει τα εβδοµήντα πέντε χρόνια συµµετοχής της στο Συµ-
βούλιο της Ευρώπης. 

Όταν µίλησα εδώ ως νέος Βουλευτής είχα µιλήσει ότι θα είµαι
εδώ γι’ αυτούς που δεν έχουν φωνή και θα ήθελα να είµαι µέρος
αυτής της Βουλής να είναι η πιο συµπεριληπτική τα τελευταία
πενήντα χρόνια. Με αυτό το νοµοσχέδιο η Βουλή των Ελλήνων
όντως γίνεται η πιο συµπεριληπτική Βουλή τα τελευταία πενήντα
χρόνια. 

Επιτρέψτε µου να σας διαβάσω κάτι που το είπε ο Αντώνης.
Είναι παιδί της Β’ λυκείου, παιδί οµόφυλων γονέων. «Η οικογένειά
µας δεν είναι συνηθισµένη αλλά δεν σηµαίνει ότι δεν είναι φυ-
σιολογική». Αυτό θα µπορούσε να το έχει πει µε άλλες παραµέ-
τρους, χωρίς τη λέξη οικογένεια, ο Μάνος Χατζιδάκις, ο
Κωνσταντίνος Καβάφης και ο Νίκος Καζαντζάκης. Η ιστορία ξέ-
ρουµε τι έχει συµβεί και µε τους τρεις. Γιατί; Γιατί η διαφορετι-
κότητα είτε στον τρόπο ζωής είτε κρίνοντας τα θεία, µπορεί να
σε κατακρίνει και να σε ρίξει βαθιά µέσα στο χάσµα της ιστορίας.
Αυτοί οι άνθρωποι, όµως, τόλµησαν να µιλήσουν γι’ αυτό που
εµείς πολλές φορές φοβόµαστε να µιλήσουµε. Ποιο; Ότι στη ζωή
µας υπάρχουν και µη συνηθισµένα πράγµατα τα οποία όµως
είναι φυσιολογικά.

Επιτρέψτε µου να σας πω, επειδή γίνεται πολύς λόγος για τα
παιδιά, το 1992 η κυβέρνηση του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη κύ-
ρωσε τη Σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών για τα Δικαιώµατα του
Παιδιού. Αµφισβητεί κάποιος εδώ µέσα στην Αίθουσα ότι αυτό
το νοµοθέτηµα αµφισβητεί τη Σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών για
τα Δικαιώµατα του Παιδιού; Όποιος είναι ας το πει από αυτούς
που πιστεύουν που κατηγορούν εµάς που θα το ψηφίσουµε ότι
δεν προστατεύονται τα παιδιά. 

Το πιο δύσκολο -και χαίροµαι που είναι παρών ένας άνθρωπος
µε τον οποίο ξεκίνησα το 2004, ο Νικήτας Κακλαµάνης- είναι να
κάνεις ένα κράτος πρόνοιας σε ένα κράτος κοινωνικής προστα-
σίας. Κι αυτή τη στιγµή εκατόν δεκαέξι παιδιά που είναι σε ιδρύ-
µατα γυρνάνε στη βιολογική τους οικογένεια. Και γιατί συµβαίνει
αυτό; Γιατί το κράτος κοινωνικής προστασίας που θέλει να φτιά-
ξει ο Κυριάκος Μητσοτάκης δίνει τη δεύτερη, την τρίτη, την τέ-
ταρτη, την πέµπτη ευκαιρία στην οικογένεια και της δίνει το
δικαίωµα, παρ’ όλα τα λάθη που έχει κάνει, να ξαναποκτήσει το
παιδί που η ίδια η πολιτεία της το αφαίρεσε. 

Κι ερχόµαστε τώρα εδώ να µιλήσουµε για πράγµατα που στον
δυτικό κόσµο, όχι επειδή ανήκουµε στη Δύση αλλά επειδή πι-
στεύουµε στη Δύση, έχουν λυθεί. Εκεί επάνω είναι κάποιοι άν-
θρωποι οι οποίοι ενδεχοµένως θα κάνουν πράξη το δικαίωµα
αυτού που θα ψηφίσουµε σήµερα. Θα σας πω, όµως, και γι’ αυ-
τούς τους ανθρώπους που δεν θα το κάνουν πράξη. Και ξέρετε
γιατί δεν θα το κάνουν πράξη; Γιατί αυτή τη στιγµή που εµείς µι-
λάµε ένας οποιοσδήποτε άνθρωπος τελείως διαφορετικού σε-
ξουαλικού προσανατολισµού, µπορεί να διώκεται εκτός του
σπιτιού του από την ετερόφυλη οικογένεια λόγω της διαφορετι-
κότητάς του. 

Κι επειδή έρχονται πάρα πολλοί εδώ πέρα να κάνουν τους κοι-
νωνούς του κράτους δικαίου, της συµπερίληψης και της δηµο-
κρατίας, θα σας αναφέρω µόνο δύο-τρία παραδείγµατα. Ποια
κυβέρνηση έκανε ξενώνες για άστεγους ΛΟΑΤΚΙ που τους έδιωξε
η οικογένεια; Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Ποια κυ-
βέρνηση διέθεσε δυνάµεις και υποστήριξη για την υποστήριξη
των οικογενειών ΛΟΑΤΚΙ; Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη. Ποια κυβέρνηση έκανε την εθνική στρατηγική για την ΛΟ-
ΑΤΚΙ+ κοινότητα; Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Αυτά προϋπήρχαν από όλα αυτά τα οποία εσείς µας κατηγο-
ρείτε αυτή τη στιγµή γιατί δεν έχουµε ένα κράτος δικαίου. Δείτε
τι κυκλοφορεί αυτή τη στιγµή στον Τύπο και θα καταλάβετε αν η
Ελλάδα είναι ένα κράτος δικαίου ή όχι. Και µην αρχίσετε να κα-
τηγορείτε συγκρίνοντας την Ελλάδα µε χώρες της Αφρικανικής
Χερσονήσου ή της Νοτιοανατολικής Ασίας. Γιατί αυτό είναι το
πιο εύκολο. 

Τυχαίνει να είµαι µέλος µε µεγάλη τιµή στο Συµβούλιο της Ευ-
ρώπης. Εκεί υπερασπιζόµαστε την Ελλάδα. Κι αν αυτή τη στιγµή
οι όποιες καταγγελίες έχουν πάει στο Συµβούλιο της Ευρώπης
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µέσω του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου αφορούν τη διακυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ 2015 - 2019, θα στηρίξουµε την Ελλάδα. Γιατί η διαφορά
µας, τελικά το είχα πει και προεκλογικά, δεν είναι ταξική. Είναι
κάτι πολύ παραπάνω. Έχει να κάνει µε το πού έχει να πάει αυτή
η χώρα και αυτοί οι πολίτες. 

Επειδή θα συµφωνήσω απόλυτα µε την κ. Μπακογιάννη, είναι
ένα πολύ δύσκολο νοµοσχέδιο για τη Νέα Δηµοκρατία, για την
κεντροδεξιά, εγώ δέχοµαι παρ’ όλο ότι είναι γνωστές οι απόψεις
µου, και όλους τους συναδέλφους που δεν θέλουν να το ψηφί-
σουν για τους δικούς τους λόγους. Τι σηµαίνει, όµως, όταν η κεν-
τροδεξιά φέρνει αυτό το νοµοσχέδιο; Σηµαίνει ότι έχει ηγεσία.
Και οι χώρες πάνε µπροστά όταν έχουν ηγεσία. Ηγεσία είχαµε
και µπήκαµε στην Ευρώπη ηγεσία έχουµε και σήµερα. Και έτσι
µόνο θα δηµιουργηθεί αυτό που όλοι θέλουµε, αυτό που όλοι
ονειρευόµαστε, µια συµπεριληπτική, µια δηµοκρατική κοινωνία
που η δηµοκρατία µας όχι µόνο θα σέβεται τη διαφορετικότητα,
αλλά, κυρίως, θα δείχνει ανοχή στη διαφορετικότητα. Και τότε,
πιστέψτε µε, όλοι θα µπορούµε να ζούµε καλύτερα. 

Και επειδή το 70% των κοµµάτων θα στηρίξουµε αυτό το νο-
µοσχέδιο, αυτή είναι -πιστεύω εγώ προσωπικά- η απαρχή γι’ αυ-
τούς που είναι έξω και έχουν ακόµα προβλήµατα να γίνουµε
ακόµα πιο συµπεριληπτικοί, να µπορέσουµε να συνεννοηθούµε
σε ακόµα περισσότερα πράγµατα και αυτό το «απαρτχάιντ» που
υπήρχε για τη ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα όλα αυτά τα χρόνια που µε αυτό
το νοµοσχέδιο καταρρίπτεται, να το δούµε ως γνώµονα για την
επόµενη µέρα. Γιατί, όπως έχω ξαναπεί, είµαστε πάρα πολύ λίγοι
για να είµαστε διχασµένοι. Πρέπει να είµαστε µονιασµένοι, γιατί
µόνο έτσι θα κερδίσουµε την επόµενη µέρα όχι για εµάς αλλά γι’
αυτούς που κάθε φορά το Προεδρείο αναγγέλλει ότι έρχονται
και µας παρακολουθούν, τους νέους ανθρώπους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε και κα-
λούµε στο Βήµα τον κ. Παναγιώτη Δουδωνή από το ΠΑΣΟΚ και
µετά θα δώσουµε τον λόγο στην κ. Ζαχαράκη, Υπουργό Συνοχής
και Οικογένειας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αντίθετα µε την κοινοβουλευτική και κυβερνητική
πλειοψηφία, η οποία σπανίως ακούει τις απόψεις τις αντίθετες,
θέλω να σας πω ότι άκουσα περισσότερο όσους είχαν αντίθετη
από εµάς άποψη σε αυτήν τη συζήτηση. Προσπάθησα να απαν-
τήσω σε πρώτη φάση κατά τη διάρκεια της συζήτησης της έν-
στασης αντισυνταγµατικότητας, αλλά θα ήθελα να κάνω µια
γενικότερη παρατήρηση µε πολύ σεβασµό σε όλες τις απόψεις.

Ο Φιόντορ Ντοστογιέφσκι λέει στον «Ηλίθιο»: «Αφού δεν τον
αγαπάς, γιατί θέλεις να του κάνεις κακό»; Αφού, λοιπόν, δεν τους
αγαπάτε αυτούς τους ανθρώπους γιατί θέλετε να τους κάνετε
κακό λέγοντας όλα αυτά τα άσχηµα πράγµατα γι’ αυτούς µέσα
στο ελληνικό Κοινοβούλιο; Πάνω από όλα ο χριστιανισµός αν τον
χαρακτηρίζει κάτι είναι η αγάπη, όχι του φύλου αλλά αυτού που
είναι διαφορετικός από εµάς, που έχει άλλες απόψεις, που µπο-
ρεί να είναι και εχθρός µας. Ο χριστιανισµός είναι η αγάπη του
εχθρού. Αλλά εδώ δεν µιλάµε για εχθρούς και φίλους, δεν είµα-
στε σε αυτήν την έννοια του Καρλ Σµίτ ας πούµε. Μιλάµε για αν-
θρώπους που µπορεί να είναι διαφορετικοί από εµάς. Αυτό,
λοιπόν, είναι η βασική µου παρατήρηση. Αν δεν τους αγαπάτε -
που θα έπρεπε να τους αγαπάτε ως χριστιανοί-, µην τους κάνετε
κακό λέγοντας άσχηµα πράγµατα γι’ αυτούς στην Εθνική Αντι-
προσωπεία. Γιατί πάνω απ’ όλα αυτά τα οποία λέµε σήµερα δεν
θα µείνουν µόνο για αύριο στις εφηµερίδες -αν τα γράψουν οι
εφηµερίδες-, θα µείνουν στον ιστορικό χρόνο και θα ανατρέχει
ο µελετητής του µέλλοντος και θα βλέπει τι είπε ο καθένας.

Τώρα µερικές παρατηρήσεις νοµικοπολιτικές. Το Αστικό Δίκαιο
ρυθµίζει τις ανθρώπινες σχέσεις, στην πραγµατικότητα ρυθµίζει
το οικογενειακό δίκαιο, ρυθµίζει πράγµατα τα οποία υπάρχουν
ήδη στην κοινωνία. Αν δυο άνθρωποι -ας πούµε- δεν συµβίωναν,
δεν θα υπήρχε η ανάγκη να ρυθµίσουµε τον γάµο, αν ο άνθρω-
πος δεν είχε αυτήν την τάση, δεν είχε αυτήν την κλίση προς τη
συµβίωση. Εδώ, λοιπόν, ερχόµαστε να ρυθµίσουµε κάτι που ήδη
συµβαίνει. Δεν ήρθαµε ούτε να θεσπίσουµε την οµοφυλοφιλία
ούτε να θεσπίσουµε τη συµβίωση των οµοφύλων ζευγαριών, δεν

ήρθαµε ούτε να θεσπίσουµε κάτι το οποίο δεν συµβαίνει δεν έχει
γίνει ποτέ. Δεν θα γίνει πρωτογενώς τώρα.

Ήρθαµε να αναγνωρίσουµε νοµικά ως ίσο και ισότιµο µε αυτό
που συµβαίνει µεταξύ των ετερόφυλων αυτό το οποίο συµβαίνει
µεταξύ των οµοφύλων. Το αυτό συµβαίνει και για την τεκνοθεσία,
γιατί, πράγµατι, υπάρχουν παιδιά που έχουν δύο γονείς του ιδίου
φύλου. Και επειδή ,πράγµατι, έχουν δύο γονείς του ίδιου φύλου
και µέχρι τώρα τους αναγνωρίζουµε ως έχοντες έναν γονέα και
ο άλλος γονέας ήταν ένα τίποτα για αυτά νοµικά, ενώ στην πραγ-
µατικότητα ήταν κάποιος που τους έδινε αγάπη, γι’ αυτό ερχό-
µαστε και νοµικά να το ρυθµίσουµε και να το θεσπίσουµε. Άρα
δεν κάνουµε κάτι πρωτογενώς. Κάνουµε αυτό που πάντα κάνει
το Αστικό Δίκαιο, να ρυθµίζει και να αναγνωρίζει ανθρώπινες σχέ-
σεις που ήδη υπάρχουν.

Αλλά ακούσαµε πολλά σήµερα και χθες ακούσαµε πάρα
πολλά. Άκουσα -ας πούµε- τον κ. Σκέρτσο µέσα στη ζέση των
επιχειρηµάτων να λέει ότι όσοι είναι έγγαµοι ζουν περισσότερο
και καλύτερα σύµφωνα µε επιστηµονικές µελέτες. Με συγχω-
ρείτε, δεν πάµε να θεσπίσουµε τον πολιτικό γάµο των οµόφυλων
για λόγους υγείας. Δεν πάµε να τον θεσπίσουµε γιατί κάνει καλό
στην υγεία τους. Πάµε να τον θεσπίσουµε γιατί υπάρχει η συµ-
βίωση τους και πρέπει να αναγνωρίζεται ως ισότιµη µε τον γάµο
το ετεροφύλων. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Και πάνω απ’ όλα πώς τα λέτε αυτά τα πράγµατα, κύριε Σκέρ-
τσο; Επικοινωνείτε; Υπάρχουν άνθρωποι που είναι µόνοι τους ή
που έχουν διαζευχθεί. Πάτε και λέτε ότι ζουν περισσότερο και
καλύτερα όσοι είναι παντρεµένοι; Μα, είναι δυνατόν; Αλλά τώρα
τι λέω; Λέω στον άνθρωπο που µας έλεγε µαρτυριάρηδες και φο-
ρολογούντες τη µεσαία τάξη, στον άνθρωπο και Υπουργό της
Κυβέρνησης που φορολόγησε τους ελεύθερους επαγγελµατίες
άγρια. Πάντως δεν ξέρω αν εµείς είµαστε µαρτυριάρηδες, εσείς
ξέρατε πολύ καλά να κρύβετε το µυστικό σας, κύριε Σκέρτσο, σε
σχέση µε τη φορολογική πολιτική της Κυβέρνησης. Και µιλάτε
για οίηση και αλαζονεία. Αλήθεια έχει µείνει καθόλου; Έχετε
αφήσει καθόλου για όλους εµάς εδώ; Την έχετε πάρει όλη εσείς.

Και είµαστε -λέει- υποχρεωµένοι να ψηφίσουµε. Πρώτη φορά
ακούω από Υπουργό Κυβέρνησης της οποίας ο Πρωθυπουργός
έχει πει ότι οι Βουλευτές δεν είναι υποχρεωµένοι να ψηφίσουν
ένα νοµοσχέδιο, να λέει ότι είναι υποχρεωµένοι να ψηφίσουν τα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Όχι, κύριε Σκέρτσο, εµείς ψηφί-
ζουµε και είµαστε «θετικοί» ως ΠΑΣΟΚ -και τα υπόλοιπα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης-, γιατί είναι για εµάς ένα θέµα αρχών.

Όσον δε αφορά στην ψήφο των Βουλευτών οι οποίοι ενδεχο-
µένως µπορεί να έχουν µια άλλη στάση από τη στάση των κοµ-
µάτων τους συγχέετε κάποια θέµατα. Συγχέετε τη διαφορετική
βουλευτική ψήφο µε τη διαφορετική υπουργική ψήφο. Η Κυβέρ-
νηση, σε όλες τις κοινοβουλευτικές δηµοκρατίες, έχει συλλογική
λειτουργία και πολιτική ευθύνη, ακόµα δε και αν διαφωνεί, δη-
λαδή αν έχει διαφωνίες µεταξύ της µε τη λεγόµενη «συµφωνία
να διαφωνούµε», όπως ας πούµε -επειδή το χρησιµοποίησε το
παράδειγµα ο Πρωθυπουργός- στο πολύ πετυχηµένο για το Ηνω-
µένο Βασίλειο παράδειγµα του Brexit, που, πραγµατικά, πήγε τέ-
λεια αυτή η συµφωνία να διαφωνήσει κανείς. Στη Βουλή
εµφανίζεται ενιαία. Αλλά σήµερα στη Βουλή έπρεπε να έχουµε
κανονικά τον εκπρόσωπο του Πρωθυπουργού στη Βουλή και αρ-
µόδιο Υπουργό για την εκπροσώπηση του, τον κ. Βορίδη, να υπε-
ρασπίζεται το νοµοσχέδιο και τον αρµόδιο για τις αλλαγές του
Αστικού Κώδικα, όπως τιτλοφορείται το νοµοσχέδιο, Υπουργό
Δικαιοσύνης, κ. Φλωρίδη, να υπερασπίζεται το νοµοσχέδιο. Δεν
έχουµε κανέναν από τους δύο. Έχουµε εσάς που δεν ξέρω ακρι-
βώς ποια ήταν η αρµοδιότητά σας σε σχέση µε αυτό πριν ανα-
κύψει το πρόβληµα.

Ξέρετε εδώ πέρα υπάρχει κάτι ανάλογο προς την αρχή του
φυσικού δικαστή. Πρέπει να έχεις έναν δικαστή ο οποίος να ήταν
ο δικαστής σου γενικά πριν κάνεις την υπόθεση, το έγκληµα -ας
πούµε- στο Ποινικό Δίκαιο. Εδώ πέρα πρώτα ανέκυψε το νοµο-
σχέδιο και µετά ανέκυψε ο Υπουργός του. Τροµερά πράγµατα!
Είναι αυτό κοινοβουλευτική δηµοκρατία, κύριοι;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής και του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία) 

Κάτι τελευταίο. Να θυµάστε ότι το νοµοσχέδιο αυτό περνάει
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µε τις ψήφους της Αντιπολίτευσης αλλά περνά και µε µια υπό-
µνηση από την Αντιπολίτευση. Τα δικαιώµατα είναι όλα τα δικαιώ-
µατα που περιλαµβάνονται στα άρθρα 4 ως 25 του Συντάγµατος,
όχι µόνο αυτά που συζητάµε σήµερα αλλά και όλα τα υπόλοιπα.
Και όλα αυτά µαζί αποτελούν ένα ενιαίο σύνολο. Δεν γίνεται
αλλού να είσαι προοδευτικός, αλλού να είσαι συντηρητικός και
να οδηγείς την Ελλάδα να καταδικάζεται από το Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο. Όλα, λοιπόν, τα δικαιώµατα που µαζί αποτελούν το
κράτος δικαίου.

Είδα, λοιπόν, την ανάρτησή σας, κύριε Σκέρτσο, που κατηγο-
ρείτε για όλους τους υπόλοιπους για οίηση και αλαζονεία, που
µιλάτε για ανθελληνικό ψήφισµα και παραθέτετε τα ονόµατα των
Βουλευτών που ψήφισαν αυτό το ψήφισµα, µη λέγοντας τα ονό-
µατα των Βουλευτών που δεν το ψήφισαν -γιατί θα βλέπατε εκεί
µέσα όλη την ακροδεξιά-, οι αναλύσεις περί ανθελληνικού και
περί ανθελλήνων που ψηφίζουν οτιδήποτε στρέφεται εναντίον
της Κυβέρνησης και η Κυβέρνηση εκθέτει τη χώρα στο εξωτε-
ρικό, είναι αναλύσεις που µας πηγαίνουν βαθιά πίσω στο µετεµ-
φυλιακό κράτος της Δεξιάς. Να τα θυµάστε, λοιπόν, αυτά και να
προσέχετε άλλη φορά και όταν κάνετε αναρτήσεις -για να µη µας
πείτε και εσείς ότι τις έκανε άλλος για λογαριασµό σας- και όταν
εκφέρετε πολιτικό λόγο εντός του Κοινοβουλίου.

Το ΠΑΣΟΚ, λοιπόν, ψηφίζει γιατί είναι θέµα αρχών. Αυτή είναι
η ουσία και αυτό θα µείνει στην ιστορία. Να είστε καλά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής και του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Χήτας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα κάνω χρήση του
δικαιώµατός µου ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Ένα λεπτό
µόνο θα απασχολήσω το Σώµα. Ακούγοντας και την οµιλία του
Προέδρου του ΠΑΣΟΚ του κ. Ανδρουλάκη δεν µπορούν να µεί-
νουν αναπάντητα κάποια από αυτά που ανέφερε ο κ. Ανδρουλά-
κης και µε αφορµή, βέβαια, και την οµιλία -που έτυχε τώρα-
Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ, πριν πάρω τον λόγο. 

Πολύ σκληρή Αντιπολίτευση. Πραγµατικά σκιαχτήκαµε, να
είστε τόσο σκληροί και να ψηφίζετε όλα τα νοµοσχέδια της Νέας
Δηµοκρατίας. Προσέξτε µην πάθετε τίποτα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: (Δεν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Να σέβεστε, κύριε. Είστε νέος στο

Κοινοβούλιο και θα µάθετε να ακούτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, ελάτε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όπως δεν σας διακόπτουµε εµείς

θα ακούτε. 
Ο κ. Ανδρουλάκης, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, σήµερα αντί να

απολογείται στους ψηφοφόρους του που µετατρέπει το ΠΑΣΟΚ
του Ανδρέα Παπανδρέου σε ένα δεκανίκι του Κυριάκου Μητσο-
τάκη έχοντας ψηφίσει το 70%, τουλάχιστον, των νοµοσχεδίων
της Νέας Δηµοκρατίας έχει το πολιτικό θράσος να επιτίθεται µε
άθλιους χαρακτηρισµούς κατά του Προέδρου µας του Προ-
έδρου της Ελληνικής Λύσης, Κυριάκου Βελόπουλου.

Με τη σηµερινή στάση που κρατάει ο κ. Ανδρουλάκης και το
ΠΑΣΟΚ, µε τη σηµερινή ψήφο ουσιαστικά ο κ. Ανδρουλάκης συγ-
καλύπτει το σκάνδαλο των υποκλοπών, το εθνικό έγκληµα των
Τεµπών, τις ανθελληνικές, αντιχριστιανικές, αντικοινωνικές και
αντιδηµοκρατικές µεθοδεύσεις του Μαξίµου. 

Και ξέρετε και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι απλά υπο-
κριτής ο κ. Ανδρουλάκης. Είναι ουσιαστικά υποκλοπέας της
ψήφου των Ελλήνων πολιτών την οποία απέσπασε αν θυµάστε
ισχυριζόµενος ότι είναι θύµα του Μητσοτάκη. Εν τέλει αποδει-
κνύεται ότι είναι συνένοχος της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. 

Ρωτάω το εξής, λέγοντας ότι κάποια στιγµή ο κ. Ανδρουλάκης
θα πρέπει πολιτικά να σοβαρευτεί: ο ίδιος γιατί ακόµη δεν έχει
κάνει µήνυση για τις υποκλοπές; Πρώτο ερώτηµα. Και δεύτερον,
ο κ. Ράµµος, ο Πρόεδρος της αρχής είναι ακόµη στη θέση του ή
έχει παραιτηθεί; Γιατί είχε πει θα παραιτούνταν. Απ’ όσο γνωρί-
ζουµε ο κ. Ράµµος είναι ακόµα στη θέση του να κάνει κανονικά
τη δουλειά του. 

Όσο για το ψήφισµα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε. Είπατε ένα

λεπτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τέλειωσα. Ευχαριστώ, δεν ξαναµι-
λάω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, αν θέλετε να
ξαναµιλήσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Την σκέψη µου, κύριε Πρόεδρε.
Τελειώνω µε το ψήφισµα στην Ευρωβουλή.
Κύριε Πρόεδρε, ήµασταν οι πρώτοι που αγωνιστήκαµε για τα

Τέµπη και είπαµε για το µπάζωµα, όταν λέγατε τον Πρόεδρό µας
συνωµοσιολόγο. Ήµασταν οι πρώτοι που λέγαµε για το ξυλόλιο,
που καταθέσαµε ερωτήσεις για το ξυλόλιο  όταν οι υπόλοιποι
κοιµούνταν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα, κύριε
Χήτα,…επί παντός επιστητού τώρα; Σας παρακαλώ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δέκα δεύτερα.
Εµείς, λοιπόν, συνήγοροι του Δηµητρά για αναγνώριση τουρ-

κικής µειονότητας που είχε µέσα το ψήφισµα αυτό δεν θα γί-
νουµε ποτέ, γιατί πάνω από το κόµµα βάζουµε την πατρίδα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό παρα-
καλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μάντζο, του-
λάχιστον ένα λεπτό εσείς.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Εγώ είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε.
Το γνωρίζετε. 

Μισό λεπτό. Κατ’ αρχάς όσον αφορά στο αν έκανε µηνυτήρια
αναφορά, αν εξάντλησε τα ένδικα βοηθήµατα και τα ένδικα µέσα
ο Νίκος Ανδρουλάκης σε Ελλάδα και Ευρώπη, παρέλκει επανά-
ληψη, τα είπε από αυτό το Βήµα. Δεν ξέρω αν ήσασταν εδώ.

Όσον αφορά σε αυτό που χαρακτηρίσατε «άθλιο χαρακτηρι-
σµό». Ο Νίκος Ανδρουλάκης είπε την αλήθεια. Ο Πρόεδρος του
ΠΑΣΟΚ αναφέρθηκε στην απόφαση της Διάσκεψης των Προ-
έδρων, κατά την οποία το κόµµα του κυρίου Κοινοβουλευτικού Εκ-
προσώπου της Ελληνικής Λύσης, µαζί µε την πλειοψηφία της Νέας
Δηµοκρατίας άλλαξαν αποβραδίς τη σύνθεση της Αρχής για τη
Διασφάλιση του Απορρήτου των Επικοινωνιών τη προηγουµένη
της λήψης µιας πολύ κρίσιµης απόφασης, η οποία κατά τα µέσα
ενηµέρωσης θα κατέτεινε στην επιβολή προστίµου στην Εθνική
Υπηρεσία Πληροφοριών για το σκάνδαλο των υποκλοπών. 

Συµφωνώ, λοιπόν, µαζί σας. Αυτό είναι µια άθλια πρακτική, µια
άθλια κοινοβουλευτική πρακτική. Συµφωνώ µε τον χαρακτηρισµό
που επιφυλάξατε σε αυτό που έκανε η Κοινοβουλευτική σας
Οµάδα σε συνεννόηση µε την Πλειοψηφία και καλωσορίζουµε
την αυτοκριτική σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Κύριε Σκέρτσο, έχετε ζητήσει τον λόγο;
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ένα µικρό σχόλιο για τον κ. Δουδωνή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, αλλά αν το

πάµε έτσι, όταν µιλάει ένας Βουλευτής να σηκώνεται ο Υπουργός
που εισηγείται το νοµοσχέδιο για να απαντήσει στον προλαλή-
λασαντα…

Μαζέψτε αν θέλετε συνολικά τα ζητήµατα. Θα έχετε στο τέλος
της συζήτησης του νοµοσχεδίου τον λόγο και τον χρόνο να το-
ποθετηθείτε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Αυτό θα το αποφύγουµε αν όλοι δείξουν αυτοσυγκράτηση και
τοποθετούµαστε επί του νοµοσχεδίου αντί να κάνουµε προσω-
πικούς χαρακτηρισµούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Απλά το µόνο που θέλω να πω είναι ότι αν σας συµβούλευσε κά-
ποιος, κύριε Δουδωνή, ότι µε την πρόζα θα πάτε µπροστά…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Με ποια;
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Με την πρόζα. Δεν θα το πετύχετε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Σκέρτσο, µην
πυροδοτείτε το κλίµα της συζήτησης.
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ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Η επιθετικότητα του κ. Δουδωνή µάλλον είναι ένα άλµα να προ-
σπεράσει…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,

κύριε Σκέρτσο.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Κύριε Δουδωνή, επειδή όλοι έχουµε µνήµη, σας θυµόµαστε να
κάνετε εγκωµιαστικά σχόλια για την Κυβέρνηση Μητσοτάκη τη-
λεοπτικά επί τρία τουλάχιστον χρόνια.

Σας παρακαλούµε πάρα πολύ να δείξετε µεγαλύτερη αυτο-
συγκράτηση. Είστε διάφανος, κύριε Δουδωνή και όλοι σας βλέ-
πουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, όχι. Δεν έχετε

τον λόγο.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος έχει τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Επί προσωπικού. Δεν θα το

δεχτώ.
Δεν υπάρχει περίπτωση, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα το δεχτώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, εντάξει.

Έχετε ένα λεπτό αυστηρά. Σας παρακαλώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Όταν θα απευθύνεστε στο Κοινο-

βούλιο, κύριε Σκέρτσο, και όταν θα έρχεστε εδώ για να υπερα-
σπίζεστε νοµοσχέδια θα ανεχθείτε αυτό που δεν ανέχεστε ποτέ.
Τον αντίλογο. Λυπάµαι πάρα πολύ. Υπάρχει και ο αντίλογος στο
Κοινοβούλιο. Και επειδή δεν ξεχνάµε, ξέρετε, ποιος ήταν ο ενορ-
χηστρωτής της χυδαίας προσπάθειας στην οποία επιστρατεύ-
σατε όλα τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης για να παρουσιαστούµε
εγώ, ο Δηµήτρης Μάτζος, ο κ. Παραστατίδης που ήταν πίσω µου
και η κ. Χρονοπούλου ως φοροµπήχτες, και να έλθετε µετά να
φέρετε τα φορολογικά µέτρα που φέρατε, να ξέρετε ότι αν εσείς
το ξεχνάτε γιατί δεν σας περιποιεί τιµή το θυµάται και η δηµο-
κρατική παράταξη και ο ελληνικός λαός. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ επίσης που µου δώσατε την ευκαι-
ρία να σας απαντήσω, γιατί έτσι θα έχω την ευκαιρία να κατα-
θέσω στα Πρακτικά την ανάρτηση όνειδος που κάνατε κατά του
κράτους δικαίου, χρησιµοποιώντας εµφυλιακούς και εµφυλιοπο-
λεµικούς και µετεµφυλιακούς χαρακτηρισµούς. 

Την καταθέτω στα Πρακτικά για να µείνει πάντα στη µνήµη του
µελετητή του µέλλοντος. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Δουδωνής κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η
Υπουργός Συνοχής και Οικογένειας, κ. Ζαχαράκη.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Έφτασε, λοιπόν, και αυτή η ώρα που επιτέλους µπο-
ρούµε να συζητήσουµε για το νοµοσχέδιο. Διότι παρατηρώ και
δεν είναι παρά πολύ ευχάριστο αυτό ότι πάρα πολύ ώρα είναι
συνειδητή απόφαση πολλών να στρέψουν την κουβέντα από
αυτό το οποίο ήλθαµε σήµερα να συζητήσουµε και τις προηγού-
µενες µέρες. Και επειδή κάποιοι είχαν απορία για το πού βρίσκο-
µαι ήµουν εδώ όλες τις ώρες. Βγήκα µόνο για να κάνω ένα
ραντεβού, διότι έµαθα ότι κάποιος από Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ
αναρωτήθηκε. Να πω ότι είµαι εδώ και µε µεγάλη χαρά θα είχα
φέρει κι εγώ το νοµοσχέδιο. Αλλά αποφάσισε ο Πρωθυπουργός
ο ίδιος για να έχετε πλήρη εικόνα, κύριε Μπάρκα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: (Δεν ακούστηκε)
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Ξέρω ότι και χθες αναρωτηθήκατε. Εδώ ήµουν, αλλά
είµαι και Βουλευτής συγχρόνως και τιµώ τον ρόλο µου ως Βου-
λευτής. 

Αποφάσισε λοιπόν, ότι είναι ένα ζήτηµα τόσο κρίσιµο και καί-
ριο, έτσι ώστε η ίδια η Κυβέρνηση αυτήν τη στιγµή ανεβάζει στο
ανώτατο επίπεδο την αξιολόγηση, κάτι υπερκείµενο των Υπουρ-
γείων, έτσι ώστε να το φέρει ο κύριος Βουλευτής και ο Υπουργός
Επικρατείας, ο κ. Σκέρτσος, µε την άξια οµάδα η οποία τόσους
µήνες το δουλεύει. Δεν το βρήκαµε το νοµοσχέδιο αυτήν τη

στιγµή. Το νοµοσχέδιο αυτό δουλεύεται εδώ και πάρα πολλούς
µήνες. Επίσης αυτό το νοµοσχέδιο δεν έρχεται επειδή συµφέρει
κάποιον χρονικά. Ούτε κάναµε µετρήσεις έτσι ώστε να αποφασί-
σουµε πότε θα έρθει. Έχει να κάνει µε ανθρώπινα δικαιώµατα και
αγωνίες, προβληµατισµούς αλλά και καθηµερινότητα ανθρώπων
που ήρθαν σήµερα να µας παρακολουθήσουν. Και άνθρωποι οι
οποίοι δεν µπορούν να είναι εδώ µας παρακολουθούν από µα-
κριά. Αυτοί οι άνθρωποι, λοιπόν, πρέπει να ακούσουν αυτό το
οποίο τους αφορά και αφορά κάθε ελληνική οικογένεια και όχι
αυτήν τη στιγµή αντεγκλήσεις οι οποίες δεν προσφέρουν τίποτα
στην ουσία αυτής της κουβέντας που πρέπει να γίνει. Η κουβέντα
που πρέπει να γίνει έχει να κάνει µε το ποιοι είµαστε, τι θέλουµε
να πρεσβεύουµε, τι κράτος είναι αυτό το οποίο θέλουµε αυτή τη
στιγµή να υποστηρίξουµε. Ένα κράτος το οποίο ρίχνει φως σε
κάθε πολίτη ή σκιάζει κάποιον κόσµο; Είναι ένα κράτος στο οποίο
κάθε οικογένεια οποιασδήποτε µορφής υπάρχει. Θα συµφωνήσω
µε τον κ. Δουδωνή, αυτή τη στιγµή δεν εφευρίσκουµε κάτι. Υπάρ-
χει αυτή τη στιγµή πατέρας και πατέρας, υπάρχει µητέρα και µη-
τέρα, υπάρχουν δύο γονείς οι οποίοι φεύγουν από τις Βρυξέλλες
ως οικογένεια και έρχονται και προσγειώνονται στην Ελλάδα ως
τέσσερα µέλη, τα οποία δεν έχουν καµµία σχέση µεταξύ τους.
Είναι αυτή τη στιγµή οι άνθρωποι οι οποίοι έχουν το παιδί τους
και δεν µπορούν να το πάνε σε ένα γιατρό. Είναι αυτοί οι άνθρω-
ποι οι οποίοι δεν µπορούν καν να πάνε το παιδί στο φροντιστή-
ριο. Είναι αυτοί οι άνθρωποι οι οποίοι δεν µπορούν να δώσουν
το κληρονοµικό δικαίωµα το οποίο είναι απαραίτητο. Είναι άν-
θρωποι που δεν έχουν καν την ιθαγένεια. 

Ερχόµαστε και κάνουµε συζητήσεις –και καλά τις κάνουµε,
ξέρω ότι τις κάνουµε καλοπροαίρετα- για το ζήτηµα της επιστρο-
φής των ανθρώπων που έφυγαν τα χρόνια της κρίσης από το
2010 και µετά. Είναι νέοι άνθρωποι και νέα ζευγάρια τα οποία θέ-
λουν να γυρίσουν κάποια στιγµή. Τι τους λέµε, λοιπόν, εδώ στη
χώρα; Μην έρθετε, µείνετε εκεί, δεν σας αφορά αυτή η χώρα.
Εγώ, λοιπόν, λέω -αφήνοντας το κείµενο, µάλλον δεν θα το ακο-
λουθήσω- ότι σας αφορά αυτή η χώρα. Είναι µια χώρα η οποία
σας σέβεται, σέβεται τα δικαιώµατα, σέβεται τα παιδιά σας και
αυτή τη στιγµή δεν θεωρεί ότι είναι αόρατα. Αντιθέτως, απέναντι
σε όλα τα παιδιά αλλά και στους γονείς τους βάζει ένα πλέγµα
προστασίας που έχει να κάνει µε τα δικαιώµατα, έχει να κάνει µε
την καθηµερινότητά τους, έχει να κάνει µε την ασφάλειά τους,
έχει να κάνει και µε την ασφάλεια των γονιών τους οι οποίοι επι-
θυµούν όχι µόνο να αποκτήσουν ένα δικαίωµα αυτή τη στιγµή
αλλά και µια υποχρέωση, γιατί ο γάµος δεν είναι µόνο δικαίωµα
που κάποιοι µπορεί να το έχουµε επιλέξει και κάποιοι όχι, είναι
και οι υποχρεώσεις της καθηµερινότητας τις οποίες κάποιες και
κάποιοι θέλουν αυτή τη στιγµή να τις αποδεχτούν να τις πάρουν
πάνω τους. Και έρχεται το κράτος µε τον νόµο και τους τις απο-
δίδει.

Κάποιοι δεν θα χρειαστεί να ανησυχήσουν ποτέ γι’ αυτά τα δι-
καιώµατα, γιατί εκ των πραγµάτων τα ζουν και τα απολαµβάνουν.
Δεν θα χρειαστεί να τα διεκδικήσουν. Για κάποιους, όµως, θα
πρέπει να νοµοθετήσουµε, γι’ αυτές και αυτούς, έτσι ώστε να γί-
νουν πράξη. Γι’ αυτό, λοιπόν, ερχόµαστε σήµερα εδώ, για να
αποδώσουµε σε ανθρώπους αυτό το δικαίωµα που δεν θα
έπρεπε καν να είναι ζήτηµα αν θα έπρεπε να αποδοθεί το δι-
καίωµα. Και αυτοί να διεκδικήσουν αυτή την υποχρέωση -και το
επαναλαµβάνω- γιατί είναι βάρος αυτή η υποχρέωση αλλά την
θέλουν και τη θέλουµε, γιατί είναι τα παιδιά απέναντι. 

Εκ των πραγµάτων, λοιπόν, είναι ένα δύσκολο θέµα. Καλά έχει
γίνει µέχρι τώρα η αναφορά και θέλω να λέµε αλήθειες, γιατί και
για τη Νέα Δηµοκρατία είναι ένα δύσκολο ζήτηµα. Καθηµερινά
πρέπει να σας πω και σε µένα στην εκλογική περιφέρεια και σε
όλες τις περιοδείες που κάνω ανά την Ελλάδα, µε ρωτούν: Μα,
βρε Σοφία, τώρα έπρεπε να έρθει; Έπρεπε να το φέρει η Νέα
Δηµοκρατία; Και απαντώ: Και τώρα έπρεπε να έρθει και η Νέα
Δηµοκρατία έπρεπε να το φέρει. Διότι δεν πάµε να καπηλευ-
θούµε τα δικαιώµατα όπως κάποιοι νοµίζουν ότι δικαιωµατικά
τους ανήκει αυτή η κουβέντα, ότι τους ανήκει αυτή η ατζέντα. Τα
δικαιώµατα έχουν να κάνουν πρωτίστως µε κόµµατα σαν την Νέα
Δηµοκρατία τα οποία είναι κεντροδεξιά κόµµατα και έχουν πάντα
τη Δύση, αν θέλετε, όχι µόνο ως γεωγραφικό χαρακτηρισµό αλλά
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ως προς την απόδοση αυτών των δικαιωµάτων µέσα στον πυ-
ρήνα της πολιτικής τους. Το έχει κάνει εδώ και πάρα πολλά χρό-
νια η Νέα Δηµοκρατία και συνεχίζει να το κάνει και θα συνεχίσει
να το κάνει. 

Επειδή µιλήσατε πάρα πολλοί και αναρωτηθήκατε, δικαίως πι-
στεύω, για το τι κάνει το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας ,σε όλα αυτά θέλω να πω τα εξής. Από αύριο, λοιπόν,
όταν µε το καλό το νοµοσχέδιο -και νοµίζω µε ευρεία πλειοψη-
φία- θα γίνει νόµος, εµείς θα φροντίσουµε όλη η πολιτική ηγεσία
-είναι εδώ και οι γενικοί µας γραµµατείς- να κάνουµε πράξη µε
ισότιµο τρόπο αυτή την απόδοση -η οποία ξέρω ότι σας απασχο-
λεί- για τα παιδιά σας χωρίς κανένα διαχωρισµό: Σε τί σχολείο
θα πάνε, αν θα υπάρχει επάρκεια έτσι ώστε να πάνε σε έναν καλό
βρεφονηπιακό σταθµό, αν θα έχουν σχολικά γεύµατα, αν θα είναι
ο καθηγητής τους στην ώρα του όταν θα πάνε στο σχολείο τι θα
γίνει µε τα θέµατα της βίας ανηλίκων τι περιβάλλον θα είναι αυτό.
Θα είναι ένα περιβάλλον το οποίο θα είναι συµπεριληπτικό; Θα
υπάρχει αγάπη; Θα υπάρχει σεβασµός; Αυτά θέλουµε να κά-
νουµε πράξη και στο Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας, µε απαντήσεις σε ζωτικής σηµασίας προβληµατισµούς τις
οποίες θέλουµε να δίνουµε κάθε µέρα µε λογοδοσία απέναντι
στα µέλη της ελληνικής Βουλής.

Αυτό, λοιπόν, το οποίο έρχοµαι σήµερα να πω χωρίς να έχω
ακολουθήσει τον λόγο γιατί η αλήθεια είναι ότι είναι µια δυναµική
διαδικασία, είναι να σας καλέσω να ψηφίσετε αυτό το νοµοσχέ-
διο, να έρθετε να γίνουµε όλοι µαζί µια φωνή και ένα πλέγµα προ-
στασίας γύρω από τα παιδιά, αλλά και να κάνουµε το απαραίτητο
βήµα που πρέπει να γίνει για την απόδοση δικαιωµάτων στους
γονείς τους και στους ανθρώπους που θέλουν να ζήσουν µαζί
χωρίς κανένα αποκλεισµό, χωρίς κανένα κούνηµα δακτύλου ή χε-
ριού. Διότι νοµίζω ότι µπορεί να γίνει πράξη το «όλοι µαζί». Θα
το κάνουµε πράξη µε µια ευρεία πλειοψηφία σήµερα το βράδυ
που θα έρθουµε να ψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο.

Ελάτε να το κάνουµε χωρίς αστερίσκους και χωρίς υποσηµει-
ώσεις οι οποίες νοµίζω ότι µόνο διαιρούν. Αρκετές διαιρέσεις
έχει ζήσει ο ελληνικός λαός τα τελευταία χρόνια. Οι γενιές µας
έχουν ζήσει µέσα στα στρατηγήµατα φοβερών διχασµών.
Έχουµε δικαίωµα να συνεχίσουµε αυτή τη συµπεριφορά;

Αφήνοντας το Βήµα µε αυτές τις σκέψεις, καλώ να στηρίξουµε
το νοµοσχέδιο και όλοι µαζί ενωµένοι και µε αλληλεγγύη να προ-
χωρήσουµε στα επόµενα βήµατα που είναι σηµαντικά για µια
χώρα η οποία σέβεται κάθε πολίτη και δεν αφήνει κανέναν πίσω. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,
κυρία Υπουργέ.

Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στον πρώην Πρωθυπουργό κ. Αν-
τώνη Σαµαρά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα

λίγο πριν από µια σηµαντική ψηφοφορία κατά συνείδηση, θα σας
ζητήσω να ξεχάσετε όλα τα άλλα και να ακούσετε µόνον τη συ-
νείδησή σας. Απευθύνοµαι σε όλους σας ανεξαρτήτως κοµµατι-
κής προέλευσης. Δεν θέλω να αντιδικήσω µε κανέναν, ούτε να
χαϊδέψω αυτιά ούτε να εισπράξω κάποιο χειροκρότηµα. Απλώς
σας ζητώ να σκεφθείτε όσα θα ακούσετε και ύστερα, βεβαίως,
να σκεφτείτε και τι θα ψηφίσετε.

Πρώτα µια γενική παρατήρηση. Η Κυβέρνηση σήµερα ουσια-
στικά δεν νιώθει να απειλείται από την Αντιπολίτευση. Το ότι δεν
έχει όµως αντιπολίτευση δεν είναι απαραίτητα καλό και σίγουρα
δεν σηµαίνει ότι έχει πάντα δίκιο.

Δίνω δύο παραδείγµατα:
Πριν λίγο καιρό υπέγραψε Σύµφωνο περί Φιλίας µε την Τουρ-

κία, χωρίς η Τουρκία να έχει άρει κανένα τετελεσµένο σε βάρος
µας. Προειδοποίησα τότε ότι αυτό δεν θα αποµάκρυνε την
απειλή που αντιµετωπίζουµε. Πράγµατι πριν από λίγες µέρες ο
κ. Ερντογάν από τη Σµύρνη µάς είπε ότι θα µας πετάξει ξανά στη
θάλασσα. Και τώρα εξέδωσε και ΝΟΤΑΜ για την αποστρατιωτι-
κοποίηση των νησιών µας. Είναι αυτό συµφωνία περί φιλίας;

Πριν από έναν χρόνο επίσης προειδοποίησα για την κρίση στον
αγροτικό τοµέα στο σύνολο της Ευρώπης και για την επερχό-

µενη επισιτιστική κρίση λόγω των πράσινων συµφωνιών. Τώρα
το βλέπουµε σε πανευρωπαϊκή κλίµακα και βεβαίως και στην Ελ-
λάδα. Κανείς δεν άκουσε και σήµερα οι πράσινες συµφωνίες
ξαφνικά αναστέλλονται.

Να προσέχει, λοιπόν, η Κυβέρνηση. Η υπερβολική αυτοπεποί-
θηση µπορεί να την οδηγήσει στο να ξεκοπεί από την πραγµατι-
κότητα και από την κοινωνία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλείστε σήµερα να ψηφίσετε
ένα νοµοσχέδιο που αποτελεί θεµελιώδη ανατροπή του οικογε-
νειακού δικαίου. Δεν υπάρχει καµµία πίεση µέσα από την κοινω-
νία. Δεν είναι προτεραιότητα της κοινωνίας. Δεν υπάρχει κανένας
καταναγκασµός απ’ έξω. Έρχεται σε αντίθεση µε εκατοµµύρια
Έλληνες πέρα και πάνω από κόµµατα. Οι επιπτώσεις του πάνε
πολύ πιο πέρα από όσα περιλαµβάνει το ίδιο το νοµοσχέδιο. Και
για όλα αυτά η παράταξή µας, τουλάχιστον, δεν θα έπρεπε να
το έχει φέρει προς ψήφιση.

Εγώ προφανώς θα το καταψηφίσω και εξηγούµαι. Ο γάµος των
οµόφυλων ζευγαριών που συζητάµε σήµερα δεν αποτελεί ανθρώ-
πινο δικαίωµα, δεν κατοχυρώνεται από το Διεθνές Δίκαιο, δεν συ-
νιστά κοµµάτι του ευρωπαϊκού κεκτηµένου, δεν συνιστά διεθνή
υποχρέωση της χώρας. Υπάρχουν µάλιστα αποφάσεις διεθνών δι-
καστηρίων ότι ο γάµος των οµόφυλων ζευγαριών δεν είναι υπο-
χρεωτικός. Αν µια χώρα θέλει το κάνει, αν δεν θέλει δεν το κάνει,
αλλά δεν είναι υποχρεωτικό να το κάνει γιατί δεν συνιστά ανθρώ-
πινο δικαίωµα. Έτσι, όλη η επιχειρηµατολογία υπέρ της θέσπισής
του έχει ξεκινήσει µε ένα ψέµα ότι πρόκειται –τάχα- για κατοχύ-
ρωση ανθρώπινου δικαιώµατος πράγµα που δεν ισχύει.

Και δεν πρόκειται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απλώς για
ένα ψέµα. Μακάρι να ήταν αυτό µόνο. Είναι κάτι πολύ πιο επικίν-
δυνο για τρεις λόγους:

Πρώτον, γιατί βλέπουµε µια ψευδεπίγραφη επίκληση για αν-
θρώπινα δικαιώµατα που γίνεται και απειλητική. Δηλαδή: «Μη µι-
λάτε όλοι τα κεφάλια µέσα».

Το έχουµε ξαναδεί -να θυµίσω ότι δεν είναι η πρώτη φορά-µε
την εισβολή εργαλειοποιηµένων από την Τουρκία λαθροµετανα-
στών στον Έβρο και στα νησιά µας. Και τότε κάποιοι επικαλούν-
ταν εδώ και διεθνώς το δικαίωµα των ανθρώπων αυτών να
αναζητούν µια καλύτερη τύχη, να περνάνε, δηλαδή, παράνοµα
τα σύνορα των χωρών και να καταλήγουν όπου θέλουν. Παρά τις
πολλές ταλαντεύσεις τελικά καταλάβαµε και τους σταµατήσαµε
στον Έβρο τον Φεβρουάριο του 2020. Θυµάστε. 

Και τότε, όµως, για ανθρώπινα δικαιώµατα κραύγαζαν κάποιοι.
Όσοι διέδιδαν και πίστευαν αυτά τα ψέµατα, ουσιαστικά υπερα-
σπίζονταν το δικαίωµα των λαθροδιακινητών να εκµεταλλεύονται
ανήµπορους ανθρώπους. 

Τα ανθρώπινα δικαιώµατα, λοιπόν, είναι µια πολύ σοβαρή υπό-
θεση για να τα ευτελίζουµε. Και κάθε καταχρηστική ερµηνεία τα
ευτελίζει. Ανθρώπινο δικαίωµα δεν είναι ό,τι σκαρφιστεί κανείς
να το διεκδικήσει. Το δικαίωµα κάποιου τελειώνει εκεί που αρχίζει
το δικαίωµα κάποιου άλλου. 

Και εδώ ερχόµαστε στον δεύτερο λόγο που καθιστά επικίν-
δυνο αυτό το νοµοσχέδιο. Τα δικαιώµατα των οµόφυλων ζευγα-
ριών κατοχυρώνονται πλήρως µε το σύµφωνο συµβίωσης. Τι
παραπάνω θα προσφέρει ο γάµος; Ένα πράγµα µόνο: Το δι-
καίωµα της τεκνοθεσίας. Αυτό ακριβώς προβλέπει το νοµοσχέ-
διο. Εδώ, όµως, δεν µιλάµε µόνον για το δικαίωµα δύο ενηλίκων.
Εδώ µιλάµε και για το δικαίωµα ενός ανήλικου παιδιού. Και το
παιδί έχει δικαίωµα σε γονείς και των δύο φύλων. Έχει δικαίωµα
το παιδί και σε µάνα και σε πατέρα. 

Φυσικά η µοίρα και η ζωή κάποιες φορές στερεί αυτό το δι-
καίωµα από κάποια παιδιά, είτε γιατί χάνουν τον ένα γονιό τους
είτε γιατί οι γονείς τους χωρίζουν. Αλλά σε αυτές τις περιπτώσεις
τους το στερεί η µοίρα όχι η πολιτεία. Όταν οι γονείς χωρίζουν
τα παιδιά εξακολουθούν να έχουν και µάνα και πατέρα απλά δεν
ζουν πια µαζί. Όταν χάνουν τον ένα γονιό τους, αυτός που έφυγε
υπάρχει ακόµα στην ψυχή τους και πάντα θα υπάρχει ένας παπ-
πούς, µια γιαγιά ή ένας θείος για να καλύψει το κενό, ή ακόµα
να ξαναπαντρευτεί ο γονιός που απέµεινε. Τα παιδιά που έχασαν
τον ένα γονιό τους θα έχουν τελικά γονεϊκά πρότυπα και των δύο
φύλων στο περιβάλλον που µεγαλώνουν. Γιατί αυτό που η µοίρα
τους στέρησε η ίδια η ζωή το αποκαθιστά. 
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Αλλά όταν έρχεται το ίδιο το κράτος και παραχωρεί παιδιά σε
τεκνοθεσία για ζευγάρια του ίδιου φύλου δηλαδή τα δίνει στην
επίβλεψη δύο πατεράδων ή δύο µανάδων, τότε η ίδια πολιτεία
τους αφαιρεί οριστικά το δικαίωµα να έχουν και µάνα και πατέρα
παραβιάζοντας εκ των προτέρων κατάφωρα τα δικαιώµατα του
παιδιού. Και τότε είναι που θα υπάρξει πραγµατική στέρηση αλλά
και σύγχυση για τα παιδιά. Ας έχουµε, λοιπόν, υπ’ όψιν µας τι ψη-
φίζουµε. 

Ακούω το επιχείρηµα: Και τι θα συµβεί µε τα παιδάκια που ήδη
έχουν παραχωρηθεί σε µονογονεϊκές οικογένειες και ο µοναδι-
κός γονιός τους συζεί µε άτοµα του ιδίου φύλου; Αν φύγει πρό-
ωρα από τη ζωή –λένε- δεν θα τα δώσουµε σε ίδρυµα; Από όλα
τα προσχηµατικά επιχειρήµατα αυτό είναι το πιο προσχηµατικό.
Γιατί; Γιατί απλούστατα αυτό µπορεί να καλυφθεί µε µια απλή
συµβολαιογραφική πράξη ή µε µια προσθήκη στο υπάρχον σύµ-
φωνο συµβίωσης, δηλαδή µέσα στο υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο.
Το οµολόγησε άλλωστε ο αρµόδιος Υπουργός για το νοµοσχέ-
διο, όταν στις 15 του Γενάρη απάντησε σε ερώτηση: «Γιατί δεν
αλλάζουµε τότε το σύµφωνο συµβίωσης;». Και είπε: «Αυτό θα
έλυνε -το σύµφωνο συµβίωσης είπε ο Υπουργός θα έλυνε- το
πρόβληµα των παιδιών, όµως, θα διατηρούσε την άδικη διάκριση
σε βάρος των οµόφυλων ζευγαριών». 

Άρα το πρόβληµα που πάνε να λύσουν δεν είναι τα παιδιά. Επι-
καλούνται προσχηµατικά τα παιδιά. Δεν αλλάζουν το σύµφωνο
συµβίωσης αλλάζουν τον ίδιο τον ορισµό της οικογένειας. 

Και εδώ ερχόµαστε στον τρίτο λόγο. Καταργούµε την πυρη-
νική οικογένεια αυτή που υπήρξε πάντα και που προϋποθέτει και
µάνα και πατέρα. Μάνα και πατέρας είναι δύο διακριτά συναι-
σθηµατικά πρότυπα µε τεράστιο ηθικό και συµβολικό βάρος. Δεν
µπορεί κανείς να τα υποκαταστήσει µε οτιδήποτε άλλο. Και δεν
χρειάζεται να µιλήσω εγώ για το Σύνταγµα που ρητά συνδέει την
οικογένεια ως θεµέλιο συντήρησης και προαγωγής του έθνους,
µε τον γάµο, τη µητρότητα και την παιδική ηλικία. Πώς είναι δυ-
νατόν η έννοια του γάµου να επεκτείνεται σε σχέσεις που δεν
συνδέονται ούτε µε τη µητρότητα ούτε παράγουν παιδιά; 

Και µη νοµίζετε πως το νοµοσχέδιο αυτό αφορά ελάχιστα άτοµα
όπως κάποιοι προσπαθούν να µας πείσουν. Πράγµατι αφορά
άµεσα ελάχιστους. Αλλά στην ουσία αγγίζει τους πάντες. Γιατί
όταν εξισώνεις τη συµβίωση µε γάµο τότε θα αναγκαστείς αργά η
γρήγορα να αλλάξεις τη ζωή και εκείνων που δεν έχουν καµµία
σχέση µε όλα αυτά. Δηλαδή, θα υπάρχουν ευρύτερες επιπτώσεις. 

Για να δούµε, λοιπόν, τις επιπτώσεις αυτές που δεν είναι
απλώς πιθανές αλλά είναι βέβαιες. Κάποιοι σίγουρα θα καταφύ-
γουν στα δικαστήρια και θα ζητήσουν να καταργηθεί από τα επί-
σηµα έγγραφα ο τίτλος του πατέρα και της µάνας και να
υποκατασταθεί µε τους ουδέτερους τίτλους τύπου «γονέας 1 και
γονέας 2» και θα επικαλεστούν την έννοια της λεγόµενης συµ-
περιληπτικότητας, για να µην ξεχωρίσουν και νιώθουν άβολα τα
έστω ελάχιστα παιδιά των οµόφυλων ζευγαριών. Πώς το ξέρουµε
αυτό; Μα, το ζητάει ήδη εδώ η ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα. Και προσέξτ
έχει ήδη συµβεί στη Γαλλία, όπου µετά τη θέσπιση του γάµου
των οµόφυλων ζευγαριών κάποιοι προσέφυγαν δικαστικά και επι-
σήµως καθιερώθηκε στη Γαλλία ο τίτλος «γονέας 1 και 2» και κα-
ταργήθηκαν επισήµως ο πατέρας και η µάνα. 

Άλλωστε τι συζητάµε τώρα; Το λέει ρητά από προχθές η έκ-
θεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής ότι αυτό θα γίνει
υποχρεωτικά κι εδώ. Αφήστε που έχει ήδη αρχίσει να συµβαίνει
εδώ. Σε κάποια ελληνικά σχολεία, τα αντίστοιχα έντυπα καθιέρω-
σαν τον «γονέα 1 και 2», πράγµα που προκάλεσε θύελλα αντι-
δράσεων από τους γονείς. Και να σκεφτείτε ότι αυτό γίνεται όταν
ακόµα δεν έχει ψηφιστεί το νοµοσχέδιο. Ας έχουµε, λοιπόν, υπ’
όψιν µας τι ψηφίζουµε. 

Ακόµα και µε την ίδια διαδικασία κάποιοι ενδιαφερόµενοι θα
ζητήσουν να διδάσκεται στα σχολεία η οικογένεια ως κάτι πιο ου-
δέτερο µε διάφορους υποτιθέµενους γονείς διαφόρων βαθµί-
δων, όχι µε επίκεντρο τον πατέρα, τη µάνα, τους παππούδες και
τις γιαγιάδες, πράγµα που θα εξοργίσει εκατοµµύρια γονείς.
Αλλά η πολιτεία τότε θα είναι υποχρεωµένη να το διδάσκει έτσι.
Γιατί σήµερα µε την ψήφο µας, δυστυχώς, θα έχουµε εξισώσει
ανόµοια πράγµατα τη συµβίωση των οµόφυλων ζευγαριών µε τον
γάµο και την οικογένεια. 

Βλέπετε, λοιπόν, ότι δεν αφορά µόνον ελάχιστους. Αφορά
τους πάντες και παραβιάζει το δικαίωµα των γονιών να έχουν
λόγο για το τι θα διδάσκονται ή τι δεν θα διδάσκονται τα παιδιά
τους στα σχολεία. Και µην πάτε µακριά. Στην τηλεόραση ο καθέ-
νας βλέπει τι γίνεται στην Αµερική, όπου η µία πολιτεία µετά την
άλλη ανατρέπει πλέον αυτά τα δεδοµένα. 

Στο σηµείο αυτό ακούω το δήθεν επιχείρηµα ότι το νοµοσχέδιο
προβλέπει πως δεν θα µπει το «γονέας 1 και 2». Προσέξτε, µπο-
ρεί να το προβλέπει αλλά δεν το εµποδίζει. Οδηγεί µε βεβαιότητα
σε αυτό. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανοίγουµε κερκόπορτα. 

Μας λένε µετά κι ένα δεύτερο δήθεν επιχείρηµα, ότι δεν θα
υπάρχει παρένθετη µητέρα για να αποκτήσουν παιδί τα ζευγάρια
ανδρών οµοφυλοφίλων. Αλλά σίγουρα και τότε πάλι κάποιος εν-
διαφερόµενος για λόγους ισότητας και συµπεριληπτικότητας θα
το διεκδικήσει στα δικαστήρια και θα εγκριθεί και αυτό. Σας το
λέει και αυτό από προχθές ρητά η Επιστηµονική Υπηρεσία της
βουλής. Γιατί -σου λέει- µε ποια λογική θα επιτρέψουµε την πα-
ρένθετη µητρότητα στα ετερόφυλα ανδρόγυνα αλλά δεν θα την
επιτρέψουµε στα οµόφυλα ζευγάρια ανδρών; Πώς θα έχουµε,
δηλαδή, ψηφίσει την ισότητα, αλλά θα έχουµε απαγορεύσει την
εξίσωση; Θα καταπέσει στα δικαστήρια, λοιπόν!

Αφήστε που το νοµοσχέδιο απαγορεύει παρένθετη µητρότητα
εδώ αλλά την επιτρέπει από το εξωτερικό, κάτι που καταγγέλλει
και µερίδα της κοινότητας ΛΟΑΤΚΙ για προφανείς κυρίως οικο-
νοµικούς λόγους. 

Σήµερα, βέβαια, η παρένθετη µητρότητα επιτρέπεται στο αν-
δρόγυνο αυστηρά για λόγους υγείας. Αν το ανδρόγυνο δεν µπο-
ρεί να κάνει παιδιά τότε και µόνο τότε επιτρέπεται. Όµως, εδώ
θα έχουµε παντρεµένα οµόφυλα ζευγάρια όπου χωρίς λόγους
υγείας θα χρησιµοποιούν µια παρένθετη γυναίκα ως τεκνοποι-
ητική µηχανή, να την πληρώνουν για τις υπηρεσίες της και µετά
να εξαφανιστεί για πάντα από τη ζωή τους και από τη ζωή του
παιδιού. Δηλαδή µετατρέπουµε -ευγενικά το λέω- τη µητρότητα
σε αµειβόµενη αγοραία υπηρεσία. Για να το πω πιο χοντρά, µε-
τατρέπουµε τη µητρότητα σε επάγγελµα και εµπόριο. 

Δεν έχει καµµία σηµασία, λοιπόν, ότι το νοµοσχέδιο απλά προ-
βλέπει ότι δεν θα υπάρχει παρένθετη µητέρα. Δεν το προβλέπει
ευθέως αλλά ανοίγει τον δρόµο να συµβεί εκείνο που δεν προ-
βλέπει. Κερκόπορτα είναι και αυτό κι ας µην υπάρχουν ψευδαι-
σθήσεις. 

Μίλησα γι’ αυτά που θα συµβούν. Ακούστε τώρα κάτι που ήδη
έχει συµβεί, γεγονότα. Στις 14 Δεκεµβρίου, πριν ακριβώς δύο
µήνες, ψηφίστηκε από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο σχέδιο κανο-
νισµού που περιλαµβάνει συνολική ανατροπή του οικογενειακού
δικαίου. Δεν είναι ακόµα κανονισµός αλλά εξαρτάται πια αν θα
περάσει και από το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο. Βέβαια, εδώ αυτό
αποσιωπήθηκε πλήρως στον δηµόσιο διάλογο. Σε αυτό το σχέδιο
ενσωµατώθηκε η γνωµοδότηση της Επιτροπής Πολιτικών Ελευ-
θεριών, Δικαιοσύνης κ.τλ.. 

Ξέρετε, λοιπόν, τι προβλέπει αυτό το σχέδιο; Απάλειψη κάθε
αναφοράς σε πατρότητα και µητρότητα και ενσωµάτωση του
γονέα 1 και γονέα 2. Πιο συγκεκριµένα, η τροπολογία 5 µε αιτιο-
λογία 21, αναφέρει ρητά: «Ο παρών κανονισµός θα πρέπει να κα-
λύπτει την αναγνώριση σε ένα κράτος-µέλος», πείτε την Ελλάδα,
θα πρέπει η Ελλάδα να αναγνωρίζει, «της γονικής σχέσης ενός
τέκνου µε γονείς του ίδιου φύλου, µε διεµφυλικό γονέα, µε
άγαµο γονέα και µε πολλούς γονείς η οποία έχει θεµελιωθεί σε
ένα άλλο κράτος», ας πάρουµε την Ολλανδία.

Παρακάτω, στην έκτη τροπολογία µε αιτιολογία 24, αναφέρε-
ται κατά λέξη: «Ο όρος γονέας στον παρόντα κανονισµό θα πρέ-
πει να νοείται κατά περίπτωση ως αναφερόµενος στον νόµιµο
γονέα, στον κατά προορισµό γονέα, στο πρόσωπο που ισχυρίζε-
ται ότι είναι γονέας ή στο πρόσωπο σε σχέση µε το οποίο το
τέκνο ισχυρίζεται την ύπαρξη γονικής σχέσης». Μα, σοβαρά µι-
λάµε; Στο πρόσωπο που ισχυρίζεται ότι είναι γονέας; Στο πρό-
σωπο που το τέκνο ισχυρίζεται την ύπαρξη γονικής σχέσης; Αυτά
ψηφίστηκαν. Νοµίζω ότι καθένας πια καταλαβαίνει πού πάει το
πράγµα. 

Ακούστε τώρα τι λέει και ο πρόλογος της εισηγητικής έκθεσης.
«Είναι σηµαντικό ο κανονισµός να είναι ευέλικτος και να επιτρέπει
µη παραδοσιακούς οικογενειακούς σχηµατισµούς προκειµένου
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να διασφαλίζεται ότι το ευρωπαϊκό πιστοποιητικό γονικής ιδιότη-
τας περιλαµβάνει τη δυνατότητα για περισσότερους από δύο γο-
νείς». 

Παρακαλώ, πάρτε και τα σχετικά συνηµµένα. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνιος Σαµαράς καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καταλάβατε τώρα τι θα γίνει; Θα χάνει η µάνα το παιδί και το
παιδί τη µάνα. Εκεί το πάνε, ειδικά για τις χώρες που έχουν ήδη
εξισώσει τη συµβίωση οµόφυλων µε γάµο. Αυτός είναι ένας
ακόµα λόγος να καταψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο για να µην
υποχρεωθούµε αργότερα να αποδεχθούµε για λόγους ισότητας
και συµπεριληπτικότητας, πάντα, τέτοια τερατώδη σχήµατα. Ας
ξέρουµε, λοιπόν, πού θα οδηγήσουν αυτά που απόψε ψηφίζουµε. 

Θέλετε και το πιο σηµαντικό ακόµα; Έρχοµαι στην παράταξη
τώρα. Στο νοµοσχέδιο αυτό, τι έκαναν οι Ευρωβουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας; Έκαναν αποχή. Γιατί έκαναν αποχή; Είναι
άποψη της παράταξής µας οι πολυγονεϊκές οικογένειες; Είναι
επιλογή της παράταξής µας να δίνεται πιστοποιητικό γονέα σε
όποιον το ισχυρίζεται ή σε όποιον το παιδί ισχυρίζεται ότι είναι
γονιός του. Τι θα κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας που
υποτίθεται ότι δεν επιθυµεί; Σήµερα, µας λέει το γονέας 1 και γο-
νέας 2 και την παρένθετη µητρότητα στα οµόφυλα ζευγάρια.
Όταν έρθει στο Συµβούλιο η τελική έγκριση αυτού του κανονι-
σµού, θα ασκήσει βέτο η Ελλάδα;

Άκουσα, επίσης, κάποιους να λένε: «Εν πάση περιπτώσει,ο
γάµος των οµοφύλων και η τεκνοθεσία είναι», λέει, «δέσµευση
της παράταξης». Λοιπόν, δεν είναι δέσµευση. Ποια ακριβώς δέ-
σµευση έχουµε αναλάβει; Στο πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρα-
τίας αναφερόµαστε στα δικαιώµατα των ΛΟΑΤΚΙ έτσι γενικά.
Καµµία αντίρρηση να δεχτούµε τα δικαιώµατα και των ΛΟΑΤΚΙ
και κάθε κοινωνικής οµάδας. Επαναλαµβάνω, καµµία απολύτως
αντίρρηση. Άλλωστε, έχουν γίνει ήδη πολλά από αυτή την Κυ-
βέρνηση για τους ΛΟΑΤΚΙ, αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι θα δε-
χτούµε οτιδήποτε καθένας διεκδικεί ως δικαίωµά του. Εν πάση
περιπτώσει εγώ το λέω ξεκάθαρα. Σε καµµία κοινωνία κάποιο
θέλω, δεν µπορεί να γίνεται και δικαίωµα.

Ακόµη στα πιο αναλυτικά κείµενα της Νέας Δηµοκρατίας που
παραπέµπουν στα δικαιώµατα των ΛΟΑΤΚΙ, υπάρχει κάποια ανα-
φορά στο γάµο των οµόφυλων ζευγαριών µε φράσεις, όπως «εν-
δεχοµένως» και «ίσως» και «τυχόν» θεσµοθέτηση. Ξέρετε, το
«ενδεχοµένως» και το «ίσως», δεν αποτελούν πολιτική δέσµευση. 

Αντίθετα, η Νέα Δηµοκρατία έχει ήδη εκφραστεί και υπό την
παρούσα ηγεσία της µάλιστα το 2018 κατά της αναδοχής παι-
διών από οµόφυλα ζευγάρια, όταν το σχετικό νοµοσχέδιο το είχε
προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ. Δηλαδή, τότε δεν δεχτήκαµε την αναδοχή
που σηµαίνει κάτι πολύ µικρότερο και λιγότερο δεσµευτικό και
τώρα δεχόµαστε ξαφνικά κάτι πολύ πιο σοβαρό και βαρύ, την
ίδια την τεκνοθεσία; Θέλετε να πείτε ότι εµείς που ήµασταν αν-
τίθετοι και στην απλή αναδοχή τότε σήµερα αποφασίσαµε να
πάµε στην πλήρη τεκνοθεσία; 

Μου είπε κάποιος ότι αυτό είναι ,λέει, δήθεν υποχρέωση µας
γιατί ανήκει η Νέα Δηµοκρατία στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα
(ΕΛΚ). Του θύµισα πως όταν πέρασε ο γάµος των οµόφυλων ζευ-
γαριών στη Γερµανία το 2016, ψήφισαν εναντίον του τα περισ-
σότερα µέλη του χριστιανοδηµοκρατικού κόµµατος. Πρόκειται,
λοιπόν, για πρωτοβουλία. Καµµία υποχρέωση δεν έχουµε να το
ψηφίσουµε επειδή ανήκουµε στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα. 

Άλλωστε να τι είπε πρόσφατα ο Χάρης Γεωργιάδης. Ο Χάρης
Γεωργιάδης είναι Πρόεδρος σήµερα του Ινστιτούτου «Γλαύκος
Κληρίδης» και πρώην Αναπληρωτής Πρόεδρος του κυπριακού
ΔΗΣΥ που επίσης ανήκει στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα. Λέει:
«Οφείλουµε ν’ απορρίψουµε τις υπερβολές της woke κουλτού-
ρας που έχει φτάσει στο σηµείο να αµφισβητεί την έννοια των
φύλων και της οικογένειας και η οποία προσπαθεί να φιµώσει την
ελευθερία στο όνοµα της ελευθερίας. Εάν η κεντροδεξιά δεν ξυ-
πνήσει», λέει ο Χάρης Γεωργιάδης, «από το λήθαργό της και δεν
αποβάλλει τα δεσµά που έχει επιβάλει η ίδια στον εαυτό της,
τότε φοβάµαι ότι έρχονται δύσκολες µέρες για τη δηµοκρατία». 

Όταν µιλάµε, λοιπόν, για δεσµεύσεις να θυµόµαστε, πραγµα-

τικά, τι µας δεσµεύει απέναντι στην κοινωνία. Αλλιώς όχι µόνο
δεν την εκπροσωπούµε την κοινωνία, την µπερδεύουµε και την
εξοργίζουµε. 

Με αυτό φτάνουν στο τελευταίο σηµείο. Κατά τη δηµόσια συ-
ζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου, κάθε αντίθετη άποψη αντιµετω-
πίστηκε µε απαξιωτικούς χαρακτηρισµούς -και για την αντίθετη
άποψη και για τα πρόσωπα που τόλµησαν να διαφωνήσουν-
όπως οµοφοβικό παραλήρηµα, σεξιστής, ακροδεξιός κ.τλ.. Αυτό
είναι επικίνδυνο για τη δηµοκρατία. Να σας θυµίσω, για παρά-
δειγµα, ότι εναντίον του νοµοσχεδίου είναι και το KKE. Είναι
ακροδεξιό το KKE; Τρελαθήκαµε τελείως; Έχω ακόµα το παρά-
δειγµα των δηλώσεων ενός κληρικού που οι πάντες σε ολόκληρο
τον κόσµο τον σέβονται 100% και απολύτως, του Αρχιεπισκόπου
Αλβανίας Αναστάσιου. Οµοφοβικός και παραληρηµατικός και ο
Αναστάσιος;  

Με την ευκαιρία, δεν είναι σκοταδισµός και παπαδαριό η ελ-
ληνική Εκκλησία. Πιστεύεις δεν πιστεύεις -εγώ πιστεύω- δεν έχεις
δικαίωµα να ασχηµονείς σε βάρος της Εκκλησίας. 

Η πολιτεία είναι διακριτή από την Εκκλησία. Ναι είναι αλλά η
Εκκλησία έχει αναφαίρετο δικαίωµα να λέει τη γνώµη της. Δεν
µπορεί ο καθένας να λέει τη γνώµη του εκτός από την Εκκλησία.
Δεν µπορούµε να απαξιώνουµε µια Εκκλησία που κράτησε όρθιο
το έθνος µας και σήµερα κρατάει όρθιο τον Ελληνισµό σε ολό-
κληρο τον κόσµο. 

Ακούστε τι είπε ο Απόστολος Δοξιάδης. Το γνωρίζετε και το
γνωρίζω. Υποστήριξε πως αντί η συζήτηση να γίνει σφαιρικά και
επιστηµονικά, γίνεται υπό την πίεση ενός άκρως µαχητικού
λόµπι. Θύµισε επίσης το άρθρο ενός λαµπρού κληρικού και παι-
δοψυχιάτρου και υπογράµµισε πως άλλο φιλελεύθερη κοινωνία
και άλλο κυνήγι µαγισσών. Αυτό ακριβώς έχουµε εδώ, κυνήγι µα-
γισσών.

Πέραν από τους κληρικούς, ένας από τους πιο σηµαντικούς
εν ζωή Έλληνες φιλοσόφους και τακτικός συνοµιλητής του Πρω-
θυπουργού, ο Στέλιος Ράµφος, βγήκε και τοποθετήθηκε εναντίον
του νοµοσχεδίου, υπογραµµίζοντας ότι τα παιδιά έχουν ανάγκη
από πατέρα και µάνα όχι από φροντιστές που τα αγαπάνε, και
ότι φιλελευθερισµός δεν σηµαίνει ότι µπορεί ο νοσοκόµος να
γίνει γιατρός επειδή φροντίζει και αγαπάει τον ασθενή. Οµοφο-
βικός και ο Ράµφος; 

Ύστερα, υπήρξαν και πολλά δηµόσια πρόσωπα από τον ευρύ-
τερο χώρο της Αριστεράς που πήραν αντίστοιχη θέση, όπως ο
προερχόµενος από τη ΔΗΜΑΡ και διατελέσας Υπουργός του ΣΥ-
ΡΙΖΑ Γιάννης Πανούσης. Ακραίος σεξιστής και ο Πανούσης; Τρε-
λαθήκαµε εντελώς; Ή µήπως τελικά έχει δίκιο ο, πράγµατι, πολύ
δηµοφιλής Δηµήτρης Σταρόβας που τον άκουσα να λέει προχθές
στην τηλεόραση ότι ζούµε πλέον το µπούλινγκ της αντίθετης
άποψης; Έχει δίκιο.

Εγώ δεν θα ψηφίσω, λοιπόν, το νοµοσχέδιο. Ακραίος κι εγώ
που έστειλα σιδηροδέσµια τη Χρυσή Αυγή στη δικαιοσύνη και
µπήκαν όλοι φυλακή όταν τότε διάφοροι –µη λέµε ονόµατα- Κεν-
τρώοι και Αριστεροί µε παρότρυναν να µην το κάνω και όταν κά-
ποιοι έκαναν πέντε χρόνια για να βρουν αίθουσα για να τους
δικάσουν; Ακραίος κι εγώ. 

Όταν τέτοια πρόσωπα, λοιπόν, υφίστανται τέτοιο µπούλινγκ,
φαντάζεστε τι µπορεί να συµβαίνει µε απλούς Βουλευτές γιατί
υπάρχει κανονικό µπούλινγκ. Έγιναν και σχετικά «φροντιστήρια»
µάλιστα, όπου µεταξύ άλλων ειπώθηκε ότι πρέπει να ψηφίσουν
το νοµοσχέδιο αυτό γιατί –λέει- ανήκουµε στη Δύση.

Επειδή εγώ πάλεψα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να ανή-
κουµε στη Δύση και το πλήρωσα πριν λίγα χρόνια, να σας πω ότι
δεν πρέπει να µπερδεύουµε τη Δύση µε τις παθογένειές της. Στη
Δύση υπάρχουν και χώρες που το απέρριψαν, όπως υπάρχουν
και χώρες που το ξανασκέφτονται. Στη Δύση, ακριβώς επειδή
είναι χώρος ελευθερίας ψηφίζονται διάφορα πράγµατα και κά-
ποια αναθεωρούνται στη συνέχεια. Ανθίζουν πολλά λουλούδια
και κάµποσα αγκάθια. Σε κάποιες χώρες της Δύσης κυριαρχεί το
woke culture, η κουλτούρα της αποδόµησης των πάντων, που
προκαλεί ήδη µεγάλες αναστατώσεις παντού και τάσεις για ανα-
θεώρηση. Είστε σίγουροι ότι θέλουµε να µιµηθούµε όλα όσα ψη-
φίζουν κάποιες χώρες της Δύσης; Ανήκω στη Δύση δεν σηµαίνει
ότι µαϊµουδίζω κάθε συρµό και κάθε µόδα που µας έρχεται.
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Εν πάση περιπτώσει, δεν είδα να γίνονται τα αντίστοιχα κοµ-
µατικά «φροντιστήρια» για το δηµογραφικό, για παράδειγµα,
όπως έγινε για τον γάµο των οµόφυλων ζευγαριών. Και λέω για
το δηµογραφικό, γιατί όλοι το ξέρουµε ότι αποτελεί, πράγµατι,
την κορυφαία απειλή για το έθνος µας. Ούτε είδαµε «φροντιστή-
ρια» για την παιδεία, όπου τώρα ανοιχτά µποϊκοτάρονται οι εξε-
τάσεις των φοιτητών από ακραίους, ούτε για την ασφάλεια ούτε
«φροντιστήρια» για το αγροτικό ούτε «φροντιστήρια» για την
εξωτερική πολιτική ούτε «φροντιστήρια» για την ακρίβεια.

Και το χειρότερο: Σε αυτά τα «φροντιστήρια» για το τωρινό νο-
µοσχέδιο έχουν µπερδευτεί οι ζυµώσεις µε τις πιέσεις και κά-
ποιες φορές µε ανεπίτρεπτες πιέσεις, εν όψει µάλιστα µιας
ψηφοφορίας, υποτίθεται, κατά συνείδηση. 

Και ύστερα, πέρα από τα «φροντιστήρια» τα δήθεν παραληρή-
µατα τους δήθεν οµοφοβικούς και το κυνήγι µαγισσών που γίνε-
ται, σας θυµίζω και κάτι ακόµα: Όλοι οι οµοφυλόφιλοι δεν
συµφωνούν πάντα µε τις απόψεις των ΛΟΑΤΚΙ. Ο ηθοποιός Χρή-
στος Σιµαρδάνης που, δυστυχώς, έφυγε από κοντά µας πριν λίγα
χρόνια έχει πει το εξής συγκλονιστικό: «Την ηµέρα του gay pride
µού ζήτησαν από ραδιοφωνικό σταθµό να µιλήσω, αλλά τους
είπα ότι δεν συµφωνώ. Κανείς δεν µπορεί να είναι περήφανος για
το τι κάνει στο κρεβάτι του. Περήφανος µπορεί να είσαι για χίλια
δυο άλλα πράγµατα. Θα µου άρεσε να νιώθω περήφανος για τον
εαυτό µου για κάποια ανθρώπινα χαρακτηριστικά µου. Δεν νιώθω
περήφανος που είµαι γκέι, ούτε εσύ πρέπει να νιώθεις περήφα-
νος που είσαι στρέιτ. Να είσαι περήφανος επειδή είσαι τίµιος,
καλός άνθρωπος ή καλός πατέρας». Πόσο διαφορετική είναι
αυτή η στάση από τις κακόγουστες ακρότητες που ακούµε συ-
νήθως!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µήπως ο γάµος των οµόφυλων
ζευγαριών είναι ένα µέτρο εκσυγχρονισµού των κοινωνιών που
πρέπει αναπόφευκτα να ακολουθήσουµε; Μην είστε τόσο σίγου-
ροι και µην είστε τόσο έτοιµοι να ακολουθήσετε οποιονδήποτε
συρµό ή µόδα.

Την απάντηση την έδωσε ο Στέλιος Ράµφος. Είπε: «Στην Ολ-
λανδία υπάρχουν σωµατεία παιδόφιλων που κάνουν οργανωµέ-
νες εκδροµές σε χώρες µε χαλαρά ήθη. Το ότι χώρες
προηγµένες οικονοµικά, όπως η Ολλανδία, έχουν θεσπίσει τέτοια
µέτρα δεν σηµαίνει ότι δεν κάνουν λάθη, οπότε δεν µπορούµε να
παίρνουµε τοις µετρητοίς ό,τι εκείνες αποφασίζουν. Και εκείνες
κάνουν µεγάλα λάθη».

Από την άλλη πλευρά όπως κατέθεσε στην ειδική επιτροπή της
Βουλής η καθηγήτρια Ψυχολογίας παιδιών και εφήβων κ. Προ-
κοπάκη, στις νοµοθετικές αποφάσεις πρέπει να είναι σαφές αν η
προτεραιότητα δίνεται στις διεκδικήσεις των ανηλίκων ή στο συµ-
φέρον των παιδιών, αλλιώς τέτοιες αποφάσεις οδηγούν σε αχαρ-
τογράφητα νερά. Πάντως δεν µπορούµε να πειραµατιζόµαστε
σε βάρος αθώων παιδιών, κάποιες φορές µάλιστα να πειραµατι-
ζόµαστε µε τις ψυχές αγέννητων παιδιών γιατί τα παιδιά δεν είναι
πειραµατόζωα. Ας ξέρουµε, λοιπόν, τι ψηφίζουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που µας ζητείται να ψηφί-
σουµε σήµερα, άµεσα αφορά ελάχιστους, αλλά οι ουσιαστικές
του επιπτώσεις θίγουν τους πάντες. Το νοµοσχέδιο αυτό ανοίγει
διάπλατα την πόρτα να γίνουν µελλοντικά πράγµατα που η πλει-
οψηφία της ελληνικής κοινωνίας δεν τα επιθυµεί αλλά θα συµ-
βούν και το νοµοσχέδιο αυτό τα διευκολύνει να συµβούν. Αν το
ψηφίσετε, θα στείλετε ένα µήνυµα στην κοινωνία το οποίο δεν
θα τη φέρει πιο κοντά στους εκπροσώπους της. Θα την αποµα-
κρύνει και θα την απογοητεύσει. Πιστέψτε µε δεν το θέλετε αυτό.
Κοιτάξτε τι γίνεται στις άλλες δυτικές φιλελεύθερες κοινωνίες.
Πολώνονται επικίνδυνα και ωθούνται στα άκρα όσο ποτέ στο πα-
ρελθόν χάνοντας την εµπιστοσύνη τους σε αυτούς που τους εκ-
προσωπούν. Την ώρα αυτή εµείς αντί να ανακόψουµε τον δρόµο
στα άκρα, αγριεύουµε τους Έλληνες πολίτες.

Είναι δικό µας χρέος σε αυτήν εδώ την Αίθουσα να ξεχωρί-
ζουµε τι είναι αληθινός εκσυγχρονισµός και τι είναι απλώς µια
εφήµερη επικίνδυνη µόδα, τι είναι µάχη ιδεών και τι είναι ιδεολη-
πτική εµµονή, τι είναι συµπεριληπτικότητα και τι είναι βίαιη επι-
βολή των απόψεων µιας µειοψηφίας στην κοινωνία, τι είναι
αληθινό δικαίωµα και τι είναι καταχρηστικός δικαιωµατισµός, τι
είναι η Δύση και τι είναι οι παθογένειες της Δύσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το 1977 µέσα σε αυτήν τη
Βουλή έχω δει πολλές ιδεοληψίες που εµφανίστηκαν ως προ-
οδευτικές τοµές και µετά απέτυχαν ή χρεοκόπησαν ή ξεχάστη-
καν. Σε όλα αυτά τα χρόνια είδα πολλά, αλλά ποτέ δεν είδα ένα
τόσο ζοφερό τοπίο για τη Δύση συνολικότερα όπως το ζούµε σή-
µερα, τόσο ζοφερό για την ίδια την Ευρώπη στην οποία πι-
στεύουµε και τόσο τραυµατικό για τις αρχές της φιλελεύθερης
δηµοκρατίας τις οποίες η παράταξή µας υπηρετεί. Αναλογιστείτε
τα αυτά, γιατί καθώς διολισθαίνουµε σιγά-σιγά στο λεγόµενο
woke culture, σε αυτές τις θεωρίες αποδόµησης των πάντων,
αποδόµησης των συνόρων, αποδόµησης της οικογένειας, απο-
δόµησης των συλλογικών µας ταυτοτήτων και πατρίδων, ξέρετε
πού οδηγούµε τον κόσµο; Τον οδηγούµε στον απόλυτο κυνισµό,
τον στρέφουµε εναντίον µας και στέλνουµε πολλούς στους εχ-
θρούς των φιλελεύθερων αξιών.

Κύριοι της Κυβέρνησης, δεν κάνετε έτσι στροφή στο κέντρο.
Δεν είναι κέντρο η ανατροπή της οικογένειας. Δεν είναι κέντρο η
κατάργηση της µάνας και του πατέρα. Δεν είναι φιλελευθερισµός
να δίνονται παιδιά προς τεκνοθεσία σε κοινόβια. Δεν είναι προ-
οδευτισµός οι πολυγονεϊκές οικογένειες. Δεν είναι εκσυγχρονι-
σµός η θεωρία των 69 φύλων. Δεν είναι προαγωγή του πολι-
τισµού να διαβάζουν παραµύθια drag queens σε παιδάκια του
δηµοτικού ή του νηπιαγωγείου. Δεν είναι µεταρρύθµιση η προ-
σχώρηση στην κουλτούρα της αποδόµησης των πάντων στο
woke culture. 

Αυτά όλα δεν έχουν καµµία σχέση µε όσα πιστεύει η συντρι-
πτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού. Το σηµαντικότερο: όλα
αυτά δεν έχουν καµµία σχέση µε την παράταξή µας και µε τις
ιδέες µας που είναι φιλελεύθερες, είναι πατριωτικές, είναι ευρω-
παϊκές, είναι δυτικές αλλά δεν µιµούνται την κάθε ακρότητα που
µας έρχεται απ’ έξω. Δεν ενώνεται έτσι ο ελληνικός λαός. Δεν
ενισχύεται έτσι η ενότητα του έθνους µας προσχωρώντας σε
θολές ιδεοληψίες και σε έναν πολύ επικίνδυνο δικαιωµατισµό.
Μην ξεχνάµε ότι και η Συνθήκη των Πρεσπών που πέρασε επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ, πέρασε επί ΣΥΡΙΖΑ αλλά µε τον ελληνικό λαό απέναντι. Και
σήµερα να θυµίσω στο Σώµα από την τότε πλειοψηφία της Βου-
λής βρίσκονται εδώ µόνο δεκαεπτά Βουλευτές. Δεν πρέπει, λοι-
πόν, να χάσουµε την επαφή µας µε την πραγµατικότητα. Δεν
πρέπει να χάσουµε την επαφή µας µε τον κόσµο της παράταξής
µας. Δεν πρέπει να σπρώξουµε την κοινωνία στα άκρα

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ ήθελα απλώς να τα σκε-
φθείτε όλα αυτά. Η ψήφος σας σήµερα ακουµπάει όχι µόνο τη
δική σας συνείδηση. Ακουµπάει τη συνείδηση, την ψυχή και τις
αγωνίες ολόκληρου του ελληνικού λαού. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Σαµαρά. 
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά

θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση αφού ενηµερώθηκαν
για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λει-
τουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», πενήντα τέσσερις µαθήτριες
και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυ-
µνάσιο Ηγουµενίτσας. 

Σας καλωσορίζουµε.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Πριν περάσουµε στον κατάλογο οµιλητών ζήτησε να κάνει µία
παρέµβαση ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστε-
ράς, ο κ. Ηλιόπουλος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Σκέρτσο, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, θα µπο-
ρούσα να σας πω καλά ξεµπερδέµατα. Αλλά δεν θα πω καλά ξεµ-
περδέµατα. Και δεν θα πω καλά ξεµπερδέµατα, γιατί δεν
φοβάµαι για τη συνοχή της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτό που ακού-
σαµε πριν λίγο είναι η ψυχή της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι αυτά
τα οποία πιστεύετε. Είναι αυτά τα οποία είχατε υλοποιήσει και
είναι ο λόγος για τον οποίο ήσασταν και παραµένετε ο βασικός
χορηγός της άκρας δεξιάς στη χώρα. Σας θύµισε ο κ. Σαµαράς
ότι µόλις τέσσερις στους εβδοµήντα πέντε είχατε ψηφίσει το νο-
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µοσχέδιο για την αναδοχή. Σας είπε ψεύτες και απατεώνες και
ούτε που ιδρώσατε. Γιατί αυτό που φέρνετε σήµερα δεν το πι-
στεύετε. Αν το πιστεύατε δεν θα ανεχόσασταν αυτόν τον λόγο
µέσα στην παράταξη, δεν θα ανεχόσασταν να έχετε κεντρικό
Υπουργό να χαρακτηρίζει το νοµοσχέδιο αντισυνταγµατικό. Τα
ανέχεστε όλα αυτά γιατί ξέρετε ότι αυτή είναι η καρδιά της πα-
ράταξης. 

Και εδώ κάνετε έναν τακτικισµό. Θα έρθω στον τακτικισµό.
Πριν έρθω σε αυτό όµως πρέπει να κάνω µία αναφορά στο ποιος
υφίσταται µπούλινγκ και ποια είναι η άλλη άποψη που υφίσταται
µπούλινγκ. Πρώτα απ’ όλα ήδη στα κυβερνητικά έδρανα έχουµε
ένα στέλεχος της Κυβέρνησης που πρόσφατα χαρακτήρισε Ευ-
ρωβουλευτές της χώρας που ψήφισαν κόντρα, «ανθέλληνες».
Είστε µια Κυβέρνηση η οποία είχατε χαρακτηρίσει πολιτικά στε-
λέχη της Αντιπολίτευσης ύποπτα για τα εθνικά τους φρονήµατα.
Άρα, είστε µία παράταξη η οποία έχετε όλο το οπλοστάσιο της
µετεµφυλιακής δεξιάς. Και γι’ αυτόν τον λόγο ο Αντώνης Σαµα-
ράς είναι η ψυχή σας. 

Αλλά για να βάζουµε κάποια όρια, µπούλινγκ δέχονται τα παι-
διά τα οποία είναι από ΛΟΑΤΚΙ οικογένειες και πηγαίνουν στο
σχολείο και αντιµετωπίζουν κακοποιητικές συµπεριφορές. Μπού-
λινγκ είναι ο κακοποιητικός λόγος που ακούµε όλες αυτές τις
µέρες στη Βουλή και ακούσαµε και πριν λίγο από τον κ. Σαµαρά.
Εσείς ανέχεστε αυτόν τον κακοποιητικό λόγο µέσα στην παρά-
ταξή σας. Αν θέλετε να µιλήσουµε πραγµατικά για κακοποίηση
να µιλήσουµε και για δολοφονίες και να θυµίσουµε τον Ζακ Κω-
στόπουλο και όλο τον κακοποιητικό οχετό που ακούστηκε και
µετά τη δολοφονία αυτού του ανθρώπου χωρίς κανένας από την
παράταξή σας να ιδρώσει ή να κάνει τίποτα γι’ αυτό. Υπενθυµίζω
απλά ότι η δηµοτική σας αρχή στην Αθήνα είχε αρνηθεί ακόµα
και να µπει ένα σηµείο µνήµης για τη µνήµη αυτής της άγριας
δολοφονίας. 

Γιατί το φέρνετε, λοιπόν, αφού δεν το πιστεύετε; Γιατί τρώτε
ξύλο για το κράτος δικαίου. Το απέδειξε ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης. Τι είπε όταν µίλησε; «Τι µας λέτε τώρα για το κράτος δι-
καίου;» Παραδέχτηκε ότι έφερε το νοµοσχέδιο όχι γιατί το
πιστεύει αλλά γιατί πρέπει να βρείτε µία απάντηση στο κράτος
δικαίου. Αν µας ρωτάτε τι σας λέµε για το κράτος δικαίου επι-
τρέψτε µου να σας απαντήσω µε µία ερώτηση. Πόσα χρόνια θα
χρειαστεί για να καλέσει η ανεξάρτητη ελληνική δικαιοσύνη τον
κ. Δηµητριάδη για τις υποκλοπές; Πείτε µας αυτό να σας πούµε
για το κράτος δικαίου. Πόσα χρόνια θα χρειαστεί το µισό σας
Υπουργικό Συµβούλιο το οποίο το παρακολουθούσε, είτε η ΕΥΠ
είτε το «Predator», να βρει το θάρρος να υπερασπιστεί τον εαυτό
του; Πείτε µας γι’ αυτό και θα σας πούµε για το κράτος δικαίου. 

Ο κ. Σαµαράς συµφωνεί µε τον κ. Μητσοτάκη και έρχοµαι στο
ζήτηµα της παρενθεσίας. Σας ενώνει η παρενθεσία. Τα ίδια που
είπε ο κ. Σαµαράς είχε πει και ο κ. Μητσοτάκης. Μην ανησυχείτε.
Σας ενώνει όµως και η υποκρισία για την παρενθεσία. Και σας ενώ-
νει η υποκρισία γιατί εσείς ήσασταν που το 2014 ξηλώσατε το νο-
µοθετικό πλαίσιο, βγάλατε τον περιορισµό για µόνιµους κατοίκους
της Ελλάδας για να κάνετε τη χώρα τουριστικό προορισµό στον
ιατρικό τουρισµό ανοίγοντας την πόρτα στα κυκλώµατα. 

Ο κ. Σαµαράς όµως έχει σε κάτι δίκιο και αυτό του το δίνω. Και
το λέω για να το ακούσουν καλά οι Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας. Έχει δίκιο ότι παρά το µισό βήµα που κάνετε σήµερα, ο
κόσµος από τον οποίο στερείτε δικαιώµατα και τον ταλαιπωρείτε
θα πάει στα δικαστήρια και θα κερδίσει στα δικαστήρια. Θα τον
κερδίσει αυτό τον αγώνα. Και το µισό βήµα που κάνετε εσείς σή-
µερα θα γίνει ολόκληρο πάρα πολύ γρήγορα.

Κλείνω µε το εξής. Είπε ο κ. Σαµαράς ότι δεν υπάρχει καµµία
κοινωνική πίεση για να έρθει αυτό το νοµοσχέδιο. Το εµφανίζετε
κι εσείς σαν να είναι κάποια δικιά σας πρωτοβουλία γιατί είστε
πάρα πολύ φιλελεύθεροι. Πάρα πολύ φιλελεύθεροι. Θα το δούµε
και στους Ποινικούς Κώδικες που θα φέρετε την άλλη βδοµάδα
που είναι λίγο πιο ελαστικοί από την Ιερά Εξέταση. Λίγο, όχι
πολύ. Αυτό το νοµοσχέδιο, το λέµε από την πρώτη µέρα και θα
συνεχίσουµε να το λέµε, το χρωστάµε στους χιλιάδες ανθρώ-
πους, στα χιλιάδες άτοµα που διεκδικούν την ισότητα όλα αυτά
τα χρόνια κόντρα στις πολιτικές σας, κόντρα στους αποκλει-
σµούς, κόντρα στην επιλογή σας να µην ψηφίζατε ούτε το σύµ-

φωνο συµβίωσης ούτε την ταυτότητα φύλου τότε που ψάχνετε
εξωγήινους στον Υµηττό ούτε την αναδοχή. Το χρωστάµε στα χι-
λιάδες άτοµα που έχουν µετατρέψει το pride σε µία γιορτή αγά-
πης και διεκδίκησης. Είναι δικιά τους νίκη. Κι αυτή τη νίκη θα τη
χαρούν και τίποτα από αυτά που κάνετε εδώ µέσα και τίποτα από
αυτά που ακούγονται εδώ µέσα δεν µπορεί να λερώσει αυτή τη
νίκη. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας, κ. Κωνσταντοπούλου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έχω ένα όνειρο ότι µια µέρα τα παιδιά εκείνων που µί-
λησαν σήµερα και χθες εναντίον του νοµοσχεδίου και τα παιδιά
εκείνων που το υπερασπίστηκαν θα ζουν στη χώρα µας, στην Ελ-
λάδα µας, αδελφωµένα. Σε µια κοινωνία συµπεριληπτική, σε µια
χώρα, πραγµατικά, ελεύθερη χωρίς διακρίσεις. 

Έχω ένα όνειρο ότι µια µέρα τα παιδιά των ετερόφυλων ζευ-
γαριών, των µονογονεϊκών οικογενειών, των χωρισµένων γονιών,
όπως είµαι εγώ, τα υιοθετηµένα παιδιά, τα παιδιά των οµόφυλων
ζευγαριών, τα παιδιά των διεµφυλικών γονέων, θα ζουν µονια-
σµένα στη χώρα µας, στην Ελλάδα µας, σε µια χώρα χωρίς δια-
κρίσεις.

Έχω ένα όνειρο ότι στη Βουλή εδώ δεν θα είναι πια ανεκτές οι
διακρίσεις, ο λόγος µίσους, ο µισανθρωπισµός, ο µισογυνισµός,
η οµοφοβία, η τρανσφοβία, ο ρατσισµός, η κάθε είδους διάκριση.
Έχω ένα όνειρο ότι η Βουλή αυτή που σήµερα είµαι η µόνη γυ-
ναίκα πολιτική Αρχηγός, µε µία µόνον Αντιπρόεδρο Βουλής, µε
ελάχιστες γυναίκες Υπουργούς, αυτή η Βουλή που σήµερα έχει
µόνο λευκούς Βουλευτές, δεν έχει κανένα άτοµο µε αναπηρία,
κωφό ή βαρήκοο, αυτή η Βουλή που ο Βουλευτής µας ο Σπύρος
Μπιµπίλας στοχοποιήθηκε ακόµη και από κυβερνητικό στέλεχος
για τον σεξουαλικό του προσανατολισµό, αυτή η Βουλή που η κ.
Ζαχαράκη, η Υπουργός, στοχοποιήθηκε για την οικογενειακή της
κατάσταση γιατί είναι µια νέα γυναίκα που δεν έχει επιλέξει τον
γάµο και την τεκνοποιία ή δεν της έχει συµβεί, θα γίνει κάποτε
µια πολύχρωµη, συµπεριληπτική Βουλή, όπου δεν θα είναι δα-
κτυλοδεικτούµενοι οι Βουλευτές καµµιάς κοινωνικής κατηγορίας,
ούτε οι κωφοί και ανάπηροι ούτε οι οµοφυλόφιλοι ούτε οι διεµ-
φυλικοί και διεµφυλικές. Θα είναι µια Βουλή ανεκτική, µια Βουλή,
πραγµατικά, δηµοκρατική. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Έχω ένα όνειρο ότι η χώρα µας θα γίνει κάποτε το κοινωνικό
κράτος δικαίου που αξίζουµε, µε ισότητα, µε ισότητα, µε ισότητα,
µε δικαιώµατα, µε δικαιοσύνη, µε ίσα δικαιώµατα για όλους τους
ανθρώπους. Όλοι οι άνθρωποι ίσα δικαιώµατα. Ίσα δικαιώµατα
για όλους τους ανθρώπους. Αυτές οι λέξεις αποτελούν και την
απάντηση σε όλα τα δήθεν σύνθετα ζητήµατα που τέθηκαν στη
διάρκεια της συζήτησης.

Κι αν σας ξενίζει ότι µιλάω εδώ στη Βουλή για όνειρα, ξέρετε
ότι κάθε απελευθέρωση συλλογική ή προσωπική από ένα όνειρο
ξεκίνησε για την ελευθερία, για τα δικαιώµατα, για την ισότητα.
Με το όνειρο µιας ανεξάρτητης πατρίδας επαναστάτησαν οι πρό-
γονοί µας πριν από διακόσια και πλέον χρόνια, µε το όνειρο της
ελευθερίας από την καταπίεση επαναστάτησαν οι Γάλλοι πολί-
τες, οι καταπιεσµένοι, πριν από δυόµισι αιώνες, κατά της µοναρ-
χίας. 

Ξέρετε, όταν άκουγα κάποιους εδώ να προτείνουν στα οµό-
φυλα ζευγάρια ή στα διεµφυλικά άτοµα για τα παιδιά τους ότι
ξέρετε υπάρχουν και άλλες λύσεις, δεν είναι ότι χρειάζεται ούτε
να κάνετε γάµο ούτε να κάνετε τεκνοθεσία, µπορείτε να κάνετε
σύµφωνο συµβίωσης, µπορείτε να κάνετε -τι είπε ο κ. Κουτσούµ-
πας- επιτροπεία λέει- για τα παιδιά, µπορούν να κάνουν διαθήκες.
Φαντάζοµαι ότι αυτό εννοούσε. Όταν τα άκουγα, λοιπόν, αυτά
σκεφτόµουν και τη Μαρία Αντουανέτα που πρότεινε παντεσπάνι
σε εκείνους που διεκδικούσαν το ψωµί τους. 

Εµείς µιλάµε για ανθρώπινες ζωές. Εµείς µιλάµε για ανθρώπι-
νες ζωές. Αυτό το νοµοσχέδιο είναι για τις ανθρώπινες ζωές και
τα όνειρα των ανθρώπων είναι πάντα για τον άνθρωπο. Με το
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όνειρο της ελευθερίας κατέκτησαν την ελευθερία τους οι σκλά-
βοι στην Αµερική. Με το όνειρο της δηµοκρατίας στην Ελλάδα
έγινε ο αντιδικτατορικό αγώνας. Με το όνειρο της πραγµατικής
ισότητας άνθρωποι πήραν πάνω τους το κόστος του αγώνα. 

Ένας τέτοιος άνθρωπος που πήρε πάνω του το κόστος του
αγώνα ήταν Μάρτιν Λούθερ Κινγκ, που µίλησε για το όνειρό του
σε αυτήν την ιστορική οµιλία του στις 28 Αυγούστου του 1963
στην πορεία στην Ουάσιγκτον. Μίλησε για το όνειρό του για ισό-
τητα. Μίλησε για το όνειρό του για τα παιδιά. Μίλησε µε αγάπη
πάνω απ’ όλα για την ελευθερία και τα ανθρώπινα δικαιώµατα,
για τον άνθρωπο. Ο Μάρτιν Λούθερ Κινγκ δολοφονήθηκε όπως
και πολλοί άνθρωποι που έχουν µιλήσει για την αγάπη, για τον
άνθρωπο, για την ελευθερία. Και ο Χριστός σταυρώθηκε. Και ο
Τζον Λένον δολοφονήθηκε. Τα όνειρα, όµως, δεν δολοφονούνται.
Γιατί µπολιάζουν την ανθρώπινη και την κοινωνική συνείδηση.

Κι έτσι αυτό για το οποίο µάζεψε τις δυνάµεις της η σαραντα-
δυάχρονη Ρόζα Παρκς την 1 Δεκεµβρίου του 1955, αυτή η µαύρη
γυναίκα που αρνήθηκε να σηκωθεί για να καθίσει ένας λευκός
στο λεωφορείο, τότε που στην Αµερική της κατάργησης, υποτί-
θεται, της δουλείας οι µαύροι άνθρωποι οι έγχρωµοι ήταν υπο-
χρεωµένοι να κάθονται χωριστά στο λεωφορείο ή ήταν
υποχρεωµένοι να χρησιµοποιούν χωριστές τουαλέτες, τα παιδιά
τους πήγαιναν σε χωριστά σχολεία και δεν είχαν ίσα δικαιώµατα,
αυτή, λοιπόν, η σαρανταδυάχρονη γυναίκα που αρνήθηκε να ση-
κωθεί για να κάτσει ο λευκός άνδρας, σίγουρα είχε το όνειρο της
ελευθερίας, σίγουρα µάζεψε τις δυνάµεις της ξέροντας ότι θα
συλληφθεί όπως και συνελήφθη. Ενέπνευσε, όµως, τους αγώνες
των ατοµικών δικαιωµάτων που λίγο λίγο και µε αγώνες άλλων
και µε θυσίες άλλων κατακτήθηκαν.

Το όνειρο για ισότητα, κυρίες και κύριοι, δηµιούργησε διαχρο-
νικά µόνο καλά για την ανθρωπότητα. Το όνειρο για την ισότητα
οδήγησε σε συµφιλίωση, οδήγησε σε ευηµερία. Γιατί όταν συζη-
τάτε για τους άλλους ανθρώπους και όταν συζητάτε για τα παι-
διά των άλλων και για όλες και όλους που σκέφτονται ότι αυτό
το νοµοσχέδιο δεν τους αφορά και δεν µας αφορά, θα πρέπει να
έχουµε βαθιά συνείδηση ότι όταν οι γύρω µας είναι δυστυχισµέ-
νοι δεν µπορούµε εµείς να ευτυχούµε. 

Όταν τα παιδιά των συνανθρώπων µας είναι δυστυχισµένα, κα-
ταπιεσµένα, περιχαρακωµένα, ούτε τα δικά µας παιδιά µπορούν
να ευτυχούν. Και όταν δεν υπάρχει συναντίληψη ότι είµαστε όλοι
άνθρωποι, τότε παράγονται αυτά που διαχρονικά παρήγαγε ο
ιδεασµός και όχι η άποψη, ο ιδεασµός που επικράτησε πάρα πολ-
λές φορές ότι δεν έχουµε όλοι τα ίδια δικαιώµατα. Αυτός ο ιδε-
ασµός ότι δεν είµαστε όλοι ίσοι και ότι δεν έχουµε όλοι ίσα
δικαιώµατα, διαχρονικά στην ιστορία της ανθρωπότητας, παρή-
γαγε καταπίεση, δυστυχία, στρατόπεδα συγκέντρωσης, ολοκαυ-
τώµατα, το ολοκαύτωµα του Χίτλερ, γενοκτονίες, απαρτχάιντ,
ρατσισµό. Και σήµερα ακόµη αυτός ο ιδεασµός αυτά παράγει.

Θέλω να πω στον κ. Σαµαρά, που πριν από λίγο είπε ότι δεν
υπάρχει Αντιπολίτευση -και µάλλον δεν µας παρακολουθεί-, ότι
σε αυτήν τη Βουλή υπάρχει Αντιπολίτευση και λέγεται Πλεύση
Ελευθερίας. Είναι το µόνο κόµµα και η µόνη Κοινοβουλευτική
Οµάδα που ψηφίζει χωρίς κανέναν αστερίσκο και χωρίς καµµία
δεύτερη σκέψη το νοµοσχέδιο. Όλοι µας οι Βουλευτές και όλες
µας οι Βουλευτές ψηφίζουν το νοµοσχέδιο. Ήµουν και είµαι η
πολιτική Αρχηγός που είµαι εδώ σε όλες τις συζητήσεις, από την
επιτροπή µέχρι αυτήν την ώρα για να στηρίξω αυτό το νοµοσχέ-
διο που η Κοινοβουλευτική οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας δεν το
στηρίζει ολόκληρη. Είµαι εδώ ασκώντας αντιπολίτευση, ασκών-
τας ταυτόχρονα την υποχρέωση µου, την υποχρέωσή µας, να
πιέσουµε την Κυβέρνηση και να πείσουµε την Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας ότι πρέπει να το ψηφίσει αυτό το
νοµοσχέδιο. Δεν πρέπει να παρεκκλίνει από την αρχή της ισότη-
τας ούτε να ενδώσει στην αντίληψη ότι είναι θέµα συνείδησης τα
δικαιώµατα των άλλων ανθρώπων.

Η συζήτηση που έγινε όλο το προηγούµενο διάστηµα µε ορο-
λογία ακατάληπτη, µε σκόπιµες συγχύσεις, µε αντιεπιστηµονι-
κούς επιστηµονισµούς, ήταν µια συζήτηση που κατάφερε
-δυστυχώς- αυτό το οποίο δεν πρέπει να γίνει και που εµείς στην
Πλεύση Ελευθερίας θα παλέψουµε για να µην επικρατήσει. Κα-
ταφέρατε, κυρίες και κύριοι, εσείς που καταφερθήκατε εναντίον

του νοµοσχεδίου, να µπερδέψετε την κοινωνία, να τη διχάσετε,
να τη φοβίσετε, να την τροµάξετε, ενώ αυτό το νοµοσχέδιο δεν
έχει τίποτε το τροµακτικό. Αυτό το νοµοσχέδιο αφορά απλώς αν-
θρώπους. Ούτε πρόκειται να γίνουν φάρµες παραγωγής µωρών
που θα τα διαθέτουν σε οµόφυλα ζευγάρια ούτε πρόκειται να
γίνει οτιδήποτε από όλα αυτά τα τερατώδη που περιγράφηκαν.

Ξέρετε, η καλύτερη απάντηση που δόθηκε στο αν είναι καλοί
γονείς οι οµοφυλόφιλοι γονείς, αν είναι καλά ζευγάρια τα γκέι,
τα οµόφυλα, τα διεµφυλικά ζευγάρια, ήταν η απάντηση που δό-
θηκε στην ακρόαση των φορέων. Έγινε λόγος για ανθρώπους
που έχουν δώσει µάχη στο παρελθόν για τα δικαιώµατα και µνη-
µονεύθηκαν -πολύ σωστά- δύο άνθρωποι που έχουν δώσει µάχη
για τα δικαιώµατα, η Μαρίνα Γαλανού που κάποτε την είχα προ-
σκαλέσει και στην ακρόαση φορέων εδώ στη Βουλή, Πρόεδρος
του Σωµατείου Διεµφυλικών εκείνη την περίοδο, ο Ζακ Κωστό-
πουλος που δολοφονήθηκε άγρια µε συµµετοχή αστυνοµικών οι
οποίοι αθωώθηκαν. Είναι σηµαντικό να τους θυµόµαστε. Αλλά θα
µου επιτρέψετε να πω ότι είναι εξίσου σηµαντικό να τιµάµε τους
ανθρώπους που δίνουν και σήµερα τη µάχη αυτή, γιατί αυτό το
νοµοσχέδιο δεν θα είχε κατατεθεί και αυτή η συζήτηση δεν θα
γινόταν αν κάποιοι άνθρωποι και σήµερα δεν συνέχιζαν θαρρετά
να διεκδικούν το αυτονόητο.

Θέλω, λοιπόν, να µνηµονεύσω τους ανθρώπους -γιατί αυτή
ήταν η καλύτερη απάντηση- που ήρθαν στην ακρόαση φορέων
ή µίλησαν στην ακρόαση φορέων στην Επιτροπή Δηµόσιας Διοί-
κησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης, γιατί τους αξίζουν τα
εύσηµα. Ήρθαν µέσα σε όλον αυτόν τον τυφώνα των αντιδρά-
σεων να πουν το αυτονόητο. Υπήρχαν άνθρωποι της επιστηµονι-
κής κοινότητας και άνθρωποι της κοινότητας ΛΟΑΤΚΙ. Υπήρχαν
άνθρωποι που έχουν δώσει µάχες -και δίνουν µάχες- όχι µόνο
συλλογικές αλλά και προσωπικές και αυτούς θέλω να τιµήσω
µνηµονεύοντας τους για την επιστηµονική θέση που πήραν οι
επιστήµονες, για τη νοµική θέση που πήραν οι νοµικοί, για την
ανθρώπινη µαχητική θέση που πήραν όλοι.

Ήρθε η Κατερίνα Χαροκόπου, από την Εθνική Επιτροπή για τα
Δικαιώµατα του Ανθρώπου, η Ελένη Μαραβέλια, µέλος στο Ευ-
ρωπαϊκό Δίκτυο Οργανώσεων ΛΟΑΤΚΙ Οικογενειών NELFA, που
µας µίλησε διαδικτυακά, η Στέλλα Μπελιά, Πρόεδρος της οργά-
νωσης «Οικογένειες Ουράνιο Τόξο» εκπροσωπώντας και το «Πο-
λύχρωµο Σχολείο», η Κατερίνα Τρίµµη, επίσης από το «Ουράνιο
Τόξο», η Άννα Απέργη, Πρόεδρος του Σωµατείου Υποστήριξης
Διεµφυλικών και µέλος της Εθνικής Επιτροπής Δικαιωµάτων του
Ανθρώπου, ο Κίµων Μελικέρτης και η Εκάτη Ρούσου, επίσης από
το Σωµατείο Υποστήριξης Διεµφυλικών, ο Βασίλης Παντελεήµων
Μποζίκας, Πρόεδρος της Ελληνικής Ψυχιατρικής Εταιρείας που
µας µίλησε διαδικτυακά, ο Εµµανουήλ Τσαλαµανιός Πρόεδρος
της Ψυχιατρικής Εταιρείας Ελλάδας και η Κωνσταντίνα Μαγ-
κλάρα, Γενική Γραµµατέας της Παιδοψυχιατρικής Εταιρείας Ελ-
λάδας, ο Συνήγορος του Πολίτη, ο κ. Ανδρέας Ποττάκης, ο
Νικόλαος Μακρής, ο Πρόεδρος της Ελληνικής Ψυχολογικής
Εταιρείας, η Χριστίνα Κανακά, η Πρόεδρος του Ινστιτούτου
Υγείας του Παιδιού, ο Μενέλαος Θεοδωρουλάκης, Πρόεδρος
της Οµοσπονδίας Φορέων Ψυχοκοινωνικής Αποκατάστασης
ΑΡΓΩ, ο Σταµάτης Άνθης, µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου του
EGALITE, ο Χρήστος Δηµόπουλος, Διευθυντής του Ελληνικού
Τµήµατος της Διεθνούς Αµνηστίας και η Δέσποινα Παρασκευά -
Βελουδογιάννη, υπεύθυνη εκστρατειών, η Έλενα - Όλγα Χρη-
στίδη, επιστηµονική υπεύθυνη του φορέα «Orlando LGBT+» και
η Νάνσυ Παπαθανασίου επίσης από τον ίδιο φορέα, ο Δηµήτρης
Τσεκούρας, Αντιπρόεδρος του Σωµατείου «Rainbow Seniors» και
ο Σεραφείµ Αγραφιώτης, µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου του
Σωµατείου «Rainbow Seniors», η Κλεονίκη Γιαννακοπούλου και
η Ελένη Μιχαλοπούλου από την οµάδα «Υπερήφανοι Γονείς», ο
Απόστολος Καραµπαΐρης, εκπρόσωπος του Thessaloniki Pride.

Καταθέτω στα Πρακτικά τον κατάλογο των ανθρώπων αυτών
που πήραν θαρρετά τη θέση ευθύνης και κατέθεσαν υποµνήµατα
-τα οποία καταθέτω όλα στα Πρακτικά αυτής της συζήτησης- και
µας είπαν και εκείνα τα οποία κάποιοι δεν θέλουν να ακουστούν.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
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Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Θα αναφέρω κάποιες λίγες περικοπές, γιατί θεωρώ σηµαντι-
κές να ακουστούν σε αυτή την Αίθουσα. 

Η Ελένη Μαραβέλια που µεγαλώνει τα παιδιά της µαζί µε την
σύζυγο της στην Ισπανία εκτός από όλα τα άλλα που είπε: «Εγώ
προσωπικά ζω στην Ισπανία µε τη σύζυγό µου και µε τις δύο
κόρες µας. Είµαι η σύζυγός της Κέιτ, η µαµά της Φραντσέσκας
και της Αλεξάνδρας αλλά είµαι και η κόρη του Κούλη και της
Δώρας, είµαι η αδελφή της Έλλης, είµαι η ανιψιά του Τάκη και
της Χριστίνας, είµαι η θεία της Δωροθέας και του Κωνσταντίνου.
Θα µπορούσα να είµαι δική σας συγγενής, φίλη σας ή και γειτό-
νισσα σας. Αύριο, µεθαύριο µπορεί να γίνω και συµπεθέρα σας.
Πώς µπορείτε µε το χέρι στην καρδιά να αρνείστε σε εµένα και
την οικογένειά µου ίσα δικαιώµατα; Γιατί πρέπει η πατρίδα µου
να αντιµετωπίζει εµένα και τα παιδιά µου ως πολίτες δεύτερης
κατηγορίας;». 

Ο κ. Μποζίκας, Πρόεδρος της Ελληνικής Ψυχιατρικής Εται-
ρείας, είπε απερίφραστα -θα τα καταθέσω όλα αυτά στα Πρα-
κτικά- «Δεν αναφέρεται στη βιβλιογραφία και στην έρευνα ότι
µέσα σε αυτές τις αντιξοότητες που µπορεί ένα παιδί να αντιµε-
τωπίζει είναι και το να µεγαλώνεις µε γονείς του ίδιου φύλου.
Αυτό που προάγει την ψυχική υγεία και νοµίζω είναι σαφές σε
όλους µας είναι η αγάπη και η φροντίδα. Η παραµονή ενός παι-
διού σε ένα ίδρυµα, όσο καλό και αν είναι το ίδρυµα, είναι κακο-
ποίηση από µόνο του. Δεν µπορούµε, λοιπόν, να στερούµε από
παιδιά τη δυνατότητα να βρεθούν σε ένα περιβάλλον όπως πε-
ριέγραψα προηγούµενα» και µιλάει και η επιστήµη για την αξία
της αγάπης. 

Καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Αυτής εδώ της συζήτησης ήταν απερίφραστες οι τοποθετή-
σεις και των ψυχολόγων και όλων των επιστηµόνων τέτοιες που
καταρρίπτουν µε τρόπο εκκωφαντικό ό,τι άλλο ακούστηκε. 

Θα καταθέσω επίσης στα Πρακτικά αυτό το ηµερολόγιο που
έφτιαξαν οι γονείς του «Ουράνιου Τόξου», για να δούµε αν είναι
καλοί γονείς. Έφτιαξαν ένα ηµερολόγιο, λοιπόν, για τα παιδιά
τους για το 2024. Και λέει το ηµερολόγιο µε ζωγραφιές παιδικές:
«Αγαπηµένε µου, Άγιε Βασίλη, για το 2024 θέλω κάτι απλό. Το
έχουν κι άλλα παιδιά. Δεν είναι ακριβό αλλά έχει αξία. Θέλω και
ο δεύτερος γονιός µου να µπορεί να µε συνοδεύσει στο νοσοκο-
µείο αν χτυπήσω ή αρρωστήσω. Θέλω και ο δεύτερος γονιός µου
να µπορεί να µε πάρει από το σχολείο, όταν σχολάω. Θέλω να
µη χρειάζεται εξουσιοδότηση ο δεύτερος γονιός µου για να τα-
ξιδέψουµε µαζί. Θέλω στα επίσηµα χαρτιά µου να γράψεις το
όνοµά του και ότι είναι γονιός µου. Άκουσα στα κρυφά πως αν
χάσω τον ένα µου γονιό θα χάσω και τον άλλον. Άκουσα πως ο
δεύτερος γονιός µου δεν µπορεί να µε ασφαλίσει αν ο άλλος
χάσει τη δουλειά του και πως δεν µπορώ να κληρονοµήσω τον
δεύτερο γονιό µου. Σκέφτηκα να σου ζητήσω αδερφάκι, αλλά
πρέπει, λέει, να χωρίσουν οι γονείς µου για να αποκτήσω. Άγιε
Βασίλη, έχω µπερδευτεί. Ένα δώρο σου ζητώ να έχω και τους
δύο µου γονείς, όπως τους έχουν τα άλλα παιδιά». 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
ηµερολόγιο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Με απλά λόγια τι κάνει αυτή η πρωτοβουλία, η νοµοθετική για
τα παιδιά και µε απλά λόγια τι είναι αυτό που διακυβεύεται για
τις οικογένειες οµόφυλων ζευγαριών, που έχουν σήµερα παιδιά
και ενώ τους εξηγούν την οικογένειά τους, τα παιδιά τους στο
σχολείο δεν βλέπουν να περιγράφεται από το εκπαιδευτικό σύ-
στηµα η οικογένεια τους. 

Από πάρα πολλούς µπαίνει το ερώτηµα «Μα, πόσους αφορά
αυτό το νοµοσχέδιο; Και είναι τελικά το πρώτο θέµα που απα-
σχολεί την ελληνική κοινωνία;». Η απάντησή µου είναι ότι τα αν-

θρώπινα δικαιώµατα δεν ήταν ποτέ το πρώτο θέµα που απασχό-
λησε οποιαδήποτε κοινωνία πλειοψηφικά ή οποτεδήποτε τον δη-
µόσιο διάλογο. Και στη χώρα µας ακόµη τα ανθρώπινα
δικαιώµατα ακόµη και αυτά των γυναικών κατακτήθηκαν θεσµικά
παρά πολύ αργά, η ψήφος µόλις πριν από εβδοµήντα και κάτι
χρόνια και πρακτικά ακόµη δεν έχουν κατακτηθεί. 

Σας το λέω ως η εγγονή µιας κοπέλας, της Ζωής Κοντοσθέ-
νους που στα δεκατρία της ονειρεύτηκε ότι θα σπουδάσει, κόρη
ψαρά και αγρότη και ζήτησε από τον πατέρα της να µην της
δώσει προίκα ή οτιδήποτε άλλο, αλλά µόνο να την αφήσει να
σπουδάσει και έγινε µία από τις πρώτες γυναίκες φιλολόγους την
δεκαετία του 1920 στη χώρα όπου το διαζύγιο θεσµοθετήθηκε
στη δεκαετία του ‘80 και τότε ακόµη θεσµοθετήθηκε και το δι-
καίωµα της γυναίκας να κρατάει το επώνυµο της ακόµη και όταν
παντρεύεται. 

Δεν είναι τυχαίο που η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα, η οµάδα
µε τους περισσότερους καλλιτέχνες, η µισή µας Κοινοβουλευτική
Οµάδα είναι καλλιτέχνες, έχει τις κεραίες ανοιχτές στα θέµατα
των δικαιωµάτων. Οι καλλιτέχνες είναι πάντοτε ευαίσθητοι, πάν-
τοτε συµπεριληπτικοί, πάντοτε ανθρώπινοι και δεν είναι τυχαίο
που όλοι µας και όλες µας ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. Δεν είναι
τυχαίο ότι τα δικαιώµατα των παιδιών αλλά και τα δικαιώµατα
των οµοφυλόφιλων ανθρώπων τραγουδήθηκαν από εκείνα «τα
παιδιά που δεν ζουν τη ζωή τη δικιά σου αλλά θα µπορούσαν να
είναι παιδιά σου», πριν από πολλά χρόνια που τραγούδησε ο Κώ-
στας Τουρνάς, ούτε είναι τυχαίο ότι για τα παιδιά µιλάνε οι πιο
σπουδαίοι στίχοι, όπως ο στίχος του τραγουδιού του Παύλου Σι-
δηρόπουλου «έχε το νου σου στο παιδί, γιατί αν γλιτώσει το παιδί
υπάρχει ελπίδα». 

Αυτό το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι, είναι ένα νοµοσχέδιο
που δίνει ελπίδα ότι θα γίνουν ακόµη περισσότερα βήµατα και
ότι στην υλοποίησή του θα αρθούν κάποιες ελλείψεις και διακρί-
σεις που µπορεί τώρα να µην έχουν αντιµετωπιστεί. Αυτό το νο-
µοσχέδιο είναι ένα νοµοσχέδιο νίκης εκείνων που όλα αυτά τα
χρόνια που η κοινωνία και η πολιτεία τους ήθελε αόρατους και
αόρατες. Πάλεψαν για να είναι ορατοί µέχρι που τους βλέπουµε
σήµερα στα θεωρεία της Βουλής. Αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν,
δίνει πολύ µεγάλη ελπίδα και σε µένα ότι θα ζήσουµε σύντοµα
σε µία κοινωνία που οι άνθρωποι δεν θα κρίνονται από τον σε-
ξουαλικό προσανατολισµό τους αλλά θα κρίνονται για το περιε-
χόµενο του χαρακτήρα τους. 

Αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, δίνει πολύ µεγάλη ελπίδα και σε
µένα ότι θα ζήσουµε σύντοµα σε µια κοινωνία που οι άνθρωποι
δεν θα κρίνονται από τον σεξουαλικό προσανατολισµό τους αλλά
θα κρίνονται για το περιεχόµενο του χαρακτήρα τους. Η ελευθε-
ρία είναι υπόθεση των καταπιεσµένων αλλά είναι και υπόθεση
των υπερασπιστών της. Είναι υπόθεση όλων µας. Όπως είπε ο
Μάρτιν Λούθερ Κινγκ: «Ας ηχήσει η ελευθερία».

Και θα κλείσω λέγοντάς σας ότι, όχι µόνο εγώ όλες και όλοι
µας στην Πλεύση Ελευθερίας έχουµε ένα όνειρο. Για την ακρί-
βεια έχουµε πολλά όνειρα. Τα όνειρα αναφέρονται στο µέλλον.
Οι εφιάλτες αναφέρονται στο παρελθόν. Εµείς, κοιτώντας πάντα
στο µέλλον, ξέρουµε καλά ότι τα όνειρα έχουν και µια καλή συ-
νήθεια να παίρνουν πάντα µια γλυκιά εκδίκηση.

Σας ευχαριστώ και σας καλώ να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Κωνσταντοπούλου.

Τον λόγο έχει ζητήσει ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Γεραπετρί-
της για µια παρέµβαση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχα-
ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Είναι µια µεγάλη στιγµή, κατά την άποψη µου, για το ελληνικό
Κοινοβούλιο και την ελληνική πολιτεία. Είναι µια από τις µέρες
εκείνες που αισθάνεσαι το ιστορικό βάρος της ευθύνης να απο-
καταστήσεις αδικίες και να φέρεις µια ουσιαστική ισότητα στην
πατρίδα σου.

Θα ήθελα κατ’ αρχάς να αποδώσω τα εύσηµα στην προλαλή-
σασα κ. Κωνσταντοπούλου, την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας, αν µη τι άλλο για το γεγονός ότι ήταν η µόνη εκ των
πολιτικών Αρχηγών που µίλησε µόνο για το αντικείµενο του νο-
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µοσχεδίου. Ακούσαµε σήµερα πολλά, για υποκλοπές, για κράτος
δικαίου, για το δυστύχηµα στα Τέµπη, αλλά πραγµατικά για την
ουσία του νοµοσχεδίου δεν ακούσαµε πολλά. Και θεωρώ ότι
αυτό είναι προσβολή σε όσους σήµερα βρίσκονται εδώ για να
παρακολουθήσουν τη συζήτηση και περιµένουν από τους αντι-
προσώπους του έθνους και από την Κυβέρνηση απαντήσεις ιστο-
ρικές, ευθείες, ειλικρινείς: Γιατί καθυστερήσαµε τόσα χρόνια και
γιατί έρχεται σήµερα µόνο το νοµοσχέδιο αυτό;

Να ευχαριστήσω θερµά τον Υπουργό Επικρατείας, κ. Άκη Σκέρ-
τσο, που ανέλαβε την ευθύνη και το βάρος να φέρει το νοµοσχέδιο
αυτό. Και θα ήθελα να παρακαλέσω πολύ, επειδή άκουσα στην Αί-
θουσα αυτή το «ποια είναι η δουλειά του Υπουργού Επικρατείας;»
ότι οριζόντιες πολιτικές που αφορούν δικαιώµατα και ισότητα κα-
τηγοριών πολιτών και δη ευάλωτων κατηγοριών πολιτών είναι ζη-
τήµατα τα οποία άπτονται αρµοδιοτήτων των Υπουργών
Επικρατείας. Αυτό θα οφείλαµε να το γνωρίζουµε.

Πάνω από όλα θέλω να αποδώσω τα εύσηµα στην Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας και στους Βουλευτές της, διότι υπήρξαν
σήµερα στη Βουλή κήνσορες και τιµητές αλλά δεν υπήρξαν εκεί-
νοι οι οποίοι θα έκαναν την αυτοκριτική τους, διότι είχαµε κυβέρ-
νηση ΠΑΣΟΚ επί µακρόν, είχαµε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ για
τεσσεράµισι χρόνια αλλά η πρωτοβουλία αυτή ήρθε από αυτή
την Κυβέρνηση και θα ψηφιστεί από αυτή την παράταξη. Ναι, µε
τις ψήφους και άλλων πολιτικών κοµµάτων και είναι προς τιµήν
τους, αλλά την πρωτοβουλία και το ιστορικό βάρος της ευθύνης
το ανέλαβε σήµερα η Κυβέρνηση.

Άκουσα σχετικά µε τα ζητήµατα συνταγµατικότητας και θα
ήθελα να πω ότι τα πράγµατα είναι εντελώς απλά. Μπορεί ο κα-
θένας να έχει την άποψή του. Μπορεί να θεωρεί ότι είναι αντι-
συνταγµατικό το να έρθει ένα νοµοσχέδιο το οποίο αποκαθιστά
ανισότητες που προβλέπονται σήµερα στο δίκαιο. Υπάρχει και η
άλλη άποψη, ότι επιβάλλεται η αναγνώριση της ισότητας σε όλα
τα κοινωνικά υποσύνολα. Η πραγµατικότητα είναι ότι η επικρα-
τούσα γνώµη θέλει την επέκταση του γάµου να είναι ένα ζήτηµα
το οποίο δεν αφορά το Σύνταγµα, αλλά είναι πρωτοβουλία του
κοινού νοµοθέτη και αυτό σηµαίνει ότι είναι µια πολιτική επιλογή
η οποία έρχεται ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας και ψηφί-
ζεται. Και για τον λόγο αυτό έχει ακόµα µεγαλύτερη αξία το γε-
γονός ότι έρχεται από την παρούσα Κυβέρνηση.

Είναι δε σηµαντικό να κατανοήσουµε ότι οι πραγµατικές έν-
νοιες εξελίσσονται διότι ο γάµος είναι µια τεχνική νοµική έννοια.
Η οικογένεια είναι µια πραγµατική έννοια, έννοια του πραγµατι-
κού. Το 1986, το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του Αν-
θρώπου δεν αποδεχόταν τον γάµο οµόφυλων ζευγαριών. Το
2010 και εντεύθεν αποδέχεται ότι υπάρχει η υποχρέωση επέκτα-
σης των δικαιωµάτων που απορρέουν αλλά είναι στη διακριτική
ευχέρεια του κράτους-µέλους να το υιοθετήσει. Εξάλλου, στη
δική µας περίπτωση δεν θεσµοθετείται κάτι νέο και αυτό είναι
σηµαντικό αλλά αίρονται εµπόδια τα οποία είχαν αναγνωριστεί
για τον γάµο και για τον λόγο αυτό ο τίτλος είναι ο ορθός: «Ισό-
τητα στον πολιτικό γάµο».

Υπήρξε ένα ζήτηµα εάν είναι προς το συµφέρον των παιδιών και
άκουσα πολλά περί των δικαιωµάτων των παιδιών. Θα µου επιτρέ-
ψετε να πω ότι πρόκειται για µια συζήτηση η οποία είναι καθαρά
υποκριτική. Όταν αναγνωρίζεται στην πραγµατικότητα ο γάµος
οµόφυλων ζευγαριών και η τεκνοθεσία στο εξωτερικό, όταν υπάρ-
χει η πραγµατικότητα της ύπαρξης αυτών των οικογενειών, στην
πραγµατικότητα τι συµβαίνει όταν δεν αναγνωρίζει το δίκαιο την
κατάσταση εντός της Ελλάδος; Δηµιουργεί, απλώς, µεγαλύτερα
προσκόµµατα σε εκείνους οι οποίοι επιθυµούν να παντρευτούν ή
να έχουν παιδιά ερχόµενοι στη συνέχεια από το εξωτερικό. Και θα
µου επιτρέψετε να πω και από προσωπική γνώση υπό την εκπαι-
δευτική µου ιδιότητα, ότι το δίκαιο είναι εκείνο το οποίο φέρνει
σάρκα και οστά στην άρση του µπούλινγκ, στην άρση των πραγ-
µατικών ανισοτήτων, διότι τελικά µόνο όταν ενταχθεί στους θε-
σµούς η ισότητα γίνεται πράξη. Και αυτό πράττουµε.

Άκουσα -επιτρέψετε µου µια µικρή ανοχή, κύριε Πρόεδρε- να
γίνονται διάφοροι χαρακτηρισµοί για το αν πρόκειται για προ-
οδευτική ή συντηρητική ή άλλο ένδυµα πολιτικό τι είναι εν τέλει
αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία. Θα µου επιτρέψετε να πω και
να είµαι κατηγορηµατικός σε αυτό. Ο φιλελευθερισµός και οι

ελευθερίες δεν έχουν χρώµα και δεν έχουν πολιτικό προσανατο-
λισµό. Ήταν η Κυβέρνηση αυτή η οποία έφερε την ισότητα σε
όλους τους τοµείς των δικαιωµάτων των ατόµων µε αναπηρία.
Ήταν αυτή η Κυβέρνηση η οποία έφερε την ισότητα των γονέων
σε ό,τι αφορά τις γονικές άδειες και τα επιδόµατα.

Αυτές οι πολιτικές δεν έχουν πολιτικό χρώµα και δεν έχει καµ-
µία αξία να τις χαρακτηρίζουµε συντηρητικές ή προοδευτικές.
Εκείνο που έχει αξία είναι ότι πρέπει να ενταχθούν τα παιδιά τα
οποία υπάρχουν σήµερα σε ένα νοµικό πλαίσιο, να καταστούν
ορατά από το δίκαιο.

Και άκουσα, δυστυχώς µε περίσκεψη οφείλω να πω ότι η ισό-
τητα δεν είναι θέµα ούτε προτεραιότητας ούτε πλειοψηφίας. Δεν
υπάρχει λόγος να νοµοθετήσουµε επειδή η κοινωνία δεν προβλη-
µατίζεται µε το ζήτηµα αυτό ή επειδή η κοινωνία στην πλειονό-
τητά της αντιτίθεται στη νοµοθετική αυτή ρύθµιση. 

Με κάθε σεβασµό, θα το πω ρητά: Ο νοµοθέτης δεν είναι εδώ
για να πράττει τα ευχάριστα ούτε είναι εδώ για να πράττει εκείνα
τα οποία επιβάλλει η πλειοψηφία. Είναι εδώ για να κάνει το
σωστό. Δεν νοµοθετούµε για τους πολλούς αλλά νοµοθετούµε
για το δίκαιο και για το ορθό. Και για τον λόγο αυτό ένα τέτοιο
θέµα ισότητας δεν θα µπορούσε να τεθεί ούτε καν σε δηµοψή-
φισµα. Θα ήταν ποτέ δυνατόν να υπάρξει ένα δηµοψήφισµα για
την απαγόρευση των αµβλώσεων;

Μπορούµε να συζητάµε για θεµελιώδη ζητήµατα, που άπτον-
ται της ισότητας, εάν υπόκεινται στην πραγµατικότητα στη µέγ-
γενη της πλειοψηφίας; Ποιος είναι εκείνος ο όποιος δεν
αντιλαµβάνεται ότι το κράτος δικαίου είναι η προστασία των ολί-
γων απέναντι στην κρίση των πολλών. Και οι ολίγοι είναι εκείνοι
οι οποίοι είναι ευάλωτοι. Γι’ αυτούς υπάρχει πρωτίστως το δίκαιο
και γι’ αυτούς πρωτίστως υπάρχει η Βουλή η οποία νοµοθετεί.

Εξάλλου σε πολλές περιπτώσεις είναι η ίδια η Βουλή, ο νοµο-
θέτης, ο οποίος έρχεται ακόµη πιο µπροστά από το δίκαιο και
προηγείται του δικαίου. Κόντρα σε όλο τον τότε γνωστό κόσµο
και κόντρα στην κοινή γνώµη, η καθολική ψηφοφορία, έστω µε-
ταξύ ανδρών, στην Ελλάδα έρχεται το 1844 και οριστικοποιείται
το 1864. Προηγήθηκε το δίκαιο της κοινωνικής πραγµατικότη-
τας.

Το 2002, η Ελλάδα καθίσταται πρωτοπόρος στην ιατρικώς
υποβοηθούµενη αναπαραγωγή. Προηγείται το δίκαιο και της κοι-
νωνίας. 

Θέλω να κλείσω αναφέροντας το εξής: Το να αγνοεί το δίκαιο
την πραγµατικότητα -γιατί αυτή είναι η πραγµατικότητα και την
βιώνουµε όλοι- δεν είναι απλώς µια υπεκφυγή είναι η µεγαλύτερη
θεσµική υποκρισία που µπορεί να υπάρξει η οποία κρατά κοινω-
νικές οµάδες στην αφάνεια. Σήµερα, λοιπόν, αφανείς συµπολίτες
µας, πολίτες οι οποίοι έχουν υποστεί τη διάκριση και την έχουν
νιώσει επί δεκαετίες καθίστανται ορατοί στο δίκαιο. 

Και θέλω να πω ότι ο καθένας µπορεί να έχει µια διαφορετική
αντίληψη για το πότε καθίσταται υπερήφανος για κάτι. Εγώ θέλω
να σας πω ότι είµαι υπερήφανος για το γεγονός ότι επιστρέφον-
τας σήµερα στο σπίτι µου, µπορώ να αντικρίσω τα παιδιά µου και
να τους πω ότι από σήµερα µπορούν να συνοµιλούν, να βρίσκον-
ται, να συζητούν µε παιδιά, µε φίλους τους, µε συγγενείς τους,
µε συµµαθητές τους οι οποίοι όλο αυτό το διάστηµα ήταν στη
σκιά του δίκαιου και από φόβο δεν ήθελαν και απέφευγαν να εκ-
φραστούν. 

Είναι µία µέρα υπερηφάνειας και γι’ αυτόν τον λόγο σας καλώ
να υπερψηφίσουµε όλοι το νοµοσχέδιο αυτό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Γεραπετρίτη. 

Έχει ζητήσει τον λόγο για µία µικρή παρέµβαση, για τρία
λεπτά, ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης ο κ. Βελόπουλος και
µετά θα ακολουθήσει ο κ. Τασούλας, ο Πρόεδρος της Βουλής. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κοιτάζοντας δεξιά µου τους Υπουργούς που υπερασπίζονται
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, βλέπω πρόσωπα του «µερικόν
ΠΑΣΟΚ». Είστε µερικόν ΠΑΣΟΚ. Το όλον είναι από εδώ! Το µερι-
κόν είναι εκεί.
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(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής)

Μην ενοχλείστε. Δεν είναι κακό. Εκ µετεγγραφής είναι οι άν-
θρωποι εκεί. Δεν έχουν σχέση µε τη Νέα Δηµοκρατία. Μη φωνά-
ζετε. Δεν είπα κάτι κακό. 

Δεν υπερασπίστηκε η παράταξη το νοµοσχέδιο αυτό ο ιδεο-
λογικός κορµός αυτής της παρατάξεως. Οι εκ µετεγγραφής παί-
κτες υπερασπίζονται ένα νοµοσχέδιο που χτυπάει τον πυρήνα
της παρατάξεως. Και το λέω για να το καταλάβετε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: (Δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Δεν θέλω οχλαγωγία. Είστε ευφυής άνθρωπος. 
Πάµε, λοιπόν. Ανέβηκα για έναν και µόνο λόγο, για να απαν-

τήσω στον κ. Ανδρουλάκη. Απαντώ, λοιπόν. Μας µίλησε για την
περιβόητη ιστορία µε την ΑΔΑΕ. Ο Ράµµος παραιτήθηκε; Όχι.
Μας λέγατε ότι θα παραιτηθεί. Δεν παραιτήθηκε. 

Δεύτερον. Δεν κατάλαβα τι σηµαίνει µήνυση κατά αγνώστων.
Ξέρετε, όταν εµένα µου παρακολουθεί το τηλέφωνο ο κ. Σκέ-
τρσος και το ξέρω ότι είναι υπεύθυνος, θα κάνω µήνυση σε
αυτόν, όχι κατά αγνώστων, κατά πάντων και το αυτεπάγγελτο...
Θα περιµένω το αυτεπάγγελτο εγώ για να ασκηθεί δίωξη; Θα τον
κυνηγήσω τον Σκέρτσο που µε παρακολουθούσε µέχρι τέλους!
Δεν το κάνατε. Ποιον κοροϊδεύετε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στο επόµενο. Ψήφισµα Ευρωβουλής. Στην ουσία εδώ θέ-

λετε να εκθέσετε τη Νέα Δηµοκρατία; Δικαίωµά σας και µαζί σας
είµαστε κι εµείς. Αλλά µε αυτό το ψήφισµα δεν χτυπήσατε τη Νέα
Δηµοκρατία και τους Υπουργούς της. Την πατρίδα, την Ελλάδα
χτυπήσατε. Και θα σας το εξηγήσω γιατί. Όχι τον κ. Μητσοτάκη
αλλά την Ελλάδα χτυπήσατε. 

Πρώτον, να σας πω τι κάνατε τώρα. Μέσα στο ψήφισµα αυτό
το συγκεκριµένο που υπέγραψε το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ αναφέ-
ρεται ότι πρέπει η Ελλάδα να εφαρµόσει όλες τις αποφάσεις του
ΕΔΑΔ. Τι σηµαίνει αυτό, ξέρετε; Τουρκική Ένωση Ξάνθης. Υπάρ-
χει απόφαση του Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων για την
τουρκική ένωση. Δηλαδή παράθυρο στην τουρκική µειονότητα.
Να µας κοπούν τα χέρια αν ψηφίζαµε κάτι τέτοιο, κύριοι του
ΠΑΣΟΚ! Ποτέ! 

Δεύτερον, δικαιώµατα ΛΟΑΚΤΙ µέσα. Τι σχέση έχει η ιστορία
των υποκλοπών και του κράτους δικαίου µε τα ΛΟΑΤΚΙ και µε την
Τουρκική Ένωση Ξάνθης; 

Τρίτον, ανοιχτά σύνορα. Ζητάει το ψήφισµα ανοιχτά σύνορα.
Μιλάει και για µειονότητες µέσα. Και το χειρότερο απ’ όλα είναι
ότι ζητάτε να τιµωρήσουµε τους Έλληνες για τα εγκλήµατα που
έκανε το κράτος δικαίου, η Νέα Δηµοκρατία. Ζητάτε να µην πλη-
ρωθεί η Ελλάδα, να µην πληρωθούν οι Έλληνες αγρότες, κτηνο-
τρόφοι, η Ελλάδα συνολικά, επειδή αυτοί έχουν κάνει το κράτος
δικαίου λάστιχο! 

Αυτό η Ελληνική Λύση δεν θα το υπέγραφε ποτέ των ποτών!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Πάµε και στο επόµενο. Δεν κοιτάτε, τελικά, αν θα το ψηφίσετε
το νοµοσχέδιο. Ναι ή όχι; Θα γίνετε δεκανίκι της Νέας Δηµοκρα-
τίας; Χρειάζεστε ψήφους. Φεύγουν µερικοί από εδώ µέσα και δεν
ψηφίζουν. Δεν κοιτάτε οι Βουλευτές σας που φυλλοροούν και
δεν ψηφίζουν στο ΠΑΣΟΚ το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και τρέ-
χετε να τους στηρίξετε! Απορώ µε αυτή τη συµπεριφορά. Και αν
θέλετε να τους ρίξετε γιατί το κράτος δικαίου για τον ΣΥΡΙΖΑ και
το ΠΑΣΟΚ είναι σηµαντικότερο από αυτό το νοµοσχέδιο, ας κά-
νατε πρόταση δυσπιστίας να έπεφτε η Κυβέρνηση και ας φέρ-
νατε νοµοσχέδιο για τους ΛΟΑΤΚΙ εσείς! Ποιον κοροϊδεύετε εδώ
µέσα; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ας κάνετε πρόταση δυσπιστίας και οι δύο µαζί. Δεν την κατα-

θέσατε. Απλά τους στηρίζετε. Στα λόγια κάνετε αντιπολίτευση. 
Και θα σας πω τι είπε για τον κ. Ανδρουλάκη -όχι εγώ τι λέω-

σήµερα το απόγευµα ένας εξαίρετος πολιτικός άνδρας ο Χάρης
Καστανίδης. Και το αφιερώνω του κ. Ανδρουλάκη. «Οι µικροί και
οι ελάχιστοι φοβούνται ακόµα και τη σκιά τους». Αυτό για τον κ.
Ανδρουλάκη. Το είπε ο κ. Καστανίδης, όχι εγώ, σήµερα το από-
γευµα σε συνέντευξή του που τον ξέρει καλά. 

Άρα, λοιπόν, µη νοµίζετε είστε πολύ ψηλοί επειδή βλέπετε τη

σκιά σας το πρωί ότι είναι πολύ µεγάλη. Κάνετε λάθος. Δεν είναι
µεγάλη. Είναι η σκιά σας. Δεν είναι το ύψος σας ούτε το µπόι
σας. 

Πάµε στον κ. Σαµαρά. Άκουσα τον κ. Σαµαρά µε προσοχή. Ου-
σιαστικά αναπαρήγαγε όσα είπε η Ελληνική Λύση. Είπε και το
εξής αµίµητο: «Δεν υπάρχει Αντιπολίτευση». Έκανε λάθος. Δεν
υπάρχει Αξιωµατική Αντιπολίτευση! Γιατί Αντιπολίτευση υπάρχει
σοβαρή, µε επιχειρήµατα και λέγεται Ελληνική Λύση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτό που προκάλεσε ιδιαίτερη εντύπωση στο δικό µου µυαλό

γιατί θέλω να βλέπω πιο µακριά, κύριοι συνάδελφοι της Αριστε-
ράς του ΠΑΣΟΚ, ήταν η αγωνία του να µη φύγουν οι ψηφοφόροι
της Νέας Δηµοκρατίας. Να µην του φύγουν οι ψηφοφόροι είπε.
Δηλαδή θυµίζει τη βαλβίδα ασφαλείας σε µια χύτρα από τον
ατµό µη σκάσει, και έρχεται ο λόγος του Αντώνη Σαµαρά να µα-
ζέψει ξανά τους ψηφοφόρους µέσα στο Κοινοβούλιο µη τους φύ-
γουν. 

Ακούστε λίγο, αν τα εννοούσε ο Αντώνης Σαµαράς και αν οι
συνάδελφοι τα εννοούν, ότι είναι σε πλήρη αντιστοιχία και σύγ-
κρουση µε τα συµφέροντα ή άποψη της Νέας Δηµοκρατίας του
κ. Μητσοτάκη µε τη συνείδησή τους, όταν µιλάµε για συνείδηση
το µόνο που µένει είναι να ρίξουν την Κυβέρνηση, να την κατα-
ψηφίσουν και όχι να τη δικαιολογήσουν για να µη χάσουν ψή-
φους. Αυτή είναι η άτιµη πολιτική στάση!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Διότι εδώ άφησε να εννοηθεί ότι έχουµε κάτι σαν νέες «Πρέ-

σπες». Αλλιώς θα κατηγορηθεί και ο Αντώνης Σαµαράς ως θη-
ρευτής και κυνηγός καρέκλας. Το λέω για να ξεκαθαρίζουµε εδώ
µέσα ρόλους και απόψεις. Δεν λέω θα κατηγορηθεί. Αναµένω.
Αναµένω τις επόµενες εξελίξεις. 

Κλείνοντας, θέλω να πω το εξής. Έφυγε ο κ. Γεραπετρίτης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Εδώ

είµαι!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Εδώ είστε, κύριε Υπουργέ. 
Θέλω να µου πείτε τα νεότερα µε την επίσκεψη Ερντογάν στην

Αίγυπτο. Εδώ σας θέλω! Συζητάµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι
πολύ µικρό, έλασσον αν θέλετε, διότι αυτή τη στιγµή το µείζον
ζήτηµα είναι η κοινή ΑΟΖ που ετοιµάζει να κάνει ο Ερντογάν µε
τον Πρόεδρο της Αιγύπτου που κόβει την ελληνική ΑΟΖ στη µέση
χωρίζει την Κύπρο από την Ελλάδα ,και εµείς ασχολούµαστε µε
αυτά και όχι µε τα µεγάλα και σηµαντικά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτό είναι το πρόβληµα του ελληνικού πολιτικού προσωπικού.

Αυτό το λέει ο Βελόπουλος σήµερα εδώ. Ο Ερντογάν είναι στην
Αίγυπτο. Αυτό συζητάνε. 

Και αντί να συζητάµε αυτά, κύριοι συνάδελφοι, δίνουµε ασυλία
στη Νέα Δηµοκρατία για τα εθνικά της λάθη. Μειωµένη επήρεια
στην ΑΟΖ. Παγκόσµια πρωτοτυπία! Το εκµεταλλεύεται ο Ερντο-
γάν σήµερα. Αυτά πρέπει να πούµε. Ποιος να τα πει, όµως; Το
πολιτικό προσωπικό της χώρας, δυστυχώς, αποδεικνύεται µε-
γάλο για τα µικρά και µικρό για τα µεγάλα. Αυτή είναι η αλήθεια! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχω ήδη αναγγείλει

τον Πρόεδρο της Βουλής. Μετά είναι η σειρά σας. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Μας ρώτησε κάτι και πρέπει να

πάρει απάντηση, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν γίνεται! Έχω ήδη

αναγγείλει τον Πρόεδρο. 
Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρόεδρος της Βουλής δεν συνη-
θίζει να τοποθετείται επί νοµοθετηµάτων. Μάλιστα υπάρχει και
µία ιεροτελεστία στην απόφασή του να τοποθετηθεί. Πρέπει να
αποφύγει να προεδρεύσει και να οµιλήσει ως απλός Βουλευτής.

Αυτό κάνω τώρα όχι τόσο γιατί αισθάνοµαι ότι υπάρχει κά-
ποιος κίνδυνος γύρω από αυτό το νοµοσχέδιο, όσο γιατί ήθελα
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να επισηµάνω ως γνήσιος συντηρητικός και παραδοσιακός πο-
λίτης και πολιτευόµενος -το �πολιτικός� είναι µεγάλη κατάκτηση,
µην το χρησιµοποιούµε τόσο εύκολα- και να εξηγήσω µε λίγα
λόγια, λέω στην αρχή αυτό που έπρεπε να πω στο τέλος, ότι ψη-
φίζω αυτό το νοµοσχέδιο όχι παρά  το  ότι είµαι συντηρητικός
αλλά επειδή ακριβώς είµαι συντηρητικός. 

Θα εξηγήσω άµεσα τι εννοώ, προκειµένου να υπονοµεύσω όλη
την καλόπιστη ή κακόπιστη κινδυνολογία η οποία ακούστηκε
άφθονη από αυτό το Βήµα εν σχέσει µε αυτή την ρύθµιση. Ακού-
στηκε όχι µόνο ατέλειωτη και περιττή και αχρείαστη κινδυνολο-
γία αλλά και µία περιττή αντιπαράθεση, παρά το ότι τα περισσό-
τερα κόµµατα συµφωνούν σε αυτό. Είναι µία αντιπαράθεση, η
οποία θυµίζει τη φράση του Πλάτωνος περί θνητής φλυαρίας για
το ποιος το έκανε πρώτος, ποιος το σκέφτηκε, ποιος το εισή-
γαγε, ποιος το πρότεινε, ποιος το φαντάστηκε, ποιος το αρθρο-
γράφησε, ποιος το έκανε δεύτερος, ποιος το έκανε τρίτος, ποιος
σύρθηκε. 

Πρέπει να ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι στην πο-
λιτική σηµασία έχουν τα γεγονότα περισσότερο από τις προθέ-
σεις. Το γεγονός είναι ότι αυτό το νοµοσχέδιο ψηφίζεται σήµερα
το βράδυ εδώ, µέσα Φεβρουαρίου του 2024, µε νοµοθετική πρω-
τοβουλία της Κυβερνήσεως της Νέας Δηµοκρατίας εις την οποία
συµπλέουν αρκετά κόµµατα της Αντιπολιτεύσεως, µε τρόπο ο
οποίος αποδεικνύει ωριµότητα πολιτική και όλες οι άλλες κου-
βέντες, όλες οι άλλες γλυκανάλατες ή πικρές αναφορές, είναι
περιττές. Μου θυµίζουν περισσότερο µία αχρείαστη προσπάθεια
την ώρα που συνοµιλούµε µε την ευθύνη µας να µετατραπούµε
σε διακονιάρηδες ψήφων χαϊδεύοντας αυτιά, παριστάνοντας ότι
εµείς έχουµε την πρωτοβουλία ή ότι χωρίς εµάς αυτό δεν θα είχε
συµβεί. 

Το γεγονός είναι ότι σήµερα πέντε τουλάχιστον κόµµατα συµ-
φωνούν σε µία νοµοθετική πρωτοβουλία η οποία συνάδει µε τις
συνταγµατικές, ευρωπαϊκές αξίες αλλά και τις ελληνικές. Αυτό
είναι άξιο προσοχής και συγχαρητηρίων και τελεία και παύλα!

Τι είναι αυτό το οποίο ψηφίζεται σήµερα; Επιστρέφω εις την
αχρείαστη και περιττή κινδυνολογία και τοξικότητα. Αυτό το
βήµα που γίνεται τώρα µε το γάµο των φιλοµόφυλων, που για
λόγους νοµικής ακριβολογίας πρέπει να ονοµάζεται -κατά µία
άλλη άποψη, η οποία θεωρώ ότι είναι σωστή, αλλά δεν έχει
νόηµα τώρα να αλλάξουµε τον τίτλο- δικαίωµα σύναψης γάµου
ανεξαρτήτως φύλου, είναι καίριο αλλά είναι και απλό. Αίρεται
οποιοσδήποτε περιορισµός φύλου ως προς τα πρόσωπα που συ-
νάπτουν µία δικαιοπραξία. Έχουµε να κάνουµε µε µία δικαιοπρα-
ξία δεν έχουµε να κάνουµε µε µία ιερουργία. 

Αυτό  συµβαίνει στο πεδίο της κρατικής έννοµης τάξης, συµ-
βαίνει στο πεδίο της κρατικής έννοµης τάξης, επαναλαµβάνω,
συµβαίνει στο πεδίο της Εκκλησίας της Ελλάδος που ακολουθεί
για τους πιστούς της τα δικά της δόγµατα και τους δικούς της
κανόνες στο πλαίσιο της απόλυτης σεβαστής -και από µένα πρώ-
τον- θρησκευτικής ελευθερίας ούτε συµβαίνει στο πεδίο  οποι-
ασδήποτε άλλης θρησκευτικής κοινότητας που  έχει
οποιαδήποτε φιλοσοφική, ηθική ή αξιακή αντίληψη.  Εδώ έχουµε
να κάνουµε µε µία δικαιοπραξία η οποία γίνεται ανάµεσα σε δύο
ανθρώπους και οι οποίοι δύο άνθρωποι την ώρα που συνάπτουν
αυτή τη δικαιοπραξία στον πολιτικό γάµο, δίνουν µεταξύ τους
και ενώπιον της δηµοτικής αρχής την εξής διαβεβαίωση, η οποία
δεν αλλάζει από το 1982 και είναι η ίδια. Για προσέξτε αυτή τη
διαβεβαίωση. Δείτε πώς µία οµάδα συνανθρώπων µας, συµπολι-
τών µας, µε τη δική µας νοµοθετική πρωτοβουλία προσχωρεί επι-
τέλους πολιτισµένα και θεσµικά σε έναν από τους πιο παρα-
δοσιακούς θεσµούς της ανθρώπινης κοινωνίας που είναι ο γάµος
ο οποίος προϋπήρχε του κράτους. 

«Από τη στιγµή αυτή είσαστε ενωµένοι µε γάµο, σύµφωνα µε
το νόµο, σε ισόβια κοινωνία βίου ως σύζυγοι. Από τη στιγµή που
ενωθήκατε µε την ελεύθερη συναίνεσή σας σε γάµο, οφείλετε
αµοιβαία ο ένας στον άλλον αγάπη, πίστη και σεβασµό για όλη
σας την κοινή ζωή. Ο γάµος που σας ενώνει σας επιβάλλει την
ταύτιση των τυχών σας για την κοινή αντιµετώπιση, σε βάση ισό-
τητας, όλων των ζητηµάτων που θα προκύπτουν από τη συµ-
βίωσή σας και γενικότερα όλων των δυσκολιών της κοινής ζωής.
Από κοινού θα πρέπει, επίσης, να συµβάλλετε, ο καθένας ανά-

λογα µε τις δυνάµεις του, στα βάρη που συνεπάγεται η έγγαµη
συµβίωση και η συντήρηση και προαγωγή της οικογένειας που
θα δηµιουργήσετε. Κοινό είναι και το καθήκον και το δικαίωµα
και των δυο σας να µεριµνάτε για την ανατροφή και τη διαπαι-
δαγώγηση των παιδιών σας, ώστε να γίνουν χρήσιµοι και χρηστοί
πολίτες και ελεύθερες προσωπικότητες».

Πού είναι το διαστροφικό; Πού είναι το επαναστατικό, το ανα-
τρεπτικό, το επικίνδυνο; Εδώ βλέπουµε ότι δεν κανονίζουµε τη
ζωή συνανθρώπων µας και συµπολιτών µας µε βάση τα γούστα
τους ή µε βάση µία επιδίωξη απόλαυσης, εδώ τα κανονίζουµε µε
βάση µια υψηλή ευθύνη που τους αναθέτουµε και την οποία δέ-
χονται και αποδέχονται και προσχωρούν σε αυτή την ευθύνη. Δεν
τους χαρίζουµε απόλαυση. Δεν τους χαρίζουµε γούστο. Δεν
τους χαρίζουµε κάτι το περίεργο. Ευθύνη αναλαµβάνουν. Ευ-
θύνη θεσµοθετούµε. 

Εµένα προσωπικά, ως συντηρητικό και παραδοσιακό άν-
θρωπο, µου αρέσει να προσχωρούν σε θεσµούς ευθύνης όλα τα
µέλη της κοινωνίας. Αυτό κάνουµε σήµερα και αυτό αποδέχονται.
Όσοι νοµίζουν ότι κινδυνολογώντας για τις αξίες, τα έθιµα και
τις παραδόσεις ότι υπονοµεύονται και κλονίζονται και ότι θα
γκρεµιστούν και ότι θα καταργηθεί η παραδοσιακή οικογένεια -
η οποία αποτελεί τη συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων πολι-
τών, αλλά δεν είναι κάτι το υποχρεωτικό επιτέλους και η οποία
παραδοσιακή οικογένεια έχει κρατήσει όρθιο αυτό το έθνος σε
δύσκολες εποχές και η παραδοσιακή οικογένεια, ο πατέρας και
η µάνα, είναι ένα υπόδειγµα σεβαστό, στο οποίο όλοι έχουµε γα-
λουχηθεί- τόσο λίγο αισθάνονται ότι πρέπει να της έχουν εµπι-
στοσύνη; Τόσο λίγη εµπιστοσύνη έχετε στους παραδοσιακούς
θεσµούς, ώστε νοµίζετε επειδή µία µειοψηφία συµπολιτών µας -
εθελοντικά και µε τη δική µας θεσµική πρωτοβουλία- µπαίνουν
στην ίδια ευθύνη την οικογενειακή, απειλούν τα ιερά και τα όσια
του Έθνους;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τόσο λίγο εµπιστεύεστε τα ιερά και τα όσια του Έθνους ή

µήπως κάποιοι ελάχιστοι από εσάς είστε εµπορευόµενοι αυτές
τις αξίες   ή παριστάνετε τους θιασώτες αυτών των ιερών και
οσίου του έθνους;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή η οικογένεια, την οποία εσείς βλέπετε σήµερα να σωριά-

ζεται κάτω, -η δική µου οικογένεια, η οικογένεια του πατέρα µου,
του παππού µου, του προπάππου µου- επεβίωσε τουρκοκρατίας,
επεβίωσε χειµαζόµενων περιόδων της ελληνικής ζωής και συνέ-
βαλε στο να κρατηθεί όρθια η Ελλάδα. Αυτή η οικογένεια δεν
χρειάζεται υποχρεωτικότητες, κινδυνολογίες, τοξικότητες για να
κρατηθεί όρθια. 

Θα κρατηθεί όρθια γιατί είναι ένας άξιος θεσµός, δοκιµασµέ-
νος. Όµως, η ίδια η µορφή της οικογένειας, όπως και άλλων εν-
νοιών, εξελίσσεται, . Έχει γίνει δεκτό σε πάρα πολλές χώρες του
πολιτισµένου κόσµου ότι υπάρχει και µια άλλης µορφής οικογέ-
νεια, όχι πλειοψηφική, όχι συντριπτική. Υπάρχει µια άλλη µορφή
της οικογένειας η οποία υπαγορεύεται από την ανάγκη που νιώ-
θουν άνθρωποι να είναι µαζί χωρίς να είναι διαφορετικού φύλου.

Αυτό δεν έχουµε λόγο ούτε να το φοβόµαστε ούτε να το απο-
σκορακίζουµε ούτε να το λοιδορούµε ούτε να το εµπαίζουµε αλλά
κυρίως ούτε να το φοβόµαστε κινδυνολογώντας. Υπάρχει αυτή η
διάσταση. Αυτή τη διάσταση σήµερα φροντίζουµε, αυτή την οικο-
γένεια σήµερα καλωσορίζουµε στη χορεία του πιο παραδοσιακού
θεσµού της ελληνικής κοινωνίας και αυτή η οικογένεια –επανα-
λαµβάνω- δεν πρόκειται ούτε να απειλήσει ούτε να υπονοµεύσει
την πατρίδα, γιατί εµείς ειλικρινώς και χωρίς να παριστάνουµε
τους αµύντορες των παραδόσεων έχουµε εµπιστοσύνη σε αυτήν
τη µορφή της οικογένειας, εις την οποίαν οι περισσότεροι από
εµάς έχουµε ορκιστεί και εις την οποίαν ανήκουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα από τα σπουδαιότερα συγ-
γράµµατα οικογενειακού δικαίου έχει γραφτεί από τον Ανδρέα
Τούση, Αντεισαγγελέα του Αρείου Πάγου, διωχθέντα επί δικτα-
τορίας, ο οποίος το 1950 έγραψε το Οικογενειακό του Δίκαιο, εις
το οποίο εξηγεί στην εισαγωγή τού πως η οικογένεια προϋπήρξε
του κράτους. Εξηγεί ότι ο Αστικός Κώδιξ δεν δίνει τον ορισµό
του γάµου  �ως εκ των δυσχερειών όπως περιληφθεί εν τοιούτω
η έννοια αυτή�. Εξηγεί ότι υπήρξαν στο διάβα των αιώνων πάρα
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πολλές µορφές οικογένειας τις οποίες και παραθέτει. Μιλάει για
τη µονογαµία, µιλάει για την πολυγαµία, για την πολυανδρία, για
διάφορες µορφές οικογένειας. Εξηγεί πώς φτάσαµε στη σηµε-
ρινή µορφή οικογένειας τη σηµερινή του 1950. Από τότε έρρευσε
πολύ ύδωρ υπό τας γεφύρας, διαµορφώνεται µία άλλη έννοια οι-
κογένειας η οποία είναι αποδεκτή στο δίκαιο των πολιτισµένων
χωρών. Η Ελλάδα ούσα µέλος αυτής της χορείας των πολιτισµέ-
νων κρατών , υιοθετεί και θεσπίζει αυτήν την οικογένεια. Δεν πρό-
κειται αυτό να οδηγήσει σε κατάλυση της παραδοσιακής µορφής
ούτε απειλείται η παραδοσιακή µορφή. Έχουν γνώσιν οι φύλακες
και, κυρίως, έχουν εµπιστοσύνη στην παραδοσιακή µορφή της
οικογένειας γι’ αυτό και ψηφίζουν και καλωσορίζουν στη θεσµική
οικογένεια εκείνους τους συµπολίτες µας οι οποίοι σήµερα µε
αυτό το νοµοσχέδιο θα νιώσουν ότι έχουν ίσα δικαιώµατα και
υποχρεώσεις. 

Υπό αυτήν την έννοια στηρίζω αυτό το νοµοσχέδιο όχι παρά
το ότι είµαι συντηρητικός αλλά επειδή ακριβώς είµαι συντηρητι-
κός.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Πρόεδρο της Βουλής, κ. Τασούλα.

Έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ, κ. Ξανθόπουλος, και αµέσως µετά, ο κ. Μάντζος. Παρα-
καλώ πολύ να είστε σύντοµοι. Περιµένουν ακόµη πέντε οµιλητές.
Έχουµε ορίσει για τις δέκα η ώρα την ονοµαστική ψηφοφορία.
Εάν αργήσετε, θα στερηθούν οι οµιλητές τον χρόνο. 

Ορίστε, κύριε Ξανθόπουλε.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Το σέβοµαι απολύτως και θα

είµαι στον χρόνο µου, κύριε Πρόεδρε.
Ζήτησα τον λόγο για να απαντήσω στο σχόλιο του κ. Βελόπου-

λου, γιατί τα είπαµε προχθές αλλά αναγκαζόµαστε να τα ξανα-
πούµε και σήµερα.

Το κράτος δικαίου, κύριε Πρόεδρε, δεν λειτουργεί επιµερι-
στικά. Το κράτος δικαίου επεκτείνεται σε κάθε µορφή της δηµό-
σιας και της ιδιωτικής ζωής. Έτσι νοείται. Εποµένως αυτή η
διάκριση «τι σχέση έχει η ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα µε τις παρακολου-
θήσεις και τις υποκλοπές» είναι εκτός κλίµατος και εκτός κλίµα-
κος. Το κράτος δικαίου, λοιπόν, δεν τέµνεται. Το κράτος δικαίου
δεν τεµαχίζεται. Λειτουργεί ενιαία και µας αφορά όλους. 

Δεύτερον: Το είχα πει προχθές στον κύριο Πρόεδρο της Ελ-
ληνικής Λύσης. Εξακολουθεί και το λέει. Όταν το ψήφισµα µιλάει
για µειονότητες, µην πάει ο νους του στο κακό. Το συνδέει µε
Ροµά, µιλάει δηλαδή για κατηγορίες, για κοινωνικές µειονότητες
σαν αυτές για τις οποίες µιλάµε σήµερα. Το να επινοεί, να εφευ-
ρίσκει άλλου είδους µειονότητες για να τεκµηριώσει την κριτική
του για το ψήφισµα είναι λάθος και ανοίγει τον ασκό του Αιόλου. 

Τρίτον, το έχει πει ο Σωκράτης Φάµελλος ότι στο ψήφισµα, µε
παρέµβαση των Βουλευτών της Αριστεράς, υπάρχει αναστολή
του περιορισµού των πιστώσεων προς τη χώρα. Αυτό πρέπει να
το λέµε σε όλες τις περιπτώσεις. 

Τέταρτον, για να τελειώνω. Θυµίζω τα λόγια του Διονυσίου Σο-
λωµού: «Το έθνος πρέπει να θεωρεί εθνικόν ό,τι είναι αληθές».
Το γεγονός ότι το γραφείο Μητσοτάκη, το Μαξίµου, παρακολου-
θούσε το µισό πολιτικό προσωπικό της χώρας και στρατιωτική
ηγεσία είναι επίσης αληθές και προκύπτει από το πόρισµα της
κατά το Σύνταγµα διαπιστευµένης αρχής, της ΑΔΑΕ. Δεν τίθεται,
λοιπόν, αµφιβολία ότι το γεγονός συνέβη. Το να κλείνουµε τα
µάτια και να στρουθοκαµηλίζουµε στο όνοµα µιας επίπλαστης
εθνικής υποστήριξης είναι λάθος. 

Τέλος, είχα πει στον κ. Βελόπουλο το γνωστό απόφθεγµα του
Σάµιουελ Τζάκσον ότι ο πατριωτισµός είναι το τελευταίο κατα-
φύγιο των απατεώνων. Είχα τελειώσει µε την ελπίδα ότι δεν τον
αφορά τον κ. Βελόπουλο. Δυστυχώς σήµερα µετά την επανά-
ληψη δεν είµαι και τόσο σίγουρος ότι δεν τον αφορά. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον

κ. Ξανθόπουλο.
Τον λόγο έχει ο κ. Μάντζος και µετά ο κ. Χήτας. Παρακαλώ και

οι δύο να είστε σύντοµοι. Σας είπα προηγουµένως ότι ακολου-
θούν οµιλητές και δεν θα µιλήσουν στο τέλος.

Ορίστε, κύριε Μάντζο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Έχει ενδιαφέρον αυτό γιατί νοµίζω

ότι απαντήσαµε στα ίδια θέµατα στον κύριο Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο της Ελληνικής Λύσης. Προφανώς κρίθηκε ανεπαρκές.
Ήλθε ο Πρόεδρος να πει τα ίδια. Υπάρχει, πράγµατι, ζήτηµα επα-
νάληψης µε τον κ. Βελόπουλο. Δεν ξέρω γιατί πρέπει να επανα-
λαµβανόµαστε. Σε κάθε περίπτωση οφείλουµε ,κυρίως, για τα
Πρακτικά να τοποθετηθούµε σε όσα είπε ο Πρόεδρος της Ελλη-
νικής Λύσης.

Δεν θα µπω στο θέµα της κόντρας Δεξιάς-ακροδεξιάς σε
σχέση µε την πλατφόρµα την πολιτική την οποία κατέβασε ο κ.
Σαµαράς πριν από µερικά λεπτά. Αυτό είναι κάτι το οποίο αφορά
στη δεξιά «πολυκατοικία» και στους εκεί συσχετισµούς. 

Θα σταθώ σε όσα αφορούν στο ΠΑΣΟΚ και ήταν πολλά, διότι
ο κύριος Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης για πολλοστή φορά κα-
τέβηκε στην Ολοµέλεια, ανέβηκε µάλιστα και στο Βήµα για να
έχει ωραίο πλάνο για να επιτεθεί στον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ, κά-
νοντας αυτό το οποίο κάνει πολύ µεγάλο τµήµα της προπαγάν-
δας της Δεξιάς και όχι µόνο, να κάνει θύτη το θύµα ενός
ολόκληρου σκανδάλου, να κάνει θύτη το θύµα των υποκλοπών,
να βάζει στο στόχαστρο τον πολίτη εκείνον ο οποίος αποζητά
από τη δικαιοσύνη της χώρας του και της Ευρωπαϊκής Ένωσης
δίκαιο, να λάµψει η αλήθεια σε µια σκοτεινή υπόθεση που η Νέα
Δηµοκρατία και ως Κυβέρνηση και ως κοινοβουλευτική Πλειοψη-
φία -και λυπάµαι που το λέω- έκανε ό,τι µπόρεσε από το 2022 ως
σήµερα για να το σκεπάσει. 

Γιατί το κάνει αυτό ο κ. Βελόπουλος; Διότι ο Νίκος Ανδρουλά-
κης και το ΠΑΣΟΚ λένε την αλήθεια και όσον αφορά στο τι
έχουµε κάνει για την αποκάλυψη του σκανδάλου και όσον αφορά
στο ποιος είναι το πραγµατικό δεκανίκι της Νέας Δηµοκρατίας,
και στη Διάσκεψη των Προέδρων όταν την παραµονή µιας κρίσι-
µης απόφασης της ΑΔΑΕ άλλαξαν ο κ. Βελόπουλος και η Νέα
Δηµοκρατία τη σύνθεση της ανεξάρτητης αυτής αρχής και στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο που η Νέα Δηµοκρατία βρήκε συµµά-
χους στην άκρα δεξιά του κ. Βελόπουλου -και όχι µόνο- και της
Χρυσής Αυγής και των υπόλοιπων ακραίων κοµµάτων για να µην
ψηφιστεί το ψήφισµα το οποίο δήθεν κατασυκοφαντεί τη χώρα –
προσέξτε- επειδή λέει τι έκανε η Κυβέρνησή της. Κατασυκοφαν-
τεί τη χώρα όχι η Κυβέρνηση µε τα πεπραγµένα της αλλά το
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο που καταδικάζει αυτά ακριβώς τα πε-
πραγµένα.

Κοιτάξτε: Μπορούν να φωνάζουν όσο δυνατά θέλουν, όσο επί-
µονα θέλουν για να φτιάξουν τηλεοπτικά πλάνα, να γεµίζουν εκ-
ποµπές, να γεµίζουν you tube βίντεο. Μπορούν να το κάνουν
συστηµατικά. Εµείς, όµως, δεν θα σταµατήσουµε ποτέ να αγω-
νιζόµαστε για την αλήθεια σε όλες τις υποθέσεις και σε όλα τα
σκάνδαλα, γιατί εµείς –και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- τα δικαιώ-
µατα, µέρα που είναι και συζήτηση που κάνουµε, τα θέλουµε
όλα.

Το κράτος δικαίου το θέλουµε ολόκληρο, όχι κατ’ επιλογήν,
όχι α λα καρτ, όχι στα κοµµάτια εκείνα που µας αρέσουν, µας
βολεύουν και θέλουµε να πουλήσουµε. Το θέλουµε όλο. Και τις
ελευθερίες και την προστασία της ιδιωτικότητας των επικοινω-
νιών και το δικαίωµα στη δικαιοσύνη και τη δίκαιη δίκη και το δι-
καίωµα ενός ολόκληρου λαού στην αλήθεια για τις υποκλοπές,
για τα Τέµπη και για όλες τις µεγάλες υποθέσεις των τελευταίων
ετών. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μάντζο.
Τον λόγο έχει ο κ. Χήτας για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Νιώθω, κύριε Πρόεδρε, σαν να είµαι

Σαββατοκύριακο στο σπίτι µου και βλέπω σε επανάληψη τις ελ-
ληνικές ταινίες του 1960. Τα ίδια και τα ίδια, κύριε εκπρόσωπε
του ΠΑΣΟΚ. 

Πρώτον, το ποιος είναι δεκανίκι το λένε οι αριθµοί. Δεν είµαστε
εµείς αυτοί που ψηφίσαµε το 70% των νοµοσχεδίων της Νέας
Δηµοκρατίας. Αν δεν τα πάτε καλά µε τους αριθµούς αλλάξτε
λίγο την πολιτική σας. 
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Δεύτερον, ξέρετε, ο Πρόεδρός µας σήµερα ήταν στη δουλειά
του. Και ανέβηκε ο δικός σας Πρόεδρος πάνω χωρίς να έχει ανα-
φερθεί καθόλου στον κ. Ανδρουλάκη ο κ. Βελόπουλος σήµερα,
και επιτέθηκε εκ νέου στον κ. Βελόπουλο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Και είπε την αλήθεια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μάντζο, δεν

σας διέκοψε κανείς. Παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Άρα την πρεµούρα την έχετε εσείς.

Και όφειλε να απαντήσει σε όσα είπε ο κ. Ανδρουλάκης ο οποίος
για άλλη µια φορά επιτέθηκε στον Πρόεδρό µας. 

Κύριε Μάντζο, για το θέµα αυτό θα κάνουµε µια συµφωνία οι
δυο µας. Θα ξαναµιλήσουµε όταν θα βάλουµε δυο όρους. Πρώ-
τον, όταν µηνύσει ο κ. Ανδρουλάκης τον κ. Δηµητριάδη που τον
έχει κατονοµάσει, και δεύτερον, όταν παραιτηθεί ο κ. Ράµµος
που του άλλαξαν την επιτροπή της οποίας τα µέλη είχαν λήξει
εδώ και δύο χρόνια. Όταν παραιτηθεί, λοιπόν, ο κ. Ράµµος ο
οποίος ήταν υπό παραίτηση –ακόµα στη θεσούλα του είναι- και
µηνύσει ο Πρόεδρός σας τον κ. Δηµητριάδη θα ξαναµιλήσουµε
για το θέµα αυτό. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Μπορείτε να τον διώξετε. Κανονίστε
το. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Ξανθόπουλε, µη φεύγετε. Σας
έχω νέα. Μη µου φεύγετε. Ελάτε εδώ. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Πάω να πάρω νερό. Τέτοιο
αστέρι δεν το χάνω. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Μέχρι να πάρει το νερό του ο κ. Ξαν-
θόπουλος θα σας αφιερώσω ένα απόφθεγµα, κύριε Μάντζο. 

«Οι µικροί και οι ελάχιστοι ηγέτες φοβούνται και τη σκιά τους»,
15 Φεβρουαρίου 2024, Χάρης Καστανίδης.

Πάµε τώρα στον κ. Ξανθόπουλο. Κύριε Ξανθόπουλε, ελπίζω να
µην επιµένετε σε κάτι υπόνοιες που αφήσατε περί απατεώνων.
Να το πείτε δηµοσίως γιατί η µηχανή δουλεύει µέσα. 

Πάµε παρακάτω. Κάποια πράγµατα είναι πάνω από τα κόµµατα.
Είναι η πατρίδα. Το ψήφισµα, κύριε Ξανθόπουλε, µιλάει για µει-
ονότητες. Στο ψήφισµα αναφέρεται «σεβασµός όλων των αποφά-
σεων του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου των Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων». Τι έχει αποφασίσει, κύριε Ξανθόπουλε του ΣΥΡΙΖΑ,
το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και καλεί την
Κυβέρνηση να τηρήσει; Μία από τις αποφάσεις αναγνωρίζει τουρ-
κικό σύλλογο δυτικής Θράκης. Να εφαρµοστεί, λοιπόν, κύριοι του
ΣΥΡΙΖΑ, η απόφαση αυτή; Λέτε στους Έλληνες πολίτες να εφαρ-
µόσει η Ελλάδα την απόφαση αυτή για να χτυπήσετε τον Μητσο-
τάκη ή τον οποιοδήποτε; Τι άλλο λέει το ψήφισµα, κύριε
Ξανθόπουλε του ΣΥΡΙΖΑ; Ζητά περιορισµό χρηµάτων και την προ-
στασία των συνόρων µας. Ναι, υπάρχουν σύνορα παντού. Και στη
στεριά και στη θάλασσα και παντού. Τι άλλο λέει; Ζητά να κοπούν
χρήµατα που δίνει η Ευρωπαϊκή Ένωση στους Έλληνες. Και ζη-
τάτε να υπογράψουµε εµείς αυτό το ψήφισµα και να κυνηγήσουµε
τον Μητσοτάκη. Είναι δυνατό να µπαίνει ένα κυνήγι ενός Πρωθυ-
πουργού ή οποιουδήποτε άλλου πάνω απ’ την πατρίδα µας; Δεν
θα πάω στα υπόλοιπα που λένε να κυνηγηθούν οι αστυνοµικοί που
βρέθηκαν την ώρα εκεί που πέθανε ο Ζακ Κωστόπουλος κ.λπ.. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Για τον Θεό. Μην τα ξαναλέµε αυτά.
Όταν θα έχετε νεότερα να έρθετε να τα ξαναπούµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χήτα. 

Θα συνεχίσουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών. Τον λόγο έχει
ο κ. Χριστοδουλάκης Εµµανουήλ, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής για επτά λεπτά ακριβώς. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρό-
εδρε, θα ξεκινήσω µε αφορµή όσα εµένα τουλάχιστον µε προ-
βληµάτισαν το τελευταίο δίωρο που σταµάτησε ο κατάλογος των
οµιλητών. 

Ξεκινάω µε µία απορία. Η απορία είναι, ακούγοντας τον κ. Σα-
µαρά πότε ο κύριος Υπουργός, ο οποίος επέδειξε µια ιδιαίτερη
ευαισθησία στο να απαντάει ακόµα και στην ελάχιστη µικρή κρι-
τική που του ασκήθηκε ειδικά επί του συγκεκριµένου νοµοσχε-
δίου, σε αυτή την πλατφόρµα της καθολικής αποδόµησης και της
κυβερνητικής πολιτικής αλλά ειδικά του παρόντος νοµοσχεδίου,

θα πάρει τον λόγο να απαντήσει. Και δεν το λέω αυτό επειδή µε
ενδιαφέρουν τα εσωτερικά της Νέας Δηµοκρατίας. Καθόλου. Το
λέω, όµως, αυτό γιατί σε κρίσιµα θέµατα πρέπει να παίρνουµε
θέσεις καθαρές. Και όταν εκφέρονται οι απόψεις αυτές από το
Βήµα της Ολοµέλειας πρέπει να απαντάµε και µε θέσεις καθα-
ρές. Και το ζήτηµα είναι ότι είναι υποκρισία να θέλετε να είστε
και µε τα ανθρώπινα δικαιώµατα αλλά και µε τον ακραίο πολιτικό
συντηρητισµό. Είναι υποκρισία να θέλετε να είστε και µε τον αρ-
χιφύλακα και µε τον χωροφύλακα. Και η σιωπή ή η µη απάντηση
σε αυτά που ακούστηκαν από αυτό εδώ το Βήµα δεν είναι θέση
καθαρή υπέρ των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. 

Δεύτερον, ξένισε κάποιους, όπως ακούσαµε νωρίτερα, το ότι
υπεισέρχεται στη σηµερινή µάλιστα συζήτηση το θέµα που
αφορά το κράτος δικαίου. Ξέρετε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρ-
νησης, ο πολιτικός φιλελευθερισµός δεν σερβίρεται αλά καρτ,
όπως ειπώθηκε σωστά από τον Κοινοβουλευτικό µας Εκπρό-
σωπο. Το θέλουµε ολόκληρο το κράτος δικαίου, όχι σε κοµµάτια.
Και θα είχαµε και εµείς πολύ διαφορετική στάση ίσως αν στο ψή-
φισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου υπήρχε ως απάντηση της
Κυβέρνησης τουλάχιστον ένας προβληµατισµός. Αντί αυτού επι-
στρατεύεται η πάγια στρατηγική να βρούµε ανθέλληνες και εχ-
θρούς της πατρίδας. Γιατί πάντα φταίνε οι άλλοι. Φταίνε οι άλλοι
για τις παρεµβάσεις στη δικαιοσύνη, φταίνε οι άλλοι για τις πα-
ρεµβάσεις στις ανεξάρτητες αρχές, φταίνε οι άλλοι για τη συγ-
κάλυψη των υποκλοπών, φταίνε οι άλλοι για τη συγκάλυψη των
ευθυνών της τραγωδίας των Τεµπών και προφανώς στο τέλος
της ηµέρας θα φταίνε άλλοι για το ότι το δήθεν φιλελεύθερο
προσωπείο της Κυβέρνησης, που πρόχειρα φιλοτεχνείτε µε το
παρόν νοµοσχέδιο, καταρρέει µε κρότο από την ίδια την Ευ-
ρώπη. Γιατί φαίνεται πως δεν περνάει παντού και σε όλους η
απάντηση «έλα µωρέ, αυτά κρίθηκαν στις εκλογές, 41%».

Έρχοµαι, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο. Να ξεκαθαρίσω και κάτι
ακόµα πάνω σε αυτό, γιατί ακούστηκε. Είναι άλλο η απουσία κοµ-
µατικής πειθαρχίας και είναι άλλο η προτροπή στην αποχή ή η
σιωπή. Και το λέω αυτό, επειδή µάλλον δεν πήγαν καλά τα κοµ-
µατικά φροντιστήρια, πιθανότατα πολλοί Βουλευτές σας να βο-
λεύτηκαν µε την προτροπή του ίδιου του Πρωθυπουργού να
κάνουν κάτι άλλο την ώρα της ψηφοφορίας. Και το λέω για έναν
ακόµα λόγο. Γιατί είναι σκληρή αντίθεση και αντίφαση η προ-
τροπή αυτή σε σχέση µε τα λεγόµενα του ίδιου του Πρωθυπουρ-
γού και τις διατυπώσεις του το όχι και τόσο µακρινό 2015 -µε τις
οποίες εγώ συµφωνώ- που µετά την ψήφο στο σύµφωνο συµβίω-
σης βγήκε και είπε ότι οι Βουλευτές οφείλουν να έχουν το θάρ-
ρος της γνώµης τους, ότι οι Βουλευτές δεν µπορούν να κρύ-
βονται. Αυτή, λοιπόν, η µεταστροφή σήµερα δεν αποδεικνύει πο-
λιτική αξιών. Υποδεικνύει πολιτική εργαλειοποίηση και θα κρι-
θείτε γι’ αυτή από την ελληνική κοινωνία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ δεν χρειάζεται να
δώσει προοδευτικά διαπιστευτήρια σε κανέναν. Γιατί αντί για
εµάς µπορεί να µιλήσει η δική µας πολιτική κληρονοµιά. Με το
τεράστιο εύρος των µεταρρυθµίσεων εκείνων στο πεδίο των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων που έβρισκαν πάντα στρατηγικά και µε
συνέπεια τη Νέα Δηµοκρατία στη λάθος πλευρά της ιστορίας.
Μεταρρύθµιση οικογενειακού δικαίου το 1982: Κυβέρνηση
ΠΑΣΟΚ. Νέα Δηµοκρατία: όχι. Μεταρρύθµιση για την κατοχύ-
ρωση της γυναικείας αυτοδιάθεσης µε τη θέσπιση της άµβλωσης
το 1986: Κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ. Νέα Δηµοκρατία: όχι. Εµπέδωση
της ελευθερίας της θρησκευτικής συνείδησης µε την απαλοιφή
της καταγραφής του θρησκεύµατος στις ταυτότητες το 2001:
Κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ. Νέα Δηµοκρατία: όχι. Τρία µόνο από τα
πολλά κεντρικά, ιστορικά παραδείγµατα που δείχνουν ότι το
ΠΑΣΟΚ έδωσε µάχες και πέτυχε µεγάλες νίκες για την εµπέδωση
της ελευθερίας και της ισότητας πολύ µπροστά από την εκά-
στοτε εποχή τους απέναντι και στον τότε αναχρονιστικό και σκο-
ταδιστικό λόγο που είχε ως κεντρική αναφορά και έκφραση τότε
τη Νέα Δηµοκρατία, τη Δεξιά και φυσικά την ακροδεξιά. 

Για να το κάνουµε σαφές, εµείς ήµασταν διαχρονικά, είµαστε
σήµερα καθαρά και θα είµαστε σταθερά µε οτιδήποτε προάγει
τις αρχές της κοινωνικής απελευθέρωσης ως ιδρυτικές και αξια-
κές για το ΠΑΣΟΚ και τη δηµοκρατική παράταξη. Είµαστε ατα-
λάντευτοι µε ό,τι προάγει και προωθεί την ισότητα και την
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ελευθερία, τη συµπερίληψη, τον εµπλουτισµό των δικαιωµάτων,
µε ό,τι άρει διακρίσεις και αποκλεισµούς. 

Αυτά, λοιπόν, διαµορφώνουν µε ταυτοτικό τρόπο τη θετική µας
στάση και για την ισότητα στο γάµο και για το παρόν νοµοσχέδιο.
Οφείλουµε, όµως, παράλληλα να κατανοούµε ότι αυτή η ελευ-
θερία δεν τελειώνει µε την κατοχύρωση από πλευράς πολιτείας
των υποχρεώσεών της απέναντι στη ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα µέσω του
πολιτικού γάµου. Είναι χρέος µας κάθε µέρα να µην κλείνουµε
τα αυτιά µας στον οµοφοβικό λόγο και στη ρητορική µίσους, από
όπου κι αν αυτή προέρχεται. 

Η εξέλιξη της κοινωνίας µας είναι δυναµική και είναι στο χέρι
µας κάθε µέρα που περνάει να δίνουµε όλες τις µικρές και τις
µεγαλύτερες µάχες για να την κάνουµε όλο και πιο δίκαιη και όλο
και πιο συµπεριληπτική, µε πραγµατική ελευθερία για όλους.
Γιατί δεν µπορούν σήµερα να υπάρχουν αόρατοι συµπολίτες
µας, να διαβιούν σε αόρατες κοινωνίες, εγκλωβισµένοι µέσα στα
τείχη του κοινωνικού στιγµατισµού. Έχουµε χρέος να σπάσουµε
τα τείχη αυτά και να δώσουµε ορατότητα στους ανθρώπους που
σήµερα αισθάνονται ότι ζουν µόνοι, ξεχασµένοι, στο περιθώριο. 

Απέναντι, λοιπόν, στην καθηµερινή αποξένωση, την απανθρω-
πιά, τη µισαλλοδοξία, την περιθωριοποίηση, το µίσος, τη βία που
δοκιµάζει όλο και περισσότερο και όλο και πιο έντονα σήµερα
την κοινωνία µας, έχουµε χρέος όσο ποτέ να πολλαπλασιάσουµε
τις κοιτίδες αγάπης και συντροφικότητας, έχουµε χρέος όσο
ποτέ να πιστέψουµε σε µια κοινωνία µε συνοχή και πραγµατική
αλληλεγγύη. Γιατί, τελικά, γι’ αυτή την κοινωνία οφείλουµε όλοι
µας και αξίζει τον κόπο να αγωνιστούµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Χριστοδουλάκη. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Κυριάκης Σπυρίδων. Παρακαλώ πολύ

αυστηρά για επτά λεπτά, αλλιώς δεν θα προλάβουµε. Το γνωρί-
ζετε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζη-
τάµε σήµερα για ένα νοµοσχέδιο το οποίο κακώς έχει πάρει πολύ
µεγάλες διαστάσεις. Και λέω κακώς γιατί αφορά µια µικρή µερίδα
των συµπολιτών µας, τα προβλήµατα των οποίων προσπαθούµε
να λύσουµε µέσω της επέκτασης του πολιτικού γάµου. Κι εµείς
ως Βουλευτές καλούµαστε να απαντήσουµε στο νοµοσχέδιο αυτό
µε ένα «ναι» ή ένα «όχι». Ο Πυθαγόρας έλεγε πως το «ναι» και το
«όχι» είναι δύο από τις πιο µικρές και τις πιο εύκολες λέξεις που
υπάρχουν στο λεξιλόγιο. Η εκφορά τους, όµως, είναι πολύ δύ-
σκολη γιατί απαιτείται προηγουµένως πολύ µεγάλη σκέψη. 

Όσον αφορά το δικό µου «ναι» ή «όχι», οφείλω να αναλογιστώ
τρία πράγµατα: Το πρώτο που οφείλει ο καθένας µας να αναλο-
γιστεί είναι καταρχήν να κατανοήσει τις διαφορετικές απόψεις.
Και προσωπικά, κατανοώ και τους συναδέλφους οι οποίοι είναι
υπέρ της επέκτασης του γάµου στα οµόφυλα ζευγάρια, αλλά και
αυτούς που πιστεύουν συνειδησιακά ότι µε αυτόν τον τρόπο αλ-
λοιώνεται ο παραδοσιακός θεσµός της οικογένειας. 

Αυτό, όµως, το οποίο δεν δέχοµαι να κατανοήσω είναι κάποιες
ακραίες απόψεις οι οποίες ακούστηκαν όλες αυτές τις ηµέρες
και στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου και στην επιτροπή, απόψεις
οι οποίες µας γυρνάνε πίσω στο µεσαίωνα, που δεν θα ήθελα να
αναφέρω και να αναφερθώ ούτε σε αυτές ούτε σε αυτούς που
τις εξέφρασαν. Να τους καλέσω µόνο εάν µπορούν, να ξεπερά-
σουν τον ιδεολογικό τους Καιάδα, να προσπαθήσουν να κάψουν
τις ιδεοληπτικές µάγισσες που τους κατατρέχουν και να έλθουν
να συναντήσουν την υπόλοιπη κοινωνία στον 21οαιώνα. 

Το δεύτερο πράγµα το οποίο θα πρέπει να κατανοήσουµε είναι
πως ένα τέτοιο νοµοσχέδιο το οποίο άπτεται κοινωνικών ζητηµά-
των και ατοµικών ελευθεριών είναι λογικό να διχάζει και είναι λο-
γικό να διχάζει τόσο τους πολίτες αυτής της χώρας, αλλά και τα
κόµµατα µέσα στο Κοινοβούλιο, όπου µέσα στα ίδια τα κόµµατα
υπάρχουν διαφορετικές απόψεις. 

Πριν από περίπου σαράντα χρόνια ένα αντίστοιχο νοµοσχέδιο
είχε έρθει τότε το οποίο άλλαζε εντελώς το θεσµοθετηµένο πλαί-
σιο του γάµου. Εισήγαγε τον πολιτικό γάµο. Πράγµατα τα οποία
σήµερα τα θεωρούµε αυτονόητα, τότε δεν ήταν αυτονόητα. Και

όχι µόνο δεν ήταν αυτονόητα, απαγορεύονταν κιόλας. Η γυναίκα
ας πούµε δεν ήταν µισή ως προς τον γάµο. Η γυναίκα δεν µπο-
ρούσε τότε να κρατήσει το πατρικό της επίθετο. 

Σήµερα, λοιπόν, σαράντα χρόνια µετά όλα αυτά όχι µόνο τα
έχουµε ξεπεράσει, τα θεωρούµε φυσιολογικά, είναι φυσιολογικά
και είναι η καθηµερινότητά µας. Κι αυτό επιτεύχθηκε γιατί έχουµε
δηµοκρατία. Διότι η δηµοκρατία, φίλες και φίλοι, δεν είναι να κά-
νεις πάντα αυτό που θέλουν οι πολλοί. Δηµοκρατία είναι να προ-
στατεύεις και τα δικαιώµατα των λίγων. Και αυτή είναι η βασική
διαφορά της δηµοκρατίας από τη δηµαγωγία. Ευτυχώς, η χώρα
που γέννησε τη δηµοκρατία έχει τη χαρά και την τύχη τα τελευταία
πενήντα χρόνια να υπηρετεί τη δηµοκρατία. Και το κράτος στη δη-
µοκρατία οφείλει να ακούει τους πολίτες, οφείλει να ακούει την
κοινωνία και να ακούει τις µεταβαλλόµενες ανάγκες της κοινωνίας
και να νοµοθετεί για να λύνει τα προβλήµατά τους. 

Το τρίτο πράγµα στο οποίο θα πρέπει να εστιάσουµε είναι νο-
µίζω κατανοητό από όλους πως κυρίως για εµάς τους Βουλευτές
της επαρχίας η υπερψήφιση ενός τέτοιου νοµοσχεδίου έχει τερά-
στιο πολιτικό κόστος. Σε µια κατά τεκµήριο συντηρητική επαρχία
όσοι από εµάς υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο αυτό έχουµε ένα
πολύ µεγάλο πολιτικό κόστος. 

Ο πολιτικός, όµως, οφείλει να ψηφίζει βάσει της συνείδησής του
και όχι µετρώντας το πολιτικό κόστος. Προσωπικά, η συνείδησή
µου υπαγορεύει ότι όλοι οι άνθρωποι έρχονται ίσιοι σε αυτόν τον
κόσµο, πεθαίνουν ίσοι και στο µεσοδιάστηµα που αποκαλούµε ζωή
θα πρέπει όλοι να έχουν τις ίδιες ευκαιρίες και τις ίδιες δυνατότη-
τες για να πραγµατοποιήσουν την ευτυχία τους. 

Η συνείδησή µου υπαγορεύει πως είναι αδιανόητο τον 21ο αιώνα
να ξεχωρίζουµε τους ανθρώπους βάσει της σεξουαλικής τους
προτίµησης και να δηµιουργούµε ανθρώπους δύο διαφορετικών
κατηγοριών βάσει της σεξουαλικής τους προτίµησης. 

Η συνείδησή µου υπαγορεύει ότι είναι αδιανόητο να ξεχωρί-
ζουµε τα παιδιά µεταξύ τους λόγω της σεξουαλικής προτίµησης
των γονέων τους. Η συνείδησή µου υπαγορεύει πως είναι αδια-
νόητο ένα παιδί το οποίο έχει µάθει να ζει µε δύο γονείς να πρέπει
να γυρίσει πίσω σε ένα ίδρυµα επειδή ξαφνικά ο ένας από τους
δύο γονείς χάνει τη ζωή του. Πως είναι απαράδεκτο ένα παιδί να
µην µπορεί να γραφτεί σε ένα σχολείο διότι η πολιτεία δεν ανα-
γνωρίζει την συνένωση των δύο οµόφυλων γονιών του. Πως είναι
απαράδεκτο να µην µπορεί ένα παιδί να ταξιδέψει στο εξωτερικό,
να µην έχει ασφαλιστικά δικαιώµατα, αν ένας από τους δύο αν-
θρώπους που θεωρεί γονείς χάσει τη δουλειά του µπορεί ή να µην
έχει κληρονοµικά δικαιώµατα. Η συνείδησή µου επιβάλει ότι ένας
άνθρωπος ο οποίος µεγαλώνει ένα παιδί δεν γίνεται να µην µπορεί
να το πάρει από το σχολείο ή δεν γίνεται να µην είναι µαζί του στο
κρεβάτι του πόνου, όταν το παιδί αυτό βρίσκεται στο νοσοκοµείο. 

Άκουσα από πολλούς, αλλά και από τον πρωθυπουργό µας, τον
Αντώνη Σαµαρά, τον οποίο σέβοµαι απόλυτα, πριν από λίγο στην
οµιλία του πως τα ζητήµατα αυτά θα µπορούσαν να λυθούν µέσα
στο σύµφωνο συµβίωσης. Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όχι, δεν
θα µπορούσαν να λυθούν µέσα στο σύµφωνο συµβίωσης. Γιατί µε
αυτόν τον τρόπο θα δηµιουργούσαµε πολίτες δύο κατηγοριών.
Θα κάναµε το λάθος που ανέφερα πριν. Θα ξεχωρίζαµε τους αν-
θρώπους βάσει της σεξουαλικής τους προτίµησης, δηµιουργών-
τας δύο οικογενειακά δίκαια και λέγοντάς τους πως επειδή έχεις
συγκεκριµένη σεξουαλική κατεύθυνση, θα πρέπει να ακολουθή-
σεις τον δρόµο αυτό. 

Προσωπικά, σε όλη µου τη ζωή ήµουν φιλελεύθερος και ο φι-
λελευθερισµός είναι µια έννοια η οποία ξεπερνάει την οικονοµία
και την επιχειρηµατικότητα και επεκτείνεται σε όλες τις πτυχές της
ζωής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, λίγη ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας

είπα αυστηρά επτά λεπτά, γιατί δεν θα προλάβουµε µε τον
χρόνο. Παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κλείνω.
Επεκτείνεται σε όλες τις πτυχές της ζωής. Ως φιλελεύθερος,

λοιπόν, λέω «ναι» και ψηφίζω «υπέρ» του συγκεκριµένου νοµο-
σχεδίου συνειδητά και συνειδησιακά.

10492 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Επιτρέψτε µου, όµως, δύο προτάσεις πριν κλείσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,

κλείστε, παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ, είναι

σηµαντικό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όλα είναι σηµαντικά,

κύριε συνάδελφε. Πρέπει να κλείσετε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: Έχω έξι µήνες σε αυτή εδώ την Αί-

θουσα περίπου και βλέπω πως έχουµε έναν µοναδικό τρόπο να
τσακωνόµαστε ακόµα και για τα πράγµατα στα οποία συµφω-
νούµε και βλέπω µια σπουδή από κάποιους ανθρώπους να κατα-
δείξουν ότι αυτοί έχουν µεγαλύτερη κοινωνική ευαισθησία από
κάποιους άλλους.

Ξέρετε, αγαπητοί συνάδελφοι, η κοινωνική ευαισθησία δεν
είναι κάτι το οποίο αποκτάµε µαζί µε την κοµµατική µας ταυτό-
τητα. Η κοινωνική µας ευαισθησία έχει να κάνει µε τα ήθη µας
και τον αξιακό µας κώδικα και όλοι όσοι είµαστε σε αυτή εδώ την
Αίθουσα έχουµε κοινωνική ευαισθησία. Η ιστορία θα δείξει ότι το
νοµοσχέδιο αυτό περνάει µε ψήφους του ΠΑΣΟΚ, µε ψήφους
του ΣΥΡΙΖΑ, µε ψήφους της Πλεύσης, µε ψήφους της Νέας Αρι-
στεράς, αλλά κυρίως περνάει µε τις ψήφους της Νέας Δηµοκρα-
τίας, της µεγαλύτερης πλειοψηφίας της Νέας Δηµοκρατίας και
το νοµοσχέδιο αυτό έχει την υπογραφή της Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Κλείνοντας, µια τελευταία φράση. Είµαι Έλληνας, χριστιανός,
πατριώτης και οικογενειάρχης και δεν δέχοµαι από κανέναν να
αµφισβητεί οποιαδήποτε από αυτές µου τις ιδιότητες λόγω της
υπερψήφισης του νοµοσχεδίου αυτού.

Σας ευχαριστώ πολύ. Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κυριάκη. Παρακαλώ πολύ να τηρείται ο χρόνος. Δεν θα
προλάβουµε διαφορετικά. Έχουµε και δευτερολογίες και µετά
έχουµε κανονίσει την ψηφοφορία για τις 22.00’.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Γαυγιωτάκης Μιχαήλ, Βουλευτής των
Σπαρτιατών.

ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για εµάς η Κυβέρνηση φέρνει

ένα νοµοσχέδιο που θέτει νέα ερωτήµατα ηθικής και νοµικής
φύσης. Ενώ µέχρι χθες θέµατα πατρότητας και µητρότητας που
θεωρούνταν λυµένα, σήµερα εµφανίζονται εκ νέου στο κοινωνικό
προσκήνιο και ζητούν επαναπροσδιορισµό. Και δεν είναι µόνο
αυτά. Έχουν να κάνουν µε το ίδιο µας το Σύνταγµα και µε τους
νόµους που το διέπουν και το χαρακτηρίζουν.

Σε συνεδριάσεις των επιτροπών που συµµετείχα, άκουσα
πολλά από πολλούς από κοινωνικούς και θεσµικούς φορείς. Σε
µια συνεδρίαση άκουσα από έναν συνάδελφο ότι ο γάµος δεν
είναι θεσµός γι’ αυτόν. Άκουσα βεβαίως και το άλλο, ότι για το
ποσοστό αυτοκτονίας στους τρανς, που είναι ένας στους δύο,
οφείλεται στα κόµµατα της ακροδεξιάς λόγω µη αποδεκτικότη-
τας. Έλεος!

Σήµερα το νοµοσχέδιο που φέρατε, κύριοι της Κυβέρνησης,
βάλλει ωµά και ψυχρά εναντίον των θεσµών και εναντίον όλου
του αξιακού µας συστήµατος. Μηδενίζονται ρόλοι, του πατέρα,
της µάνας, του άνδρα, της γυναίκας και στο τέλος του ορίζοντα
βάλλονται τα παιδιά που πρωτίστως σήµερα συζητάµε γι’ αυτά
χωρίς αυτά, δεν ρωτούνται. Σε αυτά θα παραδώσουµε τη σκυ-
τάλη της ηθικής και των αξιών που εµείς πρεσβεύουµε.

Και επειδή συζητάµε για ανθρώπινα δικαιώµατα και δικαιώ-
µατα του παιδιού, εγώ θα το προσεγγίσω από την ψυχολογική,
τη συναισθηµατική και την κοινωνιολογική του σκοπιά, που έχει
να κάνει µε τον ψυχισµό και την κοινωνικοποίηση ενός παιδιού
που θα µεγαλώσει αµφίδροµη σε µια νέα τάξη δοµής της οικο-
γένειας. Ένα παιδί που µεγαλώνει µε τον πατέρα και τη µάνα του
σε µια οικογένεια, µαθαίνει και αποκτά συνήθειες, τρόπους συµ-
περιφοράς, προσλαµβάνει παραστάσεις και στη συνέχεια εναρ-
µονίζει τη συµπεριφορά του ανάλογα µε αυτές. Μιλάµε για την
κοινωνικοποίηση ενός παιδιού στην κοινωνία που ξεκινάει από τα
πρώτα χρόνια της ζωής του και που διαρκεί µέχρι το τέλος του.

Τι είναι, όµως, κοινωνικοποίηση; Είναι αυτή η διαδικασία µέσω
της οποίας το άτοµο -και συγκεκριµένα το παιδί- µαθαίνει και

εσωτερικεύει τα διάφορα στοιχεία που εµπεριέχει η οικογένεια
µέσα στην οποία ζει, πράγµα που του επιτρέπει να διαµορφώσει
τη δική του προσωπικότητα και να ενταχθεί µέσα σ’ αυτή. Ένα
παιδί µπορεί να ταυτιστεί και να υιοθετήσει συµπεριφορές και
ρόλους που το κάνει στο να αναγνωρίζει τον εαυτό του σε ένα
από τους δύο γονείς.

Και εδώ τίθεται το εξής ερώτηµα: Μέσω αυτής της διαδικα-
σίας, δηλαδή της µάθησης και της ταύτισης µε τα πρόσωπα του
περιβάλλοντός του, δηλαδή του πατέρα και της µητέρας, πώς
θα επιτευχθεί και πώς θα αναγνωρίσει τον εαυτό του όταν έχει
εικόνα του ενός φύλου µόνο; Ας µας απαντήσουν εδώ οι κοινω-
νιολόγοι, αν υπάρχουν.

Με άλλα λόγια, µέσω της µάθησης από το οικογενειακό περι-
βάλλον του και της ταύτισης, δηλαδή υιοθετώντας συµπεριφο-
ρές και ρόλους, το παιδί αποδέχεται άκριτα τα προβαλλόµενα
πρότυπα ως ένας παθητικός δέκτης. Εάν υπάρχει µόνο το ένα
πρότυπο, είναι υποχρεωµένο να εναρµονίσει και τη συµπεριφορά
του βάσει αυτού που βιώνει και συναισθάνεται για να ενταχθεί
αργότερα σε ένα περαιτέρω στάδιο κοινωνικοποίησης είτε στο
σχολείο είτε µέσα στην κοινωνία.

Η κοινωνικοποίηση δεν είναι το αποτέλεσµα µιας τυποποιηµέ-
νης µάθησης, αλλά µια εκµάθηση που διαφοροποιείται συνεχώς
από τις επιρροές που δέχεται το παιδί, αλλά και από τον τρόπο
που κατανοεί τον εκάστοτε ρόλο του, ακολουθώντας πρότυπα
του περιβάλλοντός του. Το παιδί αναγνωρίζει τον εαυτό του µέσα
από την οικογένεια, έχοντας εικόνα και από τους δύο γονείς, δη-
λαδή του πατέρα και της µητέρας. Ένα κορίτσι που µεγαλώνει
από οµόφυλα ζευγάρια, ας πούµε, από δύο άντρες, τι επιρροές
µπορεί να δεχτεί ή πώς µπορεί να κατανοήσει τον ρόλο του στην
οικογένεια αυτή, όταν τα πρότυπα που βιώνει του στερούν την
παραδοχή και την ταυτοποίηση από τον ρόλο µιας µητέρας;

Τι θέλω να πω; Ένα κορίτσι ποτέ δεν θα µάθει τον ρόλο, αλλά
και δεν θα ταυτιστεί µε τη µάνα εφόσον δεν θα υπάρχει. Ένα πα-
ράδειγµα, βλέπουµε τα κοριτσάκια µεγαλώνοντας να κρατούν τις
κούκλες τους, να τις ταΐζουν και να τις φροντίζουν. Αυτό σηµαίνει
ότι µαθαίνουν τον ρόλο τους µέσα στην ταύτιση µε τη µητέρα
τους. Τώρα θα µου πείτε, η ταύτιση αυτή δεν είναι απόλυτη και
ότι το µικρό παιδί διατηρεί µια σχετική αυτονοµία ως προς τα
πρόσωπα µε τα οποία ταυτίζεται. Ναι, είναι πιθανόν να τηρήσει
πιστά κάποιους κανόνες, αλλά είναι πιθανόν να συµµορφωθεί µε
ένα µέρος αυτών των κανόνων και να διαφοροποιήσει τη συµπε-
ριφορά του. Εδώ το παιδί θα περιπλέκεται περισσότερο, όσον
αφορά στη σύγχυση των ρόλων και της γενικότερης συµπεριφο-
ράς του.

Το παιδί αντιγράφει αυτό που βλέπει, αυτό που ακούει και
εκτελεί σύµφωνα µε τις επιρροές που δέχεται και που κατανοεί
τον εκάστοτε ρόλο του. Η παραδοσιακή οικογένεια ως πρωτογε-
νής φορέας κοινωνικοποίησης διαµορφώνει σηµαντικά τους κα-
νόνες, τις συνήθειες, τις αξίες και τις αντιλήψεις του παιδιού από
τη στιγµή της γέννησής του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν έχουµε χρόνο. Ήθελα να εξειδικεύσουµε λίγο τα άρθρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας ευχαριστούµε

πολύ, κύριε Γαυγιωτάκη. Δεν έχουµε χρόνο πραγµατικά.
ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Έχω να πω το εξής µόνο για την

αποχή και βλέπω µια σύγχυση εκ δεξιών.
Θα σας παραπέµψω όµως, στο άρθρο 60 παρ. 1 του Συντάγ-

µατος: οι Βουλευτές έχουν το απεριόριστο δικαίωµα της γνώµης
και της ψήφου κατά συνείδηση. Εδώ η γνώµη του κάθε Βουλευτή
είναι σεβαστή και ακούγεται. Το δικαίωµα της ψήφου του, σύµ-
φωνα µε τον Κανονισµό της Βουλής ως διαδικασία είναι «ναι»,
«όχι» και «παρών» που αναγράφεται. Μια ερώτηση έχω: που ανα-
γράφεται το δικαίωµα της αποχής; Το «ναι» το «όχι» και το
«παρών» για εµάς είναι ένα πράγµα, είναι συνείδηση. Η αποχή
δεν περιέχει, για µας δηλώνει υπεκφυγή, δειλία και προσβολή.
Να έρθετε και να ψηφίσετε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ. Είστε στα 8,5 λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Μια µαντινάδα από την Κρήτη, κύριε
Πρόεδρε, θα πω και θα φύγω. Και τη φέρνει ο κρητικός λαός και
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συγκεκριµένα από τη Δέσποινα τη Σπαντιδάκη, αυτή την άριστη
µαντιναδολόγο που έχει βγάλει η Κρήτη: «Κόντρα στη φύση του
Θεού, τον νόµο να µην κάνεις, ζευγάρι µόνο ήταν η Εύα και ο
Άδαµης». 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Γαυγιωτάκη.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Κατσανιώτης Ανδρέας, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
Κύριε Κατσανιώτη, παρακαλώ πολύ µόνο επτά λεπτά. Να µην

υπερβούµε τον χρόνο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ χρέος µου να εκφράσω

την άποψή µου και να εκθέσω τους προβληµατισµούς µου για το
νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα εδώ. Ένα σχέδιο νόµου που
µπήκε έντονα στη δηµόσια συζήτηση τον τελευταίο χρόνο και
υποστηρίχθηκε πέρα από τους πολιτικούς σε µεγάλο βαθµό από
επαγγελµατίες της επικοινωνίας, πρόσωπα του και διάφορους
αρθρογράφους. Όλοι αυτοί δεν θέλησαν απλώς να πείσουν την
ελληνική κοινωνία για το πόσο αναγκαίος είναι ο γάµος των οµό-
φυλων ζευγαριών, αλλά θέλησαν για άλλη µια φορά να ρίξουν
στον καιάδα της απαξίωσης όσους διαφωνούν µε το σχέδιο
νόµου, µιλώντας για σκοταδισµό. Στην αρχή υποστήριζαν το δι-
καίωµα στο γάµο, µετά την ισότητα στον γάµο και κατέληξαν στα
δικαιώµατα των παιδιών που βρίσκονται σε τέτοιους γάµους. Από
τη µια πλευρά άλλαζαν το αίτηµα για να πειστεί η ελληνική κοινή
γνώµη και από την άλλη στοχοποιούσαν οποιονδήποτε αντι-
δρούσε. Στοχοποίηση ανθρώπων µε διαφορετική από αυτούς
άποψη. Είναι παράλογο να παλεύεις για δικαιώµατα και να µη σέ-
βεσαι το δικαίωµα στην άλλη άποψη. 

Γράφτηκε «το κάνουν για ψηφοθηρία αυτοί που λένε όχι» και
το έγραψαν αυτοί που αλλάζουν άποψη για να είναι αρεστοί.
Γράφτηκε «αυτή είναι κόρη παππά, γι’ αυτό δεν το ψηφίζει».
Ακούστηκε «αυτός αν ήταν ακόµα Υπουργός, θα έλεγε τα ίδια;».
Για µένα γράφτηκε ότι µε βάζει ο πρώην Πρωθυπουργός, ο Αν-
τώνης Σαµαράς να µην ψηφίσω το νοµοσχέδιο. Ενηµερώνω κάθε
ενδιαφερόµενο ότι οι Βουλευτές έχουµε συνείδηση όσοι ψηφί-
ζουµε «ναι», όσοι ψηφίζουµε «όχι». Έχουµε υποχρέωση να υπο-
στηρίζουµε τις απόψεις µας όσοι ψηφίζουµε «ναι», όσοι
ψηφίζουµε «όχι». Έχουµε και συνέπεια. Όταν µπαίνουµε σε µια
διαδικασία αλλαγών σε ζητήµατα που άπτονται του πυρήνα της
κοινωνίας οφείλουµε όλοι να είµαστε προσεκτικοί. 

Θυµίζω, λοιπόν, πως όταν ήρθε στη Βουλή το σύµφωνο συµ-
βίωσης εξέφρασα τη διαφωνία µου λέγοντας τότε ότι ανοίγει η
πόρτα για την αναδοχή παιδιών από οµόφυλα ζευγάρια. Είπα
τότε ότι δεν είναι το τέλος µιας εκκρεµότητας, αλλά η αρχή µιας
σειράς από διεκδικήσεις που δεν ξέρουµε πού θα φτάσουµε.
Είναι ο προθάλαµος. Η τότε κυβέρνηση και οι υποστηρικτές του
συµφώνου συµβίωσης απέρριπταν κατηγορηµατικά ένα τέτοιο
ενδεχόµενο και έκαναν λόγο για σενάρια φαντασίας και για ανυ-
πόστατες εικασίες συντηρητικών κύκλων. Και µετά, το 2018 ήρθε
ο νόµος για την τεκνοθεσία από οµόφυλα ζευγάρια. Και τότε
υπενθύµισα ότι αυτό δεν είναι το τέλος. Και τι έχουµε τώρα; Τον
νόµο για τον γάµο των οµόφυλων ζευγαριών. Και τι ακούµε; Ότι
τελειώνει µια εκκρεµότητα. Πολύ φοβάµαι όµως, ότι οι διεκδική-
σεις θα συνεχιστούν. Νέες εκκρεµότητες θα βρεθούν µπροστά
µας.

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν υπάρχει θέµα παρένθετης µη-
τέρας, δεν υπάρχει θέµα γονέα 1 και γονέα 2. Αύριο, µεθαύριο
σε µια νέα πολιτική συγκυρία µε νέες πιέσεις από την κοινότητα
ΛΟΑΤΚΙ; 

Σύµφωνα µε την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της
Βουλής όλες οι υφιστάµενες διατάξεις για το δίκαιο της συγγέ-
νειας αναφέρονται σε πατρότητα και µητρότητα. Δεν αναφέρον-
ται σε γονεϊκότητα. Υπό την έννοια αυτή, συνεχίζει η έκθεση,
τέκνα που θα γεννηθούν παραδείγµατος χάριν µε ιατρικώς υπο-
βοηθούµενη αναπαραγωγή ή που θα υιοθετηθούν από οµόφυλα
ζευγάρια δεν θα µπορούν να συνδεθούν νοµικά και µε τους δύο
γονείς τους, µε ευθεία εφαρµογή των κειµένων διατάξεων για
την ίδρυση συγγένειας που βασίζονται στα τεκµήρια της πατρό-
τητας και της µητρότητας. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι σύν-

τοµα θα κληθούµε ξανά να ψηφίσουµε όσα σήµερα λέµε ότι δεν
πειράζουµε. Και τελικά ίσως φτάσουµε και στην αντικατάσταση
των όρων µητέρα και πατέρας, µε το γονέας 1, γονέας 2. Το ίδιο
µάλλον θα γίνει και µε την παρένθετη µητρότητα. Όπως προκύ-
πτει από την ίδια έκθεση το πρώτο οµόφυλο ζευγάρι που θα προ-
σφύγει σε οποιοδήποτε δικαστήριο επειδή του απαγορεύεται να
αποκτήσει παιδί µέσω παρένθετης µητέρας, θα δικαιωθεί, καθώς
µε το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα επιτρέπουµε την ανα-
γνώριση παιδιών οµόφυλων ζευγαριών, που αποκτώνται µε πα-
ρένθετη µητέρα στο εξωτερικό. 

Κατά συνέπεια δεν είµαστε στο τέλος ενός κύκλου, αλλά µόνο
στη µέση. Και αναρωτιέµαι πού θα σταµατήσει; Γιατί ο γάµος θε-
ωρείται δικαίωµα; Είναι επιλογή. Γιατί οι επιθυµίες αποτελούν δι-
καίωµα; Είναι επίσης επιλογή. Ενώ τα δικαιώµατα των παιδιών
που ζουν ήδη σε συµβίωση οµοφύλων, θα µπορούσαν κάλλιστα
να καλυφθούν µε επέκταση του συµφώνου συµβίωσης. Και
ακούω «εσείς που δεν ψηφίσατε το σύµφωνο συµβίωσης, γιατί
το επικαλείστε;». Γιατί είναι νόµος του κράτους και ως τέτοιον
µπορούµε να τον χρησιµοποιήσουµε. 

Και θέλω να ξεκαθαρίσω και κάτι ακόµα. Στη δική µου αντί-
ληψη το να είσαι κατά του γάµου των οµοφύλων δεν σηµαίνει ότι
είσαι κατά των δικαιωµάτων τους και σε καµµία περίπτωση ότι
είσαι οµοφοβικός. Σηµαίνει ότι διαφωνείς µε την αλλοίωση της
έννοιας της οικογένειας. Στον δικό µου αξιακό κώδικα η επικρά-
τηση των δικαιωµατιστών καταλήγει στην πλήρη βιολογική απο-
σύνδεση της οικογένειας και φοβάµαι ότι µας οδηγεί σε λάθος
δρόµους. 

Πιστεύω στην εξέλιξη, όχι, όµως, στο γκρέµισµα ταυτοτικών
θεσµών του έθνους, όπως είναι η οικογένεια. Βέβαια, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή ατζέντα που συζητάµε έχει και
ένα ευρωπαϊκό και παγκόσµιο πρόσηµο. Η woke ατζέντα έχει αρ-
χίσει και εισχωρεί βίαια στη ζωή µας. Η ατζέντα της αποδόµησης,
η ατζέντα της σύγχυσης, το γκρέµισµα όσων συνιστούν την κοινή
µας κληρονοµιά, όπου τα πρόσωπα της µάνας και του πατέρα
υποβιβάζονται και η οικογένεια από κύτταρα της κοινωνίας γίνε-
ται ακόµα µια κορυφή που κατακτούν δικαιωµατιστές.

Η οικογένεια για την Ελλάδα έχει ταυτοτικά χαρακτηριστικά
και υποκαθιστά σε πολλά µέρη, σε πολλά κοµµάτια της ζωής µας
το κοινωνικό κράτος. Η οικογένεια κράτησε όρθια τα µέλη της
στην κρίση, κράτησε την κοινωνική συνοχή. Και µην µπερ-
δεύουµε την ελληνική οικογένεια µε ρητορείες σχετικά µε όσα
συµβαίνουν στην Ευρώπη και γενικότερα στη Δύση. Στη Σουηδία
υπάρχει εικόνα του παππού στο σπίτι; Στη Δανία φυλάει η µαµά
τα παιδιά της κόρης της για να πάει να δουλέψει; Στην Ολλανδία
πληρώνει η γιαγιά τα φροντιστήρια του εγγονού της; Στην Αγγλία
µένεις µε τους γονείς σου µέχρι τα τριάντα γιατί δεν µπορείς να
µείνεις µόνος στο σπίτι; Κάθε χώρα έχει τις δικές της αξίες και
παραδόσεις, της δικές της κοινωνικές συνθήκες και ανάγκες. Ο
ξεκάθαρος ευρωπαϊκός και δυτικός προσανατολισµός της
χώρας µας δεν σηµαίνει τη µετατροπή των εθνικών κρατών σε
κοινωνική σούπα. Κάθε άλλο. Η Ευρώπη των κρατών και των πο-
λιτών της µε τις διαφορετικές παραδόσεις είναι ο µεγάλος πλού-
τος που πρέπει να διαφυλάξουµε. 

Οφείλουµε να διαφυλάξουµε, όµως, και τις αρχές και τις αξίες
µας που είναι πέρα και πάνω από εµάς, χαρακτήρισαν την πορεία
του γένους µας και τους χρωστάµε την ύπαρξή µας.

Και θέλω να κλείσω αυτή την τοποθέτηση προλαβαίνοντας
όσους θελήσουν να µιλήσουν για πρόβληµα στη Νέα Δηµοκρα-
τία. Είµαι περήφανος που ανήκω σε αυτή την παράταξη γιατί έχω
το δικαίωµα να υπερασπίζοµαι τη συνείδηση και τις απόψεις µου
γιατί αυτή η παράταξη µε έµαθε ότι ο σεβασµός σε κάθε άποψη
πάει χέρι-χέρι µε το δικαίωµά µου να σκέφτοµαι και να µιλάω
ελεύθερα.

Η Νέα Δηµοκρατία απευθύνεται σε όλο το φάσµα της κοινω-
νίας. Η µεγάλη κεντροδεξιά φιλελεύθερη παράταξη εµπεριέχει
και τους φιλελεύθερους και τους µοντέρνους δεξιούς. Κέντρα
αναφοράς του φιλελευθερισµού είναι το φυσικό άτοµο, τα δι-
καιώµατα και οι ελευθερίες του. Κέντρο αναφοράς της σύγχρο-
νης Δεξιάς είναι µια ευρύτερη κοινότητα που συνοψίζεται στη
συµµετοχή, στην ευθύνη, στην προσφορά, στον σεβασµό στους
νόµους και στο κράτος, στον πατριωτισµό, στη συµπερίληψη. Και
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όλα αυτά καταλήγουν στην ατοµική ευθύνη, χωρίς, όµως, να κα-
ταλύουν τους κοινωνικούς θεσµούς.

Είναι σαφές ότι σε θέµατα όπως ο γάµος των οµοφύλων, η
σχέση Εκκλησίας - Κράτους, ο τρόπος που αντιµετωπίζουµε το
ιστορικό βάθος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Κατσανιώτη,
ολοκληρώστε. Είστε στα εννέα λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό όµως είναι και η µεγάλη µας δύναµη και αυτή τη µεγάλη

παράταξη να είναι σίγουροι όλοι πως θα τη διαφυλάξουµε. Μπο-
ρούµε να συζητάµε, να συµφωνούµε, να διαφωνούµε και τελικά
να προχωράµε µπροστά για τις µεγάλες µεταρρυθµίσεις που
χρειάζεται η χώρα στην ασφάλεια, στην υγεία, στην παιδεία και
στη δικαιοσύνη.

Ο Πρωθυπουργός της χώρας ξέρει τα σηµεία στα οποία
έχουµε αξιακές διαφωνίες, σέβεται…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Κατσανιώτη,
σας παρακαλώ. Δέκα λεπτά θα µιλήσετε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: … θέλει τη σύνθεση και δεν υπάρ-
χει κοµµατική πειθαρχία σε τέτοια θέµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Επόµενος οµιλητής

και τελευταίος είναι ο κ. Βασίλειος Οικονόµου, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. Μετά θα αρχίσουµε τις δευτερολογίες από
το τέλος και θα κλείσει ο κύριος Υπουργός φυσικά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παρά ταύτα το νοµοσχέδιο αποδείχθηκε από τη διήµερη συ-

ζήτηση ότι ήταν ένα δύσκολο νοµοσχέδιο γιατί µε µεγάλη ευκο-
λία µπορούσες να αποφύγεις να µιλήσεις για την ουσία του
νοµοσχεδίου, µε µεγάλη ευκολία. Μόλις άκουσα τον φίλο µου
τον Ανδρέα ο οποίος έκανε µια τοποθέτηση προσδιορισµού, αυ-
τοπροσδιορισµού και αξιακού κώδικα εν όψει των εξελίξεων. Δεν
ήταν ο µόνος που το έκανε αυτό. Οι πιο πολλοί έπεσαν σε αυτή
την παγίδα.

Δεν συζητήσαµε για την ουσία του νοµοσχεδίου η οποία ήταν
µία και πολύ απλή: Το δικαίωµα και η ισότητα αυτού του δικαιώ-
µατος για κάθε πολίτη σε αυτή τη χώρα να µπορεί να συνάπτει
πολιτικό γάµο -τόσο απλό- χωρίς να υπάρχει προσδιορισµός
φύλου, θρησκεύµατος ή οποιουδήποτε άλλου προσδιορισµού
και όποια παιδιά υπάρχουν µέσα σε αυτόν τον γάµο να έχουν τα
ίδια δικαιώµατα µε τα παιδιά που υπάρχουν αυτή τη στιγµή στη
χώρα µας. Όλοι τα ίδια δικαιώµατα, πολύ απλό. Αυτή είναι η
ουσία του νοµοσχεδίου, κατά την άποψη µου. Δεν συζητάµε εδώ
για τους αξιακούς κώδικες, για το πρότυπο ζωής που ο καθένας
θα ήθελε, για το πρότυπο οικογένειας. Δικαίωµά του ο καθένας
να έχει τις απόψεις του για το τι οικογένεια θέλει να φτιάξει, για
το ποιο είναι το πρότυπο ζωής του. Δεν είναι το θέµα της συζή-
τησής µας αυτό.

Γίνεται θέµα συζήτησης τρεις µήνες πριν τις εκλογές. Το κα-
ταλαβαίνω αυτό γιατί πραγµατικά αρχίζουµε και µπαίνουµε στην
τελική ευθεία των ευρωεκλογών και πρέπει οι πολιτικές δυνάµεις
και τα πρόσωπα να στείλουν τα µηνύµατά τους στο εκλογικό
σώµα, τι πρεσβεύουν και τι θέλουν να πουν, τι θέλει να πει ο ποι-
ητής δηλαδή. 

Όµως, µην αδικούµε µια γενναία προσπάθεια µεταρρύθµισης
η οποία έρχεται να δηµιουργήσει το πλαίσιο λειτουργίας όπως
γίνεται στη δυτικού-ευρωπαϊκού τύπου δηµοκρατία, η οποία έχει
την ανοχή, έχει το δικαίωµα, έχει την ισότητα, έχει την ανάγκη
όλοι να συµπεριλαµβάνονται στην ενότητα της κοινωνίας. Αυτή
είναι µια δυτικού τύπου δηµοκρατία.

Στην Ελλάδα αυτή η δηµοκρατία και αυτή η αντίληψη του πού
ανήκουµε είναι µια παλιά ιστορία η οποία έχει υπάρξει µέσα από
µεγάλες αντιπαραθέσεις αιώνων. Είµαστε µε τη Δύση ή µε την
Ανατολή; Αυτά τα µεγάλα διλήµµατα που ταλαιπώρησαν τον λαό
µας, τους Έλληνες, διαχρονικά ήταν και η αιτία µεγάλων περιπε-
τειών. Εµφύλιοι, συγκρούσεις, διχασµοί. Τι δρόµο θα ακολουθή-
σουµε; Είπαµε πριν από πολλά χρόνια ότι οδηγούµεθα εις τη
Δύση. Αυτό κάπως ακούστηκε λογικό και λίγο-πολύ το ακολου-
θούµε. Υποπτεύοµαι, όµως, ότι το ακολουθούµε όταν µας βο-
λεύει. Αν οι αξίες και ο δυτικός τρόπος ζωής δεν µας βολεύει,
δεν µας φτάνει εκεί που εµείς έχουµε προσδιορίσει τον εαυτό

µας, αρχίζουµε τα παζάρια, τις διαπραγµατεύσεις και τις αµφι-
σηµίες.

Δυστυχώς, όποιος λειτουργεί έτσι, συνήθως πέφτει στο νερό,
γιατί σε δύο βάρκες δεν µπορείς να είσαι για πολύ καιρό. Πρέπει
να επιλέξουµε και η επιλογή του δυτικού τρόπου ζωής συνεπά-
γεται αυτό που σας είπα πριν από λίγο, δηµοκρατία, ανοχή, κα-
νόνες οι οποίοι ορίζονται σε αυτό το πλαίσιο. Αν αυτά δεν
µπορούν να είναι κατανοητά, είναι αποδεκτό βέβαια, αλλά κατα-
λαβαίνετε ότι δεν είναι δυνατόν να περνάνε χωρίς να εµπεριέ-
χουν κριτική.

Εµείς εδώ προσπαθώντας να προσδιορίσουµε, λοιπόν, αυτά
τα δικαιώµατα, τα οποία είναι δηµοκρατικά δικαιώµατα, κατ’ εξο-
χήν δηµοκρατικά, ερχόµαστε να τα προσδιορίσουµε, να τα εξα-
σφαλίσουµε. Και από εκεί και µετά δεν είµαστε εµείς εδώ αυτοί
οι οποίοι έχουµε το δικαίωµα να πούµε -σε αυτή την Αίθουσα
αλλά και έξω από την Αίθουσα- ποιο πρότυπο ζωής είναι το κα-
λύτερο. Ο καθένας ας κρατήσει για τον εαυτό του αυτό που πι-
στεύει, αυτό που έχει υιοθετήσει. Εδώ δεν κάνουµε διαγωνισµό
ποιος είναι καλύτερος από τον άλλον. Στη δηµοκρατία είµαστε
όλοι ίσοι. Αν αυτό που επιλέγω εγώ µου αρέσει και είναι ο παρα-
δοσιακός κλασικός τρόπος της οικογένειας ή της ζωής, είναι δι-
καίωµά µου, ας το ακολουθήσω, αλλά δεν µπορώ να τον
επιβάλλω σε κανέναν. 

Άρα αν αυτή τη βασική αρχή της σύγχρονης δηµοκρατίας δυ-
τικού τύπου την κάνουµε αποδεκτή, θα µπορούσαµε να πούµε
ότι δικαιολογεί και την ευρεία πλειοψηφία, η οποία εξασφαλίζεται
µέσα σε αυτή την Αίθουσα, όπου δυνάµεις από όλο το πολιτικό
φάσµα λένε το αυτονόητο, ότι η ισότητα στα δικαιώµατα των πο-
λιτών σε αυτή τη χώρα είναι αδιαπραγµάτευτη. 

Αν ανοίξουµε µια µεγάλη συζήτηση πλέον τι υιοθετούµε ως
πρότυπα ζωής και ως πρότυπα λειτουργίας και του προσώπου ή
της κοινωνίας µπορούµε να το κάνουµε αυτό, αλλά νοµίζω ότι θα
αδικήσουµε την ουσία αυτού του νοµοσχεδίου. Θα έχουµε,
όµως, περιθώριο τους επόµενους τρεις µήνες να πει ο καθένας
αξιακώς τι πιστεύει.

Τουλάχιστον, έχουµε υποχρέωση να το πράξουµε αυτό όταν
πάµε για ευρωεκλογές και µιλάµε για εκλογές ανάδειξης Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου. Εκεί, λοιπόν να πει ο καθείς είτε είναι πο-
λιτική δύναµη, είτε είναι υποψήφιος Ευρωβουλευτής, αλλά και
εµείς οι Βουλευτές και όλοι τέλος πάντων που ασχολούµαστε µε
την πολιτική, πώς θα θέλαµε και πώς θα ονειρευόµασταν την Ελ-
λάδα.

Η Ελλάδα του παλιού καιρού ήταν ωραία και η κοινωνία της
ήταν ωραία. Ήταν απλά τα πράγµατα. Τα σχήµατα ήταν απλά.
Σήµερα είναι πιο σύνθετη η κοινωνία, πιο µεγάλα τα προβλήµατα.
Δυστυχώς, πολλές φορές µας κουράζει, µας στεναχωρεί για το
πώς λειτουργούν τα πράγµατα, αλλά έτσι είναι η ζωή, τι να κά-
νουµε; Δηλαδή τι να κάνουµε για να µην ταλαιπωρείται το µυαλό
µας, η ζωή µας, αυτά που πιστεύουµε και αυτά που θέλουµε να
κάνουµε, να πούµε ότι σταµατάµε τον χρόνο; Δεν γίνεται αυτό.
Πρέπει να αποδείξουµε ότι σήµερα, το 2024, µε τα τωρινά κοι-
νωνικά δεδοµένα µπορούµε να δίνουµε λύσεις και απαντήσεις. 

Και επειδή, κύριε Υπουργέ, αυτό το νοµοσχέδιο δίνει λύσεις
και απαντήσεις και εξασφαλίζει το βασικό δικαίωµα και την ισό-
τητα σ’ αυτά τα δικαιώµατα, εγώ το υποστηρίζω.

Πιστεύω ότι ήταν µια ωφέλιµη, γενναία, πολιτική πρωτοβουλία
η οποία µάλιστα ήρθε από τη Νέα Δηµοκρατία η οποία δεν µας
έχει συνηθίσει στο παρελθόν να παίρνει τέτοιες πρωτοβουλίες,
αλλά αυτό είναι προς καλό, δεν είναι προς κακό. 

Άρα, λοιπόν, η εξέλιξη των πραγµάτων µας οδηγεί και µας λέει
ότι είναι ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό κόµµα που στις Ευρωεκλογές
µάλλον θα έρθει µε ένα πλεονέκτηµα για τις ιδέες και τις πρακτι-
κές της, όχι για τη συνήθειά µας. 

Να είστε καλά. Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Οικονόµου. 

Θα ολοκληρώσουµε τη συνεδρίαση µε τις δευτερολογίες των
ειδικών αγορητών και των εισηγητών. Θα ξεκινήσουµε αντί-
στροφα. Ο χρόνος που θα δοθεί στις δευτερολογίες θα είναι τρία
λεπτά για τον καθένα, γιατί δεν έχουµε πλέον χρόνο. Μοναδική
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εξαίρεση θα είναι ο κ. Μπιµπίλας, στον οποίο θα δοθούν δέκα
λεπτά, επειδή του παραχώρησε τη θέση του και δεν µίλησε κα-
θόλου ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του κόµµατος. 

Παρακαλώ πολύ, κύριε Μπιµπίλα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Μπορεί να µην χρειαστούν δέκα

λεπτά. Σας ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, ευτυχώς που ποτέ δεν είναι αργά. Φτάσαµε

σε µια ιστορική στιγµή όπου µετά από πολλά χρόνια παίρνει
σάρκα και οστά, έστω και ελλιπώς, η λύση ενός ζητήµατος που
ταλανίζει εδώ και δεκαετίες ένα τµήµα της κοινωνίας µας. Κι αν
µου πείτε ότι πρόκειται για µειοψηφία που δεν µας αφορά, αυτό
δείχνει ότι κάτι συµβαίνει και δεν πάει καλά µε τη δηµοκρατία
µας. 

Οι µειοψηφίες, όσο µικρές και αν είναι, ακόµα και αν πρόκειται
για έναν άνθρωπο, ευτυχώς υπάρχουν για να υπενθυµίζουν την
ποικιλία της φύσης. Οι µειοψηφίες είναι αυτές που ταλαιπωρούν-
ται από τις συντηρητικές πλειοψηφίες που τις βάζουν στην άκρη,
τις βάζουν στο περιθώριο, γιατί ενοχλούνται από τη διαφορετι-
κότητα και το µη σύνηθες σε αυτές. 

Να θυµίσω ότι στην παγκόσµια ιστορία οι µειοψηφίες µε τους
αγώνες τους πήγαν µπροστά τον κόσµο µε αργά ή µε γρήγορα
βήµατα. Μην ξεχνάτε ότι µε αγώνες κατέκτησαν οι γυναίκες τα
δικαιώµατά τους. Μην ξεχνάτε πώς ψηφίστηκε η δηµοτική
γλώσσα. Πώς έγιναν νόµοι για την προστασία των προσφύγων,
των µεταναστών, των έγχρωµων ανθρώπων. 

Ακούσαµε πολλές ακραίες φωνές που δεν σέβονται τη διαφο-
ρετικότητα των ανθρώπων. Ακούσαµε κάποιους να θεωρούν
τους εαυτούς τους περισσότερο φυσιολογικούς από εµάς, λες
και οι διαφορετικοί δεν θα µπορούσαν να είναι και δικά τους παι-
διά, δεν θα µπορούσαν να έχουν γεννηθεί από αυτούς και δεν θα
πρέπει να απολαύσουν όσα απολαµβάνουν και αυτοί. Κανείς δεν
έχει εξουσία πάνω στη ζωή των άλλων ανθρώπων και στον τρόπο
που θα διαθέτουν το σώµα τους και τον εαυτό τους. 

Ο κ. Σαµαράς είπε προ ολίγου ότι ο γάµος δεν είναι ανθρώπινο
δικαίωµα. Είναι ανθρώπινο δικαίωµα και καταγράφεται στη
Χάρτα για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου στο άρθρο 12. 

Ακούσαµε πολλά για τις θρησκείες που ωθούν τους ανθρώ-
πους να ονοµάζουν αµαρτία την έλξη από το ίδιο φύλο, κάτι που
η ίδια η φύση το έχει αποφασίσει, την έλξη από το ίδιο φύλο και
ορισµένους ανθρώπους. Γι’ αυτό πολλοί άνθρωποι γίνονται
άθρησκοι. Και εµείς σας παραξενεύει αυτό, γιατί δεν µπορούν
να θεωρούν αµαρτία αυτό µε το οποίο γεννήθηκαν. 

Και εδώ θέλω να ξανατονίσω σε κάποιους ότι η θρησκεία είναι
άλλο πράγµα, η πατρίδα είναι άλλο πράγµα, άλλες έννοιες. Μην
τα τσουβαλιάζετε όλα µαζί. Και οι άθρησκοι άνθρωποι είναι πα-
τριώτες και αυτοί. Κι εµείς οι άθρησκοι βγήκαµε για να υπερα-
σπιστούµε το όνοµα της Μακεδονίας. Άρα είµαστε το ίδιο
πατριώτες µε εσάς που το κάνατε. 

Εξάλλου, η αρχαία ελληνική θρησκεία δεν ήταν αυτή που
έχουµε σήµερα. Αυτή η θρησκεία των προγόνων µας, εξεδιώχθη
από τον Χριστιανισµό. Καλώς ή κακώς, αλλά εξεδιώχθη. 

Πολλές µελέτες από έµπειρους επιστήµονες έως τώρα έχουν
δείξει ότι οι οµοφυλόφιλοι άνθρωποι δεν στερούνται σε τίποτα
στην καταλληλότητα να αναθρέψουν παιδιά, ούτε η σεξουαλική
τους ταυτότητα ωθεί τα παιδιά τους να στραφούν στην ίδια σε-
ξουαλική συµπεριφορά µε τους γονείς τους. Αν ήταν έτσι, από
τους ετεροφυλόφιλους γονείς θα είχαν βγει µόνο ετεροφυλόφιλα
άνθρωποι. Δεν θα υπήρχε ούτε ένας οµοφυλόφιλος άνθρωπος
γεννηµένος πάνω στη γη, ούτε ένας άνθρωπος αδιευκρίνιστου σε-
ξουαλικού προσανατολισµού. Θα ήµασταν όλοι το ίδιο! Καρµπόν!
Όµως, η φύση άλλο αποφάσισε, να υπάρχει διαφορετικότητα. 

Και εσείς που θρησκεύεστε πάρα πολύ, δεν λέτε ότι «όλα εν
σοφία εποίησε»; Αφού τα εποίησε εν σοφία και εποίησε και τους
διαφορετικούς, γιατί λέτε πως δεν συµφωνείτε µε αυτό; Το σπου-
δαίο «αγαπάτε αλλήλους» µήπως το έχετε ξεχάσει κι αυτό; Ή
υποκριτικά ναι µεν, λέτε: Σας αποδεχόµαστε. Κάντε ό,τι θέλετε
στο κρεβάτι σας, όµως, δεν θα έχετε τα ίδια δικαιώµατα µε εµάς; 

Εξάλλου, αυτή η ίδια η φύση προίκισε τον νου του ανθρώπου
έτσι ώστε να ερευνά και να ψάχνει τρόπους για να βοηθήσει τον
άνθρωπο να λύσει κάθε του πρόβληµα. Ο νους του ανθρώπου
έκανε και τα εµβόλια, ο νους του ανθρώπου προσπαθεί να κατα-

νικήσει κάθε είδους ασθένεια, ο νους του ανθρώπου φροντίζει
να δώσει λύση ακόµα και στο πώς θα έρθουν στον κόσµο παιδιά
ακόµα και από αυτούς που δεν µπορούν, είτε πρόκειται για ετε-
ροφυλόφιλα ζευγάρια που βιολογικά δεν µπορούν, είτε για οµο-
φυλόφιλα ζευγάρια που δεν µπορούν αφού η φύση τους έβαλε
να έχουν έλξη από το ίδιο τους φύλο και όχι από το αντίθετο. 

Η φύση οδήγησε τον νου του ανθρώπου να µπορέσει να φθάσει
επιστηµονικά στο αποτέλεσµα ωάρια και σπερµατοζωάρια να το-
ποθετούνται σε µήτρες γυναικών, να γίνονται παρένθετες, για να
µπορούν κάποιοι άλλοι που δεν µπορούν να κάνουν παιδιά, να τα
αποκτούν. Και αφού αυτό επετεύχθη από τον άνθρωπο, κανένα πο-
λιτικό σύστηµα και καµµία θρησκεία δεν µπορεί να τον σταµατήσει. 

Κι αν κάποιοι, που ακούσαµε µε κακό ποιητικό λόγο, να παρο-
µοιάζουν τους οµοφυλόφιλους µε στυγερούς εγκληµατίες, µε
παιδεραστές, µε ανθρώπους βρώµικους, λες και οι γκέι άνθρω-
ποι είναι βρώµικοι, γιατί τα λέτε αυτά; Να σας θυµίσουµε πόσοι
ετεροφυλόφιλοι άνθρωποι βίασαν τα παιδιά τους, τα κακοποί-
ησαν, τα σκότωσαν, τα εξέδωσαν; Θα έπρεπε να απαγορευτεί
γενικώς η γέννα για να µη γίνει αυτό; Δεν ντρέπεστε να χρησι-
µοποιείτε τέτοια ακραία παραδείγµατα για να χτυπήσετε µια µε-
ρίδα διαφορετικών ανθρώπων για να µην έχουν παιδιά; Για ποιον
λόγο το κάνετε αυτό; Τα παιδιά χρειάζονται αγάπη, άσχετα από
πού προέρχεται αυτή η αγάπη. Δεν υπάρχουν εµπειρικά δεδο-
µένα ότι η παρουσία τόσο του αντρικού, όσο και του γυναικείου
προτύπου στο σπίτι αυτά είναι που προάγουν την προσαρµογή
και την ευεξία των παιδιών και των εφήβων. 

Τα παιδιά των ΛΟΑΤΚΙ ατόµων ζουν και κυκλοφορούν ανάµεσά
µας, αγαπητοί µου φίλοι. Αλλά ως τώρα αναιτιολόγητα έχουν λι-
γότερα δικαιώµατα από τους συµµαθητές τους, από τους φίλους
τους, από τα ξαδέλφια τους. Αν µπουν σε ένα νοσοκοµείο δεν
µπορεί να τα δει ο δεύτερος γονιός τους. Αν πεθάνει η βιολογική
του µητέρα, -ως τώρα χωρίς το νοµοσχέδιο- δεν µπορεί η µητέρα
που τα φροντίζει, η δεύτερη, που είναι ορατή γι’ αυτά, ενώ είναι
αόρατη για την κοινωνία, να τα φροντίζει. 

Και όσο για την υποβοηθούµενη µητρότητα, αν το νοµοσχέδιο
δεν την επιτρέπει, οι γκέι άνδρες, ξέρετε τι θα κάνουν; Αυτό που
συνηθίζεται να γίνεται εδώ και πάρα πολλά χρόνια: Ψεύτικους γά-
µους, λευκούς, εικονικούς, µε την παρένθετη µητέρα, που θα την
παντρεύονται για κάποιο διάστηµα, θα αποκτούν παιδί, θα χωρί-
ζουν µετά και θα µένουν µε το παιδί. Ωραία υποκρισία! Αν σας αρέ-
σει αυτή η κοινωνία της υποκρισίας, να σας χειροκροτήσω. 

Και κάποιοι λένε ότι κακώς συζητάµε όλα αυτά, γιατί αυτό δεν
είναι µεγάλο πρόβληµα, γιατί υπάρχουν άλλα µεγάλα προβλήµατα
που καίνε και όντως καίνε, όπως το αγροτικό, ο νόµος Χατζηδάκη,
τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, η διαλεύκανση του εγκλήµατος των Τεµ-
πών, η ακρίβεια. Βεβαίως η ακρίβεια! Γιατί οι άνθρωποι έξω ζουν
µε 600 και 700 ευρώ και εδώ υπάρχουν άλλοι µισθοί. 

Άκουσα µε προσοχή τις τοποθετήσεις και των δεξιών κοµµά-
των, που τις περίµενα, αλλά και του ΚΚΕ. Ο κ. Κουτσούµπας µας
είπε κάτι για την πλειοψηφία. Ξεχνάει ότι οι µπολσεβίκοι ήταν οι
πρώτοι που θέσπισαν τον γάµο των οµοφυλόφιλων ανδρών και
κάποιοι άλλοι µετά τους βάλανε να κρέµονται από τα δέντρα. Ο
κ. Κουτσούµπας, λοιπόν, είπε ότι η Κυβέρνηση δεν ακούει την
πλειοψηφία. Τώρα τη θυµηθήκατε την πλειοψηφία; Όταν ξεση-
κώνουµε τον κόσµο για τις διεκδικήσεις, για να πάµε σε έναν
κόσµο καλύτερο, ρωτήσαµε πότε τη σιωπηλή πλειοψηφία; Καθό-
λου δεν την ρωτήσαµε. Γιατί εσείς και εµείς πιστεύουµε ότι εµείς,
οι µειοψηφίες είµαστε οι σωστές και πεφωτισµένες, γι’ αυτό µη
χρησιµοποιείται τι λέει η πλειοψηφία. 

Εµείς, λοιπόν, που είµαστε µειοψηφίες θα πάµε τον κόσµο
µπροστά. Μην κάνετε τέτοιες αναφορές. Κάνουν κακό! Ας αγω-
νιστούµε, λοιπόν, όλοι µαζί για την αξιοπρεπή ζωή όλων των αν-
θρώπων, για τα δικαιώµατά τους τη ζωή, για τα παιδιά τους, που
θέλουν να φέρουν στον κόσµο, άσχετα µε τη σεξουαλική τους
συµπεριφορά και προτίµηση. 

Και εδώ θα κλείσω µε µια προσωπική µου αναφορά, µε µια δη-
µόσια εξοµολόγηση. 

Εγώ γεννήθηκα στη δεκαετία του 1950, όσο κι αν σας φαίνεται
παράξενο, σε µια συνηθισµένη µεσοαστική οικογένεια στο κέν-
τρο της πόλης και ανδρώθηκα στη δεκαετία του 1960. Από πολύ
µικρός κατάλαβα ότι σε κάτι διέφερα από άλλους ανθρώπους.
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Πώς το κατάλαβα; Όταν στα µουσεία, που εγώ λατρεύω την αρ-
χαία Ελλάδα από παιδί, προσκολλιόµουν στα αγάλµατα τα αν-
δρικά και όχι τα γυναικεία. Άρα κάτι µε τραβούσε από τη φύση
µου. Διάβαζα Καβάφη και Λαπαθιώτη και ταυτιζόµουν µε αυτούς
τους σπουδαίους µας ποιητές. Έκλαιγα κρυφά, γιατί έπρεπε να
κρύψω κάτι που ντρεπόµουν γι’ αυτό -έτσι ένιωθα τότε- και δεν
µπορούσα να το πω ούτε στους γονείς µου. 

Έγινα ένα εσωστρεφές παιδί, ένα µελαγχολικό παιδί που
έγραφε ποιήµατα. Όµως, µεγάλωσα και έφτιαξα ισχυρές σχέ-
σεις, δεσµούς µε σπουδαίους συντρόφους, οι οποίοι σήµερα
είναι η ακριβή µου οικογένεια, µαζί µε τα αδέλφια µου. Αυτό το
λέω µε µεγάλη συγκίνηση. Αυτά τα κρυφά δάκρυα µε οδηγούν
σήµερα στα εξήντα οκτώ µου χρόνια, να αγωνίζοµαι για να µην
κλάψουν άλλα παιδιά στο µέλλον, για να είναι ευτυχισµένα, για
να µη φοβούνται να πουν τι είναι, τι τους ελκύει, µε ποιους θέ-
λουν να ζήσουν. Επιτέλους, είµαστε όλοι οι άνθρωποι. 

(Χειροκροτήµατα)
Φανταστείτε ότι αυτά τα ένιωθα εγώ που ήµουν ένα παιδί του

κέντρου της πόλης. Φανταστείτε τα παιδιά των χωριών, της επαρ-
χίας που ένιωθαν ακριβώς το ίδιο που ένιωθα εγώ, πώς φύγαν
από τα σπίτια τους, πώς ήρθαν στην Αθήνα µόνα τους και πώς
κατέληξαν πολλά από αυτά στους δρόµους, στη Συγγρού. 

Αυτά τα δάκρυα των παιδιών που κρύβονται και µάλιστα που
γεννήθηκαν όλα από ετεροφυλόφιλους γονείς -κυρίως από εσάς,
όπως λέτε- να σας οδηγήσουν να βάλετε το χέρι στην καρδιά

σας και να ψηφίσετε αυτό το νοµοσχέδιο του αλληλοσεβασµού,
που µπορεί να µη λύνει προς το παρόν όλα τα προβλήµατα, αλλά
επιτέλους είναι µια αρχή. Αύριο και τα δικά σας παιδιά, µπορεί
να είναι από αυτά τα παιδιά που θα χύνουν κρυφά δάκρυα. 

Αυτά σκεφτείτε και να µην απέχετε εσείς της Πλειοψηφίας από
την ψηφοφορία, γιατί δυστυχώς βλέπουµε και Υπουργούς να
απέχουν και αυτό µας θλίβει βαθύτατα. 

Εµείς, ως Πλεύση Ελευθερίας, θα ψηφίσουµε «ναι». Ναι στα
δικαιώµατα όλων των ανθρώπων. 

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μπιµπίλα.
Πριν συνεχίσουµε µε τους εισηγητές, θα ήθελε να καταθέσει

µία νοµοτεχνική µελέτη ο Υπουργός.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Νοµοτεχνικές βελτιώσεις, κύριε Πρόεδρε. 
Στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 12, µετά

από τις λέξεις «του άρθρου 22», προστίθενται οι λέξεις «του άρ-
θρου 31». Μετά από τις λέξεις «της γέννησης», προστίθενται οι
λέξεις «του γάµου». 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας κ. Χρήστος-Γεώρ-

γιος Σκέρτσος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό. 

Θα συνεχίσουµε µε τον ειδικό αγορητής της Νίκης. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε. Έχετε πέντε λεπτά, χωρίς καµµία

ανοχή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Σήµερα στη Βουλή των Ελλήνων

µε τον νόµο που σε λίγο καλείται να ψηφίσει, επιχειρείται από
την Κυβέρνηση Μητσοτάκη σε συστράτευση µε την παγκοσµιο-
ποιηµένη Αριστερά, η αλλοίωση µιας πανανθρώπινης συντακτι-
κής δύναµης, του γάµου άνδρα και γυναίκας και συγχρόνως της
πυρηνικής οικογένειας που από αυτή την ένωση παράγεται.

Σήµερα µπαίνει στο στόχαστρο ό,τι η δηµιουργική αιτία πάν-
σοφα δηµιούργησε, τα δύο φύλα, το αρσενικό και το θηλυκό, µε
στοιχεία συµπληρωµατικής ενότητας, σε επίπεδο φυσιολογίας
και βιολογίας, από τα οποία αποκλειστικά αναπαράγεται η ζωή. 

Κάθε καλός και λογικός άνθρωπος σε αυτή τη χώρα ρωτάει,
γιατί όλες αυτές οι στρατευµένες δυνάµεις, η νέα τάξη πραγµά-
των, πολεµά το ρωµαϊκό πνεύµα; Γιατί πολεµά και το κλασικό ευ-
ρωπαϊκό πνεύµα, το ζωογονηµένο κατά την αναγέννηση από τον
ελληνικό πολιτισµό και τον χριστιανισµό; Γιατί η παραδοσιακή οι-
κογένεια µε πατέρα, µάνα και παιδιά, είναι εχθρός της νέας
τάξης πραγµάτων; Υπάρχει µόνο µία απάντηση σε όλα αυτά τα
ερωτήµατα. Την φοβούνται και την πολεµούν. Διότι, µια τέτοια
οικογένεια, µας προσδιορίζει ως ρωµιός πρώτα και έπειτα, ως
ευρωπαίους. Διότι, αυτή είναι η ταυτότητά µας. 

Η νέα τάξη πραγµάτων θέλει µία κοινωνία άφυλη, ανθρώπους
µε ασαφές, ρευστό φύλο και κατά συνέπεια, χωρίς συνοχή, µια
κοινωνία απρόσωπη, αριθµοποιηµένη και φακελωµένη, ώστε µε
το πάτηµα ενός κουµπιού στον υπολογιστή να είναι ευχερής ο
αποκλεισµός των απείθαρχων από την πρόσβαση στο µελλοντικό
κοινωνικό κράτος. Θέλει µια κοινωνία αχρήµατη, µε ψηφιακές συ-
ναλλαγές, οι οποίες έχουν στόχο τη δραµατική συρρίκνωση της
ελευθερίας. Θέλει  µία κοινωνία χωρίς Χριστό και Ορθοδοξία.
Αυτή εχθρεύονται, όχι τις αιρέσεις και τις άλλες θρησκείες. 

Την τελευταία δεκαετία, έχουν στοχοποιηθεί η βάπτιση, ο
γάµος, η κηδεία, η Θεία Κοινωνία, οι θρησκευτικές εορτές, οι ορ-
κωµοσίες, τα πάντα. Γιατί είναι συστηµατική στοχοποίηση όλα τα
µυστήρια της Εκκλησίας µας, όλη η εκκλησιαστική ζωή; Ο στό-
χος είναι να διαλυθούν οι θεσµοί, όπου συγκεντρώνονται πιστοί
άνθρωποι, όπου αναπτύσσονται κοινωνικοί δεσµοί, όπου υπάρχει
πίστη και ενότητα. Αυτό επιδιώκουν σήµερα µε το νόµο για τον
γάµο των ΛΟΑΤΚΙ ατόµων. 

Δεν θέλουν να µπορούµε να ορίζουµε τον εαυτό µας ως Έλ-
ληνες και Ρωµιοί, ως Χριστιανοί Ορθόδοξοι, ως άνδρες, ως γυ-
ναίκες, ως πατέρας ή µητέρα. Γι’ αυτό, όλοι όσοι πιστεύουµε
ακόµη και αγωνιζόµαστε γι’ αυτά που συνθέτουν την ταυτότητά
µας, δεν τους είµαστε αρεστοί. Αυτός είναι ο λόγος για τον οποίο
η φωνή µας εµπνέει τόσο φόβο. Διότι, δεν θέλουµε να είµαστε
αριθµοί. Θα υπερασπιστούµε την αξία του ανθρώπου, κάθε αν-
θρώπου και τον ΛΟΑΤΚΙ. Ο καθένας και ο πιο αµαρτωλός -και
πρώτος αυτών είµαι εγώ- είναι µία µοναδική και πολύτιµη εικόνα
του Θεού. Θα υπερασπιστούµε την πίστη µας, την πατρίδα και
την οικογένεια. Αυτά που επιχειρούν να σβήσουν οι υπηρέτες της
νέας τάξης πραγµάτων. Θα υπερασπιστούµε τις ελευθερίες µας.
Αυτή είναι η αποστολή µας. Αυτή η ώρα έφτασε. Ώρα για να υπε-
ρασπιστούµε τις αξίες µας, είµαστε έτοιµοι. Δεν µας πτοούν οι
ατζέντες και τα σχέδια της νέας τάξης πραγµάτων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
Εµείς, οι µικροί και ασήµαντοι της Δηµοκρατικής Πατριωτικής

Κίνησης της Νίκης, δεν φοβόµαστε τις ατζέντες σας. Κληθήκαµε
εδώ και δίνουµε σήµερα τη µαρτυρία µας και το αποτέλεσµα το
αφήνουµε στο Θεό. Φοβάµαι, όµως, µήπως ως κοινωνία έχουµε
ξεπεράσει το όριο της ανοχής του Θεού.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Αποστολάκη. 

Επόµενος ειδικός αγορητής είναι ο κ. Πέτρος Δηµητριάδης
από τους Σπαρτιάτες. 

Ορίστε, κύριε Δηµητριάδη, έχετε αυστηρά πέντε λεπτά. 
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές,
φτάνουµε στο τέλος µιας συζήτησης για  ένα νοµοσχέδιο το
οποίο δίχασε τον ελληνικό λαό, για ακόµη µια φορά. Γιατί; Διότι,
πριν καν ξεκινήσει το νοµοσχέδιο, είχε ξεκινήσει η ταµπελοποί-
ηση, ο διχασµός. Οι κήρυκες του νοµοσχεδίου, αυτοί που το υπε-
ρασπίζονταν, µας έλεγαν ότι εµείς είµαστε οι σκοταδιστές, οι
µεσαιωνικοί, οι κακοί, αυτοί που µισούµε, αυτοί που έχουµε κα-
κίες και όλα τα συναφή, χωρίς καν να ακούσουν τα επιχειρήµατά
µας. Εάν αυτό δεν θεωρείται προκατάληψη και σκοταδισµός, τι
να πω τώρα εγώ; Μου κάνει µάλιστα µεγάλη εντύπωση πως οι
διαπρύσιοι κήρυκες του αντιρατσισµού, µας κόλλησαν µια ταµ-
πέλα και ό,τι και αν έλεγες εξακολουθούσαν να σε χαρακτηρί-
ζουν έτσι, ανεξαρτήτως τι έλεγες, ασχέτως τι του λέγαµε.

Γιατί εµείς καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο; Το καταψηφίζουµε,
διότι εµείς πιστεύουµε στην παραδοσιακή ελληνική οικογένεια.
Ούτε µισούµε κανέναν, ούτε είπαµε ποτέ -εγώ τουλάχιστον ποτέ
δεν είπα- να κυνηγήσουµε κάποιον γιατί είναι οµοφυλόφιλος,
ούτε είπαµε ότι κάποιος είναι κακός γιατί είναι οµοφυλόφιλος.
Απολύτως τίποτα. 

Τι είπαµε; Το απλό και λογικό ότι πιστεύουµε στον θεσµό της
παραδοσιακής οικογένειας, γιατί εκ της φύσεως έχει θεσπιστεί
ότι το αρσενικό και θηλυκό τεκνοποιούν. Τι να κάνουµε; Να το
αλλάξουµε και αυτό; Να πω ότι η βιολογία λειτουργεί αλλιώς, για
να γίνω καλός και αρεστός σε κάποιους; Δεν θα το κάνουµε. Δεν
θα χαϊδέψουµε αυτιά. Έτσι µάθαµε εµείς. 

Εµείς, ξέρετε, σε αντίθεση µε την κυβερνητική Πλειοψηφία η
οποία προσπαθεί από τη µια πλευρά να το παίξει προοδευτική
και από την άλλη να το παίξει και συντηρητική για να µην της φύ-
γουν οι συντηρητικοί ψηφοφόροι, δεν κρυβόµαστε. Ήµασταν ξε-
κάθαροι από την αρχή και πήραµε µια ξεκάθαρη θέση και
είµαστε άκρως υπερήφανοι για αυτό. 

Γιατί, λοιπόν, θεωρούµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι αντισυν-
ταγµατικό και το καταψηφίζουµε; Διότι το ίδιο το άρθρο 21, αν
το διαβάσει κάποιος, λέει ότι η οικογένεια είναι πυλώνας συντή-
ρησης του έθνους. Το λέει το Σύνταγµα, τι να κάνουµε; Είναι σκο-
ταδιστές και αυτοί που έκαναν το Σύνταγµα; Ήταν και αυτοί
µεσαιωνικοί; Ήταν τίποτα κακοί άνθρωποι, οµοφοβικοί; Όχι. 

Μάλιστα, στην ένσταση αντισυνταγµατικότητας που κατέθεσα,
εάν είχατε κάνει τον κόπο να τη διαβάσετε, στην τελευταία σε-
λίδα έγραφα αποσπάσµατα από τα Πρακτικά των συνεδριάσεων,
όπου εκεί πέρα φαινόταν ξεκάθαρα ότι όταν θεσπίστηκε το τότε
άρθρο 23, νυν 21, όλες οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες θεωρούσαν
δεδοµένο ότι ο γάµος θεωρείται µεταξύ ατόµων διαφορετικού
φύλου και όχι ατόµων του ιδίου φύλου. Αυτό ήταν δεδοµένο και
αυτό µάλιστα, να πω την αλήθεια, δεν το λέω εγώ, το λένε τα
Πρακτικά. Όποιος θέλει µπορεί να τα διαβάσει. 

Μάλιστα, επειδή κάποιοι στάθηκαν σ’ έναν ορισµό που είχα
δώσει ενός Ρωµαίου νοµοµαθούς, του Μοδεστίνου, να πω ότι
αυτόν τον ορισµό δεν τον έβαλα έτσι τυχαία, αλλά είναι ο ορι-
σµός ο οποίος επηρέασε τα Αστικά µας Δίκαια και τον Αστικό
Κώδικα και µάλιστα αναφέρεται και σε πάρα πολλές αποφάσεις
δικαστηρίων, ακόµα και αεροπαγιτικές, µε πιο χαρακτηριστική
την απόφαση 1328 του 2017, η οποία απέρριψε την αναίρεση
ενός ζευγαριού οµοφύλων που είχαν τελέσει πολιτικό γάµο στην
Τήλο. Την απέρριψε µ’ αυτό το αιτιολογικό. Μέσα σ’ αυτά ήταν
κι αυτό. Εποµένως, λοιπόν, µην ειρωνεύεστε. Υπήρχε λόγος που
το έβαλα. Φυσικά, δεν νοµίζω αυτοί οι αρεοπαγίτες και όλοι οι
δικαστές που απέρριψαν και θεωρούσαν ανυπόστατους τους γά-
µους µεταξύ ατόµων του ιδίου φύλου, να ήταν τίποτα µεσαιωνι-
κοί, τίποτα φεουδάρχες, τίποτα κακοί και οπισθοδροµικοί. Απλώς
εφάρµοσαν τον νόµο και το Σύνταγµα. Είναι πάρα πολύ απλό. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Εγώ θέλω να πω το εξής: Άκουσα για αγώνες. Ακούστε λίγο.
Εµείς, λοιπόν, προτιµάµε να αγωνιστούµε για άλλα πράγµατα,
να αγωνιστούµε για τους Έλληνες που υποφέρουν, που πεινάνε,
να αγωνιστούµε για την κατακαηµένη Ελλάδα η οποία πεθαίνει,
γερνάει δηµογραφικά. Έχουµε πρόβληµα δηµογραφικό, κυρίες
και κύριοι. Η Ελλάδα πεθαίνει, δεν ξέρω αν το ξέρετε. Όταν η
Ελλάδα πεθαίνει και γερνάει, εµένα δεν µε ενδιαφέρει πώς θα µε
χαρακτηρίσετε. Δεν µε ενδιαφέρει καθόλου, διότι εµένα µε εν-
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διαφέρει το ελληνικό έθνος, η συντήρηση της Ελλάδος. Αυτό πι-
στεύουµε και αυτό είµαστε και δεν κρυβόµαστε.

Γι’ αυτόν τον λόγο, λοιπόν –και το λέω περίτρανα- εµείς κατα-
ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο όχι γιατί µισούµε κάποιους, αλλά γιατί
αγαπάµε την Ελλάδα και όσο θα είµαστε εδώ µέσα, θα αγωνιζό-
µαστε γι’ αυτό.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει η κ.
Αχτσιόγλου, ειδικός αγορητής από τη Νέα Αριστερά, για πέντε
λεπτά.

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ειδική αγορήτρια, κύριε Πρόεδρε. Σας ευ-
χαριστώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε λίγο το νοµοσχέδιο για τον
γάµο των οµόφυλων ζευγαριών θα γίνει νόµος του κράτους και
αυτή οπωσδήποτε είναι µια στιγµή δικαίωσης και είναι µια στιγµή
περηφάνιας για όσες και όσους ζουν υπό το βάρος της ενοχής,
υπό το βάρος ή υπό τη σκιά του περιθωρίου εδώ και πολλά χρό-
νια για την ταυτότητά τους. Είναι µια στιγµή δικαίωσης και επι-
τυχίας και νίκης του κινήµατος των ΛΟΑΤΚΙ ατόµων και δεν
µπορεί παρά να είναι και µια στιγµή χαράς για όσες από εµάς ή
για όσους από εµάς αισθανόµαστε µέρος αυτής της ιστορίας. 

Η συζήτηση βέβαια αυτού του νοµοσχεδίου υπήρξε και άκρως
αποκαλυπτική σε πολιτικό επίπεδο. Ακούσαµε πριν τον κ. Σαµαρά
σε ένα ακροδεξιό παραλήρηµα να υποστηρίζει ότι το νοµοσχέδιο
είναι επικίνδυνο, να υποστηρίζει ότι είναι αντισυνταγµατικό, να
υποστηρίζει ότι όχι απλώς δεν υπάρχει ανθρώπινο δικαίωµα για
αυτήν την αναγνώριση, αλλά αντιστρόφως υπάρχει ανθρώπινο
δικαίωµα των ετερόφυλων να µην περάσει αυτό το νοµοσχέδιο.
Νοµίζω ότι σε όσους είµαστε αυτές τις µέρες σ’ αυτή την Αί-
θουσα τα όσα είπε µας ακούστηκαν άκρως οικεία. Είναι τα ίδια
ακριβώς επιχειρήµατα που επικαλούνται και τα ακροδεξιά κόµ-
µατα του Κοινοβουλίου. Το πρόβληµα είναι τελικά, λοιπόν, ότι οι
θέσεις αυτές, οι οποίες είναι θέσεις της κυβερνώσας παράταξης,
είναι οι θέσεις που εµπνέουν και τα ακροδεξιά κόµµατα. 

Δεν είναι εσωτερικό σας ζήτηµα αυτό, κύριοι της Κυβέρνησης,
δεν είναι ένα ζήτηµα που αφορά εσωτερικές διευθετήσεις. Είναι
η θέση σας. Είναι κυρίαρχες θέσεις, είναι πάγια γραµµή που
υπάρχει στο εσωτερικό σας. Είναι εµπνευστής και ο κ. Βορίδης,
είναι εµπνευστής και ο κ. Σαµαράς, είναι εµπνευστές και όλοι
όσοι υποστήριζαν ακριβώς τις ίδιες θέσεις, οι οποίες έγιναν η
κεντρική σας γραµµή όταν καταψηφίσατε το σύµφωνο συµβίω-
σης για τα οµόφυλα ζευγάρια. Ακριβώς τα ίδια επιχειρήµατα και
τότε ως κυρίαρχη γραµµή. «Αντίθετο µε το Σύνταγµα, προσβολή
για το θεµέλιο του έθνους, προσβολή για τη δηµιουργία οικογέ-
νειας».

Άρα το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν αποτελεί κάποια συνέχιση
του πολιτικού φιλελευθερισµού, ούτε δυστυχώς αποτελεί κάποια
µεταστροφή. Θα έλεγα ότι σε ό,τι αφορά το πολιτικό αποτύπωµα
της Νέας Δηµοκρατίας αποτελεί µια απρόσφορη απόπειρα προ-
οδευτισµού, απόπειρα µεν, απρόσφορη δε, απρόσφορη γιατί στο
µεταξύ συνεχίζεται ακριβώς η ίδια γραµµή, η ίδια γραµµή για πα-
ράδειγµα στους Ποινικούς Κώδικες που έχετε εισαγάγει τώρα
στο Κοινοβούλιο, που θα χαρακτηριζόταν µνηµείο συντηρητι-
σµού ακόµη και για τους πλέον συντηρητικούς νοµικούς. 

Το γεγονός αυτό δεν θα οδηγήσει εµάς στο να µη στηρίξουµε
το νοµοσχέδιο, γιατί η στάση µας είναι µια στάση αρχής και εκ-
πορεύεται από την αναγνώριση των ανθρώπινων δικαιωµάτων ως
αυτοτελών αξιών. Το υποστηρίζουµε, λοιπόν, το νοµοσχέδιο γιατί
τα ανθρώπινα δικαιώµατα είναι αυταξίες. Αν ήταν και για εσάς
ζήτηµα αρχής, όµως, δεν θα έλεγε ο κ. Μητσοτάκης πριν από
λίγο «ουδέν σχόλιο» για το κήρυγµα µίσους του κ. Σαµαρά. Δεν
θα το αποδεχόταν, δεν θα επέτρεπε αυτόν τον κακοποιητικό
λόγο που εκφράστηκε µέσα στο Κοινοβούλιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το βήµα που γίνεται µε αυτό το
νοµοσχέδιο είναι υπαρκτό, όµως, είναι µισό και είναι µισό διότι
ναι µεν δίνεται στα οµόφυλα ζευγάρια το δικαίωµα του γάµου,
ταυτόχρονα, όµως, ιδρύεται και µια διάκριση. Δεν τους δίνεται
το δικαίωµα στην υποβοηθούµενη αναπαραγωγή για να µπορέ-
σουν να γίνουν οι ίδιοι δηµιουργοί οικογένειας και το είπατε ξε-
κάθαρα αυτό τις προηγούµενες µέρες, κύριε Σκέρτσο, ότι απ’

αυτό το νοµοσχέδιο δεν δηµιουργούνται οικογένειες. Αυτή,
όµως, ακριβώς η άρνηση είναι και το πρόβληµα, δηλαδή ότι δεν
τους βλέπετε ως άτοµα τα οποία µπορούν να δηµιουργήσουν οι-
κογένεια και αυτή η άρνηση τελικά δεν αφορά τους πάντες.
Αφορά µόνο όσους δεν έχουν την οικονοµική δυνατότητα να
πάνε στο εξωτερικό για να αποκτήσουν οικογένεια. Ο γάµος θα
είναι γάµος για όλους, αλλά οικογένεια θα κάνουν µόνο όσοι
έχουν τα λεφτά να πάνε στο εξωτερικό. Και µάλιστα είπατε για
όσους έχουν τη διεκδίκηση να υπάρχει υποβοηθούµενη αναπα-
ραγωγή και στα οµόφυλα ζευγάρια ότι είναι ένα αίτηµα ρηχό και
αντικοινωνικό. Είναι ρηχό και αντικοινωνικό να θέλουν τα οµό-
φυλα ζευγάρια να δηµιουργήσουν οικογένεια και είναι βαθύ και
κοινωνικό να το κάνουν µόνο όσοι έχουν την τσέπη να πάνε στο
εξωτερικό για να το κάνουν; Αυτή η θέση δεν είναι απλώς βαθιά
ταξική. Είναι και προσβλητική για τα ίδια τα άτοµα. 

Από τη δική µας πλευρά εισηγηθήκαµε ότι θα έπρεπε αυτό το
δικαίωµα να δοθεί σε όλα τα άτοµα. Δυστυχώς δεν το κάνατε.
Θα ήταν µια σηµαντική εξέλιξη, όχι για τη Νέα Αριστερά. Θα ήταν
µια σηµαντική εξέλιξη για τις ζωές των ανθρώπων που θα µπο-
ρούσαν να προχωρούν µε πολύ µεγαλύτερο φως και να δηµιουρ-
γούν οικογένειες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ένα πράγµα είχε δίκιο ο κ.
Σαµαράς, ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν αφορά µόνο τα ΛΟΑΤΚΙ
άτοµα. Αυτό το νοµοσχέδιο µάς αφορά όλους, αφορά τις προ-
βολές µας για τους ρόλους των φύλων, αφορά τις κατασκευές
για το τι είναι άντρας και τι είναι γυναίκα, αφορά τις φαντασιώ-
σεις µας, αφορά και τις φοβίες πολλών. Ένα πράγµα, όµως, είναι
αληθές, ότι την ψυχοκοινωνική ανάπτυξη των παιδιών µας δεν
την απειλούν ούτε τα διεµφυλικά άτοµα ούτε η αγάπη τους. Την
απειλεί η µισαλλοδοξία και είναι µισαλλοδοξία να λες ότι το δι-
καίωµα των ανθρώπων να φτιάχνουν τη ζωή τους είναι ιδεοληψία.
Είναι µισαλλοδοξία να λες ότι ο δεσµός αγάπης δύο ατόµων απο-
δοµεί την ταυτότητα της πατρίδας µας. Αυτό είναι που ταΐζει τα
ρατσιστικά αντανακλαστικά, αυτό τροφοδοτεί το µπούλινγκ που
βιώνουν τα παιδιά µας στα σχολειά ήδη από το δηµοτικό.

Σήµερα αυτές οι αντιλήψεις, έστω και για µια στιγµή, είναι µει-
οψηφικές. Σήµερα υπάρχουν νικητές. Κάποιοι κάθονται εκεί, στα
έδρανα, είναι περήφανοι και περήφανες για τις ταυτότητές τους
κι εµείς περήφανοι µαζί τους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης κ. Παύ-
λος Σαράκης για πέντε λεπτά αυστηρά.

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, κανένας νόµος δεν µπορεί να καταργήσει τον φυσικό νόµο.
Σήµερα είναι πράγµατι µία ιστορική µέρα γιατί µε ένα νοµοθέ-
τηµα το οποίο εισάγει η Κυβέρνηση αλλά το υποστηρίζουν και
τα άλλα κόµµατα, τόσο ο ΣΥΡΙΖΑ όσο το ΠΑΣΟΚ, η Νέα Αριστερά
και η Πλεύση Ελευθερίας, σχηµατίζεται ένα µέτωπο εναντίον της
λογικής και της ηθικής. Με αυτό το νοµοσχέδιο προσπαθείτε να
αλλοιώσετε αξίες και να καταστρατηγήσετε παραδόσεις οι
οποίες µας οδήγησαν και φτάσαµε µέχρι εδώ κάτω από αντίξοες
συνθήκες. Η οικογένεια είναι ο πυρήνας της κοινωνίας και σή-
µερα όλοι εσείς που νοµοθετείτε, µεγαλώσατε και µε µάνα και
µε πατέρα και µε παππού και µε γιαγιά και µε αδέλφια. Και έρχε-
στε και νοµοθετείτε να στερήσετε αυτή τη χαρά από τα παιδιά
του µέλλοντος. Μας είπατε ότι νοµοθετείτε γιατί είναι δηµοκρα-
τικό µας καθήκον να κατοχυρώνετε δήθεν δικαιώµατα ισχνών µει-
οψηφιών. Στην πραγµατικότητα, όµως, δίνετε ειδικά προνόµια σε
εκείνους που δεν δικαιούνται τέτοια προνόµια από τη φύση τους.
Για σκεφτείτε, αξιότιµοι κύριοι συνάδελφοι και συναδέλφισσες,
τα εγγόνια σας αύριο εάν, ω µη γένοιτο, µπουν σε µια διαδικασία
υιοθέτησης από ετεροφοβικά ζευγάρια, πώς θα νιώσετε από
όπου και αν είσαστε; 

Μας λέτε ότι ψηφίζετε γιατί θέλετε να ανήκουµε στη Δύση.
Αλήθεια, σε ποια Δύση, συνάδελφοι; Είναι άλλη η Δύση εκείνη
που γνωρίσαµε στα νεανικά µας χρόνια εκείνη τη Δύση που είχε
τα χαρακτηριστικά της ανοιχτής κοινωνίας, της δηµοκρατίας και
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στηριζόταν σε εκείνες τις αξίες κοινωνικού Χριστιανισµού και
άλλη η σηµερινή Δύση του άκρατου δικοµµατισµού, των λούµπεν
κοινοτήτων οι οποίοι θέλουν να επιβάλουν την άποψή τους στην
πορεία µιας κοινωνίας. Αυτή η Δύση βρίσκεται στην παρακµή.
Βλέπουµε όλοι τι συµβαίνει σε αυτές τις κοινωνίες. Και είναι υπο-
χρέωσή µας να αποτρέψουµε αυτή την πορεία της πατρίδας µας.
Είµαστε η πρώτη ορθόδοξη χώρα η οποία ψηφίζει αυτό το νοµο-
σχέδιο. Ερχόµαστε, δηλαδή, σε ακραία αντίθεση µε την ιστορία
µας. 

Ποιοι είσαστε εσείς που θα στερήσετε τον µητρικό θηλασµό
από τα παιδιά όταν γνωρίζετε όλοι ότι το µητρικό γάλα είναι απα-
ραίτητο για την υγεία των παιδιών, για τη φυσική τους εξέλιξη
αλλά και για την ψυχική τους υγεία; Και αυτό το κρύβετε από τον
ελληνικό λαό. Μέχρι τώρα µας λέγατε και λέγανε οι επιστήµονες
ότι θα πρέπει να υπάρχει το µητρικό γάλα. Αυτό το γάλα θα το
στερήσετε από πολλά παιδιά αύριο. Μας λέτε ότι δεν αφορά το
νοµοσχέδιό σας όλη την κοινωνία. Ήδη έχουν στείλει στα σχο-
λεία στους δασκάλους οδηγίες πώς θα αντιµετωπίσουν τα παι-
διά. Έχετε ιστορική ευθύνη εσείς που παλαιότερα, τα κόµµατά
σας, δώσανε το δικαίωµα σε δεκαπεντάχρονα, όταν οι ορµόνες
τους είναι άνω κάτω, να επιλέγουν φύλο και να πηγαίνουν στα
χειρουργεία και να αλλάζουν ταυτότητα φύλου. 

Εµείς, λοιπόν, είµαστε µε όλους εκείνους οι οποίοι σέβονται
τις παραδόσεις όποιο κόµµα και αν ψηφίζουν. Γιατί η Ελληνική
Λύση αποτελεί τον άλλο πόλο, εκείνο το κόµµα που συσπειρώνει
όλους τους Έλληνες και τις Ελληνίδες,, που ξέρει να σέβεται την
οικογένεια που αγωνιά για το µέλλον των παιδιών τους. 

Ένα τελευταίο και θα κλείσω γιατί είπατε κάποιοι ότι αγαπάτε
την ιστορία. Ξέρετε, στην αρχαιότητα για τους νοµοθέτες
υπήρχε µια παροιµία «τέθνηκεν επί σπασθέντος του βρόγχου»
δηλαδή πεθαίνει αφού συρθεί η θηλιά στο λαιµό του. Αναφέρω
µόνο το απόσπασµα αυτό του Δηµοσθένους κατά Τιµοκράτους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με αυτό κλείστε. 
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Κλείνω. 
«Θέλω, κύριοι δικαστές, να σας εκθέσω µε λεπτοµέρειες µε

ποιο τρόπο νοµοθετούν στους Λοκρούς. Δεν θα γίνετε χειρότε-
ροι βέβαια αν έχετε ακούσει κάποιο παράδειγµα το οποίο µάλι-
στα χρησιµοποιεί και µια πόλη που κυβερνάται µε καλούς
νόµους. Γιατί εκεί έχουν τέτοια πεποίθηση, ότι πρέπει να χρησι-
µοποιούν τους νόµους που ισχύουν από παλιά για να περιφρου-
ρούν την προγονική κληρονοµιά και να µη νοµοθετούν για να
ικανοποιήσουν ούτε όσους επιθυµούν να κάνουν κακό, ούτε
όσους επιθυµούν να ξεφύγουν για το κακό που έκαναν, ώστε αν
κανείς θέλει να θεσπίσει ένα καινούργιο νόµο, νοµοθετεί βάζον-
τας το λαιµό του στη θηλιά. Και αν φανεί από τους πολίτες ότι ο
νόµος είναι καλός και χρήσιµος, ο νοµοθέτης συνεχίζει να ζει και
µπορεί να φύγει. Ενώ στην αντίθετη περίπτωση η θηλιά σφίγγει
από τον λαό και αυτός πεθαίνει». Και ενώ βέβαια δεν τολµούν να
θεσπίσουν καινούργιους, εφαρµόζουν όσους είναι παλιούς και
έχουν αξίες και διατηρούν την Ελλάδα ψηλά. Εµείς, λοιπόν, λέµε
θα έρθουµε στην εξουσία και θα καταργήσουµε αυτόν τον επαί-
σχυντο νόµο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώσατε. 
Τον λόγο τώρα έχει για πέντε λεπτά η ειδική αγορήτρια του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Παρασκευή Δάγκα. 
Κυρία Δάγκα, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Όλες αυτές τις µέρες επιβεβαιώθηκε ότι το συγκεκριµένο νο-

µοσχέδιο δεν έρχεται να λύσει τη ρύθµιση των προσωπικών σχέ-
σεων στη συµβίωση των οµόφυλων ζευγαριών ούτε απαντά στην
ανάγκη να καταπολεµηθούν η κοινωνική αποµόνωση, οι απαρά-
δεκτες διακρίσεις µε κριτήριο τον σεξουαλικό προσανατολισµό
αλλά προσωπικά γνωρίσµατα της σεξουαλικότητας. Και εδώ να
πούµε ότι το γεγονός ότι το ΚΚΕ θα στηρίξει άρθρα που θα αφο-
ρούν την κατάργηση αναχρονισµών στο οικογενειακό δίκαιο, που
αφορούν στην επέκταση προνοµίων, επιδοµάτων, άλλων φορο-
ελαφρύνσεων σε συζύγους και γονείς, που αφορά την κατάρ-
γηση των διακρίσεων στην εργασία, στην εκπαίδευση, σε άλλους
τοµείς, όπως της υγείας, της ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης,
δεν σηµαίνει ότι δεν βάζουµε σοβαρούς προβληµατισµούς, έτσι

όπως εκφράσαµε τις προηγούµενες µέρες µε τις οµιλίες των
Βουλευτών του κόµµατός µας, µε την οµιλία του Γενικού Γραµ-
µατέα της Κεντρικής Επιτροπής για το εν λόγω νοµοσχέδιο. 

Η Κυβέρνηση και τα υπόλοιπα κόµµατα που το στηρίζουν απέ-
φυγαν ουσιαστικά να µας απαντήσουν τι δρόµους ανοίγει αυτό
το νοµοσχέδιο. Πρώτον, τροφοδοτεί ή όχι παραπέρα εµπορευ-
µατοποίηση της αναπαραγωγικής διαδικασίας; Γιατί λέτε ότι δεν
αλλάζετε κάτι σε σχέση µε το πλαίσιο της ιατρικώς υποβοηθού-
µενης αναπαραγωγής αλλά ποια είναι η αλήθεια; Η αλήθεια είναι
ότι ιδιαίτερα µε το άρθρο 11 που αναγνωρίζει γονική σχέση που
έχει δηµιουργηθεί στο εξωτερικό, αναγνωρίζετε στην πράξη την
εµπορική παρένθετη µητρότητα η οποία µπορεί να έχει γίνει στην
Ουκρανία, στις ΗΠΑ, στον Καναδά, για όσους φυσικά έχουν και
αυτή την οικονοµική δυνατότητα. Κι εξάλλου αυτό τον προβλη-
µατισµό δεν τον λέει µόνο το ΚΚΕ. Τον λέει και η Επιστηµονική
Επιτροπή της Βουλής. Ισχύει ή δεν ισχύει όσα αναφέρει ότι µε
το νοµοθετικό πλαίσιο που έχετε διαµορφώσει ιδιαίτερα µε το
νόµο του 2022 ανοίξατε τον δρόµο για ιατρικώς υποβοηθούµενη
αναπαραγωγή για κοινωνικούς λόγους. Προφανώς αυτά εξυπη-
ρετούν τα κέρδη των ιδιωτικών µεγαθηρίων στην ιατρικώς υπο-
βοηθούµενη αναπαραγωγή που εµπορεύονται διαχρονικά την
ανησυχία ζευγαριών, µεµονωµένων ανθρώπων. Και η Κυβέρνηση,
όπως και τα άλλα κόµµατα, σε αυτό είναι ευθυγραµµισµένα, δη-
λαδή στην εµπορευµατοποίηση της ιατρικώς υποβοηθούµενης
αναπαραγωγής. Απλώς κάποιοι λένε µόνο για τα ετερόφυλα
άλλοι και για τα οµόφυλα ζευγάρια. Πάντως το ΚΚΕ καταψήφισε
όταν ίσχυαν και για τα ετερόφυλα. 

Δεύτερο ζήτηµα. Ισχύει ή δεν ισχύει ότι το νοµοσχέδιο στο
όνοµα της ισότητας νοµιµοποιεί τις ιδιωτικές υιοθεσίες παιδιών
ευάλωτων οικογενειών προσφύγων και κυρίως τροφοδοτεί πα-
ραπέρα το απαράδεκτο πλαίσιο των διακρατικών υιοθεσιών από
τρίτες χώρες που λιµοκτονούν; Και πραγµατικά τι σχέση έχει
αυτό το αντιδραστικό πλαίσιο της εµπορευµατοποίησης, της τε-
κνοποίησης και της τεκνοθεσίας µε την αγωνία ζευγαριών, αν-
θρώπων, ανεξαρτήτως σεξουαλικότητας που θέλουν να δώσουν
στοργή σε ένα παιδί; 

Τρίτο ζήτηµα. Όχι µόνο αντικειµενικά εµπορευµατοποιείτε τη
γονική σχέση, µε τη συγκεκριµένη νοµοθετική ρύθµιση αναγνω-
ρίζετε µια θολή γονεϊκότητα. Ισχύει ή δεν ισχύει ότι µε το άρθρο
6 ασθενούν οι όροι «προστασία της µητρότητας» και αντικαθί-
στανται από µια γονική σχέση ουδέτερη ως προς το φύλο; Έτσι
παρακάµπτεται η κοινωνική ανάγκη του παιδιού στην αλλησυµ-
πληρούµενη σχέση µητρότητας - πατρότητας που έχει αυτό το
αντικειµενικά ιστορικό κοινωνικό χαρακτήρα. 

Οι επιστηµονικές µε ταξικότητα θέσεις του ΚΚΕ απέδειξαν ότι
ήταν µάταιη η προσπάθεια της Κυβέρνησης, αλλά και των άλλων
κοµµάτων που συναινούν στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο -µιλάµε
για τον ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ, τη Νέα Αριστερά, αλλά και την
Πλεύση- να διαστρεβλώσουν ή και να διαβάσουν κατά πώς τους
βολεύει τις θέσεις του ΚΚΕ ή ακόµα και την οµιλία του Γενικού
Γραµµατέα της Κεντρικής Επιτροπής. Προφανώς, ούτε ένα επι-
χείρηµα δεν υπήρχε. Μόνο αφορισµοί. 

Δεν υπάρχει λόγος να σας απαντήσουµε πάλι. Απ’ ό,τι φαίνε-
ται, όµως, κύριοι της Κυβέρνησης, µάλλον εσείς έχετε αµηχανία.
Έχετε χάσει την ψυχραιµία σας και αντί να απαντήσετε µε επι-
χειρήµατα στις τοποθετήσεις του ΚΚΕ τεκµηριωµένα, έχετε βγά-
λει από τη ντουλάπα τον χυδαίο αντικοµµουνισµό. Θυµηθήκαµε
πάλι τι έγινε πριν εκατό χρόνια στη Σοβιετική Ένωση ή στην
Κούβα. Καλά, εκεί φτάσατε να συναντηθείτε και στην αντιΚΚΕ
επίθεση µε τη Νίκη. Στρώσατε το έδαφος για να ακούγονται επί
της ουσίας αποκρουστικές, οµοφοβικές, σκοταδιστικές απόψεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Εν πάση περιπτώσει, για να ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε,
έχουµε επίγνωση ότι η ισότητα στην εκµεταλλευτική κοινωνία,
στο έδαφος των ταξικών διαχωρισµών, σηµαίνει στην πραγµατι-
κότητα ανισότητα. Γιατί κανένα ανθρώπινο δικαίωµα δεν µπορεί
να αποσπαστεί από το αντικειµενικό υπόβαθρο, από την αντικει-
µενική κοινωνική πραγµατικότητα. 

Γιατί αυτά τα ανθρώπινα δικαιώµατα του παιδιού στο δωρεάν
παιδικό σταθµό, στα σύγχρονα ασφαλή σχολικά κτήρια, στις δη-
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µόσιες και δωρεάν σπουδές για πτυχία µε αξία και δουλειά µε δι-
καιώµατα, αυτά ακριβώς είναι που διαχρονικά οι κυβερνήσεις και
η σηµερινή Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τα έχει τσακίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, σας παρα-
καλώ.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Γι’ αυτό ασπίδα προστασίας
απέναντι σε αυτή την ολοµέτωπη επίθεση είναι ο αγώνας που χτί-
ζεται καθηµερινά του εργατικού λαϊκού κινήµατος, µε κριτήριο
τις σύγχρονες ανάγκες, τα κοινά εργατικά λαϊκά συµφέροντα,
ανεξάρτητα από φύλο, θρησκεία, εθνοτική καταγωγή, σεξουα-
λικό προσανατολισµό ή άλλα προσωπικά γνωρίσµατα της σε-
ξουαλικότητας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, σας παρα-
καλώ. Άλλη ώρα τα λέτε αυτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ένα λεπτό και θα κλείσει, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σε όλους έχω κάνει
την παρατήρηση, κύριε Παφίλη. Όλους τους διέκοψα µετά τα
πέντε λεπτά και τους προειδοποίησα. 

Ορίστε, κλείστε σας παρακαλώ.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Αυτά συνεχίζει να κάνει πράξη

το ΚΚΕ και η ΚΝΕ καθηµερινά στους χώρους δουλειάς, στις σχο-
λές και στις γειτονιές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διαµαρτύρεστε.
Σε όλους έκανα µετά τα πέντε λεπτά την παρατήρηση.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δέκα φορές µίλησε ο Υπουργός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Υπάρχει παράπονο

ότι εξαντλήθηκε κάθε όριο ανοχής από όλους; Μίλησαν οι Αρχη-
γοί, ξαναµίλησαν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, οι πάντες. 

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-
τος Αλλαγής ο κ. Παύλος Χρηστίδης για πέντε λεπτά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι πράγµατι µία ιστορική µέρα.

Είναι µία ηµέρα στην οποία δεν βρισκόµαστε εδώ για να διχά-
σουµε, δεν βρισκόµαστε εδώ για να δικάσουµε. Δεν βρισκόµαστε
εδώ για να διχάσουµε την ελληνική κοινωνία η οποία ζει µέσα σε
πολλά προβλήµατα. Δεν είµαστε εδώ για να δικάσουµε τη δια-
φορετική άποψη, όταν αυτή είναι καλοπροαίρετη, όταν αυτή βα-
σίζεται στα πραγµατικά δεδοµένα όσων διαβάζουµε, Έλληνες
Βουλευτές οι οποίοι διεκδικούµε το να νοµοθετούµε πάνω σε
πράγµατα τα οποία ζητάµε από τους πολίτες να υλοποιήσουν. 

Ένα βασικό ζήτηµα το οποίο αφορά τη συζήτηση αυτή όλες
αυτές τις µέρες είναι αυτή η κουβέντα η οποία και σήµερα µας
απασχόλησε πολύ για τον γονέα 1 και τον γονέα 2. Πραγµατικά,
δεν µπορώ να καταλάβω πού κάποιος µπορεί να το διαβάσει
αυτό στο νοµοσχέδιο ή αν το φαντάζεται. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, επειδή δεν υπάρχει στο νοµοσχέδιο
αυτό, όπως έχει πει πάρα πολλές φορές και η εισηγήτρια της
Νέας Δηµοκρατίας, αυτό το οποίο και σήµερα διαπιστώσαµε
είναι ότι εκτός από Υπουργό Επικρατείας 1 και Υπουργό Επικρα-
τείας 2, που ο ένας έρχεται να εισηγηθεί τη συνταγµατικότητα
και ο άλλος την αντισυνταγµατικότητα, υπάρχει και Πρόεδρος
της Νέας Δηµοκρατίας 1 και Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας
2 µε διαφορετικές απόψεις και αντιλήψεις. 

Θέλω να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι σε αυτή εδώ
την κουβέντα δεν ξέρω πώς είναι να νιώθεις όπως νιώθουν όλοι
όσοι µας παρακολουθούν από τα θεωρεία. Πώς νιώθουν όταν
βλέπουν τα λεπτά και τα δευτερόλεπτα να περνούν και ξέρουν
ότι σε λίγη ώρα θα ψηφιστεί κάτι το οποίο θα αλλάξει τις ζωές
τους. Και είναι αυτό κάτι το οποίο περιµένουν µήνες, χρόνια και
δεκαετίες. Είναι κάτι το οποίο σήµερα δέχεται έναν κακοποιητικό
λόγο χωρίς να έχει αυτός ο λόγος καµµία απολύτως σχέση µε
την πραγµατικότητα. 

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει επιτέλους να πούµε
µε πολύ µεγάλη σαφήνεια, όλοι όσοι τουλάχιστον ζήσαµε και µε-
γαλώνουµε οικογένειες, ότι αυτό το οποίο πράγµατι επηρεάζει µία
οικογένεια δεν είναι το φύλο, αλλά είναι η στοργή και είναι η
αγάπη. Είναι τα συναισθήµατα των ανθρώπων τα οποία δίνουν στα
παιδιά αυτό το οποίο τόσο πολύ χρειάζονται για να προχωρήσουν
τη ζωή τους. Και είναι αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
οποίο παίζει τον κοµβικό ρόλο για όποιον από εµάς ψηφίζει «ναι».

Θέλω, όµως, να πω και σε εκείνους τους συναδέλφους που
ακόµα και τώρα εδώ σε αυτή την Αίθουσα ή έξω από την Αίθουσα
έχουν τις καλοπροαίρετες ενστάσεις τους ότι πάντοτε οι αλλα-
γές προκαλούσαν µια πολύ µεγάλη συζήτηση και δεν είναι η
πρώτη φορά τις τελευταίες δεκαετίες που έχουµε ζήσει τέτοιου
είδους σκηνικά. 

Θέλω να θυµίσω ότι η οικογένεια, η θρησκεία, ο ελληνικός πο-
λιτισµός και η ελληνική κοινωνία δεν διαλύθηκαν επειδή οι γυναί-
κες κράτησαν το επίθετό τους. Δεν διαλύθηκαν επειδή εργά-
ζονται έξω από το σπίτι τους και έχουν οικογενειακές επιχειρή-
σεις. Δεν διαλύθηκαν µε την αναγνώριση του διαζυγίου. Δεν δια-
λύθηκαν όταν καταργήθηκε το προικοσύµφωνο. Δεν διαλύθηκαν
όταν τους δώσαµε τη δυνατότητα να ψηφίζουν ή όταν τους δώ-
σαµε τη δυνατότητα να έχουν περιουσία.

Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε εδώ για να
κάνουµε µόνο ένα µικρό βήµα, µε το οποίο πετυχαίνουµε δύο
πράγµατα. Το πρώτο είναι να τιµήσουµε όλους και όλες οι οποίες
σήµερα δεν βρίσκονται στη ζωή και οι οποίες υπέφεραν από το
στίγµα των επιλογών τους, όλους και όλες οι οποίες χάθηκαν στο
σκοτάδι, χωρίς να έχουν τη δυνατότητα να ζήσουν αυτό το οποίο
θα ζήσουν σήµερα κάποιοι συµπολίτες µας. Και να µιλήσουµε για
τα κινήµατα της εποχής µας, για εκείνες και για εκείνους οι
οποίοι δεν σταµάτησαν να αγωνίζονται µέχρι να δουν αυτό το νο-
µοθέτηµα να γίνεται πράξη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Να υπενθυµίσω, κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας ότι σήµερα ξεκινά
και ένα ακόµα βήµα. Είναι το βήµα απέναντι στο στίγµα, τον κα-
κοποιητικό λόγο και το bullying το οποίο δέχονταν τα παιδιά των
µονογονεϊκών οικογενειών, τα παιδιά τα οποία έρχονταν από
άλλες χώρες, τα παιδιά τα οποία δεν µιλούσαν µε τον τρόπο µε
τον οποίο µιλούσαµε εµείς γιατί µπορεί να είχαν προσφορά, τα
παιδιά τα οποία φορούσαν γυαλιά στο σχολείο και στιγµατίζον-
ταν από τους συµµαθητές τους, τα παιδιά τα οποία δέχονται bul-
lying από γονείς οι οποίοι είναι ετερόφυλοι. Σήµερα πρέπει να
ξεκινήσουµε µια πολύ µεγάλη κουβέντα για τον τρόπο µε τον
οποίο θα αντιµετωπίσουµε το στίγµα αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι µια µέρα πολύ ση-

µαντική και ειλικρινά σε αυτούς τους έξι µήνες τους οποίους
είµαι Βουλευτής δεν περίµενα ποτέ ότι θα δεχθώ τόσα πολλά τη-
λέφωνα από ανθρώπους οι οποίοι θα µου ζητάνε να βρίσκονται
στα θεωρεία για να ζήσουν τα όνειρά τους και γι’ αυτούς τους
ανθρώπους είµαι πολύ χαρούµενος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, ευχα-
ριστούµε.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Είµαι, όµως, επίσης, κύριε Πρόεδρε -
και κλείνω- πολύ αποφασισµένος να υπερασπιστώ απόψεις,
αρχές και ιδέες και έναντι όλων εκείνων, όχι µόνο που καλοπρο-
αίρετα έχουν άλλη άποψη, αλλά και εκείνων που σε πολλούς συ-
ναδέλφους µας -όλων των κοµµάτων- στέλνουν τις τελευταίες
εβδοµάδες δήθεν απειλητικά µηνύµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Χρη-
στίδη, σας παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Και να τους πούµε ότι εµείς για τις από-
ψεις µας και τις αρχές µας δεν κάναµε ποτέ πίσω.

Σας ευχαριστώ, πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής και του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστούµε.
Τον λόγο τώρα έχει η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία, η κ. Έλενα Ακρίτα, για πέντε λεπτά.
Ορίστε, κυρία Ακρίτα, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλησπέρα σε

όλους.
Νοµίζαµε ότι τα είχαµε ακούσει όλα από την ακροδεξιά πτέ-

ρυγα της Βουλής, µέχρι που ανέβηκε στο Βήµα ο Αντώνης Σα-
µαράς και µας χάρισε αξέχαστες στιγµές σε ένα αµόκ ρητορικού
µίσους και παραληρηµατικής οµοφοβίας. Να τον χαίρεστε. Εµείς
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απλά τον ακούµε και χαµογελάµε. Χαµογελάµε, γιατί δεν θα του
περάσει. Χαµογελάµε, γιατί ο λόγος αυτός είναι παλιακός και δεν
αφορά κανέναν, ούτε εµάς, ούτε την κοινωνία, ποσώς.

«Μα, εδώ ο κόσµος καίγεται και εσείς ασχολείστε µε τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα»; Αυτό µας λένε µερικοί. Η απάντηση είναι
«ναι». Εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ ασχολούµαστε και µε τον κόσµο που
καίγεται και µε τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Ασχολούµαστε µε την
ακρίβεια, την ανεργία, την κατάρρευση της υγείας, την κατακρή-
µνιση της παιδείας, τη διαφθορά, τις υποκλοπές, τη φτώχεια, την
απελπισία, τα Τέµπη, τους αγρότες, τους φοιτητές. Αλλά ασχο-
λούµαστε και µε τα ανθρώπινα δικαιώµατα, µε την έµφυλη βία,
τις γενοκτονίες, τους κρατούµενους που θέλουν να σπουδάσουν,
τις µειοψηφίες, τους πρόσφυγες, τους Ροµά, τα θύµατα τράφι-
κινγκ, κακοποίησης, βιασµών, θύµατα µπούλινγκ, θύµατα συµµο-
ριών ανηλίκων και ενηλίκων.

Πάµε λίγο τώρα στο νοµοσχέδιο. Από αυτό εδώ το Βήµα πα-
ρέλασαν δύο «Νέες Δηµοκρατίες». Είδαµε τη Νέα Δηµοκρατία
του κ. Σκέρτσου. «Copy-paste» όλοι ανέβαιναν εδώ και έλεγαν
το ίδιο τραγουδάκι. Αλλά είδαµε και µια άλλη «Δηµοκρατία» -Νέα
Δηµοκρατία και αυτή-, του κ. Βορίδη λογικά, που και αυτοί «copy-
paste» έλεγαν τα ίδια και τα ολόιδια. Μα τι στην ευχή, franchise
έχετε κάνει; Είστε και στο Μαξίµου έτσι; Έχετε, δηλαδή, ένα Μα-
ξίµου για τους φιλελεύθερους και ένα για τους ακροδεξιούς; Συ-
στεγάζεστε;

Ξέρετε, αυτό το νοµοσχέδιο δεν ξεπλένει τις ευθύνες της Κυ-
βέρνησης για τις παραβιάσεις του κράτους δικαίου και των ελευ-
θεριών στην Ελλάδα, µε την προσωπική ευθύνη του Πρω-
θυπουργού.

Έχουµε εδώ έναν νόµο µε σαφή κενά, κενά που σας τα είπαν
και τα ξαναείπαµε και τα ξαναείπαµε και εµείς και οι φορείς και
η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής. «Στου κουφού την πόρτα»,
δεν ακούσατε τίποτα. Και δεν ακούσατε, διότι ο δήθεν προοδευ-
τισµός της Κυβέρνησής σας είναι όψιµος, υποκριτικός και κυνικά
εργαλειακός. Απόδειξη ότι τώρα, από στιγµή σε στιγµή, αρχίζει
η ονοµαστική πληροφορία και θα δείτε ότι χωρίς την Αντιπολί-
τευση δεν θα µπορούσατε να το περάσετε αυτό το νοµοσχέδιο.
Είπαµε, φέρατε ένα λειψό νοµοσχέδιο και κάνετε -δυστυχώς-
µισές δουλειές. Ας προσέχατε.

Εµείς, στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, από αύριο το
πρωί θα συνεχίσουµε τον αγώνα. Θα το κάνουµε, γιατί αυτός ο
νόµος θα µπορούσε να είναι µια δικαίωση, αυτός ο νόµος θα
µπορούσε να είναι µια δικαίωση και για τις δύο κενές θέσεις σή-
µερα στα Θεωρεία της Βουλής, για τον Ζακ Κωστόπουλο και τη
Μαρίνα Γαλανού, αλλά δεν είναι και δεν είναι για τους τρανς συ-
νανθρώπους µας, δεν είναι για όλους τους συνανθρώπους µας
και σίγουρα δεν είναι για τα παιδιά τους.

«Η ζωή µου είναι µια κόλαση», έγραψε ο δεκαπεντάχρονος Νι-
κόλας. Ο Νικόλας δεχόταν οµοφοβικό εκφοβισµό του χειρίστου
είδους. Τον έπνιγε κυριολεκτικά ο αντίλαλος της φράσης «η οµο-
φυλοφιλία είναι ασθένεια», που πρόσφατα είχε ξεστοµίσει η κα-
θηγήτρια του. Έτσι, στις 8 Ιουλίου 2018 ο Νικόλας αυτοκτόνησε.

Και θα σας πω και κάτι άλλο. Θα σας πω για τους χιλιάδες που
κατεβαίνουν κάθε χρόνο στα pride και εσείς κάνετε πλάκες και
εσείς τους χλευάζετε, γιατί φοράνε χρώµατα και φτερά και
στρας και γκλίτερ. Είναι ακτιβιστές αυτοί οι άνθρωποι. Είναι ακτι-
βιστές και αγωνίζονται και το έχουν πληρώσει µε το αίµα τους.
Αγωνίζονται για να κλείσουν στόµα σε µερικές από τις δικές σας
τις φιδίσιες γλώσσες που τσακίζουν ανθρώπους.

Ξέρετε, το αύριο είναι εδώ. Το αύριο είναι σήµερα και αύριο
εµείς θα χορέψουµε στους γάµους των φίλων µας. Αύριο, εµείς
θα τραγουδήσουµε στα γενέθλια των παιδιών τους και θα βά-
λουµε τα µεταξωτά και θα φυσάνε. Συγγνώµη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία) 

Εµείς θα είµαστε και πάλι εδώ, γιατί στα ατοµικά δικαιώµατα,
όποια και αν είναι η ερώτηση, το 41% δεν είναι ποτέ η απάντηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ σας ευχαριστώ

για τη συνέπεια στον χρόνο.

Ολοκληρώνουµε τις δευτερολογίες µε την εισηγήτρια της
Νέας Δηµοκρατίας, την κ. Μαρία Συρεγγέλα, για πέντε λεπτά.

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σαν σή-
µερα βλέπω ένα δηµοσίευµα σαράντα δυο χρόνια πριν, στις 15
Φεβρουαρίου του 1982, που γράφει «όχι στη διάλυση της οικο-
γένειας» και πέντε ηµέρες νωρίτερα ένα άλλο δηµοσίευµα «οι
Βουλευτές να σεβαστούν τις πεποιθήσεις του λαού, ο πολιτικός
γάµος κλονίζει τον θεσµό της οικογένειας».

Βλέποντας, λοιπόν, αυτά τα δηµοσιεύµατα -τα οποία θα κατα-
θέσω και στα Πρακτικά- το ερώτηµα είναι εύλογο: Κατέστρεψε
ο πολιτικός γάµος -που τότε χιλιάδες κόσµος εναντίον του δια-
δήλωνε- την παραδοσιακή ελληνική οικογένεια; Φυσικά και όχι.
Αντίθετα, έδωσε τη δυνατότητα σε ακόµη περισσότερα ζευγάρια
να δηµιουργήσουν τη δική τους οικογένεια και αυτές οι οικογέ-
νειες ήταν είτε από πολιτικό γάµο είτε από θρησκευτικό, άντεξαν
στον χρόνο και βέβαια στήριξαν τα µέλη τους στη µεγαλύτερη
εθνική σύγχρονη κρίση που ήταν η οικονοµική κρίση. Κάποιες αλ-
λαγές, λοιπόν, που τρόµαζαν τους γονείς µας, τους παππούδες
µας, τις γιαγιάδες µας, σήµερα είναι δεδοµένα για µας και είναι
αναπόσπαστο µέρος της κοινωνίας µας και την έχουν ενδυναµώ-
σει.

Επιστρέφω στον πυρήνα του παρόντος νοµοθετήµατος, τα
παιδιά και τα δικαιώµατα των παιδιών. Τα παιδιά που µεγαλώνουν
σε οµόφυλα ζευγάρια υπάρχουν. Οι µαµάδες και οι µπαµπάδες
των παιδιών αυτών υπάρχουν, ακόµη κι αν πούµε ως πολιτεία ότι
κλείνουµε τα µάτια, ότι δεν θέλουµε να νοµοθετήσουµε, δεν µας
ενδιαφέρουν αυτοί οι άνθρωποι, θα εξακολουθήσουν να υπάρ-
χουν και την επόµενη µέρα και οι άνθρωποι αυτοί και τα παιδιά
τους. Ας επιλέξουµε, λοιπόν, να µην αφήσουµε την κατάσταση
κρυµµένη κάτω από το χαλί. Το µόνο που θα πετύχουµε σε αυτή
την περίπτωση είναι να αφήσουµε αυτά τα παιδιά απροστάτευτα
και αυτούς τους ανθρώπους απροστάτευτους. 

Ακούσαµε µάλιστα πως είναι µόνο για πεντακόσιες οικογέ-
νειες. «Τόση φασαρία για τόσες λίγες οικογένειες»; Τα ίδια ακού-
γαµε και το 2006, όταν περνούσαµε τότε τον νόµο για την
ενδοοικογενειακή βία: «Μα, πόσες είναι οι κακοποιηµένες γυναί-
κες»; Τα ίδια ακούσαµε και το 2021, όταν περάσαµε τον νόµο για
τη βία και την παρενόχληση στον χώρο της εργασίας: «Μα, δεν
υπάρχουν καταγγελίες». Κι όµως υπάρχουν.

Από την άλλη καταλαβαίνω -από όσα ακούστηκαν- το άγχος
πολλών για την ανάπτυξη των παιδιών που µεγαλώνουν µε γονείς
του ίδιου φύλου. Αλλά και εκεί, µέσα σε αυτή την Αίθουσα, ο κα-
θένας και η καθεµία από εµάς µπορεί να έχει διαφορετική
άποψη, όσον αφορά την ανατροφή των παιδιών του ή του παι-
διού της, των παιδιών της. Όµως, πρέπει να βασιζόµαστε στην
επιστήµη, θα πρέπει να βασιζόµαστε στους πιστοποιηµένους επι-
στηµονικούς φορείς. Γιατί άρθρα στο ίντερνετ µπορούµε να
βρούµε πολλά. Υπάρχουν και άρθρα που λένε ότι η γη είναι επί-
πεδη. Ισχύει; Όχι, δεν ισχύει.

Τα παιδιά, λοιπόν, που µεγαλώνουν σε οµόφυλα ζευγάρια δεν
παρουσιάζουν αρνητική απόκλιση σε βασικούς τοµείς ανάπτυ-
ξης, ούτε παρουσιάζουν ουσιαστικές στατιστικές διαφοροποι-
ήσεις ως προς τον σεξουαλικό προσανατολισµό από τα άλλα
παιδιά. Όλες και όλοι, λοιπόν, πρέπει να ακούµε τους ειδικούς.

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να ξεκαθαρίσω, βέβαια δεν ξέρω
πόσο χρόνο έχω, και πάλι κάποια βασικά σηµεία από το παρόν
νοµοσχέδιο, ότι εισάγεται η ισότητα στον πολιτικό γάµο, έχουν
πλέον πρόσβαση σε αυτό όλες οι Ελληνίδες και όλοι οι Έλληνες
και προστατεύονται τα συµφέροντα των παιδιών. Είναι κάτι τόσο
απλό που αν επιλέξουµε να το βλέπουµε έτσι µε την απλότητά
του, χωρίς ο καθένας και η καθεµία να θεωρεί ότι πρέπει να προ-
ωθήσει δικές του ατζέντες και πολιτικές σκοπιµότητες, θα µπο-
ρέσουµε να το καταφέρουµε και να το ψηφίσουµε όλες και όλοι
µαζί. Κανένας, όµως, δεν έχει το δικαίωµα να διασπείρει fake
news. Ακούσαµε χθες και σήµερα ότι η παράταξη την οποία εγώ
υπηρετώ από τα µαθητικά και τα φοιτητικά µου χρόνια, όπως και
η Υπουργός Σοφία Ζαχαράκη και η Ντόρα Μπακογιάννη, δεν
είναι η παράταξη του Κωνσταντίνου Καραµανλή και ότι το νοµο-
σχέδιο το προασπίζονται µόνο εκ µεταγραφής. Λάθος µεγάλο.
Και αν θέλετε να πούµε και για τα του οίκου µας, η ενότητα για
εµάς παραµένει και είναι δεδοµένη. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε λίγες ώρες όντως θα ξηµε-
ρώσει και το νοµοσχέδιο αυτό λογικά θα έχει ψηφιστεί. Η ελλη-
νική παραδοσιακή οικογένεια θα υφίσταται. Για τη δική µου την
παραδοσιακή οικογένεια, που είµαστε µαµά, ο άντρας µου ο
µπαµπάς και τα δυο µας παιδιά θα είναι µια µέρα όπως την ξέ-
ρουµε. Για κάποια παιδιά, όµως, για κάποιες µητέρες, για κάποι-
ους πατέρες θα είναι µια καλύτερη µέρα, µια µέρα που δεν θα
νιώθουν πια παράταιροι ή διαφορετικοί άνθρωποι, δεν θα νιώ-
θουν πια πολίτες δεύτερης κατηγορίας και αυτό θα οφείλεται σε
εµάς, σε όλες και σε όλους εµάς που ενωθήκαµε πάνω από τις
παρατάξεις, σε εµάς που βάλαµε το συµφέρον του παιδιού πάνω
από την αµφιβολία του προβληµατισµού, σε εµάς που ακούσαµε
την επιστήµη, σε εµάς που αναλάβαµε την ευθύνη. 

Σας ζητάω, λοιπόν, να σταθούµε όλες και όλοι µαζί ενωµένες
και ενωµένοι στη σωστή πλευρά της ιστορίας, να κάνουµε τη δη-
µοκρατία µας πιο ισχυρή, να προστατέψουµε κάθε παιδί. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Συρεγγέλα καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από διήµερη συνεδρίαση

που ξεπέρασε τις τριάντα συνολικά ώρες, καλώ τον Υπουργό
Επικρατείας, τον κ. Σκέρτσο µε την οµιλία του να κλείσει τη δια-
δικασία πριν πάµε στην ονοµαστική ψηφοφορία. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Γνωρίζω ότι είστε όλοι και όλες κουρασµένοι και κουρασµένες.

Θα µου επιτρέψετε ωστόσο να προσπαθήσω να συνοψίσω αυτά
τα οποία συζητήσαµε και ζήσαµε αυτές τις δύο µέρες στη Βουλή.

Πριν ξεκινήσω θα ήθελα να ευχαριστήσω από την καρδιά µου
τρεις επιστηµόνισσες, την Κατερίνα Φουντεδάκη, τη Λίνα Παπα-
δοπούλου και τη Μαρία Γερασοπούλου, οι οποίες µας έχουν
υποστηρίξει σε αυτό το νοµοσχέδιο. Η δουλειά τους ήταν εξαι-
ρετική και άοκνη για πολλούς µήνες. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το 1968, παραπάνω από µισό

αιώνα πριν, ο Μάρτιν Λούθερ Κινγκ στην κορύφωση του ιστορι-
κού αγώνα που έδινε στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής για
την κατοχύρωση των ατοµικών και κοινωνικών δικαιωµάτων των
µειονοτήτων είχε πει σε µια ιστορική του οµιλία: «Το τόξο του
ηθικού µας σύµπαντος είναι µακρύ, αλλά λυγίζει τελικά πάντα
προς τη δικαιοσύνη». 

Σήµερα, 56 χρόνια µετά, 15 Φεβρουαρίου του 2024, ζούµε µια
τέτοια στιγµή και στην πατρίδα µας, όπου το τόξο του ηθικού
µας σύµπαντος έρχεται πιο κοντά στη δικαιοσύνη. Βρισκόµαστε
όλοι και όλες λίγα λεπτά πριν από µία ιστορική ψηφοφορία στο
ελληνικό Κοινοβούλιο, που θα αποδώσει δικαιώµατα, που θα
αποδώσει ισότητα, δικαιοσύνη, ελευθερία σε µια οµάδα συµπο-
λιτών µας που έως σήµερα τα στερούνταν. Δεν συµβαίνει συχνά
αυτό σε µια δηµοκρατία που έχει ήδη κάνει πολλά βήµατα κατο-
χύρωσης ελευθεριών και δικαιωµάτων. Όµως ο αγώνας µας για
µια καλύτερη δηµοκρατία, ο αγώνας για περισσότερη ελευθερία
είναι διαρκής, δεν σταµατάει ποτέ. Διότι η αντιπροσωπευτική δη-
µοκρατία είναι πάντα εύθραυστη και δυστυχώς, ποτέ δεν είναι
αρκετή. Γι’ αυτό και χρειάζεται συνεχή φροντίδα για να ριζώσει.
Δεν µπορούµε να έχουµε µια ισχυρή οικονοµία, χωρίς µία συµ-
περιληπτική δηµοκρατία, χωρίς κράτος δικαίου, που αίρει δια-
κρίσεις, που κάνει ορατούς και συµµέτοχους όλους τους πολίτες
και ειδικά εκείνους που ιστορικά βρίσκονται στο περιθώριο. 

Είναι στρουθοκαµηλισµός να αναρωτιόµαστε µετά από κάθε
εκλογική διαδικασία για τους λόγους που προκαλούν την αποχή
µιας µερίδας πολιτών ή για brain drain αν δεν αναρωτηθούµε
πρώτα τι είναι αυτό που µας λένε οι πολίτες που γυρνούν την
πλάτη τους στη δηµοκρατία ή σε όσους άφησαν πίσω την Ελ-
λάδα. Μήπως η δηµοκρατία µας ήταν πρώτη αυτή που είχε γυρί-
σει τη δική της πλάτη απέναντι στα δικά τους αιτήµατα για ισό-

τητα, για δικαιώµατα, για ελευθερία και ευηµερία; Να το πούµε
καθαρά. Η δηµοκρατία τείνει χείρα ελευθερίας, δικαιοσύνης,
ασφάλειας και ισότητας σε όλους αδιακρίτως. Δεν τους γυρνάει
την πλάτη ούτε χωρίζει τους πολίτες σε ανθρώπους πρώτης και
δεύτερης κατηγορίας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπάρχουν στη νεότερη ιστορία
µας πολλές περιπτώσεις που η πραγµατικότητα ξεπέρασε τόσο
πολύ τον νοµοθέτη ώστε ο νόµος ή η απουσία του νόµου να πα-
ράγει από καταπίεση έως βαρβαρότητα. Η Φόνισσα δηµοσιεύτηκε
το 1903. Χρόνια πριν την γράψει ο Παπαδιαµάντης, αυτός ο Έλ-
ληνας Ντοστογιέφσκι, η δηµογεροντία Σκοπέλου ζητούσε από το
κράτος να καταργήσει την προίκα. Γιατί; Για κάτι που σήµερα φαν-
τάζει αδιανόητο. Για να παύσουν οι ανοµολόγητοι φόνοι θηλέων
βρεφών. Ήταν βάρος τότε το κορίτσι για τις άπορες οικογένειες.
Η προίκα, όµως, καταργήθηκε και τυπικά ενάµιση αιώνα µετά. 

Κατάλογος καθυστερήσεων στη ρύθµιση των κοινωνικών συµ-
περιφορών και των σχέσεων υπάρχει µακρύς. Πέρα από το προ-
ικοσύµφωνο που σήµερα µας φαίνεται εκτός πραγµατικότητας.
Η µοιχεία και οι αµβλώσεις απαγορεύονταν έως το 1982 και το
1986 αντίστοιχα. Ο νόµος περί τεντιµποϊσµού, το ξύλο στο σχο-
λείο ή στο σπίτι, το καψόνι στο στρατό αντίστοιχα επιτρέπονταν
έως τότε. Η Ελλάδα όµως δεν είναι µόνο αυτό. Ο κατάλογος των
έγκυρων ή και των πρωτοποριακών νοµοθετικών παρεµβάσεων
συγκριτικά µε την Ευρώπη είναι εξίσου µεγάλος. Μορφές δω-
ρεάν παιδείας από το 1844 και φυσικά το 1963. Καθολική ψηφο-
φορία των ανδρών από το 1844. Ιατρική υποβοηθούµενη
αναπαραγωγή από το 2002. Σύµφωνο συµβίωσης από το 2015,
για να µιλήσω για το πιο πρόσφατο.

Όσο περήφανοι είµαστε σαν νοµοθέτες για τα επιτεύγµατα
αυτά τόσο αναστοχαστικά πρέπει και µπορούµε να σταθούµε για
να δούµε τις καθυστερήσεις µας ώστε να µην τις επαναλάβουµε
και να αναγνωρίσουµε ταυτόχρονα ότι παρά τις πολιτικές µας
διαφορές µέσα σε αυτή την Αίθουσα όλες ή σχεδόν όλες τις πτέ-
ρυγες έχουν συµβάλει στη διαµόρφωση και την κατοχύρωση των
σηµερινών ατοµικών και κοινωνικών δικαιωµάτων που απολαµ-
βάνουµε όλοι και που φαντάζουν αυτονόητα. Όµως δεν είναι αυ-
τονόητα και δεν είναι διότι απαιτούν ευρύτερες συναινέσεις.
Απαιτούν ηγεσία, απαιτούν τόλµη, απαιτούν µεθοδικότητα, επι-
µονή και υποµονή. 

Γι’ αυτό και θέλω να σηµειώσω τη συµβολή και των κοµµάτων
της Αντιπολίτευσης µε τη θετική τους ψήφο σε αυτή τη σηµαν-
τική µεταρρύθµιση. Μάθαµε σήµερα εδώ ότι παρά τις πολιτικές
µας διαφορές, µπορούµε να συµφωνούµε σε κάποια πράγµατα,
χωρίς να αίρονται αυτές οι διαφορές. Θέλω να ευχαριστήσω την
Πλεύση Ελευθερίας που κράτησε σταθερά εποικοδοµητική
στάση χωρίς αστερίσκους και υποσηµειώσεις. Το ΣΥΡΙΖΑ, το
ΠΑΣΟΚ, τη Νέα Αριστερά που έθεσαν θέµατα, τα οποία όµως
δεν είναι της παρούσης και εν πολλοίς τέθηκαν κατά τη γνώµη
µου ταπεινά για να συσκοτίσουν την αµηχανία τους που υπερ-
ψηφίζουν µια εµβληµατική κοινωνική µεταρρύθµιση της Νέας Δη-
µοκρατίας, ενώ ταυτόχρονα σαν αντίφαση ασκούν ακραία κριτική
για το κράτος δικαίου. Αυτές είναι αντιφάσεις που καλό είναι να
αποφεύγονται για τη δική µας αξιοπιστία. Για το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδος έχω να πω κρίµα, διότι στην πορεία του για την
ουτοπία και την πάλη των τάξεων, που όµως όπου δοκιµάστηκε
κατέληξε σε δυστοπία κάπου ξέχασε τους ανθρώπους και αρνεί-
ται να συµπράξει σε µια αυτονόητη µεταρρύθµιση. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΚΚΕ)
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δεν ανέπτυξες ούτε ένα επιχεί-

ρηµα απέναντι στο ΚΚΕ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε! Σας

παρακαλώ!
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Αποκαλυπτική και οφείλω να το σηµειώσω ήταν η συµπόρευση
της κατά τα λοιπά χριστεπώνυµης Νίκης, µε ένα κόµµα που ελέγ-
χεται από τη δικαιοσύνη ως κόµµα βιτρίνα ενός καταδικασµένου
εγκληµατία. Όπως και ο µισαλλόδοξος λόγος της Ελληνικής
Λύσης που φαντάζεται τη χώρα µας δυστυχώς εκτός ευρωπαϊ-
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κής πραγµατικότητας. Αλλά πρωτίστως θέλω να αναγνωρίσω ότι
αυτή η µεταρρύθµιση που δεν στερεί τίποτα από την πλειονότητα
των πολιτών, δίνει, όµως, οξυγόνο, ισότητα και ελευθερία σε µία
µειονότητα, γίνεται πράξη υπό την τολµηρή ηγεσία του Πρωθυ-
πουργού µας και τη θαρραλέα υποστήριξη της µεγάλης κεντρο-
δεξιάς παράταξης της Νέας Δηµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Της πιο ανθεκτικής και συνεκτικής παράταξης από τη µεταπο-

λίτευση και µετά που έβαλε την Ελλάδα στην Ευρώπη, που κρά-
τησε την Ελλάδα στην Ευρώπη µαζί και µε το ΠΑΣΟΚ στα
δύσκολα χρόνια του διχαστικά λαϊκισµού και που έχει αναλάβει
ως αυτοδύναµη πλέον Κυβέρνηση µιας ευρείας, πλατιάς, κοινω-
νικής και πολιτικής συµµαχίας υπό τον Κυριάκο Μητσοτάκη να
κάνει την πατρίδα µας πιο παραγωγική, πιο δίκαιη, πιο πράσινη,
πιο ψηφιακή, πιο ευρωπαϊκή και εν τέλει πιο ισχυρή.

Η διαχείριση που επέλεξε ο Πρωθυπουργός για ένα τόσο φορ-
τισµένο ζήτηµα, είναι συνεπής µε τη φιλελεύθερη φιλοσοφία και
αντίληψη που τον χαρακτηρίζει ως πολιτικό και, όχι, δεν δηµιουρ-
γεί ρήγµατα συνοχής στη Νέα Δηµοκρατία. Γιατί; Διότι δεν κου-
νάει το δάχτυλο στην αντίθετη άποψη, ούτε απειλεί αυταρχικά
µε κυρώσεις όποιον διαφωνεί, όπως κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ.

Αντιθέτως, η διαχείριση αυτή ενισχύει τη συνοχή µας ακόµα
περισσότερο, ώστε κλείνοντας ειρηνικά και αναίµακτα αυτό το
κεφάλαιο να προχωρήσουµε ενωµένοι στις επόµενες µεγάλες
µεταρρυθµιστικές µάχες, που απασχολούν κατά προτεραιότητα
την ελληνική κοινωνία, µε τολµηρά, αλλά όχι παράτολµα, στα-
θερά βήµατα προς την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση και εµβάθυνση,
προς µια οικονοµία που θα αναπτύσσεται µε βιώσιµο τρόπο, µε
καλύτερους θεσµούς, µε πιο γρήγορη δικαιοσύνη, µε περισσό-
τερη ασφάλεια στα σύνορα, στις πόλεις, στην περιφέρεια, µε κα-
λύτερη δηµόσια υγεία και παιδεία, ώστε η πατρίδα µας να γίνει
µια χώρα µε λιγότερες ανισότητες, µε περισσότερες ευκαιρίες
για προκοπή και όνειρα. 

Είναι µια πολύ ευχάριστη σύµπτωση την ηµέρα που η Βουλή
ψηφίζει ένα βαθιά συµβολικό και ουσιαστικό για τα ανθρώπινα
δικαιώµατα νόµο, ότι η χώρα µας επανέρχεται µετά από δεκα-
τέσσερα χρόνια ως πλήρης δηµοκρατία στο «Democracy Index»
του «ECONOMIST», στην 20η θέση πλέον στον κόσµο, πέντε θέ-
σεις υψηλότερα σε σχέση µε πέρυσι, αλλά και υψηλότερα από
τις περισσότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Η Ελλάδα κλείνει µια-µια τις πληγές που άφησε πίσω της η πο-
λυετής οικονοµική και πολιτική κρίση και σε πείσµα όσων φαντα-
σιώνονται χούντες και Ουγγαρίες, συνεχίζει να βελτιώνει την
ποιότητα της δηµοκρατίας µας και του κράτους δικαίου. Έχουµε
ακόµη δρόµο µπροστά µας, όµως, θα τον βαδίσουµε µε πίστη
και προσήλωση στις αρχές του κράτους δικαίου. 

Θα περιµένουµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Αντιπολίτευ-
σης, να προκαλέσετε µια αντίστοιχη συζήτηση στο Ευρωκοινοβού-
λιο, στο νέο Ευρωκοινοβούλιο µετά τις ευρωεκλογές, όπου αντί
να παρουσιάζετε αµφιλεγόµενες δήθεν έρευνες ανυπόληπτων µη
κυβερνητικών οργανώσεων, θα καταθέσετε την αξιολόγηση του
«ECONOMIST», την ετήσια έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για
το κράτος δικαίου, την αντίστοιχη έκθεση του ΟΟΣΑ για τη δια-
φθορά και τη δωροδοκία. Μόνον έτσι θα πείσετε ότι εργάζεστε
πραγµατικά για το καλό της χώρας εντός και εκτός συνόρων. Διότι
εντός συνόρων µπορούµε να φοράµε τις κοµµατικές µας φανέλες,
όµως, εκτός συνόρων είµαστε όλοι εθνική Ελλάδος και δεν συνυ-
πογράφουµε πολιτικά υποκινούµενα ψηφίσµατα, που απειλούν µε
διακοπή κοινοτικής χρηµατοδότησης τη χώρα µας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ερχόµενος στο νοµοσχέδιο, που
απασχόλησε εκτενώς εντός και εκτός Βουλής τη δηµόσια συζή-
τηση, επιτρέψτε µου σαν δίδαγµα και από το ενδιαφέρον της κοι-
νωνίας, να πω το εξής: Η οικογένεια είναι µια πραγµατική έννοια,
δεν είναι νοµική έννοια. Ο γάµος είναι νοµική έννοια, ο γάµος έχει
δικαιώµατα και υποχρεώσεις και δεσµεύσεις. Η οικογένεια υπάρ-
χει εκεί έξω, εξελίσσεται, µετασχηµατίζεται και ο νοµοθέτης κα-
λείται να ακολουθήσει τις εξελίξεις της. Δεν ρωτούν τον
νοµοθέτη, δεν ρωτούν το Κοινοβούλιο οι άνθρωποι που ενώνουν
τις ζωές τους για να πραγµατώσουν όνειρα, επιθυµίες, ανάγκες,
όποιες κι αν είναι αυτές.

Το νοµοσχέδιο αυτό δεν κατοχυρώνει µόνο την ισότητα στον

γάµο, κατοχυρώνει το δικαίωµα της κοινωνίας να προχωράει
µπροστά και να εξελίσσεται, χωρίς να αρνείται την παράδοσή της.
Το ερώτηµα είναι ένα: Θέλουµε να στερήσουµε από συµπολίτες
µας, συνανθρώπους µας οµοφυλόφιλους το δικαίωµα να δεσµευ-
τούν νοµικά στη σχέση τους λόγω του σεξουαλικού τους προσα-
νατολισµού; Θέλουµε να στερήσουµε από τα παιδιά που ήδη
υπάρχουν και θα συνεχίσουν φυσικά να δηµιουργούνται τη νοµική
αναγνώριση και προστασία τους; Γιατί αυτά τα παιδιά σήµερα
είναι νοµικά απροστάτευτα και κοινωνικά διακριτά από τα υπό-
λοιπα παιδιά. Ποια µάνα, θέλω να ρωτήσω, συµβιβάζεται µε την
ιδέα ότι ενώ ένα παιδί έχει µητέρα, η πολιτεία δεν το αναγνωρίζει.
Ποιος πατέρας αποδέχεται ότι ένα παιδί µένει χωρίς νοµική προ-
στασία; Ποιος γονιός θα αρνηθεί σε γονιό, γιατί στη ζωή και ο οµό-
φυλος γονιός είναι, να βοηθήσει το παιδί του; Θέλουµε στην
Ελλάδα κάποια παιδιά µας να είναι ενός κατώτερου θεού; Ακόµα
κι αν είναι ένα µοναδικό, ακόµα κι αν είναι το 1%; Θέλουµε στην
Ελλάδα οι νόµοι µας να µην δίνουν ιθαγένεια σε ελληνόπουλα;

Οι νόµοι γίνονται η συνείδηση της κοινωνίας. Αυτή τη συνεί-
δηση του αποκλεισµού και της περιθωριοποίησης τη θέλουµε;
Νοµίζω πως όχι.

Το σχέδιο νόµου έρχεται να αναιρέσει αυτά τα ερωτήµατα και
να δώσει τέλος σε αυτές τις διακρίσεις. Ένα γνήσιο και σοβαρό
ερώτηµα είναι αν θα βοηθήσει ο νοµός, αν είναι τελικά για το
συµφέρον των παιδιών ή µήπως θα τους δηµιουργήσει κάποια
µεγαλύτερη πίεση στο σχολείο ή στον κοινωνικό περίγυρο. Το
ακούσαµε πολλές φορές. Απαντήθηκε εκτενώς από τους επιστη-
µονικούς φορείς στην ακρόαση φορέων από δεκάδες µελέτες
που καταθέσαµε και µετααναλύσεις. Ναι, θα βοηθήσει και, όχι,
δεν θα δηµιουργήσει πίεση. Το αντίθετο, θα δηµιουργήσει µια
οµπρέλα προστασίας, θα δηµιουργήσει ορατότητα, θα δηµιουρ-
γήσει πολιτική νοµιµοποίηση. Διότι αυτά τα παιδιά θα προστα-
τεύονται πλέον από τον νόµο, από την έννοµη τάξη και θα
µπορούν οι γονείς τους και τα ίδια να την επικαλούνται. Άρα να
περιοριστεί η οποιαδήποτε κοινωνική διάκριση. Γι’ αυτό άλλωστε
υπάρχουν οι νόµοι, γι’ αυτό έχουµε φτιάξει τις δηµοκρατίες.

Τα παιδιά, λοιπόν, υπάρχουν. Ο νόµος δεν θα τα γεννήσει. Ο
νόµος θα τα αναγνωρίσει και θα τα προστατεύσει εξίσου µε τα
υπόλοιπα.

Συνοψίζω ως προς τα ουσιώδη: Η µορφή της οικογένειας δεν
αλλάζει. Η πυρηνική οικογένεια παραµένει ισχυρή. Το συµφέρον
των παιδιών προστατεύεται. Το σχέδιο νόµου έρχεται να αναγνω-
ρίσει την πραγµατικότητα και να δώσει σε παιδιά και συµπολίτες
µας τη µέριµνα και την προστασία που έχουν όλοι οι υπόλοιποι.
Τίποτα λιγότερο, τίποτα περισσότερο.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, και πριν προχωρή-
σουµε στην ψηφοφορία, να σας παρακαλέσω ψηφίζοντας να
σκεφθείτε την ανακούφιση που θα νιώσουν άνθρωποι, συνάν-
θρωποί µας, γνωστοί, φίλοι, συγγενείς όταν το νοµοσχέδιο αυτό
υπερψηφιστεί και γίνουν επιτέλους ορατοί και αποδεκτοί, την
ανακούφιση που θα νιώσουν οι γονείς τους όταν πάψουν να αι-
σθάνονται ότι πρέπει να ντρέπονται γι’ αυτό που είναι τα παιδιά
τους, γι’ αυτό που γεννήθηκαν, διότι η πολιτεία µας θα τους ανα-
γνωρίζει πλέον ως ισότιµους.

Υπάρχει και κάτι ακόµα. Η νοµοθεσία αυτή θα µας κάνει να
αγαπήσουµε περισσότερο τον ίδιο µας τον εαυτό και ταυτό-
χρονα τους άλλους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του σχεδίου νόµου του
Υπουργού Επικρατείας «Ισότητα στον πολιτικό γάµο, τροποποί-
ηση του Αστικού Κώδικα και άλλες διατάξεις».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι έχει υποβληθεί αίτηση διεξαγω-
γής ονοµαστικής ψηφοφορίας επί της αρχής του σχεδίου νόµου
από τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία και από Βουλευτές του κόµµατός του της
οποίας το κείµενο έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Επίσης, έχει υποβλη-
θεί αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας επί της αρχής,
επί των άρθρων 1 έως και 14 και επί του ακροτελεύτιου άρθρου

του σχεδίου νόµου από τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και από τους Βου-
λευτές του κόµµατός του της οποίας το κείµενο έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τέλος, έχει υποβλη-
θεί αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας επί της αρχής,
επί των άρθρων 1 έως και 14 και επί του ακροτελεύτιου άρθρου
του σχεδίου νόµου από τους Προέδρους των Κοινοβουλευτικών

Οµάδων των Σπαρτιατών και της Νίκης, τους Βουλευτές των κοµ-
µάτων τους καθώς και από τον Ανεξάρτητο Βουλευτή κ. Κων-
σταντίνο Φλώρο της οποίας το κείµενο έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας):Δέχεστε να συµπτύ-
ξουµε τις τρεις ψηφοφορίες σε µία; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συµφώνησε. 
Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα λεπτά (10’),

σύµφωνα µε τον Κανονισµό.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι θα διεξαχθεί ονοµαστική ηλε-

κτρονική ψηφοφορία επί της αρχής, επί των άρθρων 1 έως και
14 και επί του ακροτελεύτιου άρθρου του σχεδίου νόµου του
Υπουργού Επικρατείας. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα ήθελα να σας ενη-

µερώσω ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο επιστολές συναδέλφων,
σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής, µε τις
οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους. Οι ψήφοι αυτές θα συνυ-
πολογιστούν στην καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει.

Οι επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους
συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της
Βουλής, θα καταχωριστούν στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10533



10534 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10535



10536 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10537



10538 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10539



10540 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10541



10542 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10543



10544 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10545



10546 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10547

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλείσει
το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της
διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Εψήφισαν συνολικά 254 Βουλευτές.
Επί της αρχής:
Υπέρ της αρχής, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 175 Βουλευτές.
Κατά της αρχής, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 77 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 2 Βουλευτές.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλει-

οψηφία.
Επί του άρθρου 1:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 175 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 78 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε 1 Βουλευτής.
Συνεπώς το άρθρο 1 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 2:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 175 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 78 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε 1 Βουλευτής.
Συνεπώς το άρθρο 2 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 3:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 175 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 78 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε 1 Βουλευτής.
Συνεπώς το άρθρο 3 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 4:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 197 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 56 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε 1 Βουλευτής.
Συνεπώς το άρθρο 4 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 5:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 197 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 56 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε 1 Βουλευτής.
Συνεπώς το άρθρο 5 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 6:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 176 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 78 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 6 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 7:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 176 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 57 Βουλευτές.

«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 21 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 7 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 8:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 197 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 57 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ουδείς εψήφισε.
Συνεπώς το άρθρο 8 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 9:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 198 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 56 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ουδείς εψήφισε.
Συνεπώς το άρθρο 9 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 10:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 174 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 79 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε 1 Βουλευτής.
Συνεπώς το άρθρο 10 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 11:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 171 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 82 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε 1 Βουλευτής.
Συνεπώς το άρθρο 11 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 12:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 175 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 77 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 2 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 12 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 13:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 175 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 78 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε 1 Βουλευτής.
Συνεπώς το άρθρο 13 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 14:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 176 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 77 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε 1 Βουλευτής.
Συνεπώς το άρθρο 14 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του ακροτελεύτιου άρθρου:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 176 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 77 Βουλευτές.
«Παρών» ψήφισε 1 Βουλευτής.
Συνεπώς το ακροτελεύτιο άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψη-

φία.
Οι θέσεις των Βουλευτών, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψή-

φιση µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά
της σηµερινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:



10548 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10549



10550 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10551



10552 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10553



10554 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10555



10556 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10557



10558 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10559



10560 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10561



10562 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10563



10564 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10565



10566 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10567



10568 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10569



10570 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10571



10572 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10573



10574 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10575



10576 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10577



10578 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10579



10580 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10581



10582 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10583



10584 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10585



10586 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10587



10588 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10589



10590 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10591



10592 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10593



10594 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10595



10596 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10597



10598 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10599



10600 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10601



10602 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10603



10604 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10605



10606 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10607



10608 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10609



10610 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10611



10612 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10613



10614 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10615



10616 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10617



10618 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10619



10620 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10621



10622 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10623



10624 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10625



10626 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10627



10628 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10629



10630 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10631



10632 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10633



10634 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10635



10636 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10637



10638 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10639



10640 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10641



10642 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10643



10644 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10645



10646 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10647



10648 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10649



10650 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10651



10652 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10653



10654 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10655



10656 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10657



10658 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10659



10660 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10661



10662 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10663



10664 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10665



10666 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10667



10668 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10669



10670 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10671



10672 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10673



10674 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10675



10676 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10677



10678 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10679



10680 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10681



10682 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10683



10684 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10685



10686 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10687



10688 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10689



10690 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10691



10692 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10693



10694 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10695



10696 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10697



10698 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Προχωρούµε στην
ψήφιση του συνόλου του σχεδίου νόµου.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλούνται οι ει-

σηγητές και οι ειδικοί αγορητές να καταθέσουν στο Προεδρείο

τα έγγραφα µε τις ψήφους τους, προκειµένου να συµπεριλη-
φθούν στα επίσηµα Πρακτικά της Βουλής.

(Τα προαναφερθέντα έγγραφα µε τις ψήφους καταχωρίζονται
στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10699



10700 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10701



10702 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10703



10704 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10705



10706 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 15 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10707



(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μετά την ολοκλή-
ρωση της ψηφοφορίας, το σχέδιο νόµου του Υπουργού Επικρα-
τείας: «Ισότητα στον πολιτικό γάµο, τροποποίηση του Αστικού
Κώδικα και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής, των άρ-
θρων και στο σύνολό του κατά πλειοψηφία και έχει ως εξής:

«Ισότητα στον πολιτικό γάµο, τροποποίηση του Αστικού Κώ-
δικα και άλλες διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΤΟΥ ΑΣΤΙΚΟΥ ΚΩΔΙΚΑ ΓΙΑ

ΤΟΥΣ ΟΡΟΥΣ ΤΗΣ ΣΥΝΑΨΗΣ ΓΑΜΟΥ ΚΑΙ ΤΟ ΕΠΩΝΥΜΟ - ΛΗ-
ΞΙΑΡΧΙΚΕΣ ΠΡΑΞΕΙΣ

Άρθρο 3 Σύναψη γάµου από πρόσωπα του ίδιου  φύλου - Τρο-
ποποίηση παρ. 1 άρθρου 1350 Αστικού Κώδικα

Άρθρο 4 Απάλειψη διάκρισης λόγω φύλου κατά τον νοµοθε-
τικό ορισµό του επωνύµου των τέκνων σε περίπτωση µη επιλο-
γής εκ µέρους των γονέων - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 1505
Αστικού Κώδικα

Άρθρο 5 Καθορισµός υπόχρεων προς δήλωση των γεννήσεων
- Αντικατάσταση άρθρου 21 ν. 344/1976

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΠΡΟΣΑΡΜΟΓΗ ΔΙΑΤΑΞΕΩΝ ΕΡΓΑΤΙΚΟΥ ΔΙ-
ΚΑΙΟΥ, ΔΙΚΑΙΟΥ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ ΥΠΑΛΛΗΛΙΚΟΥ
ΔΙΚΑΙΟΥ ΓΙΑ ΟΜΟΦΥΛΟΥΣ ΣΥΖΥΓΟΥΣ ΚΑΙ ΓΟΝΕΙΣ

Άρθρο 6 Επέκταση παροχών και προνοµίων σε οµόφυλους συ-
ζύγους και γονείς - Προσθήκη άρθρου 228Α, παρ. 4 στο άρθρο
220 και παρ. 3 στο άρθρο 226 του Κώδικα Ατοµικού Εργατικού
Δικαίου, παρ. 3Α στο άρθρο 151 του ν. 5078/2023

Άρθρο 7 Προστασία από την απόλυση των οµόφυλων γονέων
- Προσθήκη παρ. 4 στο άρθρο 281 του Κώδικα Ατοµικού Εργατι-
κού Δικαίου

Άρθρο 8 Εφαρµογή άλλων διατάξεων περί αξιώσεων, παρο-
χών και προνοµίων των συζύγων και γονέων

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΕΠΕΚΤΑΣΗ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΑΠΑΓΟΡΕΥΣΗΣ ΤΩΝ
ΔΙΑΚΡΙΣΕΩΝ ΚΑΙ ΣΕ ΑΛΛΟΥΣ ΤΟΜΕΙΣ

Άρθρο 9 Εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης στους
τοµείς της κοινωνικής προστασίας, της εκπαίδευσης και της πρό-
σβασης στη διάθεση και παροχή αγαθών και υπηρεσιών - Τρο-
ποποίηση άρθρου 1 και παρ. 2 και 4 άρθρου 3 ν. 4443/2016

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΡΥΘΜΙΣΗ ΣΧΕΣΕΩΝ ΜΕ ΣΤΟΙΧΕΙΑ ΑΛΛΟΔΑΠΟ-
ΤΗΤΑΣ

Άρθρο 10 Ρυθµίσεις περιπτώσεων προϋφιστάµενου γάµου
προσώπων ίδιου φύλου που τελέστηκε στο εξωτερικό   

Άρθρο 11 Γονεϊκή σχέση που έχει δηµιουργηθεί στο εξωτερικό
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’: ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ, ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡ-

ΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 12  Εξουσιοδοτικές διατάξεις 
Άρθρο 13 Αναδροµική ισχύς γάµου σε περίπτωση προηγούµε-

νης σύναψης συµφώνου συµβίωσης
Άρθρο 14 Καταργούµενες διατάξεις - Κατάργηση παρ. 3 άρ-

θρου 3 ν. 4491/2017
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’: ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 15 
Έναρξη ισχύος

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

Ο παρών νόµος αποσκοπεί στη διασφάλιση της αρχής της ισό-
τητας, µέσω της επέκτασης της δυνατότητας σύναψης γάµου
και σε πρόσωπα του ίδιου φύλου, και στην ενίσχυση της προστα-
σίας από διακρίσεις, προς την κατεύθυνση της υλοποίησης της
Εθνικής Στρατηγικής για την Ισότητα των ΛΟΑΤΚΙ. 

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος νόµου αποτελούν: α) η τροποποί-
ηση του Αστικού Κώδικα, προκειµένου να αναγνωρισθεί η δυνα-
τότητα σύναψης γάµου από πρόσωπα του ίδιου  φύλου, β) οι
αναγκαίες παρεµβάσεις στην εργατική νοµοθεσία για την προ-
στασία των οµόφυλων συζύγων και γονέων, γ) η διεύρυνση της
προστασίας από διακρίσεις και δ) η ειδικότερη ρύθµιση σχέσεων
µε στοιχεία αλλοδαπότητας.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΤΟΥ ΑΣΤΙΚΟΥ ΚΩΔΙΚΑ 
ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΟΡΟΥΣ ΤΗΣ ΣΥΝΑΨΗΣ ΓΑΜΟΥ 

ΚΑΙ ΤΟ ΕΠΩΝΥΜΟ - ΛΗΞΙΑΡΧΙΚΕΣ ΠΡΑΞΕΙΣ

Άρθρο 3
Σύναψη γάµου από πρόσωπα του ίδιου  φύλου - 

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 1350 Αστικού Κώδικα

Στην παρ. 1 του άρθρου 1350 του Αστικού Κώδικα, περί των
όρων σύναψης γάµου, προστίθεται νέο πρώτο εδάφιο και η παρ.
1  διαµορφώνεται ως εξής:

«Ο γάµος συνάπτεται µεταξύ δύο προσώπων διαφορετικού ή
ίδιου φύλου. Για τη σύναψη γάµου απαιτείται συµφωνία των µελ-
λονύµφων. Οι σχετικές δηλώσεις γίνονται αυτοπροσώπως και
χωρίς αίρεση ή προθεσµία.»

Άρθρο 4
Απάλειψη διάκρισης λόγω φύλου κατά τον νοµοθετικό 

ορισµό του επωνύµου των τέκνων σε περίπτωση 
µη επιλογής εκ µέρους των γονέων - 

Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 1505 Αστικού Κώδικα

1. Στην παρ. 3 του άρθρου 1505 του Αστικού Κώδικα, περί του
επωνύµου των τέκνων, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις:
α) στο πρώτο εδάφιο, η φράση «έχουν για επώνυµο το επώνυµο
του πατέρα τους» αντικαθίσταται από τη φράση «έχουν σύνθετο
επώνυµο, αποτελούµενο από το επώνυµο και των δύο γονέων
τους», β) προστίθενται εδάφια, δεύτερο και τρίτο και το άρθρο
1505 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 1505
Επώνυµο των τέκνων

Οι γονείς υποχρεούνται να έχουν προσδιορίσει το επώνυµο
των τέκνων τους µε κοινή αµετάκλητη δήλωσή τους. Η δήλωση
γίνεται πριν από το γάµο είτε σε συµβολαιογράφο είτε στον λει-
τουργό, ενώπιον του οποίου θα τελεσθεί ο γάµος. Ο λειτουργός
οφείλει να ζητήσει τη σχετική δήλωση.

Το οριζόµενο επώνυµο, κοινό για όλα τα τέκνα, µπορεί να είναι
είτε το επώνυµο του ενός από τους γονείς είτε συνδυασµός των
επωνύµων τους, που όµως σε καµία περίπτωση δεν µπορεί να
περιλαµβάνει περισσότερα από δύο επώνυµα.

Αν οι γονείς παραλείψουν να δηλώσουν το επώνυµο των τέ-
κνων τους, σύµφωνα µε τους όρους των προηγούµενων παρα-
γράφων, τα τέκνα έχουν σύνθετο επώνυµο, αποτελούµενο από
το επώνυµο και των δύο γονέων τους. Πρώτο τίθεται το επώνυµο
που προηγείται αλφαβητικά. Αν το επώνυµο του ενός ή και των
δύο γονέων είναι σύνθετο, το επώνυµο των τέκνων σχηµατίζεται
µε το πρώτο από τα δύο επώνυµα.»

2. Η παρ.1 εφαρµόζεται για τους γάµους που τελούνται µετά
από την έναρξη ισχύος του παρόντος.

Άρθρο 5
Καθορισµός υπόχρεων προς δήλωση των γεννήσεων - 

Αντικατάσταση άρθρου 21 ν. 344/1976

Το άρθρο 21 του ν. 344/1976 (Α’ 143), περί των υπόχρεων προς
δήλωση των γεννήσεων, αντικαθίσταται ως εξής:
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«Άρθρο 21
Υπόχρεοι προς δήλωση των γεννήσεων

1. Υπόχρεοι προς δήλωση των γεννήσεων είναι:
α) καθένας εκ των γονέων,
β) ο/η ιατρός,
γ) ο µαιευτής/η µαία και
δ) οποιοσδήποτε παρευρισκόταν κατά τη διάρκεια του τοκε-

τού.
2. Οι υπόχρεοι υπέχουν τη συγκεκριµένη υποχρέωση κατά τη

σειρά αναφοράς της παρ. 1, η δε υποχρέωση των εποµένων γεν-
νάται µόνον εφόσον ο προηγουµένως αναφερθείς υπόχρεος δεν
υπάρχει ή κωλύεται να δηλώσει τη γέννηση.

3. Η δήλωση µπορεί να γίνει και από αντιπρόσωπο καθενός εκ
των γονέων, εφόσον αυτός είναι εφοδιασµένος µε ειδική εντολή
δυνάµει συµβολαιογραφικού πληρεξουσίου.»    

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΠΡΟΣΑΡΜΟΓΗ ΔΙΑΤΑΞΕΩΝ ΕΡΓΑΤΙΚΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ,

ΔΙΚΑΙΟΥ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ ΥΠΑΛΛΗΛΙΚΟΥ 
ΔΙΚΑΙΟΥ ΓΙΑ ΟΜΟΦΥΛΟΥΣ ΣΥΖΥΓΟΥΣ ΚΑΙ ΓΟΝΕΙΣ

Άρθρο 6
Επέκταση παροχών και προνοµίων σε οµόφυλους

συζύγους και γονείς - Προσθήκη άρθρου 228Α, παρ. 4 στο
άρθρο 220 και παρ. 3 στο άρθρο 226 του Κώδικα  Ατοµικού
Εργατικού Δικαίου, παρ. 3Α στο άρθρο 151 του ν. 5078/2023 

1. Μετά το άρθρο 228 του Κώδικα Ατοµικού Εργατικού Δικαίου
(π.δ. 80/2022, Α’ 222), περί της ειδικής άδειας προστασίας της
µητρότητας, προστίθεται νέο άρθρο 228Α ως εξής:

«Άρθρο 228Α
Επέκταση παροχών και προνοµίων 
σε οµόφυλους συζύγους και γονείς

Σε περίπτωση απόκτησης κοινού παιδιού από οµόφυλους συ-
ζύγους, ο δικαιούχος της άδειας του άρθρου 228 γονέας καθο-
ρίζεται µε κοινή δήλωση των συζύγων προς τον εργοδότη ή τους
εργοδότες. Στην περίπτωση αυτή, ο δικαιούχος γονέας δικαιού-
ται να µεταβιβάσει έως επτά (7) µήνες από την άδεια προς τον
άλλο γονέα, αν αυτός εργάζεται µε σχέση εξαρτηµένης εργα-
σίας ορισµένου ή αορίστου χρόνου σε επιχειρήσεις ή εκµεταλ-
λεύσεις µε πλήρη ή µερική απασχόληση ή µε έµµισθη εντολή.
Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
ρυθµίζονται οι προϋποθέσεις και η διαδικασία για τη µεταβίβαση
της άδειας, καθώς και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρ-
µογή του παρόντος.»

2. Στο άρθρο 151 του ν. 5078/2023 (Α’ 211), περί της ειδικής
παροχής προστασίας της µητρότητας, προστίθεται παρ. 3Α ως
εξής: 

«3Α. Σε περίπτωση απόκτησης κοινού παιδιού από οµόφυλους
συζύγους, ο δικαιούχος της ειδικής παροχής του παρόντος γο-
νέας καθορίζεται µε κοινή δήλωση των συζύγων προς τον Ηλε-
κτρονικό Εθνικό Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης. Στην περίπτωση
αυτή, ο δικαιούχος γονέας δικαιούται να µεταβιβάσει έως επτά
(7) µήνες από την ειδική παροχή προς τον άλλον γονέα, ανεξαρ-
τήτως αν αυτός εργάζεται µε σχέση εξαρτηµένης εργασίας ιδιω-
τικού δικαίου ή είναι ελεύθερος επαγγελµατίας ή
αυτοαπασχολούµενος ή αγρότης.» 

3. Στο άρθρο 220 του Κώδικα Ατοµικού Εργατικού Δικαίου,
περί της άδειας πατρότητας, προστίθεται παρ. 4 ως εξής:

«4. Σε περίπτωση απόκτησης κοινού παιδιού από συζύγους
του ίδιου φύλου, η άδεια του παρόντος χορηγείται έπειτα από
σχετική δήλωση προς τον εργοδότη ή τους εργοδότες για το
ποιος γονέας θα κάνει χρήση της άδειας. Οι εργοδότες υποχρε-
ούνται να παρέχουν στους εργαζόµενους, σχετικές βεβαιώσεις.»

4. Στο άρθρο 226 του Κώδικα Ατοµικού Εργατικού Δικαίου,
περί της άδειας µητρότητας, προστίθεται παρ. 3 ως εξής:

«3. Σε περίπτωση απόκτησης κοινού παιδιού από συζύγους
του ίδιου φύλου, η άδεια της παρ. 2 χορηγείται έπειτα από σχε-

τική δήλωση προς τον εργοδότη ή τους εργοδότες για το ποιος
γονέας θα κάνει χρήση της άδειας. Οι εργοδότες υποχρεούνται
να παρέχουν στους εργαζόµενους, σχετικές βεβαιώσεις.»

5. Σε περίπτωση απόκτησης κοινού παιδιού από συζύγους του
ίδιου φύλου, που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του Κώδικα
Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και
Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ.                  (ν. 3528/2007, Α’ 26), καθορίζεται
µε δήλωση προς την υπηρεσία ποιος γονέας θα κάνει χρήση κα-
θεµιάς εκ των διευκολύνσεων του τετάρτου εδαφίου της παρ. 1
του άρθρου 50 και του πρώτου και του δεύτερου εδαφίου της
παρ. 9 του άρθρου 53 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολι-
τικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ.. Το πρώτο
εδάφιο εφαρµόζεται για τις ίδιες διευκολύνσεις και σε περίπτωση
απόκτησης κοινού παιδιού από συζύγους του ίδιου φύλου, που
εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του Κώδικα Κατάστασης Δηµο-
τικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων (ν. 3584/2007, Α’ 143).

Άρθρο 7
Προστασία από την απόλυση των οµόφυλων γονέων - 

Προσθήκη παρ. 4 στο άρθρο 281 του Κώδικα Ατοµικού 
Εργατικού Δικαίου

Στο άρθρο 281 του Κώδικα Ατοµικού Εργατικού Δικαίου (π.δ.
80/2022, Α’ 222), περί προστασίας της µητρότητας, προστίθεται
παρ. 4 ως εξής:

«4. Σε περίπτωση απόκτησης κοινού παιδιού από συζύγους
του ίδιου φύλου, η προστασία του παρόντος χορηγείται έπειτα
από σχετική δήλωση προς τους εργοδότες για το ποιος γονέας
θα κάνει χρήση της προστασίας. Η προστασία εργαζόµενης
έναντι της καταγγελίας της σύµβασης ή της σχέσης εργασίας
της κατά τη διάρκεια της εγκυµοσύνης και για χρονικό διάστηµα
δεκαοκτώ (18) µηνών µετά τον τοκετό ή κατά την απουσία για
µεγαλύτερο χρόνο, λόγω ασθένειας που οφείλεται στην κύηση
ή τον τοκετό ισχύει µόνο για τις εργαζόµενες που κυοφορούν και
γεννούν το κοινό τέκνο. Οι εργοδότες υποχρεούνται να παρέ-
χουν στους εργαζόµενους, σχετικές βεβαιώσεις.» 

Άρθρο 8
Εφαρµογή άλλων διατάξεων περί αξιώσεων, παροχών 

και προνοµίων των συζύγων και γονέων

Διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας που αφορούν σε αξιώσεις,
παροχές και προνόµια των συζύγων και γονέων έναντι τρίτων ή
έναντι του Δηµοσίου εφαρµόζονται, ευθέως ή αναλόγως και στην
περίπτωση προσώπων του ίδιου φύλου που έχουν τελέσει µε-
ταξύ τους γάµο ή έχουν αποκτήσει κοινό παιδί, εφόσον δεν
υπάρχει διαφορετική ειδική ρύθµιση στα άρθρα 6 και 7 ή σε
άλλον νόµο.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΕΠΕΚΤΑΣΗ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΑΠΑΓΟΡΕΥΣΗΣ 

ΤΩΝ ΔΙΑΚΡΙΣΕΩΝ ΚΑΙ ΣΕ ΑΛΛΟΥΣ ΤΟΜΕΙΣ

Άρθρο 9
Εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης στους 

τοµείς της κοινωνικής προστασίας, της εκπαίδευσης 
και της πρόσβασης στη διάθεση και παροχή αγαθών 
και υπηρεσιών - Τροποποίηση άρθρου 1 και παρ. 2 

και 4 άρθρου 3 ν. 4443/2016

1. Στο άρθρο 1 του ν. 4443/2016 (Α’ 232), περί σκοπού, επέρ-
χονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην περ. β) η φράση
«ταυτότητας ή χαρακτηριστικών φύλου στον τοµέα της απασχό-
λησης και της εργασίας» αντικαθίσταται από τη φράση «ταυτό-
τητας, χαρακτηριστικών ή έκφρασης φύλου στον τοµέα της
απασχόλησης και της εργασίας», β) µετά από τη φράση «της
27ης Νοεµβρίου 2000,» προστίθεται η φράση «γ) λόγω φυλής,
χρώµατος, εθνικής ή εθνοτικής καταγωγής, γενεαλογικών κατα-
βολών, αναπηρίας ή χρόνιας πάθησης, θρησκευτικών ή άλλων
πεποιθήσεων, σεξουαλικού προσανατολισµού, ταυτότητας, χα-
ρακτηριστικών ή έκφρασης φύλου στους τοµείς της κοινωνικής
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προστασίας, συµπεριλαµβανοµένης της κοινωνικής ασφάλισης
και της υγειονοµικής περίθαλψης, των κοινωνικών παροχών και
των φορολογικών διευκολύνσεων ή πλεονεκτηµάτων, της εκπαί-
δευσης, και της πρόσβασης στη διάθεση και την παροχή αγαθών
και υπηρεσιών που διατίθενται (συναλλακτικά) στο κοινό, συµπε-
ριλαµβανοµένης της στέγης,» γ) η φράση «µεταξύ άλλων και για
γ)» αντικαθίσταται από τη φράση «µεταξύ άλλων και για δ)» και
το άρθρο 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός των διατάξεων του Μέρους Α’ είναι η προώθηση της
αρχής της ίσης µεταχείρισης και η καταπολέµηση των διακρίσεων:
α) λόγω φυλής, χρώµατος, εθνικής ή εθνοτικής καταγωγής, γενε-
αλογικών καταβολών σύµφωνα µε την Οδηγία 2000/43/ΕΚ του
Συµβουλίου της 29ης Ιουνίου 2000, β) λόγω θρησκευτικών ή
άλλων πεποιθήσεων, αναπηρίας ή χρόνιας πάθησης, ηλικίας, οι-
κογενειακής ή κοινωνικής κατάστασης, σεξουαλικού προσανατο-
λισµού, ταυτότητας, χαρακτηριστικών ή έκφρασης φύλου στον
τοµέα της απασχόλησης και της εργασίας σύµφωνα µε την Οδη-
γία 2000/78/ΕΚ του Συµβουλίου της 27ης Νοεµβρίου 2000, γ)
λόγω φυλής, χρώµατος, εθνικής ή εθνοτικής καταγωγής, γενεα-
λογικών καταβολών, αναπηρίας ή χρόνιας πάθησης, θρησκευτι-
κών ή άλλων πεποιθήσεων, σεξουαλικού προσανατολισµού,
ταυτότητας, χαρακτηριστικών ή έκφρασης φύλου στους τοµείς
της κοινωνικής προστασίας, συµπεριλαµβανοµένης της κοινωνι-
κής ασφάλισης και της υγειονοµικής περίθαλψης, των κοινωνικών
παροχών και των φορολογικών διευκολύνσεων ή πλεονεκτηµάτων,
της εκπαίδευσης, και της πρόσβασης στη διάθεση και την παροχή
αγαθών και υπηρεσιών που διατίθενται (συναλλακτικά) στο κοινό,
συµπεριλαµβανοµένης της στέγης, µεταξύ άλλων και για δ) τη δι-
ευκόλυνση της άσκησης των δικαιωµάτων των εργαζοµένων στο
πλαίσιο της ελεύθερης κυκλοφορίας των εργαζοµένων σύµφωνα
µε την Οδηγία 2014/54/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 16ης Απριλίου 2014.»

2. Στην παρ. 2 του άρθρου 3 του ν. 4443/2016, περί πεδίου
εφαρµογής, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) η φράση
«Με την επιφύλαξη των παρ. 3, 4, 6» αντικαθίσταται από τη φράση
«Με την επιφύλαξη των παρ. 3 και 6», β) µετά από τη φράση «ανα-
πηρίας ή χρόνιας πάθησης» προστίθεται η φράση «, θρησκευτικών
ή άλλων πεποιθήσεων, σεξουαλικού προσανατολισµού, ταυτότη-
τας, χαρακτηριστικών ή έκφρασης φύλου» και η παρ. 2 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«2. Με την επιφύλαξη των παρ. 3 και 6 του παρόντος, καθώς και
του άρθρου 4, η αρχή της ίσης µεταχείρισης ανεξαρτήτως φυλής,
χρώµατος, εθνικής ή εθνοτικής καταγωγής, γενεαλογικών κατα-
βολών, αναπηρίας ή χρόνιας πάθησης, θρησκευτικών ή άλλων πε-
ποιθήσεων, σεξουαλικού προσανατολισµού, ταυτότητας,
χαρακτηριστικών ή έκφρασης φύλου εφαρµόζεται σε όλα τα πρό-
σωπα, στο δηµόσιο και τον ιδιωτικό τοµέα, και όσον αφορά:    

α) την κοινωνική προστασία, συµπεριλαµβανοµένης της κοινω-
νικής ασφάλισης και της υγειονοµικής περίθαλψης,

β) τις κοινωνικές παροχές και τις φορολογικές διευκολύνσεις ή
πλεονεκτήµατα,

γ) την εκπαίδευση,
δ) την πρόσβαση στη διάθεση και την παροχή αγαθών και υπη-

ρεσιών που διατίθενται (συναλλακτικά) στο κοινό, συµπεριλαµβα-
νοµένης της στέγης.»

3. Η παρ. 4 του άρθρου 3 του ν. 4443/2016 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«4. Οι διατάξεις του παρόντος Κεφαλαίου αναφορικά µε την
αρχή της ίσης µεταχείρισης ανεξαρτήτως ηλικίας, οικογενειακής
ή κοινωνικής κατάστασης δεν εφαρµόζονται στις πάσης φύσεως
παροχές που προσφέρουν τα δηµόσια συστήµατα ή τα εξοµοιού-
µενα προς τα δηµόσια, συµπεριλαµβανοµένων των δηµόσιων συ-
στηµάτων κοινωνικής ασφάλισης ή πρόνοιας.

Οι διατάξεις του παρόντος Κεφαλαίου αναφορικά µε την αρχή
της ίσης µεταχείρισης δεν θίγουν τα µέτρα που είναι αναγκαία για
την τήρηση της δηµόσιας ασφάλειας, τη διασφάλιση της δηµό-
σιας τάξης, την πρόληψη ποινικών παραβάσεων, την προστασία

της υγείας και την προστασία των δικαιωµάτων και ελευθεριών
άλλων.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΡΥΘΜΙΣΗ ΣΧΕΣΕΩΝ ΜΕ ΣΤΟΙΧΕΙΑ ΑΛΛΟΔΑΠΟΤΗΤΑΣ 

Άρθρο 10
Ρυθµίσεις περιπτώσεων προϋφιστάµενου γάµου

προσώπων ίδιου φύλου που τελέστηκε στο εξωτερικό

1. Γάµοι Ελλήνων που τελέστηκαν στο εξωτερικό µε πρόσωπα
του ίδιου φύλου πριν από την έναρξη ισχύος του παρόντος σύµ-
φωνα µε το δίκαιο του τόπου τέλεσής τους θεωρούνται υποστατοί
από τη στιγµή που έγιναν σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις,
εκτός αν:

α) Έστω ένας από τους συζύγους τέλεσε στο µεταξύ νέο έγ-
κυρο γάµο.

β) Η ανυπαρξία του γάµου είχε ήδη αναγνωριστεί µε αµετά-
κλητη απόφαση ελληνικού δικαστηρίου.

γ) O γάµος έχει λυθεί µε οποιονδήποτε τρόπο ή ακυρωθεί. Απο-
φάσεις αλλοδαπών δικαστηρίων που έλυσαν ή ακύρωσαν γάµο
θεωρούµενο ως ανυπόστατο κατά το προϊσχύσαν δίκαιο αναγνω-
ρίζονται σύµφωνα µε τις οικείες διατάξεις.

2. Πρόσωπα του ίδιου φύλου που τέλεσαν γάµο στο εξωτερικό,
ως προς τον οποίο συντρέχουν οι προϋποθέσεις της παρ. 1, και
στη συνέχεια σύναψαν σύµφωνο συµβίωσης του ν. 4356/2015 (Α’
185), µπορούν, εντός ενός (1) έτους από την έναρξη ισχύος του
παρόντος, να λύσουν τον γάµο τους µε διαζύγιο και να δηλώσουν
τη λύση του γάµου τους στο ληξιαρχείο όπου έχει καταχωριστεί
το σύµφωνο. Η δήλωση γίνεται από κοινού, αυτοπροσώπως και
χωρίς αίρεση η προθεσµία. Σε αυτή την περίπτωση, το σύµφωνο
συµβίωσης θεωρείται έγκυρο από τον χρόνο κατάρτισής του. Δια-
φορετικά το σύµφωνο θεωρείται ότι δεν καταρτίστηκε. Ό,τι κατα-
βλήθηκε σε εκπλήρωση του συµφώνου δεν αναζητείται.

Άρθρο 11
Γονεϊκή σχέση που έχει δηµιουργηθεί στο εξωτερικό

1. Σχέση γονέα ή γονέων και τέκνου που έχει καταχωριστεί σε
δηµόσια έγγραφα ή δικαστική απόφαση τρίτης χώρας αναγνωρί-
ζεται στην Ελλάδα, ανεξαρτήτως του φύλου του ενός ή των δύο
γονέων και της πρόβλεψης ή µη του τρόπου δηµιουργίας της ως
άνω σχέσης στο εσωτερικό δίκαιο. Αν η γονεϊκή σχέση του πρώ-
του εδαφίου βασίζεται σε δικαστική απόφαση, η απόφαση ανα-
γνωρίζεται κατ’ εφαρµογή των διατάξεων για την αναγνώριση
δικαστικών αποφάσεων. Δηµόσια αρχή, δικαστήριο ή τρίτος δεν
δύναται να αντιταχθεί στην αναγνώριση της ανωτέρω γονεϊκής
σχέσης που έχει δηµιουργηθεί στο εξωτερικό ή στις συνέπειες
από την αναγνώριση αυτή για λόγους που ανάγονται στο φύλο
του ενός ή των δύο γονέων και στην πρόβλεψη ή µη του τρόπου
δηµιουργίας της σχέσης στο εσωτερικό δίκαιο. Οι προξενικές
αρχές και το Ειδικό Ληξιαρχείο υποχρεούνται σε καταχώριση πρά-
ξης αλλοδαπής δηµόσιας αρχής που αποτυπώνει γονεϊκή σχέση
που έχει ιδρυθεί σύµφωνα µε τους κανόνες της οικείας έννοµης
τάξης και µε τήρηση των εκεί προβλεποµένων διατυπώσεων.

2. Ειδικά  στην περίπτωση υιοθεσίας από συζύγους του ίδιου
φύλου ή υιοθεσίας του παιδιού του ενός συζύγου από τον άλλο
σύζυγο του ίδιου φύλου που έχει τελεστεί στο εξωτερικό κατά το
δίκαιο του τόπου τέλεσής της, η υιοθεσία αναγνωρίζεται σύµφωνα
µε τις κείµενες διατάξεις,  για την αναγνώριση δικαστικών αποφά-
σεων, από τον χρόνο που έγινε, µε την επιφύλαξη του άρθρου 23
του Αστικού Κώδικα.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ, ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ 
ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 12 
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών ρυθµίζονται όλα τα
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ζητήµατα που αφορούν στην προσθήκη, αντικατάσταση ή περαι-
τέρω εξειδίκευση των στοιχείων των περιπτώσεων της παρ. 1 του
άρθρου 22, του άρθρου 31 και του άρθρου 31Α του ν. 344/1976
(Α’ 143) που απαιτούνται για τη σύνταξη της ληξιαρχικής πράξης
της γέννησης, του γάµου και του συµφώνου συµβίωσης, αντί-
στοιχα, καθώς και κάθε άλλο αναγκαίο ζήτηµα για την εφαρµογή
του ν. 344/1976 σύµφωνα µε τις προβλέψεις του παρόντος. 

Με όµοια απόφαση ρυθµίζονται τα θέµατα κτήσης δηµοτικό-
τητας στις περιπτώσεις κοινού τέκνου οµόφυλων συζύγων, τέ-
κνου που γεννήθηκε χωρίς γάµο των οµόφυλων γονέων του,
παράλειψης δήλωσης σχετικά µε τον δήµο, καθώς και κάθε άλλο
αναγκαίο ζήτηµα για την εφαρµογή του άρθρου 15 του Κώδικα
Δήµων και Κοινοτήτων (ν. 3463/2006, Α’114) σύµφωνα µε τις προ-
βλέψεις του παρόντος.

2. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µετά από πρόταση
του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, µπορεί να
προσαρµόζονται, όπου αυτό απαιτείται, οι κείµενες διατάξεις του
εργατικού δικαίου και του δικαίου κοινωνικής ασφάλισης, στις
απαιτήσεις του άρθρου 8. 

Άρθρο 13
Αναδροµική ισχύς γάµου σε περίπτωση 

προηγούµενης σύναψης συµφώνου συµβίωσης

Πρόσωπα του ίδιου φύλου που έχουν συνάψει µεταξύ τους
σύµφωνο συµβίωσης του ν. 4356/2015 (Α’ 185), το οποίο δεν έχει
λυθεί µε οποιονδήποτε τρόπο ή ακυρωθεί µε αµετάκλητη δικα-
στική απόφαση, µπορούν, εντός ενός (1) έτους από την έναρξη
ισχύος του παρόντος, να τελέσουν γάµο και να προβούν σε δή-
λωση στο ληξιαρχείο στο οποίο έχει καταχωριστεί το σύµφωνο
ότι επιθυµούν να ισχύσει αναδροµικά ο γάµος τους από τον
χρόνο τέλεσης του συµφώνου. Οι σχετικές δηλώσεις γίνονται αυ-
τοπροσώπως και χωρίς αίρεση ή προθεσµία. Σε αυτή την περί-
πτωση το σύµφωνο θεωρείται ότι δεν καταρτίστηκε. Ό,τι
καταβλήθηκε σε εκπλήρωση του συµφώνου δεν αναζητείται.

Άρθρο 14
Καταργούµενες διατάξεις - 

Κατάργηση παρ. 3 άρθρου 3 ν. 4491/2017

Η παρ. 3 του άρθρου 3 του ν. 4491/2017 (Α’ 152), περί της προ-
ϋπόθεσης αγαµίας για τη διόρθωση του καταχωρισµένου φύλου,
καταργείται. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 15
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν άλλως ορίζεται σε επι-
µέρους διατάξεις.

Αθήνα,..........................2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

(Όρθιοι οι Βουλευτές χειροκροτούν ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ το Σώµα

να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύ-
ρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του πα-
ραπάνω νοµοσχεδίου.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): H εξουσιοδότηση πα-

ρεσχέθη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεσθε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 23.42’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο ηµέρα
Παρασκευή 16 Φεβρουαρίου 2024 και ώρα 9.00’ µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων.
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1. ΕΘΝΙΚΗΣ 
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

5. ΥΓΕΙΑΣ

7. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

9. ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΣΥΝΟΧΗΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ

2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

6. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

8. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

10. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

11. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                  ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


